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دوشنبه ۲۰ مرداد ۱۳۹۹

 
August 10, 2020
نوزدهم ذیحجه ۱۴۴۱

مناسبت ها

۱۸ مرداد عید سعید غدیر خم [ ١٨ ذوالحجه ]
۲۰ مرداد ولادت امام موسی کاظم علیه السلام [ ٢٠ ذوالحجه ]

[ August 13 ] ۲۳ مرداد روز جهانی چپ دست ها



 

1- اجراي طرح هاي جدید محور نشست مقامات ازبکستان و بانک توسعه اروپا - خبرگزاري فارس

2- بیانیه اصناف در حمایت از مدرس خیابانی؛ وزیر پیشنهادي صمت شناخت علمی و دقیقی از مشکلات دارد - تسنیم

3- 850 میلیارد تومان اعتبار به مسکن روستایی استان خراسان جنوبی تزریق شد - تسنیم

4- پیروزبخت: کیفیت تجهیزات نفتی ارتقا می یابد - آریا نیوز

5- وضعیت سنگ هاي قیمتی 10 استان امسال مشخص می شود - ایرنا

6- موانع تحریم خارجی،داخلی درکسب و کار - مردم سالاري آنلاین

7- پیروزبخت: کیفیت تجهیزات نفتی ارتقا می یابد - شانا

8- راه اندازي مجدد 468 واحد صنعتی از ابتداي امسال - روزنامه اقتصاد ملی

9- زمان و جزئیات گشایش اقتصادي امروز مشخص می شود - افکارنیوز

10- تغییر رشته فرزندان هیات علمی ممنوع شد - تابناك

11- زمین هاي پایاب سد عمارت و احمد بیگلو زیر کشت می رود - برنا نیوز

12- افتتاح طرح آزمایشی کریدور ترانزیتی ایران- افغانستان - ازبکستان - برنا نیوز

13- گام هاي استوار صنایع کوچک هرمزگان در سال جهش تولید - شبکه ایران

14- 3 اساسنامه دولتی در جلسه شوراي نگهبان تعیین تکلیف شد - فرتاك نیوز

15- زمان و جزئیات گشایش اقتصادي امروز مشخص می شود - باشگاه خبرنگاران جوان

16- موج سوم کرونا در راه مشهد/ مدیران مالی شهرداري با هرگونه شفاف سازي مخالفند! - خبرگزاري فارس

17- پیگیري عرضه روغن پایه تولیدي از لوبکات در بورس کالا - خبرگزاري مهر

18- راه اندازي مجدد 468 واحد صنعتی از ابتداي امسال - خبرگزاري مهر

19- راه اندازي مجدد 468 واحد صنعتی از ابتداي امسال/ احیاي مجدد بیش از 8050 شغل در سطح کشور - شاتا

20- صدور 317 جواز تاسیس و 514 پروانه بهره برداري واحدهاي تولیدي فرش دستباف/ ارایه بیش از 581 میلیون ریال

تسهیلات حمایتی جهت ایجاد اشتغال براي 6 هزار نفر - شاتا

21- خاتمه 106 پروژه توسعه خوشه اي از 495 خوشه صنعتی شناسایی شده/ اجراي 18 پروژه امکان سنجی در 13 استان کشور
- شاتا

22- اگر سهام عدالت ندارید این خبر را از دست ندهید - کارگر آنلاین

23- خبر مهم براي بازنشستگان آموزش و پرورش /فعلا تسویه نکنید - کارگر آنلاین

24- بلاتکلیفی وضعیت استخدامی پرستاران کرونا در گیلان/ این مدت حقوق ها با تاخیر پرداخت شد - کارگر آنلاین

25- سریال هاي بدون سلبریتی هم پربیننده می شوند!/ ''سریال ملی'' سیاست ساختمان شیشه اي - تسنیم

26- تعیین تکلیف 3 اساسنامه دولتی در جلسه شوراي نگهبان - جوان آنلاین

27- ارائه خدمات رایانش ابري به استارت آپ هاي برگزیده معاونت علمی - ایستنا

28- اقتصادي ترین نوع آموزش، آموزش مهارتی است - بسیج نیوز

29- از اشتغالزایی پایدار تا فرهنگ سازي کار براي جوانان در مسجد داودقلی زنجان - بسیج نیوز



30- تسهیلات 200 میلیونی بانک مهر ایران به فرهنگیان - صبج زاگرس

31- بانک سپه آماده نقش آفرینی بیشتر درعرصه کلان اقتصادي و کمک به دولت - سرمد نیوز

32- افتتاح آزمایشی کریدور ترانزیتی ایران-افغانستان- ازبکستان - پانا

33- شریعتمداري:نقشه راه توسعه همکاري هاي ایران و آذربایجان ترسیم شده است - پانا

34- گام استوار بزرگترین بندر اقیانوسی کشور در جهت توسعه زیرساخت ها - پانا

35- تصویب طرح دو فوریتی جاماندگان سهام عدالت - رویداد 24

36- نقشه راه توسعه همکاري هاي ایران و آذربایجان ترسیم شده است - دانشجو

37- نقش صنایع کوچک در اقتصاد و اشتغال کشور - شما و اقتصاد

38- بانک سپه آماده نقش آفرینی بیشتر در عرصه کلان اقتصادي و کمک به دولت است - کیوسک خبر

39- بانک سپه آماده نقش آفرینی درعرصه کلان اقتصادي - ایستانیوز

40- نظرات شوراي نگهبان درباره اساسنامه هاي مصوب هیأت وزیران - الف

41- جمع آوري 40 میلیارد تومان براي توسعه کسب و کار از طریق یک برنامه - خبرگزاري مهر

42- تعیین تکلیف 3 اساسنامه دولتی در جلسه شوراي نگهبان - خبرگزاري مهر

43- نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیأت وزیران اعلام شد - باشگاه خبرنگاران جوان

44- 286 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی در ایلام پرداخت شد - برنا نیوز

45- سامانه امریه تشکل هاي جوانان 22 مرداد ماه راه اندازي می شود - ایرنا

46- آیت االله دژکام : برنامه راهبردي ورزش و جوانان ارائه شود - روزنامه شیراز نوین

47- تمرکز کتابخانه هاي عمومی بر حوزه کودك و نوجوان است - روزنامه شیراز نوین

48- کارآفرینی اصول ماست - روزنامه شیراز نوین

49- طلوع پروژه هاي انسان محور از افق هاي محروم - روزنامه شیراز نوین

50- توصیه تلویحی کدخدایی به احمدي نژاد؛ ردصلاحیت شده ها ثبت نام نکنند | حرف مطهري خنده دار است | واکنش به

ایده جنتی درباره نظارت بر نمایندگان - همشهري

51- نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیئت وزیران - ایمنا

52- تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ایجاد 36 هزار اشتغال جدید شد - اعتبار نیوز

53- با دست خودمان داریم خودمان را چال می کنیم - روزنامه صبح ساحل

54- راه اندازي هنرستان علوم و فنون دریایی در بندرعباس - روزنامه صبح ساحل

55- انتقاد اعضاي شورا شهر بندرعباس از افزایش فقر و دستفروشی در استان - روزنامه صبح ساحل

56- وزیر علوم: تغییر رشته فرزندان هیات علمی ممنوع شد - فردا نیوز

57- نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیأت وزیران - فردا نیوز

58- اشتغال پایدار مهمترین هدف کمیته امداد در پرداخت تسهیلات است - تابناك

59- رفع مشکل اشتغال ایثارگران نیازمند نگاه ریشه اي است - تابناك

60- وام خوداشتغالی 50 میلیون تومانی براي فرزندان بازنشستگان نیروهاي مسلح - اکو فارس

61- وزیر علوم: برنامه ریزي براي حذف کنکور آغاز شد - خبرخودرو



62- خرید و بازارگردانی اوراق سلف میعانات گازي با مشارکت بانک ملت - ایران اکونومیست

63- دکتر حاجیونی: 15 واحد مسکونی ویژه معلولین در هفته دولت کلنگ زنی خواهد شد - اتحاد خبر

64- تسهیلات اشتغالزایی به زنان سرپرست خانوار قزوینی پرداخت می شود - خبر فوري

65- ''جشنواره کارآفرینی'' تلویزیون چندین میلیارد سرمایه را به سمت کارآفرینان سرازیر کرد - تسنیم

66- جمع آوري 40 میلیارد تومان سرمایه گذاري براي توسعه کسب و کار ها - میزان

67- پروسه ثبت شرکت، از معضلات شرکت هاي دانش بنیان است - شیرازه

68- خبر خوش براي فارغ التحصیلان دانشگاهی - گسترش صنعت معدن تجارت

69- به زنان داراي طرح توسعه مشاغل خانگی وام داده می شود - ایسنا

70- صنایع کوچک براي توسعه صنعت اردبیل حمایت می شوند - باشگاه خبرنگاران جوان

71- نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیئت وزیران اعلام شد - آنا

72- تشریح تسهیلات پرداختی به بازنشستگان، کارگران و بیکاران - ایلنا

73- نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیأت وزیران اعلام شد - پارسینه

74- وزیر علوم: برنامه ریزي براي حذف کنکور آغاز شد - پایگاه خبري 598

75- رویکرد اصولی و علمی شورا به حاشیه نشینی مشهد - ایمنا

76- بندر چابهار محدودیتی در پذیرش کالا ندارد - ایمنا

77- بورس نفتی می شود؟ - درآمد نیوز

78- رونق تجاري با تبدیل نمایشگاه شهرآفتاب به منطقه آزاد تجاري - درآمد نیوز

79- سال تحصیلی دانشجویان جدید الورود ابتداي آبان - روزنامه قدس

80- نشاندن «جهش تولید» بر سر سفره هاي مردم با توسعه اشتغال - جهان معدن

81- کدامیک از نمایندگان سابق در دولت پست گرفتند؟ - هم اندیشی

82- وزیر علوم: برنامه ریزي براي حذف کنکور آغاز شد/ داوطلبان اگر نیاز به حضور در کنکور ندارند از ظرفیت پذیرش

بدون کنکور استفاده کنند - روزنامه رسالت

83- نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي مصوب هیأت وزیران اعلام شد - ایسنا

84- آموزش آنلاین معلمان اصفهانی در دوره تخصصی «کارآفرین پروري» - خبرگزاري فارس

85- حسن نظر رهبري نسبت به سمن هاي جوانان مهمترین اتفاق است / سامانه امریه تشکلهاي جوانان 22 مرداد راه اندازي

می شود - وزارت ورزش و جوانان

86- از فراهم بودن زمینه اشتغال تا انتخاب آزاد میان 100 رشته - روزنامه فرهیختگان

87- تابلو فرش سردرود براي رسیدن به جایگاه اصلی خود باید در یونسکو ثبت شود - ایرنا

88- نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیأت وزیران اعلام شد - ایلنا

89- تسهیلات اشتغالزایی به زنان سرپرست خانوار قزوینی پرداخت می شود - ایلنا

90- ایران ؛ فرصت پرش بلند و الزامهاي آن - ساعت 24

91- خبر مهم: کامل ترین جزئیات وام 2 میلیاردي دولت به جوانان - نامه نیوز

92- نقشه راه توسعه همکاري هاي ایران و آذربایجان ترسیم شده است - پایگاه دولت



93- مسئول آموزش ستاد حوزوي مدیریت بحران: شبکه واقفین مواسات راه اندازي شود - شفقنا

94- خراسان رضوي رتبه دوم کشور در توسعه شهرستان ها را به دست آورد - جوان آنلاین

95- طرح آمارگیري نیروي کار فصل تابستان در البرز آغاز شد - روزنامه پیام سپیدار

96- افتتاح ازمایشی کریدور ترانزیتی ایران-افغانستان- ازبکستان - ایران اکونومیست

97- استاندار آذربایجان شرقی: الگوي توسعه متناسب با ظرفیت هر منطقه تدوین شود - ارك خبر

98- نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیأت وزیران اعلام شد - خبرگزاري فارس

99- بندر شهید بهشتی در مسیر تبدیل شدن به عمیق ترین بندر ایران - تین نیوز

100- نقشه راه توسعه همکاري هاي ایران و آذربایجان ترسیم شده است - فصل اقتصاد

101- آغاز فعالیت کریدور ترانزیتی ایران-افغانستان-ازبکستان - ایرنا

102- بستر اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی فراهم شد - فصل اقتصاد

103- امام جمعه گناباد: ایرنا جایگاهی خاص در فرهنگ سازي جهش تولید دارد - ایرنا

104- راه اندازي سامانه امریه تشکل هاي جوانان/برگزاري اولین انتخابات مجمع ملی سمن هاي جوانان در طول 41 سال اخیر
- برنا نیوز

105- صنعت ایران قربانی خصوصی سازي شده است - شوشان

106- بستر اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی فراهم شد - ایسنا

107- فرصت هاي ملی ناشناخته حوزه اقتصاد توسط رادیو معرفی شود - ایرنا

108- 20 واحد تعطیل شده در شهرك هاي صنعتی سیستان و بلوچستان به چرخه تولید بازگشتند - بازار کار

109- شناسایی و تعیین کاربرد معادن جدید کشور - بازار کار

110- حرفه آموزي و اشتغال زندانیان، اولویت اداره کل زندان ها - بازار کار

111- رونق صادرات قطب صیادي شمال/آلمان و انگلیس مصرف کننده آبزیان ایران - خبرگزاري مهر

112- تامین هزینه 5 هزار میلیاردي مترو نیازمند پیگیري است - خبرگزاري مهر

113- توقیف 6 شناور به خاطر صید ترال - برترین ها

114- آیت االله مکارم شیرازي: وحدت شیعه و سنی عاملی مهم در خنثی کردن نقشه هاي دشمنان - جوان آنلاین

115- گزارش| بررسی فاجعه زیست محیطی در ''بشل'' مازندران؛ وقتی لاشه ماهیان در پساب غوطه ور می شود - تسنیم

116- خسارت 12هزار میلیارد تومانی به صنعت گردشگري - همشهري

117- یزد چگونه امین سرمایه گذاران شد - همشهري

118- اصفهان| بانوي کارآفرینی که از سنگ هاي مسیر راهش پلی براي تعامل و ترقی ساخت - تسنیم

119- دومین نشست مسئولان روابط عمومی زندان هاي استان تهران در ندامتگاه ورامین برگزار شد - شبکه روابط عمومی

120- رییس صمت بوشهر: پروانه معدن ''سنگ مرمریت'' دشتی قانونی صادر شده است - خلیج فارس نیوز

121- 8 طرح صنعتی هفته دولت در بوشهر افتتاح می شود - خلیج فارس نیوز

122- گفتگو با فاطمه جمیلی که با تجاري سازي محصولش می خواهد از نابودي جنگل ها جلوگیري کند - شهرآرا آنلاین

123- پاي کرونا در کفش مشهد - فرادید

124- چگونه کودکان کارآفرین تربیت کنیم؟ - فرادید

125- حرفه آموزي و اشتغال زندانیان، اولویت اداره کل زندان ها - خبرگزاري صدا و سیما



126- اعطاي وام خوداشتغالی 50 میلیون تومانی به فرزندان بازنشستگان نیروهاي مسلح - نما

127- توضیحات کدخدایی درباره نظارت شوراي نگهبان بر «نمایندگان» و « انتخابات شوراي شهر» - پانا

128- اعطاي وام خوداشتغالی 50 میلیون تومانی به فرزندان بازنشستگان نیروهاي مسلح - ایرنا

129- زیرساخت ها براي جلوگیري از فرار مالیاتی فراهم شده است - ایرنا

130- پیگیري عرضه روغن پایه تولیدي از لوبکات در بورس کالا - روزنامه عصر اقتصاد

131- هدررفت فرصت هاي اقتصادي با غفلت از حوزه دانش بنیان - ترجمان صبح

132- تفاهم مهم شهر آفتاب با دو بازوي صادراتی کشور - گسترش صنعت معدن تجارت

133- کشف معدنی جدید در حوالی تهران - گسترش صنعت معدن تجارت

134- توقیف شناورهاي صیادي متخلف در خوزستان - خبرگزاري صدا و سیما

135- پرداخت وام قرض الحسنه به زنان سرپرست خانوار در قزوین - خبرگزاري صدا و سیما

136- اشتغالزایی به رنگ هنر، ترکیب هنر معرق و منبت کاري برروي مبلمان - خبرگزاري صدا و سیما

137- کشف بیش از 58 تن گندم قاچاق در سلطانیه - رکنا

138- معصومه ابتکار: یک سوم از مدیران دولتی زن هستند - رکنا

139- افتتاح پروژه آزمایشی کریدور ترانزیتی ایران-افغانستان- ازبکستان - باشگاه خبرنگاران جوان

140- عرضه اولیه 20 درصد از سهام ثبهساز - باشگاه خبرنگاران جوان

141- برنامه هاي «ساتا» براي خدمت رسانی به بازنشستگان نیرو هاي مسلح - پایگاه دولت

142- ایجاد 36 هزار اشتغال جدید در مناطق روستایی با تسهیلات بانک توسعه تعاون - ایران نیوز 24

143- اجراي طرح ''تابستانه فهما'' در کانون هاي مساجد کرمانشاه - دانا

144- ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) در سرمایه گذاري و برندسازي ورود کند - شبستان

145- آخرین اقدامات در حوزه ارائه خدمات به صورت الکترونیک به بازنشستگان نیروهاي مسلح - شبستان

146- شناسایی و تعیین کاربرد معادن جدید کشور - فصل اقتصاد

147- کدامیک از نمایندگان سابق در دولت پست گرفتند؟ - نداي اصفهان

148- شهرك صنعتی شهرستان دلفان در محاصره مشکلات زیرساختی - شبستان

149- متخلفین قاچاق آرتمیا پارك ملی دریاچه ارومیه محکوم شدند - کرد پرس

150- سناریوهاي بازگشایی مدارس - اعتدال

151- اختصاص 180هزار میلیارد ریال تسهیلات به صنایع ملی کشور - روزنامه خریدار

152- اختیارات ویژه شعب بانک سپه براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده ناشی از کرونا - روزنامه خریدار

153- بانک سپه آماده نقش آفرینی بیشتر در عرصه کلان اقتصادي و کمک به دولت است - روزنامه خریدار

154- آشنایی مردم با بازار بورس علاوه بر تعمیق این بازار موجب هدایت سرمایه ها به سمت جهش تولید خواهد بود - روزنامه
خریدار

155- تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ایجاد 36 هزار اشتغال جدید در مناطق روستایی گردیده است  - روزنامه خریدار

156- گزارش حاجی میرزایی درخصوص صندوق ذخیره فرهنگیان - گسترش صنعت معدن تجارت

157- 14 هزار بازنشسته نیروهاي مسلح وام گرفتند - گسترش صنعت معدن تجارت

158- آموزش آنلاین معلمان در دوره تخصصی "کارآفرین پروري" - باشگاه خبرنگاران جوان



159- پرداخت 130 میلیارد تومان وام به 14 هزار بازنشسته نیروهاي مسلح/ ارتقاي کیفیت و سرعت خدمات ساتا به بازنشستگان

در بستر الکترونیک - ایلنا

160- شیخ الوزرا در یک قدمی استیضاح - اقتصادگردان

161- تاکید آیت االله مکارم شیرازي به حل مشکلات اقتصادي و معیشتی مردم سیستان و بلوچستان - خبرگزاري اهل بیت

162- اختصاصی/ خفظ دستاورد ها توسط دلار باعث افت طلا شد - طلا نیوز

163- پیام تبریک مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت دخانیات ایران به مناسبت آغاز هفته گرامیداشت خبرنگار و

دعوت به بازدید از خطوط تولید - تدبیر شرق

164- اجراي طرح ''تابستانه فهما'' در کانون هاي مساجد کرمانشاه - مرصاد نیوز

165-  برنامه ریزي براي احداث 1000 هکتار گلخانه در گلستان - شبستان

166- از اشتغالزایی پایدار تا فرهنگ سازي کار براي جوانان در مسجد داودقلی زنجان - شبستان

167- صنعت و معدن؛ راهگشاي مشکلات و راهکار حرکت در مسیر جهش تولید - عصر هامون

168- اونس جهانی طلا عقب نشست - اقتصاد آنلاین

169- بهترین شهرهاي آمریکا براي زندگی کدامند؟ - اقتصاد آنلاین

170- کدامیک از نمایندگان سابق پست گرفتند؛ دولت شفاف سازي کند - آخرین خبر

171- شهرك هاي صنعتی کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و خودکفایی آماده می کند - گیل سداد

172- آموزش هاي مهارتی بسترساز اشتغالزایی - باشگاه خبرنگاران جوان

173- برنامه هاي «ساتا» براي خدمت رسانی به بازنشستگان نیرو هاي مسلح - خبرگزاري دفاع مقدس

174- در روز خبرنگار مطرح شد: یک دل و یک صدا براي توسعه رسانه اي هرمزگان - روزنامه نداي هرمزگان

175- اشتغال محور کردن سیاست هاي موثر در بازار کار/جزئیات9 راهبرد سند ملی کار شایسته - فصل اقتصاد

176- تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ایجاد 36 هزار اشتغال جدید شد - شبستان

177- موانع ناشی از تحریم هاي خارجی و داخلی در فضاي کسب و کار - خبرخودرو

178- گام هاي استوار صنایع کوچک هرمزگان در سال جهش تولید - ایرنا

179- گام استوار بزرگترین بندر اقیانوسی کشور در جهت توسعه زیرساخت ها/ بندر شهید بهشتی در مسیر تبدیل شدن به عمیق

ترین بندر ایران/ ثبت رکوردي جدید با عملیات 35 هزار متر مکعبی لایروبی در بندر چابهار - سازمان بنادر و دریانوردي

180- تصویب طرح دو فوریتی جاماندگان سهام عدالت در مجلس - بازار نیوز

181- تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ایجاد 36 هزار اشتغال جدید شد - امتداد نیوز

182- کاهش درآمد کارگران به رغم افزایش هزینه ها - بهار نیوز

183- راهنماي کامل اخذ شهروندي ترکیه در سال 2020 - بهار نیوز

184- حرفه آموزي واشتغال زندانیان اولویت اصلی اداره کل زندان هاي استان تهران است - ایلنا

185- تخصص؛ حلقه گمشده سمن هاي سبز بوشهر - ایرنا

186- خبرنگاري یک تعهد است، یک شغل نیست - روزنامه صبح ساحل

187- خجسته میلاد هفتمین پیشواي خیر و خوبی امام موسی کاظم(ع) - خبرگزاري صدا و سیما

188- حرفه آموزي واشتغال زندانیان اولویت اصلی اداره کل زندان هاي استان تهران است - دانشجو



189- تسهیلات اشتغال به زنان سرپرست خانوار پرداخت می شود - خبرگزاري مهر

190- آخرین اقدامات در حوزه ارائه خدمات به صورت الکترونیک به بازنشستگان نیروهاي مسلح - ایسنا

191- ارتقاي کیفیت و سرعت خدمات ساتا به بازنشستگان در بستر الکترونیک/ پرداخت 130 میلیارد تومان وام به 14 هزار

بازنشسته نیروهاي مسلح - خبر داغ

192- برگزاري دوازدهمین المپیاد علمی کشوري در خراسان شمالی - باشگاه خبرنگاران جوان

193- ادامه حمایت بانک توسعه تعاون ازمشاغل آسیب دیده - اکو نیوز

194- اما و اگرهاي اجراي طرح 7500 پنل خورشیدي خانگی/ معلولین و از کارافتادگان در اولویت هستند - خبرگزاري فارس

195- تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ایجاد 36 هزار اشتغال جدید شد - آریا نیوز

196- سرمایه گذاري مکفی در حوزه تولید میوه هاي گرمسیري نشده است - فودنا

197- گردش تند اقتصاد با حمایت از مشاغل خانگی - ایمنا

198- نخلستان هاي بوشهر عطش دارند؛ نخل داران چشم انتظار طرح هاي آبرسانی - روزنامه قدس

199- روزانه 35 هزار متر مکعبی لایروبی در بندر چابهار انجام می شود - ایرنا

200- 6 هزار و 170 میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید در استان مرکزي پرداخت شد - ایرنا



 

اجراي طرح هاي جدید محور نشست مقامات ازبکستان و بانک توسعه اروپا

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش خبرنگار خبرگزاري فارس در تاشکند، «سردار
عمررزاق اف» معاون نخست وزیر، وزیر سرمایه گذاري و
تجارت خارجی ازبکستان و «آلان پیلاو» معاون رئیس
بانک توسعه و بازسازي اروپا در نشست ویدئویی ابعاد
اولویت دار گسترش همکاري هاي متقابل و تامین مالی

 
طرح هاي جدید در زمینه اقتصاد را بررسی کردند. 

در این نشست اقدامات در دست انجام ازبکستان براي

 
مقابله با شیوع کرونا و همچنین کاهش تاثیر پیامدهاي بحرانی جهانی به اقتصاد ملی و رفاه جمعیت کشور بررسی شد. 

طرفین در این نشست طرح هاي در دست اجرا در زمینه هاي انرژي، عمرانی، محیط زیستی و بخش خصوصی را بررسی و امکان
تسریع اجراي طرح هاي جاري و همچنین سازوکارهاي همکاري هاي متقابل مبنی بر رفع تاثیر منفی پاندمی بر اقتصاد تبادل نظر

 
کردند.   

طرفین همچنین به ارائه کمک مالی تکمیلی بانک توسعه و بازسازي اروپا به بانک هاي تجاري ازبکستان به صورت خطوط اعتباري

 
براي طرح هاي صنعت کوچک و متوسط به توافق رسیدند. 

طرفین همچنین بر اهمیت گسترش همکاري هاي متقابل با بانک توسعه و بازسازي اروپا در اجراي پیگیرانه اصلاحات در زمینه هاي

 
بانکی و انرژي ازبکستان تاکید کردند.    

همچنین امکان تامین مالی فعالیت کارآفرینی زنان در ازبکستان از طریق برنامه ویژه بانک توسعه و بازسازي اروپا «زنان در تجارت در

 
آسیاي مرکزي» بررسی شد. 

طرفین در پایان این نشست در مورد گسترش بیش از پیش همکاري هاي متقابل در خصوص طرح هاي معین بین ازبکستان و بانک

 
توسعه و بازسازي اروپا به توافق رسیدند. 

 
بانک توسعه و بازسازي اروپا با هدف حمایت از بازار و دموکراسی در سال 1991 میلادي ایجاد شده است. 

 
65 کشور جهان، اتحادیه اروپا و بانک سرمایه گذاري اروپا سهام داران این بانک هستند. 



 
ازبکستان در سال 1992 میلادي به بانک توسعه و بازسازي اروپا پیوست. 

انتهاي پیام/ح



بیانیه اصناف در حمایت از مدرس خیابانی؛ وزیر پیشنهادي صمت شناخت علمی

و دقیقی از مشکلات دارد

منبع: تسنیمشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/05/20

سخنگوي اتاق اصناف ایران با اشاره به حمایت اصناف از وزیر پیشنهادي صمت به مجلس، گفت: شناخت علمی و دقیق از
مشکلات نقطه قوت و عطف آقاي مدرس خیابانی است.

سخنگوي اتاق اصناف ایران با اشاره به حمایت اصناف از
وزیر پیشنهادي صمت به مجلس، گفت: شناخت علمی و
دقیق از مشکلات نقطه قوت و عطف آقاي مدرس خیابانی

 
است. - اخبار اقتصادي - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم به نقل از روابط عمومی اتاق
اصناف ایران، مجتبی صفایی نائب رئیس دوم اتاق اصناف
ایران درخصوص معرفی مدرس خیابانی به عنوان وزیر
صمت گفت: شرایط حساس کنونی آنچنان است که به
کارگیري مدیران کارآمد و مجرب را اجتناب ناپذیر می

 
نماید و وزیر پیشنهادي صمت از جمله این مدیران است. 

وي افزود: خروج از وضعیت نامطلوب کنونی و سیر به سمت شکوفایی و تحقق جهش تولید مورد نظر رهبر فرزانه انقلاب اسلامی،
نیازمند شناختی دقیق و علمی از مشکلات و امکانات موجود می باشد که مدرس خیابانی با توجه به سابقه مدیریتی خود به این حوزه

 
اشراف کامل دارد. 

سخنگوي اتاق اصناف ایران تاکید کرد: ایشان در همین دوره کوتاه سرپرستی منشا خدمات بسیار براي صنعت، معدن و تجارت کشور

 
بوده اند و براي اصناف تداعی کننده تجارب غنی، رویکرد نظام مند، عملکرد مثبت و دریک عبارت جمع تعهد و تخصص است. 

صفایی از حمایت و همکاري نزدیک اصناف با وزیر پیشنهادي صمت خبر داد و گفت: مدرس خیابانی از اولین روزهاي حضور در
وزارت صمت با حضور در اتاق اصناف اساس تعامل دو طرفه خوبی را با اصناف بنا نهاد و در طول دوران مدیریت خود به آن پایبند بود

 
و امروز اصناف حامی ایشان است. 

وي در پایان با امید کسب حداکثر آراي نمایندگان مجلس توسط مدرس خیابانی، بیان داشت: از نمایندگان دوره یازدهم انتظار داریم
تا با بالاترین راي به وزیر پیشنهادي صمت که به شایستگی میتواند زمینه را براي برون رفت از وضعیت کنونی فراهم آورد، موجب

 
امید بخشی در جامعه شد. 

 
در ادامه نیز بیانیه اتاق اصناف در آستانه انتخاب وزیر پیشنهادي صمت 



 
متن این بیانیه به شرح ذیل است: 

 
نمایندگان محترم مردم در مجلس شوراي اسلامی 

 
بعد از سلام و تحیت 

نظر به معرفی وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت توسط رئیس جمهور محترم جهت ارائه برنامه ها و اخذ رأي اعتماد، بدینوسیله

 
نظر اتاق اصناف ایران به عنوان نماینده مردمی ترین بخش اقتصاد ایران، تقدیم حضور می گردد. 

امروز بر کسی پوشیده نیست که عرصه اقتصاد به عنوان مهم ترین و اثرگذارترین خرده سیستم کشور، از اهمیت و حساسیتی ویژه و
استراتژیک جهت نیل به اهداف، آرمان ها و چشم انداز جمهوري اسلامی ایران برخوردار است. مجموعه مسائل مرتبط با حوزه هاي
گوناگون اقتصادي، بدلیل تاثیر مستقیمی که بر معیشت آحاد جامعه می گذارند، شکست یا موفقیت در سایر حوزه هاي اجتماعی،
فرهنگی و حتی سیاسی را رقم خواهند زد به عبارت دیگر، بدون تردید سیاست، فرهنگ و جامعه رفتارهایی متأثر از کنش هاي

 
اقتصادي بروز می دهند. 

به همین دلیل است که چنانچه بر همگان و به ویژه نمایندگان با بصیرت مردم در خانه ملت پوشیده نیست، برخی قدرت هاي
استکباري پس از شکست هاي متوالی در دسیسه هاي نظامی، اجتماعی و سیاسی متعددي که در چهار دهه گذشته علیه نظام مقدس
جمهوري اسلامی به اجرا در آورده اند، چند سالی است که زمین گیر کردن بن نامه هاي اقتصادي ایران و کوچک کردن سفره هاي
معیشتی آحاد مردم را نشانه رفته اند. در چنین شرایطی است که دولت جمهوري اسلامی ایران بنا دارد تا سکان دار بزرگ ترین، عالی

 
ترین و مهم ترین وزارتخانه اقتصادي، صنعتی و تجاري کشور را به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی معرفی کند. 

از این رو و به دلیل اهمیت شناخت دقیق از ظرایف و چند و چون تصمیم گیري ها و تصمیم سازي ها در عرصه اقتصاد و صنعت،

 
تشکل هاي بخش خصوصی وظیفه خود می دانند تا نسبت به این مهم واکنشی در خور و کارشناسی داشته باشند. 

از نظر اتاق اصناف ایران متولی و مسئول مهم ترین وزارتخانه ایران در ایجاد اشتغال و تولید ناخالص داخلی و صادرات غیر نفتی و...
باید واجد ویژگی هاي مدیریتی قابل تأمل باشد تا بتواند کشتی طوفان زده اقتصاد و صنعت ایران را به ساحل امن برساند و این مهم
محقق نخواهد شد مگر با همراهی، همدلی و تعامل حداکثري وزیر صنعت، معدن و تجارت با تشکل هاي بخش خصوصی و به ویژه
اتاق اصناف ایران به عنوان نماینده بیش از 3 میلیون واحد صنفی ؛ در حقیقت عبور از این تنگناي سترگ اقتصادي تنها در صورتی

 
محقق خواهد شد که ظرفیت هاي بالقوه و بالفعل فعالان اقتصادي شناسایی شده و زمینه توسعه همه جانبه آن ها فراهم آید. 

در این رهگذر و با عنایت به ابعاد اجتماعی و اقتصادي عملکردهاي مرتبط با فعالان صنفی-به عنوان بخش مهمی از کنش گران
اقتصادي-اهتمام نسبت به رفع یا دست کم کاهش مشکلات و موانع فعالیت هاي تخصصی و عمومی این بخش، بسیار حائز اهمیت

 
است. 

همچنین التزام عملی و اعتقادي اي که شخص وزیر صمت می بایست نسبت به راهکارها و رهنمودهاي روشن مقام معظم
رهبري(دامه برکاته) براي عبور از تنگناي جنگ اقتصادي که در قالب سیاست هاي اجرایی اقتصاد مقاومتی و بیانیه گام دوم انقلاب
بارها توسط ایشان توصیه و تبیین شده است، داشته باشد؛ مستلزم آن است؛ که جهت نیل به مهم ترین هدف این برنامه ها یعنی
دستیابی به اقتصادي مردمی، مردمی ترین بخش اقتصادي ایران یعنی نظام صنفی این بار از حاشیه سیاست گذاري ها و تصمیم
گیري ها خارج و به بطن برنامه ها و توجه ها آورده شود و این مهم جز بواسطه تصدي شخصی که مشرف بر ظرفیت ها و محدودیت

 
هاي این بخش توانمند و پر قدرت اقتصادي باشد، میسر نخواهد شد. 

آسیب شناسی هاي متعدد طی سالیان گذشته موجب شده تا بدنه وزارت صنعت، معدن و تجارت شناخت قابل توجهی از مجموعه
مؤلفه هاي مرتبط با موضوع فعالان صنفی داشته باشند. لذا انتخاب وزیري از بدنه این وزارتخانه که سابقه و آشنایی کاملی با مجموعه



تولیدکننده که بیش از 17.5 درصد از تولید ناخالص ملی(GDP) دارد، می تواند زمینه تنش هاي احتمالی آینده را به حداقل ممکن

 
برساند. ضمن اینکه همین شناخت موجب می شود تا فرصت حداکثري جهت توسعه فعالیت اقتصادي و صنفی نیز مهیا شود. 

اتاق اصناف ایران به نمایندگی از فعالان صنفی سراسر کشور به دلایل متعدد از جمله تخصص گرایی، تجربیات ارزنده، مدیریت
جهادي، شناخت دقیق نسبت به مجموعه ذینفعان عرصه اقتصاد و تعهد مؤمنانه، از انتخاب جناب آقاي دکتر حسین مدرس خیابانی
به عنوان وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت حمایت کرده و امیدوار است نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی با اعطاي راي
اعتماد به ایشان، فرصت مناسبی در اختیار فعالان اقتصادي جهت برون رفت از شرایط فعلی و بهبود وضعیت صنعت، اقتصاد، تجارت و

در نهایت معیشت مردم قرار دهند.



850 میلیارد تومان اعتبار به مسکن روستایی استان خراسان جنوبی تزریق شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/05/20

گروه استان ها- استاندار خراسان جنوبی گفت: اعتبارات تملک درایی استان در سال 97 به میزان 85 میلیارد تومان بوده و ما
تنها در بخش مسکن روستایی 850 میلیارد تومان اعتبارات به استان آورده ایم که مبلغ 250 میلیارد تومان آن بلاعوض

است.

گروه استان ها- استاندار خراسان جنوبی گفت: اعتبارات
تملک درایی استان در سال 97 به میزان 85 میلیارد تومان
بوده و ما تنها در بخش مسکن روستایی 850 میلیارد
تومان اعتبارات به استان آورده ایم که مبلغ 250 میلیارد

 
تومان آن بلاعوض است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بیرجند ، محمدصادق
معتمدیان پیش از ظهر امروز در دیدار اعضاي هیئت مدیره
خانه مطبوعات خراسان جنوبی اظهار داشت: قطعاً مدیران
دستگاه هاي اجرایی موظفند در این زمینه همراهی کنند و

 
پاسخگوي مطالبات رسانه ها و مردم باشند. 

وي ضمن تشکر و قدردانی از تلاشها و همکاري هاي مجموعه فعالان رسانه اي به ویژه اعضاي خانه مطبوعات در 21 ماه حضورش در
استان گفت: در این مدت در ابعاد مختلف سیاسی، اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی در حوزه رسانه اي استان اتفاقات خوبی رخ داده و

 
نقش رسانه ها در تبیین و انعکاس خدمات و اقدامات دولت، کاملاً برجسته و بی بدیل بوده است. 

استاندار خراسان جنوبی با اشاره به اولین جلسه خود با سردبیران و صاحبان امتیاز نشریات بیان کرد: در آن نشست موضوع تدوین

 
منشور اخلاقی رسانه پیشنهاد شد تا فعالیت هاي رسانه اي در این چارچوب به فعالیت خود ادامه دهند. 

وي افزود: نکته اي که جاي تقدیر دارد فعالیت آزادانه و نقادانه مطبوعات است که ضمن اینکه به انعکاس اقدامات دولت می پردازند، از
نقد عملکردها هم غافل نمی شوند اما اینکه برخی گروه هاي رسانه اي با مطالبه سازي هاي نا به حق در زمین دشمن بازي می کنند
و ناآگاهانه با ایجاد فضاي غبارآلود به اشاعه یأس و ناامیدي در جامعه دامن می زنند، قابل قبول نیست و اجازه نمی دهیم چنین

 
فعالیت هایی ادامه پیدا کند. 

 
سمنان| رسانه ها از مطالبه گري عقب نشینی نکنند 

 
نماینده ولی فقیه در استان همدان: مطالبه گري در اجتماع باید مبتنی بر آگاهی باشد 

 
تبریز| شاخصه اصلی گروه هاي جهادي مطالبه گري است 

معتمدیان متذکر شد: تجربه 41 ساله انقلاب نشان داده که دشمن نتوانسته است تاکنون از هیچ حربه اي براي ضربه زدن به نظام



استفاده کند به همین دلیل آنچه به نظر آنها در شرایط فعلی می تواند کارساز باشد، فاصله انداختن بین مردم و مسئولین است،
بنابراین در این موقعیت، دروغ گفتن و ندیده گرفتن خدمات و زیرسؤال بردن مشروعیت و مقبولیت دولت و تخریب ارکان نظام اصلاً

 
درست نیست. 

استاندار خراسان جنوبی با تأکید بر اینکه در هیچ برهه اي از زمان به این اندازه سختی بر کشور تحمیل نشده است گفت: با وجود
تحریم هاي ظالمانه، پایین آمدن قیمت نفت، بروز حوادث و بلایاي طبیعی متعدد از جمله سیل و زلزله و گردوغبار، با بهره گیري از
راهبري هاي مقام معظم رهبري و برنامه ریزي دولت و با همدلی و همراهی مسئولان، شرایط به گونه اي مدیریت می شود که حتی

 
در همین بحث شیوع بیماري کرونا از خیلی از کشورهاي مدعی شرایط بهتري داریم. 

وي ادامه داد: در شرایط موجود، بهترین کار ایجاد امید در مردم است و مردم باید امید داشته باشند که این شرایط سخت به پایان می

 
رسد و آینده اي روشن را پیش رو داریم. 

معتمدیان با بیان اینکه همه تلاش ما بر ایجاد امیدواري است خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم وضعیت موجود را ارزیابی کنیم جزو

 
استانهاي موفقی هستیم که مردم اعتماد کرده اند و به فرآیندهاي توسعه اي استان امید دارند. 

استاندار خراسان جنوبی تصریح کرد: این اتفاق، با تلاش همه دستگاه ها و فعالان رسانه اي استان که با عشق و علاقه به توسعه استان

 
به میدان آمده اند حاصل شده است. 

وي ادامه داد: اولویت ما در یک سال باقیمانده در وهله اول ایجاد فضاي صمیمی همراه با آرامش است تا به ادامه اقدامات خود در
استان بپردازیم و وظایفی که به عهده گرفته ایم را در بحث تکمیل پروژه هاي نیمه تمام در حوزه عمرانی، اتمام طرح هاي اشتغالزا در

 
حوزه اقتصادي و به ثمر رساندن برنامه در ریل گذاري هایی که براي توسعه استان داشته ایم، به خوبی دنبال کنیم. 

به گفته معتمدیان؛ عمده طرح هایی که در زمینه اشتغالزایی در استان اجرایی شده هیچ کدام طرح ملی نبوده بلکه منحصر بفرد است
و بر اساس مطالبات استان و شناسایی ظرفیت هاي موجود تعیین شده و چون به عبارتی طرح هاي بومی مطرح شده اند، مورد اقبال

 
مردم واقع شده است. 

استاندار با اشاره به اینکه در حال حاضر برخی از پروژه ها تمام شده، تعدادي از آنها در نیمه راهند و براي بعضی از طرح ها هم ریل
گذاري هایی صورت گرفته که به امید خدا پیش می بریم گفت: آثار و برکات طرح هایی که دولت در این مدت در استان انجام داده

 
کاملاً مشخص است و در بحث رضایتمندي اجتماعی در روستاها، بخش ها و شهرها پیامدهاي خوبی به همراه داشته است. 

معتمدیان در تشریح اقدامات دولت در استان از پروژه هایی همچون راه آهن، آبخیزداري، سیستم هاي نوین آبیاري، مسکن شهري و

 
روستایی نام برد که هر کدام از آنها منابع بیشماري را در استان تزریق کرده است. 

استاندار خراسان جنوبی اظهار داشت: اعتبارات تملک درایی استان در سال 97 به میزان 85 میلیارد تومان بوده و ما تنها در بخش
مسکن روستایی 850 میلیارد تومان اعتبارات به استان آورده ایم که 10 برابر کل اعتبارات تملک دارایی استان است و مبلغ 250

 
میلیارد تومان آن بلاعوض است. 

به گفته وي؛ تنها در بحث مسکن شهري و روستایی مبلغ 1350 میلیارد تومان اعتبار به استان تزریق شده و 140 میلیارد تومان



 
اعتبار در حوزه آبخیزداري وارد استان شده که این اعتبارات در نوع خود در کشور و در استان بی سابقه است. 

معتمدیان با تأکید بر اینکه قدر مدیران توانمند استان را باید دانست گفت: زمانی استان خراسان جنوبی، مصداقی از نداشته ها بود اما
الان با سیاست گذاري هایی که شده و به همت رسانه ها به جهت گزارش هاي منحصر بفردي که در سطح ملی منتشر می شود،

 
قطب هاي اقتصادي بزرگ کشور به سرمایه گذاري بزرگ در استان رغبت پیدا کرده اند. 

وي ادامه داد: سرمایه گذاري هزار میلیارد تومانی ایمیدرو، هزار و 800 میلیارد تومانی شستا و موارد مشابه آن به واسطه همین اتفاق

 
رقم خورده پس باید تلاش کنیم اقدامات نظام دیده شود و امیدواري و رضایتمندي در مردم افزایش یابد. 

استاندار اظهار داشت: در حال حاضر از دغدغه هاي بنده این است که علاوه بر ایجاد اشتغال، درآمد مردم را از طریق توانمندسازي آنها

 
و عملیاتی کردن طرح هاي سرمایه گذاري ارتقاء دهیم. 

معتمدیان تأکید کرد: نقدهاي منصفانه را می پذیریم و تمام تلاش مان بر این است که در راستاي توسعه خراسان جنوبی با قدرت
کارها را پیش ببریم.



پیروزبخت: کیفیت تجهیزات نفتی ارتقا می یابد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/05/20

خبرگزاري آریا - رئیس سازمان ملی استاندارد ایران،
ارتقاي کیفیت تجهیزات نفتی، جلوگیري از خروج ارز،
اشتغال زایی و مقابله با تحریم ها را از جمله مزیت هاي
بهره مندي از نهاد صدور گواهینامه کیفیت انجمن نفت
ایران برشمرد و گفت: توصیه اکید بنده به این نهاد این
است که به طور حتم بی طرفی و استقلال خود را حفظ

 
کند. 

به گزارش خبرنگار شانا، نیره پیروزبخت صبح امروز
(دوشنبه، 20 مردادماه) در آیین اعطاي نخستین گواهینامه

کیفیت کالا و تجهیزات صنعت نفت به نهاد صدور گواهینامه کیفیت انجمن نفت ایران، با بیان این مطلب افزود: تحریم هاي اعمال
شده سبب شد کشور به سوي بومی سازي و استفاده از ظرفیت هاي داخلی سوق یابد، بر این اساس ضرورت شکل گیري نهادي که

 
بتواند کیفیت کالاها و محصولات تولیدي ساخت داخل را بررسی و تأیید کند، بیش از هر زمان دیگري احساس شد. 

وي با بیان اینکه وزارت نفت سال هاي متمادي به دنبال استاندارسازي بوده است، ادامه داد: از این منظر در سال هاي گذشته بحث
هایی بین وزارت نفت و سازمان ملی استاندارد ایران براي این موضوع شکل گرفت و سرانجام پروژه اي تعریف شد که بتواند به عنوان

 
یک نهاد از سازمان ملی استاندارد تأییدیه هاي لازم را دریافت کند. 

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران در ادامه به قانون جدید استاندارد که در سال 96 از سوي رئیس جمهوري ابلاغ شد اشاره کرد و

 
یادآور شد: بر اساس این قانون، صنعت نفت نیز از این مسئله مبرا نبوده و خواه ناخواه باید به سمت بومی سازي حرکت می کرد. 

پیروزبخت اظهار کرد: این پروژه با بهره گیري از توان داخلی در مسیر بومی سازي آغاز به کار کرد و ابتدا این نیاز احساس شد که باید

 
نهادي به عنوان شخص ثالث وجود داشته باشد و صدور گواهی از سوي آن انجام شود. 

وي عنوان کرد: طبق قوانین و مقررات بین المللی، مرکزي با عنوان تأیید صلاحیت وجود دارد که مرکز تأیید صلاحیت برخی از
کشورها عضو این مرکز بین المللی هستند. بر این اساس گواهینامه هاي صادره که از سوي این مرکز بین المللی تأیید شود در

 
حقیقت در داخل کشورها موضوعیت خواهد داشت. خوشبختانه در سال 94، مرکز تأیید صلاحیت ایران عضو این مجمع شد. 

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران تصریح کرد: البته این اتفاق مبارکی است که نهاد صدور گوهینامه کیفیت انجمن نفت ایران
نخستین مرکز در ایران است که امروز گوهینامه 17065 را می گیرد و مطمئنا آیندگان به این مسئله واقف خواهند شد که وزارت
نفت و شخص آقاي زنگنه چه خدمت شایسته اي را انجام داده است و این اقدام به عنوان باقیات صالحات از ایشان به یادگار خواهد

 
ماند. 

پیروزبخت با بیان اینکه این نهاد وظیفه سنگینی خواهد داشت که بی شک با مدیریت و درایت مقام عالی وزارت نفت سربلند به
میدان خواهد آمد، افزود: توصیه اکید بنده به این نهاد این است که به طور حتم بی طرفی، استقلال و رازداري خود را حفظ کند. این

 
مقوله جزو الزام هاي مهم است، همچنین بازرسی ها و ارزیابی ها نیز باید به درستی انجام شود. 



وي اظهار کرد: باید این تفکر شکل بگیرد که این نهاد براي اعتلاي کشور ایجاد شده و چندان جنبه مالی و توجیه اقتصادي ندارد.
افزایش سطح توان علمی و کارشناسی نیز از دیگر مواردي است که باید مدنظر قرار دارد.



وضعیت سنگ هاي قیمتی 10 استان امسال مشخص می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/05/20

تهران- ایرنا- قائم مقام سازمان ایمیدرو گفت: وضعیت 10 استان از نظر معدنی و اکتشاف سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی
امسال مشخص می شود و تا پایان شهریور، معادن پنج استان و تا پایان سال، کل معادن 10 استان غربالگري خواهند شد.

تهران- ایرنا- قائم مقام سازمان ایمیدرو گفت: وضعیت 10
استان از نظر معدنی و اکتشاف سنگ هاي قیمتی و نیمه
قیمتی امسال مشخص می شود و تا پایان شهریور، معادن
پنج استان و تا پایان سال، کل معادن 10 استان غربالگري

 
خواهند شد. 

به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی سازمان توسعه و
نوسازي معادن و صنایع معدنی ایران( ایمیدرو)، عباس
نعیمی در نشست کارگروه بهینه سازي صنعت سنگ هاي
قیمتی و نیمه قیمتی اعلام کرد: بازارچه گوهر سنگ ها در

 
استان خراسان رضوي، بزودي راه اندازي می شود. 

وي تصریح کرد: انتظار می رود تا هفته آینده یک مکان از چهار مکان مطرح شده براي ایجاد بازارچه گوهرسنگ ها در استان خراسان

 
رضوي تعیین شود. 

 
نعیمی افزود: مرز دوغارون نیز توسط اعضاي این کارگروه بازدید و بررسی هاي لازم براي ایجاد بازارچه مرزي انجام خواهد شد. 

قائم مقام ایمیدرو گفت: قرار است اتاق طلا در فرودگاه امام خمینی (ره) به شکل پایلوت راه اندازي شود و تا پایان امسال نیز، سایر

 
گمرکات تخصصی این اتاق راه اندازي خواهند شد. 

براساس این گزارش، محمد آقاجانلو، معاون ایمیدرو نیز در این نشست با بیان اینکه طبق اساسنامه ایمیدرو و شرکت هاي
زیرمجموعه، این سازمان امکان خرید واحدهاي تجاري براي تاسیس بازارچه گوهر سنگ به صورت مستقیم را ندارد، گفت: ایمیدرو

 
می تواند اقداماتی از جمله آموزش، پژوهش، اکتشاف و نیز ایجاد اتاق طلا و سنگ هاي قیمتی در گمرکات تخصصی انجام دهد. 

وي اضافه کرد: حمایت هاي ویژه براي دریافت پروانه معادن و نیز تسهیل بازارچه ها، از جمله امکانات دیگري است که ایمیدرو می

 
تواند براي کنسرسیوم سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی ارایه دهد. 

به گزارش ایرنا نخستین بازارچه سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی خرداد ماه امسال با حضور خداداد غریب پور معاون وزیر صنعت،
معدن و تجارت در سراي گوهر و ارگ جهان نما اصفهان افتتاح شد. 



وي در آیین آغاز بکار این بازارچه افزود: ایمیدرو وظیفه دارد کار اکتشافی را در کشور انجام داده و ظرفیت معدنی را در زمینه سنگ

 
هاي قیمتی و نیمه قیمتی به مردم معرفی کند. 

به گفته غریب پور، ایمیدرو ظرفیت ها را شناسایی و جمع آوري و به فعالان بخش عرضه می دارد و ضمن ارائه آموزش، قوانین

 
وارداتی و صادراتی تعرفه ها را هم اصلاح می کند. 

رییس هیات عامل ایمیدرو تصریح کرد: بعد از افتتاح بازار چه سنگ هاي قیمتی اصفهان بازار تخصصی مشهد، بازارچه مرزي تایباد را

 
هم افتتاح خواهیم کرد. 

وي گفت: ضمن شناسایی ظرفیت هاي معدنی که محصول کار اکتشافی است، اشتغال کشور را در این بخش تا سال 1405 به حدود

 
550 هزار نفر به شکل مستقیم خواهیم رساند. 

 
برچسب ها 

 
- ایمیدرو 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

- فرودگاه بین المللی امام خمینی (ره)



موانع تحریم خارجی،داخلی درکسب و کار

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/05/20

در هر جامعه اي برخی افراد داراي روحیه و شمّ کارآفرینی بالاتري نسبت به سایرین هستند و با تشخیص فرصت ها، تحمل
خطر و ریسک هاي مربوطه اقدام به سرمایه گذاري

در هر جامعه اي برخی افراد داراي روحیه و شمّ کارآفرینی
بالاتري نسبت به سایرین هستند و با تشخیص فرصت ها،
تحمل خطر و ریسک هاي مربوطه اقدام به سرمایه گذاري

 
و تاسیس بنگاه هاي مولد اقتصادي تولیدي می کنند. 

به گزارش مردم سالاري آنلاین، در هر جامعه اي برخی
افراد داراي روحیه و شمّ کارآفرینی بالاتري نسبت به سایرین هستند و با تشخیص فرصت ها، تحمل خطر و ریسک هاي مربوطه اقدام

 
به سرمایه گذاري و تاسیس بنگاه هاي مولد اقتصادي تولیدي می کنند. 

اگر فضاي کسب و کار براي سرمایه گذاري مناسب باشد، ظرفیت هاي بالقوه کارآفرینی بخش خصوصی و اینگونه افراد خوش فکر و
خطرپذیر، آزاد و به بالفعل تبدیل می شوند و به نسبت شمّ اقتصادي و روحیه کارآفرینی خود اقدام به ایجاد و یا توسعه کسب و کار

 
می کنند و به عبارت دیگر در فضاي کسب و کار مناسب واحدهاي تولیدي - اقتصادي به راحتی ایجاد و رشد می یابند. 

واضح است که هدف تحریم هاي بین المللی، دشوار کردن فضاي کسب و کار براي فعالان تولیدي-اقتصادي است و با بستن راه
دسترسی فعالان اقتصادي به تبادل کالا، دانش فنی و تجهیزات مورد نیاز، آن ها را از رسیدن به مقیاس اقتصادي بازداشته و نهایتاً

 
ضرر و زیان واحدهاي مولد و اشتغالزا را فراهم کرده که دلسردي پرسنل و زیاندهی بنگاه هاي تولیدي را به همراه خواهد داشت. 

فعالان و کارآفرینان تولید در طول زمان با ترفندهاي تحریم کنندگان آشنا شده و علیرغم سختی هاي ناشی از تحریم هاي بین المللی
به فعالیت خود ادامه داده اند و حتی با صادرات کالاي با کیفیت تولیدي خود موجب ارزآوري و در نهایت با جایگزین کردن اقتصاد

 
نفتی به اقتصاد متنوع به رشد و توسعه خود، کشور و اشتغالزایی ادامه می دهند. 

از طرف دیگر می دانیم که اقتصاد ایران میدان تاخت و تاز بخش هاي غیر مولد است و سود عمده به علت فضاي کسب و کار
نامناسب نصیب واسطه ها و دلالان شده و با نقدینگی زیاد بی هدف که ناشی از نداشتن اقتصاد کلان کارآمد و محیط کسب و کار
آسوده است، موجب به وجود آمدن اقتصاد سلطان ساز شده و منابع را در مقیاس وسیع از دسترس بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي دور

 
نگاه می دارند. 

در ادامه این پرسش مطرح است که راهکار چیست؟ حال باید در جواب آن گفت که براي برون رفت از این وضعیت در کوتاه مدت
مقررات زدایی در سطح وسیع و باز گذاشتن دست کارآفرینان واقعی که براي پیش بردن اهدافشان نیاز به هیچ رانتی نداشته و تنها
متکی به شمّ اقتصادي، ذکاوت ذاتی و نیروي کار خود هستند و در دراز مدت کوتاه کردن دست دولت از تصدي گري و اداره کردن
بنگاه هاي اقتصادي - تولیدي و سوق دادن دولت به سمت سیاست گزاري و نظارت همراه با قوه قضاییه کارآمد و مجلس کاربلد که از

 
وظایف اصلی حاکمیت است. 

امیرحسین جلالی،نایب رئیس انجمن قطعه سازان همگن استان تهران



پیروزبخت: کیفیت تجهیزات نفتی ارتقا می یابد

منبع: شاناشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/05/20

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران، ارتقاي کیفیت
تجهیزات نفتی، جلوگیري از خروج ارز، اشتغال زایی و
مقابله با تحریم ها را از جمله مزیت هاي بهره مندي از
نهاد صدور گواهینامه کیفیت انجمن نفت ایران برشمرد و
گفت: توصیه اکید بنده به این نهاد این است که به طور

 
حتم بی طرفی و استقلال خود را حفظ کند. 

به گزارش خبرنگار شانا، نیره پیروزبخت صبح امروز
(دوشنبه، 20 مردادماه) در آیین اعطاي نخستین گواهینامه
کیفیت کالا و تجهیزات صنعت نفت به نهاد صدور

گواهینامه کیفیت انجمن نفت ایران، با بیان این مطلب افزود: تحریم هاي اعمال شده سبب شد کشور به سوي بومی سازي و استفاده
از ظرفیت هاي داخلی سوق یابد، بر این اساس ضرورت شکل گیري نهادي که بتواند کیفیت کالاها و محصولات تولیدي ساخت داخل

 
را بررسی و تأیید کند، بیش از هر زمان دیگري احساس شد. 

وي با بیان اینکه وزارت نفت سال هاي متمادي به دنبال استاندارسازي بوده است، ادامه داد: از این منظر در سال هاي گذشته بحث
هایی بین وزارت نفت و سازمان ملی استاندارد ایران براي این موضوع شکل گرفت و سرانجام پروژه اي تعریف شد که بتواند به عنوان

 
یک نهاد از سازمان ملی استاندارد تأییدیه هاي لازم را دریافت کند. 

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران در ادامه به قانون جدید استاندارد که در سال 96 از سوي رئیس جمهوري ابلاغ شد اشاره کرد و

 
یادآور شد: بر اساس این قانون، صنعت نفت نیز از این مسئله مبرا نبوده و خواه ناخواه باید به سمت بومی سازي حرکت می کرد. 

پیروزبخت اظهار کرد: این پروژه با بهره گیري از توان داخلی در مسیر بومی سازي آغاز به کار کرد و ابتدا این نیاز احساس شد که باید

 
نهادي به عنوان شخص ثالث وجود داشته باشد و صدور گواهی از سوي آن انجام شود. 

وي عنوان کرد: طبق قوانین و مقررات بین المللی، مرکزي با عنوان تأیید صلاحیت وجود دارد که مرکز تأیید صلاحیت برخی از
کشورها عضو این مرکز بین المللی هستند. بر این اساس گواهینامه هاي صادره که از سوي این مرکز بین المللی تأیید شود در

 
حقیقت در داخل کشورها موضوعیت خواهد داشت. خوشبختانه در سال 94، مرکز تأیید صلاحیت ایران عضو این مجمع شد. 

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران تصریح کرد: البته این اتفاق مبارکی است که نهاد صدور گوهینامه کیفیت انجمن نفت ایران
نخستین مرکز در ایران است که امروز گوهینامه 17065 را می گیرد و مطمئنا آیندگان به این مسئله واقف خواهند شد که وزارت
نفت و شخص آقاي زنگنه چه خدمت شایسته اي را انجام داده است و این اقدام به عنوان باقیات صالحات از ایشان به یادگار خواهد



 
ماند. 

پیروزبخت با بیان اینکه این نهاد وظیفه سنگینی خواهد داشت که بی شک با مدیریت و درایت مقام عالی وزارت نفت سربلند به
میدان خواهد آمد، افزود: توصیه اکید بنده به این نهاد این است که به طور حتم بی طرفی، استقلال و رازداري خود را حفظ کند. این

 
مقوله جزو الزام هاي مهم است، همچنین بازرسی ها و ارزیابی ها نیز باید به درستی انجام شود. 

وي اظهار کرد: باید این تفکر شکل بگیرد که این نهاد براي اعتلاي کشور ایجاد شده و چندان جنبه مالی و توجیه اقتصادي ندارد.
افزایش سطح توان علمی و کارشناسی نیز از دیگر مواردي است که باید مدنظر قرار دارد.



راه اندازي مجدد 468 واحد صنعتی از ابتداي امسال

منبع: روزنامه اقتصاد ملیشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/05/20

معاون وزیر صمت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرکهاي صنعتی ایران از احیا و راه اندازي مجدد 468 واحد صنعتی
از ابتداي سال 99 تاکنون خبر داد.  محسن صالحی نیا گفت: با راه اندازي مجدد این واحدها براي 8 هزار و 53 نفر اشتغال

ایجاد و یا تثبیت شغل شده است. وي افزود: هم اکنون

 
احیاي مجدد بیش از 8050 شغل در سطح کشور 

معاون وزیر صمت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرکهاي صنعتی ایران از احیا و راه

 
اندازي مجدد 468 واحد صنعتی از ابتداي سال 99 تاکنون خبر داد. 

 
 محسن صالحی نیا گفت: با راه اندازي مجدد این واحدها براي 8 هزار و 53 نفر اشتغال ایجاد و یا تثبیت شغل شده است. 

وي افزود: هم اکنون در شهرك هاي صنعتی کشور حدود 45 هزار واحد صنعتی کوچک و متوسط مستقر هستند که 9500 مورد از

 
آنها تعطیل و راکد می باشند؛ در سال 99، احیاي 1500 واحد صنعتی در سراسر کشور برنامه ریزي و در دستور کار قرار گرفته است. 

صالحی نیا اعلام کرد: با بازگشت 468 واحد صنعتی به چرخه تولید از ابتداي امسال، 31 درصد از برنامه تدوین شده براي احیاي

 
صنایع کوچک و متوسط در سال 99 عملیاتی شده است. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با توجه به برنامه ریزي احیاي 27 هزار شغل در واحدهاي صنعتی راکد، آمار تحقق یافته

 
اشتغال در واحد هاي احیا شده 36 درصد از مجموع اشتغال مورد نظر از محل این برنامه است. 

استان تهران با 50 واحد، استان قم 46 واحد صنعتی و اصفهان با احیاي 41 واحد صنعتی به ترتیب بیشترین تعداد راه اندازي مجدد
واحدهاي صنعتی را از ابتداي امسال به خود اختصاص داده اند.



زمان و جزئیات گشایش اقتصادي امروز مشخص می شود

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/05/20

رئیس کل بانک مرکزي از برگزاري جلسه شوراي عالی هماهنگی اقتصادي براي نهایی شدن طرح ''گشایش اقتصادي'' خبر
داد.

رئیس کل بانک مرکزي از برگزاري جلسه شوراي عالی هماهنگی اقتصادي براي نهایی شدن طرح ""گشایش اقتصادي"" خبر

 
داد. 

 
 

به گزارش افکارنیوز، آنطور که این روزها حرف از گشایش اقتصادي است و گمانه زنی ها در این باره ادامه دارد، امروز رئیس کل بانک

 
مرکزي هم در تکمیل صحبت هاي اخیر خبر مهمی را مخابره کرد. 

اخبار اقتصادي- عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزي گفت: امروز در جلسه شوراي عالی هماهنگی اقتصادي موضوع گشایش

 
اقتصادي مطرح می شود و موارد کارشناسی آن در دست بررسی، هدف اصلی آن هم مدیریت نقدینگی در بازارهاست. 

گشایش اقتصادي مجموعه اي از طرح هاست همچنین روز گذشته علی آقامحمدي، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در این باره
می گوید: زمانی که از گشایش اقتصادي صحبت می کنیم، مهم ترین گشایش اقتصادي در کشور، سرمایه گذاري است. زمانی که
فرصت سرمایه گذاري ایجاد می کنیم به معنی ایجاد اشتغال است. سرمایه گذاري باعث زنده و سرپا شدن شرکت هاي موجود می

 
شود در این صورت کارکنان شرکت ها در معرض بیکاري نیستند. 

قرارداد تولید یک میلیون بشکه نفت خام با شرکت اکتشاف و تولیدي داخلی وي افزود: در هفته هاي آینده قرارداد تولید یک میلیون
بشکه نفت خام با 17 شرکت اکتشاف و تولیدي داخلی بسته می شود. قبلا قرار بود این قرارداد هاي IPC با شرکاي خارجی با سهم

 
کم امضا شود. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: براساس این قرار داد مقرر شده است ظرف مدت چند سال تولید نفت خام ایران به یک

 
میلیون بشکه افزایش پیدا کند که این موضوع از بعد از انقلاب بی نظیر است. 



 
 

آقا محمدي بیان کرد: روش جدید ي که بورس ایجاد کرده است، مشارکت شرکت ها براي اجراي پروژه هاي خاص است. قرار است
پروژه هاي بزرگ مانند پروژه هاي پالایشگاه ها، ساخت هتل ها زنجیره اي، ساخت کارخانه فولاد و تولید دارو و شرکت هاي دانش

 
بنیان توسط شرکت هاي سهامی عام اجرا شود. 

وي گفت: قرار است ظرف مدت 2 ماه چندین شرکت بزرگ شروع به کار کند که کل صنعت ایران در آن مشارکت می کند. به عنوان
مثال در منطقه مکران، سیستان و بلوچستان، کرمانشاه، تهران، البرز، سمنان بیش از 10 مگا پروژه آماده اجرا داریم که قرار است با
سرمایه گذاري 50 هزار میلیارد اجرا شود که از بازار سرمایه تامین مالی می شود. بنده برداشتم این است که گشایش اقتصادي یک

 
بسته است ما باید بتوانیم نرخ رشد اقتصادي را مثبت کنیم. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تصریح کرد: پولی که مردم براي خرید و فروش سهام توسط مردم پرداخت می شود، صرف اجراي

 
پروژه هاي بزرگ می شود و پول به بخش تولید می رود و این کار یک تحول بنیادي است. 

آقا محمدي گفت: تقریبا تامین مالی تمام پروژه هاي بزرگ از طریق بازار سرمایه انجام می شود. اگر بتوانیم نرخ رشد اقتصادي کشور

 
را مثبت کنیم می توانیم نرخ رشد اشتغال را مثبت کنیم و بیکاري را کاهش دهیم. 

وي بیان کرد: به عنوان مثال اگر واکسن کروناي تولید شده در کشور موفق عمل کند و وارد فاز تجاري شود، نیازمند یک شرکت

 
بزرگ براي تولید دارد، در نتیجه باید از هم اکنون مگا پروژه بزرگی براي تولید واکسن را آماده کنیم. 

آقا محمدي افزود: در شرکت هاي خودروسازي حدود 4 میلیارد دلار واردات در سال داریم که حداقل 3 میلیارد دلار آن را می توانیم

 
در داخل کشور تولید کنیم که این موضوع نیازمند دانش فنی دارد. 

وي ادامه داد: بخش زیادي از دانش فنی ساخت خودرو در دانشگاه هاي ما وجود دارد، اما هنوز وارد بخش صنعت نشده است و اگر

 
تامین مالی آن انجام شود نیازمند واردات نخواهیم بود. 

این مقام مسئول در پایان گفت: در بخش کشاورزي نیز حدود 10 میلیارد تومان بازار براي تامین خوراك دام و طیور داریم که جهاد
کشاورزي برنامه اي تدوین کرده است تا 2.2 میلیارد تومان از نیاز داخلی را در کشور تولید شود.



تغییر رشته فرزندان هیات علمی ممنوع شد

منبع: تابناكشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/05/20

وزیر علوم با بیان اینکه موضوع انتقال فرزندان هیات علمی از طریق امتیاز ویژه کنکور ادامه دارد، گفت: اما تغییر رشته فرزندان

 
هیات علمی ممنوع شد. 

به گزارش مهر ، منصور غلامی امروز در نشست خبري که به صورت مجازي برگزار شد، درباره آخرین وضعیت بررسی تسهیلات نقل و
انتقال و تغییر رشته فرزندان اعضاي هیات علمی گفت: امکان انتقال فرزندان هیات علمی سر جاي خودش است. البته این انتقال
چیزي جز روال معمول دانشگاه ها بوده است، اما چون دانشگاه اصولاً در ترم یک، کمتر با انتقال موافقت می کردند این تسهیلات

 
براي آن ها در نظر گرفته شد که همچنان پابرجا خواهد ماند. 

وي افزود: مورد بعدي امکان تغییر رشته بود که در تجدید نظري که صورت گرفت، مقرر شد از سال آینده تغییر رشته فرزندان هیات
علمی متوقف شود که اگر به تائید نهایی برسد، تغییر رشته متوقف می شود. هیچ سهمیه اي مازاد بر ظرفیت پذیرش نیست و فرزندان

 
اعضاي هیات علمی صندلی کسی را اشغال نمی کنند. 

وي درباره بومی گزینی گفت: فلسفه طرح و تصویب بومی گزینی به زمان نسبتاً دوري برمی گردد که برخی از موارد اعتراض هنوز
باقی است. برخی از دلایل تصویب طرح بومی گزینی مسائل و مباحث فرهنگی و رفاهی بوده است بنابراین هنوز نیاز به بحث دارد.
بحث دیگر امتیاز و ضریب افراد بومی براي پذیرش در دانشگاه هاي محل سکونت بود که موجب اعتراض این داوطلبان شده بود و
اظهار می کردند نمی توانند به دانشگاه هاي مطرح بروند؛ امیدواریم که این موضوع حل شود، ولی به سال تحصیلی و ورودي هاي

 
امسال نمی رسد. 

 
سال تحصیلی دانشجویان جدید الورود ابتداي آبان 

وزیر علوم ادامه داد: در برخی از رشته ها داوطلبان بدون نیاز به شرکت کردن در کنکور می توانند در سوابق تحصیلی شرکت و در
150 رشته انتخاب داشته باشند. داوطلبانی که در سوابق تحصیلی شرکت کرده اند به همراه کسانی که در آزمون شرکت می کنند
بعد از مشخص شدن نتایج آزمون و انتخاب رشته البته اگر آزمون سراسري در موعد مقرر برگزار شود، اوایل آبان ماه ثبت نام کنند. بر

 
اساس شرایط موجود و فضاي فعلی، احتمال دارد ترم پیش رو به صورت آموزش مجازي برگزار شود. 

وزیرعلوم با تاکید براینکه تبدیل دانش به ثروت را در وزارت علوم پیگیري کردیم، گفت: وزارت علوم مسئولیت 43 پارك علم و فناوري
را در کشور بر عهده دارد. قریب به 9 هزار شرکت مبتنی بر دانش و فناوري در کشور داریم و 6 هزار شرکت دانش بنیان هستند. در

 
سال هاي گذشته این شرکت ها دستاوردهاي فناورانه خود را به فروش رسانده اند. 

وي ادامه داد: فروش دستاوردهاي شرکت هاي دانش بنیان در سال 98 حدود 10 هزار میلیارد تومان بوده است. سال گذشته 80

 
میلیون دلار صادرات محصولات فناورانه شرکت هاي دانش بنیان داشتیم. 



غلامی افزود: 65 دانشگاه کشور در بین دانشگاه هاي معروف و مطرح دنیا قرار گرفته اند. خوشبختانه آموزش عالی کشورمان در

 
ارزیابی هاي جهانی، از نظر رشد علمی رتبه 15 کسب کرده است. 

 
نحوه استعلام اعتبار مدارك تحصیلی 

وزیر علوم تاکید کرد: پرونده هاي مختلفی در خصوص جعل مدرك در دادگاه ها و دادگستري ها در حال بررسی است. براي حل این
مسئله تمام سوابق مدارك تحصیلی فارغ التحصیلان روي سامانه ملی که قابل دسترس براي تمام ارگان هاي مختلف است در حال
فعال شدن است. این کار باعث می شود هر جا کسی مدرکی ارائه می دهد با وارد کردن کد ملی دانش آموخته، بتواند استعلام مدرك

 
را بگیرد. 

غلامی ادامه داد: دانشگاه هاي غیرانتفاعی علاوه بر این سامانه باید یک کد کیو آر را هم روي مدرك ثبت کنند که با آن کد می توان
به اصالت آن پی برد. براي مدارك دانشگاه آزاد علاوه بر سامانه ملی ارزیابی تحصیلی، سامانه داخلی هم توسط دانشگاه تعریف شده

 
است که بر اساس گزارش رئیس دانشگاه آزاد این سامانه هم در حال نهایی شدن است. 

وي افزود: دستگاه هاي مختلف با مراجعه به این سامانه اعتبار مدرك را می توانند بسنجند، هر چند تا جا افتادن این سامانه ممکن

 
است برخی اقدام به جعل کنند، ولی براي آن ها هم مثل سابق، نظارت وجود دارد. 

 
استخدام اعضاي هیات علمی از طریق فراخوان جذب 

وي درباره روند جذب استادان حق التدریسی گفت: در دانشگاه ها همکاري با استادان از طریق شرکت در فراخوان ها و طی مراحل
جذب صورت می گیرد. برخی حق التدریس و یا استخدام یک ارگان دیگر هستند و بنا به تخصصشان دانشگاه ها از آن ها می خواهند

 
به صورت حق التدریس در دانشگاه تدریس کنند. 

وي ادامه داد: تعدادي هم هستند که فارغ التحصیل دکتري و کارشناسی ارشد هستند و آن ها بر حسب صلاحیت و شایستگی به
دانشگاه می روند و به عنوان حق التدریس فعالیت می کنند. این افراد در پایان ترم هیچ رابطه دیگري با دانشگاه ندارند جز اینکه
قرارداد دیگري منعقد شود. در مجموع باید گفت متقاضیان براي جذب هیات علمی شدن باید از مسیر فراخوان جذب عبور کنند و

 
مسیر دیگري براي استخدام وجود ندارد. 

 
ترم تحصیل آینده ترکیبی از حضوري و مجازي با تاکید بر آموزش هاي مجازي 

وي افزود: طرحی هم داریم که اگر شرایط مناسب باشد دانشجویان جدید براي آشنا شدن با دانشگاه به مدت 2 تا 3 هفته به صورت
حضوري در دانشگاه حاضر شوند خوابگاه به آنان ارائه می شود و در کنار این دانشجویان تعدادي از دانشجویان پذیرفته شده در سال
هاي قبل که واحد عملی و تحقیقاتی دارند و بر اساس برنامه هایی منطبق با پروتکل هاي بهداشتی در دانشگاه حضور پیدا می کنند
که نحوه حضور آن ها در اختیار دانشگاه ها است. در مجموع ترم تحصیلی آینده ترکیبی از حضوري و مجازي با تاکید بر آموزش هاي

 
مجازي خواهد داشت. 

 
درخواست اینترنت رایگان را مطرح کرده ایم 



وزیر علوم ادامه داد: ترم قبل در وضعیت اضطرار بودیم و با تمام این شرایط اینترنت رایگان را در اختیار دانشجویان قرار دادیم و براي
نیمسال بعدي هم درخواست اینترنت رایگان را مطرح کرده ایم. دانشگاه ها تلاش می کنند براي دانشجویان امکانات سخت افزاري
بیشتر فراهم کنند تا مشکلات و موانع موجود برطرف شود. آموزش مجازي و شیوع کرونا در این دوران نتایج ارزشمندي را براي ما به

 
دنبال داشته است که براي ترم هاي بعد به عنوان سرمایه مورد استفاده قرار خواهد گرفت. 

 
طرح ساماندهی موسسات آموزش عالی آماده اجرا 

وي درباره زمان اجراي طرح ساماندهی آموزش عالی گفت: طرح ساماندهی آموزش عالی کشور در وزارت علوم تدوین شده و چون
مصوبه شوراي عالی انقلاب فرهنگی را داشته، کلیات طرح به تصویب شورا رسیده و آماده اجراست. بر این اساس دانشگاه ها و
موسسات آموزش عالی در تمام نقاط کشور باید ماموریت هاي مشخص علمی آموزشی داشته باشند. در وهله اول به اختیار خود
دانشگاه ها واگذار شده و بخشی در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی این اقدامات انجام شده است البته پیگیر اجراي آن در سایر

 
دانشگاه ها نیز هستیم تا در سایر بخش ها هم اجرایی شود. 

غلامی ادامه داد: بر اساس این طرح باید مشخص شود نقشه آموزش و تحقیقات و فناوري در مسیر توسعه منطقه چیست و جمع
بندي استان ها براي تعریف نقش ملی براي تک تک موسسات و دانشگاه ها تعریف شود. علاوه بر این تعدادي از دانشگاه ها پذیرش
دانشجوي خارجی دارند و در رشد و توسعه علمی در فضاي بین المللی جایگاه ویژه اي دارند و براي آن ها هم ماموریت بین المللی
تعریف می شود. در مجموع براي دانشگاه ها به ترتیب ماموریت بین المللی، ملی، منطقه اي و استانی را در طرح ساماندهی در نظر

 
داریم که منجر به این می شود که تمام دانشگاه ها در شبکه ملی قرار بگیرند و به این وسیله این شبکه علمی ساماندهی می شود. 

 
آموزش مجازي مبناي آموزش دانشجویان خارجی در ترم جدید 

وي درباره وضعیت دانشجویان خارجی مشغول به تحصیل در کشور افزود: تعدادي از دانشجویان خارجی از کشور خارج شدند و برخی
هم در داخل کشور باقی ماندند. مبنا براي این دانشجویان آموزش مجازي خواهد بود. ارائه خدمات دانشجویی به دانشجویان خارجی با
دانشجویان داخلی تفاوتی ندارد. ظرفیت جدیدي در پذیرش دانشجویان خارجی در این شرایط به دست آورده ایم که بعد از کرونا آن

 
را ادامه می دهیم. 

 
استفاده از ظرفیت ورزشگاه ها براي برگزاري کنکور 

وزیر علوم درباره استفاده از ظرفیت ورزشگاه ها براي برگزاري کنکور سراسري گفت: اگر تغییري در پروتکل هاي بهداشتی روي بدهد

 
آن زمان از فضاي ورزشگاه ها براي کنکور سراسري استفاده خواهد شد. 

وي درباره رصد اشتغال فارغ التحصیلان افزود: در دو سال اخیر تمرکز بیشتري روي رصد اشتغال داشتیم. دانش آموخته هاي سال
هاي 92 به بعد را رصد کردیم. گزارش ها از سال 92 تا 95 نشان می دهد بالاي 50 درصد در کارشناسی، کارشناسی ارشد بالاي 70

 
درصد و در دکتري بالاي 85 درصد مشغول به کار شده اند. 

وزیر علوم ادامه داد: اینکه شغل این فارغ التحصیلان چیست را نمی دانیم و فقط از طریق بیمه و واریزي این آمار را به دست آورده
ایم. آمار بعد از سال 95 را هنوز در دست نداریم. در مقاطع ارشد، تعداد داوطلبان به فشردگی قبل نیست؛ این نشان می دهد که



 
تمایل ورود به بازار کار بیشتر شده است. 

 
اگر پروتکل جدیدي براي کنکور سراسري ابلاغ شود اجرا می کنیم 

غلامی درباره فاصله صندلی ها در کنکورهاي برگزار شده، گفت: فاصله صندلی ها، اعلامی وزارت بهداشت بود اما در برخی مراکز
برگزار کنندگان از پروتکل ها عدول کردند. فاصله ابلاغی یک متر و 60 است. اگر پروتکل جدیدي براي کنکور سراسري ابلاغ شود و

 
رعایت 2 متر فاصله بین صندلی ها ابلاغ شود، حتماً آن را اجرا می کنیم. 

وزیرعلوم در ادامه ضمن تبریک اعیاد و روز خبرنگار گفت: حرفه خبرنگاري جزء وظایف حساس، پر زحمت، پر مشقت و در بعضی از
شرایط پر ریسک و خطر است.



زمین هاي پایاب سد عمارت و احمد بیگلو زیر کشت می رود

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/05/20

استاندار اردبیل گفت: با تخصیص 45 میلیارد تومان اعتبار براي تکمیل پروژه پایاب سد عمارت و احمد بیگلو، در سال زراعی
پیش رو این پروژه به زیر کشت می رود.

استاندار اردبیل: زمین هاي پایاب سد عمارت و احمد بیگلو
زیر کشت می رود استاندار اردبیل گفت: با تخصیص 45
میلیارد تومان اعتبار براي تکمیل پروژه پایاب سد عمارت و
احمد بیگلو، در سال زراعی پیش رو این پروژه به زیر کشت

 
می رود. 

به گزارش برنا، اکبر بهنام جو اظهار کرد: در جلسه مشترك
با معاونان وزارت جهاد کشاورزي مقرر شد با تخصیص 45

 
میلیارد تومان اعتبار، کار فیزیکی این پروژه تا 100 درصد تکمیل شود. 

وي بیان کرد: با آغاز عملیات این پروژه گام بزرگی در ایجاد اشتغال و امنیت غذایی و افزودن بر سبد تولیدات استان گام بزرگی تلقی

 
می شود. 

استاندار اردبیل تصریح کرد: پایاب سدهاي عمارت و احمد بیگلو در مجموع 5 هزار و 700 هکتار مساحت دارد و از سنوات گذشته

 
کارهاي فیزیکی آن شروع شده و به لحاظ کمبود اعتبار لازم دچار رکود نسبی بود. 

بهنام جو با اشاره به استفاده از ارقام مقاوم براي حل بحران سرمازدگی در فصل بهار در باغات استان اظهارکرد: حوادثی مانند باران
هاي سیل آسا، تگرگ و سرمازدگی در باغات مشکین شهر، خلخال، کوثر و گرمی رخ می دهد که مقرر شد براي جایگزینی و اصلاح

 
باغات تا 5 سال آینده برنامه ریزي شده است. 

وي گفت: اقداماتی چون استفاده از پیوند و احداث باغ مادري با گردوهایی با پایه هاي دیربرگ ده و گریزان از دیر رس بهاره براي

 
عبور از سرمازدگی بهاره در دستور کار قرار گرفته و سازمان جهاد کشاورزي استان هم به بخش سرشاخه کاري ورود پیدا کرده است. 

 
وي افزود: با رایزنی به حوزه باغداري و کشاورزي،مقرر شد، تسهیلات مالی و کمک به باغداران در این خصوص اختصاص داده شود. 

استاندار اردبیل از اختصاص اعتبار 2 میلیارد تومانی براي انجام مطالعات تفصیلی و دقیق براي سطح 12 هزار هکتار از اراضی شیب

 
دار ملی و زراعی شهرستان خلخال خبر داد. 

وي افزود: کار سپاري آن به مهندسین مشاور داراي تراز و رتبه ارجاع داده شده و این پروژه بزرگ تا 1400 به پایان خواهد رسید. 



بهنام جو تصریح کرد: با ورود این پروژه به کار اجرایی و عملیاتی، از نظر اقتصادي، اشتغالزایی، امنیت غذایی و انباشت تولید در سبد

 
استان گام مهمی محسوب می شود. 

بهنام جو به وضعیت آبیاري کشاورزي در استان اشاره کرد و افزود: استان اردبیل جایگاه خود را در اجراي سامانه هاي نوین آبیاري

 
ارتقا داده و جایگاه ممتاز کشوري را 3 سال پیاپی در جذب اعتبار براي مکانیزاسیون کشاورزي به خود اختصاص داده است. 

وي گفت: استان اردبیل در 3 سال اخیر با اهتمام نمایندگان مجلس شوراي اسلامی، استانداري و وزارت جهاد کشاورزي، بزرگ ترین

 
مجتمع گلخانه اي کشور را با مساحت 100 هزار و 600 هکتار در شمال این استان در دست اجرا دارد. 

بهنام جو تصریح کرد: همچنین بیش از 8 شهرك کشاورزي، دامپروري و گلخانه اي را که در 12 سال اخیر راکد بود، طی این 3 سال

 
به تولید و ساخت سازه رسانده است. 

وي با اشاره به سرمایه گذاري 18 میلیارد تومانی از محل منابع استانی براي پیشبرد پروژه هاي شهرك کشاورزي و مجتمع گلخانه اي
در این استان عنوان کرد: در جلسه با معاونین وزارت جهاد کشاورزي مقرر شد این وزارتخانه نیز همین مبلغ را از محل منابع ملی

براي ادامه احداث شهرك هاي گلخانه اي در این استان اختصاص دهد.



افتتاح طرح آزمایشی کریدور ترانزیتی ایران- افغانستان - ازبکستان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرکل ترانزیت گمرك گفت: کریدور ترانزیتی ایران - افغانستان-ازبکستان با عبور آزمایشی دو دستگاه کامیون از ایران به
افغانستان و در نهایت ازبکستان، به صورت آزمایشی فعال شد.

افتتاح طرح آزمایشی کریدور ترانزیتی ایران- افغانستان - ازبکستان مدیرکل
ترانزیت گمرك گفت: کریدور ترانزیتی ایران - افغانستان-ازبکستان با عبور
آزمایشی دو دستگاه کامیون از ایران به افغانستان و در نهایت ازبکستان، به

 
صورت آزمایشی فعال شد. 

به گزارش گروه خبر خبرگزاري برنا، به نقل از گمرك ایران، مصطفی آیتی گفت: براي نخستین بار دو کامیون از مبدا گمرك شهید

 
رجایی بندرعباس به مقصد ازبکستان از مسیر افغانستان ارسال شد. 

وي اضافه کرد: در پی موفقیت افتتاح کریدور کتاي و ارسال کالا از گمرك شهید رجایی بندرعباس به مقصد قرقیزستان و تاجیکستان
در 5 مرداد 99، این بار محموله هاي ترانزیتی از این گمرك، توسط دو دستگاه کامیون تحت صحابت کارنه تیر با خروج از گمرك

 
مرزي دوغارون و عبور از کشور افغانستان به مقصد ازبکستان ارسال شد. 

آیتی گفت: توسعه کریدور هاي ترانزیتی از مسیر افغانستان به عنوان مسیري کوتاه و کم هزینه به مقصد کشور هاي آسیاي میانه، با
استفاده از کارنه تیر، مورد حمایت اکو، ایرو بوده و گمرك ایران با همکاري اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشاورزي ایران، مصمم به

 
توسعه آن با استفاده ار کارنه تیر است. 

مدیرکل ترانزیت گمرك افزود: با افتتاح ازمایشی این کریدور، به نظر می رسد افغانستان عزم جدي در توسعه ترانزیت در قلمرو خود و

 
اتصال کشور هاي اسیاي میانه به آب هاي جنوب از جمله بنادر خلیج فارس و دریاي عمان (چابهار) را دارد. 

آیتی ادامه داد: در پی فعال کردن کریدور حمل و نقل ترکیبی هند-چابهار-افغانستان با استفاده از کارنه تیر، توسعه کریدور هاي
جدید از طریق افغانستان به مقصد کشور هاي آسیاي میانه، از سال 98 آغاز و با افتتاح کریدور کتاي و ارسال7 دستگاه کامیون به

 
تاجیکستان و قرقیزستان رسما اجرایی شد. 

کریدور جدید ایران - افغانستان - ازبکستان می تواند بعنوان یک مسیر جدید کوتاه و کم هزینه، نقش موثري در توسعه تجارت و

 
همکاري هاي منطقه اي داشته و منجر به افزایش صلح و امنیت پایدار در افغانستان شود. 

(eTIR) وي تصریح کرد: اهمیت این کریدور از آنجا بیشتر می شود که ازبکستان اخیرا به درخواست اجراي پروژه تیر الکترونیکی
جمهوري اسلامی ایران پاسخ مثبت داده و با ایجاد زیرساخت هاي لازم در نرم افزار آسیکوداي گمرك افغانستان، اجراي نخستین

کریدور الکترونیکی کارنه تیر eTIR Corridor (ایران-افغانستان-ازبکستان) در بین 76 کشور عضو کنوانسیون تیر امکانپذیر شد. 



(CIS) مدیرکل ترانزیت گمرك افزود: جمهوري اسلامی ایران، اقتصادي ترین مسیر براي ترانزیت کالا هاي کشور هاي آسیاي میانه
به دلیل دسترسی کوتاه به اب هاي آزاد بوده و توسعه مسیر هاي جدید از جمله کریدور ایران-افغانستان-ازبکستان با افزایش سرعت
ارسال کالا و کاهش هزینه ها، منجر به توسعه تجارت و نهایتا رشد اقتصادي منطقه خواهد شد، در واقع این مسیر در کنار مسیر

 
ترکمنستان به ارتقاي حمل و نقل، ترانزیت و تجارت در منطقه اکو کمک می کند. 

آیتی در خصوص پروژه هاي تیر الکترونیکی گفت:گمرك جمهوري اسلامی ایران با اجراي پروژه هاي تیر الکترونیک (eTIR) با کشور
هاي ترکیه (1394)، آذربایجان (1398) و حمل و نقل ترکیبی اسلونی-ایران (1396)، هند-چابهار-افغانستان (1398)، کریدور کتاي

 
(مرداد 1399) تلاش کرده است تا با توسعه ابزار ها و مسیر هاي ترانزیتی بستر لازم براي فعالین ترانزیت را فراهم کند. 

وي در خصوص نتایج اقتصادي توسعه ترانزیت افزود: توسعه ترانزیت، ضمن ایجاد درآمد و افزایش اشتغال منجر به گسترش مناسبات

 
منطقه اي نیز خواهد شد. 

آیتی در خصوص اعضاي کنوانسیون تیر و اهداف آن گفت:کنوانسیون گمرکی کارنه تیر مربوط به تضمین ترانزیت کالا بوده که 76
کشور از جمله اقتصاد هاي بزرگ دنیا، چین، اتحادیه اروپا، هند، روسیه، ... عضو آن بوده و تسهیل کننده عبور کالا در بین کشور هاي

مسیر هستند.



گام هاي استوار صنایع کوچک هرمزگان در سال جهش تولید

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/05/20

امروزه هر چند که صنایع کوچک و متوسط با همه گیري بیماري کرونا و تحریم ها دچار افت و خیزهاي اقتصادي شده اند،
اما افزایش تولید نور امیدي را در دل مردم گرمسیر هرمزگان روشن کرده است.

امروزه هر چند که صنایع کوچک و متوسط با همه گیري
بیماري کرونا و تحریم ها دچار افت و خیزهاي اقتصادي
شده اند، اما افزایش تولید نور امیدي را در دل مردم

 
گرمسیر هرمزگان روشن کرده است. 

امسال از سوي مقام معظم رهبري به عنوان سال جهش
تولید نامگذاري شده و طبق تاکید ایشان تنها راه برون

 
رفت از شرایط تحریم توجه به صنعت و تولیدات است. 

به همین دلیل صنایع کوچک در هرمزگان و حمایت از این
حوزه اقتصادي همتی بلند می طلبد که شرکت شهرك هاي صنعتی استان نیز در این راستا کوشش هاي فراوانی را براي بازگرداندن

 
واحدها به چرخه تولید داشته است. 

شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان که از سال 1370 فعالیت خود را آغاز کرده در سال98 با حمایت از صنایع توانست 46واحد

 
صنعتی را به چرخه تولید بازگرداند که نشان از گام هاي استوار صنایع کوچک و متوسط به سوي جهش تولید است. 

اکنون 29شهرك و ناحیه صنعتی در هرمزگان فعالیت دارند که شامل، 26 شهرك و ناحیه صنعتی دولتی که 23شهرك و نواحی در
حال واگذاري و 3شهرك و ناحیه خصوصی بامساحت شهرك ها و نواحی صنعتی دولتی استان هرمزگان 4هزار و 567 هکتار است که

 
در خردادماه امسال با انعقاد یک هزار و 110 قرارداد، یک هزار و 759هکتار دیگر به مساحت آن افزوده شد. 

شهرستان بندرعباس با استقرار 9شهرك صنعتی، بیشترین میزان تعداد صنایع را در خود جاي داده است که معادل 35درصد شهرك

 
هاي صنعتی استان به شمار می رود. 

براساس گزارش هاي رسیده از شهرك هاي صنعتی هرمزگان در سه ماهه اول سال 99، انعقاد 35فقره قرارداد سرمایه گذاري،

 
60هکتار افزایش مساحت واحدها، سرمایه گذاري دوهزار و 509میلیارد ریال و اشتغال 959 نفر انجام شده است. 

 
صنایع کوچک و متوسط براي 9هزار نفر در هرمزگان شغل ایجاد کردند 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان با اشاره به نام گذاري 21 مرداد به عنوان روز حمایت از صنایع کوچک ومتوسط در
این باره گفت: صنایع کوچک و متوسط فعال در این استان با سهم 32درصدي اشتغال توانستند براي 9هزار نفر شغل ایجاد کنند. 



سید امیر امیري زاد در گفت وگو با ایرنا افزود: همچنین تاکنون 444واحد صنعتی با اشتغال 5هزار و 966نفر طبق مجوزهاي صادر

 
شده به بهره برداري رسیده است. 

وي ادامه داد: همچنین میزان سرمایه گذاري واحدهاي به بهره برداري رسیده در شهرك ها و نواحی صنعتی استان تا پایان خردادماه

 
سال جاري 5هزار و 140میلیاردریال است. 

رییس هیات مدیره شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان بیان داشت: در سه ماهه اول سال جاري 135میلیارد ریال تسهیلات از محل

 
طرح رونق تولید و بند الف تبصره 18 قانون بودجه سال 1397 پرداخت شده و اکنون 347واحد فعال و 97 واحد صنعتی راکد است. 

امیري زاد خاطر نشان کرد: مهمترین برنامه هاي در دست اقدام شرکت شهرك هاي صنعتی استان براي سال جهش تولید، فعال
سازي واحدهاي راکد، همکاري سازمان هاي صادر کننده مجوز، کمک به تکمیل طرح هاي نیمه تمام، توسعه خوشه هاي صنعتی،

 
بازسازي و نوسازي واحدهاي تولیدي، کمک به تامین مالی واحدها با بکارگیري ابزارهاي نوین مالی است. 

به گفته وي؛ تامین آب به میزان 20 لیتر بر ثانیه، تامین برق 7مگاوات، ارتباط از طریق فیبر نوري براي شهرك گمبرون، اجراي 12
کیلومتر خط برق، تامین گاز 5هزار مترمکعب بر ساعت و اجراي 13 کیلومتر شبکه آب از جمله زیرساخت هایی بوده که شهرك هاي

 
صنعتی استان انجام داده است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان، کمبود نقدینگی، انباشت بدهی و جرائم بالاي بانک ها و موسسه هاي مالی، نبود
تامین مواد اولیه حاصل از بورس، کمبود مواد اولیه و افزایش قیمت به دلیل نقش پررنگ واسطه ها در صنایع شیمیایی و مرتبط با
پتروشیمی،نبود توان رقابت با برندهاي شاخص کشور و همچنین برندهاي خارجی در صنایع غذایی، نبود فرهنگ مناسب براي
استفاده از کالاي با کیفیت تولید داخل استان، بالا بودن نرخ سودتسهیلات بانکی و فناوري نسبتاً پایین واحدهاي تولیدي را از جمله

 
دغدغه هاي واحدهاي تولیدي هرمزگان عنوان کرد. 

امیري زاد تصریح کرد: راهکارهاي مناسب براي رفع مشکلات تولیدکنندگان صنایع کوچک در استان شامل، قابل اجرا حذف سود
مرکب از سیستم بانکی، تشکیل اتحادیه توسط واحدهاي تولیدي براي تامین مواد اولیه پتروشیمی از بورس به صورت عمده و حذف
واسطه گري، فضاي مناسب براي ایجاد نمایشگاه دائمی محصولات، اطلاع رسانی و فرهنگ سازي استفاده از محصولات با کیفیت از

 
طریق رسانه ها، اعطاي تسهیلات یارانه اي براي واحدهاي تولیدي، بهره گیري از ظرفیت مشاوران حوزه فناوري و ارتقاء فناوري است. 

 
بازگشت 45 واحد صنعتی غیر فعال در هرمزگان تا پایان امسال 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان گفت: با توجه به نامگذاري سال 99 از سوي رهبر معظم انقلاب بنام جهش تولید،

 
45واحد صنعتی غیرفعال در این استان تا پایان امسال به چرخه تولید برمی گردد. 

سید امیر امیري زاد افزود: همچنین در سال 98 که به عنوان سال رونق تولید نامگذاري شده بود، 41 واحد تولیدي که از سال 93

 
غیرفعال بودند فعالیت خود را با اشتغال زایی 800 نفر آغاز کردند. 

وي بیان داشت: با توجه به تصمیمی که دولت تدبیر و امید براي برنامه هاي سال جهش تولید در سال 99 گرفته است، یک هزار و



 
500 واحد تولیدي غیر فعال در کشور تا پایان امسال فعال می شوند. 

امیري زاد با اشاره به تصمیم ستاد استانی مبارزه با ویروس کرونا مبنی بر احیاي واحد تولیدي هرمز الکل بندر حاجی آباد بیان کرد: با
همکاري سازمان صنعت معدن و تجارت، اداره کل استاندارد، بانک ها و سایر دستگاه هاي اجرایی، مشکلات و موانع مجوزهاي این

 
واحد تولیدي برطرف شد و کار خود را آغاز کرد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان اظهار کرد: شرکت هرمز الکل بندر حاجی آباد به عنوان اولین واحد تولیدي فعال

 
شده سال99، در شرایط کنونی شیوع بیماري کرونا می تواند الکل مورد نیاز استان را تولید کند. 

 
شهرك هاي صنعتی هرمزگان حامی واحدهاي تولیدي 

شهرك هاي صنعتی همچنین متولی حمایت از تشکیل شرکت هاي خدمات فنی، مهندسی و مشاوره اي، آموزش فنی، تخصیی،
کارآفرینی و صنایع کوچک، ارتقاي فناوري، ارتقاي بهره وري عوامل تولید، بازاریابی بازار شناسی داخلی و خارجی، حمایت از ایجاد

 
تشکل هاي صنعتی، ایجاد خوشه هاي صنعتی، ارتقاي کیفیت در صنایع کوچک و حمایت از تحقیق و توسعه در صنایع کوچک است. 

شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان به عنوان یکی از شرکت هاي تابعه سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران درسال
70 به ثبت رسید و از همان زمان تاسیس فعالیت هاي خود را در راستاي تحقق اهداف در زمینه برنامه ریزي، مطالعات منطقه اي،
مکان یابی، تهیه گزارش هاي توجیهی، تملک اراضی، طراحی و اجراي طرح هاي عمرانی جهت آماده سازي اراضی و ایجاد امکانات
زیربنایی مورد نیاز به منظور ایجاد بسترمناسب جهت سرعت بخشی در استقرار صنایع در شهرستان هاي مختلف استان درقالب ایجاد

 
شهرك ها و نواحی صنعتی متمرکز شده است. 

با ادغام سازمان صنایع کوچک وشرکت شهرك هاي صنعتی براساس مصوبه شوراي عالی اداري کشوري درسال 84 و همچنین ابلاغ
تفکیک وظایف مربوط به صنایع کوچک بین سازمان صنایع و معادن و شرکت تابعه استانی، شرکت شهرك هاي صنعتی تامین

 
زیرساخت هاي شهرکهاي صنعتی را برعهده دارد. 

 
شرکت هرمزبرکه نمونه اي از یک واحد تولیدي موفق در هرمزگان 

مدیرعامل شرکت پلیمر هرمزبرکه به عنوان یک شرکت فعال تولیدي در هرمزگان گفت: یکی از مهم ترین موفقیت هایی که توانسته
ایم به آن دست یابیم، تکنولوژي ساخت محصولات حجیم پلی اتیلن است که حکایت از گام هاي استوار این شرکت براي تحقق

 
جهش تولید می دهد. 

بهنام دربان در گفت وگو با ایرنا افزود: شرکت هرمزبرکه جزو اولین شرکت ها در ایران است که محصول حجیم پلی اتیلن را تولید و
بومی سازي کرده در حال حاضر طراحی، ساخت و قالب هاي محصولات سفارشی حجیم پلی اتیلن توسط تیم فنی شرکت هرمزبرکه

 
انجام می شود. 

مدیرعامل شرکت پلیمر هرمزبرکه خاطرنشان کرد: به دلیل افزایش تحریم هاي سختگیرانه، در سال گذشته صادراتی به کشورهاي

 
دیگر نداشتیم اما به میزان 200میلیارد ریال فروش داشته ایم. 



دربان اظهار داشت: در این شرکت حدود 120نفر نیرو به صورت مستقیم مشغول به کار هستند و با مجموع پیمانکاران و تامین

 
کنندگان جانبی به 500نفر هم می رسند. 

این تولیدکننده موفق در هرمزگان یادآور شد: همچنین حمایت هاي دیگري شامل، تورهاي صنعتی، دوره هاي آموزشی براي کارکنان
شرکت هرمزبرکه، برگزاري دوره مدیریت کسب و کار براي واحدهاي تولیدي و مشاوره در این خصوص از سوي شهرك هاي صنعتی

 
استان دریافت کرده ایم. 

دربان در خصوص توصیه به تولیدکنندگانی که تازه کار خود را آغاز کرده اند گفت: راه اندازي یک واحد تولیدي عزم جهادي با روحیه

 
تیمی جنگنده می طلبد زیرا کاري سخت و طاقت فرساست. 

مدیرعامل شرکت پلیمر هرمزبرکه، دلیل سخت بودن ایجاد و اداره کردن یک کارگاه تولیدي را، موانعی مانند تحریم و طولانی و

 
پیچیده بودن صدور مجوزها عنوان کرد. 

وي اضافه کرد: در کشورمان نهادهاي نظارتی متنوعی وجود دارد که باعث می شود هزینه هاي اضافی به شرکت هاي کوچک و

 
متوسط تحمیل شود که می توان بسیاري از این هزینه ها را کاهش داد. 

بهنام دربان تصریح کرد: این در حالی است که می توان با یکپارچه سازي سیستم هاي اطلاعاتی کشور کارها به راحتی انجام شود و

 
دیگر نیازي به اتلاف وقت نباشد. 

این تولیدکننده محصولات پلی اتیلن در هرمزگان، به افرادي که متقاضی راه اندازي واحدهاي تولیدي هستند توصیه کرد: قبل از

 
شروع هرکاري بر روي تولیدات خود متمرکز نشوند و بازار هدف را نیز به خوبی بسنجند تا شناخت پیدا کنند. 

وي بیان داشت: تولیدکنندگان تازه کار باید توجه داشته باشند که با وام گرفتن و سرمایه گذاري خودشان دارند تولید می کنند پس

 
برنامه ریزي مناسبی داشته باشند و سعی کنند تجهیزات را تا جایی که می توانند به صورت داخلی تولید کنند و از خارج وارد نکنند. 

مدیرعامل شرکت پلیمر هرمزبرکه اظهار داشت: تولیدکنندگان باید اصل رقابت و فروش در بازار کار را مدنظر قرار دهند اما متاسفانه

 
بسیاري از تولیدکنندگان از این امر غافل می شوند. 

 
تاثیرات مثبت رونق اقتصادي بر کسب و کارهاي هرمزگان 

 
این رونق اقتصادي در استان هرمزگان هم توانسته است به صورت مستقیم و غیرمستقیم بر حوزه کسب و کار تأثیرات مثبتی بگذارد. 

صادرات و ارزآوري در هرمزگان در شرایط کنونی که سراسر کشور را هم با تحریم هاي سخت و سازمان یافته مواجه کرده، نقش

 
حیاتی و مهمی دارد. 

بدون تردید توسعه و رونق صادرات همراه با جهش تولید در هر منطقه اي، یکی از مهمترین اهداف صنعتی و اقتصادي آن استان به

 
شمار می رود. 



صنایع کوچک بواسطه محدودیت فضا همواره محلی براي فرآوري و تبدیل و همچنین تعمیرگاهی براي تعویض، تعمیر و احیاي مجدد

 
واحدهاي بزرگ صنعتی بشمار می روند که در استان هرمزگان کم و بیش این نقش را ایفا می کنند. 

استان هرمزگان با داشتن صنایع بزرگ نظیر پالایشگاه نفت، فولاد، آلومینیوم، مجتمع کشتی سازي، نیروگاه هاي برق ، آب شیرین

 
کن ها، صنایع شیلاتی و بندري نیازمند داشتن شهرك هاي صنعتی با رویکرد صنایع کوچک است. 

در دولت تدبیر و امید توجه زیادي به واحدهاي مشکل دار شد که با عنوان رونق تولید با ارایه تسهیلات بسیاري به چرخه تولید
بازگشتند و در زمینه فعالیت و توانمندي خود تجدید نظر کرده ولی با توجه به گستردگی و شمار زیاد واحدهاي صنعتی بزرگ ، نیاز

 
است که واحد هاي صنعتی کوچک هم متناسب با نیاز استان بیشتر شکل بگیرد. 

 
نقش صنایع کوچک و متوسط در اقتصاد هرمزگان 

دستیابی به توسعه صنعتی و ایجاد اقتصادي مولد و پویا هدفی است که متخصصان، اقتصاددانان و مدیران اقتصادي کشورهاي کمتر
توسعه یافته با جدیت تمام به آن می اندیشند و به دنبال آنند که با روشی هرچه مطمئن تر موانع موجود در این مسیر را از پیش پاي

 
جامعه خود بردارند. 

یکی از کارسازترین روش ها در این میان تکیه بر صنایع کوچک و متوسط به عنوان اهرم توسعه، با قابلیت گستردگی اجتماعی و

 
اشتغال زایی بالاست و این نوع صنایع به سرمایه اي اندك نیازمند، انعطاف پذیر و می توانند بر اساس شرایط منطقه اي شکل بگیرند. 

در وضعیت حساس کنونی جامعه که ایجاد اشتغال پایدار، حمایت از تولید و خرید کالاي ایرانی، توجه به معیشت مردم و توزیع
عادلانه درآمد حرکت به سمت نهضت تولید ملی، توسعه صنایع کوچک و متوسط نه تنها امري بهینه و سودآور به شمار می رود بلکه

 
در شرایط فعلی کشور، امري لازم و ضروري است. 

 
توسعه صنایع کوچک جز با همت و همکاري دستگاه هاي خدمات رسان و همه تاثیرگذاران در این حوزه تحقق نخواهد یافت. 

در دولت تدبیر و امید توجه زیادي به واحدهاي مشکل دار شد که به عنوان رونق تولید با ارائه تسهیلات بسیاري به چرخه تولید
بازگشتند و در زمینه فعالیت و توانمندي خود تجدید نظر کرده ولی با توجه به گستردگی و شمار زیاد واحدهاي صنعتی بزرگ، نیاز

 
است که واحدهاي صنعتی کوچک هم متناسب با نیاز استان ایجاد شود. 

چه خوب است که در سال جهش تولید بار دیگر از ظرفیت هاي داخلی هر منطقه براي شکوفایی صنعت و معدن بیشتر بهره گرفت و
کارگران و جویندگان کار با فراگیري حرفه ضمن اشتغال در صنایع کوچک، به شکوفایی صنعت کمک کنند./ ایرنا



3 اساسنامه دولتی در جلسه شوراي نگهبان تعیین تکلیف شد

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/05/20

عضو حقوقدان شوراي نگهبان از تعیین تکلیف 3 اساسنامه

 
دولتی در جلسه شوراي نگهبان خبر داد. 

به گزارش فرتاك نیوز، هادي طحان نظیف عضو حقوقدان
شوراي نگهبان در مطلبی با عنوان گزارش 41 در صفحه
شخصی خود نوشت: چهارشنبه اول مردادماه 1399، جلسه
شوراي نگهبان بود. در این جلسه ابتدا انتخابات هیئت

رئیسه شوراي نگهبان برگزار شد و آیت االله جنتی، ره پیک و کدخدایی به ترتیب به عنوان دبیر، قائم مقام دبیر و سخنگوي شوراي

 
نگهبان براي یک سال آینده انتخاب شدند. این انتخابات هر سال در سالگرد تاسیس شوراي نگهبان برگزار می شود. 

وي با بیان اینکه در ادامه با توجه به اینکه هنوز از مجلس مصوبه اي دریافت نشده بود، رسیدگی به اساسنامه هاي دولتی در دستور
کار بود،آورده است: در این جلسه به ادامه «اصلاحیه اساسنامه صندوق کارآفرینی امید»، «اصلاحیه اساسنامه سازمان هواپیمایی
کشوري» و «اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور» رسیدگی شد

 
و بررسی هر سه مورد مذکور به اتمام رسید. 

عضو حقوقدان شوراي نگهبان تاکید کرد: در اصلاحیه اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري، در بند 6 ماده 6 آن، یکی از وظایف رئیس
سازمان را اتخاذ تصمیم در خصوص «خرید خدمات فنی و مهندسی و هرگونه خدمات مشاوره از اشخاص حقیقی و حقوقی داخلی و
خارجی» دانسته است که از نظر شوراي نگهبان این ابهام وجود داشت که انجام چنین وظیفه اي از سوي رئیس سازمان، آیا با رعایت

 
اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی و قوانین و مقررات مرتبط با این موضوع است یا خیر؟ 

طحان نظیف نوشت: چرا که بر اصل 82 قانون اساسی، استخدام کارشناسان خارجی از طرف دولت ممنوع است مگر در موارد ضرورت

 
و با تصویب مجلس شوراي اسلامی. 

وي در بخش دیگري از گزارش خود آورده است: همچنین با توجه به اینکه بر اساس قانون حمایت از معلولان، بانک مرکزي به صورت
منجز مکلف شده است، مجوزهاي لازم جهت تأسیس صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت را در چهارچوب
قوانین و مقررات مربوطه در اختیار وزارت قرار دهد، از نظر شوراي نگهبان حکم مندرج در تبصره اساسنامه «صندوق حمایت از فرصت
هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور» در خصوص اینکه «در صورت انجام عملیات بانکی توسط
صندوق، مجوزهاي لازم از بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران اخذ می شود»، از این جهت که روشن نیست آیا مقصود این است که

 
در این صندوق عملیات غیربانکی نیز انجام می شود یا خیر؟ ابهام داشت. 

عضو حقوقدان شوراي نگهبان با بیان اینکه اساسنامه ها به مثابه اسناد بالادستی و قوانین اداره سازمان ها، شرکت ها، صندوق ها و...



هستند،نوشت: آنچه در تصویب اساسنامه هاي دولتی مهم است اینکه اساسنامه ها باید روشن، دقیق و بدون ابهام نوشته و سپس ابلاغ
شوند تا در مقام عمل، راه بر هر برداشت ناصوابی از سوي مجریان و دست اندرکاران بسته شود.



زمان و جزئیات گشایش اقتصادي امروز مشخص می شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/05/20

رئیس کل بانک مرکزي از برگزاري جلسه شوراي عالی هماهنگی اقتصادي براي نهایی شدن طرح "گشایش اقتصادي" خبر
داد.

به گزارش خبرنگار اقتصاد و انرژي گروه اقتصادي باشگاه
خبرنگاران جوان، آنطور که این روزها حرف از گشایش
اقتصادي است و گمانه زنی ها در این باره ادامه دارد، امروز
رئیس کل بانک مرکزي هم در تکمیل صحبت هاي اخیر

 
خبر مهمی را مخابره کرد. 

عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزي در پاسخ به سوال خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان گفت: امروز در جلسه شوراي عالی
هماهنگی اقتصادي موضوع گشایش اقتصادي مطرح می شود و موارد کارشناسی آن در دست بررسی، هدف اصلی آن هم مدیریت

 
نقدینگی در بازارهاست. 

 
 {sepehr_media_12372681_400_300$}

گشایش اقتصادي مجموعه اي از طرح هاست همچنین روز گذشته علی آقامحمدي، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در گفت و گو
با باشگاه خبرنگاران جوان در این باره می گوید: زمانی که از گشایش اقتصادي صحبت می کنیم، مهم ترین گشایش اقتصادي در
کشور، سرمایه گذاري است. زمانی که فرصت سرمایه گذاري ایجاد می کنیم به معنی ایجاد اشتغال است. سرمایه گذاري باعث زنده و

 
سرپا شدن شرکت هاي موجود می شود در این صورت کارکنان شرکت ها در معرض بیکاري نیستند. 

قرارداد تولید یک میلیون بشکه نفت خام با شرکت اکتشاف و تولیدي داخلی وي افزود: در هفته هاي آینده قرارداد تولید یک میلیون
بشکه نفت خام با 17 شرکت اکتشاف و تولیدي داخلی بسته می شود. قبلا قرار بود این قرارداد هاي IPC با شرکاي خارجی با سهم

 
کم امضا شود. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: براساس این قرار داد مقرر شده است ظرف مدت چند سال تولید نفت خام ایران به یک

 
میلیون بشکه افزایش پیدا کند که این موضوع از بعد از انقلاب بی نظیر است. 



 
 

آقا محمدي بیان کرد: روش جدید ي که بورس ایجاد کرده است، مشارکت شرکت ها براي اجراي پروژه هاي خاص است. قرار است
پروژه هاي بزرگ مانند پروژه هاي پالایشگاه ها، ساخت هتل ها زنجیره اي، ساخت کارخانه فولاد و تولید دارو و شرکت هاي دانش

 
بنیان توسط شرکت هاي سهامی عام اجرا شود. 

وي گفت: قرار است ظرف مدت 2 ماه چندین شرکت بزرگ شروع به کار کند که کل صنعت ایران در آن مشارکت می کند. به عنوان
مثال در منطقه مکران، سیستان و بلوچستان، کرمانشاه، تهران، البرز، سمنان بیش از 10 مگا پروژه آماده اجرا داریم که قرار است با
سرمایه گذاري 50 هزار میلیارد اجرا شود که از بازار سرمایه تامین مالی می شود. بنده برداشتم این است که گشایش اقتصادي یک

 
بسته است ما باید بتوانیم نرخ رشد اقتصادي را مثبت کنیم. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تصریح کرد: پولی که مردم براي خرید و فروش سهام توسط مردم پرداخت می شود، صرف اجراي

 
پروژه هاي بزرگ می شود و پول به بخش تولید می رود و این کار یک تحول بنیادي است. 

آقا محمدي گفت: تقریبا تامین مالی تمام پروژه هاي بزرگ از طریق بازار سرمایه انجام می شود. اگر بتوانیم نرخ رشد اقتصادي کشور

 
را مثبت کنیم می توانیم نرخ رشد اشتغال را مثبت کنیم و بیکاري را کاهش دهیم. 

وي بیان کرد: به عنوان مثال اگر واکسن کروناي تولید شده در کشور موفق عمل کند و وارد فاز تجاري شود، نیازمند یک شرکت

 
بزرگ براي تولید دارد، در نتیجه باید از هم اکنون مگا پروژه بزرگی براي تولید واکسن را آماده کنیم. 

آقا محمدي افزود: در شرکت هاي خودروسازي حدود 4 میلیارد دلار واردات در سال داریم که حداقل 3 میلیارد دلار آن را می توانیم

 
در داخل کشور تولید کنیم که این موضوع نیازمند دانش فنی دارد. 

وي ادامه داد: بخش زیادي از دانش فنی ساخت خودرو در دانشگاه هاي ما وجود دارد، اما هنوز وارد بخش صنعت نشده است و اگر

 
تامین مالی آن انجام شود نیازمند واردات نخواهیم بود. 

این مقام مسئول در پایان گفت: در بخش کشاورزي نیز حدود 10 میلیارد تومان بازار براي تامین خوراك دام و طیور داریم که جهاد
کشاورزي برنامه اي تدوین کرده است تا 2.2 میلیارد تومان از نیاز داخلی را در کشور تولید شود.



موج سوم کرونا در راه مشهد/ مدیران مالی شهرداري با هرگونه شفاف سازي

مخالفند!

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش خبرگزاري فارس از مشهد، محمدرضا حیدري،
امروز در یکصدویکمین جلسه علنی شوراي شهر با اشاره به
وضعیت کرونا در مشهد اظهار کرد: گزارش هایی مبنی بر
کاهش اندك آمار مبتلایان و مرگ ومیر داشته ایم که علت
آن، توجه مردم به پروتکل هاي بهداشتی و استفاده از
ماسک و رعایت فاصله گذاري هاي اجتماعی است؛ حجم
بالاي مسافرت هاي درون شهري و برون شهري، امکان
بروز موج دیگري از ویروس را محتمل کرده که امیدواریم

 
اتفاق نیفتد. 

رئیس شوراي اسلامی شهر مشهد با اشاره به پیش رو بودن ماه محرم و صفر، تصریح کرد: رویکرد مدیریت شهري در برگزاري مراسم
عزاداري امام حسین(ع)، رویکردي است که ستاد ملی مبارزه با کرونا اعلام کند؛ قطعا می توانیم هر خانه را به مکانی براي برگزاري

 
مراسم عزاداري سرور و سالار شهیدان تبدیل کنیم. 

وي در بخش دیگري از این جلسه به رویکرد شفافیت و انضباط مالی شوراي پنجم اشاره و عنوان کرد: این مهم یکی از بحث هاي

 
محوري بوده که قول آن را به مردم دادیم و در برنامه ها و مصوبات نیز پیوسته به آن تاکید داشتیم. 

حیدري گفت: ساختار بروکراتیک، حجیم و بزرگ شهرداري ایجاب می کند که به شفافیت و انضباط مالی توجه ویژه اي داشته باشیم

 
چراکه گستردگی مجموعه می تواند زمینه ساز ایجاد برخی از مشکلات باشد. 

رئیس شوراي اسلامی شهر مشهد تصریح کرد: در بحث استفاده از فناوري هاي نوین و گردش آزاد اطلاعات اتفاقات خوبی افتاده که

 
در این خصوص از تلاش ها و زحمات مهندس آل شیخ کمال تقدیر و تشکر را داریم. 

وي افزود: طراحی سامانه فاش، بارگذاري تمامی اطلاعات شهرسازي و دسترسی آنلاین شهروندان، تشکیل کارگروه شفافیت در شوراي
شهر و پیگیري مستمر اتفاقات شهرداري و لایحه سوت زنی از جمله مصوبات شورا در باب تحقق شفافیت و انضباط مالی بوده و در
ادامه راه هم به منظور نهادینه شدن و توجه ویژه به این موضوع، وقت بیشتري خواهیم گذاشت؛ کمیسیون هاي تخصصی و کارگروه

 
ها نیز نظارت بیشتري اعمال کنند تا برنامه هایی که به مردم در زمینه شفافیت داده بودیم، محقق شود. 

حیدري خاطرنشان کرد: اطلاعات مختلفی روي سامانه فاش بارگذاري شده که شهروندان می توانند از آن استفاده کنند؛ این داده ها
می تواند در اصل رقابت پذیري و کنترل برخی از انحرافات احتمالی، عامل موثري باشد که امیدواریم با همراهی، گام هاي ماندگار و



 
نهادینه اي در فضاي شهر برداریم. 

رئیس شوراي اسلامی شهر مشهد همچنین با اشاره به 25 مردادماه، روز خانواده، اظهارکرد: خانواده یکی از پایدارترین نهادهاي
اجتماعی است؛ در جریان مدرنیته و تغییرات سبک زندگی، عمدا و یا سهوا تلاش شده نقش این نهاد بنیادین کمرنگ شود ولی این

 
اتفاق نیفتاد چراکه اصل و اساس خانواده با فطرت و شرایط خلقتی که خداوند براي انسان پیش بینی کرده سازگار است. 

وي گفت: خانواده را کانون محوري و اساسی جریان زندگی اجتماعی می دانیم و به تبعیت از آموزه هاي دینی خود، روي این اصل
اساسی که در آموزه هاي دینی و سیره ائمه تاکید شده، باورمند هستیم؛ خوشبختانه در ایران هم با وجود همه تاثیرات جریان عمومی

 
جهانی شدن، خانواده همچنان محور است. 

حیدري افزود: شیوع ویروس کرونا کانون خانواده و شبکه هاي خویشاوندي و ارتباطات خانوادگی را تحت الشعاع خود قرار داده و آثار

 
روانی و اجتماعی نیز داشته است. 

رئیس شوراي اسلامی شهر مشهد این تاثیر را نشانه محوري بودن ساختار خانواده دانست و گفت: مدیریت شهري و حوزه فرهنگی و

 
اجتماعی شهرداري باید در راستاي آموزش خانواده ها و تقویت آن تلاش کند. 

وي در ادامه با اشاره به مناسبت هاي هفته جاري و تبریک فرارسیدن 20 ذي الحجه، سالروز ولادت امام کاظم(ع)، بیان کرد:
بخشندگی، برخورداري از اخلاق علوي، صبر و بردباري و حلم امام کاظم(ع) از ایشان شخصیت بی بدیلی ساخته بود؛ رنج ها و مشقت
هاي وارده به امام در دوران حصر و زندان و مقاومت و پافشاري ایشان به ارزش هاي دینی موجب شد تا این امام همام، الگویی

 
شاخص براي تاریخ و تشیع باشند. 

حیدري گفت: بخشندگی، از ویژگی هاي بارز امام کاظم(ع) بوده و بذل و بخشش ایشان زبان زد خاص و عام بوده چراکه هیچ
نیازمندي از در خانه ایشان ناامید برنگشته است؛ ما نیز به عنوان پیروان این امام وارسته، باید در راستاي سیره عملی حضرت گام

 
برداریم و به وظایف خود عمل کنیم. 

21 مرداد، روز حمایت از صنایع کوچک، دومین مناسبتی بود که رئیس شوراي شهر مشهد در این جلسه به آن اشاره کرد و افزود: در
بحث رویکردهاي حوزه اشتغال، کشورهاي درحال توسعه تجربه هاي موفقی دارند و سرمایه گذاري هاي مختلفی روي صنایع بزرگ و

 
کوچک داشته اند. 

وي متذکر شد: کشورهاي درگیر بحران اشتغال، تمرکز بیشتري روي صنایع کوچک دارند چراکه با سرمایه کمتر، اشتغال بیشتري
ایجاد می کند، بسیار خرسندیم که شوراي شهر مشهد و کمیسیون اقتصادي در مقیاس شهري موضوع حمایت از مشاغل خرد و
خانگی را در دستورکار خود قرار داده تا از این طریق بتوان اشتغالزایی و توانمندسازي شهروندان ساکن در مناطق کم برخوردار و

 
محلات هدف باز آفرینی را دنبال کرد. 

حیدري گفت: در مرکز توانمندسازي و شبکه هاي کسب وکار خرد و خانگی، مبتنی بر زنجیره هاي ارزش، اقدامات خوبی شکل گرفته
و مصوبه اي هم در این خصوص در تبصره 54 بودجه داشتیم؛ مدیریت شهري و شوراي پنجم شهر مشهد مسئولیت مستقیمی در این
جهت نداشته ولی با هدف توانمندسازي شهروندان قدم در این عرصه گذاشته و امیدواریم با استمرار و پیگیري به شکل کامل عملی

 
شود. 



رئیس شوراي شهر مشهد به 22 مردادماه، روز تشکل ها و مشارکت هاي اجتماعی هم اشاره و بیان کرد: حمایت از تشکل هاي مردمی
و مشارکت اجتماعی یکی از بحث هاي محوري و برنامه هاي شاخص شوراي پنجم بوده و مبناي موفقیت مدیریت شهري به میزانی
است که در ایجاد تعامل و ارتباط با مردم موفق باشد، بتواند اعتمادسازي کند و از سرمایه اجتماعی خود بهره گیرد تا شهروندان در

 
عرصه هاي تصمیم سازي و حوزه هاي عملی کنار مدیریت شهري باشند. 

وي با بیان اینکه تاکنون حوزه اجتماعی سازمان اجتماعی و فرهنگی شهرداري در طرح هایی مثل محله ما و دفاتر تسهیلگري از
ظرفیت تشکل هاي مردمی استفاده کرده و گام هایی برداشته است، گفت: در عین حال هنوز ظرفیت ها و فرصت هاي بسیاري وجود

 
دارد که مورد استفاده قرار نگرفته و بیش از پیش باید مورد توجه قرار گیرد. 

 حیدري در ادامه تصریح کرد: یکی از عوامل پذیرش و مشارکت شهروندان، باور کردن احساس شایستگی و دانش مداري مدیران
شهري است؛ از جمله زمینه هاي تحقق این مهم، حذف زواید و اصلاح فرآیند ها، پرهیز از هزینه هاي بیهوده و استفاده مناسب از
منابع مالی و ارائه کارهاي با کیفیت در عرصه خدمات و عمران شهري است که مردم دائم رصد می کنند و از این طریق در جهت

 
حفظ و نگهداري و مشارکت بیشتر تشویق می شوند. 

رئیس شوراي اسلامی شهر مشهد گفت: توجه به حوزه فرهنگی و اجتماعی، به ویژه در حوزه مشارکت هاي اجتماعی یکی از
رویکردهاي مورد تاکید شوراي پنجم بوده و امیدواریم کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شوراي شهر و شهرداري نیز در جهت رسیدن به

 
استانداردهاي مطلوب گام بردارند. 

 
سوال عضو شوراي شهر از شهردار مشهد براي عملکرد نامطلوب در بحث شفافیت 

 
در ادامه این جلسه علنی، یکی از اعضاي شوراي شهر درباره عمل به مصوبه شفافیت از شهردار مشهد سوال کرد. 

محمد حاجیان شهري گفت: لازم می دانم فرازهایی از سخنان امام علی (ع) را در مورد شفافیت بیان کنم؛ امیرالمومنین(ع) می
فرمایند که حق شما مردم بر من این است که رازي را از شما پنهان ندارم و هیچ حرفی را از شما مخفی نکنم مگر در جنگ و مسائل

 
جنگی که با دشمن طرف هستیم. 

وي خاطرنشان کرد: همچنین مقام معظم رهبري در یکی از سخنان خود فرمودند که مسوولان جز در موارد نظامی امنیتی و اموري

 
که با دشمن سروکار داریم باید شفاف باشند و هیچ رازي را از مردم پنهان نکنند. 

این عضو شورا افزود: مردم خوب مشهد از جمله شعارهایی که به خاطر آن به لیست امید اعتماد کردند و راي دادند بحث شفافیت،
شهرداري شیشه اي و شهرداري شفاف بود؛ هدف از عنوان این شعار در لیست امید جلب اعتماد عمومی مردم نسبت به این لیست،

 
بهبود رابطه مردم با شهرداري و جلوگیري از ایجاد فساد درون شهرداري بود. 

حاجیان شهري ادامه داد: بر همین اساس پیرو پیگیري هایی که در بهمن 96 به همراهی سایر اعضاي شوراي شهر داشتیم، کمیته
شفافیت در شورا شکل گرفت و از جمله مصوباتی که خروجی این کمیته بود و بعد در شورا به تصویب رسید همین مصوبه 7962 در

 
تاریخ 16 مرداد 97 بود که به شهرداري هم ابلاغ شد. 



وي گفت: بر اساس این مصوبه مقرر شد اسناد تمامی معاملات شهرداري اعم از مناقصات، مزایده ها، استعلام ها و قراردادهاي
مشارکتی از ابتداي شروع فرایند، حین فرایند و اتمام فرایند در سامانه اي تحت عنوان سامانه جامع معاملات جهت اطلاع رسانی به

 
مردم و ذي نفعان در مدت سه ماه راه اندازي و اطلاعات کامل در آن بارگذاري و بهره برداري شود. 

این عضو شوراي اسلامی شهر مشهد با بیان اینکه دو سال از تاریخ ابلاغ این مصوبه می گذرد و شهرداري مشهد با راه اندازي سامانه
فاش اطلاعات مورد تاکید این مصوبه را متاسفانه به شکل غیردقیق ناقص مخدوش بر اساس اطلاعات کم ارزش معاملات راه اندازي
کرده است، گفت: متاسفانه این اطلاعات قابلیت استفاده زیادي براي کاربران عادي و حتی پژوهشگران حوزه هاي مالی آکادمیک نیز

 
ندارد. 

حاجیان شهري، هدف از تصویب این مصوبه را ایجاد شفافیت در معاملات شهرداري به منظور جلوگیري از ایجاد هرگونه روابط ناسالم
مالی در معاملات، نظارت بر پیمانکاران طرف قرارداد شهرداري توسط مردم و سایر پیمانکاران رقیب، اطلاع رسانی و ایجاد دسترسی

 
عموم شهروندان بر چگونگی معاملات، هزینه کرد درآمدهاي ناشی از عواید مختلف و فروش اموال شهري عنوان کرد. 

وي متذکر شد: مجموع بودجه عمرانی شهرداري مشهد طی سال هاي 97، 98 و 99 حدود 14 هزار میلیارد تومان است آیا با توجه به

 
این اعداد نجومی مردم حق ندارند به طور دقیق و شفاف بدانند شهرداري پول آنها را چگونه، چرا و کجا هزینه می کند؟ 

این عضو شورا در ادامه گفت: به همین دلیل پس از حدود 20 ماه از ابلاغ مصوبه مذکور و عدم اجراي کامل و دقیق آن تذکري به
شهردار مشهد در تاریخ 20 فروردین 99 داده شد اما اکنون پس از گذشت چهار ماه و طولانی شدن فرایند جواب، امیدوار بودم
تغییري در روند بارگذاري اطلاعات در این بخش از سامانه فاش اتفاق افتاده باشد ولی متاسفانه هیچ تغییري اتفاق نیفتاده است،

 
امیدوارم امروز پاسخ شهردار در مورد علت عدم اجراي دقیق و کامل این مصوبه قانع کننده باشد. 

 
شهردار مشهد: عددي که ما از تحقق مصوبه شفافیت داریم عدد 80 درصدي است 

 
شهردار مشهد که طبق اعلام رئیس شوراي شهر 15 دقیقه فرصت براي پاسخ داشت بیشتر از 20دقیقه توضیح داد. 

محمدرضا کلایی درخصوص علت تاخیر و عدم اجراي کامل مصوبه شفاف سازي و اطلاع رسانی اطلاعات معاملات شهرداري گفت:
کمیته شفافیت بهمن96 شکل گرفت و در معاونت برنامه ریزي و توسعه سرمایه انسانی شهرداري مشهد موضوع دنبال و در قالب

 
سامانه فاش مقرر شد مجموعه اي از اطلاعات که نشان دهنده فرآیندها و تصمیمات مدیریت شهري است در اختیار مردم قرار بگیرد. 

وي افزود: یکی از مهم ترین نکات این بود که سامانه هاي متعددي مانند «سیگنا» و «مبسا» وجود داشت که اطلاعات را در دسترس
قرار می داد. مقرر شد اطلاعات برخط از سامانه ها به نحوي آسان در اختیار مردم قرار گیرد که شامل بخشی از موضوعات اداري و
مالی بود. این روند سه ماه که هیچ، سه ساله نیز قدرت تحقق کامل ندارد و اگر در سه ماه به 50درصد برسیم عالی است اما اصل کار

 
محقق شده است. 

شهردار مشهد با بیان اینکه قابلیت جستجوي پیشرفته اکنون در سامانه فاش وجود دارد، ادامه داد: مدیریت شهري این ریسک را
پذیرفته که این مهم را در اختیار افراد قرار دهد، مصوبه نمی گوید از 20 سال قبل هر قراردادي منعقد شده بیاید بلکه می گوید از

 
ابتداي سال 98 کسی که این فرایند را رعایت نکند پرداختی به وي صورت نگیرد. 



کلایی افزود: با توجه به اینکه ما سامانه ها را با هم ترکیب کردیم بخشی که قابلیت قضاوت دارد به نظر می رسد از ابتداي سال 98
منوط به رعایت این بند خواهد بود. ما در موضوعات داخلی آئین نامه باگ درون سیستمی داشتیم که متوجه شدیم و قرار شد روي

 
آن کار بیشتري انجام شود. 

وي ادامه داد: در این که شفافیت یکی از نقاط اصلی مد نظر شوراي پنجم است تردیدي نیست و این کار مهم مشهد در شوراي شهر
تهران به عنوان کار ویژه مطرح می شود. غناي این مصوبات در کنار مصوبه منع مداخله و افشاي اطلاعات شهرسازي سه پایه اساسی

 
براي موضوع شفافیت هستند. 

شهردار مشهد ادامه داد: عددي که ما از تحقق مصوبه داریم عدد 80 درصدي است اگرچه بنده از این عدد راضی نیستم در دو سال

 
گذشته ما می توانستیم این مهم را محقق کنیم. اما این راهم بگویم که همه اهتمام مدیریت شهري بر این اصل قرار دارد. 

 
حاجیان شهري خطاب به شهردار: شما گفتید که مدیران مالی شهرداري با هرگونه شفاف سازي مخالفند! 

بعد از طرح توضیحات شهردار مشهد، نایب رئیس شوراي اسلامی شهر مشهد در طرح سوالی گفت: شوراي شهر مثلث سه ضلعی را از

 
ابتداي راه تعریف کرده است در طرح این مثلث ضلع اصلی آن را کارایی و کارآمدي مدیریت شهري و شهرداري تعریف کردیم. 

 حمیدرضا موحدي زاده، با بیان اینکه حلقه واسط بین کارایی و پاسخگویی مساله شفافیت است، افزود: موضوع مورد تاکید ما از لحاظ
این مصوبه ثبت معاملات شهرداري و نظارت بر فعالیت پیمانکاران و اطلاع رسانی اینکه ما شهر را چگونه اداره می کنیم بوده و هست

 
بر این اساس می خواهیم ارزیابی کنیم که آیا از طریق تهاتر سرمایه شهر، مشهد اداره می شود یا خیر؟ 

وي گفت: اولین نامه را در این خصوص رئیس شورا در مهرماه سال 97 به شهردار می زند و پیگیرمصوبه است، نامه دومی هم وجود

 
دارد که در تاریخ97/3/10 پیگیري دوم مصوبه بوده که نشان می دهد این دو نامه زده شده من جوابی براي این دو نامه نمی بینم. 

شهردار مشهد در پاسخ به این عضو گفت: واقعیت اینجاست که حجم عملیات مرتبط با مصوبه زیاد است تنها 14 هزار میلیارد تومان
معامله در بخش عمرانی وجود دارد. نکته دوم این است که می گوییم این سامانه 80 درصد پیشرفت کرده به این معنا نیست که 20

 
درصداز اجرایی شدن باقی مانده بلکه از این 20 درصد واقعا 10 درصدش اجرا شدنی نیست. 

 
کلایی گفت: ما در قالب دو نامه جواب ارائه دادیم. 

نوروزي رئیس کمیسیون اقتصادي شوراي اسلامی شهر مشهد در طرح سوالی دیگر گفت: از گزارش شهردار در این مدت زمان خیلی
نمی توان درك درستی داشته باشیم باید فرصتی شود که درك درست تري نسبت به موضوع پیدا کنیم درخواست داریم این فرصت

 
در آئین نامه ایجاد شود. 

حاجیان شهري پس از شنیدن همه این صحبت ها و پاسخ هاي شهردار اظهار کرد: کیفیت سنجی بندهاي این مصوبه و نمره دهی به
عملکرد شهرداري در رابطه با این مصوبه کار بسیار مشکلی است و اصلا کار ما این نیست، ما یک مصوبه خیلی شفاف و روشن داده

 
ایم الان ارزیابی درصد عمل به بندها کار ما نیست وظیفه ما این است ببینیم آیا به آن توجه شده و اجرا شده است یا خیر؟! 

این عضو شورا تصریح کرد: اینکه شهردار الان می گوید که بخش هایی از مصوبه غیرقابل اجرا بوده باید پیش از این تقاضاي اصلاحیه



می کرد، این مصوبه در هیات تطبیق فرمانداري مشهد با قوانین بالادستی تطبیق داده شده است حالا می گویند با قوانین بالادستی

 
مغایرت دارد؟! 

وي با بیان اینکه طبق فرمایش امیرالمومنین نجات و رستگاري در صداقت و راستگویی است، خطاب به کلایی گفت: من امروز از شما
توقع داشتم با توجه به صحبتی که چندي پیش در یکی از جلسات داشتید و گفتید «ما با راه اندازي سامانه فاش یک شوآف راه

 
انداخته ایم اما مدیران مالی شهرداري با هرگونه شفاف سازي مخالفند»  جواب روشنی داشته باشید. 

حاجیان شهري ادامه داد: در آن جلسه از ما پرسیدید من چه کنم؟ و در آنجا که غیر از من چهار نفر دیگر از اعضاي شورا حضور

 
داشتند، پاسخ مقتضی براي اجراي مصوبه به شما داده شد اما شما چه کردید؟! 

این عضو شورا ادامه داد: به جنابعالی یادآوري می کنم به عنوان شهردار، کارگزار مردم هستید نه کفیل آنها بنابراین نباید به جاي

 
مردم تصمیم بگیرید باید بدانید عدم شفافیت مالی در شهرداري چقدر فسادزا و موجب تضییع حقوق مردم می شود. 

حاجیان شهري ادامه داد: در انتها فرازي از سخنان رهبر کبیر انقلاب را اول به خودم و بعد همه دوستان یادآوري می کنم آنجا که

 
فرمودند «بترسید از روزي که مردم بفهمند در باطن ذات شما چیست». 

 
وي در پایان گفت: بنده از پاسخ شهردار قانع نشدم و تقاضا دارم وفق آیین نامه داخلی شورا عمل شود. 

در این موقع طبق اعلام رئیس شوراي شهر و بر اساس آیین نامه قرار به راي گیري شد تا مشخص شود اگر اکثریت قانع نشده اند

 
استیضاح شهردار رقم بخورد، اما دقیقا در همین لحظه سیستم راي گیري شورا از کار افتاد! 

پس از رفع این مشکل بی سابقه و راه افتادن دوباره سیستم راي گیري، 6 نفر از اعضا اعلام کردند قانع نشده اند، سه نفر یعنی
نوروزي، گندمی و فیضی راي ممتنع دادند و بقیه اعلام کردند قانع شده اند، به این ترتیب شورا قانع شد و کار به استیضاح شهردار

 
نرسید. 

طبق آیین نامه داخلی شوراي شهر مشهد، چنانچه امروز اعضاي شورا از پاسخ شهردار قانع نمی شدند در جلسه آینده کلایی استیضاح

 
می شد. 

 
مهمترین مصوبات یکصد و یکمین جلسه علنی شوراي شهر مشهد 

در یکصد و یکمین صحن علنی شوراي اسلامی شهر مشهد شهرداري مشهد مکلف شد تا در راستاي انجام رسالت اجتماعی خود با
هدف ارتقاي سلامت جامعه جهت حمایت و پشتیبانی از کادر درمانی فعال در خط مقدم مبارزه با کرونا در شهر مشهد، نسبت به تهیه
آمار دقیق این عزیزان اقدام و پیشنهادات خود، جهت تقدیر و تشکر از آنان و خانواده شهداي مدافع سلامت را به شوراي اسلامی شهر

 
ارائه کند. 

همچنین مهدي حاتمی، سرپرست معاونت و سازمان اقتصادي، سرمایه گذاري و مشارکت هاي مردمی شهرداري مشهد، به عنوان
عامل ذي حساب اول ویژه حوزه معاونت اقتصادي براي عضویت در کمیسیون عالی معاملات و کمیسیون هاي مندرج در آیین نامه

 
مالی و معاملاتی شهرداري به صورت مستقل، تأیید شد. 



همچنین مصوبه مجوز انعقاد تأمین دوچرخه اصلاح و تعداد دوچرخه ها از 2هزار دستگاه به یک هزار و 200 دستگاه و لوازم یدکی آن

 
از 200 دستگاه به 120 دستگاه کاهش پیدا کرد. 

انتهاي پیام/ 70068



پیگیري عرضه روغن پایه تولیدي از لوبکات در بورس کالا

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/05/20

سرپرست معاونت بازرگانی داخلی وزارت صمت گفت:عرضه روغن پایه تولیدي از لوبکات در بورس کالا با هدف الزام چهار
شرکت تولید کننده روغن به رعایت میزان عرضه در بورس در دستور کار پیگیري است.

سرپرست معاونت بازرگانی داخلی وزارت صمت گفت:عرضه
روغن پایه تولیدي از لوبکات در بورس کالا با هدف الزام
چهار شرکت تولید کننده روغن به رعایت میزان عرضه در

 
بورس در دستور کار پیگیري است. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از وزارت صمت محمدرضا
کلامی افزود: سیاست وزارت صنعت، معدن و تجارت حفظ
اشتغال، ایجاد ارزش افزوده و پیشگیري از خام فروشی

 
است. 

دبیر ستاد تنظیم بازار بیان کرد: یک شرکت از چهار شرکت عمده تولید کننده روغن پایه نسبت به صادرات بخش عمده اي از روغن
پایه تولیدي خود اقدام می کند، این در حالی است که اولویت اصلی وزارت صنعت، معدن و تجارت ابتدا تأمین بازار داخلی و

 
پیشگیري از خام فروشی است. 

کلامی با اشاره به اینکه اگر شرکتی نسبت به رعایت میزان عرضه تعیین شده در بورس اقدام نکند به مراجع نظارتی معرفی خواهد
شد، اضافه کرد: قانونگذار با هدف ایجاد شفافیت مقرر کرده است صنایعی که شکلی از انحصار در آنها وجود دارد مثل فولاد، روغن

 
موتور و صنایعی که سهمشان از بازار قابل ملاحظه است در بورس حضور یابند. 

وي در توضیح این مطلب، افزود: براي مدیریت تولید و عرضه این دسته از صنایع دو روش وجود دارد، یک روش قیمت گذاري تثبیتی
و عرضه کالا با حواله است که این شیوه می تواند زمینه ساز ایجاد رانت باشد و امکان نظارت بر این روش با توجه به محدودیت منابع

 
انسانی و بازرسی دشوار خواهد بود. 

سرپرست معاونت بازرگانی داخلی وزارت صمت ادامه داد: دولت تصمیم گرفته است این دسته از کالاها علیرغم اینکه انحصار در آنها

 
وجود دارد، براي شفاف شدن خرید و فروش و معین بودن عرضه کنندگان و خریداران در بورس کالا عرضه شود. 

کلامی اضافه کرد: با توجه به شرایط خاصی که توضیح دادم، مکانیزم عرضه کالا در بورس یا انتقال تقاضا در داخل بورس و همچنین
قیمت گذاري آن نمی تواند به طور کامل رها و در قالب مکانیزم هاي بورس باشد چرا که خریداران، صنایع پایین دستی تولیدي

 
هستند، پس در سامانه مجزایی مثل بهین یاب یا با تعیین فهرست واحدهاي مجاز تولیدي، خریداران این کالا تعیین می شوند. 

این مقام مسئول درباره تعیین نرخ نیز، گفت: قیمت این کالاها نیز در محدوده قیمت جهانی تعیین نرخ می شود، اما چون انحصار



 
وجود دارد عرضه کننده می تواند مقادیر عرضه را در بورس کاهش یا افزایش دهد. 

 
تعیین سه مؤلفه براي مدیریت بازار 

کلامی بیان کرد: از این رو باید سه مؤلفه دیگربراي مدیریت بازار مد نظر قرار گیرد. اولین مؤلفه تعیین حداقل مقادیر عرضه در بورس
است که از آن به عنوان کف عرضه نام برده می شود. مؤلفه دوم تعیین قیمت پایه در بورس است و سوم تعیین سقف قیمت عرضه
کالا در بورس، چرا که اگر سقف قیمت باز باشد واحدهاي تولیدي با عدم رعایت کف عرضه در بورس سعی می کنند قیمت را به

 
سمت افزایش حداکثري سوق بدهند. 

دبیر ستاد تنظیم بازار توضیح داد: به این ترتیب مؤلفه کف عرضه، قیمت پایه و قیمت سقف در کالاهاي انحصاري جهت شفافیت
خرید و فروش جزو مؤلفه هاي غیر قابل انکار هستند که اگر بدان توجه نشود در شرایط فعلی که مؤلفه هاي اقتصاد کلان خصوصاً

 
قیمت ارز نوساناتی را تجربه می کند، مشکل ساز خواهد بود. 

کلامی در پاسخ به این سوال که چرا ستاد تنظیم بازار اقدامی براي ممانعت از صادرات روغن پایه را در دستور کار قرار نمی دهد؟
گفت: ستاد تنظیم بازار در سال 97 و 98 اختیارات لازم در این خصوص را دار بود اما این اختیارات هنوز در سال جدید به ما ابلاغ

 
نشده است. 

 
وضع عوارض صادراتی براي پیشگیري از خام فروشی 

وي با تاکید بر اینکه کارگروه ملی ستاد تنظیم بازار هنوز تشکیل جلسه نمی دهد چرا که در انتظار دریافت این مصوبه است، تاکید
کرد: امیدواریم به زودي اختیارات لازم در این زمینه ابلاغ شود تا با وضع عوارض صادراتی نسبت به پیشگیري از خام فروشی اقدام

 
کنیم. 

سرپرست معاونت بازرگانی داخلی گفت: در حقیقت قانونگذار براي آنکه صادرات مواد خام اولویت نیابد، نسبت به وضع عوارض

 
صادراتی بر مواد خام یا روغن پایه اقدام می کند و بدون تردید در صورت دریافت مجوز لازم ستاد تنظیم بازار نیز چنین خواهد کرد. 

 
کلامی تاکید کرد: شخصاً اعتقاد راسخ دارم مواد اولیه و مواد خام باید در اختیار صنایع پایین دستی کشور بماند. 

وي تاکید کرد: مجموع لوبکات تولیدي در کشور نیز در حدود 1.7 میلیون تن است که اگر 50 درصد ضریب تبخیر آن باشد، چیزي

 
در حدود 850 هزار تن روغن پایه از آن تولید می شود. 

کلامی افزود: ما می توانیم تکلیف کنیم همه این 850 هزار تن در بورس عرضه شود تا تمامی تولید کنندگان با دسترسی به روغن

 
پایه نسبت به تولید روغن موتور اقدام کنند. 

وي تاکید کرد: مصرف روغن موتور کشور در محدوده 500 تا 550 هزار تن است و در نتیجه می توان با ارزش افزوده بالاتر روغن

 
موتور تولیدي را در بازارهاي صادراتی عرضه کرد و مانع از خام فروشی شد. 

کلامی این مهم را منوط به دریافت مجوزهاي لازم از سوي ستاد تنظیم بازار دانست.





راه اندازي مجدد 468 واحد صنعتی از ابتداي امسال

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/05/20

معاون وزیر صمت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرکهاي صنعتی ایران از احیا و راه اندازي مجدد 468 واحد صنعتی
از ابتداي سال 99 تاکنون خبر داد.

معاون وزیر صمت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و
شهرکهاي صنعتی ایران از احیا و راه اندازي مجدد 468

 
واحد صنعتی از ابتداي سال 99 تاکنون خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از وزارت صمت، محسن
صالحی نیا گفت: با راه اندازي مجدد این واحدها براي 8

 
هزار و 53 نفر اشتغال ایجاد و یا تثبیت شغل شده است. 

وي افزود: هم اکنون در شهرك هاي صنعتی کشور حدود
45 هزار واحد صنعتی کوچک و متوسط مستقر هستند که

9500 مورد از آنها تعطیل و راکد می باشند؛ در سال 99، احیاي 1500 واحد صنعتی در سراسر کشور برنامه ریزي و در دستور کار

 
قرار گرفته است. 

صالحی نیا اعلام کرد: با بازگشت 468 واحد صنعتی به چرخه تولید از ابتداي امسال، 31 درصد از برنامه تدوین شده براي احیاي

 
صنایع کوچک و متوسط در سال 99 عملیاتی شده است. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با توجه به برنامه ریزي احیاي 27 هزار شغل در واحدهاي صنعتی راکد، آمار تحقق یافته

 
اشتغال در واحدهاي احیا شده 36 درصد از مجموع اشتغال مورد نظر از محل این برنامه است. 

استان تهران با 50 واحد، استان قم 46 واحد صنعتی و اصفهان با احیاي 41 واحد صنعتی به ترتیب بیشترین تعداد راه اندازي مجدد
واحدهاي صنعتی را از ابتداي امسال به خود اختصاص داده اند.



راه اندازي مجدد 468 واحد صنعتی از ابتداي امسال/ احیاي مجدد بیش از

8050 شغل در سطح کشور

منبع: شاتاشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/05/20

معاون وزیر صمت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرکهاي صنعتی ایران از

 
احیا و راه اندازي مجدد 468 واحد صنعتی از ابتداي سال 99 تاکنون خبر داد. 

به گزارش شاتا، محسن صالحی نیا گفت: با راه اندازي مجدد این واحدها براي 8

 
هزار و 53 نفر اشتغال ایجاد و یا تثبیت شغل شده است. 

وي افزود: هم اکنون در شهرك هاي صنعتی کشور حدود 45 هزار واحد صنعتی کوچک و متوسط مستقر هستند که 9500 مورد از

 
آنها تعطیل و راکد می باشند؛ در سال 99، احیاي 1500 واحد صنعتی در سراسر کشور برنامه ریزي و در دستور کار قرار گرفته است. 

صالحی نیا اعلام کرد: با بازگشت 468 واحد صنعتی به چرخه تولید از ابتداي امسال، 31 درصد از برنامه تدوین شده براي احیاي

 
صنایع کوچک و متوسط در سال 99 عملیاتی شده است. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با توجه به برنامه ریزي احیاي 27 هزار شغل در واحدهاي صنعتی راکد، آمار تحقق یافته

 
اشتغال در واحد هاي احیا شده 36 درصد از مجموع اشتغال مورد نظر از محل این برنامه است. 

استان تهران با 50 واحد، استان قم 46 واحد صنعتی و اصفهان با احیاي 41 واحد صنعتی به ترتیب بیشترین تعداد راه اندازي مجدد
واحدهاي صنعتی را از ابتداي امسال به خود اختصاص داده اند.



صدور 317 جواز تاسیس و 514 پروانه بهره برداري واحدهاي تولیدي فرش

دستباف/ ارایه بیش از 581 میلیون ریال تسهیلات حمایتی جهت ایجاد اشتغال

براي 6 هزار نفر

منبع: شاتاشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/05/20

رئیس مرکز ملی فرش ایران گفت: در دولت دوازدهم 317 جواز تاسیس و 514

 
پروانه بهره برداري براي واحدهاي تولیدي فرش دستباف صادر شد. 

به گزارش شاتا، فرح ناز رافع با بیان این مطلب افزود: در این راستا حمایت
تسهیلاتی از واحدهاي تولیدي جهت ایجاد اشتغال براي 6 هزار نفر در مجموع به

 
مبلغ 581 هزار و 468 میلیون ریال از سال 1397 تا پایان سال 1398 انجام شد. 

وي راه اندازي کمیسیون تامین و تولید فرش دستباف ذیل ستاد راهبري فرش دستباف براي رفع مشکلات قالیبافان و کارفرمایان را از
دیگر اقدامات دانست و بیان کرد: تفاهم نامه با صندوق روستاییان و عشایر براي پوشش 50 هزار نفر از قالیبافان تحت مزایاي این

 
صندوق تا پایان سال 1398 منعقد شد. 

رئیس مرکز ملی فرش ایران تصریح کرد: تسهیل در صدور مجوزهاي کسب و کار و صدور مجوزهاي واحد تولیدي فرش دستباف از

 
طریق سامانه بهین یاب و برگزاري نشست هاي تخصصی با موضوع تولید و فرش دستباف از دیگر اقدامات بوده است. 

رافع گفت: 599 دوره آموزشی قالی بافی عمومی، 6 دوره آموزشی ارتقاء مهارت رنگرزان، 12 دوره آموزشی رفوگران و مرمت کاران،
22 دوره آموزشی ناظران فنی و چله کشها، 6 دوره آموزشی سرپرستان کارگاههاي قالیشویی، 6 دوره آموزشی مربیان قالی بافی، 5
سمینار و کارگاه آموزشی مالکیت فکري، سه دوره آموزشی خام فروشان فرش دستباف و 34 دوره آموزشی طراحان و نقاشان برگزار

 
شد. 

وي همچنین تصریح کرد: 2 دوره جشنواره فرش برتر جهت معرفی تولیدکنندگان برتر و الگوسازي تولیدات باکیفیت در هنر صنعت
فرش دستباف نیز برگزار شد.



خاتمه 106 پروژه توسعه خوشه اي از 495 خوشه صنعتی شناسایی شده/

اجراي 18 پروژه امکان سنجی در 13 استان کشور

منبع: شاتاشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/05/20

معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران گفت: از
495 خوشه صنعتی شناسایی شده توسط سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي

 
صنعتی ایران در سطح کشور، 106 پروژه توسعه خوشه اي خاتمه یافت. 

به گزارش شاتا، اصغر مصاحب با بیان این مطلب، افزود: تا پایان خرداد سال جاري،

 
495 خوشه صنعتی در سطح کشور شناسایی و 106 پروژه توسعه خوشه اي نیز خاتمه یافته است. 

وي ادامه داد: همچنین در همین مدت 179 پروژه امکان سنجی توسعه خوشه اي خاتمه یافته و 18 پروژه در 13 استان کشور در

 
دست اجرا می باشد. 

معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران گفت: از میان پروژه هاي توسعه خوشه اي در دست اجرا نیز

 
5 مورد در مرحله مطالعه شناختی و 33 مورد در مرحله پیاده سازي است. 

مصاحب تصریح کرد: خوشه کسب و کار به واحدهاي کسب و کار متمرکز در یک منطقه جغرافیایی که با همکاري و تکمیل فعالیت
هاي یکدیگر، محصولات و یا خدمات مشابه و یا مشترکی را تولید و ارائه کرده و از چالش ها و فرصت هاي مشترکی نیز برخوردارند،

 
اطلاق می شود. 

وي اضافه کرد: خوشه هاي کسب و کار می توانند در هریک از زیربخش هاي تولیدي، صنعتی، خدماتی، کشاورزي، هنري و صنایع

 
دستی فعال باشند. 

معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: کسب و کارهاي کمتر از 10 نفر کارکن "بنگاه

 
هاي خرد"، کمتر از 50 نفر کارکن "بنگاه هاي کوچک" و بیش از 50 تا 150 نفر کارکن را "بنگاه هاي متوسط" می گویند. 

مصاحب گفت: به زنجیره فعالیت هاي ارزش آفرین قابل انجام از مرحله شکل گیري تا طراحی، تولید، انبارش، حمل و نقل، بازاریابی،
فروش و مصرف یک کالا یا خدمت "زنجیره ارزش در یک خوشه کسب و کار" گفته می شود. توسعه خوشه کسب و کار مستلزم

 
توسعه تمامی حلقه هاي زنجیره ارزش است. 

وي ادامه داد: "شبکه کسب و کار" به مجموعه اي از واحدهاي کسب و کار اطلاق می شود که براي مواجهه با مشکلی مشترك و یا
استفاده از فرصتی مشترك با هم همکاري نمایند. شبکه ها به دو شکل "ثبت شده" و "ثبت نشده" وجود دارند. شبکه ها معمولاً به

 
صورت ثبت نشده شکل گرفته و در صورت اقتضاء در قالب انجمن، تعاونی، کنسرسیوم، شرکت سهامی و ... ثبت می شوند. 



معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران گفت: "شبکه فراگیر" به شبکه بزرگ حاصل از ائتلاف و
همکاري شبکه هاي متعدد موجود در یک خوشه اطلاق می شود که می تواند در درازمدت نقش رهبري و نمایندگی خوشه را ایفا

 
نماید. 

مصاحب تصریح کرد: "ارائه دهندگان خدمات توسعه کسب و کار"، شخصیت هاي حقیقی یا حقوقی هستند که خدمات مورد نیاز
بنگاه هاي تولیدي درون خوشه ها را در حوزه هاي متعدد کسب و کار، از جمله تأمین مواد اولیه، تأمین مالی، بهبود منابع انسانی،

 
بهبود فنآوري، بازاریابی و ... ارائه می نمایند. 

وي گفت: "توسعه خوشه هاي کسب و کار"، فرآیندي 3 تا 5 ساله است که طی آن ظرفیت هاي موجود در خوشه، از طریق توانمند
سازي پایا و معطوف به استفاده از فرصت هاي محیطی شکوفا می شود. ارتقاء سطح سرمایه اجتماعی و توسعه و بسط شبکه هاي

 
کسب و کار در درون خوشه از محوري ترین فعالیت ها در این فرآیند شناخته می شوند. 

معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران بیان کرد: "شناسایی خوشه هاي کسب و کار"، فرآیندي را
شامل می شود که در نتیجه آن، تمامی تجمع هاي کسب و کاري قابل توسعه با استفاده از مدل توسعه خوشه اي، در یک منطقه،
استان و یا کشور شناسایی و احصاء می شود و بر اساس آن، اطلاعات اولیه و پایه درخصوص خوشه هاي موجود گردآوري می شود. به

 
خوشه هایی که در نتیجه این فرآیند شناسایی می شوند، اصطلاحاً "خوشه هاي شناسایی شده" گفته می شود. 

مصاحب بیان کرد: "امکان سنجی توسعه خوشه هاي کسب و کار" به فرآیندي اطلاق می شود که در نتیجه آن، توجیه پذیري توسعه
یک خوشه شناسایی شده، مشخص می شود. این امکان سنجی از چهار منظر اقتصادي، اجتماعی، زیست محیطی و اجرایی صورت می

 
پذیرد. توجیه پذیر بودن توسعه یک خوشه، یکی از شروط اساسی آغاز پروژه توسعه خوشه اي براي آن خوشه محسوب می شود. 

وي افزود: به منظور "اجراي فرآیند توسعه خوشه کسب و کار"، پروژه توسعه خوشه توسط سازمان کارگزار توسعه خوشه با انتخاب
عامل توسعه خوشه و در چارچوب یک قرارداد مشخص و در قالب فازهاي کلی به اجرا درمی آید که این فازها غیرقابل تفکیک بوده و

 
به عنوان بخش هاي اصلی پروژه توسعه خوشه اي محسوب می شوند. 

معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران
و شرکت هاي استانی تابعه آن هم اینک با دارا بودن 500 شهرك و 322 ناحیه صنعتی و 3 منطقه ویژه اقتصادي درحال بهره برداري،
65 شهرك و ناحیه صنعتی تخصصی، 6 شهرك فنآوري، 37 مرکز خدمات فنآوري و کسب و کار، 2 مجتمع فنآوري اطلاعات و
خدمات نرم افزاري، 85 هزار و 874 قرارداد منعقده و بهره برداري از 45 هزار و 912 واحد صنعتی و 3 هزار و 58 واحد کارگاهی،

 
موجبات اشتغال مستقیم 935 هزار و 868 نفر را در سراسر کشور فراهم کرده است. 

مصاحب گفت: از سال 1393 به مناسبت پنجاهمین سالروز تأسیس سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و بنا به
تصویب شوراي فرهنگ عمومی کشور، 21 مرداد در تقویم رسمی کشور به عنوان "روز حمایت از صنایع کوچک" نامگذاري شده است.



اگر سهام عدالت ندارید این خبر را از دست ندهید

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/05/20

 
اگر سهام عدالت ندارید این خبر را از دست ندهید 

 
نماینده ساري گفت: دو فوریت طرح جاماندگان سهام عدالت در کمیسیون اجتماعی مجلس تصویب شده است. 

کارگر آنلاین : علی بابایی کارنامی در نشست خبري خود به مناسبت روز خبرنگار با اشاره به اینکه تفکر و گفتمان کارگري متعلق به
اکثریت جامعه است، اظهار کرد: موضوع سهام عدالت افراد جا مانده که بیشتر شامل کارگران می شود در دستور کار مجلس قرار

 
گرفته است. 

وي تصریح کرد: کارگران کمتر به حق خودشان دست یافتند به طوري که در حوزه عدالت اجتماعی اشتغال رفاه معیشت انتقاداتی
وجود دارد و سبد هزینه کارگران بیان کننده مظلومیت کارگران می باشد، با توجه به اینکه خواسته و مطالبه نظام حاکمیت حمایت از

 
قشر کارگر است، حمایت از قشر کارگري جز برنامه هاي اصلی قرار دارد. 

 
بابایی تاکید کرد: ارتقاي وضعیت معیشتی کارگران و کارمندان در دستور کار مجلس یازدهم قرار دارد و به طور قطع محقق می شود. 

نماینده مردم ساري و میاندرود در مجلس شوراي اسلامی، با بیان اینکه اعمال حق مسکن کارگري مورد تاکید مجلس است،
خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه حق مسکن کارگران در بودجه امسال پیش بینی نشده، باید به صورت بودجه تکمیلی و ترمیمی

 
اعمال شود. 

 
تصویب طرح دو فوریتی جاماندگان سهام عدالت در مجلس 

وي با بیان اینکه در بحث سهام عدالت در حق کارگران جفا صورت گرفته و سهام ترجیحی بی عدالتی براي کارگران است، گفت:
سهام عدالت با رویکرد دهک هاي پایین می بایست اعمال شود و همچنین شرط سنی در آن نباید وجود داشته باشد، همچنین دو

 
فوریت طرح جاماندگان سهام عدالت در کمیسیون اجتماعی مجلس تصویب شده است. 

منبع: ایسنا



خبر مهم براي بازنشستگان آموزش و پرورش /فعلا تسویه نکنید

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/05/20

 
خبر مهم براي بازنشستگان آموزش و پرورش /فعلا تسویه نکنید 

وزیر آموزش و پرورش، از بازنشستگان خواست در صورت امکان با صندوق ذخیره فرهنگیان تسویه نکنند و از امکان حقوقی براي

 
تداوم عضویت خود استفاده کنند تا از سود سرمایه گذاري هاي بزرگ انجام شده، بهره مند شوند. 

کارگر آنلاین : به گزارش وزارت آموزش و پرورش محسن حاجی میرزایی روز دوشنبه در یادداشتی در خصوص صندوق ذخیره
فرهنگیان آورده است: پنجشنبه گذشته، به مناسبت افتتاح مجتمع پتروشیمی کیمیاي پارس خاورمیانه، در معیت رئیس جمهوري
محترم بودم و در آنجا صحبتم را با این پرسش آغاز کردم که وزیر آموزش وپرورش در آیین افتتاح یک پروژه صنعتی و اقتصادي چه
می کند؟ پاسخ اجمالی در آن نشست این بود که بنده به عنوان امین و نماینده فرهنگیان در هیأت امناي صندوق ذخیره فرهنگیان

 
که یک بنگاه اقتصادي است، در آنجا حضور داشتم. 

وي در این یادداشت می افزاید: این موضوع را فتح باب خوبی می دانم تا درباره صندوق، با فرهنگیان عزیز کشور، نکاتی را در میان

 
بگذارم. 

1. این صندوق، مؤسسه اي است که در سال 1374 و با هدف کمک به بهبود معیشت فرهنگیان، به خصوص در دوره بازنشستگی
تأسیس شد. قرار بوده و هست که این صندوق مبلغی بین یک تا 5 درصد از حقوق فرهنگیان مایل به عضویت در این صندوق را به
علاوه مبلغی برابر با آنکه توسط دولت براي این دسته از فرهنگیان در نظر گرفته شده، دریافت کند و ضمن انجام فعالیت هاي سودآور
اقتصادي، مجموع این سه آورده را در زمان بازنشستگی به این عزیزان پرداخت کند. بر این اساس، مشخص می شود که صندوق،

 
ماهیتی کاملاً غیردولتی دارد و متعلق به اعضاي آن است. 

2. عملکرد این بنگاه اقتصادي، در طول سال هاي فعالیت خود، فراز و نشیب هایی داشته است. پرداختن به گذشته نیز، اگر به قصد
احقاق حق تضییع شده یا مجازات متخلفان یا پند گرفتن باشد، منطقی است. خارج از این اهداف، بطالت است و بی حاصل. لذا باید به
اطلاع فرهنگیان عزیز رساند که این اهداف و بخصوص احقاق حقوق تضییع شده، به طور قاطع و جدي و با پرونده هاي حقوقی که
خود صندوق ذخیره فرهنگیان و برخی شرکت هاي تابعه به دنبال آن هستند، در حال پیگیري است. اما اگر به عملکرد فعلی بخواهیم
نگاه کنیم، مجموع سودآوري ها که امسال به 3500 میلیارد تومان می رسد و نیز سرمایه گذاري هاي بزرگ و آتیه نگري که در این
مؤسسه انجام شده تصویر و چشم انداز بسیار روشنی را پیش روي اعضا قرار می دهد. براي بهبود حکمرانی شرکتی و مقابله با فساد و
افزایش شفافیت، کمیته هاي سرمایه گذاري براي انتخاب سرمایه گذاري هاي بهینه و جلوگیري از پروژه هاي سفارشی، کمیته ریسک
براي مدیریت ریسک ها و کمیته حسابرسی براي اعمال نظارت هاي مالی راه اندازي شده و کاملاً فعال است. به علاوه، سیاست ورود
به بورس هلدینگ هاي اصلی (انرژي و پتروشیمی، مالی و سرمایه گذاري) که حدود 80 درصد فعالیت هاي صندوق را پوشش می

 
دهد، موجب شفافیت هرچه بیشتر فعالیت ها و محاسبه دقیق تر دارایی واقعی صندوق و در واقع دارایی اعضا خواهد شد. 

3. افزایش ارزش روز دارایی ها: همواره فاصله اي بین ارزش دارایی واقعی صندوق و حساب هاي دفتري آن وجود دارد. محاسبه این
دارایی و احقاق حق همه اعضا طبق قانون با درنظر داشتن ماهیت بین نسلی صندوق، امري در حال پیگیري است که البته بخشی از



آن از طریق بورسی شدن هلدینگ هاي اصلی برآورده می شود و مابقی نیز باید به سرانجام برسد. به علاوه، باید بر تکلیف صندوق
براي ارائه سهام ترجیحی به اعضا نیز تأکیدکنم که در این باره نیز برنامه ریزي هاي لازم براي کسب منافع حداکثري اعضا انجام شده

 
است. 

4. ذخایر فرهنگیان در خدمت توسعه ملی: راه اندازي مجتمع کیمیاي پارس خاورمیانه و دیگر پروژه هاي متعلق به صندوق ذخیره
فرهنگیان که در خدمت منافع ملی است، دستاورد مشارکت جمعی فرهنگیان عزیزي است که با کسر مبلغی از حقوقشان، ضمن آنکه
براي فرداي بازنشستگی خود آینده نگري کرده و سودي ایجاد می کنند، در رشد و توسعه کشور نیز سهیم می شوند. امروز معلمان در
هویت جمعی خود، علاوه بر ویژگی نخبگی و انسان سازي برجسته اي که داشته اند، صاحب یکی از بزرگ ترین هلدینگ هاي

 
اقتصادي کشور شده اند و آن را در خدمت اهداف مشترکشان با هدف توسعه و پیشرفت ایران عزیز قرار داده اند. 

صندوق ذخیره فرهنگیان در سالیان اخیر، تمام تلاش خود را به عمل آورده است تا سرمایه معلمان عضو صندوق را به صورت شفاف و
کارشناسی شده در حوزه هاي اقتصادي مطمئن سرمایه گذاري کند تا ضمن حفظ سرمایه، بر ارزش آن افزوده و در نهایت حق اعضا را
به طور کامل پرداخت کند. نتیجه اتخاذ چنین رویکردي، بهترین سرمایه گذاري ها با چشم انداز بیشترین سودآوري براي اعضاي
صندوق بویژه در حوزه انرژي و پتروشیمی در قالب هلدینگ پتروفرهنگ بوده است که امروز شاهد نتیجه این تلاش ها و به بار

 
نشستن یکی از این سرمایه گذاري ها در پتروشیمی کیمیاي پارس خاورمیانه هستیم. 

5. مجتمع پتروشیمی کیمیاي پارس خاورمیانه: این مجتمع که درآمد سالانه آن 300 میلیون دلار برآورد شده، پس از 4 سال تلاش
بی وقفه و با شکستن سد بزرگ مشکلات و تحریم ها، در مدت زمانی منطبق با استانداردهاي جهانی و با سرمایه گذاري 2.8 میلیارد
یوان و 10 هزار میلیارد ریال، در هفتم خرداد 99 با گذراندن با بیش از 14میلیون نفر/ ساعت کار بدون حادثه، وارد مدار تولید شد تا
بار دیگر ثابت شود ملت ایران با اتکا به دانش و توان داخلی، چرخ توسعه را به حرکت درآورده و در این راه سربلند است. این مجتمع
براي تولید روزانه 5 هزار تن متانول، حدود4500متر مکعب گاز طبیعی و220 تن اکسیژن مصرف می کند و باعث اشتغال 700 نفر به

 
طور مستقیم و حدود 2000 نفر غیر مستقیم می شود. 

6. تبدیل صندوق به قطب تولید متانول کشور: یکی دیگر از سرمایه گذاري هاي عظیم صندوق ذخیره فرهنگیان، سرمایه گذاري در
شرکت انرژي سپهر شامل سه پتروشیمی تولید متانول است. سه پتروشیمی سبلان، دنا و سیراف به عنوان زیرمجموعه هاي هلدینگ
انرژي سپهر، پس از بهره برداري هرکدام به صورت مجزا سالانه یک میلیون و650 هزار تن متانول تولید خواهند کرد که مجموع تولید
این سه واحد به 4 میلیون و950 هزار تن در سال خواهید رسید و بیش از 2 برابر از بزرگترین پتروشیمی تولید متانول کشور،
محصول نهایی تولید خواهند کرد. از این رو در سال هاي آتی، هلدینگ پتروفرهنگ و در واقع صندوق ذخیره فرهنگیان، قطب تولید

 
متانول در کشور و حتی جهان خواهد بود و این به معنی سودآوري بیشتر براي فرهنگیان است. 

7. وضعیت کنونی اقتصادي صندوق: نتیجه سرمایه گذاري هاي آتیه نگر صندوق ذخیره فرهنگیان، بسیار زودتر از موعد خود را نشان
داده است. به طوري که این سرمایه گذاري ها باعث شده نرخ روز ارزش دارایی هاي مؤسسه با فاصله قابل ملاحظه اي نسبت به تورم
افزایش یابد. بر این اساس، سودآوري 280 میلیارد تومانی صندوق در سال 1396 به 1100 میلیارد تومان در سال 1398 رسید و
پیش بینی آن براي سال مالی 1399 (منتهی به 31 شهریور 99) حدود 3500 میلیارد تومان است. البته همه اینها ابتداي روند رشد
سودآوري صندوق ذخیره فرهنگیان است زیرا مدیران این صندوق چشم انداز سودآوري پنج هزار میلیارد تومانی براي سال 1402 را

 
در سال گذشته ترسیم کرده اند. 

8. چند پیشنهاد به همکاران فرهنگی: مجموعه این موارد، به علاوه افزایش ارزش روز دارایی ها، نویدبخش آینده اي روشن براي
اعضاي صندوق ذخیره فرهنگیان است و براین اساس، چند پیشنهاد به همه عزیزان فرهنگی، ارائه می شود. یکی اینکه 20 درصد باقی



 
مانده از فرهنگیان عزیزي که هنوز عضو صندوق نشده اند، به عضویت آن درآیند. 

 
دوم اینکه سهم کسر از حقوق خود را تا سقف ممکن افزایش دهند تا سود و سهم دولت بیشتري به آنها اختصاص یابد. 

سوم و آخر اینکه به بازنشستگان عزیز پیشنهاد می شود در صورت امکان با صندوق تسویه نکرده و از امکان حقوقی براي تداوم
عضویت خود استفاده کنند تا از سود سرمایه گذاري هاي بزرگ انجام شده، بهره مند شوند. متقابلاً، براي پیش بینی راهکاري در
جهت کمک معیشتی این عزیزان و همه اعضاي صندوق، ارائه کارت اعتباري به معلمان در حال پیگیري است که ان شاءاالله اخبار

خوش آن نیز به زودي به اطلاع فرهنگیان عزیز خواهد رسید.



بلاتکلیفی وضعیت استخدامی پرستاران کرونا در گیلان/ این مدت حقوق ها با

تاخیر پرداخت شد

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/05/20

 
کارگر آنلاین گزارش می دهد: 

 
بلاتکلیفی وضعیت استخدامی پرستاران کرونا در گیلان/ این مدت حقوق ها با تاخیر پرداخت شد 

 
پرستاران داوطلب گیلانی خواستار تعیین تکلیف وضعیت قرارداد کاري خود شدند. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبري کارگر آنلاین، جمعی از پرستاران 89 روزه گیلانی از عدم تعیین تکلیف قراردادهاي کاري خود انتقاد

 
کردند. 

پرستاران می گویند: در پی شیوه کرونا بیش از 250 پرستار در بیمارستان هاي گیلان اشتغال داشتیم که علیرغم بخشنامه اخیر
معاونت توسعه دانشگاه مبنی بر عقد قرارداد یکساله شرکتی، هنوز اتفاقی نیفتاده و زمزمه هایی مبنی بر قرارداد 3 ماهه شنیده می

 
شود که موجب نگرانی پرستاران بوده است. 

طبق اظهارات آنان؛ این مدت حقوقشان با تاخیر پرداخت شده است و علیرغم اینکه در دوره کرونا با امکانات کم در بیمارستان ها

 
اشتغال داشتند، هنوز وضعیت مشخصی ندارند. 

خانه پرستار گیلان با انتقاد نسبت به مشکلاتی که سبب بی انگیزگی و دلسردي پرستاران شرکتی گیلان شده است از مدیران دانشگاه
علوم پزشکی گیلان خواست تا با احترام به بخشنامه اخیر معاونت توسعه وزارت بهداشت نسبت به عقد قرارداد سالیانه و همینطور

پرداخت بموقع حقوق و مزایاي این همکاران در موعد مقرر اقدام کنند.



سریال هاي بدون سلبریتی هم پربیننده می شوند!/ ''سریال ملی'' سیاست

ساختمان شیشه اي

منبع: تسنیمشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/05/20

وقتی آمارِ سریال هاي آپارتمانی بالا رفت، همه چیز مثل هم ساخته می شد و کمتر مخاطب تلویزیونی به تفاوتی می رسید،
رئیس صداوسیما سیاستگذاري هایی را به ساختمان شیشه اي آورد که از پایتخت نشینی خارج شویم و به طبیعتِ بکر و

اقلیم متنوعِ شهرهاي ایران برویم.

وقتی آمارِ سریال هاي آپارتمانی بالا رفت، همه چیز مثل
هم ساخته می شد و کمتر مخاطب تلویزیونی به تفاوتی
می رسید، رئیس صداوسیما سیاستگذاري هایی را به
ساختمان شیشه اي آورد که از پایتخت نشینی خارج شویم
و به طبیعتِ بکر و اقلیم متنوعِ شهرهاي ایران برویم. -

 
اخبار فرهنگی - 

به گزارش خبرنگار فرهنگی خبرگزاري تسنیم، تلویزیون
روزگاري با تکیه بر موضوعات خانوادگی و سبک زندگی،
خودش را مطرح می کرد و اصطلاحاً به سریال هاي خیابان

خلوت کن معروف می شد. اما امروز عمدتاً سریال سازان به سمتِ سلبریتی ها و فالوور بالاها می روند. از آنجایی سریال روند
امیدوارکننده و نویدبخشی می گیرد که به سراغ موضوعات جدي، بازیگران کاربلد، تهیه کنندگان سفارش نشده و ظرفیت هاي بومی و

 
سبک زندگی ایرانی- اسلامی می رود. 

سیاستی که رئیس صداوسیما و مدیران ساختمان شیشه اي به آن معتقدند اما انگار سرمایه گذارها، برخی تهیه کنندگان متکی به
اسپانسر و بازیگران سفارش شده خیلی پایبند این محتواها و ظرفیت هاي مبتنی بر معرفی درستِ سبک زندگی از طریق سریال
سازي نیستند. بارها نظرسنجی صداوسیما فارغ از نقدهایی که به آن وارد است، نشان داده مردم سریال خانوادگیِ بدون سلبریتی ساده

 
و بی آلایش را هم دوست دارند. 

اصولاً مردم علاقه مندِ کارهایی اند که حرف دلشان را بزند، ایران و ایرانی را درست و اصولی در قابِ تلویزیون نشان دهد. کاخ نشینی
و لباس ها و ماشین هاي آنچنانی شبکه نمایش خانگی را دیده اند به آن انتقاد دارند؛ از عشق هاي مثلثی همان سریال هاي خانگی
بیزارند اما در تلویزیون هم تک و توك امیدوار می شوند؛ در اکثر مواقع کار دندان گیرِ مخاطب پسندي روي آنتن نمی رود. به همین

 
خاطر یا بیننده تاك شوها و مسابقاتش می شود یا همان تکراري ها که یادآور نوستالژي هاي قدیمی اش است. 

نظرسنجی جدید سازمان صداوسیما نویدِ روزهایی را می دهد که اگر بنابر سیاستِ آقاي رئیس (علی عسکري) و مدیران ساختمان
شیشه اي، ساخت و بها دادن به کارهاي بومی و استفاده از ظرفیت هاي شهرهاي دیگر است، به سراغ بهره برداري از استعدادهاي
جدید برویم و اقلیم، سنت ها و آداب و رسوم شهرهاي دیگر ایران را معرفی کنیم، بیننده آن مجموعه ها و برنامه ها را دنبال می کند.
همچنان که "دخترم نرگس" در روزهاي کم بیننده شدن سریال هاي تلویزیون توانسته بیش از 33 درصد بیننده را به خودش



 
اختصاص دهد. 

"دخترم نرگس" که کار مشترك صداوسیماي مرکز آذربایجان غربی و شبکه یک سیما بود، علاوه بر اینکه پربیننده ترین سریال
تیرماه سیما شد، در رأس سریال هاي ساخت سیماي استان ها که از شبکه هاي ملی پخش شده اند نیز قرار گرفت. البته پیش از آن،
سریال "بانوي سردار" با 21.5 درصد بیننده که سال گذشته از شبکه سه سیما پخش شد و تولید صداوسیما مرکز استان چهارمحال و
بختیاري بود، در رده دوم قرار گرفت. سریال "جلال" تولید صداوسیماي مرکز آذربایجان شرقی که دهه فجر سال 1398 از شبکه یک
سیما پخش شد هم با 20.8 درصد بیننده در رتبه سوم سریال هاي ساخته شده در سیماي استان ها قرار گرفت که از شبکه هاي ملی

 
پخش شده است. 

سریال "وقت صبح" تولید صداوسیماي مرکز استان سمنان هم که محرم سال گذشته و ایام لیالی قدر در رمضان 1399 از شبکه یک
سیما پخش و بازپخش شد با 14.7 درصد بیننده در رتبه چهارم سریال هاي تولید مراکز استان ها قرار گرفت. بعد از "وقت صبح"،
سریال هاي "روزهاي بی قراري" تولید صداوسیماي مرکز اصفهان و پخش شده از شبکه دو سیما، "میانبر" تولید صداوسیماي مرکز
البرز و پخش شده از شبکه پنج سیما و "زیباشهر" تولید صداوسیماي مرکز خوزستان و پخش شده از شبکه یک سیما در رتبه هاي

 
پنجم تا هفتم سریال هاي تولید مراکز استان ها پخش شده از شبکه هاي ملی قرار گرفتند. 

به همین سریال هایی که به آمارهاي تعداد بیننده هایشان پرداخته شد، انتقاد وارد بوده و در جاي آن پرداخته شد، اما بدون شک،
رسالت تلویزیون نمایش آداب و رسوم و سبک زندگی ایرانی- اسلامی است که با بردن دوربین صداوسیما به خارج از تهران و استفاده
از ظرفیت هاي بومی و محلی می توانند بدون سلبریتی و تهیه کننده و عوامل سفارشی، مخاطب را جذب کنند. همچنان که در چهار
سال اخیر این اتفاق افتاده و باید این مسیر همچنان ادامه پیدا کند. کارهایی مثل سنجرخان در کردستان، شهید شهریاري در تبریز و

 
فصل دوم جلال در روزهاي کرونایی خودشان را آماده می کنند که جلوي دوربین بروند. 

 
"جشنواره کارآفرینی" تلویزیون چندین میلیارد سرمایه را به سمت کارآفرینان سرازیر کرد 

"زیرخاکی 2" نوروزي شد؟/ "خانه امن" آبان ماه در تلویزیون



تعیین تکلیف 3 اساسنامه دولتی در جلسه شوراي نگهبان

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/05/20

عضو حقوقدان شوراي نگهبان از تعیین تکلیف 3 اساسنامه دولتی در جلسه شوراي نگهبان خبر داد.

سرویس سیاسی جوان آنلاین: هادي طحان نظیف عضو حقوقدان شوراي نگهبان در مطلبی با عنوان گزارش 41 در صفحه
شخصی خود نوشت: چهارشنبه اول مردادماه 1399، جلسه شوراي نگهبان بود. در این جلسه ابتدا انتخابات هیئت رئیسه شوراي
نگهبان برگزار شد و آیت االله جنتی، ره پیک و کدخدایی به ترتیب به عنوان دبیر، قائم مقام دبیر و سخنگوي شوراي نگهبان براي یک

 
سال آینده انتخاب شدند. این انتخابات هر سال در سالگرد تاسیس شوراي نگهبان برگزار می شود. 

وي با بیان اینکه در ادامه با توجه به اینکه هنوز از مجلس مصوبه اي دریافت نشده بود، رسیدگی به اساسنامه هاي دولتی در دستور
کار بود، آورده است: در این جلسه به ادامه «اصلاحیه اساسنامه صندوق کارآفرینی امید»، «اصلاحیه اساسنامه سازمان هواپیمایی
کشوري» و «اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور» رسیدگی شد

 
و بررسی هر سه مورد مذکور به اتمام رسید. 

عضو حقوقدان شوراي نگهبان تاکید کرد: در اصلاحیه اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري، در بند 6 ماده 6 آن، یکی از وظایف رئیس
سازمان را اتخاذ تصمیم در خصوص «خرید خدمات فنی و مهندسی و هرگونه خدمات مشاوره از اشخاص حقیقی و حقوقی داخلی و
خارجی» دانسته است که از نظر شوراي نگهبان این ابهام وجود داشت که انجام چنین وظیفه اي از سوي رئیس سازمان، آیا با رعایت

 
اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی و قوانین و مقررات مرتبط با این موضوع است یا خیر؟ 

طحان نظیف نوشت: چرا که بر اصل 82 قانون اساسی، استخدام کارشناسان خارجی از طرف دولت ممنوع است مگر در موارد ضرورت

 
و با تصویب مجلس شوراي اسلامی. 

وي در بخش دیگري از گزارش خود آورده است: همچنین با توجه به اینکه بر اساس قانون حمایت از معلولان، بانک مرکزي به صورت
منجز مکلف شده است، مجوز هاي لازم جهت تأسیس صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت را در چهارچوب
قوانین و مقررات مربوطه در اختیار وزارت قرار دهد، از نظر شوراي نگهبان حکم مندرج در تبصره اساسنامه «صندوق حمایت از فرصت
هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور» در خصوص اینکه «در صورت انجام عملیات بانکی توسط
صندوق، مجوز هاي لازم از بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران اخذ می شود»، از این جهت که روشن نیست آیا مقصود این است که

 
در این صندوق عملیات غیربانکی نیز انجام می شود یا خیر؟ ابهام داشت. 

عضو حقوقدان شوراي نگهبان با بیان اینکه اساسنامه ها به مثابه اسناد بالادستی و قوانین اداره سازمان ها، شرکت ها، صندوق ها و...
هستند، نوشت: آنچه در تصویب اساسنامه هاي دولتی مهم است اینکه اساسنامه ها باید روشن، دقیق و بدون ابهام نوشته و سپس

ابلاغ شوند تا در مقام عمل، راه بر هر برداشت ناصوابی از سوي مجریان و دست اندرکاران بسته شود.



ارائه خدمات رایانش ابري به استارت آپ هاي برگزیده معاونت علمی

منبع: ایستناشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/05/20

شرکت ارتباطات هوشمند تبیان به استارت آپ هاي برگزیده معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري خدمات رایانش ابري
می دهد. به نقل از ارتباطات هوشمند تبیان؛ این مجموعه با 10 تا 20 درصد تخفیف به استارت آپهاي خلاق، دانش بنیان و

برگزیده ستاد توسعه فناوري هاي حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي معاونت علمی ریاست ...

شرکت ارتباطات هوشمند تبیان به استارت آپ هاي برگزیده معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري خدمات رایانش ابري می

 
دهد. 

به نقل از ارتباطات هوشمند تبیان؛ این مجموعه با 10 تا 20 درصد تخفیف به استارت آپهاي خلاق، دانش بنیان و برگزیده ستاد

 
توسعه فناوري هاي حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي معاونت علمی ریاست جمهوري، خدمات رایانش ابري می دهد. 

مجموعه ارتباطات هوشمند تبیان طی تفاهم نامه اي با ستاد توسعه فناوري هاي حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمندسازي معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري، به استارت آپ هاي خلاق، دانش بنیان و یا منتخب و مراکز شتابدهی که همگی از طریق این ستاد

 
معرفی شوند، خدمات رایانش ابري در قالب VPC و PCC با 10 تا 20 درصد تخفیف ارائه می کند. 

این دو مجموعه در راستاي پیشبرد سیاست هاي کلی کشور، مبنی بر توسعه اقتصاد دانش بنیان، ایجاد زیست بوم کارآفرینی براي
فارغ التحصیلان دانشگاهی، اجراي برنامه اشتغال گسترده مولد و اجراي برنامه توسعه شتاب دهنده هاي نوآوري تخصصی در حوزه
فناوري هاي محاسباتی، ازجمله رایانش ابري، اینترنت اشیاء، کلان داده ها، زنجیره بلوکی و هوش مصنوعی، تفاهمنامه دیگري نیز

منعقد کرده اند.



اقتصادي ترین نوع آموزش، آموزش مهارتی است

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/05/20

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان گفت: خوداشتغالی، کارآفرینی و کمک به بهره وري نیروي کار، هدف اصلی
دانشگاه فنی و حرفه اي است.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري بسیج از سمنان، رضا نقدي
در نشستی که با حضور دکتر اسماعیل غنیان مدیرکل
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان، معاونت توسعه مدیریت
و منابع استانداري و مدیرکل دفتر برنامه ریزي، نوسازي و
تحول اداري استانداري سمنان به مناسبت هفته ملی
کارآفرینی در محل اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان برگزار شد، اظهار داشت: دانشگاه فنی و حرفه اي،
دانشگاهی مهارت محور باتربیت نیروي کار ماهر و چیره

 
دست همراه با پنجه هاي کارآمد است. 

وي گفت: جمعیت دانشجویی دانشگاه فنی و حرفه اي بالغ

 
بر 140 هزار دانشجو در تمامی استان هاي کشور و در 176 دانشکده در 114 شهر کشور و 31 استان در سطح کشور هست. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان با اشاره به وجود 2300 کارگاه و آزمایشگاه در کشور خاطرنشان کرد: بیش از 60 درصد

 
دروس در این دانشگاه به صورت کارگاهی و آزمایشگاهی برگزار می شود. 

وي آمار اشتغال فارغ التحصیلان این دانشگاه را بیش از 63 درصد دانست و گفت: دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان به عنوان
تنها دانشگاه دولتی مهارتی در استان در 4 دانشکده با 4 هزار دانشجو و 500 عضو هیئت علمی، مدرس و نیروي حق التدریس رسالت

 
و مأموریت خود را دنبال می کند. 

نقدي با تأکید بر اینکه اقتصادي ترین نوع آموزش، آموزش مهارتی است، اضافه کرد: آمار اشتغال دانش آموختگان نشان می دهد
دانشگاه فنی و حرفه اي متناسب با نیاز صنعت رشته هاي تحصیلی را ارائه می دهد تا دانشجو بعد از فارغ التحصیلی دغدغه اشتغال

 
نداشته باشد. 

وي یادآور شد: 58 رشته کاردانی و کارشناسی مهارتی در این دانشگاه به منظور تقویت ارتباط صنعت با دانشگاه ارائه می شود که از

 
این تعداد 38 رشته در مقطع کاردانی و 20 رشته در مقطع کارشناسی است. 

ریاست دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان با اشاره به اهمیت تربیت نیروي ماهر و آماده کار در دانشگاه ها، تصریح کرد:

 
خوداشتغالی، کارآفرینی و کمک به بهره وري نیروي کار، هدف اصلی دانشگاه فنی و حرفه اي است. 



وي گفت: دانشگاه فنی حرفه اي دولتی و تحصیل در مراکز این دانشگاه علمی رایگان است و در سال جدید مجوز اخذ رشته هاي
طراحی لباس در مقطع کارشناسی پیوسته، کارشناسی مهندسی مکانیک خودرو و حسابداري به صورت ناپیوسته و رشته هاي کاردانی
مانند انرژي تجدید پذیر خورشیدي، تبرید، گرافیک، تربیت بدنی، معماري، هنرهاي تجسمی-نقاشی، تولید و بهره برداري گیاهان

 
دارویی و معطر، از وزارت علوم تحقیقات فناوري اخذشده است. 

 
استان سمنان داراي کمترین نرخ بیکاري در کشور است 

اسماعیل غنیان مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سمنان بابیان این که دستگاه هاي اجرایی استان متعهد شدند در سال
جاري 10 هزار و 500 شغل ایجاد کنند، اظهار داشت: استان سمنان طی 10 سال گذشته جزء استان هاي داراي کمترین نرخ بیکاري
در کشور بوده که این مهم حاصل همت جهادي کارفرمایان، کارگران، مدیران دستگاه هاي اجرایی، مدیریت و برنامه هاي راهبردي

 
استانداري است. 

وي با تأکید بر تربیت تکنسین کارآمد گفت: نهضت مهارت آموزي جهت ایجاد اشتغال مولدّ باید با جدایت پیگیري گردد و مشکلات
صنعتگران و کارگران مشغول به کار در واحدهاي تولیدي استان به صورت هفتگی از سوي اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان

سمنان رصد می شود.



از اشتغالزایی پایدار تا فرهنگ سازي کار براي جوانان در مسجد داودقلی

زنجان

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/05/20

بنیاد خیریه شمیم با همکاري مسجد داودقلی زنجان اقدام به مطالعه وپژوهش درباره کارآفرینی واشتغالزایی پایدار براي
جوانان زنجانی کرده است.

به گزارش خبرگزاري بسیج از زنجان،مسجد داود قلی زنجان به عنوان یکی از مساجد تراز اسلامی زنجان همواره در زمینه

 
اشتغال ،محرومیت زدایی و حل مشکلات جوانان پیشرو بوده است. 

حجت الاسلام علی اصغر ولایتی امام جماعت مسجد داودقلی زنجان در این زمینه به خبرنگار بسیج در زنجان گفت: ما بر اساس

 
وظیفه دینی وانسانی خود وظیفه داریم به جامعه جوانان براي خودباوري و عزت نفس کمک کمک کنیم. 

وي ادامه داد: قرآن کریم که قانون اساسی و اساس فرهنگ ماست، در حقیقت، کتاب زندگی، کارآموزي و حضرت پیامبر واهل بیت(ع)

 
نیز کار و کارآفرینی را مورد تأکید قرار می دادند و خودشان به آن عمل می کردند. 

به گفته امام جماعت مسجد داودقلی زنجان، دست یابی به زندگی شایسته و سالم، در گرو بهره گیري از معارف آسمانی، تفکر، تعقل و
فعالیت مثبت، دوراندیشانه و مفید است؛ خطوط کلی و شاهراه هاي وصول به زندگی مطلوب، شکوفا کردن بخشی از استعدادهاي
درونی و جامه عمل پوشاندن به آنهاست؛ زیرا این حیات دنیوي و مادي، ظرفیت شکوفایی تام یا حتی بخش اعظم استعدادهاي آدمی

 
را ندارد. 

وي خاطرنشان کرد: در نظام ارزشی و در جاي جاي کلام معصومین و به ویژه در نگاه پیامبر اعظم صلی االله علیه وآله، در امتداد آیات

 
قرآن و خاستگاه وحی، امور اقتصادي و مقوله کارآفرینی، بخش مهمی از زندگی آدمی را به خود اختصاص داده است. 

حجت الاسلام ولایتی افزود: تولید ملی ،افتخار ملی ماست و هر ملتی از نظر اشتغال پایدار و کار وتولید غنی باشد جامعه موفق و

 
سالمی خواهد بود. 

مدیر عامل بنیاد خیریه شمیم زنجان گفت: اکثر بذهکاري ها، مشکلات اجتماعی و حتی افسردگی ها و طلاق در جامعه بدلیل نبود

 
کار مناسب و اشتغال پایدار است. 

 
وي از مردم مومن وخیر زنجان خواست در این مسیر کارآفرینی و فرهنگ سازي براي تولید واشتغال یاریگر مجموعه باشند. 

حجت الاسلام ولایتی با تاکید براینکه از جوانان داراي ایده تازه و قابل عملیاتی استقبال و حمایت می شود، تصریح کرد: ضمن بازدید

 
از کارگاه هاي کوچک تولیدي در زنجان، در صورت نیاز حمایت خواهد شد. 

امام جماعت مسجد داودقلی زنجان جهش تولید را نقشه راه شکست ناامیدي ها وبیکاري در جامعه دانست و گفت: در سال جهش



تولید برنامه هاي مفیدي براي تولید واشتغال داریم و هدفمان ایجاد انگیزه، دادن نمونه الگوهاي موفق، حمایت مادي و برداشتن موانع
کار می باشد.



تسهیلات 200 میلیونی بانک مهر ایران به فرهنگیان

منبع: صبج زاگرسشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران با اشاره به جایگاه این بانک در بانکداري اسلامی از تسهیلات 200 میلیونی به
فرهنگیان خبر داد.

الماس مجیدي در گفتگو با پایگاه تحلیل و اطلاع رسانی
صبح زاگرس با اشاره به پیش گامی بانک در پرداخت
تسهیلات قرض الحسنه خاطرنشان کرد: بانک مهر ایران
متولی طرح هاي اشتغال زائی بنیاد برکت در مناطق

 
محروم است. 

وي گفت: محسن حاجی میرزایی در توییتر خود از تفاهم
نامه با بانک مهر ایران و امکان دریافت تسهیلات از سوي

 
فرهنگیان خبر داد. 

مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: وزیر در این اطلاع رسانی خود در جهت صیانت از
کرامت و تکریم فرهنگیان عزیز تمام تلاش خود را به کار گرفته است و فرهنگیان عزیز بتوانند تا سقف 200 میلیون ریال و زوجین

 
فرهنگی تا سقف 400 میلیون ریال با دوره بازپرداخت 12 ماهه تسهیلات در چارچوب طرح کالا کارت دریافت کنند. 

مجیدي با اشاره به جایگاه بانک مهر ایران در نظام بانکداري اسلامی گفت : تنوع بالاي پذیرندگان طرح کالاکارت باعث شده مشتریان
بتوانند در شهرهاي مختلف کشور نسبت به خرید کالاها و دریافت خدمات مختلف اعم از لوازم خانگی، پوشاك، رایانه، تلفن همراه،

 
خدمات آموزشی و درمانی و... اقدام کنند. 

او همچنین با بیان اینکه یکی از اهداف طرح کالاکارت افزایش قدرت خرید مشتریان است و در این طرح متقاضیان نیازي به سپرده
گذاري ندارند گفت: تسهیلات بانک مهر ایران بدون دریافت هر گونه سود بوده و تنها شامل کارمزدي حداکثر 4 درصدي است که

طرح کالاکارت نیز از همین شرایط پیروي می کند.



بانک سپه آماده نقش آفرینی بیشتر درعرصه کلان اقتصادي و کمک به دولت

منبع: سرمد نیوزشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرعامل بانک سپه از آمادگی این بانک براي نقش آفرینی بیشتر در عرصه کلان اقتصادي و تحقق اهداف کلان اقتصادي
دولت خبر داد

به گزارش سرمدنیوز به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک
سپه، محمدکاظم چقازردي در جلسه رابطین پارلمانی امور
مجلس وزارت امور اقتصادي و دارایی که با حضور دکتر
جلیلی معاون حقوقی و پارلمانی وزارت امور اقتصادي و
دارایی، هیئت داودیان عضو هیئت مدیره بانک سپه و
نمایندگان پارلمانی سازمان ها و دستگاه هاي وابسته به

وزارت امور اقتصادي و دارایی در ساختمان نگین برگزار شد افزود: کشورعزیزمان هم در شرایط تحریم ظالمانه قرار دارد و هم درگیر

 
ویروس کروناست و این موضوع بر کسب و کارها و تولید و اشتغال اثر گذاشته است. 

وي با بیان اینکه وزارت امور اقتصادي و دارایی جزو بزرگترین وزارت خانه ها است این وزارتخانه را به اقلیم بزرگ و سرزمین پهناور
تشبیه کرد و افزود: ما سربازان این سرزمین پهناور هستیم که باید هر کدام در انجام وظایف و مسئولیت هاي خود درست ایفاي نقش

 
کنیم به گونه اي که به مقامات عالی این وزارتخانه در راستاي ایفاي مسئولیت مهم ، متعدد و متنوع کمک کنیم . 

چقازردي با تأکید بر اینکه انتظارات مردم از مجلس محترم شوراي اسلامی زیاد است گفت: بانک سپه اراده قوي براي کمک به تحقق

 
سیاستها و برنامه هاي اقتصادي و اجتماعی دولت محترم و رفع مشکلات اقتصادي مردم دارد. 

 
تقدیر معاون حقوقی و پارلمانی وزارت امور اقتصادي و دارایی از تلاش بانک سپه 

معاون حقوقی و پارلمانی وزارت امور اقتصادي و دارایی در ادامه ضمن قدردانی از مدیرعامل بانک سپه اظهار داشت: حسن رابطه و

 
تجربه و تلاش شما در بانک بزرگ سپه قابل قدردانی و ستایش است و کمترین دغدغه را نمایندگان مجلس با بانک سپه دارند. 

دکتر جلیلی با آرزوي موفقیت براي بانک سپه در پروژه سنگین ادغام گفت: بانک سپه بعد از ادغام یکی از بانک هاي بزرگ و
استثنایی کشور خواهد بود. وي خاطرنشان کرد: در سال گذشته با حضور فعال و پرتلاش مدیران عامل بانک ها و ارتباط مستمر آنها با
مجلس و بر اساس ارزیابی معاونت پارلمانی رئیس جمهوري رتبه اول این حضور و تعامل به وزارت امور اقتصادي و دارایی تعلق گرفت.



افتتاح آزمایشی کریدور ترانزیتی ایران-افغانستان- ازبکستان

منبع: پاناشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/05/20

تهران (پانا) - مدیرکل ترانزیت گمرك می گوید کریدور ترانزیتی ایران- افغانستان-ازبکستان با عبور آزمایشی دو دستگاه
کامیون از ایران به افغانستان و در نهایت ازبکستان به صورت آزمایشی فعال شد.

تهران (پانا) - مدیرکل ترانزیت گمرك می گوید کریدور
ترانزیتی ایران- افغانستان-ازبکستان با عبور آزمایشی دو
دستگاه کامیون از ایران به افغانستان و در نهایت ازبکستان

 
به صورت آزمایشی فعال شد. 

به گزارشگمرك ایران، مصطفی آیتی مدیرکل ترانزیت
گمرك ایران اعلام کرد: براي اولین بار دو کامیون از مبدا

گمرك شهید رجایی بندرعباس به مقصد ازبکستان از مسیر افغانستان ارسال شد. در پی موفقیت افتتاح کریدور کتاي و ارسال کالا از
گمرك شهید رجایی بندرعباس به مقصد قرقیزستان و تاجیکستان در 5 مرداد 99، این بار محموله هاي ترانزیتی از این گمرك،
توسط دو دستگاه کامیون تحت صحابت کارنه تیر با خروج از گمرك مرزي دوغارون و عبور از کشور افغانستان به مقصد ازبکستان

 
ارسال شد. 

وي افزود: توسعه کریدورهاي ترانزیتی از مسیر افغانستان به عنوان مسیري کوتاه و کم هزینه به مقصد کشورهاي آسیاي میانه، با
استفاده از کارنه تیر، مورد حمایت اکو، ایرو بوده و گمرك ایران با همکاري اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشاورزي ایران، مصمم به

 
توسعه آن با استفاده ار کارنه تیر است. 

مدیرکل ترانزیت گمرك گفت: با افتتاح آزمایشی این کریدور، به نظر می رسد افغانستان عزم جدي در توسعه ترانزیت در قلمرو خود و

 
اتصال کشورهاي اسیاي میانه به آب هاي جنوب از جمله بنادر خلیج فارس و دریاي عمان (چابهار) را دارد. 

وي ادامه داد: در پی فعال کردن کریدور حمل و نقل ترکیبی هند-چابهار-افغانستان با استفاده از کارنه تیر، توسعه کریدورهاي جدید
از طریق افغانستان به مقصد کشورهاي آسیاي میانه، از سال 98 آغاز و با افتتاح کریدور کتاي و ارسال 7 دستگاه کامیون به

 
تاجیکستان و قرقیزستان رسماً اجرایی شد. 

آیتی افزود: کریدور جدید ایران - افغانستان - ازبکستان می تواند بعنوان یک مسیر جدید کوتاه و کم هزینه، نقش مؤثري در توسعه

 
تجارت و همکاري هاي منطقه اي داشته و منجر به افزایش صلح و امنیت پایدار در افغانستان شود. 

وي تصریح کرد: اهمیت این کریدور از آنجا بیشتر می شود که ازبکستان اخیراً به درخواست اجراي پروژه تیر الکترونیکی (eTIR) ج.
ا. ایران پاسخ مثبت داده و با ایجاد زیرساختهاي لازم در نرم افزار آسیکوداي گمرك افغانستان، اجراي اولین کریدور الکترونیکی کارنه



 
تیر eTIR Corridor (ایران-افغانستان-ازبکستان) در بین 76 کشور عضو کنوانسیون تیر امکانپذیر شد. 

مدیرکل ترانزیت گمرك افزود: جمهوري اسلامی ایران، اقتصادي ترین مسیر براي ترانزیت کالاهاي کشورهاي آسیاي میانه (CIS) به
دلیل دسترسی کوتاه به ابهاي آزاد بوده و توسعه مسیرهاي جدید از جمله کریدور ایران-افغانستان-ازبکستان با افزایش سرعت ارسال
کالا و کاهش هزینه ها، منجر به توسعه تجارت و نهایتاً رشد اقتصادي منطقه خواهد شد، در واقع این مسیر در کنار مسیر ترکمنستان

 
به ارتقاي حمل و نقل، ترانزیت و تجارت در منطقه اکو کمک می کند. 

آیتی در مورد پروژه هاي تیر الکترونیکی گفت: گمرك جمهوري اسلامی ایران با اجراي پروژه هاي تیر الکترونیک (eTIR) با
کشورهاي ترکیه (1394)، آذربایجان (1398) و حمل و نقل ترکیبی اسلونی-ایران (1396)، هند-چابهار-افغانستان (1398)، کریدور

 
کتاي (مرداد 1399) تلاش کرده است تا با توسعه ابزارها و مسیرهاي ترانزیتی بستر لازم براي فعالین ترانزیت را فراهم کند. 

وي در خصوص نتایج اقتصادي توسعه ترانزیت اظهار داشت: توسعه ترانزیت، ضمن ایجاد درآمد و افزایش اشتغال منجر به گسترش

 
مناسبات منطقه اي نیز خواهد شد. 

آیتی در خصوص اعضاي کنوانسیون تیر و اهداف آن گفت: کنوانسیون گمرکی کارنه تیر مربوط به تضمین ترانزیت کالا بوده که 76
کشور از جمله اقتصادهاي بزرگ دنیا، چین، اتحادیه اروپا، هند، روسیه و... عضو آن بوده و تسهیل کننده عبور کالا در بین کشورهاي

 
مسیر هستند. 

مدیرکل ترانزیت گمرك مصطفی آیتی کریدور ترانزیتی گمرك شهید رجایی بندرعباس



شریعتمداري:نقشه راه توسعه همکاري هاي ایران و آذربایجان ترسیم شده

است

منبع: پاناشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/05/20

تهران (پانا) - وزیر کار در گفت و گوي ویدئو کنفرانسی با وزیر کار و امور اجتماعی جمهوري آذربایجان با اشاره به پیش
نویس برنامع اقدام مشترك دو کشور، از ترسیم نقشه راه توسعه همکاري هاي دو کشور خبر داد.

تهران (پانا) - وزیر کار در گفت و گوي ویدئو کنفرانسی با
وزیر کار و امور اجتماعی جمهوري آذربایجان با اشاره به
پیش نویس برنامع اقدام مشترك دو کشور، از ترسیم نقشه

 
راه توسعه همکاري هاي دو کشور خبر داد. 

به گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، محمد
شریعتمداري ضمن ابراز خرسندي از این دیدار با تاکید بر

توسعه روابط ایران و جمهوري آذربایجان اظهار کرد: خوشبختانه اشتراکات و پیوندهاي تاریخی، فرهنگی و دینی دو ملت، بسترهاي
فراوانی را براي همکاري دو کشور فراهم کرده است؛ از این رو روابط جمهوري اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان طی سالهاي اخیر از

 
رشد قابل قبولی برخوردار بوده و شما هم از گذشته در این خصوص نقش بارز و مؤثري داشته اید. 

وي با ابراز امیدواري نسبت به گسترش روابط ارزشمند دو کشور افزود: طی مذاکراتی که رؤساي جمهور دو کشور در روز عید سعید
قربان داشتند بر توسعه همکاریهاي دو کشور تاکید شد؛ در مذاکرات تلفنی روز عید قربان دو طرف بار دیگر درخصوص پیگیري
همکاري وزارتخانه و دستگاه هاي دو کشور تاکید کردند. در این چارچوب آمادگی داریم در سطوح مختلف از طریق ویدئو کنفرانس به
تبادل نظر و رایزنی در خصوص همکاریهاي مشترك ادامه دهیم. امیدوارم در شرایط شیوع ویروس کرونا ملت و دولت آذربایجان

 
توانسته باشند آثار این پدیده را کنترل کرده باشند. 

شریعتمداري یکی دیگر از نشانه هاي بارز دوستی دو کشور را حتی با شیوع ویروس کرونا باز بودن مرز دو کشور دانست و تاکید کرد:
جمهوري اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان در شرایط محدودیت هاي مرتبط با کرونا نیز مرزهاي خود را بر روي ناوگان حمل و نقل

 
زمینی، ریلی و دریایی باز گذاشتند که نشانه خوبی از اراده سیاسی براي ادامه همکاري دو کشور است. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: امیدواریم با بهبود شرایط ناشی از بیماري کرونا و بازگشایی مرزها و بازرگانان بتوانند

 
فعالیت هاي خود را از سر بگیرند. 

وي با اشاره به توافق بر سر فعالیت کمیته همکاري مشترك بیان کرد: در زمینه همکاري هاي دو جانبه نیز ملاقات ها و دیدارهاي
مقامات و مدیران دو وزارتخانه در چارچوب تشکیل کمیته مشترك همکاري هاي دو جانبه سال گذشته برگزار شد و اطلاع دارم که
ارتباط خوبی بین طرفین در راستاي توافقات دو جانبه ادامه دارد. اگر چه همه گیري ویروس کرونا از لحاظ مسافرت و تردد بین دو



 
کشور موانع و محدودیت هایی در این زمینه ایجاد کرده است. 

شریعتمداري افزود: تجربیات خوبی در زمینه سرمایه گذاري، بیمه، واحدهاي تولیدي مختلف، سازمانهاي خدمات رسانی(بازنشسته ها،
افراد داراي معلولیت و سازمانهاي خیریه) و مراکز آموزش فنی و حرفه اي و تربیت نیروي کار ماهر داریم و آماده ایم این تجربیات را

 
در اختیار برادران آذربایجانی خود قرار دهیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: با توجه به یادداشت تفاهم امضا شده میان دو وزارتخانه و در راستاي مذاکرات کمیته
هاي کاري مشترك، انتظار ما برداشتن گام هاي عملی براي همکاري در زمینه آموزش هاي فنی و حرفه اي است. آمادگی خود را

 
براي میزبانی از هیأت آذربایجانی براي بررسی زمینه هاي همکاري در رابطه با آموزش هاي فنی و حرفه اي اعلام می کنم. 

وي بیان کرد: نظر به مذاکرات به عمل آمده در کمیته کاري مشترك و ظرفیت هاي بالاي سازمان تأمین اجتماعی در استان هاي
مرزي، این وزارتخانه آمادگی خود را براي همکاري در زمینه گردشگري سلامت اعلام می کند و آماده است مذاکرات و تفاهم هاي

 
لازم را براي اجرایی کردن آن به عمل آورد. 

شریعتمداري خاطرنشان کرد: با توجه به این که زمان پایان کرونا مشخص نیست از همکاري و تبادل تجربیات در این زمینه استقبال
می کنیم چرا که این مساله علاوه بر آسیب هاي بهداشتی، پیامدهاي اجتماعی، اقتصادي به دنبال دارد و متاسفانه حدود یک میلیارد

 
و 200 میلیون فقیر به فقراي جهان افزوده است. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به حمایت هاي اجتماعی از مردم در ایام کرونا ابراز امیدواري کرد که در اولین فرصت ممکن

 
کمیته مشترك دو کشور پیرامون کووید 19 به تبادل نظر بپردازد. 

وي با اشاره به پیش نویس همکاري در زمینه اعزام نیروي کار خاطرنشان کرد: پیش نویس سند همکاري در زمینه اعزام نیروي کار را
براي شما ارسال کرده ایم. ما با تبادل نیروي کار ماهر و متخصص موافق هستیم. انتظار ما این است که مذاکرات کارشناسی براي

 
تحقق این امر در دستور کار قرار گیرد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به مذاکراتی که در گذشته پیرامون ایجاد مراکز آموزش فنی - حرفه اي توسط بخش
خصوصی، آموزش رشته هاي مورد نیاز فنی حرفه اي، پژوهش، برگزاري مسابقات مهارتی و ... صورت گرفته ابراز امیدواري کرد که در

 
این زمینه گام هاي عملی نیز برداشته شود. 

ساحل بابایف وزیر کار و امور اجتماعی جمهوري آذربایجان در این دیدار ویدئو کنفرانسی تاکید کرد: دو کشور دوست و برادر علاوه بر

 
داشتن مرز مشترك، داراي اشتراکات زیادي در زمینه تاریخ و موسیقی هستند. 

وي افزود: روابط دو کشور در قالب سرمایه گذاري و تولیدات مشترك گسترش یافته اما حجم مبادلات به دلیل شیوع ویروس کرونا
کاهش پیدا کرده که امیدوارم این دوران نیز سپري شود؛ همواره روند کوئید 19 را در ایران و دنیا پیگیري می کنم و از تجربیات ایران

 
در مبارزه با کرونا استفاده خواهیم کرد. 

وزیر کار و امور اجتماعی جمهوري آذربایجان تاکید کرد: بسیار ضروري است که از تجربیات ایران پیرامون اشتغال، مناسبات

 
کارفرمایان، شاغلین در دوران کرونابهره مند شویم. 



وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی محمد شریعتمداري شیوع ویروس کرونا بازگشایی مرزها



گام استوار بزرگترین بندر اقیانوسی کشور در جهت توسعه زیرساخت ها

منبع: پاناشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/05/20

زاهدان (پانا) _ مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان خبر داد: با گام استوار بنادر و دریانوردي در توسعه
زیرساخت ها، بندر چابهار در حال تبدیل شدن به عمیق ترین بندر ایران است.

زاهدان (پانا) _ مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و
بلوچستان خبر داد: با گام استوار بنادر و دریانوردي در
توسعه زیرساخت ها، بندر چابهار در حال تبدیل شدن به

 
عمیق ترین بندر ایران است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اداره کل بنادر و دریانوردي
سیستان و بلوچستان؛ بهروز آقایی، با اشاره به پروژه

استراتژیک طرح توسعه بندر شهید بهشتی چابهار که فاز نخست آن عملیاتی شده است و در فاز دوم اجرایی قرار دارد، اظهار کرد: در
راستاي اجراي این پروژه، لایروبی 15 میلیون و 800 هزار متر مکعب از رسوبات بستر حوضچه، کانال و پاي اسکه ها، به منظور ایجاد

 
عمق مناسب براي پهلوگیري کشتی هاي اقیانوس پیما در دستور کار قرار گرفت. 

او هدف از اجراي این عملیات را تبدیل بندر چابهار به بندري بدون محدودیت عمق در سطح جهانی اعلام و تصریح کرد: اجراي این
طرح عمق پاي اسکله ها را در مواقع مد کامل به 19- متر و جزر کامل به 17- متر افزایش خواهد داد. این برنامه همگام با دیگر پروژه
هاي طرح توسعه بندر شهید بهشتی به واسطه پیگیري و نظارت دقیق تیم هاي تخصصی این اداره کل و بهره گیري از توان

 
متخصصان دریایی داخلی، با پیشرفت هاي خوبی همراه است. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان با اشاره به این که در حال حاضر بندر چابهار بندري بدون محدویت در پذیرش کالا و
سایز کشتی است، اضافه کرد: افزایش توان عملیاتی بندر، ترافیک کالا و مسافر، ایجاد اشتغال و افزایش سطح درآمدي اقشار مختلف

 
در استان و منطقه از اهداف اجراي پروژه هاي بندري و دریایی در بزرگترین بندر اقیانوسی کشور محسوب می شود. 

او با اشاره به جمع آوري اسکله هاي نصب سریع از این بندر استراتژیک، ادامه داد: این اسکله ها در سال 1362 و با توجه به ضرورت
هاي جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در ضلع جنوب شرقی بندر جانمایی شده بود که علاوه بر طی عمر مفید خود، مانع چرخش

 
کشتی ها در حوضچه و پهلو گرفتن در اسکله هاي خدماتی و جنرال کارگو می شد. 

آقایی تاکید کرد: این اسکله ها با استفاده از توان مطالعاتی و فنی متخصصان داخلی به صورت ایمن برچیده شد تا عملیات لایروبی

 
این محدوده نیز طبق برنامه، اجرایی شود. 

او افزود: عملیات لایروبی در این محل توسط دستگاه لایروب کاترساکشن پردیس 7 در بستر سخت بندر چابهار با عملکرد 35 هزار



متر مکعب در شبانه روز در حال انجام است که رکوردي دیگر براي این بندر استراتژیک محسوب می شود چراکه نمونه آن به ندرت

 
ثبت شده است. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان در پایان خاطرنشان کرد: از مجموع حجم تعهدات لایروبی طرح توسعه بندر شهید
بهشتی، 140 هزار متر مکعب باقی مانده و علاوه بر این 510 هزار مترمکعب دیگر نیز به پیمانکار ابلاغ شده است که با انجام این

 
عملیات بندر چابهار به عنوان عمیق ترین بندر ایران شناخته خواهد شد و می تواند میزبان بزرگترین کشتی هاي دنیا باشد. 

سیستان و بلوچستان پانا بنادر و دریانوردي چابهار بندر شهید بهشتی اقیانوس هند



تصویب طرح دو فوریتی جاماندگان سهام عدالت

منبع: رویداد 24شماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/05/20

نماینده مردم ساري در مجلس شوراي اسلامی گفت: دو فوریت طرح جاماندگان سهام عدالت در کمیسیون اجتماعی مجلس
تصویب شده است.

رویداد24 نماینده ساري گفت: دو فوریت طرح جاماندگان
سهام عدالت در کمیسیون اجتماعی مجلس تصویب شده

 
است. 

علی بابایی کارنامی در نشست خبري خود به مناسبت روز
خبرنگار با اشاره به اینکه تفکر و گفتمان کارگري متعلق به
اکثریت جامعه است، اظهار کرد: موضوع سهام عدالت افراد

 
جا مانده که بیشتر شامل کارگران می شود در دستور کار مجلس قرار گرفته است. 

وي تصریح کرد: کارگران کمتر به حق خودشان دست یافتند به طوري که در حوزه عدالت اجتماعی اشتغال رفاه معیشت انتقاداتی
وجود دارد و سبد هزینه کارگران بیان کننده مظلومیت کارگران می باشد، با توجه به اینکه خواسته و مطالبه نظام حاکمیت حمایت از

 
قشر کارگر است، حمایت از قشر کارگري جز برنامه هاي اصلی قرار دارد. 

 
بابایی تاکید کرد: ارتقاي وضعیت معیشتی کارگران و کارمندان در دستور کار مجلس یازدهم قرار دارد و به طور قطع محقق می شود. 

نماینده مردم ساري و میاندرود در مجلس شوراي اسلامی، با بیان اینکه اعمال حق مسکن کارگري مورد تاکید مجلس است،
خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه حق مسکن کارگران در بودجه امسال پیش بینی نشده، باید به صورت بودجه تکمیلی و ترمیمی

 
اعمال شود. 

 
بیشتر بخوانید: مخالفت دژپسند با بحث جاماندگان سهام عدالتتصویب طرح دو فوریتی جاماندگان سهام عدالت در مجلس 

وي با بیان اینکه در بحث سهام عدالت در حق کارگران جفا صورت گرفته و سهام ترجیحی بی عدالتی براي کارگران است، گفت:
سهام عدالت با رویکرد دهک هاي پایین می بایست اعمال شود و همچنین شرط سنی در آن نباید وجود داشته باشد، همچنین دو

فوریت طرح جاماندگان سهام عدالت در کمیسیون اجتماعی مجلس تصویب شده است.



نقشه راه توسعه همکاري هاي ایران و آذربایجان ترسیم شده است

منبع: دانشجوشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
محمد شریعتمداري ضمن ابراز خرسندي از این دیدار با تاکید بر توسعه روابط ایران و جمهوري آذربایجان اظهار کرد:

خوشبختانه اشتراکات و پیوند هاي تاریخی، فرهنگی و دینی دوملت، بستر هاي فراوانی ...

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، به نقل از
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی، محمد شریعتمداري ضمن ابراز خرسندي از این
دیدار با تاکید بر توسعه روابط ایران و جمهوري آذربایجان
اظهار کرد: خوشبختانه اشتراکات و پیوند هاي تاریخی،
فرهنگی و دینی دوملت، بستر هاي فراوانی را براي
همکاري دو کشور فراهم کرده است؛ از این رو روابط
جمهوري اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان طی سال
هاي اخیر از رشد قابل قبولی برخوردار بوده و شما هم از

 
گذشته در این خصوص نقش بارز و موثري داشته اید. 

وي با ابرازامیدواري نسبت به گسترش روابط ارزشمند دو کشور اظهار کرد: طی مذاکراتی که روساي جمهور دو کشور در روز عید
سعید قربان داشتند بر توسعه همکاري هاي دو کشور تاکید شد؛ در مذاکرات تلفنی روز عید قربان دو طرف بار دیگر درخصوص
پیگیري همکاري وزارتخانه و دستگاه هاي دو کشور تاکید کردند. در این چارچوب آمادگی داریم در سطوح مختلف از طریق ویدئو
کنفرانس به تبادل نظر و رایزنی در خصوص همکاري هاي مشترك ادامه دهیم. امیدوارم در شرایط شیوع ویروس کرونا ملت و دولت

 
آذربایجان توانسته باشند آثار این پدیده را کنترل کرده باشند. 

شریعتمداري یکی دیگر از نشانه هاي بارز دوستی دو کشور را حتی با شیوع ویروس کرونا باز بودن مرز دو کشور دانست و تاکید کرد:
جمهوري اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان در شرایط محدودیت هاي مرتبط با کرونا نیز مرز هاي خود را بر روي ناوگان حمل و

 
نقل زمینی، ریلی و دریایی باز گذاشتند که نشانه خوبی از اراده سیاسی براي ادامه همکاري دو کشور است. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: امیدواریم با بهبود شرایط ناشی از بیماري کرونا و بازگشایی مرزها، و بازرگانان بتوانند

 
فعالیت هاي خود را از سر بگیرند. 

وي با اشاره به توافق بر سر فعالیت کمیته همکاري مشترك بیان کرد: در زمینه همکاري هاي دو جانبه نیز ملاقات ها و دیدار هاي
مقامات و مدیران دو وزارتخانه در چارچوب تشکیل کمیته مشترك همکاري هاي دو جانبه سال گذشته برگزار شد و اطلاع دارم که
ارتباط خوبی بین طرفین در راستاي توافقات دو جانبه ادامه دارد. اگر چه همه گیري ویروس کرونا از لحاظ مسافرت و تردد بین دو

 
کشور موانع و محدودیت هایی در این زمینه ایجاد کرده است. 



شریعتمداري افزود: تجربیات خوبی در زمینه سرمایه گذاري، بیمه، واحد هاي تولیدي مختلف، سازمان هاي خدمات رسانی (بازنشسته
ها، افراد داراي معلولیت و سازمان هاي خیریه) و مراکز آموزش فنی و حرفه اي و تربیت نیروي کار ماهر داریم و آماده ایم این

 
تجربیات را در اختیار برادران آذربایجانی خود قرار دهیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: با توجه به یادداشت تفاهم امضا شده میان دو وزارتخانه و در راستاي مذاکرات کمیته
هاي کاري مشترك، انتظار ما برداشتن گام هاي عملی براي همکاري در زمینه آموزش هاي فنی و حرفه اي است. آمادگی خود را

 
براي میزبانی از هیأت آذربایجانی براي بررسی زمینه هاي همکاري در رابطه با آموزش هاي فنی و حرفه اي اعلام می کنم. 

وي بیان کرد: نظر به مذاکرات به عمل آمده در کمیته کاري مشترك و ظرفیت هاي بالاي سازمان تأمین اجتماعی در استان هاي
مرزي، این وزارتخانه آمادگی خود را براي همکاري در زمینه گردشگري سلامت اعلام می کند و آماده است مذاکرات و تفاهم هاي

 
لازم را براي اجرایی کردن آن به عمل آورد. 

شریعتمداري خاطرنشان کرد: با توجه به این که زمان پایان کرونا مشخص نیست از همکاري و تبادل تجربیات در این زمینه استقبال
می کنیم چرا که این مساله علاوه بر آسیب هاي بهداشتی، پیامد هاي اجتماعی، اقتصادي به دنبال دارد و متاسفانه حدود یک میلیارد

 
و 200 میلیون فقیر به فقراي جهان افزوده است. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به حمایت هاي اجتماعی از مردم در ایام کرونا ابراز امیدواري کرد که در اولین فرصت ممکن

 
کمیته مشترك دو کشور پیرامون کووید 19 به تبادل نظر بپردازد. 

وي با اشاره به پیش نویس همکاري در زمینه اعزام نیروي کار خاطرنشان کرد: پیش نویس سند همکاري در زمینه اعزام نیروي کار را
براي شما ارسال کرده ایم. ما با تبادل نیروي کار ماهر و متخصص موافق هستیم. انتظار ما این است که مذاکرات کارشناسی براي

 
تحقق این امر در دستور کار قرار گیرد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به مذاکراتی که در گذشته پیرامون ایجاد مراکز آموزش فنی - حرفه اي توسط بخش
خصوصی، آموزش رشته هاي مورد نیاز فنی حرفه اي، پژوهش، برگزاري مسابقات مهارتی و ... صورت گرفته ابراز امیدواري کرد که در

 
این زمینه گام هاي عملی نیز برداشته شود. 

"ساحل بابایف " وزیر کار و امور اجتماعی جمهوري آذربایجان در این دیدار ویدئو کنفرانسی تاکید کرد: دو کشور دوست و برادر علاوه

 
بر داشتن مرز مشترك، داراي اشتراکات زیادي در زمینه تاریخ و موسیقی هستند. 

وي افزود: روابط دو کشور در قالب سرمایه گذاري و تولیدات مشترك گسترش یافته، اما حجم مبادلات به دلیل شیوع ویروس کرونا
کاهش پیدا کرده که امیدوارم این دوران نیز سپري شود؛ همواره روند کوئید 19 را در ایران و دنیا پیگیري می کنم و از تجربیات ایران

 
در مبارزه با کرونا استفاده خواهیم کرد. 

وزیر کار و امور اجتماعی جمهوري آذربایجان تاکید کرد: بسیار ضروري است که از تجربیات ایران پیرامون اشتغال، مناسبات
کارفرمایان، شاغلین در دوران کرونابهره مند شویم.



نقش صنایع کوچک در اقتصاد و اشتغال کشور

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/05/20

شما و اقتصاد: مرتضی دارایی - کارشناس تولید و حوزه کسب و کار

به گزارش شما و اقتصاد:  هر سال در تقویم بنا به اهمیت
موضوعات روزي از سال را نامگذاري می کنند. روز بیست و
یکم مرداد هر سال هم به نام "روز صنایع کوچک"
نامگذاري شده و در تقویم جمهوري اسلامی ایران جا

 
خوش کرده است.   

در مورد ضرورت و نقش صنایع کوچک در اقتصاد و اشتغال
کشور بارها صحبت شده و مقالاتی منتشر شده است که
تکرار آنها ملال آور خواهد بود. اما به این مناسبت مواردى
را که به نظر می رسد مفید باشد تیتر وار مرور می کنیم.

 
باشد که مورد توجه و بررسی قرار گیرد: 

 
  

1- سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی زیر مجموعه وزارت صمت متولی صنایع کوچک و متوسط به ویژه صنایع مستقر در

 
شهرك ها و نواحی صنعتی کشور بوده که البته هماهنگی آن با معاونت امور صنایع وزارت متبوع لازم و ضروري است. 

 
  

2- از بدیهی ترین أصول مدیریت، ثبات مدیریت و مدت زمان حداقل یک دوره سه تا چهار ساله براي حضور یک مدیر در راس
سازمان است که متاسفانه سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران در هفت سال گذشته و در دو دولت تدبیر و امید چهار
مدیرعامل به خود دیده که متوسط عمر مدیریت هر کدام، کمتر از دو سال است و این خود بدترین ضربه به این سازمان توسعه اي

 
است. 

 
  

3- ضرورت هر سازمان تخصصی دوري از امور سیاسی به ویژه در چینش مدیران و تدوین سیاست ها است که امیدواریم این سازمان

 
نیز بیش از پیش و در زمان وزارت مهندس مدرس خیابانی به این مهم توجه بیشتر شود. 

 
  

 
4- لزوم آموزش نیروها و پرسنل این سازمان در سراسر کشور با علم روز و رویکرد جهانی 

 
  

5- با توجه به اینکه درصد بالایی از صنایع کوچک و متوسط کشور در شهرك ها و نواحی صنعتی مستقر هستند باید توجه بیشتري
توسط دولت و سازمان برنامه و بودجه از نظر تزریق بودجه عمرانی جهت تکمیل زیرساخت شهرك ها و نواحی صنعتی صورت گیرد. از

 
جمله عملیاتی شدن ماده 81قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی کشور و اصولی از قانون احکام دائمی کشور 

 
  

6- تنها واحد پاسخگوي بازفعالسازي صنایع کوچک و متوسط این سازمان نیست و همه دستگاه ها و نهادهاي دولتی و غیر دولتی و

 
بانک ها و بخش خصوصی و...باید در این برنامه همکاري فعال داشته باشند. 

  



7- تزریق تسهیلات به صنایع کوچک و رفع مشکلات این واحدها باید با پیش نیاز آموزش اثربخش مالکین و مدیران واحدهاي

 
صنعتی و آشنایی آنان با قوانین کسب و کار و تجارت همراه باشد. 

 
  

8- هر چند روش هاي تامین مالی در صنایع کوچک و متوسط باید به صورت فراگیر متنوع و به روز شود اما ضرورت تشکیل "بانک

 
تخصصی صنایع کوچک" در کشور جهت تامین مالی سریع و با کمترین بوروکراسی این صنایع احساس می شود. 

 
  

9- برگزاري تورهاي بین المللی مالکین، مدیران و کارکنان صنایع کوچک و متوسط جهت تبادل تجارب و شناسایی بازار و فناوري و....

 
  

10- اجراي طرح تفکیک مالکیت از مدیریت در جهت رونق و جهش تولید و حمایت از کار و سرمایه ایرانی مورد تاکید مقام معظم

 
رهبري در چندین سال گذشته (در مطلب جداگانه اي بحث خواهیم کرد). 

 
  

 
11- تصویب قانون خاص حمایت از صنایع کوچک و متوسط 

 
  

 
12- کاهش سهم کارفرما در صنایع کوچک و متوسط از بیمه تامین اجتماعی 

 
  

13- جهت دهی برندهاي داخلی جهت سرمایه گذاري در استان هاي مرزي و کمتر توسعه یافته کشور در جهت توازن منطقه اي و

 
صادرات 

 
  

14- الزام استفاده واحدهاي صنعتی کوچک و متوسط از خدمات کلینیک هاي کسب و کار



بانک سپه آماده نقش آفرینی بیشتر در عرصه کلان اقتصادي و کمک به دولت

است

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/05/20

پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه: مدیرعامل بانک از آمادگی این بانک براي نقش آفرینی بیشتر در عرصه کلان اقتصادي و تحقق
اهداف کلان اقتصادي دولت خبر داد.

پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه: مدیرعامل بانک از آمادگی این بانک براي نقش آفرینی بیشتر در عرصه کلان اقتصادي و تحقق

 
اهداف کلان اقتصادي دولت خبر داد. 

 
 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه: محمدکاظم چقازردي در جلسه رابطین پارلمانی امور مجلس وزارت
امور اقتصادي و دارایی که با حضور دکتر جلیلی معاون حقوقی و پارلمانی وزارت امور اقتصادي و دارایی، هیئت داودیان عضو هیئت
مدیره بانک سپه و نمایندگان پارلمانی سازمان ها و دستگاه هاي وابسته به وزارت امور اقتصادي و دارایی در ساختمان نگین برگزار
شد افزود: کشورعزیزمان هم در شرایط تحریم ظالمانه قرار دارد و هم درگیر ویروس کروناست و این موضوع بر کسب و کارها و تولید

 
و اشتغال اثر گذاشته است. 

وي با بیان اینکه وزارت امور اقتصادي و دارایی جزو بزرگترین وزارت خانه ها است این وزارتخانه را به اقلیم بزرگ و سرزمین پهناور
تشبیه کرد و افزود: ما سربازان این سرزمین پهناور هستیم که باید هر کدام در انجام وظایف و مسئولیت هاي خود درست ایفاي نقش

 
کنیم به گونه اي که به مقامات عالی این وزارتخانه در راستاي ایفاي مسئولیت مهم ، متعدد و متنوع کمک کنیم . 

چقازردي با تأکید بر اینکه انتظارات مردم از مجلس محترم شوراي اسلامی زیاد است گفت: بانک سپه اراده قوي براي کمک به تحقق

 
سیاستها و برنامه هاي اقتصادي و اجتماعی دولت محترم و رفع مشکلات اقتصادي مردم دارد. 

 
تقدیر معاون حقوقی و پارلمانی وزارت امور اقتصادي و دارایی از تلاش بانک سپه 

معاون حقوقی و پارلمانی وزارت امور اقتصادي و دارایی در ادامه ضمن قدردانی از مدیرعامل بانک سپه اظهار داشت: حسن رابطه

 
و تجربه و تلاش شما در بانک بزرگ سپه قابل قدردانی و ستایش است و کمترین دغدغه را نمایندگان مجلس با بانک سپه دارند. 

دکتر جلیلی با آرزوي موفقیت براي بانک سپه در پروژه سنگین ادغام گفت: بانک سپه بعد از ادغام یکی از بانک هاي بزرگ

 
و استثنایی کشور خواهد بود. 

وي خاطرنشان کرد: در سال گذشته با حضور فعال و پرتلاش مدیران عامل بانک ها و ارتباط مستمر آنها با مجلس و بر اساس ارزیابی

 
معاونت پارلمانی رئیس جمهوري رتبه اول این حضور و تعامل به وزارت امور اقتصادي و دارایی تعلق گرفت. 



 
 



بانک سپه آماده نقش آفرینی درعرصه کلان اقتصادي

منبع: ایستانیوزشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/05/20

ایستانیوز:مدیرعامل بانک سپه از آمادگی این بانک براي نقش آفرینی بیشتر در عرصه کلان اقتصادي و تحقق اهداف کلان
اقتصادي دولت خبر داد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بازارهاي مالی(ایستانیوز) به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، محمدکاظم چقازردي در جلسه
رابطین پارلمانی امور مجلس وزارت امور اقتصادي و دارایی که با حضور دکتر جلیلی معاون حقوقی و پارلمانی وزارت امور اقتصادي و
دارایی، هیئت داودیان عضو هیئت مدیره بانک سپه و نمایندگان پارلمانی سازمان ها و دستگاه هاي وابسته به وزارت امور اقتصادي و
دارایی در ساختمان نگین برگزار شد افزود: کشورعزیزمان هم در شرایط تحریم ظالمانه قرار دارد و هم درگیر ویروس کروناست و این

 
موضوع بر کسب و کارها و تولید و اشتغال اثر گذاشته است. 

وي با بیان اینکه وزارت امور اقتصادي و دارایی جزو بزرگترین وزارت خانه ها است این وزارتخانه را به اقلیم بزرگ و سرزمین پهناور
تشبیه کرد و افزود: ما سربازان این سرزمین پهناور هستیم که باید هر کدام در انجام وظایف و مسئولیت هاي خود درست ایفاي نقش

 
کنیم به گونه اي که به مقامات عالی این وزارتخانه در راستاي ایفاي مسئولیت مهم ، متعدد و متنوع کمک کنیم . 

چقازردي با تأکید بر اینکه انتظارات مردم از مجلس محترم شوراي اسلامی زیاد است گفت: بانک سپه اراده قوي براي کمک به تحقق

 
سیاستها و برنامه هاي اقتصادي و اجتماعی دولت محترم و رفع مشکلات اقتصادي مردم دارد. 

 
تقدیر معاون حقوقی و پارلمانی وزارت امور اقتصادي و دارایی از تلاش بانک سپه 

معاون حقوقی و پارلمانی وزارت امور اقتصادي و دارایی در ادامه ضمن قدردانی از مدیرعامل بانک سپه اظهار داشت: حسن رابطه و

 
تجربه و تلاش شما در بانک بزرگ سپه قابل قدردانی و ستایش است و کمترین دغدغه را نمایندگان مجلس با بانک سپه دارند. 

دکتر جلیلی با آرزوي موفقیت براي بانک سپه در پروژه سنگین ادغام گفت: بانک سپه بعد از ادغام یکی از بانک هاي بزرگ و
استثنایی کشور خواهد بود. وي خاطرنشان کرد: در سال گذشته با حضور فعال و پرتلاش مدیران عامل بانک ها و ارتباط مستمر آنها با
مجلس و بر اساس ارزیابی معاونت پارلمانی رئیس جمهوري رتبه اول این حضور و تعامل به وزارت امور اقتصادي و دارایی تعلق گرفت.



نظرات شوراي نگهبان درباره اساسنامه هاي مصوب هیأت وزیران

منبع: الفشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/05/20

 
سخنگوي شوراي نگهبان آخرین نظرات این شورا درباره اساسنامه هاي هیأت وزیران را اعلام کرد. 

به گزارش الف به نقل از پایگاه اطلاع رسانی شوراي نگهبان،
عباسعلی کدخدایی سخنگوي شوراي نگهبان در نشست خبري
امروز (دوشنبه، 20 مرداد 1399) نظرات شوراي نگهبان در
خصوص اساسنامه هاي هیأت وزیران را تشریح کرد که متن

 
کامل آن به شرح زیر است: 

 
اصلاحیه اساسنامه صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون 

مصوب جلسه مورخ یکم تیر ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/25 شوراي نگهبان مورد بحث و

 
بررسی قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 

 
اساسنامه فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران 

مصوب جلسه مورخ چهاردهم مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/18 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

 
1_ در ماده 1، 

1_1_ حذف عبارت لزوم مراعات شئون اسلامی در فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی در این مصوبه، نسبت به اساسنامه فعلی

 
فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_1_ با توجه به اینکه در این ماده به «منشور المپیک» ارجاع داده شده و فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي آن تعریف

 
شده است، لازم است این منشور ارسال شود تا اظهارنظر ممکن گردد. 

3_1_ با توجه به این که فعالیت فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي منشور المپیک و رعایت قوانین و مقررات مربوط دانسته شده است،
از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مفاد منشور المپیک و قوانین و مقررات داخلی کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_1_ از آنجایی که اساسنامه کمیته ملی پارالمپیک براي بررسی به شوراي نگهبان ارسال نشده و پیش از این نیز در نامه اي به
شماره 14947/102/98 مورخ 1398/10/8 بی اعتبار بودن اساسنامه آن اعلام شده است، از این رو در قانونی بودن این کمیته ابهام



 
وجود دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

5_1_ از این جهت که مشخص نیست آیا «قوانین و مقررات مربوط» که فدراسیون هاي ورزشی مکلف به مراعات آن ها شده اند، اعم

 
از مقررات داخلی یا خارجی است ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 5، رسمی دانستن زبان انگلیسی در مکاتبات بین المللی با اصل 15 قانون اساسی مغایر است. 

 
3_ در ماده 6، 

1_3_ در بند 3، در عبارت هاي «ارزش هاي فرهنگی - اخلاقی» و «اصول و فلسفه المپیک» ابهام وجود دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

2_3_ در بند 4، مقصود از شفافیت، بی طرفی، عدالت جنسیتی، مذهبی و قومی به عنوان اسباب تحقق اصول مدیریت مطلوب

 
مشخص نبوده و ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
4_ در ماده 7، 

1_4_ در بیان وظایف و اختیارات فدراسیون در این ماده، لازم است قید «در چهارچوب موازین شرع و قوانین و مقررات مربوطه»

 
اضافه شود والاّ داراي اشکال خواهد بود. 

 
2_4_ اطلاق بند 12، نسبت به موارد مربوط به داوري در خصوص اموال عمومی، مغایر اصل 139 قانون اساسی شناخته شد. 

3_4_ اطلاق بند 16، در خصوص الزام به اجراي مقررات موضوع این بند، نسبت به مقرراتی که در آینده به تصویب می رسند و
همچنین نسبت به تعهدات بین المللی در این خصوص که به تصویب مجلس شوراي اسلامی نرسیده باشد، مغایر اصل 85 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

4_4_ در بند 21، در خصوص اتخاذ تدابیر لازم براي مقابله با هرگونه تبعیض، عبارت «هرگونه تبعیض» ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

5_4_ بند 22، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مقررات داخلی و بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
5_ در ماده 9، 

1_5_ عدم ذکر شرایطی از قبیل عدم سوءشهرت، عدم وجود سابقه کیفري مؤثر براي عضویت در فدراسیون، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

2_5_ بند 3، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین قوانین و مقررات داخلی و دستورالعمل هاي ابلاغی توسط نهاد



 
هاي بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
6_ در ماده 13، 

1_6_ عدم ذکر شروط وثاقت و امانت، عدم سوءشهرت، عدم سابقه کیفري مؤثر و موارد مشابه در خصوص اعضاي مجمع عمومی

 
فدراسیون خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_6_ بند هاي 8، 9 و 10، از آنجا که مشخص نیست فدراسیون هاي ورزشی دانش آموزي، کارگري و دانشگاهی اساسنامه معتبر

 
دارند یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

7_ تبصره 3 ماده 14، با توجه به این که مقرر شده است مصوبات مجمع از یک سو نباید در تعارض با قوانین و مقررات ملی باشد و از
سوي دیگر بر رعایت ملاحظات بین المللی تأکید شده است، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین و مقررات

 
ملی و ملاحظات بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

8_ در جزء (الف) بند 1 ماده 25، اطلاق تعیین وظایف کمیته هاي دائمی منطبق با ضوابط فدراسیون جهانی، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

 
9_ استفاده از واژه «کاندیدا» در تبصره ماده 26، مغایر اصل 15 قانون اساسی شناخته شد. 

 
10_ در ماده 27، 

1_10_ در بند 2، اطلاق واگذاري تصویب آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی توسط مجمع عمومی، مغایر اصول

 
85 و 138 قانون اساسی شناخته شد. 

2_10_ با توجه به اینکه به موجب بند 2، «آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی» باید با مقررات فدراسیون جهانی
و آسیایی مربوط و قوانین و مقررات جاري کشور مطابقت داشته باشد، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین

 
و مقررات داخلی و مقررات نهاد هاي بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
3_10_ در تبصره 3، قطعی دانستن آراي کمیته تجدیدنظر انضباطی، مغایر اصل 156 قانون اساسی شناخته شد. 

11_ عدم ذکر شرط وثاقت و امانت در تبصره 2 ماده 14، در خصوص کلیه اعضاي هیأت رئیسه فدراسیون، در ماده 22، در خصوص
نامزد هاي ریاست فدراسیون، در جزء (ب) بند 1 ماده 25، در خصوص روساي کمیته هاي دایمی فدراسیون و در بند 1 ماده 27، در

 
خصوص اعضاي کمیته هاي انضباطی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
تذکرات: 

1_ با توجه به اینکه این اساسنامه به استناد تبصره بند 11 ماده واحده قانون فهرست نهاد ها و مؤسسات عمومی غیردولتی به تصویب

 
رسیده است، لازم است تا استناد مذکور در مقدمه مصوبه اصلاح گردد. 



 
2_ در بند (ث) ماده 22، واژه «تربیت بدنی» اصلاح گردد. 

 
اساسنامه صندوق کارآفرینی امید 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ هفده ام مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت به تصویب هیأت وزیران رسیده است؛ در جلسه مورخ

 
1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ در تبصره ماده 5، علاوه بر مستثنیات ذکر شده، مواردي از قبیل «اباحه و هبه به عنوان خاص» نیز لازم است ذکر شود و الاّ

 
خلاف موازین شرع خواهد بود. 

 
2_ در ماده 12، ایراد سابق این شورا کماکان به قوت خود باقی است. 

 
اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور 

مصوب جلسه مورخ بیست و یکم خرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان

 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ با توجه به این که بر اساس قانون حمایت از معلولان، بانک مرکزي به صورت منجز مکلف شده است مجوز هاي لازم جهت
تأسیس صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت را در چهارچوب قوانین و مقررات مربوطه در اختیار وزارت قرار
دهد، حکم مندرج در تبصره مبنی بر اینکه «در صورت انجام عملیات بانکی توسط صندوق، مجوز هاي لازم از بانک مرکزي جمهوري
اسلامی ایران اخذ می شود» از این جهت که مقصود این است که آیا در این صندوق عملیات غیربانکی نیز انجام می شود یا خیر ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در بند (ج) ماده 6، عدم ذکر شرط وثاقت و امانت، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

3_ در بند (ب) ماده 13، عدم ذکر لزوم وجود شرط وثاقت و امانت و سایر شرایط تخصصی براي وکیل صندوق در مقابل سایر

 
اشخاص حقیقی و حقوقی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
4_ در بند (ب) ماده 15، اطلاق درآمد مذکور از این جهت که شامل معاملات ربوي نیز می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري 

مصوب جلسه مورخ سی ام مرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ تبصره ماده 1، از این جهت که روشن نیست آیا شرکت از شمول همه قوانین مستثنی می گردد و یا صرفاً از شمول دو قانون
مذکور مستثنی شده است و همچنین از این حیث که مشخص نیست آیا شرکت فقط از شمول قوانین مصوب آتی مستثنی خواهد



 
شد یا از شمول قوانین گذشته نیز استثنا می شود، ابهام دارد، پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 3، 

1_2_ اعطاي وظیفه «سیاست گذاري» در زمینه هاي فنی، اقتصادي، بازرگانی داخلی و بین المللی، حمل ونقل هوایی کشور در بند
1 و همچنین اعطاي این وظیفه در خصوص خدمات ناوبري هوایی کشوري در بند 14 به سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر اصل 85

 
قانون اساسی شناخته شد. 

2_2_ در بند 18، از آن جهت که مشخص نیست نظر نیرو هاي مسلح در خصوص انعقاد تفاهم نامه هاي مذکور از سوي سازمان

 
هواپیمایی کشوري لازم الرعایه است یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_2_ در بند 26، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «استفاده از خدمات، دانش و مشاوره بخش غیردولتی داخلی و
خارجی» سایر قوانین و مقررات کشور ازجمله اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و

 
قوانین مرتبط با این موضوع رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_2_ در بند 27، عدم ذکر شمول حکم مندرج در مصوبه شماره (529) شوراي عالی امنیت ملی در این بند، مغایر اصل 176 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

5_2_ تبصره ماده 3، از این جهت که مشخص نیست شامل اماکن و مستحدثات نظامی و امنیتی مربوط به فرودگاه ها و ... نیز می

 
شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ لزوم تبعیت نیرو هاي مسلح از اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري در امور مرتبط با وظایف سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر
اصل 110 قانون اساسی شناخته شد. توضیح آنکه با توجه به اینکه این اساسنامه پس از تصویب مصوبه شماره (529) شوراي عالی
امنیت ملی به تصویب رسیده است، همه احکام مذکور در آن مصوبه در خصوص سازمان هواپیمایی کشوري که اساسنامه آن جدیداً به

 
تصویب رسیده است قابل تسري نیست و این امر منوط به تصریح شوراي عالی امنیت ملی است. 

4_ در ماده 5، عدم ذکر شرط اسلام و ایمان در خصوص رئیس سازمان هواپیمایی کشوري با توجه به وظایف مذکور در ماده 6 براي

 
رئیس سازمان، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
5_ در ماده 6، 

1_5_ در بند 6، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «خرید خدمات فنی و مهندسی و هرگونه خدمات مشاوره از اشخاص
حقیقی و حقوقی داخلی و خارجی» اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و قوانین

 
مرتبط با این موضوع و سایر قوانین و مقررات کشور رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_5_ با توجه به تجویز امکان تفویض بخشی از اختیارات رئیس سازمان به افراد دیگر به موجب تبصره 1 ماده 6، عدم ذکر شرایط
مذکور در خصوص رئیس سازمان در مورد افرادي که امور به آن ها تفویض می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد.



جمع آوري 40 میلیارد تومان براي توسعه کسب و کار از طریق یک برنامه

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/05/20

محمدهادي سلیم زاده تهیه کننده «جشنواره کارآفرینی» عنوان کرد که این برنامه به دنبال ایجاد فرصت مناسب براي
صاحبان ایده است تا نسبت به بازار و جنبه هاي مالی آشنایی بیشتري پیدا کنند.

محمدهادي سلیم زاده تهیه کننده «جشنواره کارآفرینی»
عنوان کرد که این برنامه به دنبال ایجاد فرصت مناسب
براي صاحبان ایده است تا نسبت به بازار و جنبه هاي مالی

 
آشنایی بیشتري پیدا کنند. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از روابط عمومی معاونت
سیما، برنامه «جشنواره کارآفرینی» سیما کاري از گروه
اقتصاد شبکه یک سیما است که به تهیه کنندگی محمد
هادي سلیم زاده و اجراي کیاداوود اسفندیاري از شنبه تا
چهارشنبه هر هفته ساعت 16 به صورت زنده پخش می

 
شود. 

این برنامه هر ماه با معرفی کارآفرینان، فرصت هاي تولیدي را به طور رایگان به مردم معرفی کرده و از بینندگان تلویزیون دعوت می

 
کند نقدینگی خود را به جاي فعالیت هاي سوداگرانه اي چون بازار سکه و دلار، در کسب و کارهاي نوپا و مولد سرمایه گذاري کنند. 

گروه تهیه و تولید برنامه «جشنواره کارآفرینی» ماموریت دارند طی فرآیندي حرفه اي و شفاف کارآفرینان خواهان سرمایه گذاري و

 
صاحبان سرمایه را با معرفی دقیق و پرهیز از چهره سازي غیر واقعی آن کسب و کار به هم برسانند. 

محمدهادي سلیم زاده تهیه کننده برنامه «جشنواره کارآفرینی» درباره اهداف این برنامه گفت: این برنامه به دنبال ایجاد فرصت

 
مناسب براي صاحبان ایده است تا نسبت به بازار و جنبه هاي مالی، آشنایی بیشتري پیدا کنند. 

در واقع «جشنواره کارآفرینی» به دنبال این است که شرایط مناسب را براي کارآفرینان جهت بازاریابی و معرفی طرح به سرمایه
گذاران فراهم کند تا با افزایش توان کارآفرینان در حوزه تولید، طرح هاي تجاري و برنامه ریزي اجرایی در این حوزه هم از پویایی

 
بیشتري برخوردار شود. 

وي با تاکید بر مقوله اشتغال زایی از طریق این برنامه گفت: در فصل گذشته از حدود 100 شرکت کننده در جشنواره مبلغ معادل 40
میلیارد تومان سرمایه گذاري مردمی صورت گرفت و در فصل جدید برنامه هم با توجه به شرایط کرونایی کشور بیشترین میزان

 
اشتغال زایی در بخش تولید پوشاك بیمارستانی، ماسک، مواد ضدعفونی کننده و ... بوده است. 

سلیم زاده با اشاره به اینکه «جشنواره کارآفرینی» هر روز میزبان کارآفرینان در زمینه هاي گوناگون تولیدات اقتصادي است،



خاطرنشان کرد: در این برنامه همواره سعی شده با شناسایی و معرفی کارآفرینان جوان و ناشناخته و کسب اعتبار و شهرت براي

 
کارآفرینان برتر به توسعه مردمی کسب و کارها کمک کنیم. 

تهیه کننده برنامه «جشنواره کارآفرینی» ادامه داد: آشنایی صاحبان صنعت با ایده هاي جدید، تشویق و تبلیغ نگاه خلاقانه و روحیه
کارآفرین و پرورش نسل جدیدي از کارآفرینان با نوآوري در عرصه اقتصادي تنها راه ادامه حیات بنگاه هاي اقتصادي در دوره کنونی

 
است. 

سلیم زاده با اشاره به استقبال و مشارکت مطلوب مردم در حوزه هاي کارآفرینی و سرمایه گذاري گفت: برخی براي وارد کردن سرمایه
خود به طور مستقیم، برخی هم براي دریافت نمایندگی فروش یا تولید، خرید محصول براي صادرات و ... در جشنواره مشارکت می

 
کنند. 

در این برنامه بارها شاهد بودیم که صدها کارآفرین واقعی و صادق براي پیدا کردن سرمایه گذار یا مشتري بسیار راضی و خرسند

 
بودند و چهره آنان به عنوان قهرمانان تولید بر قاب شبکه ملی نقش بسته است. 

تهیه کننده «جشنواره کارآفرینی» درباره چگونگی ثبت نام متقاضیان شرکت در برنامه گفت: یک درگاه ورودي در پایگاه اینترنتی
است که به برنامه متصل به برنامه است که متقاضیان اطلاعات اقتصادي خود، مجوزها و ... را در این سامانه بارگذاري می کنند و

 
فعالیت ها و توانایی هاي خود را شرح می دهند. 

وي با ذکر این نکته که شرکت کنندگان در سه مرحله پالایش و بررسی می شوند، عنوان کرد: این پالایش یک بار توسط اپراتور براي
موارد نقص اطلاعات، یک بار هم توسط سردبیر برنامه با توجه به مولفه هاي لازم و در نهایت توسط شش داور ملی ارزیابی می شود.
پس از ارزیابی داوران ملی، مصاحبه هایی با کارآفرینان انجام می شود و این عزیزان با پاسخگویی به یک سري سوالات و کسب

 
امتیازات لازم، مجوز شرکت در برنامه را به دست می آورند و در کنداکتور برنامه جانمایی می شوند. 

وي افزود: ماهانه 1000 تا 2000 کارآفرین ثبت نام می کنند و در میان آن ها افراد با اهداف و انگیزه هاي مختلفی حضور دارند مثلا
افرادي با سرمایه هاي کلان به دنبال اعطاي نمایندگی و افراد با سرمایه کمتر به دنبال جذب سرمایه به منظور توسعه و تقویت کسب

 
و کار هستند. 

سلیم زاده با اشاره به دستاوردهاي ارزشمند و جذب سرمایه اي که از طریق این برنامه براي کارآفرینان و صاحبان مشاغل حاصل شده
است، بیان کرد: از هر 2 برنامه، یک مستند درباره اشتغال زایی ساخته می شود تا مواردي که در برنامه همچون جذب نیرو، واگذاري
نمایندگی، ارتقاي خط تولید و ... عنوان می شود با مستندات و شواهد نمایش داده شود تا نتیجه این مشارکت مفید و موثر در گردش

 
چرخ هاي اقتصاد کشور ملموس تر شود. در فصل گذشته از دستاوردهاي برنامه حدود 40 مستند ساخته شده است. 

تهیه کننده برنامه در پایان تاکید کرد: فصل گذشته تصمیم داشتیم به شرکت کنندگان، ماهانه تسهیلات قرض الحسنه اشتغال اعطا
کنیم اما به قدري تقاضاها و مشارکت مردمی بالا بود که همین مشارکت توانست کاستی ها را رفع و رجوع کند. این برنامه سعی می
کند به همه مشاغل چه در بخش روستایی و چه خانگی بپردازد و به طور ویژه بر مشاغل بانوان هم تاکید دارد و در این مدت بانوان

کارآفرین هاي زیادي را به برنامه دعوت کرده ایم.



تعیین تکلیف 3 اساسنامه دولتی در جلسه شوراي نگهبان

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/05/20

عضو حقوقدان شوراي نگهبان از تعیین تکلیف 3 اساسنامه دولتی در جلسه شوراي نگهبان خبر داد.

عضو حقوقدان شوراي نگهبان از تعیین تکلیف 3 اساسنامه

 
دولتی در جلسه شوراي نگهبان خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، هادي طحان نظیف عضو
حقوقدان شوراي نگهبان در مطلبی با عنوان گزارش 41 در
صفحه شخصی خود نوشت: چهارشنبه اول مردادماه
1399، جلسه شوراي نگهبان بود. در این جلسه ابتدا
انتخابات هیئت رئیسه شوراي نگهبان برگزار شد و آیت االله
جنتی، ره پیک و کدخدایی به ترتیب به عنوان دبیر، قائم
مقام دبیر و سخنگوي شوراي نگهبان براي یک سال آینده

 
انتخاب شدند. این انتخابات هر سال در سالگرد تاسیس شوراي نگهبان برگزار می شود. 

وي با بیان اینکه در ادامه با توجه به اینکه هنوز از مجلس مصوبه اي دریافت نشده بود، رسیدگی به اساسنامه هاي دولتی در دستور
کار بود،آورده است: در این جلسه به ادامه «اصلاحیه اساسنامه صندوق کارآفرینی امید»، «اصلاحیه اساسنامه سازمان هواپیمایی
کشوري» و «اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور» رسیدگی شد

 
و بررسی هر سه مورد مذکور به اتمام رسید. 

عضو حقوقدان شوراي نگهبان تاکید کرد: در اصلاحیه اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري، در بند 6 ماده 6 آن، یکی از وظایف رئیس
سازمان را اتخاذ تصمیم در خصوص «خرید خدمات فنی و مهندسی و هرگونه خدمات مشاوره از اشخاص حقیقی و حقوقی داخلی و
خارجی» دانسته است که از نظر شوراي نگهبان این ابهام وجود داشت که انجام چنین وظیفه اي از سوي رئیس سازمان، آیا با رعایت

 
اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی و قوانین و مقررات مرتبط با این موضوع است یا خیر؟ 

طحان نظیف نوشت: چرا که بر اصل 82 قانون اساسی، استخدام کارشناسان خارجی از طرف دولت ممنوع است مگر در موارد ضرورت

 
و با تصویب مجلس شوراي اسلامی. 

وي در بخش دیگري از گزارش خود آورده است: همچنین با توجه به اینکه بر اساس قانون حمایت از معلولان، بانک مرکزي به صورت
منجز مکلف شده است، مجوزهاي لازم جهت تأسیس صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت را در چهارچوب
قوانین و مقررات مربوطه در اختیار وزارت قرار دهد، از نظر شوراي نگهبان حکم مندرج در تبصره اساسنامه «صندوق حمایت از فرصت
هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور» در خصوص اینکه «در صورت انجام عملیات بانکی توسط
صندوق، مجوزهاي لازم از بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران اخذ می شود»، از این جهت که روشن نیست آیا مقصود این است که

 
در این صندوق عملیات غیربانکی نیز انجام می شود یا خیر؟ ابهام داشت. 



عضو حقوقدان شوراي نگهبان با بیان اینکه اساسنامه ها به مثابه اسناد بالادستی و قوانین اداره سازمان ها، شرکت ها، صندوق ها و...
هستند،نوشت: آنچه در تصویب اساسنامه هاي دولتی مهم است اینکه اساسنامه ها باید روشن، دقیق و بدون ابهام نوشته و سپس ابلاغ

شوند تا در مقام عمل، راه بر هر برداشت ناصوابی از سوي مجریان و دست اندرکاران بسته شود.



نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیأت وزیران اعلام شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/05/20

سخنگوي شوراي نگهبان آخرین نظرات این شورا درباره اساسنامه هاي هیئت وزیران را اعلام کرد.

به گزارش حوزه مجلس گروه سیاسی باشگاه خبرنگاران
جوان، عباسعلی کدخدایی سخنگوي شوراي نگهبان در
نشست خبري امروز (دوشنبه، 20 مرداد 1399) نظرات
شوراي نگهبان در خصوص اساسنامه هاي هیأت وزیران را

 
تشریح کرد که متن کامل آن به شرح زیر است: 

اصلاحیه اساسنامه صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون
مصوب جلسه مورخ یکم تیر ماه یکهزار و سیصد و نود و نه

هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/25 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی

 
شناخته نشد. 

اساسنامه فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران مصوب جلسه مورخ چهاردهم مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت

 
هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/18 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می شود: 

 
1_ در ماده 1 

1_1_ حذف عبارت لزوم مراعات شئون اسلامی در فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی در این مصوبه، نسبت به اساسنامه فعلی

 
فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_1_ با توجه به اینکه در این ماده به «منشور المپیک» ارجاع داده شده و فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي آن تعریف

 
شده است، لازم است این منشور ارسال شود تا اظهارنظر ممکن شد. 

3_1_ با توجه به این که فعالیت فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي منشور المپیک و رعایت قوانین و مقررات مربوط دانسته شده است،
از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مفاد منشور المپیک و قوانین و مقررات داخلی کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_1_ از آنجایی که اساسنامه کمیته ملی پارالمپیک براي بررسی به شوراي نگهبان ارسال نشده و پیش از این نیز در نامه اي به



شماره 14947/102/98 مورخ 1398/10/8 بی اعتبار بودن اساسنامه آن اعلام شده است، از این رو در قانونی بودن این کمیته ابهام

 
وجود دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

5_1_ از این جهت که مشخص نیست آیا «قوانین و مقررات مربوط» که فدراسیون هاي ورزشی مکلف به مراعات آن ها شده اند، اعم

 
از مقررات داخلی یا خارجی است ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 5، رسمی دانستن زبان انگلیسی در مکاتبات بین المللی با اصل 15 قانون اساسی مغایر است. 

 
3_ در ماده 6 

1_3_ در بند 3، در عبارت هاي «ارزش هاي فرهنگی - اخلاقی» و «اصول و فلسفه المپیک» ابهام وجود دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

2_3_ در بند 4، مقصود از شفافیت، بی طرفی، عدالت جنسیتی، مذهبی و قومی به عنوان اسباب تحقق اصول مدیریت مطلوب

 
مشخص نبوده و ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
4_ در ماده 7 

1_4_ در بیان وظایف و اختیارات فدراسیون در این ماده، لازم است قید «در چهارچوب موازین شرع و قوانین و مقررات مربوطه»

 
اضافه شود والاّ داراي اشکال خواهد بود. 

 
2_4_ اطلاق بند 12، نسبت به موارد مربوط به داوري در خصوص اموال عمومی، مغایر اصل 139 قانون اساسی شناخته شد. 

3_4_ اطلاق بند 16، در خصوص الزام به اجراي مقررات موضوع این بند، نسبت به مقرراتی که در آینده به تصویب می رسند و
همچنین نسبت به تعهدات بین المللی در این خصوص که به تصویب مجلس شوراي اسلامی نرسیده باشد، مغایر اصل 85 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

4_4_ در بند 21، در خصوص اتخاذ تدابیر لازم براي مقابله با هرگونه تبعیض، عبارت «هرگونه تبعیض» ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

5_4_ بند 22، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مقررات داخلی و بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
5_ در ماده 9 

1_5_ عدم ذکر شرایطی از قبیل عدم سوءشهرت، عدم وجود سابقه کیفري مؤثر براي عضویت در فدراسیون، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 



2_5_ بند 3، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین قوانین و مقررات داخلی و دستورالعمل هاي ابلاغی توسط نهاد

 
هاي بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
6_ در ماده 13 

1_6_ عدم ذکر شروط وثاقت و امانت، عدم سوءشهرت، عدم سابقه کیفري مؤثر و موارد مشابه در خصوص اعضاي مجمع عمومی

 
فدراسیون خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_6_ بند هاي 8، 9 و 10، از آنجا که مشخص نیست فدراسیون هاي ورزشی دانش آموزي، کارگري و دانشگاهی اساسنامه معتبر

 
دارند یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

7_ تبصره 3 ماده 14، با توجه به این که مقرر شده است مصوبات مجمع از یک سو نباید در تعارض با قوانین و مقررات ملی باشد و از
سوي دیگر بر رعایت ملاحظات بین المللی تأکید شده است، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین و مقررات

 
ملی و ملاحظات بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

8_ در جزء (الف) بند 1 ماده 25، اطلاق تعیین وظایف کمیته هاي دائمی منطبق با ضوابط فدراسیون جهانی، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

 
9_ استفاده از واژه «کاندیدا» در تبصره ماده 26، مغایر اصل 15 قانون اساسی شناخته شد. 

 
10_ در ماده 27 

1_10_ در بند 2، اطلاق واگذاري تصویب آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی توسط مجمع عمومی، مغایر اصول

 
85 و 138 قانون اساسی شناخته شد. 

2_10_ با توجه به اینکه به موجب بند 2، «آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی» باید با مقررات فدراسیون جهانی
و آسیایی مربوط و قوانین و مقررات جاري کشور مطابقت داشته باشد، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین

 
و مقررات داخلی و مقررات نهاد هاي بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
3_10_ در تبصره 3، قطعی دانستن آراي کمیته تجدیدنظر انضباطی، مغایر اصل 156 قانون اساسی شناخته شد. 

11_ عدم ذکر شرط وثاقت و امانت در تبصره 2 ماده 14، در خصوص کلیه اعضاي هیأت رئیسه فدراسیون، در ماده 22، در خصوص
نامزد هاي ریاست فدراسیون، در جزء (ب) بند 1 ماده 25، در خصوص روساي کمیته هاي دایمی فدراسیون و در بند 1 ماده 27، در

 
خصوص اعضاي کمیته هاي انضباطی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
تذکرات: 

1_ با توجه به اینکه این اساسنامه به استناد تبصره بند 11 ماده واحده قانون فهرست نهاد ها و مؤسسات عمومی غیردولتی به تصویب

 
رسیده است، لازم است تا استناد مذکور در مقدمه مصوبه اصلاح شد. 



 
2_ در بند (ث) ماده 22، واژه «تربیت بدنی» اصلاح شد. 

اساسنامه صندوق کارآفرینی امید که با اصلاحاتی در جلسه مورخ هفده ام مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت به تصویب هیأت

 
وزیران رسیده است؛ در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می شود: 

1_ در تبصره ماده 5، علاوه بر مستثنیات ذکر شده، مواردي از قبیل «اباحه و هبه به عنوان خاص» نیز لازم است ذکر شود و الاّ

 
خلاف موازین شرع خواهد بود. 

 
2_ در ماده 12، ایراد سابق این شورا کماکان به قوت خود باقی است. 

اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور مصوب جلسه مورخ بیست
و یکم خرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار

 
گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می شود: 

1_ با توجه به این که بر اساس قانون حمایت از معلولان، بانک مرکزي به صورت منجز مکلف شده است مجوز هاي لازم جهت
تأسیس صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت را در چهارچوب قوانین و مقررات مربوطه در اختیار وزارت قرار
دهد، حکم مندرج در تبصره مبنی بر اینکه «در صورت انجام عملیات بانکی توسط صندوق، مجوز هاي لازم از بانک مرکزي جمهوري
اسلامی ایران اخذ می شود» از این جهت که مقصود این است که آیا در این صندوق عملیات غیربانکی نیز انجام می شود یا خیر ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در بند (ج) ماده 6، عدم ذکر شرط وثاقت و امانت، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

3_ در بند (ب) ماده 13، عدم ذکر لزوم وجود شرط وثاقت و امانت و سایر شرایط تخصصی براي وکیل صندوق در مقابل سایر

 
اشخاص حقیقی و حقوقی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
4_ در بند (ب) ماده 15، اطلاق درآمد مذکور از این جهت که شامل معاملات ربوي نیز می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري مصوب جلسه مورخ سی ام مرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ

 
1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می شود: 

1_ تبصره ماده 1، از این جهت که روشن نیست آیا شرکت از شمول همه قوانین مستثنی می شود و یا صرفاً از شمول دو قانون
مذکور مستثنی شده است و همچنین از این حیث که مشخص نیست آیا شرکت فقط از شمول قوانین مصوب آتی مستثنی خواهد

 
شد یا از شمول قوانین گذشته نیز استثنا می شود، ابهام دارد، پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 3، 

1_2_ اعطاي وظیفه «سیاست گذاري» در زمینه هاي فنی، اقتصادي، بازرگانی داخلی و بین المللی، حمل ونقل هوایی کشور در بند



1 و همچنین اعطاي این وظیفه در خصوص خدمات ناوبري هوایی کشوري در بند 14 به سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر اصل 85

 
قانون اساسی شناخته شد. 

2_2_ در بند 18، از آن جهت که مشخص نیست نظر نیرو هاي مسلح در خصوص انعقاد تفاهم نامه هاي مذکور از سوي سازمان

 
هواپیمایی کشوري لازم الرعایه است یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_2_ در بند 26، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «استفاده از خدمات، دانش و مشاوره بخش غیردولتی داخلی و
خارجی» سایر قوانین و مقررات کشور ازجمله اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و

 
قوانین مرتبط با این موضوع رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_2_ در بند 27، عدم ذکر شمول حکم مندرج در مصوبه شماره (529) شوراي عالی امنیت ملی در این بند، مغایر اصل 176 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

5_2_ تبصره ماده 3، از این جهت که مشخص نیست شامل اماکن و مستحدثات نظامی و امنیتی مربوط به فرودگاه ها و ... نیز می

 
شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ لزوم تبعیت نیرو هاي مسلح از اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري در امور مرتبط با وظایف سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر
اصل 110 قانون اساسی شناخته شد. توضیح آنکه با توجه به اینکه این اساسنامه پس از تصویب مصوبه شماره (529) شوراي عالی
امنیت ملی به تصویب رسیده است، همه احکام مذکور در آن مصوبه در خصوص سازمان هواپیمایی کشوري که اساسنامه آن جدیداً به

 
تصویب رسیده است قابل تسري نیست و این امر منوط به تصریح شوراي عالی امنیت ملی است. 

4_ در ماده 5، عدم ذکر شرط اسلام و ایمان در خصوص رئیس سازمان هواپیمایی کشوري با توجه به وظایف مذکور در ماده 6 براي

 
رئیس سازمان، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
5_ در ماده 6 

1_5_ در بند 6، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «خرید خدمات فنی و مهندسی و هرگونه خدمات مشاوره از اشخاص
حقیقی و حقوقی داخلی و خارجی» اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و قوانین

 
مرتبط با این موضوع و سایر قوانین و مقررات کشور رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_5_ با توجه به تجویز امکان تفویض بخشی از اختیارات رئیس سازمان به افراد دیگر به موجب تبصره 1 ماده 6، عدم ذکر شرایط
مذکور در خصوص رئیس سازمان در مورد افرادي که امور به آن ها تفویض می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد.



286 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی در ایلام پرداخت شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام گفت: تاکنون 286 میلیارد تومان تسهیلات به چهار هزار و 534 طرح اشتغال
روستایی در استان پرداخت شده است

مدیرکل کار و رفاه اجتماعی ؛ 286 میلیارد تومان
تسهیلات اشتغال روستایی در ایلام پرداخت شد مدیر کل
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام گفت: تاکنون 286 میلیارد
تومان تسهیلات به چهار هزار و 534 طرح اشتغال

 
روستایی در استان پرداخت شده است 

به گزارش برنا از ایلام ؛شکراله شیرخانی اظهار داشت: این
تسهیلات توسط بانک هاي توسعه تعاون، کشاورزي، پست

 
بانک و صندوق کارآفرینی امید پرداخت شده است. 

او با بیان اینکه این طرح ها زمینه اشتغالزایی 6 هزار و 811 نفر در استان را فراهم کرده است، افزود: 38 میلیارد تومان اشتغال فراگیر
نیز به 137 طرح با اشتغال 454 نفر توسط بانک هاي عامل تجارت، توسعه تعاون، رفاه کارگران، سپه، صادرات، ملت و کشاورزي

 
پرداخت شده است. 

او یادآور شد: در بخش تعاون نیز از ابتداي سال گذشته تاکنون 83 تعاونی تشکیل، 980 فرصت شغلی ایجاد و 899 نفر عضو در

 
تعاونی ها جذب شدند. 

شیرخانی از پرداخت 65 میلیارد تومان تسهیلات به تعاونی هاي استان در مدت یاد شده(ابتداي سال گذشته تاکنون) خبر داد و
تصریح کرد: همچنین در این مدت چهار هزار و 193 مشاوره، توانمندسازي، ساماندهی، و ایجاد بستر اشتغال براي کارجویان بخش

تعاون صورت گرفته است.



سامانه امریه تشکل هاي جوانان 22 مرداد ماه راه اندازي می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/05/20

تهران - ایرنا - معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان از راه اندازي سامانه امریه تشکل هاي جوانان در 22
مرداد ماه خبر داد.

تهران - ایرنا - معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش
و جوانان از راه اندازي سامانه امریه تشکل هاي جوانان در

 
22 مرداد ماه خبر داد. 

به گزارش روز دوشنبه ایرنا از پایگاه خبري وزارت ورزش و
جوانان، محمدمهدي تندگویان در نشست مشترك وزراي
کشور و ورزش و جوانان با مجمع ملی سمن هاي جوانان
که امروز (دوشنبه) در وزارت کشور برگزار شد، ضمن
تبریک هفته تشکل ها و مشارکت هاي اجتماعی عنوان
کرد: از همه کسانی که در عرصه مشارکت ها در کنار دولت

 
و سازمان ها هستند تا بخشی از مشکلات مردم در حیطه اجتماعی و آسیب ها حل شود، تقدیر و تشکر می کنم. 

وي با اشاره به افزایش تعداد سازمان هاي مردم نهاد جوانان در دولت تدبیر و امید افزود: در ابتداي دولت تدبیر و امید کمتر از 100

 
تشکل جوانان در کشور وجود داشت و امروز افتخار می کنیم که این رقم به بیش از سه هزار و صد تشکل رسمی افزایش یافته است. 

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان گفت: بیشترین مشکل سمن هاي جوانان، ورود به عرصه کار و موضوعات حقوقی به دلیل
نداشتن شناسه حقوقی بود که با مساعدت وزراي کشور و ورزش و جوانان و امضاي تفاهم نامه حل شد که امیدواریم این اتفاق براي

 
همه تشکل هاي کشور صورت بگیرد. 

وي افزود: در 30 استان مشکل ثبت شناسه سمن ها حل شد و فقط در یک استان مشکل وجود دارد که امیدواریم با عنایت وزیر

 
کشور مشکل این یک استان نیز حل شود. 

تندگویان ادامه داد: جزو معدود نهادهاي کشوري هستیم که در کنار کار مردمی و داوطلبانه سمن ها، به یک نوع تشکیلات و ساختار
اجرایی در حوزه سمن ها رسیدیم که می توان از آن به عنوان دستاورد بزرگ دولت براي ایجاد یک نهاد عمومی غیر دولتی و
ساختارمند یاد کرد. امروز مجمع ملی سمن هاي جوانان و به تبع آن همه سمن هاي جوانان کشور آمادگی قبول اجراي هر کار و

 
درخواست ملی از نهاد و سازمان هاي دولتی و غیر دولتی را دارند. 

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان تصریح کرد: در پی ایجاد ساختاري براي تشکل هاي جوانان بودیم تا با تغییر دولت ها و افراد،
خدشه اي به آن وارد نشود که با همراهی و عنایت وزارت کشور و رسمی شدن فعالیت مجمع ملی سمن ها، این خواسته محقق شد.
پس از 40 سال اولین انتخابات مجامع استانی و مجمع ملی سمن هاي جوانان صورت گرفت که این یکی از بزرگترین افتخارات دولت

و تدبیر و امید در حوزه جوانان است و هیچ دولتی موفق به انجام آن نشده بود. 



تندگویان با اشاره به رتبه بندي سمن هاي جوانان یادآور شد: بحث رتبه بندي تشکل ها را انجام دادیم که در همه استان ها این رتبه

 
بندي در اختیار همه افراد و سازمان هاي دولتی است و می توانند با توجه به آن وارد تفاهم نامه با تشکل هاي منتخب خود شوند. 

وي با اشاره به جامعه یک میلیون نفري تشکل هاي جوانان افزود: از این جامعه آماري، حتی یک نفر دستگیري در موضوعات
اغتشاشات و اعتراضات کشوري نداشتیم که نشان می دهد وقتی یک پایگاه خوب اجتماعی براي قشري که بیشترین دستگیري را

 
داشته ایجاد شود، چقدر می تواند از بروز این مشکلات جلوگیري و به ایجاد آرامش کشور کمک کند. 

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان اظهار داشت: در بحث اقتصادي تشکل ها، با تدبیر وزیر ورزش و جوانان ورود کردیم و در
قالب کمک هاي فنی اعتباري محدودي که داشتیم از طریق پرداخت وام توسط دو کارگزاري بانک رسالت و صندوق کارآفرینی امید،

 
هفت هزار شغل ایجاد کردیم. 

وي افزود: موضوع شبکه سازي تشکل ها را با هدف تخصصی کردن کار تشکل ها راه اندازي کردیم که دستاوردهاي خوبی داشته
است. شبکه هاي گردشگري، کارآفرینی، بازار، جهادي، امداد و نجات و... در موضوعات تخصصی خود اقدامات خوبی داشته و دارند و

 
شبکه امداد و نجات همیشه در بحران هاي کشور پاي کار بوده و کمک هاي زیادي کرده است. 

تندگویان بیان کرد: در موضوع کمک مومنانه به فرمان مقام معظم رهبري، پویش (همت جوانانه، کمک مومنانه) را راه اندازي کردیم
که تشکل هاي جوانان بدون یک ریال کمک دولتی 400 هزار خانوار را تحت پوشش قرار دادند و حدود 90 میلیارد تومان کمک

 
نقدي و غیر نقدي در این پویش به مردم نیازمند کمک شد. 

وي افزود: با کمک تشکل ها که گاهی مورد بی مهري قرار می گرفتند، موفق شدیم با همکاري ستاد مشترك نیروهاي مسلح موضوع

 
سرباز مهارت را با موفقیت انجام دهیم که گردش کار آن را به مقام معظم رهبري ارائه کردیم. 

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان اظهار کرد: امروز افتخار داریم که مقام معظم رهبري با ذکر نام سمن هاي جوانان در ذیل
نامه درخواست ما، سهمیه مشخصی را براي امریه 6 ماه پایانی خدمت سربازي فعالان سمن هاي جوانان در سمن خود اختصاص

 
دادند. 

وي افزود: سامانه اي براي این موضوع در روز 22 مرداد ماه جاري و همزمان با روز تشکل ها و مشارکت هاي اجتماعی راه اندازي می
شود که مجموعه تشکل ها می توانند به آن مراجعه کنند و در صورت داشتن ویژگی هایی که در این سامانه اعلام می شود از این

 
سهمیه استفاده کنند. 

تندگویان بیان کرد: تایید مقام معظم رهبري و حسن درایت ایشان نسبت به سازمان هاي مردم نهاد جوانان مهمترین موضوع بود که

 
صورت گرفت و دستاورد خوبی براي سمن هاي جوانان محسوب می شود. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان هاي مردم نهاد 

 
- محمدمهدي تندگویان 

- مشارکت اجتماعی



آیت االله دژکام : برنامه راهبردي ورزش و جوانان ارائه شود

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/05/20

شیراز نوین: در آستانه فرا رسیدن میلاد با سعادت حضرت امام موسی کاظم (ع) مدیرکل ورزش و جوانان فارس و برخی معاونان
و مدیران ستادي اداره کل با آیت االله دژکام، نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه شیراز دیدار کردند. صبح روز یکشنبه 19 مرداد
ماه، عباس حاجی زاده مدیر کل ورزش و جوانان فارس به همراه خانم نورافشان معاون جوانان و امورفرهنگی، خانم خالدي معاون
ورزش بانوان، آقاي اسماعیلی مدیرحراست اداره کل و آقاي صلواتی مدیر روابط عمومی اداره کل با حضور در حرم مطهر شاهچراغ (ع)
و در دفتر هیئت امناي حرم مطهر، با حضرت آیت االله دژکام نماینده ولی فقیه و امام جمعه شیراز و تولیت آستان مقدس محمدي و

 
احمدي دیدار و گفتگو کردند. 

در این دیدار ابتدا عباس حاجی زاده مدیر کل ورزش و جوانان فارس گزارشی از اهم فعالیت ها و برنامه هاي اداره کل ورزش و جوانان
را ارائه داد. حاجی زاده به بخشی از افتخارات کسب شده در سال 98 توسط ورزشکاران فارسی اشاره کرد و گفت: در سال 98 سی و
هشت مدال جهانی توسط ورزشکاران فارسی کسب شد و تعداد مدال هاي آسیایی ورزشکاران ما نیز 153 مدال بوده است. همچنین
در مسابقات کشوري صاحب 1378 مدال شدیم. تا کنون دو ورزشکار استان ما موفق به کسب سهمیه المپیک شده اند و هشت نفر
هم جوار حضور در مسابقات پارالمپیک را به دست آورده اند. همچنین تعداد 332 نفر از ورزشکاران استان به تیم ملی دعوت شده اند

 
و 204 نفر نیز جزو برگزیدگان تیم هاي مختلف ملی هستند. 

وي افزود: تعداد 134 خانه ورزش روستایی تا کنون تجهیز شده است و تعداد پروژه هاي ورزشی که در سال گذشته افتتاح شده، 61
پروژه بوده است. همچنین تعداد 1113 باشگاه ثبت شده ورزشی داریم و از این لحاظ در کشور رتبه اول را داریم. سرانه ورزشی استان
هم 49 سانتی متر است که خوشبختانه سرانه خوبی محسوب می شود و در سال هاي اخیر افزایش چشمگیري داشته اشت. تعداد
ورزشکاران سازمان یافته ما 24 هزار و 258 نفر هستند و در کنار این ها تعداد افراد زیادي هم داریم که به صورت غیرسازمان یافته

 
ورزش می کنند و یا در ورزش هاي همگانی شرکت دارند. 

حاجی زاده در ادامه به بحث جوانان ورود کرد و گفت: درخصوص امور جوانان، ما سال گذشته ستاد ساماندهی استان را در دو جلسه
برگزار کردیم و در شهرستان ها 125 ستاد ساماندهی جوانان تشکیل شد. چیزي حدود 34 مجوز سازمان هاي مردم نهاد را داشتیم و
تعداد 14 کارگاه آموزشی دانش افزایی نیز در سطح استان برگزار شد. تسهیلاتی که در وام کارآفرینی انجام شده، حدود 81 مورد بوده
است. شش خانه جوان در شهرستان ها راه اندازي شده و پنج مورد هم در حال احداث است. حدود 522 مورد کارگاههاي ازدواج
داشتیم در بخش جوانان و خوشبختانه در سال 99 در بخش جوانان و در همین یک ماهی که من در خدمت این اداره هستم، در
هفته عفاف و هفته ازدواج کارهاي بسیار خوبی انجام شد. در هفته عفاف ما اعلام کردیم که از تمام طرح هایی که در زمینه عفاف و
حجاب باشد حمایت می کنیم و در هفته ازدواج نیز، اولین مجموعه خیرین ازدواج را راه اندازي کردیم که بتوانیم از این ظرفیت ها

 
استفاده کنیم، چون اعتقاد داریم که خیرین کمک هاي بسیار خوبی را در این زمینه می توانند در اختیار جوانان ما قرار دهند. 

وي در ادامه به برنامه هاي آینده اداره کل ورزش و جوانان فارس اشاره کرد و گفت: سرلوحه کار ما در حوزه ورزش و جوانان و چیزي
که من به آن اعتقاد و ایمان دارم، یکی بحث قانون مداري است و دیگري بحث شفاف سازي. یعنی تمام امور مالی و اداري ما بر اساس
قانون باشد و اگر می خواهیم مردم به ما اعتماد کنند، باید مسائل مختلفمان را را شفاف کنیم. از جمله در مسائل مالی، چه در هیئت
ها، چه در سمن ها و چه در خود اداره کل. در همین راستا اعلام کرده ایم که تمام مناقصه ها و مزایده ها باید به صورت عمومی
برگزار شود تا انشااالله این اعتماد به وجود می آید. همچنین بحث برنامه مداري با اولویت طرح آمایش، یکی از اولویت هاي ما در حوزه
ورزش است چون واقعاً در توان اعتبارات دولتی نیست که تمامی هیئت ها را به طور کامل از نظر مالی حمایت کند. به همین خاطر



فکر می کنم 15 هیئت ما در بعُد قهرمانی و 15 هیئت هم در بعُد همگانی در این طرح آمایش دسته بندي خواهند شد. ما اعتقاد

 
داریم که ورزش همگانی اگر توسعه پیدا کند، ورزش قهرمانی مان هم می تواند موفق تر از گذشته عمل کند. 

عباس حاجی زاده در خصوص فعالیت هاي عمرانی این اداره نیز گفت: خوشبختانه 12 پروژه ما در هفته دولت به بهره برداري می
رسد. انتظار داریم که اگر تحصیل اعتبارات به خوبی اتفاق بیفتد، امسال تقریباً 30 تا 40 پروژه ما به بهره برداري می رسد و در رأس
این پروژه ها، سالن 6 هزار نفري قرار دارد که از مصوبات سفر مقام معظم رهبري به استان فارس است. انتظار داریم با رایزنی هایی که

 
انجام شده، تا پایان سال بتوانیم این پروژه بزرگ را به بهره برداري برسانیم، که واقعاً نیاز این استان است. 

مدیرکل جدید ورزش و جوانان استان فارس افزود: در بعد بین المللی، در حال برنامه ریزي براي میزبانی مسابقات هندبال جوانان آسیا
هستیم. همچنین درخواست میزبانی نوجوانان والیبال آسیا را هم داده ایم که آن هم مسابقات بسیار معتبري است و حدود 15 تیم

 
قرار است در آن شرکت کنند. فکر می کنم میزبانی این دو رویداد، اتفاق بزرگی براي ورزش فارس و شهر شیراز خواهد بود. 

حاجی زاده در ادامه به مسئله شیوع ویروس کرونا اشاره کرد و گفت: متأسفانه این مسئله باعث شده که خیلی از فعالیت هاي ما
تعطیل شود وضربات اقتصادي زیادي به جامعه و به ویژه به باشگاه ها، هیئت هاي ورزشی و سمن هاي ما وارد شود. اما خوشبختانه
حمایت هاي خوبی در بخش باشگاه ها به خصوصی از سوي دولت انجام شده است. حدود 35 باشگاه ما داراي بیمه بودند و به حدود
300 نفر، وام 16 میلیونی تعلق می گیرد که وارد پروسه بانکی شده و افراد آماده دریافت وام هستند. در مجموع مقدار این وام ها به
چیزي حدود 4 میلیارد و 800 میلیون تومان می رسد. همچنین460 باشگاهی که بدون بیمه بودند و از آن مزایاي وام 16 میلیونی
نمی توانستند برخوردار شوند، مصوب شد که به افراد 232 باشگاه، وام هاي شش و هشت میلیونی پرداخت شود. بدین ترتیب 1800
نفر نیز تحت پوشش این وام قرار گرفتند که این هم چیزي حدود 12 میلیارد و 600 میلیون تومان می شود که وارد مرحله بانکی
شده و دوستان به بانک معرفی شده اند. این سامانه تقریباً تا 31 مردادماه باز است و امیدوارم که بتوانیم این تحصیلات را در اختیار

 
باشگاه ها قرار دهیم. 

وي افزود : در ستاد استانی کرونا، این بحث مطرح شده که از بخش خصوصی که طبق ماده 88 اماکن ما در اختیارشان است نیز
حمایت هایی انجام شود. بر همین اساس قرار شد که ما با ستاد ملی کرونا مکاتبه کنیم و با کمک وزارت ورزش، بخش خصوصی هم

 
مورد حمایت قرار بگیرد. 

حاجی زاده در پایان خطاب به امام جمعه شیراز گفت: امیدوارم با رهنمودهاي حضرتعالی، بتوانیم کمک هاي خوبی به حوزه ورزش و
جوانان برسانیم. من اعتقاد دارم همان طور که ورزش ظرفیت هاي بسیار خوبی دارد، جوانان ما هم ظرفیت هاي بهتري می توانند
داشته باشند و اگر همه دستگاه ها کمک کنند، می توانیم حداقل موضوعاتی که امروز جامعه جوان و با آن دست و پنجه نرم می کند
را حل کنیم. خوشبختانه طرح هاي خوبی هم داریم و ما می توانیم در حوزه کارآفرینی، آسیب هاي اجتماعی، ازدواج، اشتغال و در
حوزه هاي عفاف و حجاب، حمایت هاي خوبی انجام دهیم. من این قول را به شما می دهم که در حوزه جوانان به جد ورود کنیم

 
چون اعتقاد داریم که ظرفیت جوانان ما بسیار بالاست و توانایی بالایی براي انجام کارهاي بزرگ دارند. 

در ادامه نماینده ولی فقیه و امام جمعه شیراز در سخنانی توصیه هاي لازم خود را در مورد ورزش و به ویژه حوزه جوانان با نگرش به

 
بیانات مقام معظم رهبري در خصوص گام دوم انقلاب بیان داشت. 

آیت االله دژکام در ابتداي سخنان خود خطاب به مدیرکل جدید ورزش و جوانان استان فارس گفت: امیدوارم حالا که مسئولیت
راپذیرفت اید و این حرکت را آغاز کرده اید، به خوبی به نتیجه برسید و این مدیریت، برگ زرینی در کارنامه فعالیت هاي سیاسی و
اجتماعی شما باشد. دعا می کنم که همگی شما در پیشبرد اهداف وزارتخانه و اداره ورزش موفق باشید. واقعیت این است که ما در
زمینه کار با جوانان و همین طور در عرصه ورزش، فعالان زیادي داریم، مراکز زیادي در سطح استان و حتی روستاها احداث شده اما
گاهی اوقات مجموعه مدیریت هاي استانی بایستی با شما همکاري کنند که اگر این همکاري ایجاد شود، قاعدتاً موفقیت خیلی
بیشتري نصیب جامعه خواهد شد. آیت االله دژکام افزود: وقتی ما می رویم سراغ اینکه همکاري بین دستگاهی را ایجاد کنیم، مواجه
می شویم با برخی کسانی که می گویند این کارها به ما مربوط نمی شود! یعنی شاید بنده یا استاندار و یا خیلی از مدیران کل دیگر
چنین بگویند و اگر اینطور باشد، قضایا سلیقه اي پیش می رود! یعنی اگر یک استاندار یا یک امام جمعه، خود شخصاً علاقه به ورزش
داشته باشد، همکاري می کند. بعضی افراد فقط براي شو آف و در چشم بودن می آیند و همکاري می کنند اما هیچ کدام از این نمونه



ها، در راستاي هدف شما تعریف نمی شوند! اینها بر اساس علایق شخصی افراد است که از مجموعه ورزش و جوانان به عنوان ابزار
استفاده می کنند! حال ما باید چه کاري کنیم تا این رویه تغییر کند؟ راستش را بخواهید ما در 40 سال گذشته خیلی از این کارها
نکرده ایم ولی طبق فرموده مقام معظم رهبري، در چهل سال دوم باید این کارها انجام شود. به نظر می رسد اولین چیزي که موجب
هماهنگی سازمان یافته و ساختارمند می شود، تعیین چشم انداز و هدف استراتژیک یک مجموعه است. وقتی یک چشم اندازي را
شما براي اداره ورزش و جوانان استان تعریف می کنید، دیگر یک امام جمعه، استاندار یا مسئول، نمی تواند بگوید به ما چه! چون اصلاً
سیر و تدوین چشم انداز ها و برنامه هاي استراتژیک به نحوي است که آنها را باید درگیر کند و مستمر مسئولیتشان را در تحقق آن

 
یادآور شود. 

امام جمعه شیراز ادامه داد: یک کارهایی در جامعه است که مدیران مشترکاً باید آن را انجام دهند. در شوراي فرهنگ عمومی که بنده
به نوعی خدمتگزار آن هستم، یکی از مجموعه هاي مهمی که عضو همین شوراست، ورزش و جوانان است. من در تمام این سال ها
یک گله اي داشته ام و آن این بوده که اصلاً معلوم نیست وقتی دور هم می نشینم، هدف چیست! چرا؟ چون کار را بلد نشده ایم.
چهل سال شاید براي عمر ما زیاد باشد، اما براي تحولات اجتماعی زیاد نیست. واقعیت این است که در این چهل سال اول، ما انگار به
صورت دست گرمی بازي کرده ایم. یعنی فقط خواسته ایم کار روي دور بیفتد. عیبی هم ندارد، می گوییم مقدماتی بوده که باید در
همان حالت که سازمان دقیقی نداشته، انجام می شده. اما چهل سال دوم را دیگر رهبر معظم در این بیانیه تأکید کرده اند که نباید
این گونه باشد. خیلی با حساب و کتاب باید جلو برویم. وي در ادامه با اشاره به صحبت ها و آمارهاي ارائه شده توسط مدیرکل ورزش
و جوانان فارس گفت: مثلاً وقتی می گوییم مقدار سرانه فضاي ورزشی 49 سانتی متر است، حضرتعالی می فرمایید خوب است! اما من
چطور باید بفهمم که این مقدار خوب است یا خوب نیست؟ ما تا وقتی که برنامه استراتژیک نداشته باشیم و نگاهمان به مدیریت،
راهبردي نشود، نمی توانیم این چیزها را درست تشخیص دهیم. بنده، جنابعالی، استاندار و بقیه مدیران مجموعه نمی توانیم بفهمیم
که حالا با 49 سانتی متر مربع کجا هستیم! شما می فرمایید خوب است، بنده هم باید بگویم لابد خوب است! اما اگر برنامه راهبردي
ما جلوي چشم من باشد، می گویم براي 1404 اینجا راتعیین کرده ایم، براي 1400 اینجا باید قرار بگیریم و حالا هم که در سال 99
هستیم، در این نقطه قرار داریم. آنجاست که مشخص می شود وضع ما خوب، بد یا متوسط است. پس الان یک زحمت براي شما

 
درست شد و آن زحمت این است که برنامه راهبردي مان را به صورت دقیق تعیین کنید. 

آیت االله دژکام تأکید کرد: در زمینه جوانان که شما به بعضی از قسمت هاي آن اشاره کردید، باید بگویم این براي همراهی کردن
مجموعه ها کافی نیست. اگر ما می خواهیم همه با ما همراه شوند، باید دقیقاً برنامه راهبردي شما را بدانیم. یعنی نقش بنده به عنوان
مسئول شوراي فرهنگ عمومی استان این است که برنامه راهبردي شما را بدانم. باید بدانیم کجاي کاریم، چه کسانی باید با شما
همکاري می کرده اند که نکرده اند، چه کسانی باید بیشتر کمک دهند و خود بنده باید چه کاري را انجام دهم، تا نهایتاً این کشتی
استان فارس را جلو ببریم. باید بدانیم عقب ماندگی هاي ما دقیقاً در چه زمینه هایی و کجاها است تا استاندار و دیگر مدیران استانی
مثل سازمان برنامه بودجه و استان بدانند که اعتبارات را در چه زمینه هایی باید مصرف کنند. براي درخواست اعتبارات در سال آینده
ممکن است به دنبال یک سرفصل برویم که از نظر مدیریت راهبردي الان اصلاً نباید روي آن کار کنیم، ولی چون نمی دانیم چه می
خواهیم، می گوییم حالا هر طور شده این اعتبارات را بگیریم ببینیم چه می شود! مگر غیر از این است؟ همه ما نشسته و می گوییم
حالا که یک پولی هست، آن را بگیریم، در حالی که اگر به فکر پیشرفت مملکت هستیم، هر پولی را نباید بگیریم. باید بگذاریم این

 
پول ها را در جایی مصرف کنند که نیاز ضروري تري وجود دارد. 

آیت االله دژکام در خاتمه این جلسه، با اشاره به بخش دیگري از صحبت هاي عباس حاجی زاده گفت: براي من این جالب بود که شما
گفتید می خواهیم یک نگاه آمایشی داشته باشیم. خب این یعنی آن برنامه راهبردي را داریم و نگاهمان درست است، اما این کافی
نیست که شما چنین نگاهی داشته باشید. اصل حرف بنده این است که استاندار، امام جمعه، تمام ائمه جمعه و فرمانداران شهرستان
ها باید چنین نگاهی داشته باشندتا ما بتوانیم خیلی خوب طبق برنامه جلو برویم. در غیر این صورت، فعالیت مان خیلی زیاد خواهد
بود اما رضایتمندي خیلی کم خواهد شد. بنابراین درخواست بنده از محضر شما این است که در جلسه شوراي فرهنگ عمومی،
چارچوب راهبردي و برنامه استراتژیک براي سازمان ورزش و جوانان استان را ارائه کنید. هدف گذاري سالیانه خود را هم بگویید که ما
بگوییم وي تا سال 1404 برنامه ریزي کرده. فردا نگویند که چه فرقی می کند وي باشد یا یکی دیگر! اگر یکی مشغول کاري باشد که



هدف گذاري کرده، دیگر استاندارد یا امام جمعه نمی تواند سلیقه اي عمل کرده و مدیر را عوض کند. مگر خانه خاله است که می
خواهید رئیس عوض کنید؟ آخر این چه وضعیتی است که ما داریم؟ می گویند چه فرقی می کند، هر که بود، بود! ولی اگر شما برنامه
خود را به صورت دقیق مشخص کنید، من می توانم بگویم وي برنامه دارد و براي هر سال مشخص کرده که کجا می خواهد برود. پس
شما می توانید در جلسه شوراي فرهنگ عمومی این مسائل را به صورت شفاف براي همه تبیین کنید.چشم اندازهاي خود براي سال
هاي آینده را به طور شفاف مشخص کنید و پیشنهادات خود را هم ارائه کنید. متأسفانه در گذشته عده اي اصلاً به این مسائل

نپرداخته اند. اما شما چنین کاري را شروع کنید تا به خوبی بتوانیم جلو برویم و انشاالله به نتایج خوبی برسیم.



تمرکز کتابخانه هاي عمومی بر حوزه کودك و نوجوان است
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ویژه برنامه رونمایی از کتاب «زن، کتاب، سواد زندگی» با حضور اساتید علم اطلاعات و دانش شناسی به صورت آنلاین در شیراز
برگزار شد. به گزارش روابط عمومی اداره کل کتابخانه هاي عمومی استان فارس، در نشستی که روز یکشنبه 19 مردادماه با حضور
دکتر زهیر حیاتی دبیر علمی همایش «زن،کتاب، سواد زندگی»، دکتر ملیحه نیک کار، استاد پیشکسوت علم اطلاعات و دانش
شناسی و روح االله منوچهري مدیرکل کتابخانه هاي عمومی استان فارس از طریق برنامه زنده اینستاگرام برگزار شد، از کتاب «زن،
کتاب، سواد زندگی»؛ مجموعه سخنرانی هاي همایش ملی زن، کتاب، سواد زندگی، رونمایی شد.روح االله منوچهري مدیرکل کتابخانه
هاي عمومی فارس ضمن اشاره به برنامه ریزي هاي گوناگونی که براي برگزاري این سمینار شد، گفت: این برنامه در سال 1397 با
هدایت و دبیري دکتر حیاتی و دیگر اساتید در شیراز برنامه ریزي شد و همزمان از پتانسیل اساتید دانشگاه در استان و کشور، فعالان
حوزه کتاب، بانوان، کتابداران، سازمان هاي فرهنگی و مدیران استانی استفاده شد. مدیرکل کتابخانه هاي عمومی فارس ادامه داد: از
24 نفري که در این سمینار حضور داشتند 12 نفر عضو هیئت علمی و سایرین فعالان و دانش آموختگان بودند که پس از قریب به دو
سال از برگزاري این همایش، کتاب «زن، کتاب، سواد زندگی» با همکاري انتشارات کتابدار منتشر شد. در برگزاري این همایش
بسیاري کمک کردند و بدون یاري آن ها این کار امکان پذیر نبود. او با اشاره به موضوع این همایش تصریح کرد: از چند سال گذشته
در کتابخانه هاي عمومی، تمرکز در حوزه کودك و نوجوان شکل گرفته است، گروهی که می توانند در این حوزه یعنی ترویج
کتابخوانی در بین کودکان بسیار مؤثر و همیار و همراه کتابخانه ها باشند، مادران و زنان خانه دار هستند. این سمینار به این منظور
شکل گرفت؛ و هدف اصلی آن کمک به افزایش توان مادران و کتابخوان کردن کودکان و نوجوانان بود. در استان فارس 35 درصد
اعضاي کتابخانه هاي عمومی کودك و نوجوان هستند و با این کودکان بیش از هر چیز مادران در ارتباط هستند. او ضمن قدردانی از
همراهان این طرح گفت: از مجموعه نهاد به ویژه دبیرکل نهاد و اداره کل آموزش و پژوهش نهاد، هیئت مدیره انجمن علمی ارتقاي
کتابخانه هاي عمومی کشور همچنین از ادارات استانی از جمله اداره کل امور بانوان و دفتر امور اجتماعی استانداري، سازمان فرهنگی
و اجتماعی شهرداري شیراز، اداره پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی شهرداري شیراز، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس و اداره
کل کانون پرورش فکري کودکان و نوجوان فارس قدردانی می کنم. منوچهري ضمن اشاره به بازخورد این سمینار گفت: شرکت
کنندگان از برگزاري سمینار و موضوعات مطرح شده اعلام رضایت کردند و امیدواریم بتوانیم همایش ها و برنامه ها را در مواردي که
خلاء وجود دارد برگزار کنیم و این کتاب بتواند به توسعه فرهنگ کتابخوانی و ارائه طریق در حوزه مادران و خانواده کمک کند. زهیر
حیاتی از اساتید برجسته علم اطلاعات ودانش شناسی دانشگاه شیراز ضمن اشاره به مدت زمان کوتاه بین اعلام سمینار و زمان
برگزاري، عنوان کرد: برگزاري موفق این سمینار حاصل تلاش همکارانی بود که به ما پیوستند. تیمی از استاتید و فعالان در این
جریان مسئولیت داشتند و با مدیریت پنل ها این همایش به بهترین شکل ممکن اجرا شد. این همایش حاصل کار تحقیقاتی و از
پیش انجام شده نبود بلکه عموم مطالب حاصل سال ها تجربه اساتید، کتابداران و کارشناسانی است که در این زمینه کار کردند.
حیاتی ادامه داد: در این همایش روساي پنل ها علاقه و تجربه کتابداران را که می دیدند بسایر خرسند بودند که از تجربیات آنان
استفاده می کنند و تجربه هاي بسیاري از کتابداران وارد این سمینار شد.زهیر حیاتی تصریح کرد: موضوع این همایش بسیار کاربردي
است و نهاد کتابخانه هاي عمومی می تواند براي برنامه ریزي و سیاست گذاري آتی خود از یافته هاي این سمینار استفاده کند. برنامه
هاي خوبی از دل این سمینار استخراج شد که می توان درکتابخانه هاي عمومی اجرا کرد. ملیحه نیک کار دیگر استاد برجسته علم
اطلاعات و دانش شناسی در این برنامه ضمن اشاره به جمعی بودن این کار تصریح کرد: این کار جمعی بود و امکان نداشت بدون
همکاري این برنامه پیش برود. در این همایش سعی بر این بود که نیاز جامعه استفاده کننده از کتابخانه ها را در نظر بگیریم و بر



موضوع هایی که اهمیت دارد همچون بهداشت روانی خانواده، تربیت فرزندان، کارآفرینی، محیط زیست و ... تمرکز شود. نیک کار با
عنوان اینکه این کتاب می تواند بسیار مؤثر باشد، افزود: در این همایش پیوند گسترده بین کتابخانه ها و سایر حوزه ها شکل گرفت
که امیدوارم دنبال شود. کتابخانه هاي عمومی از نظر کمی توسعه خوبی داشته اما از نظر کیفی هنوز گام هاي اساسی برداشته نشده و

امیدوارم این اتفاق روي دهد.گفتنی است در پایان این ویژه برنامه از کتاب «زن، کتاب، سواد زندگی» رونمایی شد.



کارآفرینی اصول ماست
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دکتر دانش منش خبرداد : اضافه شدن 3 مرکز آموزشی به مراکز آموزشی فارس 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان فارس از اضافه شدن 3 مرکز آموزشی به مراکز آموزش علمی کاربردي در استان
فارس خبر داد. به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان فارس، دکتر حبیب دانش منش؛رئیس دانشگاه
جامع علمی کاربردي واحداستان فارس با اعلام این خبر ضمن اشاره به توسعه هدفمند مراکز آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي
واحد استان فارس در جوار صنایع و مراکز خدماتی استان و رشته هاي مورد نیاز در سطح استان عنوان کرد: در راستاي اهداف این
دانشگاه، مرکز آموزش پارك سلامت روان در حوزه خدمات اجتماعی در رشته هاي کاردانی حرفه اي مددکاري خانواده، مددکاري
سالمندان، پیش دبستانی، اصلاح و تربیت، مرکز آموزش هتل شیراز در رشته هاي کاردانی حرفه اي آشپزي، قنادي، کاردانی و
کارشناسی حرفه اي هتلداري و گردشگري و مرکز آموزش شیرپاستوریزه ارمغان در رشته هاي کاردانی فنی صنایع غذایی گرایش شیر
و فرآورده هاي لبنی، شیمی آزمایشگاهی گرایش غذایی و کاردانی حرفه اي علوم آزمایشگاهی گرایش دامپزشکی و بازاریابی به مراکز

 
آموزشی تحت نظارت دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان فارس اضافه شدند. 

وي در ادامه افزود: با توجه به آغاز پذیرش دانشجو در دانشگاه جامع علمی کاربردي از 4 شهریورماه ، این 3 مرکز آموزشی به عنوان
مراکز آموزش علمی کاربردي جدید براي اولین بار از تاریخ 4 شهریور ماه پذیرش دانشجو خواهند داشت. دکتر حبیب دانش منش در
ادامه اضافه کرد: مرکز آموزشی جهاددانشگاهی در رشته کارشناسی حرفه اي مدیریت کسب و کار اینترنتی، مرکز آموزشی غدیر در
رشته کارشناسی حرفه اي مدیریت امور فرهنگی گرایش دیپلماسی و ارتباطات فرهنگی، مرکز آموزشی شیر و پاستوریزه ارمغان در
رشته کاردانی علوم آزمایشگاهی گرایش دامپزشکی، مرکز آموزشی هتل شیراز در رشته کاردانی حرفه اي قنادي و آشپزي و مرکز
آموزشی فرهنگ و هنر فاضل فرهیخته در رشته کارشناسی حرفه اي موسیقی گرایش آهنگ سازي ایرانی و نوازندگی ساز کلاسیک

 
براي اولین بار در پذیرش مهرماه 99 در این رشته ها دانشجو می پذیرند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان فارس افزود: هدف دانشگاه علمی کاربردي از طریق آموزش مهارتی، کار آفرینی و
رونق تولید است.



طلوع پروژه هاي انسان محور از افق هاي محروم
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سعیدرضا امیرآبادي- گروه خبر 

به همت شهرداري شیراز آیین رونمایی از 6 پایگاه سیار خدمات اجتماعی با محوریت سلامت و نشاط برگزار شد. این مراسم ظهر
یکشنبه 19 مردادماه با حضور جمعی از اعضاي شوراي اسلامی شهر، رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري شیراز،
معاونت پیشگیري از وقوع جرم دادگستري فارس، مدیرکل کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان فارس، معاونت اجتماعی سپاه فجر

 
فارس و جمعی دیگر از مسئولان ارشد شهر و استان در بوستان شهروند شیراز برگزار شد. 

فرماندار شیراز در مراسم انعقاد تفاهم نامه و رونمایی از پایگاه سیار خدمات اجتماعی گفت: متأسفانه در فرایندهاي برنامه ریزي
معمولاً نگاه ها عمدتاً بر مبناي گسترش فیزیکی امکانات و سخت افزارها است و به اهمیت پروژه هاي نرم افزاري آنچنان که شایسته
است توجه نمی شود. مهندس محمدرضا امیري با تبریک عید بزرگ مسلمانان اهمیت مشکلات اجتماعی و فقر فرهنگی را به مراتب
پراهمیت تر از سایر حوزه ها ارزیابی کرد اظهار داشت: باید با راهکارهاي مختلف دیدگاه جامعه را به سوي استقبال از آموزش هاي نرم
و راهکارهایی که ارتقا فرهنگ عمومی را به دنبال داشته باشند تغییر دهیم. وي خواستار سرمایه گذاري بیشتر در زمینه تزریق آرامش
به روح و روان مردم شد و گفت: در پروژه هاي سخت افزاري با مشخص شدن پیمانکار و مجري و ناظر کار به صورت قدم به قدم به
پیش می رود. اما فعالیت در زمینه هاي اجتماعی و فرهنگی با مأموریت به مراتب دشوارتري روبرو هسیتم و باید از کارشناسان متبحر
و خبره اي بهره برد.فرماندار شیراز در پایان با تحسین عملکرد شهرداري در راه اندازي اتوبوس هاي مگاترانس گفت: باید از همه
متخصصان در حوزه هاي مختلف دعوت کرد تا براي خدمت رسانی به مناطق محروم و کمتر برخوردار بسیج شوند تا بدین وسیله

 
شاهد رکود طیف گسترده اي از چالش هاي اجتماعی باشیم. 

در ادامه این مراسم عضو کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شوراي اسلامی شهر شیراز در مراسم انعقاد تفاهم نامه و رونمایی از
پایگاه سیار خدمات اجتماعی گفت: اتوبوس هاي مگاترانس در حوزه هاي گسترش شادي و نشاط کودکانه و سلامت اجتماعی فعالیت
می کنند. دکتر لیلا دودمان خبر از تجهیز این ناوگان به امکاناتی نظیر کتابخانه و سینما و پایگاه هاي پایش سلامت داد و گفت: در
واقع امروز باید از چهلمین دستگاه اتوبوس مگا ترانس رونمایی می کردیم. اما با این وجود آغاز این ماجرا اتفاق نیکویی است و
امیدواریم شهردار کلانشهر شیراز که شعار انسان محوري را سرلوحه کار خود قرار داده اهتمام بیشتري در زمینه سرمایه گذاري براي
شهروندان داشته باشد. وي با آسیب شناسی کاستی هایی که از دیرباز تا به امروز در این زمینه وجود داشته خاطرنشان کرد: طرح
هاي توسعه اي تنها شامل گسترش پروژه هاي عمرانی نمی شوند و باید با تلاش بیشتري در زمینه گسترش زیرساخت هاي فرهنگی

 
و اجتماعی تلاش کرده و به پروژه هاي انسان محور حقیقی توجه بیشتري کنیم. 

در ادامه این مراسم معاون شهردار شیراز گفت: شیوع کرونا در شیراز سد راه فعالیت هاي مجموعه شهرداري نبوده است و در زمینه
هاي مختلف شاهد خدمت رسانی مجموعه مدیریت شهري به طیف هاي محتلف جامعه هستیم. دکتر مرتضی جعفري با اشاره به
برخی از فعالیت هاي معاونت فرهنگی، اجتماعی و و ورزشی شهرداري شیراز خاطر نشان کرد: در دوران اوج گیري کرونا در شیراز
معاونت فرهنگی و اجتماعی شهرداري در حوزه هاي مجازي با تمام توان وارد میدان عمل شد و با اعلام فراخوان برنامه ها در حوزه
سایبري از 800 شماره تلفن همراه به نمایندگی از 800 خانواده 1800 اثر دریافت شد. وي با اشاره به آغاز فرایند کشف استعداد از
میان آثار ارسال شده افزود: مجموعه شهرداري شیراز در جبهه هاي مختلفی به مصاف کرونا رفته است که در این زمینه می توان به
تولید محتواهاي فرهنگی، آموزشی، راه اندازي کارگاه هاي تولید ماسک و فعالیت هاي مختلفی اشاره کرد. معاون فرهنگی، اجتماعی و
ورزشی شهرداري کلانشهر شیراز با اشاره به گوشه اي از خدمات مجموعه مدیریت شهري در فضاي مجازي خاطر نشان کرد: در دوران



شیوع کرونا شاهد برگزاري نشست هاي شیراز شناسی، برپایی کنسرت ها و فعالیت هاي گسترده اي از این دست در بستر فضاي
مجازي بودیم که این برنامه ها در آینده نیز ادامه خواهد یافت. دکتر جعفري از توجه ویژه شهرداري به مفاهیم ارزشی و دینی خبر
داد و گفت: با همکاري فرمانداري شیراز شاهد برپایی مراسم شب هاي قدر خودرویی به نحو شایسته اي بودیم. همچنین در طرح سی
قرار عاشقانه تلاش شد تا رفتارهاي نیکوي شهروندي را از دل قرآن استخراج کرده و در جامعه فراگیر کنیم.وي در بخش دیگري از
سخنان خود از توزیع 10هزار بسته معیشتی و فرهنگی در میان اقشار آسیب دیده و کمتربرخوردار شهر خبر داد و گفت: پروژه هاي
انسان محور شامل گستره عظیمی از خدمات می شود و باید با نگاهی عدالت محورانه به خدمت رسانی به همه اقشار جامعه همت
گماشت. در همین زمینه است که اتوبوس هاي مگاترانس در زمینه هاي فرهنگی، آموزشی، سرگرمی، سلامتی و با دارابودن امکاناتی

 
نظیر کتابخانه و سینما به مناطق محروم شهر خدمت رسانی می کنند. 

در ادامه این مراسم معاون اجتماعی سپاه فجر فارس با اشاره به برخی ویژگی هاي این پایگاه هاي سیار اجتماعی گفت: اولین ویژگی
این پروژه قرارگاهی فعالیت جمعی ان است که با همکاري چند مجموعه انجام می شود. البته به جاي 5مجموعه می توانستیم از
مساعدت هاي شمار بیشتري از ارگان ها و دستگاه ها در این زمینه استفاده کنیم و امکانات بیشتري به مردم ارائه شود. سرهنگ
اسماعیل قزل سفلی افزود: نکته دیگر این برنامه آن است که این بار به جاي آنکه مردم سراغ ما بیایند ما به سراغ مردم می رویم. وي
افزود: یکی دیگر از ویژگی هاي این طرح این است که بسته هاي اجتماعی کامل و تخصصی در اختیار مردم قرار می گیرد و با برنامه
ریزي انجام شده در بیش از 30محله این خدمات به مردم ارائه خواهد شد. سرهنگ قزل سفلی در ادامه گفت: گستره این طرح تمامی
شهر شیراز است و قریب به 500هزار نفر از جمعیت شهر را تحت پوشش قرار می دهد. وي در بخش دیگري از سخنان خود اظهار
داشت: البته یکی از اقدامات ما بحث آموزش فعالیت هاي کارآفرینی است که امیدواریم مجموعه فنی و حرفه اي نیز در این راستا ما

 
را یاري کند و معتقدیم در کنار فعالیت هاي اجتماعی مباحث آموزشی را هم دنبال کنیم و از آن ها غافل نشویم. 

معاون پیشگیري از وقوع جرم دادگستري فارس نیز در این جلسه با بیان اینکه براساس اصل 156 قانون اساسی قوه قضائیه تکلیف
پیشگیري از وقوع جرم را بر عهده دارد گفت: مقام معظم رهبري پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی را بر عهده تمام سازمان ها

 
گذاشتند و از تمام دستگاه ها خواستند که از بودجه و امکانات نیروي انسانی در این حوزه استفاده کنند. 

اسماعیل اکبري با بیان اینکه هرساله اقداماتی در حوزه پیشگیري آسیب هاي اجتماعی صورت می گیرد، تصریح کرد: یکی از اولویت
هاي ما در دادگستري در حوزه آسیب هاي اجتماعی جلوگیري از طلاق، حاشیه نشینی و اعتیاد است چرا که این آسیب هاي
اجتماعی به صورت مستقیم در افزایش جرم تأثیر داشته و دستگاه هاي قضایی مسئولیت مستقیم در این زمینه دارند. وي با تأکید بر
این مطلب که در حوزه اجتماعی ادارات مختلف دخیل هستند، افزود: هفته گذشته در شوراي پیشگیري از وقوع جرم از عملکرد تمام
دستگاه هاي ارزیابی مدونی در این زمینه داشتیم که شهرداري شیراز به دلیل ورود مسئولانه در این بحث رتبه اول را کسب کرد.
معاون پیشگیري از وقوع جرم دادگستري فارس ضمن اشاره به اینکه پیشگیري از وقوع جرم یک اقدام خلاقانه و تیمی و بین نهادهاي
مختلف است خاطرنشان کرد: تأمین هزینه هاي این طرح توسط سازمان فرهنگی شهرداري نشان می دهد که شهرداري شیراز در این
زمینه احساس مسئولیت می کند. هر چند که پیشگیري از وقوع جرم جز حوزه فعالیت ذاتی اجتماعی ارگان هایی نظیر دانشگاه علوم
پزشکی، سپاه و کانون نیست اما مداخلات اجتماعی آنها در حوزه کار تیمی مؤثر است. اکبري تأکید کرد: هر مداخله اي که در حوزه
پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی انجام می شود در کاهش وقوع جرم مؤثر است و از این اقدام شایسته باید تقدیرکنیم.وي با تأکید بر
این مطلب که شهرداري همیشه اعلام امادگی خوبی در کاهش آسیب اجتماعی داشته است ادامه داد: دادگستري فارس با
حدود60مرکز مشاوره خانواده به همراهی کانون وکلا در کنار این طرح هستیم تا با ارایه یک کار تیمی، مناطق محروم شهر تحت

 
پوشش این طرح قرار بگیرند. 

در ادامه این مراسم مدیر کل کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان استان فارس گفت: تلاش ها و پیگیري هاي زیادي براي
شناساسی و ارایه خدمات به کودکان و نوجوانان مناطق محروم و حاشیه نشین و سکونت گاه هاي غیر رسمی در راستاي اجرایی
سازي مطالبات مقام معظم رهبري انجام شده و امیدواریم این گونه اقدامات نقش مؤثري در پرورش کودکان و نوجوانان آسیب پذیر
داشته باشد. زهرا افتخاري با بیان اینکه باید خادمان ارایه خدمات تخصصی براي کودکان باشیم، افزود: رونمایی از اتوبوس هاي

 
سلامت اجتماعی محور با تلاش شورا و شهرداري باعث می شود فعالیت هاي خوبی را در آینده رقم بزنیم. 



در ادامه این مراسم معاون اجتماعی دانشگاه علوم پزشکی شیراز گفت: بحث راه اندازي اتوبوس هاي خدمات اجتماعی چند سالی است
که مطرح شده و امروز به همت شهرداري شاهد به بار نشستن آن هستیم که این اقدام مدیریت شهري قابل تقدیر است. کرامت االله
افراشی با اشاره به نقش مردم در ارتقا وضعیت سلامت اجتماعی افزود: در مباحث اجتماعی یک سمت سازمان هاي مرتبط با این
حوزه هستند و در سوي دیگر عنصر مهم مشارکت مردم است و براي دستیابی به سلامت صد در صدي نیازمند همکاري همه سازمان

 
هاي ذي ربط و مشارکت هاي مردمی در کنار یکدیگر هستیم. 

وي افزود: امروز سلامت جامعه داراي سه بعُد روحی، روانی و معنوي است و تحقیقات نشان داده آنهایی که از مشکلات روحی و روانی
کمتري دارند داراي عمر بیشتري می باشند. متأسفانه در کشور ما اولین موردي که به آن توجه می شود سلامت جسمی است و این
درحالی است که اگر سلامت روحی، روانی و اجتماعی در وضعیت مطلوبی باشد مشکلات سلامت جسمی هم برطرف خواهد شد.
معاون اجتماعی دانشگاه علوم پزشکی شیراز در ادامه سخنان خود با اشاره به اینکه نباید عدالت اجتماعی را با مساوات اشتباه بگیریم،
گفت: این اتوبوس ها هم بیشتر براي مناطق کمتر برخوردار شهر اختصاص یافته است و ما نیز در این زمینه تمامی امکانات و
متخصصان خود را به یاري می فرستیم. افراشی در ادامه گفت: البته با توجه به شیوع کرونا در جامعه، بیشتر امکانات ما در این زمینه
فعال هستند. اما براي آنکه نشان دهیم در سایر حوزه هاي سلامتی و فرهنگی و اجتماعی براي ما داراي اهمیت بسیاري است سه تیم
دندانپزشکی با امکانات کامل براي ارتقا سلامت و بهداشت دندان و دهان به ویژه حاشیه شهر شیراز اعزام می شوند. وي تصریح کرد: با
توجه به اینکه ریشه همه آسیب هاي اجتماعی بیکاري است از فرمانداري تقاضا داریم هر چه سریع تر کارگروه اشتغال را راه اندازي

 
کنند. 

شایان ذکر است با انعقاد این تفاهم نامه مجموعه هاي شهرداري شیراز، شوراي اسلامی شهر، قوه قضائیه استان، سپاه فجر فارس،
کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان و دانشگاه علوم پزشکی شیراز با بهره گیري از ظرفیت هاي پایگاه سیار خدمات اجتماعی با

محوریت سلامت و نشاط به مردم مناطق محروم خدمت رسانی می کنند.



توصیه تلویحی کدخدایی به احمدي نژاد؛ ردصلاحیت شده ها ثبت نام نکنند |

حرف مطهري خنده دار است | واکنش به ایده جنتی درباره نظارت بر

نمایندگان

منبع: همشهريشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/05/20

سخنگوي شوراي نگهبان، هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس شوراي اسلامی را فاقد کارایی لازم ارزیابی کرد و گفت:
شوراي نگهبان هر 4 سال یکبار نظارت خود بر نمایندگان را اعمال می کند؛ بهتر است نظارت ها در طول 4 سال باشد.

به گزارش همشهري آنلاین، عباسعلی کدخدایی روز
دوشنبه 20 مرداد ماه در نشست با اصحاب رسانه اظهار
داشت: پژوهشکده شوراي نگهبان قبلا مطالعاتی درباره
نظام پارلمانی داشته اگر بحث جدیدي درباره ظرفیت هاي
قانون اساسی مطرح شود، آمادگی لازم را جهت نظر

 
مشورتی دارد. 

مرحله دوم انتخابات مجلس با رعایت اصول بهداشتی
برگزار می شود کدخدایی درباره مرحله دوم انتخابات گفت:

دیشب با معاون وزیر کشور صحبتی در این باره داشتم ستاد مبارزه با کرونا اعلام کرده مرحله دوم را می توانید برگزار کنید ولی با

 
رعایت پروتکل هاي بهداشتی باشد. 

وي افزود: مرحله دوم انتخابات در همان تاریخ قبلی برگزار می شود و در شیوه تبلیغات تدابیري اندیشیده می شود تا پروتکل هاي

 
بهداشتی رعایت شود. 

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: با توجه به شرایط کرونا، روند الکترونیکی شدن انتخابات فعال تر شده است همکاري هاي خوبی میان

 
ما و وزارت کشور در این باره انجام شده است. 

کدخدایی گفت: سلامت انتخابات و صیانت از آراي مردم براي ما مهم است، در هر مرحله اي که وزارت کشور درباره الکترونیکی شدن

 
انتخابات به نتیجه برسد و مشکل امنیتی وجود نداشته باشد، آماده همکاري است. 

وي با بیان این که جلسات شوراي نگهبان هر هفته برگزار می شود افزود: البته به دلیل شیوع کرونا گاهی اوقات این جلسات به شکل

 
ویدئو کنفرانس ولی بیشتر اوقات این جلسات به صورت حضوري برگزار می شود که در آینده هم این جلسات ادامه خواهد داشت. 

سخنگوي شواري نگهبان درباره اساسنامه کمیته ملی المپیک گفت: در جاي جاي این اساسنامه، منشور کمیته بین المللی المپیک را
حاکم دانسته شده است، البته اعضاي شوراي نگهبان اعتقاد داشتند که باید این منشور و مفاد آن براي آنها ارسال شود تا بتوانند بر

 
اساس آن اعلام نظر کنند. 



کدخدایی گفت: از جمله ایرادات مشابه در مفاد این اساسنامه، بحث هم ارزي منشور المپیک و قوانین داخلی کشور وجود دارد که

 
براي اعضا مشخص نبود که در صورت تعارض میان مفاد منشور و قوانین داخلی کشور کدام یک از این موارد حاکم است. 

عضو حقوقدان شوراي نگهبان اظهار داشت: در موارد متعددي این ابهام در اساسنامه کمیته ملی المپیک مطرح شده که در براي اولین
بار است که در یک سند رسمی زبان انگلیسی را به عنوان زبان رسمی دانسته اند، که مغایر اصل 15 قانون اساسی جمهوري اسلامی

 
است و ایراد گرفته شده است، البته ایرادهاي متعددي نیز وجود دارد که اعلام خواهد شد. 

کدخدایی با بیان این که اساسنامه صندوق کارآفرینی امید هم در شوراي نگهبان مجدد بررسی شد، گفت: این اساسنامه قبلا هم با
ایراد مواجه شده بود که البته این بار ایراد دیگري هم درباره مستثنیات مطرح شد که تکلیف مواردي که به این صندوق هبه و اموال
اباحه شده باید روشن شود و چون تکلیف آن روشن نشده بود، فقهاي شوراي نگهبان آن را خلاف موازین شرع دانستند و البته آن

 
ایراد قبلی همچنان باقی است. 

سخنگو شوراي نگهبان با بیان این که اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان
بهزیستی کشور از دیگر مواردي بود که در شورا بررسی شد، افزود: این صندوق ماهیتا عملیات بانکی انجام می دهد، اما در خود
اساسنامه اشاره اي به آن نشده است، که احکام آن می تواند متفاوت باشد؛ ایراد مهمی که به اساسنامه این صندوق گرفته شده است؛

 
روشن نبودن تکلیف وضعیت کاري این صندوق است که باید تکلیف آن در عملیات بانکی مشخص شود. 

وي با بیان اینکه اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري نیز در شوراي نگهبان بررسی شد، گفت: در ماده یک اساسنامه گفته شده که
این سازمان از حکم قوانین مستثنا است که براي اعضا مشخص نبود که این ماده همه احکام و قوانین موضوع روز کشور یا فقط برخی
از آنها را را نادیده گرفته است؛ که باید روشن شود تا اعلام نظر نهایی بشود؛ یا در جاي دیگر موضوع سیاستگذاري را مطرح کرده است

 
که نمی تواند در اختیار این سازمان قرار بگیرد که باید تکلیف آن هم روشن شود. 

کدخدایی گفت: دو مورد از مصوبات جدید مجلس را نیز بررسی در شوراي نگهبان کردیم اما هنوز براي مجلس ارسال نشده است که

 
تا پایان وقت اداري نظر رسمی شوراي نگهبان براي مجلس ارسال می شود. 

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: لایحه موافقتنامه میان دولت جمهوري اسلامی ایران و دولت جمهوري هند براي اجتناب از مالیات
مضاعف و فرار مالیاتی که به همراه پروتکل به شورا ارسال شده بود که شورا این لایحه را مغایر با شرع مقدس و قانون اساسی ندانست.

وي دومین مصوبه شوراي نگهبان را لایحه مالیات بر ارزش عنوان کرد و افزود: این لایحه پس از تصویب از مجلس به شوراي نگهبان

 
ارسال شده بود که البته ابهام ها و موارد تذکر آن زیاد است. 

کدخدایی اظهار داشت: در این لایحه در تبصره جز 10 ماده الف به وظایف شوراهاي اسلامی شهر و روستا اشاره شده است و چون
فراتر از اصل 100 قانون اساسی (اصل نظارت) است، این بند مغایر این اصل قانون اساسی تشخیص داده شد و همچنین در موادي
دیگر در فصل نهم درباره پیش بینی نحوه تخصیص منابع حاصل از محل اخذ مالیات ارزش افزوده مطرح بود که مواد 41 تا 52 است

 
که به نظر می رسد تحدید اختیارات دولت در بودجه است. 

وي با تاکید بر اینکه تدوبن و تقدیم لایحه بودجه از اختیارات دولت است، افزود: مجلس در مصوبه لایحه مالیات بر ارزش در موارد
متعددي براي درآمدهاي مالیاتی به دولت تعیین تکلیف کرده است که باید در لوایح سنواتی رعایت کند که این مشکل ساز است و



 
طبیعتا اختیارات دولت را محدود می کند که شورا به این بند هم ایراد گرفته است. 

کدخدایی بیان کرد: شوراي نگهبان همچنین این لایحه را در بحث منابع حاصل از مالیات بر ارزش افزوده که میان شهرداري ها و
دهیاري ها صرفا بر اساس شاخص جمعیت توزیع کرده است، مغایر با اصول 3 و 48 قانون اساسی دانسته است و در برخی از موارد هم
مغایرت با اصل پانزدهم وجود دارد و طبیعتا این موارد داراي ایراد است که سایر ایرادات، به همراه تذکرات نسبت به این مصوبه و

 
نتیجه نهایی به مجلس شوراي اسلامی ارسال می شود. 

مجلس هر چه زودتر مصوبه اصلاح قانون انتخابات را آماده کند وي درباره اصلاح قانون انتخابات گفت: امیدواریم مجلس همت کند و
هرچه زودتر مصوبه را اماده کند تا اعلام نظر کنیم اما علاوه بر قانون انتخابات مباحث دیگري مثل وجود احزاب می تواند در توسعه

 
بحث هاي انتخاباتی ما موثر باشد اما الزاما بحث احزاب با تصویب قانون حل نمی شود و ما نیازمند ارتقاي فرهنگ حزبی هستیم. 

وي گفت: البته این موضع شخصی من است نه شوراي نگهبان. باید همه دستگاه ها براي حل مشکلات اراده جدي داشته باشند تا

 
بتوانیم برخی از مباحثی را که در هنگام انتخابات بوجود می آید حل کنیم . 

کدخدایی افزود: پژوهشکده شوراي نگهبان قبلا مطالعاتی درباره نظام پارلمانی داشته اگر بحث جدیدي درباره ظرفیت هاي قانون

 
اساسی مطرح شود، آمادگی لازم را جهت نظر مشورتی دارد. 

وي ادامه داد: قبلا مطالعاتی درباره تغییر نظام به نظام پارلمانی داشتیم و اگر الان هم موضوع جدیدي باشد، پژوهشگران جوان

 
پژوهشکده شوراي نگهبان آماده اند که در این زمینه مطالعاتی داشته باشند. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: مصوبات مجلس در صورتی که در چارچوب شرع و قانون اساسی باشد، مورد موافقت شوراي نگهبان
است و اگر طرح هاي ضدآمریکایی کمیسیون امنیت ملی مجلس هم در این چارچوب باشد، شوراي نگهبان این موارد را تایید خواهد

 
کرد. 

 
وي درباره مصوبات مشابه FATF، گفت: در گذشته و آینده ما صرفا براساس قانون و شرع نظر داده و خواهیم داد. 

وي در خصوص واگذاري نظارت بر نامزدهاي شوراي شهر به شوراي نگهبان گفت: دو بحث است، یکی انتخابات شوراهاي اسلامی شهر
و روستا و یکی نظارت بر نمایندگان، آنچه که آیت االله جنتی اشاره کرد نظارت بر نمایندگان بود، نسبت به بحث اول دوستانمان در
مجلس چنین نظري دارند که با توجه به اینکه مجلس سازوکار نظارت موثر در بحث انتخابات شوراهاي اسلامی شهر و روستا را ندارد،

 
این کار را به شوراي نگهبان واگذار کنند. 

کدخدایی یادآور شد: در مصوبات مشابهی که در سال هاي گذشته براي مان ارسال شده بود، اعضاي شوراي نگهبان اشکال اصل 99 را
گرفتند چون در آنجا نظارت را بر انتخابات به عهده شوراي نگهبان نهاده است، از این جهت این ایراد را در گذشته ما گرفته ایم باید

 
منتظر طرح مجلس باشیم اگر مثل طرح هاي گذشته باشد، شوراي نگهبان آن را قبول نخواهد کرد. 

وي تاکید کرد: نظارت بر نمایندگان مجلس که ما مطرح کردیم، بحث شخصی شوراي نگهبان نیست بلکه موضوعی است که قانون

 
اساسی تاکید کرده است. 



افرادي که در گذشته رد صلاحیت شده اند دیگر ثبت نام نکنند کدخدایی در خصوص اعلام برخی از اسامی براي ریاست جمهوري

 
1400، گفت: شوراي نگهبان هنوز درگیر انتخابات نشده است و در این زمینه ورود نکرده و اقدامی نیز نکرده است. 

وي تصریح کرد: افراد از جهات قانونی افراد می توانند در هر زمان ثبت نام کنند اما می توان توصیه کرد افرادي که در گذشته رد

 
صلاحیت شده اند، دیگر ثبت نام نکنند. 

وي همچنین در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چگونه فردي در یک دوره انتخابات تایید صلاحیت و در دوره دیگري ردصلاحیت می
شود، بیان کرد: درباره صلاحیت افراد در شوراي نگهبان راي گیري می شود؛ یک دوره شاید تشخیص دهند که فردي رجل سیاسی

 
است و در دوره دیگري شاید این تشخیص را ندهند. 

کدخدایی درباره اظهارات علی مطهري مبنی بر اینکه نظرات پژوهشکده شوراي نگهبان حریت مجلس را گرفته است، گفت:

 
پژوهشکده شوراي نگهبان یک پژوهشکده علمی است و استقلال قواي سه گانه را مخدوش نکرده است و این حرف خنده دار است. 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره آخرین وضعیت لایحه حذف چهار صفر از پول ملی اظهار داشت: متاسفانه از وقتی که به لایحه ایراد

 
گرفتیم و به مجلس رفته و هنوز برنگشته و اگر براي ما ارسال شود حتما اطلاع رسانی می کنیم. از دوستان مجلس آن را بپرسید. 

کدخدایی همچنین درباره طرح مالیات بر خانه هاي خالی، گفت: مجلس یازدهم همت کرده است و در حوزه معیشت قوانین را به
تصویب رسانده است و امیدواریم ادامه پیدا کند. طبیعتا طرح ها و لوایح مربوط به معیشت مردم نباید مغایر با شرع و قانون اساسی

 
باشد و شوراي نگهبان هم در این صورت آمادگی دارد آنها را سریع تر بررسی و تایید کند. 

سخنگوي شوراي نگهبان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چگونه فردي در یک دوره انتخابات تایید صلاحیت و در دوره دیگري رد
صلاحیت می شود، گفت: درباره صلاحیت افراد در شوراي نگهبان راي گیري می شود؛ یک دوره شاید تشخیص دهند که فردي رجل

 
سیاسی است و در دوره دیگري شاید این تشخیص را ندهند. 

وي تصریح کرد: موارد رد صلاحیت را به خود افراد اعلام کردیم و اي کاش قانون این اجازه را می داد که نسبت به افرادي که
ادعاهایی را مطرح می کنند، به صورت شفاف مواردشان را اعلام کنیم.



نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیئت وزیران

منبع: ایمناشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/05/20

سخنگوي شوراي نگهبان آخرین نظرات این شورا درباره اساسنامه هاي هیأت وزیران را اعلام کرد.

 
نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیئت وزیران 

سخنگوي شوراي نگهبان آخرین نظرات این شورا درباره

 
اساسنامه هاي هیأت وزیران را اعلام کرد. 

به گزارش ایمنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی شوراي نگهبان،
عباسعلی کدخدایی در نشست خبري امروز (دوشنبه، 20 مرداد
1399) نظرات شوراي نگهبان در خصوص اساسنامه هاي هیئت

 
وزیران را تشریح کرد که متن کامل آن به شرح زیر است: 

اصلاحیه اساسنامه صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون مصوب
جلسه مورخ یکم تیر ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیئت وزیران

 
در جلسه مورخ 1399/04/25 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 

اساسنامه فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران مصوب جلسه مورخ چهاردهم مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت

 
هیئت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/18 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

 
1_ در ماده 1، 

1_1_ حذف عبارت لزوم مراعات شئون اسلامی در فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی در این مصوبه، نسبت به اساسنامه فعلی

 
فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_1_ با توجه به اینکه در این ماده به «منشور المپیک» ارجاع داده شده و فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي آن تعریف

 
شده است، لازم است این منشور ارسال شود تا اظهارنظر ممکن گردد. 

3_1_ با توجه به این که فعالیت فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي منشور المپیک و رعایت قوانین و مقررات مربوط دانسته شده است،
از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مفاد منشور المپیک و قوانین و مقررات داخلی کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_1_ از آنجایی که اساسنامه کمیته ملی پارالمپیک براي بررسی به شوراي نگهبان ارسال نشده و پیش از این نیز در نامه اي به



شماره 14947/102/98 مورخ 1398/10/8 بی اعتبار بودن اساسنامه آن اعلام شده است، از این رو در قانونی بودن این کمیته ابهام

 
وجود دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

5_1_ از این جهت که مشخص نیست آیا «قوانین و مقررات مربوط» که فدراسیون هاي ورزشی مکلف به مراعات آن ها شده اند، اعم

 
از مقررات داخلی یا خارجی است ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 5، رسمی دانستن زبان انگلیسی در مکاتبات بین المللی با اصل 15 قانون اساسی مغایر است . 

 
3_ در ماده 6، 

1_3_ در بند 3، در عبارت هاي «ارزش هاي فرهنگی - اخلاقی» و «اصول و فلسفه المپیک» ابهام وجود دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

2_3_ در بند 4، مقصود از شفافیت، بی طرفی، عدالت جنسیتی، مذهبی و قومی به عنوان اسباب تحقق اصول مدیریت مطلوب

 
مشخص نبوده و ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد 

 
4_ در ماده 7، 

1_4_ در بیان وظایف و اختیارات فدراسیون در این ماده، لازم است قید «در چهارچوب موازین شرع و قوانین و مقررات مربوطه»

 
اضافه شود والاّ داراي اشکال خواهد بود. 

 
2_4_ اطلاق بند 12، نسبت به موارد مربوط به داوري در خصوص اموال عمومی، مغایر اصل 139 قانون اساسی شناخته شد. 

3_4_ اطلاق بند 16، در خصوص الزام به اجراي مقررات موضوع این بند، نسبت به مقرراتی که در آینده به تصویب می رسند و
همچنین نسبت به تعهدات بین المللی در این خصوص که به تصویب مجلس شوراي اسلامی نرسیده باشد، مغایر اصل 85 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

4_4_ در بند 21، در خصوص اتخاذ تدابیر لازم براي مقابله با هرگونه تبعیض، عبارت «هرگونه تبعیض» ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

5_4_ بند 22، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مقررات داخلی و بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
5_ در ماده 9، 

1_5_ عدم ذکر شرایطی از قبیل عدم سو شهرت، عدم وجود سابقه کیفري مؤثر براي عضویت در فدراسیون، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 



2_5_ بند 3، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین قوانین و مقررات داخلی و دستورالعمل هاي ابلاغی توسط نهادهاي

 
بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
6_ در ماده 13، 

1_6_ عدم ذکر شروط وثاقت و امانت، عدم سو شهرت، عدم سابقه کیفري مؤثر و موارد مشابه در خصوص اعضاي مجمع عمومی

 
فدراسیون خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_6_ بندهاي 8، 9 و 10، از آنجا که مشخص نیست فدراسیون هاي ورزشی دانش آموزي، کارگري و دانشگاهی اساسنامه معتبر

 
دارند یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

7_ تبصره 3 ماده 14، با توجه به اینکه مقرر شده است مصوبات مجمع از یک سو نباید در تعارض با قوانین و مقررات ملی باشد و از
سوي دیگر بر رعایت ملاحظات بین المللی تأکید شده است، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین و مقررات

 
ملی و ملاحظات بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

8_ در جز (الف) بند 1 ماده 25، اطلاق تعیین وظایف کمیته هاي دائمی منطبق با ضوابط فدراسیون جهانی، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

 
9_ استفاده از واژه «کاندیدا» در تبصره ماده 26، مغایر اصل 15 قانون اساسی شناخته شد. 

 
10_ در ماده 27، 

1_10_ در بند 2، اطلاق واگذاري تصویب آئین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی توسط مجمع عمومی، مغایر اصول

 
85 و 138 قانون اساسی شناخته شد. 

2_10_ با توجه به اینکه به موجب بند 2، «آئین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی» باید با مقررات فدراسیون جهانی و
آسیایی مربوط و قوانین و مقررات جاري کشور مطابقت داشته باشد، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین و

 
مقررات داخلی و مقررات نهادهاي بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
3_10_ در تبصره 3، قطعی دانستن آراي کمیته تجدیدنظر انضباطی، مغایر اصل 156 قانون اساسی شناخته شد. 

11_ عدم ذکر شرط وثاقت و امانت در تبصره 2 ماده 14، در خصوص کلیه اعضاي هیئت رئیسه فدراسیون، در ماده 22، در خصوص
نامزدهاي ریاست فدراسیون، در جز (ب) بند 1 ماده 25، در خصوص رؤساي کمیته هاي دائمی فدراسیون و در بند 1 ماده 27، در

 
خصوص اعضاي کمیته هاي انضباطی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
تذکرات: 

1_ با توجه به اینکه این اساسنامه به استناد تبصره بند 11 ماده واحده قانون فهرست نهادها و مؤسسات عمومی غیردولتی به تصویب



 
رسیده است، لازم است تا استناد مذکور در مقدمه مصوبه اصلاح گردد. 

 
2_ در بند (ث) ماده 22، واژه «تربیت بدنی» اصلاح گردد. 

اساسنامه صندوق کارآفرینی امید که با اصلاحاتی در جلسه مورخ هفده ام مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت به تصویب هیئت
وزیران رسیده است؛ در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد:

1_ در تبصره ماده 5، علاوه بر مستثنیات ذکر شده، مواردي از قبیل «اباحه و هبه به عنوان خاص» نیز لازم است ذکر شود و الاّ

 
خلاف موازین شرع خواهد بود. 

 
2_ در ماده 12، ایراد سابق این شورا کماکان به قوت خود باقی است. 

اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور مصوب جلسه مورخ بیست
و یکم خرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیئت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار

 
گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ با توجه به این که بر اساس قانون حمایت از معلولان، بانک مرکزي به صورت منجز مکلف شده است مجوزهاي لازم جهت تأسیس
صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت را در چهارچوب قوانین و مقررات مربوطه در اختیار وزارت قرار دهد، حکم
مندرج در تبصره مبنی بر اینکه «در صورت انجام عملیات بانکی توسط صندوق، مجوزهاي لازم از بانک مرکزي جمهوري اسلامی
ایران اخذ می شود» از این جهت که مقصود این است که آیا در این صندوق عملیات غیربانکی نیز انجام می شود یا خیر ابهام دارد؛

 
پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در بند (ج) ماده 6، عدم ذکر شرط وثاقت و امانت، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

3_ در بند (ب) ماده 13، عدم ذکر لزوم وجود شرط وثاقت و امانت و سایر شرایط تخصصی براي وکیل صندوق در مقابل سایر

 
اشخاص حقیقی و حقوقی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
4_ در بند (ب) ماده 15، اطلاق درآمد مذکور از این جهت که شامل معاملات ربوي نیز می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري مصوب جلسه مورخ سی ام مرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیئت وزیران در جلسه

 
مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ تبصره ماده 1، از این جهت که روشن نیست آیا شرکت از شمول همه قوانین مستثنی می گردد و یا صرفاً از شمول دو قانون
مذکور مستثنی شده است و همچنین از این حیث که مشخص نیست آیا شرکت فقط از شمول قوانین مصوب آتی مستثنی خواهد

 
شد یا از شمول قوانین گذشته نیز استثنا می شود، ابهام دارد، پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 3، 



1_2_ اعطاي وظیفه «سیاست گذاري» در زمینه هاي فنی، اقتصادي، بازرگانی داخلی و بین المللی، حمل ونقل هوایی کشور در بند
1 و همچنین اعطاي این وظیفه در خصوص خدمات ناوبري هوایی کشوري در بند 14 به سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر اصل 85

 
قانون اساسی شناخته شد. 

2_2_ در بند 18، از آن جهت که مشخص نیست نظر نیروهاي مسلح در خصوص انعقاد تفاهم نامه هاي مذکور از سوي سازمان

 
هواپیمایی کشوري لازم الرعایه است یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_2_ در بند 26، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «استفاده از خدمات، دانش و مشاوره بخش غیردولتی داخلی و
خارجی» سایر قوانین و مقررات کشور ازجمله اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و

 
قوانین مرتبط با این موضوع رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_2_ در بند 27، عدم ذکر شمول حکم مندرج در مصوبه شماره (529) شوراي عالی امنیت ملی در این بند، مغایر اصل 176 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

5_2_ تبصره ماده 3، از این جهت که مشخص نیست شامل اماکن و مستحدثات نظامی و امنیتی مربوط به فرودگاه ها و … نیز می

 
شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ لزوم تبعیت نیروهاي مسلح از اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري در امور مرتبط با وظایف سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر
اصل 110 قانون اساسی شناخته شد. توضیح آنکه با توجه به اینکه این اساسنامه پس از تصویب مصوبه شماره (529) شوراي عالی
امنیت ملی به تصویب رسیده است، همه احکام مذکور در آن مصوبه در خصوص سازمان هواپیمایی کشوري که اساسنامه آن جدیداً به

 
تصویب رسیده است قابل تسري نیست و این امر منوط به تصریح شوراي عالی امنیت ملی است. 

4_ در ماده 5، عدم ذکر شرط اسلام و ایمان در خصوص رئیس سازمان هواپیمایی کشوري با توجه به وظایف مذکور در ماده 6 براي

 
رئیس سازمان، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
5_ در ماده 6، 

1_5_ در بند 6، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «خرید خدمات فنی و مهندسی و هرگونه خدمات مشاوره از اشخاص
حقیقی و حقوقی داخلی و خارجی» اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و قوانین

 
مرتبط با این موضوع و سایر قوانین و مقررات کشور رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_5_ با توجه به تجویز امکان تفویض بخشی از اختیارات رئیس سازمان به افراد دیگر به موجب تبصره 1 ماده 6، عدم ذکر شرایط
مذکور در خصوص رئیس سازمان در مورد افرادي که امور به آن ها تفویض می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد.



تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ایجاد 36 هزار اشتغال جدید شد

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/05/20

عصر اعتبار- مدیرعامل بانک توسعه تعاون در ارتباط ویدئوکنفرانسی با خبرنگاران و اصحاب رسانه با مروري بر عملکرد این
بانک در حوزه پولی و بانکی و نیز بخش تعاون، دستاوردهاي بانک توسعه تعاون را در ده سال اخیر تشریح کرد.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار»، حجت اله مهدیان در این نشست که به مناسبت یازدهمین سالگرد تأسیس بانک و
همچنین بزرگداشت روز خبرنگار با حضور جمعی از رسانه هاي تصویري به صورت حضوري و تعداد کثیري از اهالی رسانه به صورت
ویدئوکنفرانس برگزار شد، ضمن تبریک روز خبرنگار به همه فعالین عرصه رسانه، خبرنگاري را شغلی حساس، پر ریسک و بسیار

 
سخت توصیف نمود و براي همه تلاشگران عرصه خبر آرزوي موفقیت نمود. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون اظهار داشت: بانک توسعه تعاون در آغاز دوازدهمین سال فعالیت خود قرارگرفته است و این بانک با در
اختیار داشتن 440 واحد بانکی و پنج هزار نیروي انسانی، ارائه دهنده خدمات تخصصی بانکی به تعاونگران و همچنین خدمات مالی و

 
بانکی به آحاد جامعه است. 

وي با اشاره به حضور بانک توسعه تعاون به عنوان یکی از چهار موسسه عامل پرداخت تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري
گفت: این طرح از بهمن ماه سال 96 در این بانک پیگیري و به اجرا درآمده است و در چهار مرحله ابتدایی 25 هزار میلیارد ریال
تسهیلات به کارآفرینان و تعاونگران مناطق روستایی و عشایري پرداخت گردیده است که ماحصل این تسهیلات توسعه اي، ایجاد بالغ

 
بر 36 هزار شغل در این مناطق بوده است. 

مهدیان حجم تسهیلات پرداختی در مرحله پنجم طرح را 15 هزار میلیارد ریال تسهیلات اعلام نمود و افزود: در پایان مرحله پنجم،
حجم تسهیلات پرداختی بانک در این طرح به 40 هزار میلیارد ریال تسهیلات خواهد رسید که سهم 20 درصدي از مراحل اجرایی و

 
تخصصی طرح به نام بانک رقم خواهد خورد. 

 
حمایت بانک توسعه تعاون از مشاغل آسیب دیده از کرونا همچنان ادامه دارد 

مهدیان همچنین در پاسخ به سؤالی در خصوص اقدامات بانک توسعه تعاون در حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا،
اقدامات حمایتی این بانک در مواجهه با شرایط اقتصادي جدید به دلیل شیوع این ویروس را در چهار مرحله، قابل ذکر دانست و گفت:
بانک توسعه تعاون در حمایت از تعاونی ها در ایام کرونا در نخستین گام با حضور در تفاهم نامه چهارجانبه با حضور وزارت کار و رفاه
اجتماعی، صندوق کارآفرینی امید و صندوق سرمایه گذاري بخش تعاون اقدام به پرداخت تسهیلات حمایتی به این دسته از تعاونی ها

 
نموده است. 

وي گفت: در این بخش 100 میلیارد تومان با نرخ 4 درصد و بازپرداخت یک ساله پیش بینی شده است که تاکنون بالغ بر 263
شرکت تعاونی در این چهارچوب به بانک معرفی شده و بالغ بر 11 میلیارد تومان تسهیلات از سوي بانک توسعه تعاون در این راستا به
تعاونی هاي آسیب دیده از کرونا پرداخت گردیده است که تا پایان سال مجموع این حجم تسهیلات به صورت کامل پرداخت خواهد

شد که این نخستین اقدام مشترك با عنوان «جنبش بخش تعاون علیه کرونا» بوده است. 



مهدیان افزود: علاوه بر این، مبلغ 1 هزار میلیارد تومان براي حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا از محل منابع داخلی بانک
با نرخ 14 تا 18 درصد با بازپرداخت 24 ماهه از سوي بانک توسعه تعاون پیش بینی شده که از این میزان تاکنون بالغ بر 50 میلیارد

 
تومان به متقاضیان واجد شرایط پرداخت گردیده است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون تأکید کرد: همچنین بر اساس تکلیف بانک مرکزي به شبکه بانکی کشور، در اقدام بعدي اقساط سه ماهه
اسفند، فروردین و اردیبهشت، براي در حدود 48 هزار فقره اي که از تسهیلات قرض الحسنه بانک توسعه تعاون به مبلغ مجموعاً 55

 
میلیارد تومان استفاده کرده بودند، دریافت نشد و به مهلت سررسید بازپرداخت این تسهیلات افزوده گردید. 

وي تصریح کرد: همچنین بر اساس تصمیم دولت، مجموعاً مبلغی بالغ بر 35 میلیارد تومان تسهیلات یک میلیون تومانی به خانوارهاي

 
واجد شرایط یارانه پرداخت گردیده است. 

مهدیان به نقش عاملیتی بانک در پرداخت تسهیلات ده میلیون ریالی به سرپرستان خانوار اشاره نمود و در ادامه خاطرنشان کرد:
مطابق دستورالعمل بانک مرکزي، دریافت اقساط 48 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه در حجم 550 میلیارد ریال به مدت سه ماه به

 
پایان خرداد موکول گردید. 

وي با اشاره به تکالیف بانک توسعه تعاون در پرداخت تسهیلات ازدواج جوانان گفت: سهمیه بانک در سال پیشین سه هزار میلیارد
ریال بوده که تماماً پرداخت گردیده و در سال جاري نیز سهمیه شش هزار میلیارد ریال می باشد که تاکنون علیرغم شیوع کرونا و
محدودیت هاي به وجود آمده باگذشت چهار ماه از سال به میزان 960 میلیارد ریال پرداخت گردیده است و تسریع روند در ماه هاي

آتی کلیه تعهدات بانک در این حوزه اجرایی خواهد گردید.



با دست خودمان داریم خودمان را چال می کنیم

منبع: روزنامه صبح ساحلشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/05/20

اعضاي شوراي اسلامی شهر بندرعباس به افزایش فقر و
دستفروشی، بی توجهی به امکانات ورزشی، اشتغال بانوان و

 
ناهماهنگی نهادهاي مختلف انتقاد کردند. 

به گزارش صبح ساحل، اسلام باوقار، عضو دیگر شوراي
شهر بندرعباس در این دیدار گفت: همانطور که صنایع
مستقر در سایر شهرها از ورزش جوانان منطقه فعالیت خود
حمایت می کنند انتظار داریم صنایع بندرعباس نیز بهانه

 
ها را کنار بگذارند و وارد میدان شوند. 

وي اظهار کرد: مقوله ورزش جوانان استان یکی از دغدغه هاي مردم است و خیلی از شهروندان می گویند چرا در بندرعباس هیچکس

 
از این امر مهم حمایت نمی کند. 

باوقار ادامه داد: در شهرهایی مانند سیرجان، کرمان، خوزستان و اصفهان به دلیل وجود صنایعی که دارند، هرساله بالغ بر 40 تا 50

 
میلیارد از جانب این صنایع در بخش ورزش هزینه می شود. 

عضو شوراي شهر بندر عباس تصریح کرد: چرا بندرعباس نمی تواند از درآمدهاي نفتی سهمی داشته باشد، نمی تواند از صنایع سهمی

 
داشته باشد در حالی که همه شهرهاي کشور جز بندرعباس در تولیدات استان و شهر خود سهیم هستند؟ 

باوقار گفت: کسانی که از خارج استان می آیند فکر می کنند ما روي گنج نشسته ایم، ما آخر خط فقر هستیم، با دست خودمان داریم
خودمان را چال می کنیم؛ هر کسی می تواند به بندرعباس کمک کند، فکر مردمی باشیم که به ما رأي دادند ولی نتوانستیم
مشکلاتشان را حل کنیم، در ورزش استان وضع تا جایی بحرانی است که براي ویزیت پزشک پولی وجود نداشت یادمان نرود که تیم

 
آذرخش آنقدر در مضیقه مالی قرار گرفت که بطور کل نابود شد. 

 
نظر کاربران ثبت نظر شما 

 
براي این مطلب تا کنون نظري ثبت نشده است. 

 
 200 / 0

 
ثبت نظر 



 
- نظر شما پس از بررسی و تایید منتشر خواهد شد. 

- لطفا از بکاربردن الفاظ رکیک، توهین و تهمت به اشخاص حقیقی و حقوقی خودداري کنید.



راه اندازي هنرستان علوم و فنون دریایی در بندرعباس

منبع: روزنامه صبح ساحلشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/05/20

فرمانده منطقه یکم امامت نداجا در آئین انعقاد تفاهم نامه
همکاري بین منطقه یکم نیروي دریایی ارتش و آموزش و
پرورش هرمزگان گفت: هنرستان وابسته علوم و فنون
دریایی با اولویت اشتغال و بکارگیري دانش آموختگان این
هنرستان در رشته هاي مورد نیاز نیروي دریایی ارتش راه

 
اندازي می شود. 

به گزارش صبح ساحل، بنا بر اعلام روابط عمومی ارتش،
امیر دریادار دوم ستاد مجتبی محمدي در آئین انعقاد

تفاهم نامه همکاري بین منطقه یکم نیروي دریایی ارتش و آموزش و پرورش استان هرمزگان اظهار کرد: درصد بالایی از نیرو هاي

 
نظامی حوزه دریایی ارتش در بندرعباس مستقر هستند که سهم استان هرمزگان در جذب نیرو هاي متخصص رضایت بخش نیست. 

وي افزود: جذب نیرو هاي بومی مسائل و مشکلات مختلف نیرو هاي غیر بومی را ندارند و در همین راستا جذب نیروي بومی در
اولویت و رویکرد جدید نیروي دریایی قرار گرفته است و براي تحقق این هدف به دنبال توسعه هنرستان علوم و فنون دریایی در ناحیه

 
دو بندرعباس هستیم. 

دریادار دوم محمدي ادامه داد: این هنرستان می تواند یکی از منابع مهم تربیت و تأمین نیروي انسانی کارآمد و ماهر در رشته هاي

 
مختلف مورد نیاز نیروي دریایی ارتش باشد. 

فرمانده منطقه یکم امامت نداجا از اولویت جذب و به کارگیري فارغ التحصیلان این هنرستان در نیروي دریایی ارتش خبر داد و گفت:
هنرستان علوم و فنون دریایی ناحیه دو بندرعباس با محوریت رشته هاي مورد نیاز نیروي دریایی ارتش نظیر دریانوردي، مخابرات و
الکترونیک، مکانیک دریایی و ... در سال جدید اقدام به جذب نیرو می کند و دانش آموختگان این هنرستان ها بعد از اخذ دیپلم در

 
اولویت بکارگیري و جذب در نیروي دریایی ارتش قرار دارند. 

دریادار دوم محمدي اضافه کرد: نیروي دریایی ارتش می تواند در زمینه فراهم آوردن زیر ساخت ها و تأمین تجهیزات و نیز در اختیار
قرار دادن نیرو هاي متخصص به آموزش و پرورش یاري رساند تا با همکاري دوجانبه شرایط تربیت نیروي انسانی بومی بیش از پیش

 
مهیا شود. 

همچنین موسی دادي زاده مدیرکل آموزش و پرورش استان هرمزگان با تقدیر از دیدگاه آینده نگر و جامع فرمانده منطقه یکم نیروي
دریایی ارتش گفت: این پنجمین هنرستان علوم و فنون دریایی است که در استان هرمزگان و در راستاي تأمین نیروي انسانی مورد



 
نیاز نیروي دریایی ارتش و بنادر و دریانوردي راه اندازي می شود. 

وي افزود: راه اندازي این چنین هنرستان هایی در استان هرمزگان با دارا بودن بیش از 900 کیلومتر مرز هاي آبی می تواند گام

 
مؤثري در تحقق منویات مقام معظم رهبري مبنی بر توسعه اقتصاد دریا محور باشد. 

دادي زاده تصریح کرد: ما ضمن استقبال از پیشنهاد نیروي دریایی ارتش در ایجاد هنرستان علوم و فنون دریایی، در به ثمر رسانیدن

 
این مهم از هیچ کوشش و همکاري دریغ نمی کنیم. 

 
منبع:میزان 

 
نظر کاربران ثبت نظر شما 

 
براي این مطلب تا کنون نظري ثبت نشده است. 

 
 200 / 0

 
ثبت نظر 

 
- نظر شما پس از بررسی و تایید منتشر خواهد شد. 

- لطفا از بکاربردن الفاظ رکیک، توهین و تهمت به اشخاص حقیقی و حقوقی خودداري کنید.



انتقاد اعضاي شورا شهر بندرعباس از افزایش فقر و دستفروشی در استان

منبع: روزنامه صبح ساحلشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/05/20

اعضاي شوراي اسلامی شهر بندرعباس به افزایش فقر و
دستفروشی، بی توجهی به امکانات ورزشی، اشتغال بانوان و

 
ناهماهنگی نهادهاي مختلف انتقاد کردند. 

به گزارش صبح ساحل، فاطمه جراره رئیس شوراي شهر
بندرعباس، در دیدار اعضاي شوراي شهر بندرعباس با امام
جمعه این شهر و نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان، از
روند تعامل و هماهنگی بین ارگان ها و ادارات انتقاد کرد و
گفت: رفع تأخیر و ناهماهنگی بین سازمان ها اگر به

 
مطالبه عمومی بدل شود نتیجه بخش خواهد بود. 

وي افزود: در چند سال اخیر شاهد بهبود اوضاع هستیم اما با این حال نتیجه مورد انتظار هنوز حاصل نشده که این مسئله تنها

 
مختص شهر بندرعباس نیست و در تمام کشور می توان گفت این مسئله صادق است. 

رئیس شوراي شهر بندرعباس ادامه داد: در این باره می توان از شهرك پیامبر اعظم و مسکن مهر نام برد که یکی از موضوعات اساسی
بوده که خیلی از شهروندان درگیر بوده اند و تأخیر و تأمل در این موضوعات باعث شده تا تصمیمات به موقع گرفته نشود و ارزش
خود را از دست بدهند و کارها به موقع جلو نرود، سازمان ها و ادارات مختلف باید بیایند کمک کنند تا این تصمیمات گرفته شود و به

 
مرحله اجرا برسد تا بعد از سال هاي طولانی گشایشی در امورات شهروندان ایجاد شود. 

رئیس شوراي شهر بندرعباس گفت: اگر عجله نکنیم مسکن مهري که مد نظرمان است به بافت فرسوده نیز تبدیل خواهد اما مشکلات
اولیه آنها حل نشده و به قوت خود باقی خواهد ماند، مسکن مهر تنها یک مورد بود خیلی از موضوعات مشابه دیگر هم وجود دارد که

 
براي مردم مشکل ساز شده است. 

از ظرفیت فرهنگسراها استفاده شود حجت الاسلام احمد عامري سیاهویی، عضو شوراي اسلامی شهر بندرعباس نیز گفت: در گذشته
زیر ساختارهاي فرهنگی و اجتماعی چندانی در شهر فراهم نبود اما در حال حاضر پنج فرهنگسرا که براي هر کدام حداقل پنج

 
میلیارد تومان هزینه صرف شد در پنج نقطه بندرعباس دایر شده است. 

وي با بیان اینکه نیاز است فرهنگسراها تا در دو حوزه مدیریت فرهنگی و تجهیزات تقویت شوند، افزود: همچنین طرح فرهنگسراي

 
مجازي نیز در حال اجراست که امیدواریم با اجراي ایده هاي مطرح شده و همکاري مناسب، خدمتی به نظام و شهروندان انجام شود. 



با دست خودمان داریم خودمان را چال می کنیم اسلام باوقار، عضو دیگر شوراي شهر بندرعباس در این دیدار گفت: همانطور که
صنایع مستقر در سایر شهرها از ورزش جوانان منطقه فعالیت خود حمایت می کنند انتظار داریم صنایع بندرعباس نیز بهانه ها را کنار

 
بگذارند و وارد میدان شوند. 

وي اظهار کرد: مقوله ورزش جوانان استان یکی از دغدغه هاي مردم است و خیلی از شهروندان می گویند چرا در بندرعباس هیچکس

 
از این امر مهم حمایت نمی کند. 

باوقار ادامه داد: در شهرهایی مانند سیرجان، کرمان، خوزستان و اصفهان به دلیل وجود صنایعی که دارند، هرساله بالغ بر 40 تا 50

 
میلیارد از جانب این صنایع در بخش ورزش هزینه می شود. 

عضو شوراي شهر بندر عباس تصریح کرد: چرا بندرعباس نمی تواند از درآمدهاي نفتی سهمی داشته باشد، نمی تواند از صنایع سهمی

 
داشته باشد در حالی که همه شهرهاي کشور جز بندرعباس در تولیدات استان و شهر خود سهیم هستند؟ 

باوقار گفت: کسانی که از خارج استان می آیند فکر می کنند ما روي گنج نشسته ایم، ما آخر خط فقر هستیم، با دست خودمان داریم
خودمان را چال می کنیم؛ هر کسی می تواند به بندرعباس کمک کند، فکر مردمی باشیم که به ما رأي دادند ولی نتوانستیم
مشکلاتشان را حل کنیم، در ورزش استان وضع تا جایی بحرانی است که براي ویزیت پزشک پولی وجود نداشت یادمان نرود که تیم

 
آذرخش آنقدر در مضیقه مالی قرار گرفت که بطور کل نابود شد. 

اوضاع نگران کننده کودکان کار و زنان دست فروش همچنین رضا حیدري زاده عضو شوراي شهر بندرعباس گفت: شاهد افزایش فقر
در جامعه هستیم که سبب شده کودکان و زنان سرپرست خانوار به سوي دست فروشی در خیابان ها روي آورند و هر چه سریع تر

 
باید براي بهبود شرایطشان تدابیري اندیشه شود. 

وي با اشاره به وضعیت نامناسب معیشتی شهروندان این شهر اظهار کرد: در سطح جامعه مشاهده می کنیم که وضعیت معیشتی مردم

 
رو به فقر می رود که در این میان زنان سرپرست خانوار با بحران بیشتري رو به رو هستند. 

وي افزود: سر هر چهار راه مملو از کودکانی است که کسی به آنها توجه نمی کند، زنان بد سرپرست تا پس از نیمه شب کنار چهارراه
ها مشغول به کار هستند تا بتوانند از راه دست فروشی مایحتاج روزانه خانواده خود را تهیه کنند که باید براي سامان دادن به این

 
اوضاع تدابیري اندیشیده شود. 

حیدري زاده گفت: طرح هاي خوبی از جانب شهرداري و شوراي شهر مطرح شده است که از نمونه هاي بارز این طرح ها می توان به
تخصیص مکان هایی براي اشتغال زایی زنان در معبد هندوها اشاره کرد، بیان این معضلات و مشکلات نیاز به تلنگر دارد تا گفته و

 
پیگیري شود. 

سهم شهرداري از عوارض پرداخت شود مجید عسکري زاده، عضو شوراي شهر بندرعباس گفت: در بندرعباس همواره انگار تنها
شهرداري و آموزش و پرورش وجود دارد زیرا انتقاد همیشه به این دو نهاد بوده و هیچ وقت نشد در خصوص شرکت نفت و دیگر

 
صنایع انتقاد کنیم. 

وي ادامه داد: تمامی کنشگران استان از نمایندگان مجلس تا خود اعضاي شورا پیگیر استخدام نیروي بومی در این صنایع هستند و از



 
دیگر حوزه ها غفلت شده اند و دست صنایع باز گذاشته شده است تا به دلخواه خود رفتار کنند. 

عضو شوراي شهر بندرعباس افزود: صنایعی که در استان با نگاه ملی و فراملی مانند پالایشگاه ها، پتروشیمی ها و صنایع فولادي
فعالیت می کنند از مزایاي این استان استفاده می کنند و حتی گاهی باعث آسیب به زیرساخت ها می شوند و زیرساخت هاي
اجتماعی، فرهنگی، خدمات عمومی و فضاي سبز را تحت الشعاع قرار می دهند، قانون در چهارچوب اقتصادي چه وظیفه اي را در

 
قبال این مسائل براي صنایع طراحی کرده است. 

اشتغال زنان مغفول مانده است فرزانه آرامش، نایب رئیس شوراي شهر بندرعباس گفت: با این وجود که تعداد زنان تحصیل کرده در
بندرعباس کم نیست و این شهر به عنوان قطب اقتصاد کشور شناخته شده است اما شاهد این مسئله هستیم که بانوان سهم بسیار

 
ناچیزي در اشتغال دارند. 

وي اظهار کرد: بر کسی پوشیده نیست که بندرعباس قطب اقتصادي کشور است اما با این حال شاهد این هستیم که خانواده هایی با
اوضاع معیشتی بسیار نامناسب در این شهر زندگی می کنند که این مسئله باعث بروز بسیاري از آسیب هاي اجتماعی از جمله اعتیاد

 
شده است. 

ارگان ها از بار مسئولیت شانه خالی می کنند جواد بلارك، دیگر عضو شوراي شهر بندرعباس نیز گفت: دستگاه ها و ارگان ها از انجام

 
اموري که براي مردم مشکل اساسی ایجاد کرده شانه خالی کرده و به یکدیگر محول می کنند. 

وي با بیان اینکه این روزها بحث شورا و انتظارات مردم از شورا داغ است اما برخی تصورات و انتظارات که مردم دارند از اختیارات
شورا خارج است، تصریح کرد: به طور مثال در خصوص مشکلات بافت فرسوده بارها با استاندار جلسه برگزار شد براي حل مشکل
بافت فرسوده نیاز است که سازمان مسکن و شهرسازي ورود کند، ثبت با مردم همکاري کند و همچنین دیگر ارگان ها پاي کار بیایند

 
و براي تمام شهر تصمیم بگیرند. 

وي ادامه داد: شورا تخفیف خوبی براي بافت فرسوده داده است مسکن نیز در این راستا همکاري لازم را داشته باشد، همچنین براي

 
گرفتن سند محلات قدیمی و بافت فرسوده و سهل تر گرفتن جهت هزینه زمین از مردم را در نظر داشته باشند. 

نباید به اعتماد عمومی لطمه وارد شود اسماعیل بواشه عضو شوراي شهر بندرعباس گفت: دستگاه ها باید از بروز اتفاقات و حواشی

 
جلوگیري کنند زیرا وقوع این قبیل مشکلات اعتماد جامعه را از بین خواهد برد. 

 
وي ادامه داد: نهادهاي عمومی اگر نتوانند از فساد جلوگیري کنند بی اعتمادي در میان مردم ریشه خواهد دواند /. 

بواشه اضافه کرد: جایی که اعضاي شورا نمی توانند وظایف خود را به درستی انجام دهند و آن اختیاراتی که خود قانون گذار در
اختیارشان گذاشته کفایت نمی کند، لازم است نماینده ولی فقیه ورود کند زیرا شورا اختیاراتی مانند نمایندگان مجلس ندارند و در

 
بسیاري از موارد نمی توانند اظهار نظر کنند. 

 
منبع:ایمنا 

 
نظر کاربران ثبت نظر شما 



 
براي این مطلب تا کنون نظري ثبت نشده است. 

 
 200 / 0

 
ثبت نظر 

 
- نظر شما پس از بررسی و تایید منتشر خواهد شد. 

- لطفا از بکاربردن الفاظ رکیک، توهین و تهمت به اشخاص حقیقی و حقوقی خودداري کنید.



وزیر علوم: تغییر رشته فرزندان هیات علمی ممنوع شد

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/05/20

وزیر علوم با بیان اینکه موضوع انتقال فرزندان هیات علمی از طریق امتیاز ویژه کنکور ادامه دارد، گفت: اما تغییر رشته
فرزندان هیات علمی ممنوع شد.

 
20 مرداد 1399 - 14:04 

وزیر علوم با بیان اینکه موضوع انتقال فرزندان هیات علمی از طریق امتیاز ویژه کنکور ادامه دارد، گفت: اما تغییر رشته فرزندان هیات

 
علمی ممنوع شد. 

خبرگزاري مهر: منصور غلامی امروز در نشست خبري که به
صورت مجازي برگزار شد، درباره آخرین وضعیت بررسی
تسهیلات نقل و انتقال و تغییر رشته فرزندان اعضاي هیات علمی
گفت: امکان انتقال فرزندان هیات علمی سر جاي خودش است.
البته این انتقال چیزي جز روال معمول دانشگاه ها بوده است، اما
چون دانشگاه اصولاً در ترم یک، کمتر با انتقال موافقت می
کردند این تسهیلات براي آن ها در نظر گرفته شد که همچنان

 
پابرجا خواهد ماند. 

وي افزود: مورد بعدي امکان تغییر رشته بود که در تجدید نظري که صورت گرفت، مقرر شد از سال آینده تغییر رشته فرزندان هیات
علمی متوقف شود که اگر به تائید نهایی برسد، تغییر رشته متوقف می شود. هیچ سهمیه اي مازاد بر ظرفیت پذیرش نیست و فرزندان

 
اعضاي هیات علمی صندلی کسی را اشغال نمی کنند. 

وي درباره بومی گزینی گفت: فلسفه طرح و تصویب بومی گزینی به زمان نسبتاً دوري برمی گردد که برخی از موارد اعتراض هنوز
باقی است. برخی از دلایل تصویب طرح بومی گزینی مسائل و مباحث فرهنگی و رفاهی بوده است بنابراین هنوز نیاز به بحث دارد.
بحث دیگر امتیاز و ضریب افراد بومی براي پذیرش در دانشگاه هاي محل سکونت بود که موجب اعتراض این داوطلبان شده بود و
اظهار می کردند نمی توانند به دانشگاه هاي مطرح بروند؛ امیدواریم که این موضوع حل شود، ولی به سال تحصیلی و ورودي هاي

 
امسال نمی رسد. 

 
سال تحصیلی دانشجویان جدید الورود ابتداي آبان 

وزیر علوم ادامه داد: در برخی از رشته ها داوطلبان بدون نیاز به شرکت کردن در کنکور می توانند در سوابق تحصیلی شرکت و در
150 رشته انتخاب داشته باشند. داوطلبانی که در سوابق تحصیلی شرکت کرده اند به همراه کسانی که در آزمون شرکت می کنند



بعد از مشخص شدن نتایج آزمون و انتخاب رشته البته اگر آزمون سراسري در موعد مقرر برگزار شود، اوایل آبان ماه ثبت نام کنند. بر

 
اساس شرایط موجود و فضاي فعلی، احتمال دارد ترم پیش رو به صورت آموزش مجازي برگزار شود. 

وزیرعلوم با تاکید براینکه تبدیل دانش به ثروت را در وزارت علوم پیگیري کردیم، گفت: وزارت علوم مسئولیت 43 پارك علم و فناوري
را در کشور بر عهده دارد. قریب به 9 هزار شرکت مبتنی بر دانش و فناوري در کشور داریم و 6 هزار شرکت دانش بنیان هستند. در

 
سال هاي گذشته این شرکت ها دستاوردهاي فناورانه خود را به فروش رسانده اند. 

وي ادامه داد: فروش دستاوردهاي شرکت هاي دانش بنیان در سال 98 حدود 10 هزار میلیارد تومان بوده است. سال گذشته 80

 
میلیون دلار صادرات محصولات فناورانه شرکت هاي دانش بنیان داشتیم. 

غلامی افزود: 65 دانشگاه کشور در بین دانشگاه هاي معروف و مطرح دنیا قرار گرفته اند. خوشبختانه آموزش عالی کشورمان در

 
ارزیابی هاي جهانی، از نظر رشد علمی رتبه 15 کسب کرده است. 

 
نحوه استعلام اعتبار مدارك تحصیلی 

وزیر علوم تاکید کرد: پرونده هاي مختلفی در خصوص جعل مدرك در دادگاه ها و دادگستري ها در حال بررسی است. براي حل این
مسئله تمام سوابق مدارك تحصیلی فارغ التحصیلان روي سامانه ملی که قابل دسترس براي تمام ارگان هاي مختلف است در حال
فعال شدن است. این کار باعث می شود هر جا کسی مدرکی ارائه می دهد با وارد کردن کد ملی دانش آموخته، بتواند استعلام مدرك

 
را بگیرد. 

غلامی ادامه داد: دانشگاه هاي غیرانتفاعی علاوه بر این سامانه باید یک کد کیو آر را هم روي مدرك ثبت کنند که با آن کد می توان
به اصالت آن پی برد. براي مدارك دانشگاه آزاد علاوه بر سامانه ملی ارزیابی تحصیلی، سامانه داخلی هم توسط دانشگاه تعریف شده

 
است که بر اساس گزارش رئیس دانشگاه آزاد این سامانه هم در حال نهایی شدن است. 

وي افزود: دستگاه هاي مختلف با مراجعه به این سامانه اعتبار مدرك را می توانند بسنجند، هر چند تا جا افتادن این سامانه ممکن

 
است برخی اقدام به جعل کنند، ولی براي آن ها هم مثل سابق، نظارت وجود دارد. 

 
استخدام اعضاي هیات علمی از طریق فراخوان جذب 

وي درباره روند جذب استادان حق التدریسی گفت: در دانشگاه ها همکاري با استادان از طریق شرکت در فراخوان ها و طی مراحل
جذب صورت می گیرد. برخی حق التدریس و یا استخدام یک ارگان دیگر هستند و بنا به تخصصشان دانشگاه ها از آن ها می خواهند

 
به صورت حق التدریس در دانشگاه تدریس کنند. 

وي ادامه داد: تعدادي هم هستند که فارغ التحصیل دکتري و کارشناسی ارشد هستند و آن ها بر حسب صلاحیت و شایستگی به
دانشگاه می روند و به عنوان حق التدریس فعالیت می کنند. این افراد در پایان ترم هیچ رابطه دیگري با دانشگاه ندارند جز اینکه
قرارداد دیگري منعقد شود. در مجموع باید گفت متقاضیان براي جذب هیات علمی شدن باید از مسیر فراخوان جذب عبور کنند و

 
مسیر دیگري براي استخدام وجود ندارد. 



 
ترم تحصیل آینده ترکیبی از حضوري و مجازي با تاکید بر آموزش هاي مجازي 

وي افزود: طرحی هم داریم که اگر شرایط مناسب باشد دانشجویان جدید براي آشنا شدن با دانشگاه به مدت 2 تا 3 هفته به صورت
حضوري در دانشگاه حاضر شوند خوابگاه به آنان ارائه می شود و در کنار این دانشجویان تعدادي از دانشجویان پذیرفته شده در سال
هاي قبل که واحد عملی و تحقیقاتی دارند و بر اساس برنامه هایی منطبق با پروتکل هاي بهداشتی در دانشگاه حضور پیدا می کنند
که نحوه حضور آن ها در اختیار دانشگاه ها است. در مجموع ترم تحصیلی آینده ترکیبی از حضوري و مجازي با تاکید بر آموزش هاي

 
مجازي خواهد داشت. 

 
درخواست اینترنت رایگان را مطرح کرده ایم 

وزیر علوم ادامه داد: ترم قبل در وضعیت اضطرار بودیم و با تمام این شرایط اینترنت رایگان را در اختیار دانشجویان قرار دادیم و براي
نیمسال بعدي هم درخواست اینترنت رایگان را مطرح کرده ایم. دانشگاه ها تلاش می کنند براي دانشجویان امکانات سخت افزاري
بیشتر فراهم کنند تا مشکلات و موانع موجود برطرف شود. آموزش مجازي و شیوع کرونا در این دوران نتایج ارزشمندي را براي ما به

 
دنبال داشته است که براي ترم هاي بعد به عنوان سرمایه مورد استفاده قرار خواهد گرفت. 

 
طرح ساماندهی موسسات آموزش عالی آماده اجرا 

وي درباره زمان اجراي طرح ساماندهی آموزش عالی گفت: طرح ساماندهی آموزش عالی کشور در وزارت علوم تدوین شده و چون
مصوبه شوراي عالی انقلاب فرهنگی را داشته، کلیات طرح به تصویب شورا رسیده و آماده اجراست. بر این اساس دانشگاه ها و
موسسات آموزش عالی در تمام نقاط کشور باید ماموریت هاي مشخص علمی آموزشی داشته باشند. در وهله اول به اختیار خود
دانشگاه ها واگذار شده و بخشی در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی این اقدامات انجام شده است البته پیگیر اجراي آن در سایر

 
دانشگاه ها نیز هستیم تا در سایر بخش ها هم اجرایی شود. 

غلامی ادامه داد: بر اساس این طرح باید مشخص شود نقشه آموزش و تحقیقات و فناوري در مسیر توسعه منطقه چیست و جمع
بندي استان ها براي تعریف نقش ملی براي تک تک موسسات و دانشگاه ها تعریف شود. علاوه بر این تعدادي از دانشگاه ها پذیرش
دانشجوي خارجی دارند و در رشد و توسعه علمی در فضاي بین المللی جایگاه ویژه اي دارند و براي آن ها هم ماموریت بین المللی
تعریف می شود. در مجموع براي دانشگاه ها به ترتیب ماموریت بین المللی، ملی، منطقه اي و استانی را در طرح ساماندهی در نظر

 
داریم که منجر به این می شود که تمام دانشگاه ها در شبکه ملی قرار بگیرند و به این وسیله این شبکه علمی ساماندهی می شود. 

 
آموزش مجازي مبناي آموزش دانشجویان خارجی در ترم جدید 

وي درباره وضعیت دانشجویان خارجی مشغول به تحصیل در کشور افزود: تعدادي از دانشجویان خارجی از کشور خارج شدند و برخی
هم در داخل کشور باقی ماندند. مبنا براي این دانشجویان آموزش مجازي خواهد بود. ارائه خدمات دانشجویی به دانشجویان خارجی با
دانشجویان داخلی تفاوتی ندارد. ظرفیت جدیدي در پذیرش دانشجویان خارجی در این شرایط به دست آورده ایم که بعد از کرونا آن

 
را ادامه می دهیم. 

 
استفاده از ظرفیت ورزشگاه ها براي برگزاري کنکور 



وزیر علوم درباره استفاده از ظرفیت ورزشگاه ها براي برگزاري کنکور سراسري گفت: اگر تغییري در پروتکل هاي بهداشتی روي بدهد

 
آن زمان از فضاي ورزشگاه ها براي کنکور سراسري استفاده خواهد شد. 

وي درباره رصد اشتغال فارغ التحصیلان افزود: در دو سال اخیر تمرکز بیشتري روي رصد اشتغال داشتیم. دانش آموخته هاي سال
هاي 92 به بعد را رصد کردیم. گزارش ها از سال 92 تا 95 نشان می دهد بالاي 50 درصد در کارشناسی، کارشناسی ارشد بالاي 70

 
درصد و در دکتري بالاي 85 درصد مشغول به کار شده اند. 

وزیر علوم ادامه داد: اینکه شغل این فارغ التحصیلان چیست را نمی دانیم و فقط از طریق بیمه و واریزي این آمار را به دست آورده
ایم. آمار بعد از سال 95 را هنوز در دست نداریم. در مقاطع ارشد، تعداد داوطلبان به فشردگی قبل نیست؛ این نشان می دهد که

 
تمایل ورود به بازار کار بیشتر شده است. 

 
اگر پروتکل جدیدي براي کنکور سراسري ابلاغ شود اجرا می کنیم 

غلامی درباره فاصله صندلی ها در کنکورهاي برگزار شده، گفت: فاصله صندلی ها، اعلامی وزارت بهداشت بود اما در برخی مراکز
برگزار کنندگان از پروتکل ها عدول کردند. فاصله ابلاغی یک متر و 60 است. اگر پروتکل جدیدي براي کنکور سراسري ابلاغ شود و

 
رعایت 2 متر فاصله بین صندلی ها ابلاغ شود، حتماً آن را اجرا می کنیم. 

وزیرعلوم در ادامه ضمن تبریک اعیاد و روز خبرنگار گفت: حرفه خبرنگاري جزء وظایف حساس، پر زحمت، پر مشقت و در بعضی از
شرایط پر ریسک و خطر است.



نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیأت وزیران

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/05/20

سخنگوي شوراي نگهبان آخرین نظرات این شورا درباره اساسنامه هاي هیأت وزیران را اعلام کرد.

 
20 مرداد 1399 - 13:47 

 
سخنگوي شوراي نگهبان آخرین نظرات این شورا درباره اساسنامه هاي هیأت وزیران را اعلام کرد. 

خبرگزاري فارس: عباسعلی کدخدایی سخنگوي شوراي نگهبان
در نشست خبري امروز (دوشنبه، 20 مرداد 1399) نظرات
شوراي نگهبان در خصوص اساسنامه هاي هیأت وزیران را تشریح

 
کرد که متن کامل آن به شرح زیر است: 

 
اصلاحیه اساسنامه صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون 

مصوب جلسه مورخ یکم تیر ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/25 شوراي نگهبان مورد بحث و

 
بررسی قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 

 
اساسنامه فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران 

مصوب جلسه مورخ چهاردهم مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/18 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

 
1_ در ماده 1، 

1_1_ حذف عبارت لزوم مراعات شئون اسلامی در فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی در این مصوبه، نسبت به اساسنامه فعلی

 
فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_1_ با توجه به اینکه در این ماده به «منشور المپیک» ارجاع داده شده و فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي آن تعریف

 
شده است، لازم است این منشور ارسال شود تا اظهارنظر ممکن گردد. 

3_1_ با توجه به این که فعالیت فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي منشور المپیک و رعایت قوانین و مقررات مربوط دانسته شده است،
از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مفاد منشور المپیک و قوانین و مقررات داخلی کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 



4_1_ از آنجایی که اساسنامه کمیته ملی پارالمپیک براي بررسی به شوراي نگهبان ارسال نشده و پیش از این نیز در نامه اي به
شماره 14947/102/98 مورخ 1398/10/8 بی اعتبار بودن اساسنامه آن اعلام شده است، از این رو در قانونی بودن این کمیته ابهام

 
وجود دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

5_1_ از این جهت که مشخص نیست آیا «قوانین و مقررات مربوط» که فدراسیون هاي ورزشی مکلف به مراعات آن ها شده اند، اعم

 
از مقررات داخلی یا خارجی است ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 5، رسمی دانستن زبان انگلیسی در مکاتبات بین المللی با اصل 15 قانون اساسی مغایر است. 

 
3_ در ماده 6، 

1_3_ در بند 3، در عبارت هاي «ارزش هاي فرهنگی - اخلاقی» و «اصول و فلسفه المپیک» ابهام وجود دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

2_3_ در بند 4، مقصود از شفافیت، بی طرفی، عدالت جنسیتی، مذهبی و قومی به عنوان اسباب تحقق اصول مدیریت مطلوب

 
مشخص نبوده و ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
4_ در ماده 7، 

1_4_ در بیان وظایف و اختیارات فدراسیون در این ماده، لازم است قید «در چهارچوب موازین شرع و قوانین و مقررات مربوطه»

 
اضافه شود والاّ داراي اشکال خواهد بود. 

 
2_4_ اطلاق بند 12، نسبت به موارد مربوط به داوري در خصوص اموال عمومی، مغایر اصل 139 قانون اساسی شناخته شد. 

3_4_ اطلاق بند 16، در خصوص الزام به اجراي مقررات موضوع این بند، نسبت به مقرراتی که در آینده به تصویب می رسند و
همچنین نسبت به تعهدات بین المللی در این خصوص که به تصویب مجلس شوراي اسلامی نرسیده باشد، مغایر اصل 85 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

4_4_ در بند 21، در خصوص اتخاذ تدابیر لازم براي مقابله با هرگونه تبعیض، عبارت «هرگونه تبعیض» ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

5_4_ بند 22، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مقررات داخلی و بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
5_ در ماده 9، 

1_5_ عدم ذکر شرایطی از قبیل عدم سوءشهرت، عدم وجود سابقه کیفري مؤثر براي عضویت در فدراسیون، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

2_5_ بند 3، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین قوانین و مقررات داخلی و دستورالعمل هاي ابلاغی توسط نهاد

 
هاي بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
6_ در ماده 13، 

1_6_ عدم ذکر شروط وثاقت و امانت، عدم سوءشهرت، عدم سابقه کیفري مؤثر و موارد مشابه در خصوص اعضاي مجمع عمومی

 
فدراسیون خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_6_ بند هاي 8، 9 و 10، از آنجا که مشخص نیست فدراسیون هاي ورزشی دانش آموزي، کارگري و دانشگاهی اساسنامه معتبر

 
دارند یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

7_ تبصره 3 ماده 14، با توجه به این که مقرر شده است مصوبات مجمع از یک سو نباید در تعارض با قوانین و مقررات ملی باشد و از
سوي دیگر بر رعایت ملاحظات بین المللی تأکید شده است، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین و مقررات

 
ملی و ملاحظات بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

8_ در جزء (الف) بند 1 ماده 25، اطلاق تعیین وظایف کمیته هاي دائمی منطبق با ضوابط فدراسیون جهانی، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 



 
9_ استفاده از واژه «کاندیدا» در تبصره ماده 26، مغایر اصل 15 قانون اساسی شناخته شد. 

 
10_ در ماده 27، 

1_10_ در بند 2، اطلاق واگذاري تصویب آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی توسط مجمع عمومی، مغایر اصول

 
85 و 138 قانون اساسی شناخته شد. 

2_10_ با توجه به اینکه به موجب بند 2، «آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی» باید با مقررات فدراسیون جهانی
و آسیایی مربوط و قوانین و مقررات جاري کشور مطابقت داشته باشد، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین

 
و مقررات داخلی و مقررات نهاد هاي بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
3_10_ در تبصره 3، قطعی دانستن آراي کمیته تجدیدنظر انضباطی، مغایر اصل 156 قانون اساسی شناخته شد. 

11_ عدم ذکر شرط وثاقت و امانت در تبصره 2 ماده 14، در خصوص کلیه اعضاي هیأت رئیسه فدراسیون، در ماده 22، در خصوص
نامزد هاي ریاست فدراسیون، در جزء (ب) بند 1 ماده 25، در خصوص روساي کمیته هاي دایمی فدراسیون و در بند 1 ماده 27، در

 
خصوص اعضاي کمیته هاي انضباطی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
تذکرات: 

1_ با توجه به اینکه این اساسنامه به استناد تبصره بند 11 ماده واحده قانون فهرست نهاد ها و مؤسسات عمومی غیردولتی به تصویب

 
رسیده است، لازم است تا استناد مذکور در مقدمه مصوبه اصلاح گردد. 

 
2_ در بند (ث) ماده 22، واژه «تربیت بدنی» اصلاح گردد. 

 
اساسنامه صندوق کارآفرینی امید 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ هفده ام مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت به تصویب هیأت وزیران رسیده است؛ در جلسه مورخ

 
1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ در تبصره ماده 5، علاوه بر مستثنیات ذکر شده، مواردي از قبیل «اباحه و هبه به عنوان خاص» نیز لازم است ذکر شود و الاّ

 
خلاف موازین شرع خواهد بود. 

 
2_ در ماده 12، ایراد سابق این شورا کماکان به قوت خود باقی است. 

 
اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور 

مصوب جلسه مورخ بیست و یکم خرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان

 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ با توجه به این که بر اساس قانون حمایت از معلولان، بانک مرکزي به صورت منجز مکلف شده است مجوز هاي لازم جهت
تأسیس صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت را در چهارچوب قوانین و مقررات مربوطه در اختیار وزارت قرار
دهد، حکم مندرج در تبصره مبنی بر اینکه «در صورت انجام عملیات بانکی توسط صندوق، مجوز هاي لازم از بانک مرکزي جمهوري
اسلامی ایران اخذ می شود» از این جهت که مقصود این است که آیا در این صندوق عملیات غیربانکی نیز انجام می شود یا خیر ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در بند (ج) ماده 6، عدم ذکر شرط وثاقت و امانت، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

3_ در بند (ب) ماده 13، عدم ذکر لزوم وجود شرط وثاقت و امانت و سایر شرایط تخصصی براي وکیل صندوق در مقابل سایر

 
اشخاص حقیقی و حقوقی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
4_ در بند (ب) ماده 15، اطلاق درآمد مذکور از این جهت که شامل معاملات ربوي نیز می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد. 



 
اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري 

مصوب جلسه مورخ سی ام مرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ تبصره ماده 1، از این جهت که روشن نیست آیا شرکت از شمول همه قوانین مستثنی می گردد و یا صرفاً از شمول دو قانون
مذکور مستثنی شده است و همچنین از این حیث که مشخص نیست آیا شرکت فقط از شمول قوانین مصوب آتی مستثنی خواهد

 
شد یا از شمول قوانین گذشته نیز استثنا می شود، ابهام دارد، پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 3، 

1_2_ اعطاي وظیفه «سیاست گذاري» در زمینه هاي فنی، اقتصادي، بازرگانی داخلی و بین المللی، حمل ونقل هوایی کشور در بند
1 و همچنین اعطاي این وظیفه در خصوص خدمات ناوبري هوایی کشوري در بند 14 به سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر اصل 85

 
قانون اساسی شناخته شد. 

2_2_ در بند 18، از آن جهت که مشخص نیست نظر نیرو هاي مسلح در خصوص انعقاد تفاهم نامه هاي مذکور از سوي سازمان

 
هواپیمایی کشوري لازم الرعایه است یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_2_ در بند 26، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «استفاده از خدمات، دانش و مشاوره بخش غیردولتی داخلی و
خارجی» سایر قوانین و مقررات کشور ازجمله اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و

 
قوانین مرتبط با این موضوع رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_2_ در بند 27، عدم ذکر شمول حکم مندرج در مصوبه شماره (529) شوراي عالی امنیت ملی در این بند، مغایر اصل 176 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

5_2_ تبصره ماده 3، از این جهت که مشخص نیست شامل اماکن و مستحدثات نظامی و امنیتی مربوط به فرودگاه ها و ... نیز می

 
شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ لزوم تبعیت نیرو هاي مسلح از اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري در امور مرتبط با وظایف سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر
اصل 110 قانون اساسی شناخته شد. توضیح آنکه با توجه به اینکه این اساسنامه پس از تصویب مصوبه شماره (529) شوراي عالی
امنیت ملی به تصویب رسیده است، همه احکام مذکور در آن مصوبه در خصوص سازمان هواپیمایی کشوري که اساسنامه آن جدیداً به

 
تصویب رسیده است قابل تسري نیست و این امر منوط به تصریح شوراي عالی امنیت ملی است. 

4_ در ماده 5، عدم ذکر شرط اسلام و ایمان در خصوص رئیس سازمان هواپیمایی کشوري با توجه به وظایف مذکور در ماده 6 براي

 
رئیس سازمان، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
5_ در ماده 6، 

1_5_ در بند 6، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «خرید خدمات فنی و مهندسی و هرگونه خدمات مشاوره از اشخاص
حقیقی و حقوقی داخلی و خارجی» اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و قوانین

 
مرتبط با این موضوع و سایر قوانین و مقررات کشور رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_5_ با توجه به تجویز امکان تفویض بخشی از اختیارات رئیس سازمان به افراد دیگر به موجب تبصره 1 ماده 6، عدم ذکر شرایط
مذکور در خصوص رئیس سازمان در مورد افرادي که امور به آن ها تفویض می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد.



اشتغال پایدار مهمترین هدف کمیته امداد در پرداخت تسهیلات است

منبع: تابناكشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/05/20

 
اشتغال پایدار مهمترین هدف کمیته امداد در پرداخت تسهیلات است 

  معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان مرکزي گفت:در یک سال گذشته از مجموع 3942 فقره تسهیلات پرداختی وثبت
شده در سامانه مدیریت فرایند کسب وکار تعداد 3660 طرح اشتغال و خودکفایی معادل 93 درصد از تسهیلات پرداختی مربوط به

 
طرح هاي ایجادي با رویکرد ایجاد اشتغال پایدار وتوانمند سازي بوده است. 

به گزارش تابناك مرکزي، مجید مشهدي بابیان اینکه اشتغال پایدار مهمترین هدف کمیته امداد در پرداخت تسهیلات است افزود:
ایجاد فرصت شغلی از آموزش شروع شده و بعد از انجام مشاوره هاي شغلی و آماده سازي طرح توجیهی مراحل معرفی به بانک براي

 
پرداخت تسهیلات انجام می شود. 

وي یادآورشد: تعداد227 طرح نیز توسعه اي معادل 6 درصد با رویکرد توسعه و ارزش زنجیره مالی طرح وتعداد 55 طرح شامل
تسهیلات مجدد با رویکرد جلوگیري از رکود و غیرفعال شدن طرح ها که معادل یک از کل تسهیلات می باشد به مددجویان و

 
نیازمندان تحت حمایت پرداخت شده است. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان با اشاره به راه اندازي مدیریت توسعه مشاغل نوین، نوآورانه و دانش بنیان در معاونت
اشتغال کمیته امداد، گفت: در این بخش کارهاي مختلفی براي پشتیبانی طرح هاي دانش بنیان و ایده هاي خلاق انجام می شود که
یکی از مهم ترین اقدامات در این راستا، راه اندازي صندوق «حمایت از طرح هاي نوین و دانش بنیان» تحت عنوان «صندوق نوید»

 
است. 

وي افزود: افرادي که ایده هاي نوآورانه دارند، می توانند ایده هاي خود را در صندوق نوید به آدرس navidfund.com ثبت و از

 
حمایت هاي آن بهره مند شوند. 

مشهدي اظهارداشت : صندوق نوید با هدف حمایت از ایده هاي متخصصان، کارآفرینان و نخبگان، با تأکید بر مددجویان مورد حمایت
کمیته امداد به صورت مشترك با مؤسسه دانش بنیان برکت ایجاد شده و پس از بررسی و هدایت طرح ها، قرارداد سرمایه گذاري بر

 
روي طرح را منعقد می کند. 

وي در پایان بابیان اینکه مددجویان کمیته امداد تنها مصرف کننده نیستند افزود: هم اکنون مددجویان تحت حمایت این نهاد به
عنوان کارآفرینان برتر کشوري در عرصه هاي تولید فعالیت می کنند و هدف کمیته امداد استقلال فرهنگی، اقتصادي و اجتماعی

خانوارهاي تحت حمایت است.



رفع مشکل اشتغال ایثارگران نیازمند نگاه ریشه اي است

منبع: تابناكشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/05/20

 
رفع مشکل اشتغال ایثارگران نیازمند نگاه ریشه اي است   

 
مدیرکل بنیاد مرکزي گفت: رفع مشکل اشتغال ایثارگران نیازمند نگاه ریشه اي و کار و مدیریت جهادي است. 

به گزارش تابناك مرکزي، مرتضی انصاري فر در جلسه با مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان مرکزي، ضمن تبریک دهه ولایت، با
اشاره به امضاي تفاهم نامه هاي تهیه مسکن و اشتغال ایثارگران ریاست عالی بنیاد با وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: این تقاهم

 
نامه در 10 ماده و 24 بند تنظیم شده است. 

وي یادآورشد: این تفاهم نامه با نگاه به تحقق بخشیدن به قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران تهیه شده است و یکی از بخش

 
هاي مهم آن مربوط به ماده 21 این قانون و موضوع اشتغال ایثارگران است . 

وي با اشاره به ضرورت ساماندهی اشتغال و کارآفرینی ایثارگران گفت: با توجه به وجود مشکلات فراوان در این حوزه تمام تلاش خود
را می کنیم که با استفاده از ظرفیت هاي موجود در استان و با تأسی به منویات رهبر معظم انقلاب و با رویکرد اقتصاد مقاومتی، در

 
راستاي تحقق شعار استراتژیک «جهش تولید» گام برداریم. 

انصاري فر به ماده 21 قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران اشاره کرد و افزود: تمام دستگاه هایی که به نحوي از بودجه عمومی

 
استفاده می کنند باید 25 درصد از استخدام ها را به ایثارگران تخصیص دهند. 

وي با اشاره به روان سازي خدمان اداره صنعت، معدن و تجارت استان به ایثارگران معزز تاکید کرد:براي پیشبرد اهداف دو دستگاه هر

 
ماه جلسه اي براي پیگیري مسائل ایثارگران برگزار شود و و این کار نیازمند کار جهادي است . 

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان مرکزي گفت:خدمت به ایثارگران یک وظیفه ملی و عقیدتی و ایمانی است و همانگونه که

 
ایثارگران معزز در فکر ما داراي اولویت هستند در عمل نیز اینگونه است. 

جعفري با اشاره به اینکه باید در استان نیازسنجی نیروي انسانی را انجام دهیم ، گفت:با مشارکت و همدلی سایر دستگاه ها و تهیه
آماري از تخصص ایثارگران معزز و نیاز سنجی دستگاه هایی که نیازمند نیروي انسانی هستند می توانیم قدم هاي موثر و خوبی در

این راستا برداریم.



وام خوداشتغالی 50 میلیون تومانی براي فرزندان بازنشستگان نیروهاي مسلح

منبع: اکو فارسشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/05/20

اکوفارس: مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از اعطاي وام 500 میلیون ریالی قرض الحسنه
خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی به فرزندان بازنشستگان نیروي مسلح از ابتداي سال 99 خبر داد.

اکوفارس: مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از اعطاي وام 500 میلیون ریالی قرض الحسنه
خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی به فرزندان بازنشستگان نیروي مسلح از ابتداي سال 99 خبر داد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح، «محمدرضا رحیمی» روز دوشنبه با تشریح عملکرد این موسسه در سال گذشته اظهار داشت:
خوشبختانه با همکاري و همراهی قسمت هاي مختلف سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح، موسسه توانمندسازي موفق به ارائه

 
خدمات در بستر الکترونیک شده است که این امر منجر به ارتقاي کیفیت و سرعت خدمات به بازنشستگان شده است. 

مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح افزود: این موسسه با هدف توانمندسازي و کمک به ایجاد اشتغال براي
فرزندان، از ابتداي سال 1399 با تدوین شیوه نامه اجرایی، اعطاي وام قرض الحسنه براي خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی فرزندان

 
بازنشستگان معزز نیروهاي مسلح را شروع و اقدام به پرداخت وام هاي قرض الحسنه کرده است. 

به گفته رحیمی این وام به دو صورت اشتغال زایی تا مبلغ 500 میلیون ریال با کارمزد 4درصد و همچنین تسهیلات کم بهره (با توجه

 
به طرح توجیهی) خواهد بود. 

وي همچنین گفت: حق عضویت هاي کسر شده از بازنشستگان نیروهاي مسلح در صندوق وام این مؤسسه تجمیع شده و تمام وجوه

 
تجمیعی در ابتداي هر ماه در قالب وام هاي قرض الحسنه با بازپرداخت 36 ماهه عیناً به اعضا پرداخت می شود. 

مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح تاکید کرد: موسسه توانمندسازي در سال گذشته، 130 میلیارد تومان
منابع حاصل از حق عضویت هاي کسر شده را در قالب وام معیشتی، جهیزیه، حمایت از تعاونی ها و اشتغالزایی به 14هزار نفر از
بازنشستگان نیروهاي مسلح پرداخت نکرده است و بازنشستگان عضو مؤسسه به منظور ثبت نام و دریافت وام می توانند به ادارات کل

 
ساتا در استان خود مراجعه کنند. 

وي عضویت در صندوق وام مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح را داوطلبانه دانست و تصریح کرد: حق عضویت هاي
کسر شده، جنبه پس انداز داشته و در صورت انصراف، تمام مبالغ کسر شده به حساب حقوق هر فرد واریز خواهد شد و متقاضیان به
منظور عضویت یا انصراف از عضویت و دریافت حق عضویت هاي ذخیره شده، می توانند به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در

 
سراسر کشور مراجعه کنند. 

مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح اظهار داشت: در کنار صندوق وام، این مؤسسه اقدام به ارائه خدمات
رفاهی و حمایتی به جامعه پیشکسوتان کرده که تمامی منابع آن از سوي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح(ساتا) و بودجه

 
دولتی تأمین می شود. 



رحیمی خاطرنشان کرد: در سال گذشته 115هزار نفر از بازنشستگان نیروهاي مسلح و خانواده هاي آنها به سفرهاي زیارتی، سیاحتی
و عتبات عالیات اعزام شدند که عزیزان می توانند با مراجعه به سامانه Saba.esata.ir:7091/safar از خدمات گروه هتل هاي
متین، مراکز رفاهی اقامتی طرف قرارداد و براساس قیمت تمام شده و با تخفیف بسیار مناسب به صورت اقساط 15 ماهه استفاده

 
کنند. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از ارائه خدمات سفر به 12هزار نفر از بازنشستگان معسر و نیازمند خبر
داد و اظهارداشت: ارائه خدمات حمایتی در قالب پرداخت کمک هاي بلاعوض و وام هاي قرض الحسنه به 11هزار نفر از بازنشستگان
نیازمند از دیگر اقدامات و خدمات مؤسسه است که بازنشستگان می توانند براي استفاده از خدمات حمایتی به ادارات کل ساتا در

 
استان خود مراجعه کنند. 

رحیمی با اشاره به پرداخت یارانه آموزش و مهارت افزایی به 10هزار نفر از فرزندان بازنشستگانی که از دوره هاي آموزشی انستیتو
ایزایران استفاده کرده اند، تصریح کرد: بازنشستگان براي استفاده از یارانه مذکور می توانند به وب سایت انستیتو ایزایران (قسمت

 
طرح باقرالعلوم) مراجعه کنند. 

وي درخصوص طرح هایی که توسط این مؤسسه به اجرا درآمده است، گفت: آموزش مراقبت از بازنشستگان سالمند و بیمار (طرح
مهتاب)، طرح بازار اجتماعی کسب و کار بازنشستگان نیروهاي مسلح در پلتفرم کوکباز به نشانی ( kookbaz.ir) ازجمله طرح هایی
هستند که در جهت ارتقاي منزلت و کیفیت زندگی بازنشستگان توسط مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به مرحله

اجرا درآمده است.



وزیر علوم: برنامه ریزي براي حذف کنکور آغاز شد

منبع: خبرخودروشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/05/20

خبرگزاري فارس: وزیر علوم با بیان اینکه رقابت در کنکور در رشته هاي پزشکی و براي 109 هزار صندلی و کمتر از 11 درصد
ظرفیت پذیرش دانشگاه ها است، گفت: داوطلبان خود ارزیابی داشته باشند که اگر نیاز به شرکت در کنکور ندارند از ظرفیت پذیرش

 
بدون کنکور بهره ببرند. 

منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در یک نشست خبري به مناسبت روز خبرنگار با خبرنگاران حوزه آموزش عالی گفت وگو

 
کرد. 

وي گفت: خبرنگاري شغلی سخت است که در برخی حوزه ها
سختی کار بیشتر است؛ همچنان که در جنگ هم خبرنگارانی را
داشته ایم که شهید و جانباز شده اند و هم اکنون هم خبرنگارانی

 
هستند که از جان و مال خود می گذرند. 

غلامی گفت: امانت داري، صداقت و به روز بودن اخبار، کمک به
همه آحاد مردم است و نمی توان ارزش خبرنگاري را به راحتی

 
مشخص کرد. 

 
داوطلبان اگر نیاز نیست در کنکور شرکت نکنند 

وي گفت: این روزها بیشتر اخبار درباره کنکور است. کنکورها با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار شد که به گفته مسوولان، کنکور

 
دکترا 85 درصد و کنکور کارشناسی ارشد را 91 درصد منطبق با پروتکل ها اعلام کردند. 

وي گفت: داوطلبان توجه کنند که تعداد زیادي رشته و محل دانشگاهی داریم که ضرورتی به شرکت در آزمون براي این رشته ها
وجود ندارد. سال قبل هم همین طور بوده است. حدود 400 هزار نفر صندلی و محل کد رشته در دانشگاه هاي دولتی از طریق بدون
آزمون (20 درصد)، 45 درصد نوبت دوم، 98 درصد ظرفیت غیر دولتی و آزاد از طریق بدون آزمون پذیرش می شوند. یعنی نمره

 
آزمون کنکور تاثیري در پذیرش آنان ندارد و داوطلبان بدون کنکور می توانند در این رشته ها تحصیل کنند. 

غلامی اظهار داشت: تراکم براي رشته هاي پزشکی است که رقابت براي 109 هزار صندلی یعنی کمتر از 11 درصد ظرفیت پذیرش

 
دانشگاه ها است. 



غلامی افزود: یعنی اگر داوطلبان می بینند که نیاز به شرکت در آزمون نیست، در کنکور حضور پیدا نکند. یعنی یک خود ارزیابی

 
داشته باشند و نگران الزام شرکت در آزمون نباشند. 

به گفته غلامی، در سال هاي اخیر وزارت علوم سعی کرده بخش پذیرش دانشگاه ها از خارج از مسیر کنکور را جا بیاندازد که

 
امیدواریم در دوران کرونا این موضوع بیشتر تقویت شود. 

وي گفت: حذف کنکور قبلا برنامه ریزي شده است و حرکت به این سمت شروع شده است و در کرونا اطلاع رسانی درباره این موضوع

 
شفاف تر شده است. براي بحث حذف کامل کنکور هم برنامه ریزي هایی شده که نیاز به همکاري 2 وزارت خانه آموزش و علوم دارد. 

 
ارتقاي رتبه بندي ایران در جایگاه جهانی از نظر علمی 

 
وي از ارتقاي رتبه بندي ایران در جایگاه جهانی از نظر علمی خبر داد و گفت: ایران از جایگاه 16 به 15 ارتقا رتبه داشته است. 

وي گفت: همچنین تلاش براي حوزه پژوهش بوده است که قرار شد دانشگاه ها کمتر از 15 درصد را براي اعتبارات پژوهشی پیش

 
بینی نکنند. 

 
وي همچنین گفت: حذف بخش آموزشی از دستگاه هاي اجرایی می تواند به کاربردي کردن پژوهش کمک کند. 

وزیر علوم، گفت: این وزارتخانه 43 پارك علم و فناوري و 197 مراکز رشد دانشگاهی را تحت پوشش دارد. 6 هزار شرکت دانش بنیان
در کشور وجود دارند که 1800 شرکت در پارك هاي وزارت علوم مستقر هستند. فروش دانش فنی و دستاوردهاي این مجموعه 10

 
هزار میلیارد تومان در سال 98 بوده است و در سال 98 حدود 80 میلیون دلار صادرات داشته اند. 

 
غلامی گفت: در رتبه بندي منطقه اي ایران در منطقه رتبه 1 را دارد. 

 
استعلام مدارك در سامانه ملی ارزیابی مدارك تحصیلی 

غلامی گفت: مواردي که به ما گزارش می شود مستقیم به بخش حقوقی براي پیگیري ارسال می شود. براي حل این مشکل سامانه
اي طراحی کردیم که تمام مدارك کسب شده در این سامانه قابل احراز است؛ این کار از مدارك فارغ التحصیل 97 به سمت گذشته

 
در حال انجام است. 

وي گفت: دانشگاه هاي غیر دولتی هم یک QR کد روي مدرك درج می کنند. دانشگاه آزاد هم علاوه بر اتصال به سامانه ملی ارزیابی

 
مدارك تحصیلی یک سامانه داخلی هم خواهد داشت. 

همکاري افراد به عنوان عضو هیات علمی از طریق شرکت در فراخوان و طی مراحل جذب صورت می گیرد. تشابه اسم حق التدریس

 
بین وزارت علوم و وزارت آموزش باعث اشتباهی شده است. این افراد بنابر تخصص در دانشگاه ها تدریس می کنند. 

 
وي گفت: درخواست اینترنت رایگان براي ترم بعد را هم داریم. 



وي گفت: ساماندهی نظام آموزش عالی به تایید شوراي عالی انقلاب فرهنگی رسیده است. در این طرح به همه دانشگاه ها نقش

 
منطقه اي، ملی و بین المللی خواهند داشت. 

وي گفت: اگر ستاد ملی مقابله با کرونا شرایط را برگزاري آزمون سراسري مساعد نبیند این موضوع را پیگیري خواهند کرد اما
امیداریم بتوانیم کنکور را سر موعد برگزار کنیم و داوطلبان را در بلاتکلیفی قرار ندهیم. اگر پروتکل هاي فاصله گذاري تغییري کند

 
حتما به فضاهاي جدیدي نیاز است. 

غلامی ادامه داد: فاصله اجتماعی 1 و 60 سانتی متر الزامی است که اگر در پروتکل جدید براي آزمون سراسري فاصله 2 متر شود، آن

 
را رعایت خواهیم کرد. 

 
احتمال حذف برخی از تسهیلات فرزندان هیات علمی از سال آینده 

غلامی درباره انتقال فرزندان هیات علمی هم گفت: بحث انتقال پابر جاست اما اگر شوراي عالی انقلاب فرهنگی مصوب کند تغییر

 
رشته این افراد از سال آینده متوقف خواهد شد. 

وزیر علوم گفت: کرونا شروع کار دانشگاه D8 را به تاخیر انداخت که سال تحصیلی آینده اولین سري دانشجوها را پذیرش خواهد کرد.

غلامی درباره بومی گزینی گفت: این بحث هنوز نیازمند بحث بیشتر است. اما بحث روي تغییر بخشی از این مصوبه که مربوط ضریب

 
پذیرش در شهر محل سکونت بوده است، در شوراي عالی انقلاب فرهنگی مطرح است. 

 
وي گفت: آماري از دانشجوها و اساتید مبتلا به کرونا نداریم این اطلاعات در اختیار وزارت بهداشت است. 

غلامی درباره اشتغال دانش آموختگان دانشگاهی هم گفت: آمارها نشان می دهد میزان اشتغال در مردان بیشتر از زنان بوده است و
در سال هاي اخیر تراکم در آزمون ارشد کمتر شده و گویا بخشی از دانش آموختگان پس از تحصیل در مقطع کارشناسی به سمت

بازار کار هدایت شده اند.



خرید و بازارگردانی اوراق سلف میعانات گازي با مشارکت بانک ملت

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/05/20

ایران اکونومیست- تامین سرمایه بانک ملت از پذیرش، تعهد خرید و بازارگردانی اوراق سلف موازي استاندارد میعانات گازي و
نفت خام سنگین صادراتی دو شرکت به ارزش 25 هزار میلیارد ریال خبر داد .

با توجه به اقبال عامه مردم به سرمایه گذاري در بورس،
فرصت مناسبی براي تامین مالی شرکتها از طریق بورس
فراهم شده است. در حال حاضر روزانه بین 25 تا 33 هزار
میلیارد تومان در بورس اوراق بهادار و فرابورس ایران داد و
ستد سهام انجام می شود که اگر فقط 10 درصد این رقم
جذب تولید شود، می تواند رونق و اشتغال در اقتصاد کشور

 
ایجاد کند. 

کارشناسان می گویند، شرکتهاي حاضر در بورس و فرا
بورس با انتشار اوراق مختلف مثل اوراق اجاره سهام، مرابحه،

سلف موازي و انواع اوراق و افزایش سهام شناور در بورس، می توانند نسبت به جمع آوري نقدینگی از بازار اقدام و به رونق تولید

 
کمک کنند. 

 
مشارکت «تملت» در انتشار اوراق نفتی 

تامین سرمایه بانک ملت از پذیرش، تعهد خرید و بازارگردانی اوراق سلف موازي استاندارد میعانات گازي و نفت خام سنگین صادراتی

 
دو شرکت به ارزش 25 هزار میلیارد ریال خبر داد . 

در حالی مشاور پذیرش، تعهد خرید در عرضه اولیه و بازارگردانی اوراق سلف موازي استاندارد نفت خام سنگین صادراتی براي شرکت
«توسعه نفت و گاز صبا اروند» و اوراق سلف موازي استاندارد میعانات گازي شرکت «توسعه نفت و گاز صباي کنگان» بر عهده تامین

 
سرمایه بانک ملت قرار داده شده که کل این اوراق از ارزشی بالغ بر 25 هزار میلیارد ریال برخوردار است. 

در این راستا روح اله حسینی مقدم، مدیرعامل شرکت تامین سرمایه بانک ملت گفت: امروز دوشنبه 20مردادماه 1399 ، 10هزار
میلیارد ریال اوراق سلف موازي استاندارد میعانات گازي توسط شرکت توسعه نفت و گاز صباي کنگان ، در بازار مشتقه بورس انرژي

 
ایران در نماد «سمیعا001» عرضه خواهد شد. 

وي ادامه داد: این اوراق در مجموع یک میلیون و 21 هزار و 945 قرارداد سلف موازي استاندارد میعانات گازي شرکت توسعه نفت و
گاز صباي کنگان بوده که با هدف تامین مالی طرح توسعه جامع و تکمیل فازهاي 11 تا 24 پارس جنوبی و به قیمت عرضه 9 میلیون

 
و 785هزار و 260 ریال براي هر قرارداد، واگذار می شود. 

حسینی مقدم در ادامه با اشاره به اینکه عرضه مزبور تنها در یک روز کاري خواهد بود، گفت: در همین راستا تامین سرمایه بانک ملت،
تعهد خرید، مشاوره و بازارگردانی 15هزار میلیارد ریال اوراق سلف موازي استاندارد نفت خام سنگین صادراتی شرکت «توسعه نفت و

 
گاز صبا اروند» را نیز برعهده گرفته است. 

وي ادامه داد: این اوراق نیز امروز 20مرداد ماه 1399 از بستر بورس انرژي عرضه خواهد شد. حجم اوراق مزبور بالغ بر در مجموع یک

 
میلیون و 491هزار و 562 قرارداد سلف موازي بوده که به قیمت 10 میلیون و 56 هزار و 570ریال در هر قرارداد واگذار خواهد شد. 

به گفته مدیرعامل «تملت»، شرکت هدف از این عرضه را تامین مالی طرح احداث خطوط لوله نفت خام و پایانه هاي صادراتی در
بنادر بهرگان و جاسک عنوان کرده است. این دو اوراق توسط کارگزاري بانک ملت عرضه خواهند شد. 



فارس



دکتر حاجیونی: 15 واحد مسکونی ویژه معلولین در هفته دولت کلنگ زنی

خواهد شد

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/05/20

اتحادخبر: نشست هماهنگی مدیر کل بهزیستی استان ومسئول هماهنگی قرارگاه خاتم الانبیا سپاه در خصوص پروژه هاي
عمرانی با هدف اجرایی کردن عملیات ساخت 15 واحد مسکونی در هفته دولت برگزار شد

اتحادخبر: نشست هماهنگی مدیر کل بهزیستی استان ومسئول هماهنگی قرارگاه خاتم الانبیا سپاه در خصوص پروژه هاي

 
عمرانی با هدف اجرایی کردن عملیات ساخت 15 واحد مسکونی در هفته دولت برگزار شد 

به گزارش واحد خبر روابط عمومی اداره کل بهزیستی استان
دکتر علیرضا حاجیونی با اشاره به اهمیت مسکن معلولین گفت:
نقش آفرینی قرارگاه خاتم الانبیا سپاه در جهاد عمرانی و
فرهنگی از توانمندي بالقوه این نهاد مقدس در عرصه سازندگی
بعد از میدان جنگ است که الحمداالله توانسته موفقیت هاي

 
بسیار بزرگی رابراي مردم و نظام ازخود بجا بگذارد. 

مدیر کل بهزیستی استان در ادامه افزود:در شرایطی که کشور با
مشکلات اقتصادي و شرایط تحریمی مواجه است کارهاي بسیار

 
بزرگی در حوزه مسکن و اشتغال مددجویان صورت گرفته که قابل تحسین و مایه مباهات می باشد 

وي تاکید کرد:دفتر مسکن این اداره کل تلاش می نماید ازتمام ظرفیت هاي اداري و بین بخشی در جهت فراهم آوردن بستر شروع

 
این پروژه استفاده کند 

درادامه مهندس عبدي مسئول هماهنگی قرارگاه خاتم الانبیا درساخت این واحد ها گفت:داشتن روحیه مشارکتی و استفاده از ظرفیت
هاي گوناگون در جهت انجام طرح ها و پروژه هاي عملیاتی ویژه محرومین ازراهبردهاي قرارگاه خاتم الانبیا سپاه بوده و همواره ضامن

 
انجام کارهاي بزرگ و درست است 

وي یادآور شد: قرارگاه خاتم الانبیا آمادگی خود را با تمام ظرفیت ها وپتانسیل ها در جهت شروع عملیات احداث این واحد ها درهفته

 
دولت اعلام می کند 

در خاتمه هوشیار معاونت مشارکت هاي مردمی گزارش کوتاهی ازآخرین اقدامات صورت گرفته به منظور احداث این واحد ها را ارائه

 
نمود 



گفتنی ست اداره کل بهزیستی استان با همکاري قرارگاه خاتم الانبیا سپاه وبنیاد مسکن درصدد احداث 15 واحد مسکن معلولین با
شرایط خاص با مبلغ اعتباري سیزده میلیارد وهشتصد میلیون ریال می باشد.



تسهیلات اشتغالزایی به زنان سرپرست خانوار قزوینی پرداخت می شود

منبع: خبر فوريشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري قزوین گفت: وام قرض الحسنه به زنان سرپرست خانوار استان قزوین پرداخت می
شود.

مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري قزوین گفت: وام
قرض الحسنه به زنان سرپرست خانوار استان قزوین

 
پرداخت می شود. 

صدیقه ربیعی با اعلام این خبر اظهار کرد: طبق تفاهمنامه
منعقد شده در معاونت امور زنان و خانواده نهاد ریاست
جمهوري و صندوق کارآفرینی امید به زنان سرپرست
خانوار، بدسرپرست، دختران مجرد بالاي 40 سال و بانوان
فارغ التحصیل داراي طرح توسعه مشاغل خانگی تا پایان

 
سال وام قرض الحسنه پرداخت می شود. 

مدیرکل امور زنان استانداري، هدف از پرداخت این وام را توانمندسازي، توزیع فرصت ها، منابع و امکانات به منظور رفع نیاز هاي
ضروري و راه اندازي یا توسعه مشاغل خانگی و کسب و کار هاي خرد و کوچک و ارزش آفرین زنان سرپرست خانوار در مناطق کم

 
برخوردار استان بیان کرد. 

ربیعی افزود: افرادي براي اخذ تسهیلات از سوي این اداره کل معرفی می شوند که در دوره تکمیلی آموزش توانمندسازي اقتصادي

 
زنان سرپرست خانوار فعال در عرصه مشاغل خانگی حضور داشته و موفق به طی دوره و نهایتاً راه اندازي کسب و کار شده اند. 

وي یادآور شد: در پرداخت تسهیلات اولویت با افرادي است که داراي طرح توسعه مشاغل خانگی با رویکرد نوین هستند.



''جشنواره کارآفرینی'' تلویزیون چندین میلیارد سرمایه را به سمت
کارآفرینان سرازیر کرد

منبع: تسنیمشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/05/20

برنامه "جشنواره کارآفرینی" سیما از شنبه تا چهارشنبه به صورت زنده روي آنتن است فرصت هاي تولیدي را به طور رایگان
به مردم معرفی و از بینندگان تلویزیون دعوت می کند نقدینگی خود را در در کسب و کارهاي نوپا سرمایه گذاري کنند.

برنامه ""جشنواره کارآفرینی"" سیما از شنبه تا چهارشنبه
به صورت زنده روي آنتن است فرصت هاي تولیدي را به
طور رایگان به مردم معرفی و از بینندگان تلویزیون دعوت
می کند نقدینگی خود را در در کسب و کارهاي نوپا

 
سرمایه گذاري کنند. - اخبار فرهنگی - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم، برنامه "جشنواره کارآفرینی"
سیما کاري از گروه اقتصاد شبکه یک سیما به تهیه
کنندگی محمدهادي سلیم زاده و اجراي کیا داوود
اسفندیاري از شنبه تا چهارشنبه هر هفته ساعت 16 به

صورت زنده روي آنتن است فرصت هاي تولیدي را به طور رایگان به مردم معرفی و از بینندگان تلویزیون دعوت می کند نقدینگی

 
خود را به جاي فعالیت هاي سوداگرانه اي چون بازار سکه و دلار، در کسب و کارهاي نوپا سرمایه گذاري کنند. 

می توان گفت با کمک این برنامه صدها واحد تولیدي تاکنون توانسته سرمایه گذار، شریک تجاري یا نمایندگی فروش جذب و برخی
حتی از خطر ورشکستگی نجات پیدا کنند. گروه تهیه و تولید برنامه "جشنواره کارآفرینی" مأموریت دارند طی فرآیندي حرفه اي و
شفاف، کارآفرینان خواهان سرمایه گذاري و صاحبان سرمایه را با معرفی دقیق و پرهیز از چهره سازي غیرواقعی آن کسب و کار به هم

 
برسانند. 

محمدهادي سلیم زاده تهیه کننده برنامه "جشنواره کارآفرینی" درباره اهداف این برنامه گفت: این برنامه به دنبال ایجاد فرصت
مناسب براي صاحبان ایده است که نسبت به بازار و جنبه هاي مالی، آشنایی بیشتري پیدا کنند. در واقع "جشنواره کارآفرینی" به
دنبال این است که شرایط مناسب را براي کارآفرینان جهت بازاریابی و معرفی طرح به سرمایه گذاران فراهم کند تا با افزایش توان

 
کارآفرینان در حوزه تولید، طرح هاي تجاري و برنامه ریزي اجرایی در این حوزه هم از پویایی بیشتري برخوردار شود. 

وي با تأکید بر مقوله اشتغال زایی از طریق این برنامه گفت: در فصل گذشته از حدود 100 شرکت کننده در جشنواره مبلغ معادل 40
میلیارد تومان سرمایه گذاري مردمی صورت گرفت و در فصل جدید برنامه هم با توجه به شرایط کرونایی کشور؛ بیشترین میزان

 
اشتغال زایی در بخش تولید پوشاك بیمارستانی، ماسک، مواد ضدعفونی کننده و ... بوده است. 

سلیم زاده با اشاره به اینکه "جشنواره کارآفرینی" هر روز میزبان کارآفرینان در زمینه هاي گوناگون تولیدات است، خاطرنشان کرد:
در این برنامه همواره سعی شده با شناسایی و معرفی کارآفرینان جوان و ناشناخته و کسب اعتبار و شهرت براي کارآفرینان برتر به



 
توسعه مردمی کسب و کارها کمک کنیم. 

تهیه کننده برنامه خلاقانه "جشنواره کارآفرینی" ادامه داد: آشنایی صاحبان صنعت با ایده هاي جدید، تشویق و تبلیغ نگاه خلاقانه و
روحیه کارآفرین و پرورش نسل جدیدي از کارآفرینان با نوآوري در عرصه اقتصادي تنها راه ادامه حیات بنگاه هاي اقتصادي در دوره

 
کنونی است. 

سلیم زاده در ادامه با اشاره به استقبال و مشارکت مطلوب مردم در حوزه هاي کارآفرینی و سرمایه گذاري گفت: برخی براي وارد
کردن سرمایه خود به طور مستقیم، برخی هم براي دریافت نمایندگی فروش یا تولید، خرید محصول براي صادرات و ... در جشنواره
مشارکت می کنند. در این برنامه بارها شاهد بودیم که صدها کارآفرین واقعی و صادق براي پیدا کردن سرمایه گذار یا مشتري بسیار

 
راضی و خرسند بودند و چهره آنان به عنوان قهرمانان تولید بر قاب شبکه ملی نقش بسته است. 

تهیه کننده "جشنواره کارآفرینی" درباره چگونگی ثبت نام متقاضیان شرکت در برنامه گفت: یک درگاه ورودي در پایگاه اینترنتی
هست که به برنامه متصل است که متقاضیان اطلاعات اقتصادي خود، مجوزها و ... را در این سامانه بارگذاري می کنند و فعالیت ها و

 
توانایی هاي خود را شرح می دهند. 

وي با ذکر این نکته که شرکت کنندگان در سه مرحله پالایش و بررسی می شوند، گفت: این پالایش یک بار توسط اپراتور براي موارد
نقص اطلاعات، یک بار هم توسط سردبیر برنامه با توجه به مؤلفه هاي لازم و در نهایت توسط 6 داور ملی ارزیابی می شوند. پس از
ارزیابی داوران ملی، مصاحبه هایی با کارآفرینان می کنند و این عزیزان با پاسخگویی به یکسري سؤالات و کسب امتیازات لازم، مجوز

 
شرکت در برنامه را به دست می آورند و در کنداکتور برنامه جانمایی می شوند. 

وي افزود: ماهانه هزار تا 2 هزار کارآفرین ثبت نام می کنند و در میان آن ها افراد با اهداف و انگیزه هاي مختلفی حضور دارند مثلاً
افرادي با سرمایه هاي کلان به دنبال اعطاي نمایندگی و افراد با سرمایه کمتر به دنبال جذب سرمایه به منظور توسعه و تقویت کسب

 
و کارند. 

وي با اشاره به دستاوردهاي بسیار ارزشمند و جذب سرمایه اي که از طریق این برنامه براي کارآفرینان و صاحبان مشاغل حاصل شده
است، گفت: از هر دو برنامه، مستندي در خصوص اشتغال زایی ساخته می شود تا مواردي که در برنامه همچون جذب نیرو، واگذاري
نمایندگی، ارتقاي خط تولید و ... عنوان می شود با مستندات و شواهد نمایش داده شود تا نتیجه این مشارکت مفید و مؤثر در گردش

 
چرخ هاي اقتصاد کشور ملموس تر شود. در فصل گذشته از دستاوردهاي برنامه حدود 40 مستند ساخته شده است. 

تهیه کننده این برنامه خاطرنشان کرد: فصل گذشته تصمیم داشتیم به شرکت کنندگان، ماهانه تسهیلات قرض الحسنه اشتغال اعطاء
کنیم اما به قدري تقاضاها و مشارکت مردمی بالا بود که همین مشارکت توانست کاستی ها را رفع و رجوع کند. این برنامه سعی می
کند به همه مشاغل چه در بخش روستایی و چه خانگی بپردازد و به طور ویژه بر مشاغل بانوان هم تأکید دارد و در این مدت بانوان

 
کارآفرین زیادي را به برنامه دعوت کرده ایم. 

 
"زیرخاکی 2" نوروزي شد؟/ "خانه امن" آبان ماه در تلویزیون 

پخش تلویزیونی 10 مجلس تعزیه محرمی/ قسمت باشد در کار داود میرباقري خواهم بود



جمع آوري 40 میلیارد تومان سرمایه گذاري براي توسعه کسب و کار ها

منبع: میزانشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/05/20

برنامه «جشنواره کارآفرینی» سیما کاري از گروه اقتصاد شبکه یک سیما است که به تهیه کنندگی محمد هادي سلیم زاده و
اجراي کیاداوود اسفندیاري از شنبه تا چهارشنبه هر هفته ساعت 16 به صورت زنده پخش می شود.

خبرگزاري میزان - طبق اعلام روابط عمومی معاونت سیما؛ این
برنامه هر ماه با معرفی کارآفرینان، فرصت هاي تولیدي را به طور
رایگان به مردم معرفی کرده و از بینندگان تلویزیون دعوت می کند
نقدینگی خود را به جاي فعالیت هاي سوداگرانه اي، چون بازار سکه

 
و دلار، در کسب و کار هاي نوپا و مولد سرمایه گذاري کنند. 

می توان گفت با کمک این برنامه صد ها واحد تولیدي تاکنون
توانسته سرمایه گذار، شریک تجاري یا نمایندگی فروش جذب کرده

 
و برخی حتی از خطر ورشکستگی نجات پیدا کنند. 

 
- بیشتر بخوانید: 

- براي مشاهده آخرین خبرها از معاونت سیما اینجا کلیک کنید گروه تهیه و تولید برنامه «جشنواره کارآفرینی» ماموریت دارند طی
فرآیندي حرفه اي و شفاف کارآفرینان خواهان سرمایه گذاري و صاحبان سرمایه را با معرفی دقیق و پرهیز از چهره سازي غیر واقعی

 
آن کسب و کار به هم برسانند. 

محمدهادي سلیم زاده تهیه کننده برنامه «جشنواره کارآفرینی» درباره اهداف این برنامه گفت: این برنامه به دنبال ایجاد فرصت

 
مناسب براي صاحبان ایده است که نسبت به بازار و جنبه هاي مالی، آشنایی بیشتري پیدا کنند. 

در واقع «جشنواره کارآفرینی» به دنبال این است که شرایط مناسب را براي کارآفرینان جهت بازاریابی و معرفی طرح به سرمایه
گذاران فراهم کند تا با افزایش توان کارآفرینان در حوزه تولید، طرح هاي تجاري و برنامه ریزي اجرایی در این حوزه هم از پویایی

 
بیشتري برخوردار شود. 

وي با تاکید بر مقوله اشتغال زایی از طریق این برنامه گفت: در فصل گذشته از حدود 100 شرکت کننده در جشنواره مبلغ معادل 40
میلیارد تومان سرمایه گذاري مردمی صورت گرفت و در فصل جدید برنامه هم با توجه به شرایط کرونایی کشور؛ بیشترین میزان

 
اشتغال زایی در بخش تولید پوشاك بیمارستانی، ماسک، مواد ضدعفونی کننده و ... بوده است. 

سلیم زاده با اشاره به اینکه «جشنواره کارآفرینی» هر روز میزبان کارآفرینان در زمینه هاي گوناگون تولیدات اقتصادي است،
خاطرنشان کرد: در این برنامه همواره سعی شده با شناسایی و معرفی کارآفرینان جوان و ناشناخته و کسب اعتبار و شهرت براي

کارآفرینان برتر به توسعه مردمی کسب و کار ها کمک کنیم. 



تهیه کننده برنامه خلاقانه «جشنواره کارآفرینی» ادامه داد: آشنایی صاحبان صنعت با ایده هاي جدید، تشویق و تبلیغ نگاه خلاقانه و
روحیه کارآفرین و پرورش نسل جدیدي از کارآفرینان با نوآوري در عرصه اقتصادي تنها راه ادامه حیات بنگاه هاي اقتصادي در دوره

 
کنونی است. 

سلیم زاده در ادامه با اشاره به استقبال و مشارکت مطلوب مردم در حوزه هاي کارآفرینی و سرمایه گذاري گفت: برخی براي وارد
کردن سرمایه خود به طور مستقیم، برخی هم براي دریافت نمایندگی فروش یا تولید، خرید محصول براي صادرات و ... در جشنواره

 
مشارکت می کنند. 

در این برنامه بار ها شاهد بودیم که صد ها کارآفرین واقعی و صادق براي پیدا کردن سرمایه گذار یا مشتري بسیار راضی و خرسند

 
بودند و چهره آنان به عنوان قهرمانان تولید بر قاب شبکه ملی نقش بسته است. 

تهیه کننده «جشنواره کارآفرینی» درباره چگونگی ثبت نام متقاضیان شرکت در برنامه گفت: یک درگاه ورودي در پایگاه اینترنتی
است که به برنامه متصل به برنامه است که متقاضیان اطلاعات اقتصادي خود، مجوز ها و ... را در این سامانه بارگذاري می کنند و

 
فعالیت ها و توانایی هاي خود را شرح می دهند. 

وي با ذکر این نکته که شرکت کنندگان در سه مرحله پالایش و بررسی می شوند، گفت: این پالایش یک بار توسط اپراتور براي موارد

 
نقص اطلاعات، یک بار هم توسط سردبیر برنامه با توجه به مولفه هاي لازم و در نهایت توسط شش داور ملی ارزیابی می شوند. 

پس از ارزیابی داوران ملی، مصاحبه هایی با کارآفرینان انجام می شود و این عزیزان با پاسخگویی به یک سري سئوالات و کسب

 
امتیازات لازم، مجوز شرکت در برنامه را به دست می آورند و در کنداکتور برنامه جانمایی می شوند. 

وي افزود: ماهانه 1000 تا 2000 کارآفرین ثبت نام می کنند و در میان آن ها افراد با اهداف و انگیزه هاي مختلفی حضور دارند مثلا
افرادي با سرمایه هاي کلان به دنبال اعطاي نمایندگی و افراد با سرمایه کمتر به دنبال جذب سرمایه به منظور توسعه و تقویت کسب

 
و کار هستند. 

وي با اشاره به دستاورد هاي بسیار ارزشمند و جذب سرمایه اي که از طریق این برنامه براي کارآفرینان و صاحبان مشاغل حاصل شده
است، گفت: از هر دو برنامه، یک مستند درخصوص اشتغال زایی ساخته می شود تا مواردي که در برنامه همچون جذب نیرو، واگذاري
نمایندگی، ارتقاي خط تولید و ... عنوان می شود با مستندات و شواهد نمایش داده شود تا نتیجه این مشارکت مفید و موثر در گردش

 
چرخ هاي اقتصاد کشور ملموس تر شود. ما در فصل گذشته از دستاورد هاي برنامه حدود 40 مستند ساخته شده است. 

تهیه کننده این برنامه خاطرنشان کرد: فصل گذشته تصمیم داشتیم به شرکت کنندگان، ماهانه تسهیلات قرض الحسنه اشتغال اعطاء

 
کنیم، اما به قدري تقاضا ها و مشارکت مردمی بالا بود که همین مشارکت توانست کاستی ها را رفع و رجوع کند. 

سلیم زاده تاکید کرد: این برنامه سعی می کند به همه مشاغل چه در بخش روستایی و چه خانگی بپردازد و به طور ویژه بر مشاغل
بانوان هم تاکید دارد و در این مدت بانوان کارآفرین هاي زیادي را به برنامه دعوت کرده ایم.



پروسه ثبت شرکت، از معضلات شرکت هاي دانش بنیان است

منبع: شیرازهشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/05/20

عضو هیات نمایندگان و رئیس کمیسیون کارآفرینی، کسب و کارهاي نوین و دانش بنیان اتاق بازرگانی فارس گفت: از
معضلات و مشکلات شرکت هاي دانش بنیان پروسه ثبت شرکت و بروکراسی بسیار بالا است.

عضو هیات نمایندگان و رئیس کمیسیون کارآفرینی، کسب و کارهاي نوین و دانش بنیان اتاق بازرگانی فارس گفت: از معضلات

 
و مشکلات شرکت هاي دانش بنیان پروسه ثبت شرکت و بروکراسی بسیار بالا است. 

به گزارش شیرازه به نقل از روابط عمومی اتاق بازرگانی فارس،
امید ماهرانی در جلسه کمیسیون کارآفرینی، کسب و کارهاي
نوین و دانش بنیان این اتاق که به صورت آنلاین(برخط) برگزار
شد، بیان کرد: از سال 94 تاکنون 570 تقاضاي پروانه بهره
برداري به مرکز شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان معاونت علمی
و فناوري ریاست جمهوري ارسال شده که بیش از 400 تقاضا

 
مورد تائید قرار گرفته است. 

وي با ابراز گلایه فعالان در این حوزه از روند کند ثبت شرکت
هاي دانش بنیان افزود: این درحالی است که معاونت علمی و
فناوري رئیس جمهوري و دستگاه هاي اجرایی مختلف دولت

حدود 110 برنامه براي حمایت از شرکت ها و موسسه هاي دانش بنیان و فناور در کشور در دست اجرا دارند که وجود تبصره هاي

 
بسیار زیاد موجب شده این بسته هاي حمایتی داراي جنبه غیرکاربردي شود. 

ماهرانی، از دیگر معضلات شرکت هاي دانش بنیان را کمبود منابع مالی با سود مناسب ویژه شرکت هاي دانش بنیان، بی اعتمادي
نسبت به محصولات شرکت هاي دانش بنیان در بازار داخل، تاخیر در تامین مالی قراردادهاي دولتی بسته شده و ضعف بازاریابی و

 
تجارت محصولات توسط شرکت هاي دانش بنیان عنوان کرد. 

وي اظهارداشت: انتظار فعالان اقتصادي و فعالان شرکت هاي دانش بنیان براي کاهش معضلات و تسهیل فعالیت ها حوزه کاري خود

 
طرح مشکلاتشان در شوراي گفتگوي استان را دارند که در این زمینه جلسات کارشناسی متعددي را برگزار کرده ایم. 

وي اضافه کرد: تاکنون مواردي از جمله عدم رعایت بخشنامه 12/14 سازمان تامین اجتماعی در خصوص شرکت هاي دانش بنیان،
برخورد سلیقه اي با این شرکت ها به ویژه در بحث ارزش افزوده در حوزه مالیات، عدم شفافیت و ارائه شناسنامه عملیاتی بسیاري از
دستگاه هاي دولتی، نبود راهبرد یا سیاست مشخص نسبت به توسعه کسب وکارهاي نوپا و شرکتهاي دانش بنیان و تعدد نهادهاي
مسئول مجوزدهی و نظارت بر فعالیت کسب وکارها به عنوان مهمترین مشکلات این شرکت ها جهت طرح در شوراي گفتگوي استان

 
تدوین شده است. 

ماهرانی ادامه داد: یکی دیگر از مشکلات در نظام تأمین مالی کسب و کارهاي نوپا و دانش بنیان، مشکل جذب سرمایه و فقدان
مدلهاي تأمین مالی مناسب و خلاء هاي قانونی در این زمینه است که تلاش می کنیم با این موضوع را نیز با ارائه راهکارهاي مناسب

 
در شوراي گفتگوي استان مطرح کرده کنیم. 

وي عنوان داشت: دریافت کد کارگاهی و کد مؤدي از دیگر مسائل شرکتهاي مستقر در فضاهاي کاري اشتراکی است و این درحالی
است که سازمان امور مالیاتی تنها مالک فضاي کاري اشتراکی را به رسمیت می شناسند و به شرکتهاي ساکن در فضاي کاري

اشتراکی، مراکز رشد و شتابدهنده ها،کدهاي مربوط را اختصاص نمی دهند. 



ماهرانی تصریح کرد: نحوه برخورد سازمان تأمین اجتماعی با برخی کسب و کارهاي جدید نظیر کسب وك ارهاي پلتفرمی نیز شفاف
نیست و مسئولیت در قبال بیمه افراد حقیقی تامین کننده کالا و خدمات مورد مبادله در پلتفرم مشخص نیست بنابراین تلاش ما در

 
جهت استفاده از ظرفیت شوراي گفتگو براي ارائه راهکار براي فعالیت بهتر و مطلوب تر شرکت هاي دانش بنیان استان خواهد بود. 

در این جلسه مهرداد شفیعی مدیر موسسات پارك علم وفناوري استان فارس نیز گفت: همکاري فناورانه به ویژه بین شرکتهاي دانش
بنیان و فناور نوپا و شرکت هاي بزرگ، یک راهکار کلیدي براي تقویت و انتشار نوآوري می باشد که این همکاري می تواند فرصت ها

 
و چالش هایی را پیش روي شرکت ها داشته باشد. 

وي افزود: با توجه به اهمیت همکاري هاي فناورانه بین شرکت هاي بزرگ و کسب وکارهاي نوپاي فناور و الزامات و محدودیت هاي

 
خاص هر یک از طرفین، شناسایی مدل مناسب همکاري، نقشی اثرگذار در موفقیت آن خواهد داشت. 

شفیعی اظهارداشت: روش هاي متفاوتی براي ایجاد همکاري میان بنگاه هاي فناور وجود دارد که هر کدام از آن ها، مزایا و معایب
خاص خود را دارند که برخی از مهم ترین روش هاي همکاري فناورانه در قالب دو رویکرد انتقال فناوري به صورت رسمی و انتقال

 
فناوري به صورت غیررسمی تعریف می شود. 

وي اضافه کرد: هر یک از این روش هاي همکاري فناورانه، ماهیت و الزامات متفاوتی داشته و موفقیت در یک نمونه همکاري، لزوماً
قابل تعمیم به موارد دیگر نخواهد بود و این درحالی است که از طرفی این همکاري ها به محیط حقوقی حساس هستند و طرفین در

 
آنها ظرفیتها و ریسکهاي مختلف را می سنجند. 

شفیعی ادامه داد: کمیسیون کارافرینی کسب و کارهاي نوین و دانش بنیان اتاق بازرگانی فارس می توانند در رسیدن به ادراك

 
مشترك و ایجاد سازوکارهاي همکاري کمک موثري به شرکتها داشته باشند. 

وي نبود راهبرد یا سیاست مشخص نسبت به توسعه کسب وکارهاي نوپا و شرکتهاي دانش بنیان، عدم عملیاتی شدن برخی قوانین و
احکام درخصوص تخفیف هاي بیمه اي کسب وکار در شعب تامین اجتماعی کشور به دلیل مختلف از جمله تفسیر در اجراي قانون،
جذب سرمایه و فقدان مدلهاي تأمین مالی مناسب و خلاهاي قانونی در تأمین مالی کسب وکارهاي نوپا و دانش بنیان، و مسائل و
مشکالت شرکتهاي نوپا در زمینه وجود بازار و ایجاد تقاضاي محصولات و خدمات را از معضلات شرکت هاي دانش بنیان نیز مواردي را

 
عنوان کرد. 
انتهاي پیام/



خبر خوش براي فارغ التحصیلان دانشگاهی

شماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/05/20
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

با اختصاص 40 درصد از کمک 670 میلیارد ریالی دولت براي اجراي طرح کارورزي دانشآموختگان، بستر ارائه آموزشهاي
شغلی به 70 هزار فارغ التحصیل دانشگاهی فراهم شد.

با اختصاص 40 درصد از کمک 670 میلیارد ریالی دولت براي اجراي طرح کارورزي دانشآموختگان، بستر ارائه آموزشهاي

 
شغلی به 70 هزار فارغ التحصیل دانشگاهی فراهم شد. 

 
اقتصاد 

طرح کارورزي طرحی موثر در توسعه اشتغال همراه با مهارت
آموزي است که زمینه آشنایی فرد با محیط کار و جذب وي در

 
بنگاه اقتصادي را فراهم می کند. 

افزایش قابلیت جذب و اشتغال دانش آموختگان از طریق انتقال
مهارت و تجربه در محیط کار براي ورود به بازار کار، ایجاد انگیزه
کارآفرینی و کسب وکار دانش آموختگان، تسهیل در جذب و
بکارگیري فارغ التحصیلان در بنگاه و فراهم کردن زمینه انتقال

 
دانش از دانش آموخته به بنگاه از جمله اهداف اجراي این طرح به شمار می رود. 

برابر اعلام معاونت اشتغال وزارت کار، در راستاي اجراي برنامههاي سیاستهاي فعال و خرد بازار کار در سال گذشته، 670.4 میلیارد
ریال براي اجراي طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی تأمین اعتبار شد که با صرف مبلغ 497 میلیارد ریال معادل 40 درصد طی

 
یکساله 97 تا 98، بیش از 173.5 میلیارد ریال براي اجراي طرح مذکور در سال 1399 قابل استفاده است. 

با اختصاص 40 درصد از اعتبارات موضوع طرحهاي اشتغالزاي وزارت کار به طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی، بستر لازم براي
ارائه آموزشهاي شغلی به 70 هزار نفر از فارغ التحصیلان دانشگاهی بـا استفاده از ظرفیتهاي بلااستفاده موجود واحدهاي فعال در

 
بخشهاي خصوصی و تعاونی فراهم می شود. 

آنطور که پیش بینی شده اجراي طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی تا پایان دوره اجراي برنامه ششم توسعه کشور ادامه دارد و
اجراي این طرح، از راهکارهاي مؤثر و کوتاه مدت براي ارتقاي میزان اشتغال پذیري و توسعه اشتغال توأم با مهارت آموزي براي دانش

 
آموختگان دانشگاهی به شمار می رود. 

جامعه هدف این طرح دانشآموختگان دانشگاهی کلیه رشتههاي تحصیلی دانشگاهی و کارفرمایان بنگاههاي اقتصادي اعم از خصوصی
و تعاونی هستند و هزینههاي ناشی از اجراي این طرح نیز شامل برقراري پوشش بیمه مسئولیت مدنی و پرداخت کمک هزینه کارورز



 
در دوره سه ماهه مقدماتی از سوي دولت است. 

گفتنی است، بر اساس عملکرد اجراي طرح کارورزي دانش آموختگان تا پایان سال 1398 تعداد 36 هزار و 122 نفر از کارفرمایان
بنگاههاي اقتصادي از طریق ثبت نام در سامانه کارورزي، تمایل خود را نسبت به شرکت در طرح و بهرهمندي از مزایاي آن اعلام کرده

 
اند که تعداد 17 هزار و 663 بنگاه، شرایط دستورالعمل اجرایی طرح کارورزي را دارا بوده و امکان جذب کارورز را داشتند. 

 
همچنین 38 هزار و 906 مورد قرارداد براي پذیرش کارورز از سوي کارگاه هاي مذکور تا پایان سال گذشته منعقد شده است. 

مطابق آمار دریافتی از سامانه طرح کارورزي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، هر بنگاه مشارکت کننده در طرح کارورزي به طور
متوسط نسبت به پذیرش و جذب تعداد 2.2 کارورز اقدام کرده که این سـرانه از 1 تا 4.8 در استانهاي مختلف متغیر است. همچنین
نسبت تعداد بنگاههاي مشمول طرح کارورزي به تعداد ثبت نام شدگان به عنوان متقاضـی بنگـاه 9/48 درصـد بوده که نشان می دهد

 
حدود نیمی از بنگاههاي ثبت نام کننده داراي شرایط بوده و از مزایاي این طرح بهرهمند شده اند. 

البته اجراي طرح کارورزي باعث رشد سهم بخش تعاون هم شده و با توجه به سهم 5 درصدي بخش تعاون از کل اقتصاد کشور،
اجراي این طرح در فاصله سالهاي 1396 تا 1398 به 19 درصد افزایش یافته و بخش خصوصی 81 درصـد از سهم طرف تقاضا را به

 
خود اختصاص داده است. 

بررسی عملکرد بنگاههاي مشمول نیز نشان می دهد که بنگاههاي زیر 50 نفر حدود 78 درصد ظرفیت کارورزي را طی سالهاي اخیر

 
به خود اختصاص و بنگاههاي بالاي 50 نفر نیز تمایل کمتري به مشارکت در طرح کارورزي نشان داده اند. 

طبق اعلام دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار، استانهاي کم برخوردار در اجراي طرح کارورزي طی سالهاي 1396 تا
1398 عملکرد مطلوبی داشتند و این امر علاوه بر اینکه نشان دهنده بیکاري عمیقتر در مناطق کم برخوردار در بین دانش آموختگان
دانشگاهی است، نشانگر ضرورت اجراي طرح در مناطق کمتر توسعه یافته به عنوان یک مسـیر امید بخش براي اشــتغال جوانان

دانش آموخته این مناطق به شمار می رود.



به زنان داراي طرح توسعه مشاغل خانگی وام داده می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري قزوین از اعطاي وام قرض الحسنه به زنان سرپرست خانوار، بد سرپرست، دختران
مجرد بالاي 40 سال و بانوان فارغ التحصیل خبر داد.

صدیقه ربیعی در نشست با حضور نمایندگان صندوق
کارآفرینی امید به منظور اعطا وام قرض الحسنه به زنان،
تصریح کرد: طبق تفاهم نامه منعقده معاونت امور زنان و
خانواده نهاد ریاست جمهوري و صندوق کارآفرینی امید تا
پایان سال به زنان سرپرست خانوار داراي طرح توسعه

 
مشاغل خانگی وام قرض الحسنه پرداخت می شود. 

وي افزود: هدف از پرداخت این وام توانمندسازي، توزیع
فرصت ها، منابع و امکانات بین زنان سرپرست خانوار در
مناطق کم برخوردار استان است، همچنین این تسهیلات

 
به منظور رفع نیازهاي ضروري، راه اندازي یا توسعه مشاغل خانگی و کسب وکارهاي خرد و کوچک و ارزش آفرین اعطا می شود. 

بنابراعلام روابط عمومی استانداري قزوین، مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري قزوین بیان کرد: افرادي جهت اخذ تسهیلات از
سوي این اداره کل معرفی می شوند که در دوره تکمیلی آموزش توانمندسازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار فعال در عرصه مشاغل

 
خانگی حضورداشته و موفق به طی دوره و نهایتاً راه اندازي کسب وکار شده اند. 

 
وي خاطرنشان کرد: در پرداخت تسهیلات اولویت با افرادي است که داراي طرح توسعه مشاغل خانگی با رویکرد نوین باشند. 

انتهاي پیام



صنایع کوچک براي توسعه صنعت اردبیل حمایت می شوند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان اردبیل گفت: توجه به توسعه صنایع کوچک به دلیل اشتغالزایی بالا، درآمدزایی،
رشد کارآفرینی و افزایش کسب و کار عاملی مهم براي توسعه صنعت استان است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اردبیل، محمد اهلی، مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان
اردبیل به مناسبت فرا رسیدن 21 مرداد روز ملی حمایت از صنایع
کوچک گفت: صنایع کوچک نقش مهم و حیاتی در اقتصاد کشور ها
ایفا می کنند به نحوي که در برخی از کشورها، صنایع کوچک قلب
اشتغال بوده و بر روند ایجاد اشتغال و به دنبال آن افزایش صادرات

 
نقش محوري دارند. 

او ادامه داد: از آنجایی که کارآفرینان ستون اصلی خلاقیت و تولید یک کشور هستند و کسب و کار هاي کوچک براي موفقیت اقتصاد
مهره اي کلیدي به شمار می آیند باید به این نکته مهم توجه کرد که این صنایع با توجه به کوچک بودن خود نیازمند حمایت هاي

 
بیشتري از سوي تصمیم گیرندگان اصلی خود هستند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان اردبیل افزود: در کشور هاي در حال توسعه من جمله کشور عزیزمان ایران، به دلیل
داشتن ظرفیت هاي بالقوه از قبیل نیروي انسانی گسترده و نعمت هاي فراوان خدادادي، شرایط براي رشد و توسعه صنایع کوچک

 
بسیار آسان تر و زودبازده تر از صنایع بزرگتر است. 

اهلی تاسیس سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران را بر اساس همین ضرورت توجه به صنایع کوچک برشمرد و افزود:
سازمان صنایع کوچک بر توسعه صنایع کوچک نقش بسزایی داشته، به نحوي شرکت شهرك هاي صنعتی با احداث شهرك هاي

 
صنعتی و ارائه بسته هاي حمایتی خود تلاش می کند تا بر روند توسعه این واحد هاي تولیدي تاثیرگذار باشد. 

او ابراز امیدواري کرد تا با حمایت و پشتیبانی از صنایع کوچک، بتوان گام هاي استواري در جهت توسعه و پیشرفت صنعت استان
برداشت.



نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیئت وزیران اعلام شد

منبع: آناشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/05/20

سخنگوي شوراي نگهبان آخرین نظرات این شورا درباره اساسنامه هاي هیئت وزیران را اعلام کرد.

سخنگوي شوراي نگهبان آخرین نظرات این شورا درباره
اساسنامه هاي هیئت وزیران را اعلام کرد. به گزارش گروه
سیاسی خبرگزاري آنا، عباسعلی کدخدایی، سخنگوي
شوراي نگهبان در نشست خبري امروز نظرات شوراي
نگهبان در خصوص اساسنامه هاي هیأت وزیران را تشریح

 
کرد که متن کامل آن به شرح زیر است: 

 
اصلاحیه اساسنامه صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون 

مصوب جلسه مورخ یکم تیر ماه یکهزار و سیصد و نود و نه
هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/25 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی

 
شناخته نشد. 

 
اساسنامه فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران 

مصوب جلسه مورخ چهاردهم مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/18 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

 
1_ در ماده 1، 

1_1_ حذف عبارت لزوم مراعات شئون اسلامی در فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی در این مصوبه، نسبت به اساسنامه فعلی

 
فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_1_ با توجه به اینکه در این ماده به «منشور المپیک» ارجاع داده شده و فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي آن تعریف

 
شده است، لازم است این منشور ارسال شود تا اظهارنظر ممکن گردد. 

3_1_ با توجه به این که فعالیت فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي منشور المپیک و رعایت قوانین و مقررات مربوط دانسته شده است،
از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مفاد منشور المپیک و قوانین و مقررات داخلی کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_1_ از آنجایی که اساسنامه کمیته ملی پارالمپیک براي بررسی به شوراي نگهبان ارسال نشده و پیش از این نیز در نامه اي به
شماره 14947/102/98 مورخ 1398/10/8 بی اعتبار بودن اساسنامه آن اعلام شده است، از این رو در قانونی بودن این کمیته ابهام

 
وجود دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 



5_1_ از این جهت که مشخص نیست آیا «قوانین و مقررات مربوط» که فدراسیون هاي ورزشی مکلف به مراعات آن ها شده اند، اعم

 
از مقررات داخلی یا خارجی است ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 5، رسمی دانستن زبان انگلیسی در مکاتبات بین المللی با اصل 15 قانون اساسی مغایر است. 

 
3_ در ماده 6، 

1_3_ در بند 3، در عبارت هاي «ارزش هاي فرهنگی - اخلاقی» و «اصول و فلسفه المپیک» ابهام وجود دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

2_3_ در بند 4، مقصود از شفافیت، بی طرفی، عدالت جنسیتی، مذهبی و قومی به عنوان اسباب تحقق اصول مدیریت مطلوب

 
مشخص نبوده و ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
4_ در ماده 7، 

1_4_ در بیان وظایف و اختیارات فدراسیون در این ماده، لازم است قید «در چهارچوب موازین شرع و قوانین و مقررات مربوطه»

 
اضافه شود والاّ داراي اشکال خواهد بود. 

 
2_4_ اطلاق بند 12، نسبت به موارد مربوط به داوري در خصوص اموال عمومی، مغایر اصل 139 قانون اساسی شناخته شد. 

3_4_ اطلاق بند 16، در خصوص الزام به اجراي مقررات موضوع این بند، نسبت به مقرراتی که در آینده به تصویب می رسند و
همچنین نسبت به تعهدات بین المللی در این خصوص که به تصویب مجلس شوراي اسلامی نرسیده باشد، مغایر اصل 85 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

4_4_ در بند 21، در خصوص اتخاذ تدابیر لازم براي مقابله با هرگونه تبعیض، عبارت «هرگونه تبعیض» ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

5_4_ بند 22، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مقررات داخلی و بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
5_ در ماده 9، 

1_5_ عدم ذکر شرایطی از قبیل عدم سوءشهرت، عدم وجود سابقه کیفري مؤثر براي عضویت در فدراسیون، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

2_5_ بند 3، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین قوانین و مقررات داخلی و دستورالعمل هاي ابلاغی توسط نهاد

 
هاي بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
6_ در ماده 13، 

1_6_ عدم ذکر شروط وثاقت و امانت، عدم سوءشهرت، عدم سابقه کیفري مؤثر و موارد مشابه در خصوص اعضاي مجمع عمومی

 
فدراسیون خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_6_ بند هاي 8، 9 و 10، از آنجا که مشخص نیست فدراسیون هاي ورزشی دانش آموزي، کارگري و دانشگاهی اساسنامه معتبر

 
دارند یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

7_ تبصره 3 ماده 14، با توجه به این که مقرر شده است مصوبات مجمع از یک سو نباید در تعارض با قوانین و مقررات ملی باشد و از
سوي دیگر بر رعایت ملاحظات بین المللی تأکید شده است، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین و مقررات



 
ملی و ملاحظات بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

8_ در جزء (الف) بند 1 ماده 25، اطلاق تعیین وظایف کمیته هاي دائمی منطبق با ضوابط فدراسیون جهانی، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

 
9_ استفاده از واژه «کاندیدا» در تبصره ماده 26، مغایر اصل 15 قانون اساسی شناخته شد. 

 
10_ در ماده 27، 

1_10_ در بند 2، اطلاق واگذاري تصویب آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی توسط مجمع عمومی، مغایر اصول

 
85 و 138 قانون اساسی شناخته شد. 

2_10_ با توجه به اینکه به موجب بند 2، «آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی» باید با مقررات فدراسیون جهانی
و آسیایی مربوط و قوانین و مقررات جاري کشور مطابقت داشته باشد، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین

 
و مقررات داخلی و مقررات نهاد هاي بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
3_10_ در تبصره 3، قطعی دانستن آراي کمیته تجدیدنظر انضباطی، مغایر اصل 156 قانون اساسی شناخته شد. 

11_ عدم ذکر شرط وثاقت و امانت در تبصره 2 ماده 14، در خصوص کلیه اعضاي هیأت رئیسه فدراسیون، در ماده 22، در خصوص
نامزد هاي ریاست فدراسیون، در جزء (ب) بند 1 ماده 25، در خصوص روساي کمیته هاي دایمی فدراسیون و در بند 1 ماده 27، در

 
خصوص اعضاي کمیته هاي انضباطی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
تذکرات: 

1_ با توجه به اینکه این اساسنامه به استناد تبصره بند 11 ماده واحده قانون فهرست نهاد ها و مؤسسات عمومی غیردولتی به تصویب

 
رسیده است، لازم است تا استناد مذکور در مقدمه مصوبه اصلاح گردد. 

 
2_ در بند (ث) ماده 22، واژه «تربیت بدنی» اصلاح گردد. 

 
اساسنامه صندوق کارآفرینی امید 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ هفده ام مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت به تصویب هیأت وزیران رسیده است؛ در جلسه مورخ

 
1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ در تبصره ماده 5، علاوه بر مستثنیات ذکر شده، مواردي از قبیل «اباحه و هبه به عنوان خاص» نیز لازم است ذکر شود و الاّ

 
خلاف موازین شرع خواهد بود. 

 
2_ در ماده 12، ایراد سابق این شورا کماکان به قوت خود باقی است. 

 
اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور 

مصوب جلسه مورخ بیست و یکم خرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان

 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 



1_ با توجه به این که بر اساس قانون حمایت از معلولان، بانک مرکزي به صورت منجز مکلف شده است مجوز هاي لازم جهت
تأسیس صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت را در چهارچوب قوانین و مقررات مربوطه در اختیار وزارت قرار
دهد، حکم مندرج در تبصره مبنی بر اینکه «در صورت انجام عملیات بانکی توسط صندوق، مجوز هاي لازم از بانک مرکزي جمهوري
اسلامی ایران اخذ می شود» از این جهت که مقصود این است که آیا در این صندوق عملیات غیربانکی نیز انجام می شود یا خیر ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در بند (ج) ماده 6، عدم ذکر شرط وثاقت و امانت، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

3_ در بند (ب) ماده 13، عدم ذکر لزوم وجود شرط وثاقت و امانت و سایر شرایط تخصصی براي وکیل صندوق در مقابل سایر

 
اشخاص حقیقی و حقوقی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
4_ در بند (ب) ماده 15، اطلاق درآمد مذکور از این جهت که شامل معاملات ربوي نیز می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري 

مصوب جلسه مورخ سی ام مرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می شود: 

1_ تبصره ماده 1، از این جهت که روشن نیست آیا شرکت از شمول همه قوانین مستثنی می گردد و یا صرفاً از شمول دو قانون
مذکور مستثنی شده است و همچنین از این حیث که مشخص نیست آیا شرکت فقط از شمول قوانین مصوب آتی مستثنی خواهد

 
شد یا از شمول قوانین گذشته نیز استثنا می شود، ابهام دارد، پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 3، 

1_2_ اعطاي وظیفه «سیاست گذاري» در زمینه هاي فنی، اقتصادي، بازرگانی داخلی و بین المللی، حمل ونقل هوایی کشور در بند
1 و همچنین اعطاي این وظیفه در خصوص خدمات ناوبري هوایی کشوري در بند 14 به سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر اصل 85

 
قانون اساسی شناخته شد. 

2_2_ در بند 18، از آن جهت که مشخص نیست نظر نیرو هاي مسلح در خصوص انعقاد تفاهم نامه هاي مذکور از سوي سازمان

 
هواپیمایی کشوري لازم الرعایه است یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_2_ در بند 26، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «استفاده از خدمات، دانش و مشاوره بخش غیردولتی داخلی و
خارجی» سایر قوانین و مقررات کشور ازجمله اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و

 
قوانین مرتبط با این موضوع رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_2_ در بند 27، عدم ذکر شمول حکم مندرج در مصوبه شماره (529) شوراي عالی امنیت ملی در این بند، مغایر اصل 176 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

5_2_ تبصره ماده 3، از این جهت که مشخص نیست شامل اماکن و مستحدثات نظامی و امنیتی مربوط به فرودگاه ها و ... نیز می

 
شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ لزوم تبعیت نیرو هاي مسلح از اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري در امور مرتبط با وظایف سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر
اصل 110 قانون اساسی شناخته شد. توضیح آنکه با توجه به اینکه این اساسنامه پس از تصویب مصوبه شماره (529) شوراي عالی



امنیت ملی به تصویب رسیده است، همه احکام مذکور در آن مصوبه در خصوص سازمان هواپیمایی کشوري که اساسنامه آن جدیداً به

 
تصویب رسیده است قابل تسري نیست و این امر منوط به تصریح شوراي عالی امنیت ملی است. 

4_ در ماده 5، عدم ذکر شرط اسلام و ایمان در خصوص رئیس سازمان هواپیمایی کشوري با توجه به وظایف مذکور در ماده 6 براي

 
رئیس سازمان، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
5_ در ماده 6، 

1_5_ در بند 6، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «خرید خدمات فنی و مهندسی و هرگونه خدمات مشاوره از اشخاص
حقیقی و حقوقی داخلی و خارجی» اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و قوانین

 
مرتبط با این موضوع و سایر قوانین و مقررات کشور رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_5_ با توجه به تجویز امکان تفویض بخشی از اختیارات رئیس سازمان به افراد دیگر به موجب تبصره 1 ماده 6، عدم ذکر شرایط

 
مذکور در خصوص رئیس سازمان در مورد افرادي که امور به آن ها تفویض می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

انتهاي پیام/4079/



تشریح تسهیلات پرداختی به بازنشستگان، کارگران و بیکاران

منبع: ایلناشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/05/20

هفتمین جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان تهران برگزار شد.

هفتمین جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان تهران

 
برگزار شد. 

به گزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی اداره کل تعاون، کار
و رفاه اجتماعی استان تهران، «پروانه رضایی بختیاري»، در
این جلسه با اشاره به دستور کار جلسه اظهار کرد: از آنجا
که با شیوع ویروس کرونا بسیاري از کسب و کارها متاثر از
این جریان آسیب دیده اند دولت در راستاي حمایت از
تولید کنندگان جهت عرضه بیشتر کالا مقرر کرده با
همکاري سازمان بازنشستگی کارتهاي اعتباري خرید با

 
کارمزد 4 درصد در اختیار بازنشستگان قرار گیرد تا این قشر با سهولت بیشتري نسبت به تامین کالاهاي مورد نیاز خود اقدام کنند. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران گفت: اجرایی کردن سیاست هاي دولت در قالب بسته هاي حمایتی جهت گذر از
شرایط ایجاد شده ناشی از شیوع ویروس کرونا یکی از وظایف اصلی ما بود که با همکاري عاملیت بانکها و تلاش همکارانمان توانستیم

 
از این مرحله با سربلندي عبور کنیم. 

وي اضافه کرد: بسته هاي حمایتی بین 200 تا 600 هزار تومان براي خانواده هاي کم بضاعت تاکنون بین 4 میلیون خانوار به صورت
متمرکز در 4 مرحله به صورت بلاعوض پرداخت شده است. تسهیلات یک میلیون تومانی با سود صفر درصد بین 21 میلیون خانوار
انجام شد و مقرري بیمه بیکاري به تمامی واجدین شرایط پرداخت شد؛ همچنین 49 هزار میلیارد تومان براي کسب و کارهاي آسیب

 
دیده از شیوع ویروس کرونا اختصاص یافته که سهم استان تهران 10640 میلیارد تومان است. 

رضایی با اشاره به کاهش تقاضا براي کالاهاي سرمایهاي و برخی از خدمات و تاثیر مستقیم آن بر اشتغال گفت: فعال نگهداشتن تولید

 
و حفظ اشتغال امروز به تصمیمات گرفته شده این کارگروه بستگی دارد. 

انوشیروان محسنی بندپی در هفتمین جلسه کارگروه اشتغال استان با اشاره به ضرورت حمایت از تولیدکنندگان اظهار کرد: در شرایط
شیوع کرونا 10 هزار و 640 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی با سود 12 درصد به استان تهران جهت حمایت از صاحبان تولید و

 
فعالان صنعتی اختصاص پیدا کرده است. 

وي ادامه داد: تاکنون در استان تهران 973 میلیارد تومان به متقاضیان پرداخت شده است؛ البته با توجه به نامعلوم بودن وضعیت
کرونا دوره تنفس سه ماهه این تسهیلات نیاز به بازنگري دارد که در این زمینه پیشنهادي مبنی بر دوره تنفس 6 ماهه به ستاد ملی



 
کرونا ارائه می شود. 

استاندار تهران عنوان کرد: فرمانداران و مدیران اقتصادي آسیب شناسی و بررسی لازم در مورد عدم رغبت واحدهاي تولیدي نسبت به
دریافت این تسهیلات را به عمل آورند؛ چرا که باید با اطلاع رسانی درست زمینه بهره مندي واحدهاي تولیدي و صنعتی از این

 
تسهیلات فراهم شود. 

در ادامه این جلسه گزارشی از عملکرد بانکهاي مجري ارائه تسهیلات به مشاغل آسیب دیده از کرونا ارائه شد.



نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیأت وزیران اعلام شد

منبع: پارسینهشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/05/20

سخنگوي شوراي نگهبان آخرین نظرات این شورا درباره اساسنامه هاي هیأت وزیران را اعلام کرد.

دکتر عباسعلی کدخدایی سخنگوي شوراي نگهبان در نشست خبري امروز (دوشنبه، 20 مرداد 1399) نظرات شوراي نگهبان در

 
خصوص اساسنامه هاي هیأت وزیران را تشریح کرد که متن کامل آن به شرح زیر است: 

 
اصلاحیه اساسنامه صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون 

مصوب جلسه مورخ یکم تیر ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/25 شوراي نگهبان مورد بحث و

 
بررسی قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 

 
اساسنامه فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران 

مصوب جلسه مورخ چهاردهم مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/18 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

 
1_ در ماده 1، 

1_1_ حذف عبارت لزوم مراعات شئون اسلامی در فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی در این مصوبه، نسبت به اساسنامه فعلی

 
فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_1_ با توجه به اینکه در این ماده به «منشور المپیک» ارجاع داده شده و فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي آن تعریف

 
شده است، لازم است این منشور ارسال شود تا اظهارنظر ممکن گردد. 

3_1_ با توجه به این که فعالیت فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي منشور المپیک و رعایت قوانین و مقررات مربوط دانسته شده است،
از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مفاد منشور المپیک و قوانین و مقررات داخلی کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_1_ از آنجایی که اساسنامه کمیته ملی پارالمپیک براي بررسی به شوراي نگهبان ارسال نشده و پیش از این نیز در نامه اي به
شماره 14947/102/98 مورخ 1398/10/8 بی اعتبار بودن اساسنامه آن اعلام شده است، از این رو در قانونی بودن این کمیته ابهام

 
وجود دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

5_1_ از این جهت که مشخص نیست آیا «قوانین و مقررات مربوط» که فدراسیون هاي ورزشی مکلف به مراعات آن ها شده اند، اعم

 
از مقررات داخلی یا خارجی است ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 



 
2_ در ماده 5، رسمی دانستن زبان انگلیسی در مکاتبات بین المللی با اصل 15 قانون اساسی مغایر است. 

 
3_ در ماده 6، 

1_3_ در بند 3، در عبارت هاي «ارزش هاي فرهنگی - اخلاقی» و «اصول و فلسفه المپیک» ابهام وجود دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

2_3_ در بند 4، مقصود از شفافیت، بی طرفی، عدالت جنسیتی، مذهبی و قومی به عنوان اسباب تحقق اصول مدیریت مطلوب

 
مشخص نبوده و ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
4_ در ماده 7، 

1_4_ در بیان وظایف و اختیارات فدراسیون در این ماده، لازم است قید «در چهارچوب موازین شرع و قوانین و مقررات مربوطه»

 
اضافه شود والاّ داراي اشکال خواهد بود. 

 
2_4_ اطلاق بند 12، نسبت به موارد مربوط به داوري در خصوص اموال عمومی، مغایر اصل 139 قانون اساسی شناخته شد. 

3_4_ اطلاق بند 16، در خصوص الزام به اجراي مقررات موضوع این بند، نسبت به مقرراتی که در آینده به تصویب می رسند و
همچنین نسبت به تعهدات بین المللی در این خصوص که به تصویب مجلس شوراي اسلامی نرسیده باشد، مغایر اصل 85 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

4_4_ در بند 21، در خصوص اتخاذ تدابیر لازم براي مقابله با هرگونه تبعیض، عبارت «هرگونه تبعیض» ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

5_4_ بند 22، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مقررات داخلی و بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
5_ در ماده 9، 

1_5_ عدم ذکر شرایطی از قبیل: عدم سوءشهرت، عدم وجود سابقه کیفري مؤثر براي عضویت در فدراسیون، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

2_5_ بند 3، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین قوانین و مقررات داخلی و دستورالعمل هاي ابلاغی توسط نهاد

 
هاي بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
6_ در ماده 13، 

1_6_ عدم ذکر شروط وثاقت و امانت، عدم سوءشهرت، عدم سابقه کیفري مؤثر و موارد مشابه در خصوص اعضاي مجمع عمومی

 
فدراسیون خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_6_ بند هاي 8، 9 و 10، از آنجا که مشخص نیست فدراسیون هاي ورزشی دانش آموزي، کارگري و دانشگاهی اساسنامه معتبر

 
دارند یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

7_ تبصره 3 ماده 14، با توجه به این که مقرر شده است مصوبات مجمع از یک سو نباید در تعارض با قوانین و مقررات ملی باشد و از
سوي دیگر بر رعایت ملاحظات بین المللی تأکید شده است، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین و مقررات

 
ملی و ملاحظات بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

8_ در جزء (الف) بند 1 ماده 25، اطلاق تعیین وظایف کمیته هاي دائمی منطبق با ضوابط فدراسیون جهانی، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

 
9_ استفاده از واژه «کاندیدا» در تبصره ماده 26، مغایر اصل 15 قانون اساسی شناخته شد. 

 
10_ در ماده 27، 

1_10_ در بند 2، اطلاق واگذاري تصویب آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی توسط مجمع عمومی، مغایر اصول

 
85 و 138 قانون اساسی شناخته شد. 



2_10_ با توجه به اینکه به موجب بند 2، «آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی» باید با مقررات فدراسیون جهانی
و آسیایی مربوط و قوانین و مقررات جاري کشور مطابقت داشته باشد، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین

 
و مقررات داخلی و مقررات نهاد هاي بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
3_10_ در تبصره 3، قطعی دانستن آراي کمیته تجدیدنظر انضباطی، مغایر اصل 156 قانون اساسی شناخته شد. 

11_ عدم ذکر شرط وثاقت و امانت در تبصره 2 ماده 14، در خصوص کلیه اعضاي هیأت رئیسه فدراسیون، در ماده 22، در خصوص
نامزد هاي ریاست فدراسیون، در جزء (ب) بند 1 ماده 25، در خصوص روساي کمیته هاي دایمی فدراسیون و در بند 1 ماده 27، در

 
خصوص اعضاي کمیته هاي انضباطی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
تذکرات: 

1_ با توجه به اینکه این اساسنامه به استناد تبصره بند 11 ماده واحده قانون فهرست نهاد ها و مؤسسات عمومی غیردولتی به تصویب

 
رسیده است، لازم است تا استناد مذکور در مقدمه مصوبه اصلاح گردد. 

 
2_ در بند (ث) ماده 22، واژه «تربیت بدنی» اصلاح گردد. 

 
اساسنامه صندوق کارآفرینی امید 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ هفده ام مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت به تصویب هیأت وزیران رسیده است؛ در جلسه مورخ

 
1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ در تبصره ماده 5، علاوه بر مستثنیات ذکر شده، مواردي از قبیل: «اباحه و هبه به عنوان خاص» نیز لازم است ذکر شود و الاّ

 
خلاف موازین شرع خواهد بود. 

 
2_ در ماده 12، ایراد سابق این شورا کماکان به قوت خود باقی است. 

 
اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور 

مصوب جلسه مورخ بیست و یکم خرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان

 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ با توجه به این که بر اساس قانون حمایت از معلولان، بانک مرکزي به صورت منجز مکلف شده است مجوز هاي لازم جهت
تأسیس صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت را در چهارچوب قوانین و مقررات مربوطه در اختیار وزارت قرار
دهد، حکم مندرج در تبصره مبنی بر اینکه «در صورت انجام عملیات بانکی توسط صندوق، مجوز هاي لازم از بانک مرکزي جمهوري
اسلامی ایران اخذ می شود» از این جهت که مقصود این است که آیا در این صندوق عملیات غیربانکی نیز انجام می شود یا خیر ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در بند (ج) ماده 6، عدم ذکر شرط وثاقت و امانت، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

3_ در بند (ب) ماده 13، عدم ذکر لزوم وجود شرط وثاقت و امانت و سایر شرایط تخصصی براي وکیل صندوق در مقابل سایر

 
اشخاص حقیقی و حقوقی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 



 
4_ در بند (ب) ماده 15، اطلاق درآمد مذکور از این جهت که شامل معاملات ربوي نیز می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري 

مصوب جلسه مورخ سی ام مرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ تبصره ماده 1، از این جهت که روشن نیست آیا شرکت از شمول همه قوانین مستثنی می گردد و یا صرفاً از شمول دو قانون
مذکور مستثنی شده است و همچنین از این حیث که مشخص نیست آیا شرکت فقط از شمول قوانین مصوب آتی مستثنی خواهد

 
شد یا از شمول قوانین گذشته نیز استثنا می شود، ابهام دارد، پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 3، 

1_2_ اعطاي وظیفه «سیاست گذاري» در زمینه هاي فنی، اقتصادي، بازرگانی داخلی و بین المللی، حمل ونقل هوایی کشور در بند
1 و همچنین اعطاي این وظیفه در خصوص خدمات ناوبري هوایی کشوري در بند 14 به سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر اصل 85

 
قانون اساسی شناخته شد. 

2_2_ در بند 18، از آن جهت که مشخص نیست نظر نیرو هاي مسلح در خصوص انعقاد تفاهم نامه هاي مذکور از سوي سازمان

 
هواپیمایی کشوري لازم الرعایه است یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_2_ در بند 26، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «استفاده از خدمات، دانش و مشاوره بخش غیردولتی داخلی و
خارجی» سایر قوانین و مقررات کشور ازجمله اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و

 
قوانین مرتبط با این موضوع رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_2_ در بند 27، عدم ذکر شمول حکم مندرج در مصوبه شماره (529) شوراي عالی امنیت ملی در این بند، مغایر اصل 176 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

5_2_ تبصره ماده 3، از این جهت که مشخص نیست شامل اماکن و مستحدثات نظامی و امنیتی مربوط به فرودگاه ها و ... نیز می

 
شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ لزوم تبعیت نیرو هاي مسلح از اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري در امور مرتبط با وظایف سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر
اصل 110 قانون اساسی شناخته شد. توضیح آنکه با توجه به اینکه این اساسنامه پس از تصویب مصوبه شماره (529) شوراي عالی
امنیت ملی به تصویب رسیده است، همه احکام مذکور در آن مصوبه در خصوص سازمان هواپیمایی کشوري که اساسنامه آن جدیداً به

 
تصویب رسیده است قابل تسري نیست و این امر منوط به تصریح شوراي عالی امنیت ملی است. 

4_ در ماده 5، عدم ذکر شرط اسلام و ایمان در خصوص رئیس سازمان هواپیمایی کشوري با توجه به وظایف مذکور در ماده 6 براي

 
رئیس سازمان، خلاف موازین شرع شناخته شد. 



 
5_ در ماده 6، 

1_5_ در بند 6، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «خرید خدمات فنی و مهندسی و هرگونه خدمات مشاوره از اشخاص
حقیقی و حقوقی داخلی و خارجی» اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و قوانین

 
مرتبط با این موضوع و سایر قوانین و مقررات کشور رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_5_ با توجه به تجویز امکان تفویض بخشی از اختیارات رئیس سازمان به افراد دیگر به موجب تبصره 1 ماده 6، عدم ذکر شرایط
مذکور در خصوص رئیس سازمان در مورد افرادي که امور به آن ها تفویض می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد.



وزیر علوم: برنامه ریزي براي حذف کنکور آغاز شد

منبع: پایگاه خبري 598شماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/05/20

وزیر علوم با بیان اینکه رقابت در کنکور در رشته هاي پزشکی و براي 109 هزار صندلی و کمتر از 11 درصد ظرفیت پذیرش
دانشگاه ها است، گفت: داوطلبان خود ارزیابی داشته باشند که اگر نیاز به شرکت در کنکور ندارند از ظرفیت پذیرش بدون

کنکور بهره ببرند.

به گزارش پایگاه 598، وزیر علوم با بیان اینکه رقابت در کنکور در رشته هاي پزشکی و براي 109 هزار صندلی و کمتر از 11
درصد ظرفیت پذیرش دانشگاه ها است، گفت: داوطلبان خود ارزیابی داشته باشند که اگر نیاز به شرکت در کنکور ندارند از ظرفیت
پذیرش بدون کنکور بهره ببرند. منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در یک نشست خبري به مناسبت روز خبرنگار با

 
خبرنگاران حوزه آموزش عالی گفت وگو کرد. 

وي گفت: خبرنگاري شغلی سخت است که در برخی حوزه ها سختی کار بیشتر است؛ همچنان که در جنگ هم خبرنگارانی را داشته

 
ایم که شهید و جانباز شده اند و هم اکنون هم خبرنگارانی هستند که از جان و مال خود می گذرند. 

غلامی گفت: امانت داري، صداقت و به روز بودن اخبار، کمک به همه آحاد مردم است و نمی توان ارزش خبرنگاري را به راحتی

 
مشخص کرد. 

 
داوطلبان اگر نیاز نیست در کنکور شرکت نکنند 

وي گفت: این روزها بیشتر اخبار درباره کنکور است. کنکورها با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار شد که به گفته مسوولان، کنکور

 
دکترا 85 درصد و کنکور کارشناسی ارشد را 91 درصد منطبق با پروتکل ها اعلام کردند. 

وي گفت: داوطلبان توجه کنند که تعداد زیادي رشته و محل دانشگاهی داریم که ضرورتی به شرکت در آزمون براي این رشته ها
وجود ندارد. سال قبل هم همین طور بوده است. حدود 400 هزار نفر صندلی و محل کد رشته در دانشگاه هاي دولتی از طریق بدون
آزمون (20 درصد)، 45 درصد نوبت دوم، 98 درصد ظرفیت غیر دولتی و آزاد از طریق بدون آزمون پذیرش می شوند. یعنی نمره

 
آزمون کنکور تاثیري در پذیرش آنان ندارد و داوطلبان بدون کنکور می توانند در این رشته ها تحصیل کنند. 

غلامی اظهار داشت: تراکم براي رشته هاي پزشکی است که رقابت براي 109 هزار صندلی یعنی کمتر از 11 درصد ظرفیت پذیرش

 
دانشگاه ها است. 

غلامی افزود: یعنی اگر داوطلبان می بینند که نیاز به شرکت در آزمون نیست، در کنکور حضور پیدا نکند. یعنی یک خود ارزیابی

 
داشته باشند و نگران الزام شرکت در آزمون نباشند. 

به گفته غلامی، در سال هاي اخیر وزارت علوم سعی کرده بخش پذیرش دانشگاه ها از خارج از مسیر کنکور را جا بیاندازد که



 
امیدواریم در دوران کرونا این موضوع بیشتر تقویت شود. 

وي گفت: حذف کنکور قبلا برنامه ریزي شده است و حرکت به این سمت شروع شده است و در کرونا اطلاع رسانی درباره این موضوع

 
شفاف تر شده است. براي بحث حذف کامل کنکور هم برنامه ریزي هایی شده که نیاز به همکاري 2 وزارت خانه آموزش و علوم دارد. 

 
ارتقاي رتبه بندي ایران در جایگاه جهانی از نظر علمی 

 
وي از ارتقاي رتبه بندي ایران در جایگاه جهانی از نظر علمی خبر داد و گفت: ایران از جایگاه 16 به 15 ارتقا رتبه داشته است. 

وي گفت: همچنین تلاش براي حوزه پژوهش بوده است که قرار شد دانشگاه ها کمتر از 15 درصد را براي اعتبارات پژوهشی پیش

 
بینی نکنند. 

 
وي همچنین گفت: حذف بخش آموزشی از دستگاه هاي اجرایی می تواند به کاربردي کردن پژوهش کمک کند. 

وزیر علوم، گفت: این وزارتخانه 43 پارك علم و فناوري و 197 مراکز رشد دانشگاهی را تحت پوشش دارد. 6 هزار شرکت دانش بنیان
در کشور وجود دارند که 1800 شرکت در پارك هاي وزارت علوم مستقر هستند. فروش دانش فنی و دستاوردهاي این مجموعه 10

 
هزار میلیارد تومان در سال 98 بوده است و در سال 98 حدود 80 میلیون دلار صادرات داشته اند. 

 
غلامی گفت: در رتبه بندي منطقه اي ایران در منطقه رتبه 1 را دارد. 

 
استعلام مدارك در سامانه ملی ارزیابی مدارك تحصیلی 

غلامی گفت: مواردي که به ما گزارش می شود مستقیم به بخش حقوقی براي پیگیري ارسال می شود. براي حل این مشکل سامانه
اي طراحی کردیم که تمام مدارك کسب شده در این سامانه قابل احراز است؛ این کار از مدارك فارغ التحصیل 97 به سمت گذشته

 
در حال انجام است. 

وي گفت: دانشگاه هاي غیر دولتی هم یک QR کد روي مدرك درج می کنند. دانشگاه آزاد هم علاوه بر اتصال به سامانه ملی ارزیابی

 
مدارك تحصیلی یک سامانه داخلی هم خواهد داشت. 

همکاري افراد به عنوان عضو هیات علمی از طریق شرکت در فراخوان و طی مراحل جذب صورت می گیرد. تشابه اسم حق التدریس

 
بین وزارت علوم و وزارت آموزش باعث اشتباهی شده است. این افراد بنابر تخصص در دانشگاه ها تدریس می کنند. 

 
وي گفت: درخواست اینترنت رایگان براي ترم بعد را هم داریم. 

وي گفت: ساماندهی نظام آموزش عالی به تایید شوراي عالی انقلاب فرهنگی رسیده است. در این طرح به همه دانشگاه ها نقش

 
منطقه اي، ملی و بین المللی خواهند داشت. 

وي گفت: اگر ستاد ملی مقابله با کرونا شرایط را برگزاري آزمون سراسري مساعد نبیند این موضوع را پیگیري خواهند کرد اما



امیداریم بتوانیم کنکور را سر موعد برگزار کنیم و داوطلبان را در بلاتکلیفی قرار ندهیم. اگر پروتکل هاي فاصله گذاري تغییري کند

 
حتما به فضاهاي جدیدي نیاز است. 

غلامی ادامه داد: فاصله اجتماعی 1 و 60 سانتی متر الزامی است که اگر در پروتکل جدید براي آزمون سراسري فاصله 2 متر شود، آن

 
را رعایت خواهیم کرد. 

 
احتمال حذف برخی از تسهیلات فرزندان هیات علمی از سال آینده 

غلامی درباره انتقال فرزندان هیات علمی هم گفت: بحث انتقال پابر جاست اما اگر شوراي عالی انقلاب فرهنگی مصوب کند تغییر

 
رشته این افراد از سال آینده متوقف خواهد شد. 

وزیر علوم گفت: کرونا شروع کار دانشگاه D8 را به تاخیر انداخت که سال تحصیلی آینده اولین سري دانشجوها را پذیرش خواهد کرد.

غلامی درباره بومی گزینی گفت: این بحث هنوز نیازمند بحث بیشتر است. اما بحث روي تغییر بخشی از این مصوبه که مربوط ضریب

 
پذیرش در شهر محل سکونت بوده است، در شوراي عالی انقلاب فرهنگی مطرح است. 

 
وي گفت: آماري از دانشجوها و اساتید مبتلا به کرونا نداریم این اطلاعات در اختیار وزارت بهداشت است. 

غلامی درباره اشتغال دانش آموختگان دانشگاهی هم گفت: آمارها نشان می دهد میزان اشتغال در مردان بیشتر از زنان بوده است و
در سال هاي اخیر تراکم در آزمون ارشد کمتر شده و گویا بخشی از دانش آموختگان پس از تحصیل در مقطع کارشناسی به سمت

بازار کار هدایت شده اند.



رویکرد اصولی و علمی شورا به حاشیه نشینی مشهد

منبع: ایمناشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/05/20

رئیس کمیسیون ویژه مناطق پیرامونی و کم برخوردار شوراي شهر مشهد گفت: در دوره پنجم شورا سعی شده به موضوع
حاشیه نشینی و مناطق کم برخورداربا رویکرد اصولی و علمی نگاه شود بدین منظور در ابتداي دوره برنامه و سیاست هاي

کمیسیون مبتنی بر دو الگوي پیگیري و درمان تصویب شد

 
عضو شوراي شهر مطرح کرد: رویکرد اصولی و علمی شورا به حاشیه نشینی مشهد 

رئیس کمیسیون ویژه مناطق پیرامونی و کم برخوردار شوراي
شهر مشهد گفت: در دوره پنجم شورا سعی شده به موضوع
حاشیه نشینی و مناطق کم برخورداربا رویکرد اصولی و علمی
نگاه شود بدین منظور در ابتداي دوره برنامه و سیاست هاي

 
کمیسیون مبتنی بر دو الگوي پیگیري و درمان تصویب شد 

به گزارش خبرنگار ایمنا، رمضانعلی فیضی امروز (دوشنبه) در
یکصد و یکمین جلسه علنی شوراي اسلامی شهر مشهد اظهار
کرد: قسمت اعظم شکل گیري مناطق کم برخوردار اطراف
تمامی کلانشهر و به خصوص مشهد ناشی از نبود نگاه آمایشی و

توزیع جمعیتی و به تبع آن توزیع ناعادلانه اعتبارات چه قبل از انقلاب در قالب برنامه پنج ساله عمرانی و چه بعد از انقلاب در قالب

 
برنامه هاي توسعه اجتماعی - اقتصادي است. 

وي افزود: در این میان اصلاحات ارضی، جنگ و فقدان امنیت در کشورهاي منطقه و وضعیت نامناسب جوي را می توان به این موارد
اضافه کرد که باعث کاهش فرصت هاي شغلی در روستاهایی شد که هزاران سال مازاد محصول خود را در ارتباط با شهرهاي اطراف به
آنجا گسیل می کردند حالا با قطع ارتباط با شهرها به دلیل نفوذ پول هاي پرقدرت نفتی و دولتی محصولاتشان بر روي دستشان می

 
ماند. 

رئیس کمیسیون ویژه مناطق پیرامونی و کم برخوردار شوراي شهر مشهد تصریح کرد: از طرفی شهرها به دلیل ساختار خدماتی و
بازرگانی خود تبدیل به وارد کنندگان پرقدرت از خارج کشور در شبکه توزیع کالا قرار می گیرند و بدین صورت کشاورزي کشور از
بین رفته و روستاها با مازاد نیروي کار مواجه می شوند و چاره اي جز مهاجرت به سوي مناطقی با فرصت هاي شغلی ندارند که این

 
پدیده در تمامی کشورهاي درحال توسعه و به ویژه کشورهاي تک محصولی و نفت پایه اتفاق می افتد. 

وي ادامه داد: رشد حاشیه نشینی در مشهد موید این پدیده است به طوري که از سال 45 بیش از 42 روستا به شهر اضافه شده اند و
جمعیت مناطق کم برخوردار با تعاریف کنونی از 10 درصد به بیش از 30 درصد جمعیت شهر مشهد افزایش یافته که این عدد خیلی

 
محدود است و اگر شاخص آن به روز شود بسیار بیشتر نیز می شود. 



فیضی اضافه کرد: جمعیت حاشیه نشین مشهد در فضایی بالغ بر چهار هزار و 700 هکتار یعنی 12 درصد شهر را اشغال کرده اند که

 
نشان از تراکم بالا و فشردگی جمعیت 350 در مقابل 85 نفر در هکتار در سایر مناطق شهر است. 

وي با تقدیر از اقدامات دوره چهارم در اصلاح بافت هاي مناطق کم برخودار، ادامه داد: در دوره پنجم سعی شده به موضوع حاشیه
نشینی و مناطق کم برخوردار با رویکرد اصولی و علمی نگاه شود بدین منظور در ابتداي دوره برنامه و سیاست هاي کمیسیون مبتنی

 
بر دو الگوي پیگیري و درمان تصویب شد 

ارتقاي هویت مناطق کم برخوردار رئیس کمیسیون ویژه مناطق پیرامونی و کم برخوردار شوراي شهر مشهد گفت: کمیسیون با در
نظر گرفتن چهار محور کلیدي ارتقاي تاب آوري شهري، کاهش فقر شهري، ارتقا هویت و منزلت مکانی و تحقق حکمروایی شهري،

 
فرایند بازآفرینی محلات کم برخوردار را در دو حوزه پیشگیري از طریق نظارت و کنترل و برنامه ریزي و مدیریت دنبال کرد. 

وي تصویب لایحه ساماندهی اراضی بزرگ مقیاس، ایجاد شهرك هاي مسکونی ارزان قیمت با استانداردهاي مناسب جهت اسکان و
ساماندهی مهاجرین، کمربند سبز و ایجاد موانع طبیعی و مصنوعی در جلوگیري از اضافه شدن محدوده هاي جدید غیررسمی، ایجاد
مدیریت هماهنگ در حراست حریم و محدوده شهر و تأمین اعتبار براي مدیریت هوشمند و حفظ و نظارت بر آن ها را از جمله

 
اقدامات پیشگیرانه در این زمینه نامید. 

فیضی پیگیري تهیه و تصویب سند پهنه بندي حریم، آماده شدن شناسنامه اطلاعات آماري براي 69 محله هدف، تصویب برش بودجه
براي محدوده و محلات هدف، توجه به توانمند سازي اشتغال و مهارت آموزي ساکنان، تصویب بسته هاي تشویقی براي بافت هاي
فرسوده و ایجاد وحدت رویه در شهرداري در برخورد با این بافت ها را از جمله برنامه هاي دیگر مشهد براي مناطق کم برخوردار

 
برشمرد. 

سهم بالاي مناطق کم برخوردار از اعتبارات و پروژه ها وي گفت: در دوره پنجم 28 دفتر تسهیلگري در این بافت ها براي شناسایی و
حل معضلات محلات ایجاد شده، 72 مگاپروژه در برنامه عملیاتی با رویکرد بازآفرینی محدوده و محلات هدف به تصویب رسیده،
بازآفرینی شهري و اصلاح کالبدي و بهبود وضعیت کالبدي و بازگشایی معابر در دستورکار بوده و به توزیع عادلانه خدمات و سرانه ها

 
توجه شده است. 

رئیس کمیسیون ویژه مناطق پیرامونی و کم برخوردار شوراي شهر مشهد اظهار کرد: پنج درصد از سرجمع اعتبارات پروژه هاي
عمرانی سال 99 به اجراي پروژه هاي پیشنهادي شهروندان در محلات کم برخوردار با همکاري دفاتر تسهیلگري اختصاص یافته و از

 
ابتداي دوره اولویت بندي روکش آسفالت معابر شهر با مناطق پیرامونی و کمیسیون تخصصی بوده است. 

وي ادامه داد: همچنین براي ساخت حداقل پنج گرمخانه جمع آوري کارتن خواب ها در سال 98 بودجه اختصاص یافت که چهار
گرمخانه در حال حاضر افتتاح شده و سه گرمخانه دیگر نیز در حال تأمین اعتبار و ساخت است؛ البته به دلیل شیوع ویروس کرونا و

 
رعایت پروتکل هاي بهداشتی، این گرمخانه ها در حال حاضر تعطیل است. 

فیضی خاطرنشان کرد: بیش از 73 پارك و فضاي سبز تنها در مناطق کم برخوردار ساخته شده و در سال 99 از میان 28 پل عابر

 
پیاده در شهر مشهد، 18 پل براي مناطق کم برخوردار در نظر گرفته شده است. 

آستان قدس و اوقاف کم برخورداري را کمرنگ کنند وي تصریح کرد: هرچند اصلاح کالبدي و اقتصادي بافت ها و محلات کم



برخوردار مهم است اما توانمندسازي یا توان افزایی فردي در درازمدت می تواند پدیده حاشیه نشینی و کم برخورداري یا بدمسکنی را

 
کم رنگ کند. 

رئیس کمیسیون ویژه مناطق پیرامونی و کم برخوردار شوراي شهر مشهد اضافه کرد: از مدیریت شهري و دولت انتظار است در
راستاي افزایش مهارت ها و آموزش هاي فردي جهت برخورداري از یک زندگی مطلوب همت گمارند؛ در این میان نقش آموزش و

 
پرورش در ساخت آینده بهتر براي شهر مشهد بسیار تأثیر گذار است. 

وي ادامه داد: همکاري بین اوقاف، آستان قدس و سازمان هاي داراي زمین با شهرداري امري ضروري است با توجه به اینکه 92 درصد
از اراضی بزرگ مقیاس در پیرامون شهر در اختیار آستان قدس و اوقاف است، نیاز است این دو نهاد زمین هاي بلااستفاده خود را به

 
فضاي سبز و یا دیگر کاربري هاي خدماتی تبدیل کنند و شهرداري و دولت نیز در حریم مابه عوض آن را تقبل کند. 

فیضی اظهار کرد: نماینده هاي مجلس باید قوانین سختگیرانه اي در برخورد با سوداگران و بساز و بفروشان وضع کنند و قوه قضائیه
نیز برخوردهاي سرسختانه تري براي این افراد در نظر گیرد.



بندر چابهار محدودیتی در پذیرش کالا ندارد

منبع: ایمناشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان گفت: در حال حاضر بندر چابهار بندري بدون محدودیت در پذیرش کالا و
سایز کشتی است.

 
بندر چابهار محدودیتی در پذیرش کالا ندارد 

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان گفت: در حال
حاضر بندر چابهار بندري بدون محدودیت در پذیرش کالا و سایز

 
کشتی است. 

به گزارش ایمنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی سازمان بنادر و
دریانوردي، بهروز آقایی با اشاره به پروژه استراتژیک طرح توسعه
بندر شهید بهشتی چابهار که فاز نخست آن عملیاتی شده است و
در فاز دوم اجرایی قرار دارد، گفت: در راستاي اجراي این پروژه،

لایروبی 15 میلیون 800 هزار متر مکعب از رسوبات بستر حوضچه، کانال و پاي اسکه ها، به منظور ایجاد عمق مناسب براي

 
پهلوگیري کشتی هاي اقیانوس پیما در دستور کار قرار گرفت. 

وي هدف از اجراي این عملیات را تبدیل بندر چابهار به بندري بدون محدودیت عمق در سطح جهانی اعلام و تصریح کرد: اجراي این

 
طرح عمق پاي اسکله ها را در مواقع مد کامل به 19- متر و جرز کامل به 17- متر افزایش خواهد داد. 

به گفته این مقام مسئول، این برنامه همگام با دیگر پروژه هاي طرح توسعه بندر شهید بهشتی به واسطه پیگیري و نظارت دقیق تیم

 
هاي تخصصی این اداره کل و بهره گیري از توان متخصصان دریایی داخلی، با پیشرفت هاي خوبی همراه است. 

آقایی با اشاره به اینکه در حال حاضر بندر چابهار بندري بدون محدودیت در پذیرش کالا و سایز کشتی است، اضافه کرد: افزایش توان
عملیاتی بندر، ترافیک کالا و مسافر، ایجاد اشتغال و افزایش سطح درآمدي اقشار مختلف در استان و منطقه از اهداف اجراي پروژه

 
هاي بندري و دریایی در بزرگترین بندر اقیانوسی کشور محسوب می شود. 

وي با اشاره به جمع آوري اسکله هاي نصب سریع از این بندر استراتژیک، ادامه داد: این اسکله ها در سال 1362 و با توجه به ضرورت
هاي جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در ضلع جنوب شرقی بندر جانمایی شده بود که علاوه بر طی عمر مفید خود، مانع چرخش

 
کشتی ها در حوضچه و پهلو گرفتن در اسکله هاي خدماتی و جنرال کارگو می شد. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان اضافه کرد: این اسکله ها با استفاده از توان مطالعاتی و فنی متخصصان داخلی به

 
صورت ایمن برچیده شد تا عملیات لایروبی این محدوده نیز طبق برنامه، اجرایی شود. 



وي گفت: عملیات لایروبی در این محل توسط دستگاه لایروب کاترساکشن پردیس 7 در بستر سخت بندر چابهار با عملکرد 35 هزار

 
متر مکعب در شبانه روز در حال انجام است که رکوردي دیگر براي این بندر استراتژیک محسوب می شود. 

آقایی خاطرنشان کرد: از مجموع حجم تعهدات لایروبی طرح توسعه بندر شهید بهشتی، 140 هزار متر مکعب باقی مانده و علاوه بر
این 510 هزار مترمکعب دیگر نیز به پیمانکار ابلاغ شده است که با انجام این عملیات بندر چابهار به عنوان عمیق ترین بندر ایران

شناخته خواهد شد و می تواند میزبان بزرگترین کشتی هاي دنیا باشد.



بورس نفتی می شود؟

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/05/20

اخبار مختلفی از بورس می رسد که نشان می دهند این بازار قصد خروج از مسیر رشد را ندارد، آزادسازي 60 درصدي عرضه
سهام عدالت و انتظار و گمانه زنی هایی که در ارتباط با خبر گشایش اقتصادي رئیس جمهوري شکل گرفته، باعث شده تا

آثار مثبتی در بازار بورس شکل بگیرد.

اخبار مختلفی از بورس می رسد که نشان می دهند این
بازار قصد خروج از مسیر رشد را ندارد، آزادسازي 60
درصدي عرضه سهام عدالت و انتظار و گمانه زنی هایی که
در ارتباط با خبر گشایش اقتصادي رئیس جمهوري شکل
گرفته، باعث شده تا آثار مثبتی در بازار بورس شکل بگیرد.

مطرح شدن آزادسازي 60درصدي عرضه سهام عدالت چه

 
تاثیري در روند رشد بورس خواهد داشت؟ 

قطعا آزادسازي 30 درصد دیگر سهام عدالت براي عرضه در بورس، به میزانی که در مرحله اول در بورس، تاثیر گذاشت، تاثیرگذار
نخواهد بود، یعنی در مرحله اول آنهایی که نیاز به پول داشته و به دنبال منابع بودند، نشان دادند که فروشنده هستند تا منابع را
جذب کنند ولی واقعیت این است زمانی که این افراد سهم خود را فروختند به آنها زیان وارد شد، چراکه قیمت سهام بعد از فروش
آنها افزایش پیدا کرد. قاعدتا در مرحله دوم آزادسازي متوجه خواهند شد که چه ضرري نصیب آنها شده است. به همین دلیل میزان
فروش و عرضه کمتر از حالت اول خواهد بود، ضمن اینکه سیاست هایی را دولت در پیش گرفت تا سهام داران به میزان 50 درصد
ارزش سهام عدالت خود از بانک ها کارت اعتباري بگیرند که از یک طرف می توانند مشکل مالی خود را حل و از طرف دیگر از مزایاي
افزایش سهام استفاده کنند. این نکته خیلی مهم است که در این شرایط عرضه خیلی تاثیرگذار نبود و صرفا خبر خوشی براي
دارندگان سهام عدالت است که می توانند دارایی هاي خودشان را از این طریق بفروشند، صرفا اطلاع از خبر آزادشدن سهام می تواند

 
خبر خوشی باشد ولی این کار سمت عرضه را چندان تقویت نخواهد کرد. 

خبري که دولت قرار است درباره گشایش اقتصادي بدهد و گمانه زنی هایی که در این باره انجام شده هم می تواند در روند رشد

 
بورس موثر باشد؟ 

رسانه ها درباره گشایش اقتصادي گمانه زنی هاي زیادي کرده اند، به نظر می رسد خبر خوب گشایش اقتصادي پیش فروش بشکه
هاي نفت به مردم به صورت ریالی ولی بر پایه دلار و ارز باشد. این اوراق پیش فروش هم به نفع دولت است و هم مردم. دولت می
تواند بخشی از کسري بودجه اي که دارد را از این محل تامین کند و قاعدتا نمی شود اقتصاد را خیلی سریع از نفت جدا کرد، اما
بخش ریالی کسري بودجه از این محل تامین خواهد شد. این اتفاق کمک می کند تا از خلق بیشتر نقدینگی جلوگیري و تورم به
مردم تحمیل نشود و از این جهت به نفع مردم و نظام اقتصادي است. اینکه مردم همیشه با خرید سکه و طلا در نوسانت قیمتی آن به
دلیل افزایش قیمت در بازارهاي جهانی و افزایش قیمت ارز منتفع می شوند، چون غیر از طلا هیچ کالاي جایگزینی در بازار وجود
ندارد. البته سهام وجود دارد ولی همه مردم نمی توانند خود را با متغیرهایی بازار سهام تطبیق دهند اگرچه می توانند از طریق



سبدگردان ها سهام خریداري کنند، اما به هرحال کالاهایی مانند بشکه هاي نفتی می تواند جایگزین طلا در سرمایه گذاري مردم
شود که البته مضرات سکه طلا را ندارند. می دانید که افزایش قیمت طلا و ارز بر یکدیگر اثرگذار هستند، یعنی بعضی اوقات که
ظرفیت افزایش قیمت ارز و محدودیت خرید براي مردم وجود دارد آنها به سمت بازار طلا می روند و متقابلا باعث افزایش بهاي ارز و
در نتیجه افزایش قیمت کالاهاي دیگر می شوند که تورم به همراه دارد، اما بشکه هاي نفتی این مشکلات را ندارند ولی به هر حال
باید بازدهی خوبی براي خریداران داشته باشد و این کار بستگی به شرایط انتشار دارد. البته اطلاعاتی درباره آن نداریم و اصلا معلوم
نیست که خبر گشایش اقتصادي هم چنین چیزي باشد، اگر این موضوع هم در دستور کار قرار گیرد می تواند جایگزینی براي بحث
سرمایه گذاري و کنترل نقدینگی باشد که خیلی بهتر از روش هایی نظیر پیش فروش سکه و ارز که کاهش ذخایر را به دنبال دارد،

 
هست. 

در هفته هاي گذشته شاخص کل بورس از دو میلیون واحد گذشت، با توجه به اینکه با این روش نقدینگی بیشتري جذب بازار سرمایه

 
می شود امکان دارد بازهم شاهد رکوردشکنی شاخص باشیم؟ 

بله؛ چراکه روند جذب و ورود نقدینگی به بازار اصلا کاهش پیدا نکرده است و هر چقدر که ضریب نفوذ بازار سرمایه افزایش پیدا می
کند و در حال حاضر هم بیشتر افزایش یافته قطعا بیشتر در لایه هاي مختلف جمعیت مردم نفوذ خواهد کرد و جریان نقدینگی را از
جاي جاي کشور و پس اندازهاي خرد و کلان را جمع آوري و به سمت بازار سرمایه می آورد. چه بسا خیلی ها هم اعتقاد دارند حبابی
که ممکن است در برخی از شرکت هاي بازار سرمایه ایجاد شود خیلی بهتر از حباب 40 ساله بازار مسکن است. عملا در حباب مسکن
مردم ضرر می بینند و مشکلاتی براي آنها به وجود می آید چرا که کالاي اساسی محسوب می شود، اما در حباب سهام عملا خیلی از
مردم ضرر نمی بینند و دچار مشکل هم نمی شوند. حتی کمک می کند تا بخشی از این نقدینگی به سمتی حرکت کند که رونق
تولید، اشتغال و کنترل تورم را در پی داشته باشد. نکته اساسی این است که مثلا اعلام آزادسازي 60 درصد سهام عدالت خود تبلیغی
براي بازار سرمایه است. انتشار اوراق پیش فروش نفت آنطور که مطرح شده باید در بورس قابل معامله باشد، یعنی این موضوع ضریب
نفوذ بورس را در بین اقشار مختلف جامعه افزایش می دهد و باعث می شود که نقدینگی از سمت بازار پول و مسکن و غیره به سمت

 
بازار سرمایه حرکت و سهم پول در بازار پول کاهش و در بازار سرمایه افزایش یابد تا بتواند دارایی ها را جابه جا کند. 

 
وضعیت بازار سرمایه را در هفته هاي آینده چطور پیش بینی می کنید؟ 

با توجه به شرایطی که وجود دارد، بازار سرمایه در هفته آینده بازار مثبتی خواهد بود، البته همه اینها متاثر از ورود جریان نقدینگی
است و دیدیم حتی دولت قصد دارد تا برخی از دارایی هاي خود را در قالب بلوکی به فروش برساند. از طرفی سمت عرضه را نیز
تقویت کرده است، ولی نکته اینجاست که هر چقدر زمان می گذرد و مسیر طی می شود خطرات آن هم بیشتر می شود و باید مردم

خیلی آگاهانه تر تصمیم بگیرند و با نگاهی بلندمدت در بازار سرمایه ورود کنند.



رونق تجاري با تبدیل نمایشگاه شهرآفتاب به منطقه آزاد تجاري

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/05/20

تفاهم نامه سه جانبه میان کنفدراسیون صادرات ایران، کمیسیون صادرات غیرنفتی ایران و شرکت نمایشگاه هاي بین المللی
شهر آفتاب به امضا رسید.

به گزارش پایگاه خبري درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی
و امور بین الملل نمایشگاه شهرآفتاب، کمیسیون توسعه
صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران، کنفدراسیون (مجمع)
صادرات ایران و شرکت بهره برداري نمایشگاه هاي بین
المللی شهر آفتاب تهران طی مراسمی تفاهم نامه اي در
خصوص تشکیل کمیته مشترك میان این سه بخش به
منظور برگزاري نمایشگاه ها و رویدادهاي هدفمند،

 
تخصصی و شناسنامه دار به امضا رساندند. 

هدف از این تفاهم نامه، یافتن راهکارهایی براي تقویت بازار
بخش خصوصی با استفاده از پتانسیل هاي نمایشگاه بین المللی شهر آفتاب و معرفی شهر آفتاب به عنوان یک ظرفیت فوق العاده

 
جهت رشد اقتصاد کشور است. 

 
صادرات را درگیر مسائل پیش پا افتاده نکنیم 

در این جلسه، جمشید نفر، رییس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران اظهار کرد: پیش از این فرصت هاي استثنایی

 
بسیاري براي تجارت کشور پیش آمد که از جمله آنها می توان به فروپاشی اتحاد جماهیر شوروي اشاره کرد. 

وي با اشاره به شرایط صنعت چرم در ایران به عنوان نمونه عنوان کرد: ایران جزو اولین کشورهاي ابداع کننده این صنعت است و رتبه

 
پنجم دنیا در مواد اولیه پوست و چرم سبک را دارد که این موضوع از نظر کیفیت چرم، ایران را در مقام اول دنیا قرار می دهد. 

نفر، یک مصداق عینی در پیشرفت صنعت چرم را کشور ترکیه دانست و گفت: این کشور صنعتی به نام صنعت چرم نداشت اما از این

 
فرصت استفاده کرد و اکنون کشورهاي ایتالیا و چین را پشت سر گذاشته و حرف اول را در دنیا می زند. 

وي ادامه داد: این در حالی است که سابقه فعالیت ترکیه در صنعت چرم به سال 1992 باز می گردد و اکنون دنیا را با چرم تولیدي

 
خود به تسخیر در آورده است؛ اما این صنعت در ایران همچنان درگیر مسائل پیش پا افتاده است. 

رییس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد: اکنون که این فرصت استثنایی با افزایش نرخ ارز براي صادرات

 
کشور رخ داده است باید از فرصت ها استفاده کرد و با بخشنامه هاي غلط و کارشناسی هاي غیراصولی آن را از بین نبرد. 



به گفته نفر؛ اکنون نمایشگاه شهر آفتاب فرصتی مناسب براي شناساندن صنایع صادراتی کشور است و با این تفاهم نامه امکان بهره

 
برداري از فضاي موجود وجود دارد. 

 
نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب منطقه آزاد می شود 

محمدرئوف قادري، مدیرعامل و رئیس هیات مدیره نمایشگاه بین المللی شهر آفتاب نیز در این مراسم با اشاره به استراتژیهاي سه
گانه شهرآفتاب گفت: انتقال نمایشگاههاي پر مخاطب از شهر تهران به نمایشگاه بین المللی شهر آفتاب بمنظور کاهش ترافیک و

 
آلودگی هاي زیست محیطی یکی از استراتژیهاي سه گانه است. 

وي افزود: هدف اولیه براي تاسیس نمایشگاه شهرآفتاب کاهش بار ترافیکی و آلودگی هاي زیست محیطی به منظور ایجاد آرامش،
آسایش و امنیت ساکنین شهر تهران بوده است که در این راستا زیرساختهاي حقوقی این مهم انجام شده است و اجراي آن نیز در

 
دستور کار قرار گرفته است. 

مدیرعامل نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب با اشاره به اینکه تبدیل نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب به شهرنمایشگاهی و مرکز همایش
هاي بین المللی از دیگر استراتژیهاي مورد پیگیري است، بیان کرد: به منظور ایجاد مکانی مناسب براي فعالیت هاي نمایشگاهی و
برگزاري همایش ها وسمینارها و همچنین ایجاد زیرساختهاي تفریحی، ورزشی، اقامتی، گردشگري، تجاري، بازرگانی و خدماتی به
منظور رونق بخشی فعالیت هاي نمایشگاهی تبدیل نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب به شهرنمایشگاهی غاز برنامه هاي مهم و

 
استراتژیک شهرآفتاب است. 

قادري با بیان اینکه بررسی، مطالعه و پیشنهاد تاسیس منطقه آزاد تجاري یا ویژه اقتصادي در مورد نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب
صورت گرفته است گفت: با هدف رشد و شکوفایی اقتصادي، جذب سرمایه گذاري، حذف بروکراسی هاي اداري، ایجاد فرصت هاي
اشتغال و رونق بخشی بیشتر به تعاملات تجاري، بازرگانی،صنعتی و فرهنگی داخلی و بین المللی و تسهیل ورود فعالان عرصه
اقتصادي و نمایشگاهی بین المللی و حذف تشریفات زائد گمرکی و صدور ویزا به منظور ورود آسان کالا، افراد و خدمات به سایت
نمایشگاه، ایجاد منطقه آزاد تجاري با حمایت دولت و کمیسیون تخصصی و زیربنایی دولت در دستور کار قرار گرفته است و مطالع فاز

 
نخست آن با همکاري شوراي مناطق آزاد کشور و یکی از دانشگاه هاي معتبر به اتمام رسیده است. 

وي با بیان اینکه یکی از مشکلات تهران نداشتن پایانه صادراتی است، افزود: شهر آفتاب با 400 هکتار زمین که تنها 138 هکتار آن
براي برگزاري نمایشگاه ها مورد بهره برداري قرار می گیرد توانایی برپایی پایانه صادراتی و استقرار سازمان ها و نهادهاي قانونی در آن

 
را دارد که این موضوع نیز با حمایت وزارت صنعت معدن و تجارت در دستور کار قرار دارد. 

بر اساس این گزارش، این تفاهم نامه با حضور جمشید نفر رئیس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق ایران، محمدرضا مرتضوي نایب
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران، محمدرئوف قادري، مدیرعامل و رئیس هیات مدیره نمایشگاه بین المللی شهر آفتاب، کامبیز معتمد
وزیري عضو هیات مدیره و معاون نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب به امضا رسید. گفتنی است که در این مراسم محمد حسین مقیمی

استاندار سابق تهران نیز حضور داشت.



سال تحصیلی دانشجویان جدید الورود ابتداي آبان

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/05/20

وزیر علوم با بیان اینکه موضوع انتقال فرزندان هیات علمی از طریق امتیاز ویژه کنکور ادامه دارد، گفت: اما تغییر رشته
فرزندان هیات علمی ممنوع شد.

وزیر علوم با بیان اینکه موضوع انتقال فرزندان هیات علمی
از طریق امتیاز ویژه کنکور ادامه دارد، گفت: اما تغییر رشته

 
فرزندان هیات علمی ممنوع شد. 

قدس آنلاین: منصور غلامی امروز در نشست خبري که به
صورت مجازي برگزار شد، درباره آخرین وضعیت بررسی
تسهیلات نقل و انتقال و تغییر رشته فرزندان اعضاي هیات
علمی گفت: امکان انتقال فرزندان هیات علمی سر جاي
خودش است. البته این انتقال چیزي جز روال معمول
دانشگاه ها بوده است، اما چون دانشگاه اصولا در ترم یک،

 
کمتر با انتقال موافقت می کردند این تسهیلات براي آن ها در نظر گرفته شد که همچنان پابرجا خواهد ماند. 

وي افزود: مورد بعدي امکان تغییر رشته بود که در تجدید نظري که صورت گرفت، مقرر شد از سال آینده تغییر رشته فرزندان هیات
علمی متوقف شود که اگر به تائید نهایی برسد، تغییر رشته متوقف می شود. هیچ سهمیه اي مازاد بر ظرفیت پذیرش نیست و فرزندان

 
اعضاي هیات علمی صندلی کسی را اشغال نمی کنند. 

وي درباره بومی گزینی گفت: فلسفه طرح و تصویب بومی گزینی به زمان نسبتا دوري برمی گردد که برخی از موارد اعتراض هنوز
باقی است. برخی از دلایل تصویب طرح بومی گزینی مسائل و مباحث فرهنگی و رفاهی بوده است بنابراین هنوز نیاز به بحث دارد.
بحث دیگر امتیاز و ضریب افراد بومی براي پذیرش در دانشگاه هاي محل سکونت بود که موجب اعتراض این داوطلبان شده بود و
اظهار می کردند نمی توانند به دانشگاه هاي مطرح بروند؛ امیدواریم که این موضوع حل شود، ولی به سال تحصیلی و ورودي هاي

 
امسال نمی رسد. 

وزیر علوم ادامه داد: در برخی از رشته ها داوطلبان بدون نیاز به شرکت کردن در کنکور می توانند در سوابق تحصیلی شرکت و در
150 رشته انتخاب داشته باشند. داوطلبانی که در سوابق تحصیلی شرکت کرده اند به همراه کسانی که در آزمون شرکت می کنند
بعد از مشخص شدن نتایج آزمون و انتخاب رشته البته اگر آزمون سراسري در موعد مقرر برگزار شود، اوایل آبان ماه ثبت نام کنند. بر

 
اساس شرایط موجود و فضاي فعلی، احتمال دارد ترم پیش رو به صورت آموزش مجازي برگزار شود. 

وزیرعلوم با تاکید براینکه تبدیل دانش به ثروت را در وزارت علوم پیگیري کردیم، گفت: وزارت علوم مسئولیت 43 پارك علم و فناوري
را در کشور بر عهده دارد. قریب به 9 هزار شرکت مبتنی بر دانش و فناوري در کشور داریم و 6 هزار شرکت دانش بنیان هستند. در

سال هاي گذشته این شرکت ها دستاوردهاي فناورانه خود را به فروش رسانده اند. 



وي ادامه داد: فروش دستاوردهاي شرکت هاي دانش بنیان در سال 98 حدود 10 هزار میلیارد تومان بوده است. سال گذشته 80

 
میلیون دلار صادرات محصولات فناورانه شرکت هاي دانش بنیان داشتیم. 

غلامی افزود: 65 دانشگاه کشور در بین دانشگاه هاي معروف و مطرح دنیا قرار گرفته اند. خوشبختانه آموزش عالی کشورمان در

 
ارزیابی هاي جهانی، از نظر رشد علمی رتبه 15 کسب کرده است. 

 
نحوه استعلام اعتبار مدارك تحصیلی 

وزیر علوم تاکید کرد: پرونده هاي مختلفی در خصوص جعل مدرك در دادگاه ها و دادگستري ها در حال بررسی است. براي حل این
مسئله تمام سوابق مدارك تحصیلی فارغ التحصیلان روي سامانه ملی که قابل دسترس براي تمام ارگان هاي مختلف است در حال
فعال شدن است. این کار باعث می شود هر جا کسی مدرکی ارائه می دهد با وارد کردن کد ملی دانش آموخته، بتواند استعلام مدرك

 
را بگیرد. 

غلامی ادامه داد: دانشگاه هاي غیرانتفاعی علاوه بر این سامانه باید یک کد کیو آر را هم روي مدرك ثبت کنند که با آن کد می توان
به اصالت آن پی برد. براي مدارك دانشگاه آزاد علاوه بر سامانه ملی ارزیابی تحصیلی، سامانه داخلی هم توسط دانشگاه تعریف شده

 
است که بر اساس گزارش رئیس دانشگاه آزاد این سامانه هم در حال نهایی شدن است. 

وي افزود: دستگاه هاي مختلف با مراجعه به این سامانه اعتبار مدرك را می توانند بسنجند، هر چند تا جا افتادن این سامانه ممکن

 
است برخی اقدام به جعل کنند، ولی براي آن ها هم مثل سابق، نظارت وجود دارد. 

 
استخدام اعضاي هیات علمی از طریق فراخوان جذب 

وي درباره روند جذب استادان حق التدریسی گفت: در دانشگاه ها همکاري با استادان از طریق شرکت در فراخوان ها و طی مراحل
جذب صورت می گیرد. برخی حق التدریس و یا استخدام یک ارگان دیگر هستند و بنا به تخصصشان دانشگاه ها از آن ها می خواهند

 
به صورت حق التدریس در دانشگاه تدریس کنند. 

وي ادامه داد: تعدادي هم هستند که فارغ التحصیل دکتري و کارشناسی ارشد هستند و آن ها بر حسب صلاحیت و شایستگی به
دانشگاه می روند و به عنوان حق التدریس فعالیت می کنند. این افراد در پایان ترم هیچ رابطه دیگري با دانشگاه ندارند جز اینکه
قرارداد دیگري منعقد شود. در مجموع باید گفت متقاضیان براي جذب هیات علمی شدن باید از مسیر فراخوان جذب عبور کنند و

 
مسیر دیگري براي استخدام وجود ندارد. 

 
ترم تحصیل آینده ترکیبی از حضوري و مجازي با تاکید بر آموزش هاي مجازي 

وي افزود: طرحی هم داریم که اگر شرایط مناسب باشد دانشجویان جدید براي آشنا شدن با دانشگاه به مدت 2 تا 3 هفته به صورت
حضوري در دانشگاه حاضر شوند خوابگاه به آنان ارائه می شود و در کنار این دانشجویان تعدادي از دانشجویان پذیرفته شده در سال
هاي قبل که واحد عملی و تحقیقاتی دارند و بر اساس برنامه هایی منطبق با پروتکل هاي بهداشتی در دانشگاه حضور پیدا می کنند
که نحوه حضور آن ها در اختیار دانشگاه ها است. در مجموع ترم تحصیلی آینده ترکیبی از حضوري و مجازي با تاکید بر آموزش هاي



 
مجازي خواهد داشت. 

 
درخواست اینترنت رایگان را مطرح کرده ایم 

وزیر علوم ادامه داد: ترم قبل در وضعیت اضطرار بودیم و با تمام این شرایط اینترنت رایگان را در اختیار دانشجویان قرار دادیم و براي
نیمسال بعدي هم درخواست اینترنت رایگان را مطرح کرده ایم. دانشگاه ها تلاش می کنند براي دانشجویان امکانات سخت افزاري
بیشتر فراهم کنند تا مشکلات و موانع موجود برطرف شود. آموزش مجازي و شیوع کرونا در این دوران نتایج ارزشمندي را براي ما به

 
دنبال داشته است که براي ترم هاي بعد به عنوان سرمایه مورد استفاده قرار خواهد گرفت. 

 
طرح ساماندهی موسسات آموزش عالی آماده اجرا 

وي درباره زمان اجراي طرح ساماندهی آموزش عالی گفت: طرح ساماندهی آموزش عالی کشور در وزارت علوم تدوین شده و چون
مصوبه شوراي عالی انقلاب فرهنگی را داشته، کلیات طرح به تصویب شورا رسیده و آماده اجراست. بر این اساس دانشگاه ها و
موسسات آموزش عالی در تمام نقاط کشور باید ماموریت هاي مشخص علمی آموزشی داشته باشند. در وهله اول به اختیار خود
دانشگاه ها واگذار شده و بخشی در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی این اقدامات انجام شده است البته پیگیر اجراي آن در سایر

 
دانشگاه ها نیز هستیم تا در سایر بخش ها هم اجرایی شود. 

غلامی ادامه داد: بر اساس این طرح باید مشخص شود نقشه آموزش و تحقیقات و فناوري در مسیر توسعه منطقه چیست و جمع
بندي استان ها براي تعریف نقش ملی براي تک تک موسسات و دانشگاه ها تعریف شود. علاوه بر این تعدادي از دانشگاه ها پذیرش
دانشجوي خارجی دارند و در رشد و توسعه علمی در فضاي بین المللی جایگاه ویژه اي دارند و براي آن ها هم ماموریت بین المللی
تعریف می شود. در مجموع براي دانشگاه ها به ترتیب ماموریت بین المللی، ملی، منطقه اي و استانی را در طرح ساماندهی در نظر

 
داریم که منجر به این می شود که تمام دانشگاه ها در شبکه ملی قرار بگیرند و به این وسیله این شبکه علمی ساماندهی می شود. 

 
آموزش مجازي مبناي آموزش دانشجویان خارجی در ترم جدید 

وي درباره وضعیت دانشجویان خارجی مشغول به تحصیل در کشور افزود: تعدادي از دانشجویان خارجی از کشور خارج شدند و برخی
هم در داخل کشور باقی ماندند. مبنا براي این دانشجویان آموزش مجازي خواهد بود. ارائه خدمات دانشجویی به دانشجویان خارجی با
دانشجویان داخلی تفاوتی ندارد. ظرفیت جدیدي در پذیرش دانشجویان خارجی در این شرایط به دست آورده ایم که بعد از کرونا آن

 
را ادامه می دهیم. 

 
استفاده از ظرفیت ورزشگاه ها براي برگزاري کنکور 

وزیر علوم درباره استفاده از ظرفیت ورزشگاه ها براي برگزاري کنکور سراسري گفت: اگر تغییري در پروتکل هاي بهداشتی روي بدهد

 
آن زمان از فضاي ورزشگاه ها براي کنکور سراسري استفاده خواهد شد. 

وي درباره رصد اشتغال فارغ التحصیلان افزود: در دو سال اخیر تمرکز بیشتري روي رصد اشتغال داشتیم. دانش آموخته هاي سال
هاي 92 به بعد را رصد کردیم. گزارش ها از سال 92 تا 95 نشان می دهد بالاي 50 درصد در کارشناسی، کارشناسی ارشد بالاي 70

 
درصد و در دکتري بالاي 85 درصد مشغول به کار شده اند. 



وزیر علوم ادامه داد: اینکه شغل این فارغ التحصیلان چیست را نمی دانیم و فقط از طریق بیمه و واریزي این آمار را به دست آورده
ایم. آمار بعد از سال 95 را هنوز در دست نداریم. در مقاطع ارشد، تعداد داوطلبان به فشردگی قبل نیست؛ این نشان می دهد که

 
تمایل ورود به بازار کار بیشتر شده است. 

 
اگر پروتکل جدیدي براي کنکور سراسري ابلاغ شود اجرا می کنیم 

غلامی درباره فاصله صندلی ها در کنکورهاي برگزار شده، گفت: فاصله صندلی ها، اعلامی وزارت بهداشت بود اما در برخی مراکز
برگزار کنندگان از پروتکل ها عدول کردند. فاصله ابلاغی یک متر و 60 است. اگر پروتکل جدیدي براي کنکور سراسري ابلاغ شود و

 
رعایت 2 متر فاصله بین صندلی ها ابلاغ شود، حتما آن را اجرا می کنیم. 

وزیرعلوم در ادامه ضمن تبریک اعیاد و روز خبرنگار گفت: حرفه خبرنگاري جزء وظایف حساس، پر زحمت، پر مشقت و در بعضی از

 
شرایط پر ریسک و خطر است. 

 
انتهاي پیام/ 

منبع: خبرگزاري مهر



نشاندن «جهش تولید» بر سر سفره هاي مردم با توسعه اشتغال

منبع: جهان معدنشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/05/20

... یک تکلیف عمومی براي همه دستگاه هاي دولتی، نهادها و آحاد مردم است و وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان
متولی بخش صنعت، معدن و تجارت، نقش پررنگ تر و مسئولیت سنگین تري در این راستا دارد. وي بیان کرد: مهمترین ...

... یک تکلیف عمومی براي همه دستگاه هاي دولتی، نهادها و آحاد مردم است و وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان متولی
بخش صنعت، معدن و تجارت، نقش پررنگ تر و مسئولیت سنگین تري در این راستا دارد. وي بیان کرد: مهمترین ...



کدامیک از نمایندگان سابق در دولت پست گرفتند؟

منبع: هم اندیشیشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/05/20

دولت درحالی حضور نمایندگان مجلس قبلی در دستگاه هاي دولتی را محدود به «بازگشت به کار کارکنان دولت» می داند
که بررسی ها نشان می دهد شماري از نمایندگان رد صلاحیت شده یا جامانده از انتخابات مجلس یازدهم بدون هرگونه

سابقه، در برخی وزارتخانه ها و نهادهاي دولتی به کارگیري شده اند.

پایگاه تحلیلی خبري هم اندیشی: موضوع به کارگیري نمایندگان که به دلایل مختلف نتوانسته اند مجوز حضور در مجلس
یازدهم را به دست بیاورند بحثی است که حواشی زیادي ایجاد کرده است؛ از نامه نگاري دولت درخصوص به کارگیري این افراد در
وزارتخانه ها گرفته تا تمایل جدي بسیاري از نمایندگان بازمانده از مجلس یازدهم براي رفتن به وزارتخانه هاي اقتصادي، صندوق ها و
جاهایی که می توان عنوان «حیاط خلوت» را بر آن نهاد؛ از جمله این حواشی است.پیشتر و در گزارشی با عنوان «جبران مافات؛
انتظار مردم در سال آخر دولت» نوشتیم: «سال پایانی معمولا براي همه دولت ها با چالش هاي گوناگونی همراه است که در صورت
عدم توجه و برنامه ریزي درست و صحیح براي عبور از آنها، به یک فرصت سوزي تمام عیار براي دولتمردان تبدیل خواهد شد. از یک
سو عدم اهتمام برخی مدیران براي پیگیري و حل مشکلات مردم به ویژه در سال پایانی دولت منجر به القاي حس رهاشدگی کارها و
امور در جامعه خواهد شد و از سوي دیگر انتصاب هاي بی حساب و کتاب و بدون در نظر گرفتن نیاز و یا شایستگی ها و صرفا به
جهت تضمین موقعیت شغلی مدیران دولتی - یا نمایندگان حامی دولت- در وزارتخانه و سفارتخانه ها چالش دیگر دولت ها در سال

 
پایانی خود خواهد بود.» 

مع الاسف دولت اما از قرار معلوم بی میل نیست در سال پایانی عمر خود به برخی از این نمایندگان پست و مقامی در مجموعه هاي
تحت نظارت خود بدهد و حتی شنیده شده در برخی وزارتخانه ها نظیر وزارت نفت، صنعت، معدن و تجارت و تعاون کار و رفاه
اجتماعی کارگروه هایی براي استفاده از این نمایندگان و مکان یابی براي بهره گیري از آنها تشکیل و حتی بعضی انتصاب ها هم انجام

 
شده است. 

 
طفره از پاسخگویی شفاف به یک سؤال! 

علی ربیعی، سخنگوي دولت که متأسفانه به کرونا مبتلا شده است، به جهت استمرار ارتباط رسانه ها با دولت در شرایط بیماري و به
شکل غیرحضوري به سؤال خبرنگاران پاسخ می دهد در پاسخ به سؤال خبرنگار کیهان مبنی بر اینکه: «آیا دولت حاضر است لیستی
شفاف از نمایندگان مجلس دهم را که به کارگیري کرده منتشر کند؟»، براي ما نوشت: «همواره در تمامی ادوار مجلس تعدادي از
کارکنان دولت و دستگاه هاي اجرایی در میان نمایندگان مجلس هستند و این افراد پس از اتمام دوره نمایندگی به دستگاه هاي خود
بر می گردند. بررسی ها نشان می دهد تعدادي از آنها درحال حاضر در مرخصی و یا در مرخصی بدون حقوق به سر می برند. بنابراین
در آینده نزدیک و با بازگشت این افراد به محل کار سابق خود مشخص خواهد شد چه کسانی به محل کار خود در دستگاه هاي

 
اجرایی و دولت بازگشته اند». 

سخنگوي دولت در ادامه نوشت: «البته یقینا باید از تجربه چندین ساله این افراد در حوزه سیاست گذاري و قانونگذاري در حوزه هاي
مختلف استفاده لازم را کرد. اساس گردش نخبگان این است که افراد وقتی از مسندي کنار می روند همانند یک شهروند به جایگاه
خود برگردند و هیچ کس بدون شایستگی در جایگاهی قرار نگیرد.» ربیعی که پیش تر - اردیبهشت 92 - صراحتا به کارگیري
نمایندگان سابق در دستگاه هاي دولتی را ممنوع اعلام کرده بود، در حالی حضور نمایندگان مجلس قبلی در دستگاه هاي دولتی را



محدود به «بازگشت به کار کارکنان دولت» دانست که برخی انتصابات اخیر در دولت خلاف آن را ثابت می کند. تازه ترین آن هم

 
مربوط به حکم محمدباقر نوبخت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه براي یکی از نمایندگان مجلس دهم است. 

 
از عضویت در هیئت مدیره بانک تا ریاست سازمان نقشه برداري! 

طی روزهاي اخیر در خبرها آمد که با حکم محمدباقر نوبخت، هم ولایتی وي، غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادي به سمت «ریاست
سازمان نقشه برداري کشور» منصوب شد. ایمن آبادي نماینده دو دوره رشت در مجالس نهم و دهم و عضو کمیسیون برنامه و بودجه
این دو مجلس بود که در انتخابات مجلس یازدهم رد صلاحیت شد، اما بدون هیچ گونه سابقه اي به عنوان رئیس یک نهاد دولتی
منصوب شد. گفتنی است، جعفرزاده ایمن آبادي که در دوران نمایندگی خود جشن تعداد فالوورهاي صفحه اینستاگرامش را گرفته
بود و روز دیگر از میزان حقوق مجلس گلایه کرده بود، جانشین مسعود شفیعی دیگر رئیس گیلانی سازمان نقشه برداري می شود که

 
نزدیک به دو سال در این سازمان فعالیت می کرد. 

دیگر نماینده مجلسی که در دور جدید انتخابات به بهارستان راه نیافت و جذب بدنه دولت شد سید فرید موسوي، نماینده مردم
تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس، در دهمین دوره مجلس شوراي اسلامی است که از او به عنوان عضو جدید هیئت مدیره
بانک ملی ایران یاد می شود. بانک ملی ایران یک بانک کاملاً دولتی بوده و مدیرعامل آن را وزارت اقتصاد تعیین می کند. سید فرید
موسوي جایگزین محمود شایان شده که همین چندي قبل ترکیب هیئت مدیره این بانک بزرگ دولتی را به مقصد کرسی ریاست
بانک مسکن ترك گفت. سید فرید موسوي داراي ارتباطات سیاسی نزدیکی با محسن مهرعلیزاده و محمدرضا عارف است. همچنین
نماینده سابق رفسنجان و انار در مجلس شوراي اسلامی نیز دیگر نماینده اي بوده که بهارستان را به مقصد نهاد دولتی ترك کرده
است. احمد انارکی محمدي با حکمی از سوي سرپرست وزارت صمت به عنوان عضو هیئت مدیره شرکت ملی صنایع مس ایران

 
منصوب شد. 

 
چرا فقط وزارتخانه هاي اقتصادي و صندوق هاي مالی؟! 

نکته دیگر مسئله گرایش نمایندگان به وزارتخانه اقتصادي نظیر وزارت نفت، اقتصاد و صنعت، معدن و تجارت و تمایل آنها به اشتغال
در این وزارتخانه هاست. البته وزارت خارجه و پست سفارت هم از مقاصد برخی نمایندگان سابق است. ظاهرا شوق خدمت در بین
نمایندگان سابق متأسفانه همان طور که پیشتر هم گفته شد، براي حضور در این وزارتخانه هاست، مثلا هیچ گاه نمی شنویم نماینده

 
اي شوق ادامه خدمت در وزارتخانه اي مانند آموزش و پرورش یا وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را داشته باشد! 

آبان ماه سال گذشته بود که امیرحسین قاضی زاده هاشمی عضو هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی در یک مصاحبه تلویزیونی پرده
از علاقه نمایندگان به حضور در وزارت نفت برداشت. قاضی زاده هاشمی بعد از مدت ها که حواشی بسیاري درباره علاقه نمایندگان

 
مجلس به نفتی شدن مطرح بود، در برنامه تلویزیونی دست خط گفت: 

بالاخره وقتی تعدادي همکاران نماینده ما که حقوق آنها 10 میلیون تومان است اصرار دارند بروند کارمند وزارت نفت شوند با پیگیري

 
هاي زیاد که اخبار آن هم آمد، حتماً حقوقشان آنجا بیشتر است که چنین اصراري دارند. چه حقوق هایی آنجا ذکر می شود؟ 

 
40 میلیون تومان، 30 تومان، 25 تومان، 23 تومان است. این اعداد بیان می شود و هیچ کسی هم تکذیب نکرد. 

روایتی که این عضو هیئت رئیسه مجلس داشت مربوط به نمایندگانی بود که تلاش کردند تا بعد از دوره نمایندگی وزارت نفت بروند و
در این مورد به مجري برنامه پاسخ داد: در بیاورید و ببینید چند نفر این طور هستند. یا خودشان یا بستگان را تحت فشار بردند. در
خلوتی این بچه هاي پارلمانی وزارت نفت که در پنهانشان یک حرفی می زنند و در آشکارشان یک حرف دیگري می زنند، صدا کنید

 
و بگویید چقدر تحت فشار هستید. 



 
چرا به رد صلاحیت شده ها پست دولتی می دهید؟! 

همچنین گرچه با پایان انتخابات انتظار می رفت وضعیت 75 نماینده اي که رد صلاحیت شده اند به شکل دیگري روشن شود و آنها
پاسخی براي ابهامات افکار عمومی داشته باشند اما حالا در منصبی دیگر باز هم وارد گود می شوند. آنچنان که شوراي نگهبان اعلام
کرده بود درباره این نمایندگان سابق رد صلاحیت شده در واقع یکی از موارد رد صلاحیت درباره آنها مصداق پیدا کرده است؛ یعنی

 
سوءاستفاده مالی، مباحث اخلاقی و روابط نامتعارف یا اقدام نسبت به نظام جمهوري اسلامی. 

 
سؤالی که مطرح می شود این است که چرا دولتی ها باید به اخراجی هاي مجلس دهم، پُست بدهند؟ 

با این اوصاف، همان طور که پیش بینی می شد برخی نمایندگان حامی دولت پس از ناکامی در انتخابات مجلس اعم از ردصلاحیت و
یا ناکام در جلب نظر مردم، در حال مسئولیت گرفتن در دولت هستند. البته که برخی عناصر نظیر کاظم جلالی، قبل از انتخابات

 
مجلس یازدهم آینده را پیش بینی کرده بودند و زودتر حکم سفیر ایران را در مسکو دریافت کردند. 

 
جذب نمایندگان سابق و صداي اعتراض نزدیکان دولت! 

از سوي دیگر برخلاف ادعاي سخنگوي دولت، جذب نمایندگان مجلس دهم در دولت و حواشی آن موجب شد تا حتی نزدیکان دولت
هم لب به اعتراض باز کنند از جمله اینکه اکبر ترکان، مشاور پیشین رئیس جمهور در یادداشتی براي روزنامه شرق نوشت: چطور
ممکن است یک وزارتخانه یا ارگان دولتی نماینده اي را که به هر دلیلی صلاحیتش رد شده، تایید و به پست هاي مهم منصوب کند.

 
البته دستگاه هاي اجرائی و عمدتاً اقتصادي هم باید این موضوع را جدي بگیرند و نماینده هاي ادوار قبل را جذب نکنند. 

وي پیشنهاد کرده بود دستگاه ها این رویه و رفتار غیرحرفه اي در جذب این نمایندگان را پایان دهند؛ به طور خلاصه اگر نماینده اي
به فرض چهار سال رئیس کمیسیون پزشکی بوده، آیا ایشان بعد از رد صلاحیت یا اتمام دوره نمایندگی اش می تواند جراحی قلب

 
انجام دهد و ادعا کند من در چهار سالی که در کمیسیون پزشکی بوده ام اکنون در امور پزشکی تخصص دارم؟! این طور نیست. 

 
آیا دولت به شعار شفافیت جامه عمل می پوشاند؟! 

بر همین اساس و با توجه به اهمیت و حساسیت موضوع لازم است که دولت محترم که همواره شفافیت یکی از شعارهاي مهم آن
بوده، در این زمینه به شعار خود جامه عمل پوشانده و ضمن انتشار فهرست نمایندگان به کارگرفته شده در دولت، ملاك و معیار

 
اعطاي پست هاي دولتی به آنها را نیز شفاف سازي نماید. 

این سیکل معیوب در ادوار گذشته وجود داشته و نماینده ها حتی بعد از آنکه یا رد صلاحیت شده یا راي نمی آورند به جاي آنکه
پاسخگوي عملکرد خود حداقل به موکلانش در یک حوزه انتخابیه باشد، به جایگاه بالاتري ارتقا می یابند که قابل قبول نیست و شاید

 
لازم باشد مجلس یازدهم در این مورد قاعده و قانونی به تصویب برساند تا پایانی بر این چرخه معیوب باشد. 

 
ح 

کد مطلب: 414479



وزیر علوم: برنامه ریزي براي حذف کنکور آغاز شد/ داوطلبان
اگر نیاز به حضور در کنکور ندارند از ظرفیت پذیرش بدون کنکور

استفاده کنند

وزیر علوم: برنامه ریزي براي حذف کنکور آغاز شد/ داوطلبان اگر نیاز به

حضور در کنکور ندارند از ظرفیت پذیرش بدون کنکور استفاده کنند

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/05/20

 منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در یک نشست خبري به مناسبت روز خبرنگار با خبرنگاران حوزه آموزش عالی
گفت وگو کرد. وي گفت: خبرنگاري شغلی سخت است که در برخی حوزه ها سختی کار بیشتر است؛ همچنان که در جنگ

هم خبرنگارانی را داشته ایم که شهید و جانباز شده اند و هم (...)

وزیر علوم با بیان اینکه رقابت در کنکور در رشته هاي پزشکی براي 109 هزار صندلی و کمتر از 11 درصد ظرفیت پذیرش
دانشگاه هاست، گفت: داوطلبان خود ارزیابی داشته باشند که اگر نیاز به شرکت در کنکور ندارند از ظرفیت پذیرش بدون کنکور بهره

 
ببرند. 

 منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در یک نشست
خبري به مناسبت روز خبرنگار با خبرنگاران حوزه آموزش عالی

 
گفت وگو کرد. 

وي گفت: خبرنگاري شغلی سخت است که در برخی حوزه ها سختی کار بیشتر است؛ همچنان که در جنگ هم خبرنگارانی را داشته

 
ایم که شهید و جانباز شده اند و هم اکنون هم خبرنگارانی هستند که از جان و مال خود می گذرند. 

غلامی گفت: امانت داري، صداقت و به روز بودن اخبار، کمک به همه آحاد مردم است و نمی توان ارزش خبرنگاري را به راحتی

 
مشخص کرد. 

 
داوطلبان اگر نیاز نیست در کنکور شرکت نکنند 

وي گفت: این روزها بیشتر اخبار درباره کنکور است. کنکورها با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار شد که به گفته مسوولان، کنکور

 
دکترا 85 درصد و کنکور کارشناسی ارشد را 91 درصد منطبق با پروتکل ها اعلام کردند. 

وي گفت: داوطلبان توجه کنند که تعداد زیادي رشته و محل دانشگاهی داریم که ضرورتی به شرکت در آزمون براي این رشته ها
وجود ندارد. سال قبل هم همین طور بوده است. حدود 400 هزار نفر صندلی و محل کد رشته در دانشگاه هاي دولتی از طریق بدون
آزمون (20 درصد)، 45 درصد نوبت دوم، 98 درصد ظرفیت غیر دولتی و آزاد از طریق بدون آزمون پذیرش می شوند. یعنی نمره

 
آزمون کنکور تاثیري در پذیرش آنان ندارد و داوطلبان بدون کنکور می توانند در این رشته ها تحصیل کنند. 

غلامی اظهار داشت: تراکم براي رشته هاي پزشکی است که رقابت براي 109 هزار صندلی یعنی کمتر از 11 درصد ظرفیت پذیرش

 
دانشگاه ها است. 

غلامی افزود: یعنی اگر داوطلبان می بینند که نیاز به شرکت در آزمون نیست، در کنکور حضور پیدا نکند. یعنی یک خود ارزیابی



 
داشته باشند و نگران الزام شرکت در آزمون نباشند. 

به گفته غلامی، در سال هاي اخیر وزارت علوم سعی کرده بخش پذیرش دانشگاه ها از خارج از مسیر کنکور را جا بیاندازد که

 
امیدواریم در دوران کرونا این موضوع بیشتر تقویت شود. 

وي گفت: حذف کنکور قبلا برنامه ریزي شده است و حرکت به این سمت شروع شده است و در کرونا اطلاع رسانی درباره این موضوع

 
شفاف تر شده است. براي بحث حذف کامل کنکور هم برنامه ریزي هایی شده که نیاز به همکاري 2 وزارت خانه آموزش و علوم دارد. 

 
ارتقاي رتبه بندي ایران در جایگاه جهانی از نظر علمی 

 
وي از ارتقاي رتبه بندي ایران در جایگاه جهانی از نظر علمی خبر داد و گفت: ایران از جایگاه 16 به 15 ارتقا رتبه داشته است. 

وي گفت: همچنین تلاش براي حوزه پژوهش بوده است که قرار شد دانشگاه ها کمتر از 15 درصد را براي اعتبارات پژوهشی پیش

 
بینی نکنند. 

 
وي همچنین گفت: حذف بخش آموزشی از دستگاه هاي اجرایی می تواند به کاربردي کردن پژوهش کمک کند. 

وزیر علوم، گفت: این وزارتخانه 43 پارك علم و فناوري و 197 مراکز رشد دانشگاهی را تحت پوشش دارد. 6 هزار شرکت دانش بنیان
در کشور وجود دارند که 1800 شرکت در پارك هاي وزارت علوم مستقر هستند. فروش دانش فنی و دستاوردهاي این مجموعه 10

 
هزار میلیارد تومان در سال 98 بوده است و در سال 98 حدود 80 میلیون دلار صادرات داشته اند. 

 
غلامی گفت: در رتبه بندي منطقه اي ایران در منطقه رتبه 1 را دارد. 

 
استعلام مدارك در سامانه ملی ارزیابی مدارك تحصیلی 

غلامی گفت: مواردي که به ما گزارش می شود مستقیم به بخش حقوقی براي پیگیري ارسال می شود. براي حل این مشکل سامانه
اي طراحی کردیم که تمام مدارك کسب شده در این سامانه قابل احراز است؛ این کار از مدارك فارغ التحصیل 97 به سمت گذشته

 
در حال انجام است. 

وي گفت: دانشگاه هاي غیر دولتی هم یک QR کد روي مدرك درج می کنند. دانشگاه آزاد هم علاوه بر اتصال به سامانه ملی ارزیابی

 
مدارك تحصیلی یک سامانه داخلی هم خواهد داشت. 

همکاري افراد به عنوان عضو هیات علمی از طریق شرکت در فراخوان و طی مراحل جذب صورت می گیرد. تشابه اسم حق التدریس

 
بین وزارت علوم و وزارت آموزش باعث اشتباهی شده است. این افراد بنابر تخصص در دانشگاه ها تدریس می کنند. 

 
وي گفت: درخواست اینترنت رایگان براي ترم بعد را هم داریم. 

وي گفت: ساماندهی نظام آموزش عالی به تایید شوراي عالی انقلاب فرهنگی رسیده است. در این طرح به همه دانشگاه ها نقش



 
منطقه اي، ملی و بین المللی خواهند داشت. 

وي گفت: اگر ستاد ملی مقابله با کرونا شرایط را برگزاري آزمون سراسري مساعد نبیند این موضوع را پیگیري خواهند کرد اما
امیداریم بتوانیم کنکور را سر موعد برگزار کنیم و داوطلبان را در بلاتکلیفی قرار ندهیم. اگر پروتکل هاي فاصله گذاري تغییري کند

 
حتما به فضاهاي جدیدي نیاز است. 

غلامی ادامه داد: فاصله اجتماعی 1 و 60 سانتی متر الزامی است که اگر در پروتکل جدید براي آزمون سراسري فاصله 2 متر شود، آن

 
را رعایت خواهیم کرد. 

 
احتمال حذف برخی از تسهیلات فرزندان هیات علمی از سال آینده 

غلامی درباره انتقال فرزندان هیات علمی هم گفت: بحث انتقال پابر جاست اما اگر شوراي عالی انقلاب فرهنگی مصوب کند تغییر

 
رشته این افراد از سال آینده متوقف خواهد شد. 

وزیر علوم گفت: کرونا شروع کار دانشگاه D8 را به تاخیر انداخت که سال تحصیلی آینده اولین سري دانشجوها را پذیرش خواهد کرد.

غلامی درباره بومی گزینی گفت: این بحث هنوز نیازمند بحث بیشتر است. اما بحث روي تغییر بخشی از این مصوبه که مربوط ضریب

 
پذیرش در شهر محل سکونت بوده است، در شوراي عالی انقلاب فرهنگی مطرح است. 

 
وي گفت: آماري از دانشجوها و اساتید مبتلا به کرونا نداریم این اطلاعات در اختیار وزارت بهداشت است. 

غلامی درباره اشتغال دانش آموختگان دانشگاهی هم گفت: آمارها نشان می دهد میزان اشتغال در مردان بیشتر از زنان بوده است و
در سال هاي اخیر تراکم در آزمون ارشد کمتر شده و گویا بخشی از دانش آموختگان پس از تحصیل در مقطع کارشناسی به سمت

 
بازار کار هدایت شده اند. 

|



نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي مصوب هیأت وزیران اعلام

شد

منبع: ایسناشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/05/20

سخنگوي شوراي نگهبان آخرین نظرات این شورا درباره اساسنامه هاي هیأت وزیران را اعلام کرد.

به گزارش ایسنا، عباسعلی کدخدایی سخنگوي شوراي
نگهبان در نشست خبري امروز (دوشنبه، 20 مرداد 1399)
نظرات شوراي نگهبان در خصوص اساسنامه هاي هیأت

 
وزیران را تشریح کرد که متن کامل آن به شرح زیر است: 

 
اصلاحیه اساسنامه صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون 

مصوب جلسه مورخ یکم تیر ماه یکهزار و سیصد و نود و نه
هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/25 شوراي نگهبان
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و

 
قانون اساسی شناخته نشد. 

 
اساسنامه فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران 

مصوب جلسه مورخ چهاردهم مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/18 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

 
1_ در ماده 1، 

1_1_ حذف عبارت لزوم مراعات شئون اسلامی در فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی در این مصوبه، نسبت به اساسنامه فعلی

 
فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_1_ با توجه به اینکه در این ماده به «منشور المپیک» ارجاع داده شده و فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي آن تعریف

 
شده است، لازم است این منشور ارسال شود تا اظهارنظر ممکن گردد. 

3_1_ با توجه به این که فعالیت فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي منشور المپیک و رعایت قوانین و مقررات مربوط دانسته شده است،
از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مفاد منشور المپیک و قوانین و مقررات داخلی کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_1_ از آنجایی که اساسنامه کمیته ملی پارالمپیک براي بررسی به شوراي نگهبان ارسال نشده و پیش از این نیز در نامه اي به
شماره 14947/102/98 مورخ 1398/10/8 بی اعتبار بودن اساسنامه آن اعلام شده است، از این رو در قانونی بودن این کمیته ابهام



 
وجود دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

5_1_ از این جهت که مشخص نیست آیا «قوانین و مقررات مربوط» که فدراسیون هاي ورزشی مکلف به مراعات آن ها شده اند، اعم

 
از مقررات داخلی یا خارجی است ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 5، رسمی دانستن زبان انگلیسی در مکاتبات بین المللی با اصل 15 قانون اساسی مغایر است. 

 
3_ در ماده 6، 

1_3_ در بند 3، در عبارت هاي «ارزش هاي فرهنگی - اخلاقی» و «اصول و فلسفه المپیک» ابهام وجود دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

2_3_ در بند 4، مقصود از شفافیت، بی طرفی، عدالت جنسیتی، مذهبی و قومی به عنوان اسباب تحقق اصول مدیریت مطلوب

 
مشخص نبوده و ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
4_ در ماده 7، 

1_4_ در بیان وظایف و اختیارات فدراسیون در این ماده، لازم است قید «در چهارچوب موازین شرع و قوانین و مقررات مربوطه»

 
اضافه شود والاّ داراي اشکال خواهد بود. 

 
2_4_ اطلاق بند 12، نسبت به موارد مربوط به داوري در خصوص اموال عمومی، مغایر اصل 139 قانون اساسی شناخته شد. 

3_4_ اطلاق بند 16، در خصوص الزام به اجراي مقررات موضوع این بند، نسبت به مقرراتی که در آینده به تصویب می رسند و
همچنین نسبت به تعهدات بین المللی در این خصوص که به تصویب مجلس شوراي اسلامی نرسیده باشد، مغایر اصل 85 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

4_4_ در بند 21، در خصوص اتخاذ تدابیر لازم براي مقابله با هرگونه تبعیض، عبارت «هرگونه تبعیض» ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

5_4_ بند 22، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مقررات داخلی و بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
5_ در ماده 9، 

1_5_ عدم ذکر شرایطی از قبیل عدم سوءشهرت، عدم وجود سابقه کیفري مؤثر براي عضویت در فدراسیون، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

2_5_ بند 3، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین قوانین و مقررات داخلی و دستورالعمل هاي ابلاغی توسط نهادهاي

 
بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
6_ در ماده 13، 

1_6_ عدم ذکر شروط وثاقت و امانت، عدم سوءشهرت، عدم سابقه کیفري مؤثر و موارد مشابه در خصوص اعضاي مجمع عمومی

 
فدراسیون خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_6_ بندهاي 8، 9 و 10، از آنجا که مشخص نیست فدراسیون هاي ورزشی دانش آموزي، کارگري و دانشگاهی اساسنامه معتبر

 
دارند یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

7_ تبصره 3 ماده 14، با توجه به این که مقرر شده است مصوبات مجمع از یک سو نباید در تعارض با قوانین و مقررات ملی باشد و از
سوي دیگر بر رعایت ملاحظات بین المللی تأکید شده است، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین و مقررات

 
ملی و ملاحظات بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

8_ در جزء (الف) بند 1 ماده 25، اطلاق تعیین وظایف کمیته هاي دائمی منطبق با ضوابط فدراسیون جهانی، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 



 
9_ استفاده از واژه «کاندیدا» در تبصره ماده 26، مغایر اصل 15 قانون اساسی شناخته شد. 

 
10_ در ماده 27، 

1_10_ در بند 2، اطلاق واگذاري تصویب آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی توسط مجمع عمومی، مغایر اصول

 
85 و 138 قانون اساسی شناخته شد. 

2_10_ با توجه به اینکه به موجب بند 2، «آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی» باید با مقررات فدراسیون جهانی
و آسیایی مربوط و قوانین و مقررات جاري کشور مطابقت داشته باشد، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین

 
و مقررات داخلی و مقررات نهادهاي بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
3_10_ در تبصره 3، قطعی دانستن آراي کمیته تجدیدنظر انضباطی، مغایر اصل 156 قانون اساسی شناخته شد. 

11_ عدم ذکر شرط وثاقت و امانت در تبصره 2 ماده 14، در خصوص کلیه اعضاي هیأت رئیسه فدراسیون، در ماده 22، در خصوص
نامزدهاي ریاست فدراسیون، در جزء (ب) بند 1 ماده 25، در خصوص روساي کمیته هاي دایمی فدراسیون و در بند 1 ماده 27، در

 
خصوص اعضاي کمیته هاي انضباطی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
تذکرات: 

1_ با توجه به اینکه این اساسنامه به استناد تبصره بند 11 ماده واحده قانون فهرست نهادها و مؤسسات عمومی غیردولتی به تصویب

 
رسیده است، لازم است تا استناد مذکور در مقدمه مصوبه اصلاح گردد. 

 
2_ در بند (ث) ماده 22، واژه «تربیت بدنی» اصلاح گردد. 

 
اساسنامه صندوق کارآفرینی امید 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ هفده ام مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت به تصویب هیأت وزیران رسیده است؛ در جلسه مورخ

 
1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ در تبصره ماده 5، علاوه بر مستثنیات ذکر شده، مواردي از قبیل «اباحه و هبه به عنوان خاص» نیز لازم است ذکر شود و الاّ

 
خلاف موازین شرع خواهد بود. 

 
2_ در ماده 12، ایراد سابق این شورا کماکان به قوت خود باقی است. 

 
اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور 

مصوب جلسه مورخ بیست و یکم خرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان

 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ با توجه به این که بر اساس قانون حمایت از معلولان، بانک مرکزي به صورت منجز مکلف شده است مجوزهاي لازم جهت تأسیس
صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت را در چهارچوب قوانین و مقررات مربوطه در اختیار وزارت قرار دهد، حکم
مندرج در تبصره مبنی بر اینکه «در صورت انجام عملیات بانکی توسط صندوق، مجوزهاي لازم از بانک مرکزي جمهوري اسلامی
ایران اخذ می شود» از این جهت که مقصود این است که آیا در این صندوق عملیات غیربانکی نیز انجام می شود یا خیر ابهام دارد؛

 
پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 



 
2_ در بند (ج) ماده 6، عدم ذکر شرط وثاقت و امانت، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

3_ در بند (ب) ماده 13، عدم ذکر لزوم وجود شرط وثاقت و امانت و سایر شرایط تخصصی براي وکیل صندوق در مقابل سایر

 
اشخاص حقیقی و حقوقی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
4_ در بند (ب) ماده 15، اطلاق درآمد مذکور از این جهت که شامل معاملات ربوي نیز می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري 

مصوب جلسه مورخ سی ام مرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ تبصره ماده 1، از این جهت که روشن نیست آیا شرکت از شمول همه قوانین مستثنی می گردد و یا صرفاً از شمول دو قانون
مذکور مستثنی شده است و همچنین از این حیث که مشخص نیست آیا شرکت فقط از شمول قوانین مصوب آتی مستثنی خواهد

 
شد یا از شمول قوانین گذشته نیز استثنا می شود، ابهام دارد، پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 3، 

1_2_ اعطاي وظیفه «سیاست گذاري» در زمینه هاي فنی، اقتصادي، بازرگانی داخلی و بین المللی، حمل ونقل هوایی کشور در بند
1 و همچنین اعطاي این وظیفه در خصوص خدمات ناوبري هوایی کشوري در بند 14 به سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر اصل 85

 
قانون اساسی شناخته شد. 

2_2_ در بند 18، از آن جهت که مشخص نیست نظر نیروهاي مسلح در خصوص انعقاد تفاهم نامه هاي مذکور از سوي سازمان

 
هواپیمایی کشوري لازم الرعایه است یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_2_ در بند 26، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «استفاده از خدمات، دانش و مشاوره بخش غیردولتی داخلی و
خارجی» سایر قوانین و مقررات کشور ازجمله اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و

 
قوانین مرتبط با این موضوع رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_2_ در بند 27، عدم ذکر شمول حکم مندرج در مصوبه شماره (529) شوراي عالی امنیت ملی در این بند، مغایر اصل 176 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

5_2_ تبصره ماده 3، از این جهت که مشخص نیست شامل اماکن و مستحدثات نظامی و امنیتی مربوط به فرودگاه ها و ... نیز می

 
شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ لزوم تبعیت نیروهاي مسلح از اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري در امور مرتبط با وظایف سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر
اصل 110 قانون اساسی شناخته شد. توضیح آنکه با توجه به اینکه این اساسنامه پس از تصویب مصوبه شماره (529) شوراي عالی
امنیت ملی به تصویب رسیده است، همه احکام مذکور در آن مصوبه در خصوص سازمان هواپیمایی کشوري که اساسنامه آن جدیداً به



 
تصویب رسیده است قابل تسري نیست و این امر منوط به تصریح شوراي عالی امنیت ملی است. 

4_ در ماده 5، عدم ذکر شرط اسلام و ایمان در خصوص رئیس سازمان هواپیمایی کشوري با توجه به وظایف مذکور در ماده 6 براي

 
رئیس سازمان، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
5_ در ماده 6، 

1_5_ در بند 6، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «خرید خدمات فنی و مهندسی و هرگونه خدمات مشاوره از اشخاص
حقیقی و حقوقی داخلی و خارجی» اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و قوانین

 
مرتبط با این موضوع و سایر قوانین و مقررات کشور رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_5_ با توجه به تجویز امکان تفویض بخشی از اختیارات رئیس سازمان به افراد دیگر به موجب تبصره 1 ماده 6، عدم ذکر شرایط

 
مذکور در خصوص رئیس سازمان در مورد افرادي که امور به آن ها تفویض می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

انتهاي پیام



آموزش آنلاین معلمان اصفهانی در دوره تخصصی «کارآفرین پروري»

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش خبرگزاري فارس از اصفهان به نقل از روابط
عمومی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري
اصفهان، فاطمه اکبرزاده با اشاره به برگزاري اولین دوره
جامع کارآفرینی پروري معلمان در کشور اظهار کرد: این
دوره با هدف تربیت مربی در عرصه شیوه هاي آموزشی
نوین و کارآفرین پروري به همت تیم تخصصی خانه جوان
وابسته به سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداري

 
اصفهان در پروژه توان هفت آغاز به کار کرد. 

مدیرخانه جوان اظهار کرد: این دوره شامل 50 ساعت آموزشی در تطبیق پودمان سرفصل هاي کارآفرینی در هنرستان ها و دبیرستان
ها بوده که توسط تیم هاي کارشناسی این حوزه از جمله مؤسسات و انجمن هاي کارآفرینی، اداره کل آموزش و پرورش استان

 
اصفهان و تیم خانه جوان تدوین شده است. 

وي با بیان اینکه محتواهاي ارائه شده در این دوره با استانداردهاي کشوري مطابقت دارد، افزود: این دوره شامل عناوین مهم، به روز،
کاربردي و عملیاتی در حوزه هاي تیم سازي به واسطه الگوهاي رفتارشناسی، کارآفرینی اجتماعی، شیوه هاي جذب منابع مالی در
مدارس، آشنایی با پس انداز اجتماعی و مالی براي کودکان و نوجوانان، آشنایی با شیوه هاي آموزش مشارکتی در مدارس طراحی شده

 
است. 

اکبرزاده با بیان اینکه این دوره به صورت آنلاین برگزار می شود، ادامه داد: فایل هاي این دوره ثبت و ضبط شده و در سایت توان

 
هفت ویژه معلمینی که در دوره شرکت کرده اند و افرادي که فرصت حضور در طرح را نداشتند، ارائه می شود. 

مدیر خانه جوان با بیان اینکه دو هزار معلم کارآفرینی در دبیرستان ها و هنرستان هاي استان اصفهان تدریس دارند، ادامه داد:
مخاطبان این دوره در مرحله اول 100 نفر از معلمان کارآفرینی در مدارس استان اصفهان هستند که توسط اداره کل آموزش و
پرورش این استان به عنوان سرشاخه هاي منطقه بر مبناي علاقه مندي و میزان انگیزه آن ها گزینش شده و پس از انجام آزمون هاي

 
مختلف رفتارشناسی و هوش هیجانی افرادي که قابلیت هاي لازم را براي اشاعه و ترویج این دوره داشتند، انتخاب شدند. 

وي بیان کرد: پس از برگزاري دوره، آزمون هایی توسط ارزیابان و اساتید دوره انجام می شود تا نقاط قوت و ضعف دوره از منظر
معلمان مشخص شود و در دوره هاي بعدي سطح کیفی دوره ها افزایش پیدا کند و دوره هاي تکمیلی و پیشرفته بر مبناي دوره

 
مقدماتی طراحی شود. 



گفتنی است؛ علاقه مندان جهت ثبت نام و کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سایت TAVAN7.IR مراجعه کرده و یا براي

 
هماهنگی با شماره 03134451131 تماس حاصل کنند. 

انتهاي پیام/63058/ص/



حسن نظر رهبري نسبت به سمن هاي جوانان مهمترین اتفاق است / سامانه

امریه تشکلهاي جوانان 22 مرداد راه اندازي می شود

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/05/20

محمدمهدي تندگویان با بیان این که سامانه امریه تشکل هاي جوانان
22 مرداد راه اندازي می شود، گفت: تایید مقام معظم رهبري و حسن
نظر و درایت ایشان نسبت به سازمانهاي مردم نهاد جوانان، مهمترین
موضوع بود که صورت گرفت و دستاورد خوبی براي سمن هاي جوانان

 
محسوب می شود. 

به گزارش پایگاه خبري وزارت ورزش و جوانان؛ محمد مهدي
تندگویان در نشست مشترك وزراي کشور و ورزش و جوانان با مجمع ملی سمن هاي جوانان که امروز در وزارت کشور برگزار شد،
گفت: هفته تشکل ها و مشارکت هاي اجتماعی را تبریک می گویم و از همه کسانی که در عرصه مشارکت ها در کنار دولت و سازمان

 
ها هستند تا بخشی از مشکلات مردم در حیطه اجتماعی و آسیب ها حل شود، تقدیر و تشکر می کنم. 

او با اشاره به افزایش تعداد سازمان هاي مردم نهاد جوانان در دولت تدبیر و امید، افزود: در ابتداي دولت تدبیر و امید کمتر از 100

 
تشکل جوانان در کشور وجود داشت و امروز افتخار می کنیم که این رقم را به بیش از سه هزار و صد تشکل رسمی افزایش دادیم. 

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان گفت: بیشترین مشکل سمن هاي جوانان مشکل ورود به عرصه کار و موضوعات حقوقی به
دلیل نداشتن شناسه حقوقی بود که با مساعدت هر دو وزیر محترم و امضاي تفاهم نامه حل شد که امیدواریم این اتفاق براي همه

 
تشکل هاي کشور صورت بگیرد. 

او افزود: در 30 استان مشکل ثبت شناسه سمن ها حل شده و فقط در یک استان مشکل وجود دارد که امیدواریم با عنایت وزیر

 
کشور مشکل در این یک استان هم حل شود. 

تندگویان اظهار داشت: جزو معدود نهاد هاي کشوري هستیم که در کنار کار مردمی و داوطلبانه سمن ها، به یک نوع تشکیلات و
ساختار اجرایی در حوزه سمن ها رسیدیم که می توان از آن به عنوان دستاورد بزرگ دولت براي ایجاد یک نهاد عمومی غیر دولتی و
ساختارمند یاد کرد. امروز مجمع ملی سمن هاي جوانان و به تبع آن همه سمن هاي جوانان کشور آمادگی قبول اجراي هر کار و

 
درخواست ملی از نهاد و سازمان هاي دولتی و غیر دولتی را دارند. 

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان تصریح کرد: در پی ایجاد ساختاري براي تشکل هاي جوانان بودیم تا با تغییر دولت ها و افراد،
خدشه اي به آن وارد نشود که با همراهی و عنایت وزارت کشور و رسمی شدن فعالیت مجمع ملی سمن ها، این خواسته محقق شد.
بعد از 40 سال اولین انتخابات مجامع استانی و مجمع ملی سمن هاي جوانان صورت گرفت که این یکی از بزرگترین افتخارات دولت

 
و تدبیر و امید در حوزه جوانان است و هیچ دولتی موفق به انجام آن نشده بود. 

تندگویان با اشاره به رتبه بندي سمن هاي جوانان، تصریح کرد: بحث رتبه بندي تشکل ها را انجام دادیم که در تمام استان ها این

 
رتبه بندي در اختیار همه افراد و سازمانهاي دولتی است و می توانند با توجه به آن وارد تفاهم نامه با تشکلهاي منتخب خود شوند. 

او با بیان این که تشکل هاي جوانان جامعه آماري یک میلیون نفري در کشور دارند، افزود: از این جامعه آماري، حتی یک نفر
دستگیري در موضوعات اغتشاشات و اعتراضات کشوري نداشتیم که نشان می دهد وقتی یک پایگاه خوب اجتماعی براي قشري که

 
بیشترین دستگیري را داشته ایجاد شود، چقدر می تواند از بروز این مشکلات جلوگیري و به ایجاد آرامش کشور کمک کند. 



معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان اظهار داشت: در بحث اقتصادي تشکل ها، با تدبیر وزیر ورزش و جوانان، ورود کردیم و در
قالب کمک هاي فنی اعتباري محدودي که داشتیم از طریق پرداخت وام توسط دو کارگزاري بانک رسالت و صندوق کارآفرینی امید،

 
هفت هزار شغل ایجاد کردیم. 

او افزود: موضوع شبکه سازي تشکلها را با هدف تخصصی کردن کار تشکل ها راه اندازي کردیم که دستاوردهاي خوبی داشته است.
شبکه هاي گردشگري، کارآفرینی، بازار، جهادي، امداد و نجات و... در موضوعات تخصصی خود اقدامات خوبی داشته و دارند و شبکه

 
امداد و نجات همیشه در بحران هاي کشور پاي کار بوده و کمک هاي زیادي کرده است. 

تندگویان بیان کرد: در موضوع کمک مومنانه به فرمان مقام معظم رهبري، پویش (همت جوانانه، کمک مومنانه) را راه اندازي کردیم
که تشکل هاي جوانان بدون یک ریال کمک دولتی 400 هزار خانوار را تحت پوشش قرار دادند و حدود 90 میلیارد تومان کمک

 
نقدي و غیر نقدي در این پویش به مردم نیازمند کمک شد. 

او افزود: با کمک تشکل ها که گاهی مورد بی مهري قرار می گرفتند موفق شدیم با همکاري ستاد مشترك نیروهاي مسلح موضوع

 
سرباز مهارت را با موفقیت انجام دهیم که گردش کار آن را به مقام معظم رهبري ارائه کردیم. 

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان اظهار کرد: امروز افتخار داریم که مقام معظم رهبري با ذکر نام سمن هاي جوانان در ذیل

 
نامه درخواست ما، سهمیه مشخصی را براي امریه 6 ماه پایانی خدمت سربازي فعالان سمنهاي جوانان در سمن خود اختصاص دادند. 
او افزود: سامانه اي براي این موضوع در روز 22 مرداد ماه جاري و همزمان با روز تشکل ها و مشارکت هاي اجتماعی راه اندازي می
شود که مجموعه تشکل ها می توانند به آن مراجعه کنند و در صورت داشتن ویژگی هایی که در این سامانه اعلام می شود از این

 
سهمیه استفاده کنند. 

تندگویان بیان کرد: تایید مقام معظم رهبري و حسن درایت ایشان نسبت به سازمانهاي مردم نهاد جوانان مهمترین موضوع بود که
صورت گرفت و دستاورد خوبی براي سمن هاي جوانان محسوب می شود.



از فراهم بودن زمینه اشتغال تا انتخاب آزاد میان 100 رشته

منبع: روزنامه فرهیختگانشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/05/20

در شماره امروز «فرهیختگان» به سراغ روساي واحدهاي استان فارس رفتیم تا پتانسیل هاي این واحدهاي دانشگاهی را جویا

 
شویم. 

 
از فراهم بودن زمینه اشتغال تا انتخاب آزاد میان 100 رشته 

 
 0.00

به گزارش «فرهیختگان»، حدود دوهفته است پذیرش بدون
آزمون داوطلبان علاقه مند ورود به دانشگاه در دانشگاه هاي
دولتی و آزاد شروع شده است. براساس اعلام سخنگوي سازمان
سنجش آموزش کشور تاکنون 20 هزار و 849 نفر براي پذیرش
در رشته هاي بدون کنکور ثبت نام کرده اند و باتوجه به مصوبه
جلسه 24 تیرماه 99 شوراي سنجش و پذیرش دانشجو، ثبت نام
و اعلام نتایج پذیرش در رشته هاي صرفا براساس سوابق
تحصیلی (معدل کتبی دیپلم) براي تمامی زیرنظام هاي آموزشی
(شامل دوره هاي روزانه، شبانه، پردیس خودگردان دانشگاه ها و
موسسات آموزش عالی، دانشگاه پیام نور، موسسات آموزش عالی

غیرانتفاعی و دانشگاه آزاد اسلامی) جدا از انتخاب رشته کنکور صورت می گیرد. داوطلبان تا دوم شهریورماه فرصت دارند براساس
علائق خود نسبت به ثبت نام اینترنتی اقدام کنند. در دانشگاه آزاد اسلامی نیز واحدهاي مختلف این روزها مشغول آماده سازي شرایط
براي ورود داوطلبان علاقه مند به ثبت نام براساس سوابق تحصیلی هستند. رئیس مرکز سنجش و پذیرش دانشگاه آزاد اعلام کرده در
این دانشگاه بیش از 980 هزار نفر مقطع پذیرش براساس سوابق تحصیلی وجود دارد که از این تعداد در مقطع کاردانی ناپیوسته 195
هزار نفر ظرفیت پذیرش دارد. در مقطع کارشناسی پیوسته 370 هزار صندلی و همچنین در مقطع کارشناسی ناپیوسته 220 هزار
صندلی و در مقطع کاردانی پیوسته 210 هزار صندلی وجود دارد. در شماره امروز «فرهیختگان» به سراغ روساي واحدهاي استان

 
فارس رفتیم تا پتانسیل هاي این واحدهاي دانشگاهی را جویا شویم. 

 
پذیرش داوطلبان ورود به آزمون استان فارس در 100 رشته 

محمدکاظم کاوه پیشقدم، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد شیراز درباره جذب دانشجویان در رشته هاي بدون آزمون گفت: «هنوز

 
ثبت نام دانشجویان در این رشته ها ادامه دارد و در تمامی رشته هاي واحد شیراز پذیرش دانشجو از این طریق امکان پذیر است.» 

او درخصوص امتیازاتی که این واحد براي دانشجویان بدون آزمون درنظر گرفته است، اظهار داشت: «امتیازات این واحد دانشگاهی
براي دانشجویانی که از طریق رشته هاي بدون آزمون و باآزمون وارد دانشگاه می شوند، یکی است و معمولا وام، اقساطی کردن شهریه

 
و اختصاص دادن خوابگاه و وسیله ایاب وذهاب خدماتی است که به دانشجویان ارائه می شود.» 



کاوه پیشقدم درباره مشاوره به داوطلبان ورود بدون آزمون تصریح کرد: «در این واحد دانشگاهی تیم مشاوره و تبلیغ داریم و فعالیت

 
ها به صورت اینترنتی و مجازي دنبال می شود.» 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد شیراز با تاکید بر اینکه این واحد دانشگاهی ظرفیت حدود 10 هزار دانشجو از طریق پذیرش بدون
آزمون را دارد، افزود: «این واحد داراي همه امکانات ازجمله آزمایشگاه، خوابگاه، سرویس ایاب وذهاب، وام و حتی سلف سرویس

 
است.» 

وي در ادامه تصریح کرد: «هر رشته اي که دانشجوي متقاضی داشته باشد و همچنین جزء رشته هاي جدید و میان رشته اي تلقی
شود، روي آن سرمایه گذاري می کنیم، خوشبختانه امسال رشته مدیریت بهداشت نیز به رشته هاي این واحد دانشگاهی اضافه شده

 
است. همچنین درحال حاضر نزدیک به 100 رشته در این واحد وجود دارد.» 

کاوه پیشقدم با اشاره به طرح پایش اضافه کرد: «محور این دانشگاه بیشتر در رشته هاي گردشگري، کشاورزي و صنایع الکترونیک
است، البته با توجه به موضوع طرح پایش و با توجه به اینکه همه رشته هاي مدنظر این طرح در واحد دانشگاهی وجود دارد، دیگر
رشته اي متناسب با این طرح به واحد اضافه نشده است. این واحد با دارا بودن بیش از 50 آزمایشگاه و کارگاه فعالیت هایی درباره

 
گیاهان دارویی هم انجام می دهد.» 

رئیس واحد شیراز با تاکید بر اینکه این واحد مساحتی بالغ بر 200 هکتار است، خاطرنشان کرد: «اکثر اعضاي هیات علمی این واحد
داراي مدرك دکتري بوده و از نظر رتبه علمی در کشور سرآمد هستند. همچنین کیفیت کارگاه ها و آزمایشگاه ها بی نظیر و حتی
برخی از آنها بهتر از دانشگاه هاي دولتی است. از سوي دیگر توانسته ایم کلاس هاي مجازي مان را با بهترین کیفیت برگزار کنیم و از

 
لحاظ فعالیت هاي فرهنگی نیز سال گذشته رتبه هایی بالایی را کسب کرده ایم.» 

 
دانشجویان واحد فیروزآباد در ترم نخست شهریه کامل نمی دهند 

حسین قره داغی، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی فیروزآباد گفت: «این واحد دانشگاهی در 23 اسفندماه سال 63 توسط مردم فیروزآباد و
کمک هاي سازمان مرکزي در جنوب شهرستان فیروزآباد در استان فارس و 100 کیلومتري جنوب شرق شیراز و در مسیر جاده شیراز

 
به شهرستان جم و عسلویه راه اندازي شد.» 

او با تاکید بر اینکه در ابتداي راه اندازي واحد داراي دو رشته ادبیات و شیمی بوده است، اظهار داشت: «درحال حاضر در بیش از 70
رشته از مقطع کاردانی تا دکتري پذیرش دانشجو داریم. همچنین دانشگاه آزاد اسلامی فیروزآباد در شهرکی دانشگاهی به مساحت 24

 
هکتار واقع شده و با توجه به قدمت 50 ساله این شهرك داراي فضاي سبز منحصربه فرد و پوشش درختی چند ده ساله است.» 

رئیس واحد فیروزآباد درباره رشته هاي این واحد دانشگاهی اظهار داشت: «باتوجه به قدمت رشته شیمی در واحد فیروزآباد، در این
رشته از مقطع کارشناسی تا دکتري پذیرش دانشجو داریم و آزمایشگاه هاي مجهز و تجهیزات بی نظیر، این واحد دانشگاهی را از دیگر
واحدهاي استان فارس متمایز کرده است. دانشگاه آزاد اسلامی فیروزآباد در دوبخش علوم پزشکی و سایر رشته هاي غیرپزشکی
پذیرش دانشجو دارد. پذیرش دانشجویان علوم پزشکی با کنکور و پذیرش دانشجویان غیرپزشکی در مقطع کارشناسی ارشد و دکتري

 
با آزمون و دیگر مقاطع براساس سوابق تحصیلی یا بدون آزمون خواهد بود.» 



قره داغی افزود: «در سال جاري نیز همانند سال هاي گذشته پذیرش دانشجو براساس سوابق تحصیلی از 5مرداد آغاز شده و تا اوایل
شهریورماه ادامه خواهد داشت. رشته هاي پرطرفدار واحد فیروزآباد براي پذیرش دانشجو براساس سوابق تحصیلی شامل رشته هاي
روانشناسی، حسابداري، آموزش ابتدایی، مدیریت مالی و بازرگانی، تربیت بدنی، مهندسی شیمی و مهندسی نفت است، علاوه بر آنها
رشته هاي شیمی، ادبیات فارسی، زبان انگلیسی، گرایش هاي مختلف کشاورزي(زراعت، تولیدات گیاهی و دامی، ترویج، خاك و
آبیاري)، منابع طبیعی(مرتع و آبخیزداري) و فضاي سبز نیز در این واحد دانشجو می پذیرد. همچنین آموزشکده سما واحد نیز در
مقاطع کاردانی پیوسته و براساس دیپلم غیرپیش دانشگاهی در رشته هاي مختلف کامپیوتر، الکترونیک(برق)، مکانیک خودرو، عمران،

 
ریخته گري، تولیدات گیاهی، مربی بهداشت مدارس، حسابداري و تربیت بدنی دانشجو می پذیرد.» 

رئیس واحد فیروزآباد درباره مهم ترین ویژگی آموزش در این واحد دانشگاهی گفت: «آموزش هاي مهارت محور براساس استفاده از
اساتید توانمند بیش از 50 استادیار، 6 دانشیار و یک استاد تمام دنبال می شود، همچنین دانشجویان ورودي جدید مهرماه امسال با
مزایایی همراه می شوند که ازجمله آنها عدم نیاز به پرداخت کامل شهریه در ترم اول، تخفیف 50 درصد در برخی از رشته هاي

 
تحصیلی و بازپرداخت شهریه پرداختی ترم مهر دانشجویان درصورت قبولی در سایر دانشگاه هاست.» 

قره داغی ادامه داد: «اطلاع رسانی هاي لازم از رشته ها و پتانسیل هاي دانشگاه در شهرستان و مناطق توابع درحال انجام است و با
تسهیلات فراهم شده نظیر تخفیف شهریه و عدم اخذ شهریه هاي معوق، شرایط بازگشت به تحصیل دانشجویان نیز فراهم شده است.
همچنین یکی از مزیت هاي واحد فیروزآباد راه اندازي مرکز رشد دانشگاه با هدف توانمند سازي دانشجویان و جوانان صاحب ایده

 
براي تجاري سازي ایده ها و ورود آنها به بازار کسب وکار است.» 

او در همین زمینه افزود: «خوابگاه هاي دانشجویی مجهز با ظرفیت نزدیک به هزار نفر براي خواهران و برادران و پیش بینی احداث
خوابگاه متاهلی، محیط باغی و پارك دلنشین در مجموعه دانشگاه، سالن هاي ورزشی و بدنسازي، آزمایشگاه ها و کارگاه هاي آموزشی
مجهز و اساتید مجرب و توانمند و همچنین قرار گرفتن واحد فیروزآباد در منطقه زیباي طبیعی شهرستان با آثار تاریخی قلعه دختر و

 
آتشکده اردشیر ساسانی از مهم ترین ویژگی ها و مزیت هاي واحد فیروزآباد در سطح استان فارس به شمار می رود.» 

 
زمینه اشتغال دانشجویان در کارگاه هاي واحد نورآباد فراهم شد 

سیروس حدادنیا، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد نورآباد ممسنی گفت: «واحد نورآباد ممسنی در سال گذشته با نزدیک شدن به
زمان جذب و ثبت نام دانشجویان جدیدالورود با تشکیل کارگروهی متشکل از مدیران گروه هاي آموزشی و برخی از اعضاي هیات
علمی و بهره مندي از راهنمایی هاي مسئولان استان، ضمن آسیب شناسی و بررسی علل عدم توفیق جذب دانشجو در برخی از رشته
ها در سال هاي گذشته به نتایج بسیار خوبی دست یافت، به طوري که با عملکرد بسیار خوب این کارگروه در دو ترم مهر و بهمن ماه
سال 1398 با افزایش حدود صددرصدي دانشجو مواجه بودیم و در استان فارس از نظر جذب دانشجو در بین سه واحد برتر قرار
گرفتیم. امسال نیز همانند سال قبل تلاش شد رویه گذشته تکرار شود و با تشکیل کارگروه جذب دانشجو و جلسات متعددي که در

 
این زمینه چه به صورت حضوري یا به صورت مجازي و غیرحضوري به نتایج بسیار خوبی دست یافتیم.» 

او با تاکید بر اینکه با توجه به آمایش منطقه اي و جغرافیایی، این واحد دانشگاهی در جذب و پذیرش دانشجو در رشته هاي علوم
انسانی و علوم تجربی توفیق بیشتري داشته است، افزود: «خوشبختانه این واحد دانشگاهی توانسته در گروه علوم انسانی، رشته محل
هایی که داوطلبان گرایش بیشتري به تحصیل در آن دارند را دایر کند که از آن جمله می توان به رشته هاي حقوق، حسابداري، علوم
تربیتی تا مقطع کارشناسی ارشد و تربیت بدنی تا مقطع کارشناسی اشاره کرد. اما متاسفانه در سال هاي اخیر در رشته هاي فنی و

 
مهندسی، توفیق قابل قبولی حاصل نشده، با این حال هنوز درحال آموزش این رشته ها هستیم.» 



رئیس واحد نورآباد ممسنی خاطرنشان کرد: «پیگیر راه اندازي چند رشته در مقطع دکتري هستیم و امیدواریم در حداقل دو سه

 
رشته در مقطع دکتري در این واحد دانشگاهی دایر شود.» 

حدادنیا افزود: «بهره مندي از فضاي علمی مناسب و وجود کارگاه ها و آزمایشگاه هاي منحصربه فرد در سطح شهرستان ازجمله
مزیت هاي این واحد دانشگاهی به شمار می رود. این واحد داراي مجهزترین کارگاه ها و آزمایشگاه ها مرتبط با گروه هاي آموزشی
برق، مکانیک، عمران، معماري و... است. این قابلیت ها می تواند موجبات انگیزه و جذب دانشجویان را در این واحد دانشگاهی فراهم
سازد. همچنین علاوه بر استفاده از این کارگاه ها در دروس مختلف، این ظرفیت می تواند دانشگاه را به سمت یک مرکز علمی مهارت
آموز و کارآفرین، سوق دهد تا جایی که حتی تصمیم گرفته شده مرکز کارآفرینی و مهارت آموزي نیز فعال شود تا هر کدام از
دانشجویان علاوه بر تحصیل، بتواند یک مهارت هم تا پایان تحصیلات خود فرا بگیرد تا از این طریق زمینه اشتغالش در آینده بهتر

 
فراهم شود.» 

او اظهار داشت: «براي اولین بار اقدام به ایجاد تفاهمنامه هایی با کمیته امداد امام خمینی(ره) و میراث فرهنگی، در زمینه معرفی
دانشجویان جهت اخذ تسهیلات و راه اندازي کسب وکارهاي مختلف ازجمله کارگاه هاي تولیدي، پرورش گل و گیاه، پرورش ماهی و
صنایع دستی و... کرده ایم و براساس آن تسهیلاتی را کمیته حضرت امام(ره) در اختیار دانشجویان قرار می دهد و آنها همچنین می
توانند از فضاها، ساختمان ها و امکانات بلا استفاده دانشگاه بهره مند شوند. به عبارت دیگر دانشگاه از این طریق می تواند علاوه بر
کمک به رشد تولید، درآمدهاي غیرشهریه اي نیز داشته باشد و همچنین زمینه اشتغال و به تبع آن انگیزه لازم جهت ادامه تحصیل

 
داوطلبان در این واحد دانشگاهی را نیز افزایش دهد.» 

رئیس واحد نورآباد ممسنی تصریح کرد: «با توجه به عدم تمایل دانشجویان براي تحصیل در برخی رشته ها، مقرر شد در ترم جدید
متفاوت از سال هاي گذشته عمل شود و قرار است در وهله اول هر رشته به صورت جداگانه و مستقل در فضاي مجازي معرفی شود،
چراکه به نظر می رسد تبلیغات سنتی قبل نتوانسته به خوبی قابلیت ها و زمینه هاي اشتغال در آینده این رشته ها را براي داوطلبان
معرفی کند. اقدام بعدي آن است که گروه هاي مشاوره متشکل از مدیران گروه و اساتید هیات علمی آن گروه آموزشی تشکیل شود و

 
هرکدام از گروه ها براي جذب بیشتر دانشجو تلاش کنند.» 

حدادنیا درباره استفاده از مشاوران تحصیلی گفت: «ازجمله موارد مهم در جذب دانشجو بهره مندي از مشاوران تحصیلی است که در
سال گذشته کمک شایانی به جذب دانشجو در این واحد دانشگاهی داشته، از این رو مقرر شده در سال جدید هم این کار چه به

 
صورت حضوري و چه به صورت مجازي با ایجاد گروه مشاوره تحصیلی عملیاتی شود.» 

رئیس واحد نورآباد ممسنی اظهار داشت: «کار بسیار جالبی که در سال گذشته توسط کمیته تبلیغات در این واحد دانشگاهی صورت
گرفت، این بود که درکنار تبلیغ جهت جذب دانشجو از مطالب فرهنگ سازي درسطح شهرستان هم استفاده شد؛ به شکلی که
بنرهاي نصب شده علاوه بر تبلیغ، داراي یک پیام فرهنگ عمومی نیز بود که ازجمله می توان به پیام هایی چون مصرف بهینه آب، امر
به معروف و نهی از منکر، استفاده صحیح از فضاي مجازي، حجاب و... اشاره کرد. درحال حاضر معرفی رشته ها با پیام ماسک بزنید و

 
مطالبی در زمینه پیشگیري از بیماري کرونا همراه است که این شیوه توانسته نقش بسیار موثري در جذب دانشجو داشته باشد.» 

حدادنیا افزود: «براي داوطلبانی که در ترم گذشته ثبت نام کردند، اما به هردلیل براي تحصیل به دانشگاه مراجعه نکرده بودند هم
تدابیري اندیشیده ایم و مقرر شده همکاران در حوزه آموزش ضمن شناسایی این گونه داوطلبان و برقراري تماس با آنها، زمینه
شناخت بیشتري از دانشگاه آزاد اسلامی را براي آنها فراهم و این دانشجویان را از قابلیت ها و ویژگی هاي منحصربه فرد این واحد



 
دانشجویی آگاه کنند.» 

او بیان اینکه این واحد دانشگاهی به عنوان بزرگ ترین مرکز علمی شهرستان محسوب می شود، گفت: «از ویژگی هاي این واحد می
توان به داشتن بهترین و مناسب ترین فضاي آموزشی درسطح شهرستان، بهره مندي از کارکنان و اساتید برجسته، نداشتن نگرانی
بابت تامین شهریه، مکان تحصیل از مقطع کاردانی تا ارشد در بسیاري از رشته ها، فضایی کاملا آکادمیک و مناسب در زمینه هاي
آموزشی، پژوهشی و فرهنگی، ارائه تسهیلات ویژه و استثنایی مالی، تخفیف کامل شهریه براي قهرمانان ورزشی، امکان ادامه تحصیل
براي کارکنان ادارات و شاغلان، فراهم بودن امکانات رفاهی از قبیل خوابگاه، میهمانسرا با سوئیت هاي مجهز و مجزا، سلف سرویس،
داشتن بزرگ ترین مجموعه چندمنظوره ورزشی همراه با امکانات و تجهیزات مدرن و پیشرفته، وجود دفتر مشاوره دانشجویی، راه

 
اندازي مراکز رشد و شرکت هاي مستقر فناور، داشتن پیشرفته ترین و مجهزترین امکانات آزمایشگاهی و کارگاهی و... اشاره کرد.» 

حدادنیا درباره تصویب رشته هاي جدید خاطرنشان کرد: «تقریبا این واحد دانشگاهی همه رشته هاي کاردانی و کارشناسی مورد نیاز
شهرستان را دارد، اما آنچه باید مدنظر قرار گیرد دایر کردن رشته هاي علوم پزشکی است. متاسفانه در زمینه علوم پزشکی فاقد
هرگونه رشته تحصیلی هستیم که در این زمینه نیز پیگیري هاي موثري در یک سال اخیر صورت گرفته و پرونده چندرشته تکمیل
شده است که امیدوارم بتوانیم در آینده به این امر مهم نیز دست پیدا کنیم. همچنین اقدامات افزایش چندرشته جدید درمقطع
کارشناسی ازجمله رشته هاي میان رشته اي هم فراهم شده و پرونده هاي آنها تکمیل شده و در دست اقدام است. از سوي دیگر
رشته تربیت بدنی درمقطع کارشناسی ارشد با گرایش مدیریت راهبردي در سازمان هاي ورزشی که فقط یک ترم فعال بوده و حدود
پنج سال از دفترچه حذف شده بود، امسال مجددا در دفترچه قرار گرفته و این واحد دانشگاهی اقدام به پذیرش دانشجو در آن خواهد

 
کرد.» 

 
ارائه بسته هاي علمی و فرهنگی رایگان به نودانشجویان واحد آباده 

محمد رستم پور، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد آباده درباره این واحد دانشگاهی گفت: «این واحد دانشگاهی در شمالی ترین نقطه
استان پهناور فارس واقع شده و در مسیر اصلی سه استان دیگر ازجمله استان هاي یزد، اصفهان و کهگیلویه وبویراحمد قرار گرفته و

 
همواره میزبان علاقه مندان به تحصیل از این استان ها علاوه بر استان فارس و استان هاي دوردست بوده و هست.» 

رستم پور اظهار داشت: «دانشگاه آزاد اسلامی واحد آباده با سابقه نزدیک به 30 سال فعالیت آموزشی و پژوهشی، سرآمد مراکز علمی
شهرستان آباده است که تاکنون دانش آموختگان زیادي را تربیت کرده است. مجموعه دانشگاه آزاد اسلامی واحد آباده با داشتن 35

 
هکتار عرصه متشکل از چندین ساختمان آموزشی، رفاهی، ورزشی، آزمایشگاهی بوده که داراي امکانات به روز آموزشی نیز هست.» 

او به بخش آموزشی دانشگاه آزاد اسلامی واحد آباده اشاره کرد و گفت: «واحد آباده با داشتن دانشجو در دورشته-مقطع دکتري
تخصصی، 10 رشته کارشناسی ارشد و 34رشته کارشناسی و کاردانی از توان 50 نفرعضو هیات علمی با مدارج علمی دانشیار، استادیار
و مربی بهره می گیرد. همچنین درحوزه پژوهش داراي تجهیزات کتابخانه اي با جست وجوي هوشمند و غریب به 38 هزار جلد کتاب
و منابع علمی و نشریات و مجلات علمی فیزیکی و نرم افزاري موجد است. از سوي دیگر در بخش تحقیقاتی و مرتبط با رشته
مهندسی منابع طبیعی و موضوعات خاص، این واحد داراي مزرعه تحقیقاتی 20 هکتاري در مجاورت دانشگاه است و درحال حاضر
علاوه بر فعالیت هاي علمی و تحقیقاتی در این مزرعه، در راستاي درآمدزایی زمین هاي این بخش زیرکشت گیاهان دارویی، انگور،

 
ذرت و جو، نهال هاي زردآلو، هلو و صیفی قرار دارد.» 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد آباده گفت: «تلاش کرده ایم با شعار دانش به علاوه مهارت برابر است با اشتغال پایدار، بتوانیم در



جذب دانشجویان نخبه در باشگاه پژوهشگران جوان نیز فعالیت گسترده اي داشته باشیم. همچنین اعزام اعضاي باشگاه به اردوهاي
علمی و حمایت از اعضا در نگارش و چاپ مقالات علمی همواره در راس امور حوزه پژوهش واحد بوده است. این دانشگاه با دارا بودن
بالاترین سرانه فضاي رفاهی و خوابگاهی و همچنین سالن هاي ورزشی و سالن هاي چندمنظوره میزبان برنامه هاي مختلف شهرستان
و استان بوده و آزمایشگاه هاي مجهز بیوشیمی و پراتیک و سالن آناتومی و سالن هاي مجهز براي برگزاري آزمون استاندارد اسکی
(OSCE) و آتلیه معماري و کارگاه هاي برق و جوش و رایانه و لابراتوار زبان از دیگر ویژگی هاي این واحد دانشگاهی به شمار می

 
رود.» 

رستم پور گفت: «در راستاي حرکت به جلو و نگاه علمی و توسعه یابی به علم، دانشگاه آزاد اسلامی واحد آباده در چندسال گذشته
سه همایش ملی با رعایت استانداردهاي لازم و با مجوزهاي استان و سازمان برگزار کرده و برگزاري این قبیل برنامه ها همچنان در
دستورکار است. همچنین به منظور توجه به جامعه هدف و از سوي دیگر هدفگذاري مناسب براي برنامه هاي آینده کمیته هاي جذب
و هدایت تحصیلی دانشجویی، تحلیل و بررسی طرح هاي درآمدزایی غیرشهریه اي، پیگیري مطالبات معوق و طرح هاي بازگشت به
تحصیل دانشجویان ترك تحصیلی در واحد تشکیل شده و به طور منظم با برگزاري جلسات تخصصی براي برنامه هاي آتی دانشگاه با

 
خردجمعی و همفکري اساتید و کارشناسان، تصمیمات لازم اتخاذ می شود.» 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد آباده افزود: «درحوزه فرهنگی نیز می توان به تشکیلات منظم و منسجم دانشجویی-فرهنگی اشاره
کرد که شاکله این حرکت فرهنگی با توجه به منویات مقام معظم رهبري و نهاد نمایندگی ولی فقیه در ابعاد مختلف شهرستان، استان
و کشور با برنامه هاي خودجوش و داوطلبانه دانشجویان و اساتید همراه بوده و باعث شده تا خانواده هاي دانشجویان رغبت بیشتري
براي تحصیل دیگر اعضاي خانواده شان در این واحد دانشگاهی نشان دهند. همچنین درحوزه هاي بسیج دانشجویی و بسیج اساتید

 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد آباده در فعالیت هاي جهادي و برنامه هاي علمی پیشگام بوده و هست.» 

او افزود: «به منظور ارائه خدمات متفاوت و درعین حال جذاب، علاوه بر ارائه دروس برابر طرح درس و سرفصل مصوب وزارت علوم،
تلاش کرده ایم به دانشجویان بسته هاي آموزشی، فرهنگی و علمی رایگان ارائه کنیم؛ این بسته ها به فراخور حال دانشجو و رشته
تخصصی، متفاوتند و کاملا مرتبط با علاقه و دانش مقدماتی دانشجویان هستند. از این رو از اعضاي هیات علمی خواسته شده با
بررسی دقیق تجربیات سنوات گذشته، بسته یا بسته هاي آموزشی خود را در ایام تابستان تهیه کنند تا بعد از تایید گروه آموزشی، به
محض ورود دانشجویان جدیدالورود به صورت رایگان در اختیارشان قرار گیرد. به عنوان مثال آموزش برخی نرم افزارهاي مکمل دوره
تحصیلی در رشته هاي معماري، برق، آموزش هاي جانبی در رشته پرستاري و زبان انگلیسی و دیگر رشته هاي دایر در واحد آباده

 
ازجمله این بسته هاست.» 

رستم پور از ارائه تسهیلات وام بلندمدت و تقسیط شهریه در این واحد دانشگاهی ویژه دانشجویان خبر داد و افزود: «معرفی به بانک
هاي طرف قرارداد با دانشگاه جهت اعطاي وام دانشجویی، برگزاري کلاس هاي درسی در ساعات غیراداري براي شاغلان در ادارات،
عقد تفاهمنامه با برخی ادارات و نهادهاي دولتی جهت همکاري در پرداخت اقساط کارمندان و اعضاي خانواده هایشان که در واحد

 
آباده مشغول به تحصیل هستند، از دیگر کمک هاي این واحد به دانشجویان است.» 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد آباده درباره دیگر اقدامات انجام شده براي مشاوره به داوطلبان علاقه مند به تحصیل، گفت: «با راه
اندازي فضاي مجزا در مرکز شهر (ساختمان متعلق به واحد) جهت ارائه خدمات مشاوره هدایت تحصیلی به علاقه مندان درقالب مرکز
مشاوره امین و برقراري ارتباط با کارگزینی برخی ادارات و نهادهاي شهرستان جهت اخذ اطلاعات پرسنل و کارکنان و ارتباط با آنها
براي تشریح رشته ها و ارائه مشاوره به آنان براي ادامه تحصیل درمحل سکونت خود، ازجمله فعالیت هاي ما براي جذب حداکثري

 
دانشجو به شمار می رود.» 



او با تاکید بر اینکه در رشته پرستاري صرفا از طریق کنکور سراسري پذیرش دانشجو صورت می گیرد، تصریح کرد: «از بین بیش از
60 رشته در این واحد نزدیک 34 رشته ازجمله مهندسی پزشکی، روانشناسی، حقوق و مجموعه مدیریت ها جزء رشته هاي پرطرفدار
محسوب می شوند. همچنین در برنامه توسعه رشته مصمم هستیم با توجه به کادر هیات علمی و توان سخت افزاري در سال
تحصیلی، رشته هایی از قبیل مدیریت مالی، مهندسی عمران و مهندسی شهرسازي و تربیت بدنی وعلوم ورزشی را در واحد راه اندازي

 
کنیم. این واحد دانشگاهی ظرفیت پذیرش دوهزار دانشجو را دارد.» 

نویسنده: مریم حضرتی، روزنامه نگار



تابلو فرش سردرود براي رسیدن به جایگاه اصلی خود باید در یونسکو ثبت شود

منبع: ایرناشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/05/20

تبریز - ایرنا - سخنگوي شوراي اسلامی شهرستان تبریز و عضو شوراي اسلامی شهر سردرود گفت: صنعت بافت تابلو فرش و
رنگرزي شهر سردرود براي رسیدن به جایگاه اصلی خود باید در یونسکو ثبت شود.

تبریز - ایرنا - سخنگوي شوراي اسلامی شهرستان تبریز و
عضو شوراي اسلامی شهر سردرود گفت: صنعت بافت تابلو
فرش و رنگرزي شهر سردرود براي رسیدن به جایگاه اصلی

 
خود باید در یونسکو ثبت شود. 

آرزو مبصر سردرودي روز دوشنبه با حضور در خبرگزاري
ایرنا مرکز تبریز با اشاره به اینکه صنعت تابلو فرش این
شهر در سازمان جهانی مالکیت فکري( وایپو) به ثبت
رسیده است، افزود: این صنعت با ثبت در سازمان آموزشی،
علمی و فرهنگی سازمان ملل متحد از طریق سازمان

 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري می تواند نقش بسزایی در جذب گردشگران خارجی به سردرود ایفا کند. 

وي با بیان اینکه سردرود با برخورداري از بیش از 800 کارگاه فعال از خاستگاه ها و پایتخت تابلوفرش دستباف جهان شناخته می
شود، اظهار داشت: مجتمع گردشگري مرکز جهانی تابلوفرش سردرود با هدف معرفی فرش و تابلوفرش اصیل ایرانی در این شهر با 2

 
هزار و 300 متر مربع وسعت در 8 طبقه در حال ساخت بود که عملیات اجرایی آن متوقف شده است. 

 
تکمیل پل خروجی سردرود موجب رونق اقتصادي و خروج آن از بن بست می شود 

عضو شوراي اسلامی سردرود با بیان اینکه تکمیل پل خروجی این شهر موجب رونق اقتصادي و خروج آن از بن بست می شود، گفت:
این پل از پروژه هاي ملی این شهر است که بیش از یک دهه از شروع آن ناتمام مانده و موجب شده تا سردرود به علت نداشتن مسیر

 
خروجی در بن بست قرار گیرد. 

مبصر، ادامه داد: عدم تکمیل این پل موجب بروز مشکل در حمل و نقل عمومی و در حاشیه قرار گرفتن این شهر از مسیر خودروهاي

 
عبوري خسروشاه و تبریز شده بنابراین در اقتصاد این شهر تاثیر منفی گذاشته است. 

وي یادآوري کرد: در طراحی اولیه، پایه این پل در محلی قرار گرفته است که اجراي آن نیاز به تملک حدود 28 هزار متر مربع دارد و

 
بودجه اي براي تملک این زمین وجود ندارد. 

سخنگوي شوراي اسلامی شهرستان تبریز با اشاره به اینکه عدم تکمیل این پروژه با ردیف بودجه ملی براي استان ضعف به شمار می



رود، گفت: در شوراهاي ادوار گذشته شهر سردرود مصوب شده که تملک این محل باید از طریق این شورا انجام شود بنابراین بر

 
اساس این مصوبه اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان نیز به این پروژه ورود نمی کند. 

مبصر سردرودي، با اشاره به اینکه بر اساس آخرین طرح جامع تبریز، محل اجراي پل خروجی سردرود به حریم شهر تبریز الحاق شده
است، افزود: براي کاستن از سطح تملک این محل، مشاوري از سوي شهرداري سردرود انتخاب شد و طرحی ارایه داد که بر اساس آن
در صورت اجراي پل با حداقل شعاع قوسی، سطح تملک به 8 هزار متر مربع کاهش می یابد و با این وجود اجراي آن نیز هنوز

 
بلاتکلیف مانده است. 

وي با اشاره به انجام رایزنی هاي مختلف با مدیران ارشد استانی، شهرداري تبریز و مسوولان محلی براي اجراي این طرح ملی،

 
یادآوري کرد: اجراي این طرح ملی با داشتن بودجه مصوب نیاز به عزم ملی و استانی دارد. 

 
فرهنگسرا و پارك بانوان سردرود شهریور امسال به بهره برداري می رسد 

عضو شوراي اسلامی سردرود، احداث فرهنگسرا و پارك بانوان را از اولویت هاي شوراي اسلامی این شهر اعلام کرد و گفت: با تلاش
اعضاي شوراي اسلامی و شهرداري این شهر هم اکنون این فرهنگسرا و پارك در زمینی به وسعت 3 هزار مترمربع در حال احداث

 
است. 

مبصر، ادامه داد: این فرهنگسرا داراي چندین کلاس براي برگزاري کلاس هاي آموزشی در رشته هاي مختلف و سالن همایش براي

 
برگزاري مراسم است که پس از تکمیل تجهیزات آن، در شهریور امسال به بهره برداري می رسد. 

 
300 نفر از بانوان سردرود دوره هاي آموزشی صنایع دستی را فرا گرفتند 

وي اظهار داشت: در حوزه کارآفرینی بانوان نیز اقدامات خوبی در این شهر انجام شده و با امضاي تفاهم نامه با میراث فرهنگی و
سازمان فنی و حرفه اي بیش از 300 نفر از زنان این شهر دوره هاي آموزش صنایع دستی را فرا گرفته و هم اکنون تعدادي از آن ها

 
صاحب شغل و کارگاه شده اند. 

 
شهر سردرود با حدود 40 هزار نفر جمعیت در بخش مرکزي تبریز واقع شده است. 

 
برچسب ها 

 
- فرش 

 
- شوراي شهر 

 
- سردرود 

- اداره کل میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگري آذربایجان شرقی



نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیأت وزیران اعلام شد

منبع: ایلناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/05/20

سخنگوي شوراي نگهبان آخرین نظرات این شورا درباره اساسنامه هاي هیأت وزیران را اعلام کرد.

سخنگوي شوراي نگهبان آخرین نظرات این شورا درباره

 
اساسنامه هاي هیأت وزیران را اعلام کرد. 

به گزارش ایلنا، عباسعلی کدخدایی سخنگوي شوراي
نگهبان در نشست خبري امروز (دوشنبه، 20 مرداد 1399)
نظرات شوراي نگهبان در خصوص اساسنامه هاي هیأت

 
وزیران را تشریح کرد که متن کامل آن به شرح زیر است: 

 
اصلاحیه اساسنامه صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون 

مصوب جلسه مورخ یکم تیر ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/25 شوراي نگهبان مورد بحث و

 
بررسی قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 

 
اساسنامه فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران 

مصوب جلسه مورخ چهاردهم مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/18 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

 
1_ در ماده 1، 

1_1_ حذف عبارت لزوم مراعات شئون اسلامی در فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی در این مصوبه، نسبت به اساسنامه فعلی

 
فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_1_ با توجه به اینکه در این ماده به «منشور المپیک» ارجاع داده شده و فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي آن تعریف

 
شده است، لازم است این منشور ارسال شود تا اظهارنظر ممکن گردد. 

3_1_ با توجه به این که فعالیت فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي منشور المپیک و رعایت قوانین و مقررات مربوط دانسته شده است،
از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مفاد منشور المپیک و قوانین و مقررات داخلی کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 



4_1_ از آنجایی که اساسنامه کمیته ملی پارالمپیک براي بررسی به شوراي نگهبان ارسال نشده و پیش از این نیز در نامه اي به
شماره 14947/102/98 مورخ 1398/10/8 بی اعتبار بودن اساسنامه آن اعلام شده است، از این رو در قانونی بودن این کمیته ابهام

 
وجود دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

5_1_ از این جهت که مشخص نیست آیا «قوانین و مقررات مربوط» که فدراسیون هاي ورزشی مکلف به مراعات آن ها شده اند، اعم

 
از مقررات داخلی یا خارجی است ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 5، رسمی دانستن زبان انگلیسی در مکاتبات بین المللی با اصل 15 قانون اساسی مغایر است. 

 
3_ در ماده 6، 

1_3_ در بند 3، در عبارت هاي «ارزش هاي فرهنگی - اخلاقی» و «اصول و فلسفه المپیک» ابهام وجود دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

2_3_ در بند 4، مقصود از شفافیت، بی طرفی، عدالت جنسیتی، مذهبی و قومی به عنوان اسباب تحقق اصول مدیریت مطلوب

 
مشخص نبوده و ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
4_ در ماده 7، 

1_4_ در بیان وظایف و اختیارات فدراسیون در این ماده، لازم است قید «در چهارچوب موازین شرع و قوانین و مقررات مربوطه»

 
اضافه شود والاّ داراي اشکال خواهد بود. 

 
2_4_ اطلاق بند 12، نسبت به موارد مربوط به داوري در خصوص اموال عمومی، مغایر اصل 139 قانون اساسی شناخته شد. 

3_4_ اطلاق بند 16، در خصوص الزام به اجراي مقررات موضوع این بند، نسبت به مقرراتی که در آینده به تصویب می رسند و
همچنین نسبت به تعهدات بین المللی در این خصوص که به تصویب مجلس شوراي اسلامی نرسیده باشد، مغایر اصل 85 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

4_4_ در بند 21، در خصوص اتخاذ تدابیر لازم براي مقابله با هرگونه تبعیض، عبارت «هرگونه تبعیض» ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

5_4_ بند 22، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مقررات داخلی و بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
5_ در ماده 9، 

1_5_ عدم ذکر شرایطی از قبیل عدم سوءشهرت، عدم وجود سابقه کیفري مؤثر براي عضویت در فدراسیون، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 



2_5_ بند 3، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین قوانین و مقررات داخلی و دستورالعمل هاي ابلاغی توسط نهاد

 
هاي بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
6_ در ماده 13، 

1_6_ عدم ذکر شروط وثاقت و امانت، عدم سوءشهرت، عدم سابقه کیفري مؤثر و موارد مشابه در خصوص اعضاي مجمع عمومی

 
فدراسیون خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_6_ بند هاي 8، 9 و 10، از آنجا که مشخص نیست فدراسیون هاي ورزشی دانش آموزي، کارگري و دانشگاهی اساسنامه معتبر

 
دارند یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

7_ تبصره 3 ماده 14، با توجه به این که مقرر شده است مصوبات مجمع از یک سو نباید در تعارض با قوانین و مقررات ملی باشد و از
سوي دیگر بر رعایت ملاحظات بین المللی تأکید شده است، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین و مقررات

 
ملی و ملاحظات بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

8_ در جزء (الف) بند 1 ماده 25، اطلاق تعیین وظایف کمیته هاي دائمی منطبق با ضوابط فدراسیون جهانی، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

 
9_ استفاده از واژه «کاندیدا» در تبصره ماده 26، مغایر اصل 15 قانون اساسی شناخته شد. 

 
10_ در ماده 27، 

1_10_ در بند 2، اطلاق واگذاري تصویب آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی توسط مجمع عمومی، مغایر اصول

 
85 و 138 قانون اساسی شناخته شد. 

2_10_ با توجه به اینکه به موجب بند 2، «آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی» باید با مقررات فدراسیون جهانی
و آسیایی مربوط و قوانین و مقررات جاري کشور مطابقت داشته باشد، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین

 
و مقررات داخلی و مقررات نهاد هاي بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
3_10_ در تبصره 3، قطعی دانستن آراي کمیته تجدیدنظر انضباطی، مغایر اصل 156 قانون اساسی شناخته شد. 

11_ عدم ذکر شرط وثاقت و امانت در تبصره 2 ماده 14، در خصوص کلیه اعضاي هیأت رئیسه فدراسیون، در ماده 22، در خصوص
نامزد هاي ریاست فدراسیون، در جزء (ب) بند 1 ماده 25، در خصوص روساي کمیته هاي دایمی فدراسیون و در بند 1 ماده 27، در

 
خصوص اعضاي کمیته هاي انضباطی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
تذکرات: 



1_ با توجه به اینکه این اساسنامه به استناد تبصره بند 11 ماده واحده قانون فهرست نهاد ها و مؤسسات عمومی غیردولتی به تصویب

 
رسیده است، لازم است تا استناد مذکور در مقدمه مصوبه اصلاح گردد. 

 
2_ در بند (ث) ماده 22، واژه «تربیت بدنی» اصلاح گردد. 

 
اساسنامه صندوق کارآفرینی امید 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ هفده ام مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت به تصویب هیأت وزیران رسیده است؛ در جلسه مورخ

 
1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ در تبصره ماده 5، علاوه بر مستثنیات ذکر شده، مواردي از قبیل «اباحه و هبه به عنوان خاص» نیز لازم است ذکر شود و الاّ

 
خلاف موازین شرع خواهد بود. 

 
2_ در ماده 12، ایراد سابق این شورا کماکان به قوت خود باقی است. 

 
اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور 

مصوب جلسه مورخ بیست و یکم خرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان

 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ با توجه به این که بر اساس قانون حمایت از معلولان، بانک مرکزي به صورت منجز مکلف شده است مجوز هاي لازم جهت
تأسیس صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت را در چهارچوب قوانین و مقررات مربوطه در اختیار وزارت قرار
دهد، حکم مندرج در تبصره مبنی بر اینکه «در صورت انجام عملیات بانکی توسط صندوق، مجوز هاي لازم از بانک مرکزي جمهوري
اسلامی ایران اخذ می شود» از این جهت که مقصود این است که آیا در این صندوق عملیات غیربانکی نیز انجام می شود یا خیر ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در بند (ج) ماده 6، عدم ذکر شرط وثاقت و امانت، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

3_ در بند (ب) ماده 13، عدم ذکر لزوم وجود شرط وثاقت و امانت و سایر شرایط تخصصی براي وکیل صندوق در مقابل سایر

 
اشخاص حقیقی و حقوقی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
4_ در بند (ب) ماده 15، اطلاق درآمد مذکور از این جهت که شامل معاملات ربوي نیز می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري 

مصوب جلسه مورخ سی ام مرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 



1_ تبصره ماده 1، از این جهت که روشن نیست آیا شرکت از شمول همه قوانین مستثنی می گردد و یا صرفاً از شمول دو قانون
مذکور مستثنی شده است و همچنین از این حیث که مشخص نیست آیا شرکت فقط از شمول قوانین مصوب آتی مستثنی خواهد

 
شد یا از شمول قوانین گذشته نیز استثنا می شود، ابهام دارد، پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 3، 

1_2_ اعطاي وظیفه «سیاست گذاري» در زمینه هاي فنی، اقتصادي، بازرگانی داخلی و بین المللی، حمل ونقل هوایی کشور در بند
1 و همچنین اعطاي این وظیفه در خصوص خدمات ناوبري هوایی کشوري در بند 14 به سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر اصل 85

 
قانون اساسی شناخته شد. 

2_2_ در بند 18، از آن جهت که مشخص نیست نظر نیرو هاي مسلح در خصوص انعقاد تفاهم نامه هاي مذکور از سوي سازمان

 
هواپیمایی کشوري لازم الرعایه است یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_2_ در بند 26، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «استفاده از خدمات، دانش و مشاوره بخش غیردولتی داخلی و
خارجی» سایر قوانین و مقررات کشور ازجمله اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و

 
قوانین مرتبط با این موضوع رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_2_ در بند 27، عدم ذکر شمول حکم مندرج در مصوبه شماره (529) شوراي عالی امنیت ملی در این بند، مغایر اصل 176 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

5_2_ تبصره ماده 3، از این جهت که مشخص نیست شامل اماکن و مستحدثات نظامی و امنیتی مربوط به فرودگاه ها و ... نیز می

 
شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ لزوم تبعیت نیرو هاي مسلح از اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري در امور مرتبط با وظایف سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر
اصل 110 قانون اساسی شناخته شد. توضیح آنکه با توجه به اینکه این اساسنامه پس از تصویب مصوبه شماره (529) شوراي عالی
امنیت ملی به تصویب رسیده است، همه احکام مذکور در آن مصوبه در خصوص سازمان هواپیمایی کشوري که اساسنامه آن جدیداً به

 
تصویب رسیده است قابل تسري نیست و این امر منوط به تصریح شوراي عالی امنیت ملی است. 

4_ در ماده 5، عدم ذکر شرط اسلام و ایمان در خصوص رئیس سازمان هواپیمایی کشوري با توجه به وظایف مذکور در ماده 6 براي

 
رئیس سازمان، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
5_ در ماده 6، 

1_5_ در بند 6، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «خرید خدمات فنی و مهندسی و هرگونه خدمات مشاوره از اشخاص
حقیقی و حقوقی داخلی و خارجی» اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و قوانین

 
مرتبط با این موضوع و سایر قوانین و مقررات کشور رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 



2_5_ با توجه به تجویز امکان تفویض بخشی از اختیارات رئیس سازمان به افراد دیگر به موجب تبصره 1 ماده 6، عدم ذکر شرایط
مذکور در خصوص رئیس سازمان در مورد افرادي که امور به آن ها تفویض می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد.



تسهیلات اشتغالزایی به زنان سرپرست خانوار قزوینی پرداخت می شود

منبع: ایلناشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري قزوین گفت: وام قرض الحسنه به زنان سرپرست خانوار استان قزوین پرداخت می
شود.

مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري قزوین گفت: وام
قرض الحسنه به زنان سرپرست خانوار استان قزوین

 
پرداخت می شود. 

به گزارش خبرنگار ایلنا از قزوین، صدیقه ربیعی با اعلام
این خبر اظهار کرد: طبق تفاهمنامه منعقد شده در معاونت
امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوري و صندوق
کارآفرینی امید به زنان سرپرست خانوار، بدسرپرست،
دختران مجرد بالاي 40 سال و بانوان فارغ التحصیل داراي

 
طرح توسعه مشاغل خانگی تا پایان سال وام قرض الحسنه پرداخت می شود. 

مدیرکل امور زنان استانداري، هدف از پرداخت این وام را توانمندسازي، توزیع فرصت ها، منابع و امکانات به منظور رفع نیاز هاي
ضروري و راه اندازي یا توسعه مشاغل خانگی و کسب و کار هاي خرد و کوچک و ارزش آفرین زنان سرپرست خانوار در مناطق کم

 
برخوردار استان بیان کرد. 

ربیعی افزود: افرادي براي اخذ تسهیلات از سوي این اداره کل معرفی می شوند که در دوره تکمیلی آموزش توانمندسازي اقتصادي

 
زنان سرپرست خانوار فعال در عرصه مشاغل خانگی حضور داشته و موفق به طی دوره و نهایتاً راه اندازي کسب و کار شده اند. 

وي یادآور شد: در پرداخت تسهیلات اولویت با افرادي است که داراي طرح توسعه مشاغل خانگی با رویکرد نوین هستند.



ایران ؛ فرصت پرش بلند و الزامهاي آن

منبع: ساعت 24شماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/05/20

ساعت 24 - سابقه تاریخی و فرهنگی ایران، بیدار شدن جامعه ایران پس از چند صد سال سکون و عقب افتادگی، موقعیت
بی بدیل ژئوپولتیک ایران در جاده ابریشم تاریخی و احیاء جاده ابریشم بخصوص به صورت ریلی، تولد دنیاي الکترونیک،

پایان دوران یکه تازي امریکا به عنوان قدرت واحد با (پول ملی یک کشور اما براي دنیا)، ...

ساعت 24 - سابقه تاریخی و فرهنگی ایران، بیدار شدن
جامعه ایران پس از چند صد سال سکون و عقب افتادگی،
موقعیت بی بدیل ژئوپولتیک ایران در جاده ابریشم تاریخی
و احیاء جاده ابریشم بخصوص به صورت ریلی، تولد دنیاي
الکترونیک، پایان دوران یکه تازي امریکا به عنوان قدرت
واحد با (پول ملی یک کشور اما براي دنیا)، تبدیل چین به
قدرت اول اقتصادي، ظهور کوید-19 و توقف جهانی
ساختارهاي صنعتی و ... در کنار هم فرصت یک جهش

 
بزرگ و تاریخی براي ایران است. 

ایرانی که هیچ بدهی بزرگ به جا مانده از تمدن صنعتی
ندارد. ایرانی جوان و پر از منابع و فرصت ها که باید به
سرعت و همه جانبه الکترونیک شود. و کوید-19 با تخریب
و ورشکستگی ساختارهاي صنعتی این نیاز را به اجبار

تبدیل می کند. ما از این پس هر روز بیش از روز قبل با ایجاد و توسعه ساختارهاي جدید الکترونیک مواجه می شویم. بسیاري از
فرآیند ها و قوانین اجرایی (باید) باطل (نه اصلاح) شوند و به جاي آن قوانینی جدید تدوین شود. یا حتی هیچ قانونی تصویب نشود.
همه چیز (باید) به نفع ساختارهاي جدید تغییر کنند. همه چیز به نفع سرعت وسهولت کار. با اولویت کم کردن (هزینه تمام شده)
براي امکان (رقابت جهانی). هر پیچیدگی اداري، هر قانون دست و پاگیر، هر رفتار هزینه ساز یا اتلاف کننده، عامل و ابزار عقب
افتادگی خواهند بود. همه چیز باید سریع، سهل و شفاف شود. مدیران و مسئولینی که مقاومت کنند از صحنه محو خواهند شد. به

 
شکلی باور نکردنی. این جبر تاریخی است. 

در حوزه خارجی ایران پیگیر موقعیت ژئوپلوتیک خود در میانه جاده ابریشم خواهد شد. با قدرت گرفتن موقعیت ژئوپلوتیک، نیاز به
قدرت ایدئولوژیک کاهش پیدا می کند. و این موضوع ساختار فرهنگی ایران را از درون تغییر می دهد. این جبر تاریخی است. ایران به
کشوري در مرکزیت تولید و تجارت رقابتی تبدیل می شود. دیر یا زود. با قدرت گرفتن جاده ابریشم، تجارت خشکی در حوزه
(اورآسیا) به مرور پررنگ می شود. و تجارت دریایی (حوزه اقیانوس هاي اطلس و آزاد) را کم رنگ می کند. و این اتفاق مجموعه
کشورهاي گروه انگلیس را از تنها (محور تجارت جهانی بودن) بیرون می برد. پس مایه خشم و (واکنش) آنها خواهد بود. این موضوع
در افزایش تعارضات دریایی ایران و گروه انگلیس به خوبی مشهود است. از توقیف نفتکش ایرانی در تنگه جبل الطارق و تلافی آن در
تنگه هرمز گرفته تا ارسال نفت با نفتکشهاي کوچک براي ونزوئلا. تعارضات دریایی ادامه پیدا خواهد کرد. حتی احتمالاً تعارض هاي



هوایی هم دیده شود. تکمیل دو کوریدور (ترکیبی) جنوب به شمال و کوریدور (ریلی) شرق به غرب ایران را به مرکزیت تجارت و

 
ترانزیت بین سه قاره تبدیل می کند. 

در ماه ها و سالهاي آینده شاهد ایجاد روابط اقصادي جدید در شاهراه جاده ابریشم (چین-ایران-اروپاي مرکزي) خواهیم بود. و
همینطور در زیر شاخه ها جاده ابریشم (روسیه، شمال آفریقا، جنوب خاورمیانه و ...) روابط به شدت گسترش خواهد یافت. اشکال
جدید روابط تجاري، لوله هاي نفت و گاز بین المللی، شبکه هاي برق، بنادر و راه هاي ریلی مشترك، شرکت هاي هواپیمایی و بانک
هاي مشترك، قوانین هماهنگ گمرکی و ترانزیت، همکاري هاي نظامی و امنیتی جمعی و چند جانبه به سرعت گسترش پیدا می
کنند. و بسیاري از این روابط به شکل همکاري هاي گسترده استراتژیک عملیاتی خواهند شد. ژئوپلوتیک ایران در کلیدي ترین بخش

 
این مسیر بسیار فرصت ساز و البته حساسیت برانگیز است. 

اروپاي مرکزي با تغییر شرایط به مرور از نگاه به غرب خود (تجارت در حوزه دریا) به شرق خود (تجارت در حوزه اورآسیا) می چرخد.
مثلاً با کاهش نیروهاي امریکایی در آلمان. و این باز فرصت ایران است. اما مجموعه دولت هاي (گروه انگلیس) سخت مخالف این
تغییر خواهند بود و انواع روشهاي ممکن از شایعه سازي تا حک سیستمی، تخریب و ترور را براي ممانعت از این کارانجام خواهند داد.
اما این یک مسیر و جبري تاریخی است که جلوگیري از آن ممکن نیست. فقط میزان سرعت و هزینه هاي آن بستگی به میزان

 
آمادگی و آگاهی ملت ها و مسئولین دارد. 

در دوران رونق جاده ابریشم، ایران قدرت تولید و تجارت بود. اما آن قدرت با خرد شدن کشورها، با ایجاد ناامنی، با تنوع عوارض، با
محدود شدن اختیارات و امنیت سرمایه گذاران از بین رفت. این نکته نشان می دهد که چرا گروه انگلیس تا این حد بر علیه امنیت
منطقه اي و توسعه اقتصادي ایران تلاش می کنند. از نظر آنها لازم است همان روال گذشته ادامه پیدا کند. ممکن است رنگ و لباس

 
آن تغییر کند اما روند، تلاش براي تکرار همان داستان است. 

سالها تحریم به بهانه هاي مختلف، ایجاد شرایط جنگی، ایجاد حس ناامنی، گزینه هایی که همواره روي میز است، مصادره یا توقیف
اموال ایرانی ها و ... تماماً براي جلوگیري از امنیت سرمایه گذاران و ثبات اقتصادي ایران است. و این نکته دقیقاً دستور کار مسئولین و
اندیشمندان آگاه و وطن پرست را براي افزایش قدرت ایران نشان می دهد. نفوذ سیاسی و نظامی ایران گسترده است. اما براي تثبیت
و تقویت آن ضلع سوم هنوز بسیار ضعیف است. قدرت اقتصادي. و اساس قدرت اقتصادي در اقتصاد خصوصی است. تمام قدرت هاي
اقتصادي با حمایت همه جانبه از بخش خصوصی قدرت شده اند. حتی چین که ظاهراً همچنان با نظام کمونیستی اداره می شود، در
واقعیت، قدرت اقتصادیش را با حمایت همه جانبه از بخش خصوصی خودش بدست آورده است. نماد کوچک اما موثر منطقه اي ما
دوبی است. سرزمینی بدون هیچ چیز که فقط با آزادي اقتصادي و حمایت از بخش خصوصی مطرح شده. حتی حمایت از بخش

 
خصوصی و سرمایه گذار خارجی. بیایید تیتروار دستور کار تبدیل شدن به قدرت اقتصادي را مشخص کنیم: 

یکم- هر قانونی، روشی، یا عملکردي که به امنیت (سرمایه گذار خصوصی) صدمه بزند باید حذف شود. ما به فراوانی این مشکل را در
ایران داریم. حتی نهادهایی که ظاهراً براي حمایت از تولید کنندگان وجود دارند، عملاً فقط کار را پیچیده و پرهزینه می کنند.
بزرگترین حمایت از بخش خصوصی، عدم مزاحمت و رقابت بخشهاي حکومتی و خصولتی با آنها است. (نگاه کنید به مقاله {فقط

 
رونق اقتصادي} در روزنامه آسیا مورخ 17/6/92) 

دوم - هر روند اجرایی و اداري که زمان بر باشد، (هزینه تمام شده) تولید و تجارت را بالا می برد و قدرت رقابت را کاهش می دهد. ما
در استانداردهاي سهولت کسب کار جزو بدترین کشورها در دنیا هستیم. کشورهایی که داراي سهولت کسب و کار مطلوبی هستند،
همگی قدرتهاي اقتصادي شده اند. حتی با وجود نداشتن کمترین امکانات طبیعی. نگاه کنید به سنگاپور، ژاپن، سوئد، دوبی، فنلاند و



... همانطور که در فوتبال و والیبال با مربیان مطرح خارجی نتایج خاص گرفتیم، براي اقتصاد نیز نیاز به مربیان و مشاورین خاص

 
(حتی خارجی) داریم.( نگاه کنید به مقاله {درسهاي فوتبالی} در روزنامه آسیا مورخ 9/5/93) 

سوم - هر قانونی که قابل تغییر و یا غیر شفاف باشد مانع توسعه است و نهاد هاي حکومتی را تبدیل به (عامل ناامنی) می کند. ما
حتی صادرات بادمجان و گوجه فرنگی را بهانه کنترل بازار داخلی کنترل می کنیم. این به خریدار خارجی کالاي ما پیغام می دهد که
روي امنیت خرید از ایران نمی تواند حساب کند. یعنی اقتصاد ما توسعه محور و صادرات محور نیست. در اقتصاد جهانی، ناامن کردن
خریدار خارجی یعنی ناامن کردن اشتغال داخلی. یعنی بی ثبات و غیر قابل اطمینان بودن. یعنی اقتصاد ضعیف، یعنی توسعه ناپایدار.

 
یعنی مسئولین و مردم ما هنوز حضور در اقتصاد جهانی را نمی فهمند. این مشکل باید به سرعت اصلاح شود. 

چهارم - هر سازمان یا نهاد غیر خصوصی که امکان رقابت با بخش خصوصی درایران را داشته باشد عامل ناپایداري و دشمن قدرت
اقتصادي ایران است. نهادها و سازمانهاي غیر دولتی فقط باید در خدمت بخش خصوصی باشند. و به هیچ عنوان وارد رقابت با بخش
خصوصی نشوند. (نگاه کنید به مقاله {بسیجی} در روزنامه آسیا مورخ 5/6/92). هنوز حتی در مناطق آزادمان نظام و تفکر دولتی
حاکم است. به همین دلیل هنوز حتی کیش به معناي واقعی منطقه آزاد نیست. و حتی هنوز قادر به رقابت با دوبی نیست. چه برسد

 
به مناطق آزاد دیگرمان. (نگاه کنید به مقاله {جمهوري کیش} در روزنامه آسیا مورخ 18/4/93) 

پنجم - هم زمان با تکمیل شبکه ریلی کشور باید از تکمیل شبکه ریلی همسایگان حمایت کنیم و با اتصال آنها، مسیر ریلی را در
جاده قدیمی ابریشم را بازسازي کنیم. (نگاه کنید به مقاله: {آقاي رئیس جمهور، قدرت مشارکت} در روزنامه آسیا مورخ 8/8/92).این
اتصال با وابستگی جهانی که ایجاد می کند عملاً عامل صلح، امنیت، رونق و ثروت براي منطقه خواهد بود. کشورهاي اروپایی سخت
ترین جنگهاي تاریخ معاصر را بین خودشان داشته اند. اما با اتصال اقتصادي و حمایت متقابل، امنیت و رونق خودشان را گسترش
دادند. در جاده ابریشم ریلی ایران درست در نقطه اتصال است. البته اگر سرعت عمل داشته باشیم. زیرا یک مسیر ریلی رقیب هم بین

 
چین و اروپا اما از شمال دریاي خزر در جریان است. 

ششم - تکمیل و راه اندازي شبکه ریلی ایران و همسایگان خیلی مهم است. اما براي موفقیت این شبکه کار مهمتري هم زمان باید
انجام شود. تنظیم توافقنامه ها و قراردادهاي چند جانبه با کشورهاي مسیر. از چین تا اروپاي مرکزي. توافقاتی که منجر به همکاري
گسترده پولی، بانکی، تولیدي، تجاري و حمل ونقل شود. قراردادهایی براي حفاظت از امنیت و ثبات یکدیگر. نباید هیچ یک از طرفین
بتواند با اقدامات خلق السایه ثبات و امنیت همکاري را مختل کند. توافقنامه هایی که سرعت عملِ تولید و تجارت را بالا ببرد. و هم
زمان قیمت تمام شده را براي سرمایه گذار و کارآفرین کاهش دهد. پیمانهاي چند جانبه اقتصادي، امنیتی و بهداشتی براي یکپارچه
کردن اورآسیا و جهان. و در این تعاملات بسیار مهم است که جایگاه خودمان را به عنوان یک قدرت اقتصادي و سیاسی و نظامی نگه
داریم. حضور و نظارت نهادهاي مستقل مردمی در صحنه تصمیم گیري ها کلید حفظ سلامت این روابط است. بدون این نظارت، خطر
زیر سلطه رفتن را خواهیم داشت. در بازي جمعی باید یک بازیگر مستقل باشیم، اگر نه تبدیل به یک نوچه می شویم. بدترین موانع ما

 
در این راه، غرور کاذب و یا خود کم بینی است. (نگاه کنید به مقاله {اطاق انقلابی} در روزنامه آسیا مورخ 17/12/93) 

هفتم- آزادي اقتصادي در ترکیب با (آزادي ترانزیت) کلید رونق، ثبات و امنیت ایران است. هر چیزي، یا هر کسی، یا هر قانون و روالی
که این دو آزادي را مختل کند، آگاهانه یا ناآگاهانه در جبهه رقیب است. هر مزاحمتی که دارایی، تامین اجتمایی، شهرداري یا ... براي
تولید و تجارت ایجاد می کند، قدم برداشتن در جهت منافع بدخواه است. کارآفرینی که در راهروهاي یک وزارت خانه سرگردان است
بخشی از زمان و نیروي کارآفرین بودنش را از دست داده است. فرصت ملی است که هدر می شود. مالیاتی که یک تاجر یا تولید
کننده می پردازد بخشی از سرمایه اي است که می تواند در جهت ایجاد رونق و اشتغال بیشتر بکار بگیرد. بسیار بهتر از آن حکومتی
که مالیات میگیرد. فراموش نکنیم آنچه در ابتدا رونق جاده ابریشم را تخریب کرد، تغییرات قوانین و تنوع مالیات و عوارض گیرندگان



 
بود. 

هشتم- باید سیاست اقتصادي خود را نه بر اساس اقتصاد دفاعی بلکه بر اساس اقتصاد تهاجمی تنظیم کنیم. حتی در جنگ تحمیلی
وقتی نگاه از شکل دفاعی به شکل تهاجمی عوض شد، شرایط به نفع ایران تغییر کرد. و در (اقتصاد تهاجمی) به هیچ بهانه اي قدرت
(فعالیت) یک فعال اقتصادي مختل نمی شود. مثلاً شهرداري با تعطیل کردن یک پروژه ساختمانی پیگیر چک معوق خود نمی شود.
در اقتصاد تهاجمی تجارت هیچ تاجري به دلیل بدهی مالیاتی ممنوع نمی شود. در اقتصاد تهاجمی تامین اجتمایی اجازه توقیف

 
حساب بانکی هیچ تولید کننده اي را ندارد. (نگاه کنید به مقاله {اقتصاد تهاجمی} در روزنامه آسیا مورخ 22/7/93) 

ساده کردن روندها و قوانین، اساس سرعت عمل و رقابتی شدن اقتصاد است. بزرگترین فرصت ایران قرارداشتن در اصلی ترین تقاطع
اقتصادي تاریخ است. ما نباید براي جذب همکاري دیگرکشورها، از آنها درخواست کنیم. ما باید منافع مشترك تعریف کنیم. به شکلی
که رونق و ثبات جمعی به هم گره بخورد. اگر جسارت و اراده لازم را داشته باشیم مسیر اصلاح امور را در سه کلمه میتوان متمرکز

 
کرد. منطقه آزاد ایران.(نگاه کنید به مقاله {منطقه آزاد ایران} در روزنامه آسیا مورخ 4/8/92) 

پیمان رحیمی نژاد بخشی از مقاله بلند خاورمیانهدر تقاطع ( کرونا و رنسانس )- بهار 1399



خبر مهم: کامل ترین جزئیات وام 2 میلیاردي دولت به جوانان

منبع: نامه نیوزشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/05/20

شعارهایی که در سخنرانی ها، دوره انتخابات و گفتمان ها در مورد جوانان و ساماندهی شرایط آنها سر داده می شود، در
دولت یازدهم و دوازدهم نیز مانند مابقی دولتی ها به ثمر نرسیده است.

به گزارش نامه نیوز، معاونت جوانان وزارت ورزش و جوانان بر ازدواج جوانان بسیار تاکید دارد ، تسهیلات پی در پی نیز براي
ازدواج جوانان مطرح و طرح هایی در این زمینه در نظر دارد و اجرایی کرده است و طرح هایی را هم در برنامه هاي آتی خود در این

 
خصوص مدنظر دارد. 

اما سوال است این است که آیا آمار بیکاري جوانان جایی براي تاکید به ازدواج براي آنان می گذارد؟ آیا جوانان از کار جامانده، میتواند
تامین کننده مخارج یک زندگی مشترك باشند ؟ بازپرداخت وام ازدواج چگونه خواهد بود؟ جوانان بیکار یا جوانان مشغول به کار، اما

 
با حقوق نهایت 3 میلیون تومان، چطور می توانند زندگی مشترك شروع کرده و بدون زندگی مشترك خود را ادامه دهد؟ 

شاید تاکید بر ازدواج و حتی ایجاد تسهیلات براي صرف برگزاري و آغاز ازدواج خود زمینه هایی ایجاد آسیب هاي بعدي در جامعه را

 
ایجاد کرده و آمار طلاق افزایش دهد. 

آیا با این تسهیلات اندك می توان زندگی مشترك را مدیریت کرد و آیا معاونت جوانان وزارت ورزش و جوانان در راستاي اشتغال و

 
گسترش فضاي کار براي جوانان چه گفتمان هایی با ارگان هایی که می توانند اشتغال زایی داشته باشند انجام داده است ؟ 

محمد مهدي تندگویان، معاون جوان وزارت ورزش و جوانان در پاسخ به این سوالات در گفتگو با خبرنگار اجتماعی رکنا تاکید کرد:
موضوع وام ازدواج ربطی به بحث حل شدن تمام مشکلات یک جوان ندارد. ضمن آن که اینطور نیست بگوییم چون مشکلات دیگر

 
حل نشده است پس نباید وام ازدواج بدهیم. 

اگر اشتغال ایمن و مسکن ارزان باشد ، جوان نیاز به وام ندارد وي افزود: اگر ساختارهاي کشور در حوزه جوانان درست باشد و اشتغال
ایمن، مسکن ارزان و... وجود داشته جوان نیازي به وام ندارد. یعنی دلیلی ندارد که وام بدهیم که هم نوعی منت سر مردم بگذاریم،
هم آنها را به کمک ها وابسته کنیم و هم به بانک مقروض شوند. چرا جوان یک کشور باید وابسته به وام باشد. این وام سه سال پیش
10 میلیون بوده و حالا به 50میلیون رسیده است. یعنی وام را 5 برابر کرده ایم ولی تا کجا پیش خواهیم رفت در حالی که تورم را
داریم، سه سال بعد می خواهیم این وام را 200میلیون تومان کنیم؟ چشم اندازي در این کار چیست؟ من هم موافق هستم که 50 یا

 
100 میلیون تومان براي یک زوج معنی ازدواج کردن را نمی دهد. ازدواج فاکتورهاي دیگري دارد که با این اعداد قابل تعدیل نیست. 

تعادل همه ساختارها بهم ریخته است معاون جوان وزارت ورزش و جوانان با اشاره به این که دولت کمک به امر ازدواج به عنوان
مشوق تسهیلاتی ارائه می دهد، گفت: به نظر می رسد تعادل تمام ساختارها بهم ریخته است. تحریم، کرونا و... بیشتر به این ساختارها

 
آسیب می زند. به همین دلیل این حداقل کمک را نباید حذف کنیم. 

محمد مهدي تندگویان با بیان اینکه موضوع ازدواج یک موضوع کاملا میان بخشی است افزود: اینطور نیست که وزارت ورزش و



جوانان به دلیل آن که کلمه جوانان را دارد هر آنچیزي که به جوانان کشور مربوط است را باید ساماندهی کند. دقیقا مثل آلودگی
هواست که شما نمی دانید باید یقه کدام سازمان را بگیرید. همین است که 20 سال است که نتوانستیم مشکل آلودگی هوا را حل
کنیم چون یک کمیته دارد که سازمان هاي بسیاري عضو آن است و هر کدام یک کار را انجام می دهند. در حوزه جوانان نیز مشکل
همینگونه است. در وزارت ورزش و جوانان مدیریتی، سیاستگذاري، پیگیري و نظارت را انجام می دهیم اما زیرساخت ها در 33نهاد
دیگر تعریف شده است. با این همه اعتباراتی که در کشور براي موضوع جوانان توزیع می شود. تمام این نهادها با سرفصل هاي مختلف

 
با موضوعاتی مانند مسکن، آسیب هاي اجتماعی، اشتغال، فرهنگسازي و... براي جوانان اعتبارات توزیع می شود. 

مصوبات شعاري را نمی پذیریم وي افزود: برآیند عملیاتی آن همیشه معکوس است و ازدواج افزایش پیدا نمی کند، اشتغال رو به
افزایش نیست و اتفاقا افزایش بیکاري را شاهد بودیم و براي مسکن هیچ تعریف درستی صورت نگرفته است. نماینده هر بخشی باید
بیاید و در مورد عملکرد سازمان خود توضیح کامل دهد. براي این که نقص نظارتی نداشته باشیم و در سال در موضوع عملکرد حوزه
جوانان به تفکیک شهرستان و استان ها گزارش تهیه می کنیم و براي همه نهادهاي وابسته بهره بردار مانند مجلس، سازمان هاي
نظارتی، معاون اول رئیس جمهور و... ارسال می شود. در این گزارش بحث کیفی یا همان عملکرد ساختار ستادهاي ملی جوانان و
ستادهاي شهرستانی را پایش می کنیم و میزان حضور مسئولان و استاندار، تعداد و ساعت هاي جلسات و... را بررسی می کنیم. در
بحث کمی نیز مصوباتی که حتی در ستاد جوانان در یک شهرستان با حضور فرماندار تولید می شود را مورد بررسی قرار می دهد.
حتی ممکن است مصوبه را نپذیریم چرا که شاید این مصوبه شعاري باشد. ما مصوبه اي را قبول می کنیم که قابلیت پایش و اجرایی
داشته باشد. با این مدل نیز مصوبات را پایش می کنیم و برمبناي این پایش و حضور دستگاه هاي کشوري در این موضوع اقدام و
عملیات درصد اقدامات 33نهاد پایش و منتشر می کنیم. در این گزارش نشان می دهد که این نهادها چند درصد موضوعات جوانان را

 
به صورت عملیاتی پیگیري کرده اند. 

فصل بودجه به گزارش هاي ما توجهی نمی شود محمدمهدي تندگویان تاکید کرد: متاسفانه وقتی فصل توزیع بودجه و اعتبارات می
رسد ظاهرا هیچ توجهی به گزارش هاي ما نمی شود و همان سرفصل هاي بودجه دوباره همان اعتبارات با ضریب سنوات بودجه و
تورم به همان دستگاه ها اختصاص می یابد. سوال ما از قانونگذار و سازمان برنامه و بودجه این است که چرا وقتی یک دستگاهی به

 
عنوان مثال 30درصد موفق بوده، صد در صد اعتبارات را به او اختصاص می دهند؟ 

اختصاص اعتبارات بدون توجه به گزارش دستگاه نظارتی وي افزود: در جایگاهی نشسته ایم که سیاستگذاري، پیگیري، تهیه گزارش و
نظارت می کنیم ولی در اعتبارات، تنظیم منابع و توزیع آن هیچ اختیاري نداریم و این موضوع یک تناقض است. کل اعتبارات باید در
اختیار سیاستگذار باشد و بر اساس پایش تخصصی ، اعتبار را توزیع کند. اگر این اعتبارات در اختیار دستگاه ها می ماند باید از آنها
گزارش بگیرند و با گزارش هاي عملیاتی که وزارت ورزش و جوانان ارائه می دهد مقایسه شود . اگر مغایرتی وجود دارد باید با آن
دستگاه برخورد شود تا تحولی در حوزه جوانان صورت بگیرد. یکی از مشکلات کشور این است که خود نهادها گزارش دریافت می شود

 
و توجهی به گزارش نهاد ناظر نمی شود و دوباره اعتبارات را اختصاص داده می شود. 

اعتبار براي توزیع سیاست هایمان نداریم محمد مهدي تندگویان با اشاره به دیگر مشکلات حوزه جوانان تاکید کرد: سال گذشته شعار
"ازدواج آسان" و امسال شعار "مشارکت خیرین" را مطرح کردیم. در وزارت ورزش و جوانان با سیاستگذاري گذاري به سمت
شعارهایمان می رویم و به دستگاه هایی که عضو ستاد ساماندهی امور جوانان هستند، برنامه هایشان را ابلاغ می کنیم، ولی مشکل
این است که دستگاه ها می گویند بابت این برنامه و سیاست مگر اعتباري به من می دهید که بعد از من گزارش عملکرد هم
درخواست می کنید؟ نهادهاي سیاستگذاري دیگر وقتی یک ابلاغیه اي را اعلام می کنند، اعتبارات آن را می پردازند و بعد پاسخگویی
می خواهند. ولی ما فقط یک ستاد و شورا داریم و اعتباري براي توزیع سیاست هایمان نداریم و دخالتی هم در توزیع اعتبارات نداریم.



پرداخت وام 2 میلیارد تومانی به زوج هاي جوان ، راهی براي ساماندهی معاون جوان وزارت ورزش و جوانان با اشاره به وام 50میلیونی
ازدواج گفت: وام ازدواج می دهیم که چه مشکلی از جوانان حل شود؟ حکایت ازدواج جوان مانند سخنان داخل فامیل شده است که
به آنان می گوییم: "برو ازدواج کن! پدر جهیزیه را می دهد. پول مسکن را از دایی بگیر. پول اشتغال را هم از عمو و..." جوان را دچار
سردرگمی می کنیم که سراغ همه فامیل برود تا ازدواجش شکل بگیرد. این واقعیت ازدواج است که در کشور اتفاق می افتد. باید
ساختارها را درست کنیم. جوان نیاز به وام ندارد. ولی حالا که دچار بحران هستیم پیشنهاد این است که تمام اعتباراتی که براي حوزه
جوانان به نهادهاي مختلف داده ایم را تجمیع کنیم تا یک وام با رقم بالاتري از وام ازدواج و اشتغال و... شود تا اثر بخشی بهتري در
زندگی جوانان در این روزها داشته باشد . این نوعی تنظیم منابع است و اعتبار مضاعفی نمی خواهد. این روش وام تجمیعی و صندوق
واحد براي یک جوان است. اگر این اتفاق بیفتد می توانیم به جوانان بگوییم اگر ازدواج کنید، اعتبار یک میلیارد تومانی نزد دولت
دارید. یعنی یک زوج دو میلیارد تومان می توانند از دولت بگیرند. این مبلغ تجمیع شده وام مسکن، وام ازدواج، وام اشتغال، یارانه ها،
وام هاي مختلف و تسهیلاتی است که در کشور به جوانان پرداخت می شود. نیاز به اعتبار جدید هم نیست . براي اعطاي هر کدام از
این وام ها جوان را صد جا می فرستیم، او را درگیر می کنیم، دنبال یک عالم مدارك می فرستیم و تمام این اقدامات نیز هدفمند

 
نیست و در آخر هم جوان براي پرداخت اقساط آن دچار مشکل می شود. 

وام یک میلیارد تومانی به جوانان ،دولت را به کوچک سازي مجبور می کند محمد مهدي تندگویان با اشاره به این که طرح وام یک
میلیارد تومانی به جوانان در دو سه سال اول تبعات اجتماعی خواهد داشت، افزود: احتمالا این طرح دولت را به کوچک سازي مجبور
می کند ولی نهایتا جوانان به اعتباراتی می رسند که صاحب آن هستند. اگر هر جوان بداند که یک میلیارد تومان اعتبار در دولت دارد

 
که می تواند در 40-50سال آن را بپردازد، حتما ازدواج می کند و با این مبالغ می تواند مسکن تهیه و شغلی را اختیار کند. 

وي در پاسخ به این سوال که این وام باید چند درصد سود داشته باشد؟ گفت: هیچ سودي وجود ندارد و باید کارمزدي پایین تر از
4درصد گرفته شود. این پول در حال حاضر توزیع می شود و دولت آن را استقرار نمی کند که بگوییم باید درصدي روي آن بکشد و
جبران کند. این اعتبار ،موجود فعلی است. بنابراین نیازي ندارد که سودي براي آن در نظر بگیریم. صاحبان اعتبارات موجود مشخص
می شوند. تنها چیزي که در حال حاضر وجود دارد این است که یک جوان می داند مسکن و شغل دارد اما مالک آن نیست. در
بسیاري از کشورهاي توسعه یافته اینطور است که مردم اعتباري و اقساطی زندگی می کنند ولی دغدغه اي ندارند چرا که می دانند
این خانه متعلق به اوست و تا آخر عمر می تواند اقساط آن را بپردازد. در این کشورها، جوانان می دانند که شغل دارند و ممکن است
مالک کارگاه یا شغل نشود ولی دغدغه و ناامیدي ندارد و نیازي به انباشت ثروت ندارد چرا که می داند فرزندان شان نیز این اعتبار را

 
دارند. 

وام یک میلیاردي ازدواج، باعث شکوفایی اقتصاد کشور معاون جوان وزارت ورزش و جوانان با اشاره به طرح اعطاي وام یک میلیارد
تومانی به جوانان تاکید کرد: این وام باعث شکوفایی اقتصادي در کشور می شود و آسیب هاي اجتماعی برطرف می شود. از سوي
دیگر به نظر من بعد از گذشت چند سال اعتبار هم نیاز نیست چون ساختار دولت آنقدر کوچک می شود که ساختار خصوصی کشور

 
را نجات می دهد. 

گم شدن اعتبارات جوانان در ساختار فربه دولت محمدمهدي تندگویان در پاسخ به این سوال مخالفت که با این طرح می شود در چه
بعد و از چه زاویه اس است گفت: مخالفت این است که هیچ سازمان، نهاد و دستگاه دولتی که هر ساله این حجم از بودجه را دریافت
می کنند پاي این طرح نمی آید. این دستگاه ها بیم این را دارند که این بودجه هاي کلان کنسل شود و آن را از دست بدهند. این
پول ها باعث فربه سازي دولتی شده و بخش خصوصی را ضعیف کرده است. حالا که می خواهیم پول ها به صاحبان اصلی بگردد باید
فکري براي این ساختار فربه دولتی بکنیم که سال هاست این تسهیلات را دریافت کرده است اما شما، ما و جوانان می بینیم که چقدر
موفق بوده اند. وقتی من این طرح را می آورم، اول از همه سازمان برنامه و بودجه آن را نمی پذیرد چرا که در دو سه سال اول اجراي



 
آن تبعات اجتماعی بزرگی در پی خواهد بود. 

دولت جوان، وام دو میلیاردي ازدواج را می پذیرد وي با اشاره به این که در روزهاي اول تغییر نمایندگان مجلس و کابینه، صحبت ها
از اصلاح رفتار اقتصادي و اصلاح بودجه بود ،افزود: من می گویم کشورمان با اصلاح درست نمی شود. کشور نیاز به انقلاب در برنامه و
بودجه و اقتصاد دارد. انقلاب هم در دو سه سال اول بخش هاي دولتی دچار مشکل می شوند. در ساختار بزرگی که دارند ، ابنیه و
امکانات زیادي که ایجاد کرده اند حتما دچار مشکل می شوند. به نظرم اگر دولت جوان باشد این طرح را می پذیرد و مجلس نیز باید
پشتیبان آن باشد تا این انقلاب در اقتصاد شکل بگیرد. به این شکل پرداخت تسهیلات و وام ، به مردم کمک نمی کند، رانت ایجاد
کرده و تخلف نیز شکل می گیرد. اگر طرحی که من می گویم اجرا شود میزان تخلفات به شدت کاهش می یابد و برخورد با متخلفان

 
آن باید ده برابر دیگر متخلفان باشد. 

باید تمام اعتبارات را تجمیع و سهم جوانان را به آنها بدهیم معاون جوان وزارت ورزش و جوانان با اعلام اینکه از بخش پژوهش هاي
سازمان برنامه و بودجه درخواست کرده ام که این طرح حتی اگر خام و ناپخته را بررسی کنند تا یک طرح پخته از آن استخراج شود
ادامه داد : ممکن است بسیاري از اعدادي که من اعلام می کنم درست نباشد اما به عنوان کارشناسی که دو سه سال است در این
حوزه فعالیت کرده و اعتبارات را می بینم این طرح و ایده را داده ام. بعد از آن نیز به مرکز پژوهش هاي مجلس مراجعه کردم تا از
کانال آنها این طرح را به دل مجلس ببریم. اما با تغییرات مجلس روبرو شدم ولی تلاشم را براي بررسی طرحم در مجلس می کنم.
مشکل طرح این است که نمی شود به صورت پایلوت، بخشی از آن را اجرا کرد. طرح وام یک میلیارد تومانی به جوانان باید به صورت
کامل اجرا شود. من به عنوان ارائه کننده طرح می گویم اگر این طرح کامل اجرا نشود حتما شکست می خورد. باید تمام اعتبارات را
تجمیع کنیم و سهم جوانان را به آنها بدهیم و از افرادي که در آستانه تجرد یا بیکاري قطعی هستند شروع کنیم و سپس به جوان
ترها برسیم و مشکلات را حل می کنیم. اگر این طرح هدفمند و کامل در لایحه بودجه بنشیند موفق می شود ولی اگر به صورت
پایلوت در گوشه اي از کشور انجام شود، به شکست محکوم است و می گویند قابل اجرا نیست. یا باید این انقلاب را در برنامه و بودجه
و اقتصاد به وجود آوریم یا اگر توانایی و جرات آن را نداریم بهتر است به این طرح فکر نکنیم و وضعیت فعلی را پیش ببریم تا کشور

 
آنقدر آسیب ببیند که نتوانیم آن را جمع کنیم. 

مهاجرت معکوس جوانان با وام یک میلیارد تومانی محمد مهدي تندگویان تاکید کرد: البته که نظارت، پایش، گزارش دهی و طرحی
که ارائه کرده ایم رافع مسئولیت هاي ما نمی شود. در وزارت ورزش و جوانان ایجاد اشتغال مستقیم نبود ولی سال گذشته بخشی از
اعتبارات ،کمک هاي کمی و اعتباري 40میلیارد تومان به صندوق کارآفرینی امید و بانک رسالت دادیم تا در مدل اشتغال و کسب و
کار روستایی تسهیلات ارائه شود. در طرح "وام یک میلیارد تومانی به جوانان" نیز پیشگیري از اشتغال و جلوگیري از مهاجرت را مد
نظر قرار داده ایم. اگر قرار است این پول به جوانی پرداخت شود نباید از شهرستان و روستاها به شهرها و استان ها بیایند. اگر جوانی
ببیند با این وام در روستا یا شهرستان می تواند یک خانه بزرگ داشته باشد و اشتغال وسیع، حتما به شهري که نه مسکن داشته باشد

 
نه شغل مهاجرت نمی کند . این طرح مهاجرت معکوس را هم ایجاد می کند. 

مسیري امن که صفر تا صد آن براي جوانان امن است وي با بیان این که سال گذشته در وزارت ورزش و جوان با 120 میلیارد تومان ،
7هزار شغل ایجاد کردیم، گفت: سوالم این است که با 120میلیارد تومان 7هزار شغل در یکسال ایجاد کردیم با هزاران میلیارد تومانی
که در این حوزه وجود دارد، چقدر می توان شغل ایجاد کرد؟ و چرا نمی شود؟ کسی نمی تواند بگوید که شما نمی توانید!ا من این
طرح را اجرایی و کسب و کار روستایی کوچک راه اندازي کرده ام. کارگاه هاي مشخص توانمندي ایجاد کردیم که محصولاتشان به
راحتی فروش می رود. بانک رسالت وام را می دهد شما کارگاه را راه می اندازید و بانک محصولات را خریداري می کند. بنابراین صفر
تا صد آن براي جوانان امن است. اگر واقعا این منابع درست جمع آوري شود آیا نمی شود مشکل اشتغال جوانان را حل کرد؟ می
شود. می توان جوانان را به سمت مهارت گرایی سوق داد به جاي مدرك گرایی که هیچ کاري نمی توان با آن انجام داد. وقتی اشتغال،



مسکن و ازدواج براي جوان مهیا باشد خودکشی ها، اعتیاد، سرقت ها و... به وجود نمی آید وهزینه هاي آن نیز از بین می رود. مانند
همه کشورهاي پیشرفته اي که امروزه اعلام کرده اند قرار است زندان ها را جمع کنند و رانت ها از بین رفته است. خیلی واضح گفتم
که با یک وام ازدواج مشکل جوانان حل نمی شود. فقط یک نوع کمک و مشوق است وگرنه با 50 یا 100 میلیون تومان درد جوانان

 
کشور حل نمی شود 

منبع: رکنا



نقشه راه توسعه همکاري هاي ایران و آذربایجان ترسیم شده است

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/05/20

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت و گوي ویدئو کنفرانسی با "ساحل بابایف" وزیر کار و امور اجتماعی جمهوري
آذربایجان با اشاره به پیش نویس برنامه اقدا...

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت و گوي ویدئو کنفرانسی با "ساحل بابایف" وزیر کار و امور اجتماعی جمهوري آذربایجان با

 
اشاره به پیش نویس برنامه اقدام مشترك دو کشور گفت: نقشه راه توسعه همکاري ها ترسیم شده است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، محمد شریعتمداري ضمن ابراز خرسندي از این
دیدار با تاکید بر توسعه روابط ایران و جمهوري آذربایجان اظهار کرد: خوشبختانه اشتراکات و پیوند هاي تاریخی، فرهنگی و دینی
دوملت، بستر هاي فراوانی را براي همکاري دو کشور فراهم کرده است؛ از این رو روابط جمهوري اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان

 
طی سالهاي اخیر از رشد قابل قبولی برخوردار بوده و شما هم از گذشته در این خصوص نقش بارز و موثري داشته اید. 

وي با ابرازامیدواري نسبت به گسترش روابط ارزشمند دو کشور اظهار کرد: طی مذاکراتی که روساي جمهور دو کشور در روز عید
سعید قربان داشتند بر توسعه همکاریهاي دو کشور تاکید شد ؛ در مذاکرات تلفنی روز عید قربان دو طرف بار دیگر درخصوص
پیگیري همکاري وزارتخانه و دستگاههاي دو کشور تاکید کردند. در این چارچوب آمادگی داریم در سطوح مختلف از طریق ویدئو
کنفرانس به تبادل نظر و رایزنی در خصوص همکاریهاي مشترك ادامه دهیم. امیدوارم در شرایط شیوع ویروس کرونا ملت و دولت

 
آذربایجان توانسته باشند آثار این پدیده را کنترل کرده باشند. 

شریعتمداري یکی دیگر از نشانه هاي بارز دوستی دو کشور را حتی با شیوع ویروس کرونا باز بودن مرز دو کشور دانست و تاکید کرد:
جمهوري اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان در شرایط محدودیت هاي مرتبط با کرونا نیز مرزهاي خود را بر روي ناوگان حمل و نقل

 
زمینی، ریلی و دریایی باز گذاشتند که نشانه خوبی از اراده سیاسی براي ادامه همکاري دو کشور است . 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: امیدواریم با بهبود شرایط ناشی از بیماري کرونا و بازگشایی مرزها، و بازرگانان بتوانند

 
فعالیتهاي خود را از سر بگیرند. 

وي با اشاره به توافق بر سر فعالیت کمیته همکاري مشترك بیان کرد: در زمینه همکاري هاي دو جانبه نیز ملاقات ها و دیدار هاي
مقامات و مدیران دو وزارتخانه در چارچوب تشکیل کمیته مشترك همکاري هاي دو جانبه سال گذشته برگزار شد و اطلاع دارم که
ارتباط خوبی بین طرفین در راستاي توافقات دو جانبه ادامه دارد. اگر چه همه گیري ویروس کرونا از لحاظ مسافرت و تردد بین دو

 
کشور موانع و محدودیت هایی در این زمینه ایجاد کرده است. 

شریعتمداري افزود: تجربیات خوبی در زمینه سرمایه گذاري، بیمه، واحد هاي تولیدي مختلف، سازمانهاي خدمات رسانی (بازنشسته
ها، افراد داراي معلولیت و سازمانهاي خیریه) و مراکز آموزش فنی و حرفه اي و تربیت نیروي کار ماهر داریم و آماده ایم این تجربیات

را در اختیار برادران آذربایجانی خود قرار دهیم. 



وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: با توجه به یادداشت تفاهم امضا شده میان دو وزارتخانه و در راستاي مذاکرات کمیته
هاي کاري مشترك، انتظار ما برداشتن گام هاي عملی براي همکاري در زمینه آموزش هاي فنی و حرفه اي است. آمادگی خود را

 
براي میزبانی از هیأت آذربایجانی براي بررسی زمینه هاي همکاري در رابطه با آموزش هاي فنی و حرفه اي اعلام می کنم. 

وي بیان کرد: نظر به مذاکرات به عمل آمده در کمیته کاري مشترك و ظرفیت هاي بالاي سازمان تأمین اجتماعی در استانهاي
مرزي، این وزارتخانه آمادگی خود را براي همکاري در زمینه گردشگري سلامت اعلام می کند و آماده است مذاکرات و تفاهم هاي

 
لازم را براي اجرایی کردن آن به عمل آورد. 

شریعتمداري خاطرنشان کرد: با توجه به این که زمان پایان کرونا مشخص نیست از همکاري و تبادل تجربیات در این زمینه استقبال
می کنیم چرا که این مساله علاوه بر آسیب هاي بهداشتی ، پیامدهاي اجتماعی، اقتصادي به دنبال دارد و متاسفانه حدود یک میلیارد

 
و 200 میلیون فقیر به فقراي جهان افزوده است. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به حمایت هاي اجتماعی از مردم در ایام کرونا ابراز امیدواري کرد که در اولین فرصت ممکن

 
کمیته مشترك دو کشور پیرامون کووید 19 به تبادل نظر بپردازد . 

وي با اشاره به پیش نویس همکاري در زمینه اعزام نیروي کار خاطرنشان کرد: پیش نویس سند همکاري در زمینه اعزام نیروي کار را
براي شما ارسال کرده ایم. ما با تبادل نیروي کار ماهر و متخصص موافق هستیم. انتظار ما این است که مذاکرات کارشناسی براي

 
تحقق این امر در دستور کار قرار گیرد . 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به مذاکراتی که در گذشته پیرامون ایجاد مراکز آموزش فنی - حرفه اي توسط بخش
خصوصی، آموزش رشته هاي مورد نیاز فنی حرفه اي، پژوهش، برگزاري مسابقات مهارتی و ... صورت گرفته ابراز امیدواري کرد که در

 
این زمینه گام هاي عملی نیز برداشته شود . 

""ساحل بابایف "" وزیر کار و امور اجتماعی جمهوري آذربایجان در این دیدار ویدئو کنفرانسی تاکید کرد: دو کشور دوست و برادر

 
علاوه بر داشتن مرز مشترك، داراي اشتراکات زیادي در زمینه تاریخ و موسیقی هستند . 

وي افزود: روابط دو کشور در قالب سرمایه گذاري و تولیدات مشترك گسترش یافته اما حجم مبادلات به دلیل شیوع ویروس کرونا
کاهش پیدا کرده که امیدوارم این دوران نیز سپري شود ؛ همواره روند کوئید 19 را در ایران و دنیا پیگیري می کنم و از تجربیات

 
ایران در مبارزه با کرونا استفاده خواهیم کرد. 

وزیر کار و امور اجتماعی جمهوري آذربایجان تاکید کرد: بسیار ضروري است که از تجربیات ایران پیرامون اشتغال، مناسبات
کارفرمایان، شاغلین در دوران کرونابهره مند شویم .



مسئول آموزش ستاد حوزوي مدیریت بحران: شبکه واقفین مواسات راه

اندازي شود

منبع: شفقناشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/05/20

شفقنا- مسئول آموزش ستاد حوزوي مدیریت بحران و حوادث غیر مترقبه حوزه هاي علمیه خواستار راه اندازي شبکه واقفین
مواسات با همکاري نهادهاي ذیربط شد. به گزارش خبرنگار شفقناقم، حجت الاسلام والمسلمین مهدي پناهی در نشست هم

اندیشی بررسی انواع و مدل هاي گوناگون مواسات مؤمنانه که در ساختمان رسانه حوزه ...

شفقنا- مسئول آموزش ستاد حوزوي مدیریت بحران و حوادث غیر مترقبه حوزه هاي علمیه خواستار راه اندازي شبکه واقفین مواسات

 
با همکاري نهادهاي ذیربط شد. 

به گزارش خبرنگار شفقناقم، حجت الاسلام والمسلمین مهدي پناهی در نشست هم اندیشی بررسی انواع و مدل هاي گوناگون
مواسات مؤمنانه که در ساختمان رسانه حوزه برگزارشد، اظهار کرد: در مرحله اول مواسات مؤمنانه به لحاظ عملیاتی هم روانی فشار
زیادي را بر روي نهادها وارد ساخته بود که با ورود مجموعه هاي حوزوي و طلاب نیاز بود یک هماهنگی مادي و مالی براي خانواده

 
هاي آسیب پذیر انجام گیرد. 

او افزود: در مرحله دوم با توجه به اینکه موضوع کرونا کمی عادي شد و مشاغل نسبتاً فعال شده اند و آنهایی که در بحث کرونا و
کمک فعال بودند با توجه به حجم کار در مرحله اول خسته شده اند لازم بود در مرحله دوم مواسات مؤمنانه بر روي شیوه ها و
محورهاي دیگري بحث و بررسی شود و با توجه به تجربه مرحله اول و شناسایی نقص ها و نقاط ضعف این کاستی ها در مرحله دوم

 
جبران گردد. 

مسئول آموزش ستاد حوزوي مدیریت بحران و حوادث غیر مترقبه حوزه هاي علمیه با اشاره به منّویات مقام معظم رهبري در
خصوص مواسات مؤمنانه گفت: با سخنان رهبر انقلاب دایره خدمات مواسات مؤمنانه توسعه پیدا کرد و علاوه بر کمک هاي مادي و
معیشتی، مباحثی مانند فداکاري، نیک خواهی، خیراندیشی، خیررسانی، حمایت، همه را با یک چشم دیدن، غمخواري و همدردي

 
قوت بیشتري گرفت. 

 
دبیرخانه حوزوي مواسات مؤمنانه راه اندازي شود 

او ادامه داد: در خصوص کرونا و استمرار و تقویت مواسات مؤمنانه حتی بعد از کرونا به نظر می توان بر روي 9 پیشنهاد کار و برنامه
ریزي کرد، لذا راه اندازي دبیرخانه حوزوي مواسات مؤمنانه ضرورت دارد. کارگروه اشتغال و خودکفایی در کمیته اقتصاد سیاسی ستاد
حوزوي بحران فعال شده است. با تشکیل چنین کارگروهی و طرح هاي کلان کشوري می توان به دنبال عملیاتی شدن آن در مبحث

 
مواسات مؤمنانه بود. 

کارشناس ستاد حوزوي مدیریت بحران حوزه علمیه افزود: «سوق دادن طرح ذکات» یکی دیگر از اقداماتی است که می تواند در بهبود
شرایط فعلی از آن بهره برد. سالیان قبل حجت الاسلام والمسلمین قرائتی در طرحی ذکات را اختصاص دادند به خودِ روستاها و
گفتند هر مقداري شما ذکات جمع آوري کنید به همان اندازه ما به شما می دهیم و براي مساجد خودتان هزینه کنید. اگر بتوانیم



 
طرح ذکات را به سمت مواسات مؤمنانه سوق بدهیم بویژه در بحث مواسات خانوادگی بدون تردید بسیاري از حجم کار کم می شود. 

پناهی بیان کرد: اگر بتوانیم با کمک رسانه ها بحث مواسات را به سمت خانوادگی و همسایگان سوق دهیم و این مهم درون نهاد

 
خانواده شکل بگیرد بی شک دستاوردهاي ارزشمندي رقم خواهد خورد. 

او، «ورود مراجع معظم تقلید» در خصوص مواسات مؤمنانه را بسیار ارزشمند توصیف کرد و اظهار داشت: مراجع معظم تقلید پیش از
این در صحنه هاي مختلف با کمک هاي نقدي و غیر نقدي حضور داشتند اما بیانات ایشان و اختصاص بخشی از سهم امام به منظور

 
کمک به وضع موجود می تواند آثار روانی و ارزنده اي داشته باشد. 

مسئول آموزش ستاد حوزوي مدیریت بحران حوزه هاي علمیه، «راه اندازي شبکه واقفین مواسات» و « راه اندازي شبکه تبلیغی
مواسات» را دو پیشنهاد مهم و سازنده دیگر توصیف کرد و افزود: همکاري و تعامل سازمان ها و نهادهایی همچون، سازمان تبلیغات،
اوقاف و امور خیریه، دفتر تبلیغات اسلامی و سایر نهادهاي مرتبط می تواند نقش بسزایی در فرهنگ سازي این طرح معنوي داشته

 
باشد. 

پناهی گفت: یکی از اقداماتی که از سوي طلاب و فضلاي جهادي حوزه علمیه برادران و خواهران انجام شد بحث برپایی مجالس
مجازي ترحیم متوفیان کرونا بود که آرامشی را در بین بازماندگان این متوفیان برقرار می کرد، اگر بتوانیم زیرساخت این موضوع و
توسعه آن را در دستور کار قرار دهیم به نوعی در مواسات همدردي، غمخواري نقش مهمی را ایفا کرده ایم. حضور مبلغین طرح
هجرت، مبلغین مستقر، ائمه جمعه و جماعات و تشریح مفهوم مواسات و تببین انواع آن می تواند به فرهنگ سازي این موضوع کمک

 
شایانی داشته باشد. 

او در انتهاي سخنان خود به طرح ویژه اي اشاره کرد و افزود: در بحث کرونا طلاب وظیفه ذاتی خود را فراموش کردند و آنقدر حجم
کار بالا بود که بیشتر در بخش هاي خدماتی و کمک رسانی مشغول به ایثار و جهاد بودند رسالت معنوي خود را کمتر بروز دادند، کار
بزرگی در اوج کرونا توسط 20هزار طلبه جهادي در کشور رقم خورد که یک ورود خوب و ارزشمندي بود، اما آیا وظیفه طلاب همین

 
بود؟ درحالیکه معنویت بخشی و ارائه روحیه معنوي میان آسیب دیدگان ناشی از کرونا و مستمندان ناشی از معیشت زندگی است. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.comشفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



خراسان رضوي رتبه دوم کشور در توسعه شهرستان ها را به دست آورد

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/05/20

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي گفت: براساس ارزیابی وزارت کشور در راستاي اجراي طرح
محرومیت زدایی 31 شهرستان کمتر توسعه یافته در سراسر کشور، این استان به سبب اقدامات مطلوب براي توسعه

شهرستان زاوه، رتبه دوم را بعد از استان یزد به دست آورد.

علی رسولیان در نشست ستاد ویژه توسعه اقتصادي شهرستان زاوه افزود: این طرح از سال گذشته توسط وزارت کشور در
راستاي برقراري عدالت منطقه اي، تلاش براي ایجاد مناطقی همگن از نظر توسعه اي و ارتقاي سطح توسعه شهرستانهاي محروم و

 
کمتر توسعه یافته به اجرا درآمد. 

وي ادامه داد: در راستاي شناسایی 31 شهرستان کمتر توسعه یافته از 31 استان کشور، زاوه در خراسان رضوي به عنوان نقطه کمتر

 
توسعه یافته این استان براي انجام اقدامات لازم در راستاي محرومیت زدایی انتخاب شد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي در تشریح اقدامات شاخص صورت گرفته در شهرستان زاوه در راستاي
اجراي طرح مزبور گفت: این طرح با بهره گیري از سپاه امام رضا(ع) و کارخانه سیمان زاوه به عنوان "معین هاي اقتصادي شهرستان

 
زاوه" در قالب الگوي مثلث توسعه اقتصادي- فرهنگی استان به اجرا درآمده است. 

رسولیان افزود: کارخانه سیمان زاوه پنج فعالیت اقتصادي با سرمایه گذاري سه هزار و 214 میلیارد ریال و پیش بینی اشتغال براي

 
310 نفر به صورت مستقیم و 525 نفر به صورت غیرمستقیم در این شهرستان در دست اجرا دارد. 

وي طرحهاي تولید ورق هاي سیمانی الیاف دار، توسعه پنج هکتاري گلخانه شیشه اي تولید سبزي و صیفی جات، توسعه زنجیره
ارزش زعفران، توسعه گلخانه ها، پرورش ماهی در استخرهاي کشاورزي و طرح مردمی گلخانه اي را از موارد در حال اجرا و

 
توانمندسازي روستایی در شهرستان زاوه برشمرد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي گفت: حدود 80 صندوق خرد محلی هم در شهرستان زاوه با موجودي 10

 
میلیارد ریال با محوریت بسیج تشکیل شده که از این میزان تاکنون چهار میلیارد و 500 میلیون ریال تسهیلات پرداخت شده است. 

رسولیان افزود: امسال اقداماتی از جمله راه اندازي 26 صندوق خرد، توسعه فضاي سبز، برگزاري کارگاه هاي آموزشی ، توسعه فضاي

 
ورزشی و نصب پنلهاي خورشیدي در شهرستان زاوه و توسعه حداقل 100 استخر پرورش ماهی انجام خواهد شد 

وي با بیان این که کشت زعفران و دامپروري از مزیتهاي اقتصادي شهرستان زاوه است گفت: رمز موفقیت بخش زعفران به عنوان یک

 
محصول مهم در خراسان رضوي سیاستگزاري درست دولت و همکاري موثر بخش خصوصی است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي گفت: با توجه به قابلیت شهرستان زاوه در حوزه دامپروري، معین اقتصادي
این شهرستان آمادگی راه اندازي بازار دام و کشتارگاه با مشارکت شرکت تعاونی مردمی در این خصوص را دارد و استانداري به تامین

مالی این پروژه و اخذ مجوزها کمک خواهد کرد. 



رسولیان تامین دستگاه هاي میوه خشک کنی و دستگاه هاي تولید کود حیوانی توسط یکی از فعالان بخش خصوصی براي هر روستا

 
در شهرستان زاوه و خرید تضمینی محصولات آن را از دیگر مواردي برشمرد که به توسعه اقتصادي زاوه کمک خواهد کرد. 

وي ادامه داد: تامین ماشین آلات مورد نیاز شهرداري زاوه از طریق ارسال نامه به معاونت عمرانی وزارت کشور پیگیري می شود و

 
اجراي طرحهاي هادي روستایی طبق مصوبه شوراي برنامه ریزي و توسعه استان به خود شهرستان واگذار شده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي گفت: از آنجا که برگزاري نشستهاي ستاد توسعه اقتصادي شهرستان زاوه در

 
وزارت کشور به تصویب رسیده است، استانداري آمادگی دارد این نشستها را در محل شهرستان برگزار کند. 

رسولیان افزود: در صورتی که نشست ستاد توسعه اقتصادي زاوه در محل شهرستان برگزار شود باید پیشنهادات ارایه شده از سوي
مسوولان زاوه به گونه اي باشد که بتوان در آن نشست با حضور مدیران دستگاه ها و بهره گیري از ظرفیت استان تصمیمات نهایی

قابل اجرا را اتخاذ کرد.



طرح آمارگیري نیروي کار فصل تابستان در البرز آغاز شد

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/05/20

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان البرز از

 
آغاز طرح آمارگیري نیروي کار فصل تابستان دراین استان خبرداد. 

علی محمدي روزافزود: این طرح به شیوه تلفنی و حضوري همزمان با
سراسر کشور آغاز و به مدت 2 هفته ادامه خواهد یافت.وي
اظهارداشت: این تصمیم از سوي مرکز آمار ایران و براي اجراي طرح
فاصله گذاري هوشمند اجتماعی با رعایت پروتکل هاي بهداشتی از

سوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و ستاد ملی مبارزه با کرونا صورت گرفته است.محمدي گفت: دراجراي این طرح
ماموران آمارگیر علاوه بر مراجعه حضوري، با استفاده از شماره تماس هاي ثابت نسبت به برقراري ارتباط با خانوارها اقدام می
کنند.معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان البرز اضافه کرد: طرح آمارگیري نیروي کار با هدف محاسبه شاخص
هاي فصلی و سالانه نیروي کار از جمله نرخ مشارکت اقتصادي، نرخ بیکاري و تغییرات آنها انجام می شود.وي خاطرنشان کرد:
آمارهاي مربوط به ساختار نیروي کار، مبنایی براي ارزیابی و تحلیل سیاست هاي اقتصادي یک کشور محسوب می شود، به همین
دلیل طرح آمارگیري نیروي کار از مهم ترین طرح هاي آماري مرکزآمارایران است که با جمع آوري اطلاعات پایه اي نیروي کار کشور،
امکان تهیه و ارزیابی برنامه هاي توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی را فراهم می کند. محمدي بیان داشت: انجام این آمارگیري به
خصوص در شرایط حاضر که توجه به مساله اشتغال و بیکاري یکی از عمده ترین مسایل اجتماعی و اقتصادي کشور است در بین
فعالیت هاي آماري ضرورتی ویژه دارد.نرخ بیکاري البرز در بهار 97، 15.6 درصد بود که در بهار 98 به 14.1 رسید، در تابستان هم از
13.8 درصد در سال 1397 به 13 درصد در سال 98 رسید و در پاییز 98 نیز نرخ بیکاري با کاهش سه درصدي نسبت به مدت مشابه

 
سال 1397 به 13 درصد رسیده است. 

منبع ایرنا



افتتاح ازمایشی کریدور ترانزیتی ایران-افغانستان- ازبکستان

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/05/20

ایران اکونومیست- مدیرکل ترانزیت گمرك گفت: کریدور ترانزیتی ایران - افغانستان-ازبکستان با عبور آزمایشی دو دستگاه
کامیون از ایران به افغانستان و در نهایت ازبکستان به صورت آزمایشی فعال شد.

به گزارش گمرك ایران، مصطفی آیتی مدیرکل ترانزیت
گمرك ایران اعلام کرد: براي اولین بار دو کامیون از مبدا
گمرك شهید رجایی بندرعباس به مقصد ازبکستان از
مسیر افغانستان ارسال شد. در پی موفقیت افتتاح کریدور
کتاي و ارسال کالا از گمرك شهید رجایی بندرعباس به
مقصد قرقیزستان و تاجیکستان در 5 مرداد 99، این بار
محموله هاي ترانزیتی از این گمرك، توسط دو دستگاه
کامیون تحت صحابت کارنه تیر با خروج از گمرك مرزي

 
دوغارون و عبور از کشور افغانستان به مقصد ازبکستان ارسال شد. 

وي افزود: توسعه کریدورهاي ترانزیتی از مسیر افغانستان به عنوان مسیري کوتاه و کم هزینه به مقصد کشورهاي آسیاي میانه، با
استفاده از کارنه تیر، مورد حمایت اکو, ایرو بوده و گمرك ایران با همکاري اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشاورزي ایران، مصمم به

 
توسعه آن با استفاده ار کارنه تیر است. 

مدیرکل ترانزیت گمرك گفت:با افتتاح ازمایشی این کریدور، به نظر می رسد افغانستان عزم جدي در توسعه ترانزیت در قلمرو خود و

 
اتصال کشورهاي اسیاي میانه به آبهاي جنوب از جمله بنادر خلیج فارس و دریاي عمان (چابهار) را دارد. 

آیتی افزود: در پی فعال کردن کریدور حمل و نقل ترکیبی هند-چابهار-افغانستان با استفاده از کارنه تیر، توسعه کریدورهاي جدید از
طریق افغانستان به مقصد کشورهاي آسیاي میانه، از سال 98 آغاز و با افتتاح کریدور کتاي و ارسال7 دستگاه کامیون به تاجیکستان و
قرقیزستان رسما اجرایی شد. کریدور جدید ایران - افغانستان - ازبکستان می تواند بعنوان یک مسیر جدید کوتاه و کم هزینه، نقش

 
موثري در توسعه تجارت و همکاري هاي منطقه اي داشته و منجر به افزایش صلح و امنیت پایدار در افغانستان شود. 

(eTIR) وي تصریح کرد: اهمیت این کریدور از آنجا بیشتر می شود که ازبکستان اخیرا به درخواست اجراي پروژه تیر الکترونیکی
ج.ا.ایران پاسخ مثبت داده و با ایجاد زیرساختهاي لازم در نرم افزار آسیکوداي گمرك افغانستان، اجراي اولین کریدور الکترونیکی

 
کارنه تیر eTIR Corridor (ایران-افغانستان-ازبکستان) در بین 76 کشور عضو کنوانسیون تیر امکانپذیر شد. 

مدیرکل ترانزیت گمرك افزود: جمهوري اسلامی ایران، اقتصادي ترین مسیر براي ترانزیت کالاهاي کشورهاي آسیاي میانه (CIS) به
دلیل دسترسی کوتاه به ابهاي آزاد بوده و توسعه مسیرهاي جدید از جمله کریدور ایران-افغانستان-ازبکستان با افزایش سرعت ارسال
کالا و کاهش هزینه ها، منجر به توسعه تجارت و نهایتا رشد اقتصادي منطقه خواهد شد، در واقع این مسیر در کنار مسیر ترکمنستان

به ارتقاي حمل و نقل، ترانزیت و تجارت در منطقه اکو کمک می کند. 



آیتی در خصوص پروژه هاي تیر الکترونیکی گفت:گمرك جمهوري اسلامی ایران با اجراي پروژه هاي تیر الکترونیک (eTIR) با
کشورهاي ترکیه (1394)، آذربایجان (1398) و حمل و نقل ترکیبی اسلونی-ایران(1396)، هند-چابهار-افغانستان(1398)، کریدور

 
کتاي ( مرداد 1399) تلاش کرده است تا با توسعه ابزارها و مسیرهاي ترانزیتی بستر لازم براي فعالین ترانزیت را فراهم کند. 

وي در خصوص نتایج اقتصادي توسعه ترانزیت اظهار داشت: توسعه ترانزیت، ضمن ایجاد درآمد و افزایش اشتغال منجر به گسترش

 
مناسبات منطقه اي نیز خواهد شد. 

آیتی در خصوص اعضاي کنوانسیون تیر و اهداف آن گفت:کنوانسیون گمرکی کارنه تیر مربوط به تضمین ترانزیت کالا بوده که 76
کشور از جمله اقتصادهاي بزرگ دنیا، چین، اتحادیه اروپا، هند، روسیه،... عضو آن بوده و تسهیل کننده عبور کالا در بین کشورهاي

 
مسیر هستند. 

ایلنا



استاندار آذربایجان شرقی: الگوي توسعه متناسب با ظرفیت هر منطقه تدوین

شود

منبع: ارك خبرشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/05/20

ارك خبر- استاندار آذربایجان شرقی با اشاره به اهمیت تدوین الگوهاي توسعه متناسب با ظرفیت هاي هر منطقه، گفت:
ظرفیت هاي خاص...

ارك خبر- استاندار آذربایجان شرقی با اشاره به اهمیت تدوین الگوهاي توسعه متناسب با ظرفیت هاي هر منطقه، گفت: ظرفیت

 
هاي خاص هر منطقه باید مورد توجه قرار گرفته و از اجراي نسخه هاي واحد براي مناطق مختلف، اجتناب کرد. 

محمدرضا پورمحمدي روز یکشنبه در جلسه بررسی طرح توسعه پایدار اقتصادي در شهرستان بستان آباد، با اشاره به ظرفیت بالاي
این شهرستان در بخش هاي مختلف گردشگري، فرهنگی، اقتصادي و ترانزیتی، اظهار کرد: توسعه هر یک از شهرستان هاي استان،

 
توسعه کل استان و به تبع آن توسعه همه جانبه را براي کشورمان به دنبال خواهد داشت. 

وي با اشاره به انتخاب شهرستان بستان آباد به عنوان یکی از 31 شهرستان منتخب کشور براي اجراي برنامه هاي توسعه پایدار
اقتصادي، گفت: باید تمام مدیران استان و شهرستان به این موضوع توجه ویژه اي داشته باشند و برنامه هاي خود را با محوریت توسعه

 
این شهرستان پیش ببرند. 

پورمحمدي، انتخاب بستان آباد به عنوان پایلوت توسعه در کشور را آزمونی بزرگ براي استان دانست و ادامه داد: اگر بتوانیم این
آزمون را با موفقیت به انجام برسانیم، به طور قطع موفق به جذب اعتبارات بیشتر براي اجراي طرح هاي توسعه سایر شهرستان هاي

 
استان خواهیم شد. 

استاندار آذربایجان شرقی با تاکید بر راه اندازي هاب لجستیک استان با مشارکت بخش خصوصی در شهرستان بستان آباد، گفت:

 
تاخیر چندساله در اجراي این طرح قابل قبول نیست و باید موانع اجراي آن هرچه سریع تر برداشته شود. 

پورمحمدي بر افزایش سرمایه گذاري در بخش معدن استان تاکید کرد و افزود: آذربایجان شرقی از ظرفیت هاي بی نظیر معدنی
برخوردار است که این برخورداري نیز منحصر به یک شهرستان نیست و بسیاري از شهرستان هاي استان مانند بستان آباد ذخایر

 
بسیار خوب معدنی را در خود جاي داده اند. 

وي همچنین با اشاره به آخرین وضعیت راه آهن میانه- بستان آباد- تبریز گفت: بهره برداري از این پروژه، جزو اولویت هاي اصلی

 
است و تلاش می کنیم که این پروژه تا دهه فجر امسال از بستان آباد به تبریز برسد. 

استاندار آذربایجان شرقی تاکید کرد: با توجه به ضرورت اجراي برنامه هاي توسعه در شهرستان بستان آباد، 100 درصد اعتبارات

 
تملک دارایی این شهرستان در سال جاري تخصیص یابد. 

مدیرکل امور روستایی و شوراهاي استانداري آذربایجان شرقی نیز، مهم ترین اقدامات دستگاه هاي اجرایی را در راستاي اجراي طرح



 
توسعه شهرستان بستان آباد اعلام کرد. 

تقی کرمی همچنین از راه اندازي صندوق هاي خرد محلی زنان در روستاها خبر داد و گفت: روستاهاي واجد شرایط براي اجراي این

 
طرح شناسایی شده اند و فرآیندهاي مورد نیاز به زودي پایان می یابد. 

وي ادامه داد: احداث  شهرك صنایع دستی قزلجه میدان نیز با پیگیري معاون عمرانی استاندار آغاز شده و عملیات تامین زیرساخت

 
آن نیز به پایان رسیده است. 

نماینده مردم بستان آباد در مجلس شوراي اسلامی نیز در این جلسه با قدردانی از اقدامات دولت در این شهرستان، گفت: شهرستان
بستان آباد نیازمند توجه ویژه مسئولان است که در این صورت می تواند به نقش مهم خود در اشتغال جوانان منطقه و توسعه هرچه

 
بیشتر اقتصادي عمل کند. 

 
غلامرضا نوري اتخاذ تدابیر مناسب عملیاتی براي توسعه و تسهیل هرچه بیشتر گردشگري در شهرستان بستان آباد را خواستار شد. 

وي همچنین بر تسریع در بهره برداري از راه آهن میانه- بستان آباد- تبریز تاکید کرد.



نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین اساسنامه هاي هیأت وزیران اعلام شد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش خرگزاري فارس، عباسعلی کدخدایی سخنگوي
شوراي نگهبان در نشست خبري امروز (دوشنبه، 20 مرداد
1399) نظرات شوراي نگهبان در خصوص اساسنامه هاي
هیأت وزیران را تشریح کرد که متن کامل آن به شرح زیر

 
است: 

 
اصلاحیه اساسنامه صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون 

مصوب جلسه مورخ یکم تیر ماه یکهزار و سیصد و نود و نه
هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/25 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی

 
شناخته نشد. 

 
اساسنامه فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران 

مصوب جلسه مورخ چهاردهم مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/04/18 شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

 
1_ در ماده 1، 

1_1_ حذف عبارت لزوم مراعات شئون اسلامی در فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی در این مصوبه، نسبت به اساسنامه فعلی

 
فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_1_ با توجه به اینکه در این ماده به «منشور المپیک» ارجاع داده شده و فعالیت هاي فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي آن تعریف

 
شده است، لازم است این منشور ارسال شود تا اظهارنظر ممکن گردد. 

3_1_ با توجه به این که فعالیت فدراسیون هاي ورزشی بر مبناي منشور المپیک و رعایت قوانین و مقررات مربوط دانسته شده است،
از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مفاد منشور المپیک و قوانین و مقررات داخلی کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_1_ از آنجایی که اساسنامه کمیته ملی پارالمپیک براي بررسی به شوراي نگهبان ارسال نشده و پیش از این نیز در نامه اي به
شماره 14947/102/98 مورخ 1398/10/8 بی اعتبار بودن اساسنامه آن اعلام شده است، از این رو در قانونی بودن این کمیته ابهام

 
وجود دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 



5_1_ از این جهت که مشخص نیست آیا «قوانین و مقررات مربوط» که فدراسیون هاي ورزشی مکلف به مراعات آن ها شده اند، اعم

 
از مقررات داخلی یا خارجی است ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 5، رسمی دانستن زبان انگلیسی در مکاتبات بین المللی با اصل 15 قانون اساسی مغایر است. 

 
3_ در ماده 6، 

1_3_ در بند 3، در عبارت هاي «ارزش هاي فرهنگی - اخلاقی» و «اصول و فلسفه المپیک» ابهام وجود دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

2_3_ در بند 4، مقصود از شفافیت، بی طرفی، عدالت جنسیتی، مذهبی و قومی به عنوان اسباب تحقق اصول مدیریت مطلوب

 
مشخص نبوده و ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
4_ در ماده 7، 

1_4_ در بیان وظایف و اختیارات فدراسیون در این ماده، لازم است قید «در چهارچوب موازین شرع و قوانین و مقررات مربوطه»

 
اضافه شود والاّ داراي اشکال خواهد بود. 

 
2_4_ اطلاق بند 12، نسبت به موارد مربوط به داوري در خصوص اموال عمومی، مغایر اصل 139 قانون اساسی شناخته شد. 

3_4_ اطلاق بند 16، در خصوص الزام به اجراي مقررات موضوع این بند، نسبت به مقرراتی که در آینده به تصویب می رسند و
همچنین نسبت به تعهدات بین المللی در این خصوص که به تصویب مجلس شوراي اسلامی نرسیده باشد، مغایر اصل 85 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

4_4_ در بند 21، در خصوص اتخاذ تدابیر لازم براي مقابله با هرگونه تبعیض، عبارت «هرگونه تبعیض» ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

5_4_ بند 22، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین مقررات داخلی و بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
5_ در ماده 9، 

1_5_ عدم ذکر شرایطی از قبیل عدم سوءشهرت، عدم وجود سابقه کیفري مؤثر براي عضویت در فدراسیون، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

2_5_ بند 3، از این جهت که مشخص نیست در مقام تعارض بین قوانین و مقررات داخلی و دستورالعمل هاي ابلاغی توسط نهاد

 
هاي بین المللی، کدام یک حاکم خواهد بود ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
6_ در ماده 13، 

1_6_ عدم ذکر شروط وثاقت و امانت، عدم سوءشهرت، عدم سابقه کیفري مؤثر و موارد مشابه در خصوص اعضاي مجمع عمومی

 
فدراسیون خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_6_ بند هاي 8، 9 و 10، از آنجا که مشخص نیست فدراسیون هاي ورزشی دانش آموزي، کارگري و دانشگاهی اساسنامه معتبر

 
دارند یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

7_ تبصره 3 ماده 14، با توجه به این که مقرر شده است مصوبات مجمع از یک سو نباید در تعارض با قوانین و مقررات ملی باشد و از
سوي دیگر بر رعایت ملاحظات بین المللی تأکید شده است، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین و مقررات

 
ملی و ملاحظات بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

8_ در جزء (الف) بند 1 ماده 25، اطلاق تعیین وظایف کمیته هاي دائمی منطبق با ضوابط فدراسیون جهانی، خلاف موازین شرع

 
شناخته شد. 

 
9_ استفاده از واژه «کاندیدا» در تبصره ماده 26، مغایر اصل 15 قانون اساسی شناخته شد. 

 
10_ در ماده 27، 

1_10_ در بند 2، اطلاق واگذاري تصویب آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی توسط مجمع عمومی، مغایر اصول

 
85 و 138 قانون اساسی شناخته شد. 



2_10_ با توجه به اینکه به موجب بند 2، «آیین نامه مسئولیت ها و وظایف کمیته هاي انضباطی» باید با مقررات فدراسیون جهانی
و آسیایی مربوط و قوانین و مقررات جاري کشور مطابقت داشته باشد، از این جهت که مشخص نیست در صورت تعارض میان قوانین

 
و مقررات داخلی و مقررات نهاد هاي بین المللی، تکلیف چیست ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
3_10_ در تبصره 3، قطعی دانستن آراي کمیته تجدیدنظر انضباطی، مغایر اصل 156 قانون اساسی شناخته شد. 

11_ عدم ذکر شرط وثاقت و امانت در تبصره 2 ماده 14، در خصوص کلیه اعضاي هیأت رئیسه فدراسیون، در ماده 22، در خصوص
نامزد هاي ریاست فدراسیون، در جزء (ب) بند 1 ماده 25، در خصوص روساي کمیته هاي دایمی فدراسیون و در بند 1 ماده 27، در

 
خصوص اعضاي کمیته هاي انضباطی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
تذکرات: 

1_ با توجه به اینکه این اساسنامه به استناد تبصره بند 11 ماده واحده قانون فهرست نهاد ها و مؤسسات عمومی غیردولتی به تصویب

 
رسیده است، لازم است تا استناد مذکور در مقدمه مصوبه اصلاح گردد. 

 
2_ در بند (ث) ماده 22، واژه «تربیت بدنی» اصلاح گردد. 

 
اساسنامه صندوق کارآفرینی امید 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ هفده ام مهر ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت به تصویب هیأت وزیران رسیده است؛ در جلسه مورخ

 
1399/05/01 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ در تبصره ماده 5، علاوه بر مستثنیات ذکر شده، مواردي از قبیل «اباحه و هبه به عنوان خاص» نیز لازم است ذکر شود و الاّ

 
خلاف موازین شرع خواهد بود. 

 
2_ در ماده 12، ایراد سابق این شورا کماکان به قوت خود باقی است. 

 
اساسنامه صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور 

مصوب جلسه مورخ بیست و یکم خرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و نه هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان

 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ با توجه به این که بر اساس قانون حمایت از معلولان، بانک مرکزي به صورت منجز مکلف شده است مجوز هاي لازم جهت
تأسیس صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت را در چهارچوب قوانین و مقررات مربوطه در اختیار وزارت قرار
دهد، حکم مندرج در تبصره مبنی بر اینکه «در صورت انجام عملیات بانکی توسط صندوق، مجوز هاي لازم از بانک مرکزي جمهوري
اسلامی ایران اخذ می شود» از این جهت که مقصود این است که آیا در این صندوق عملیات غیربانکی نیز انجام می شود یا خیر ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در بند (ج) ماده 6، عدم ذکر شرط وثاقت و امانت، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

3_ در بند (ب) ماده 13، عدم ذکر لزوم وجود شرط وثاقت و امانت و سایر شرایط تخصصی براي وکیل صندوق در مقابل سایر

 
اشخاص حقیقی و حقوقی، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
4_ در بند (ب) ماده 15، اطلاق درآمد مذکور از این جهت که شامل معاملات ربوي نیز می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري 

مصوب جلسه مورخ سی ام مرداد ماه یکهزار و سیصد و نود و هشت هیأت وزیران در جلسه مورخ 1399/05/01 شوراي نگهبان مورد



 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ تبصره ماده 1، از این جهت که روشن نیست آیا شرکت از شمول همه قوانین مستثنی می گردد و یا صرفاً از شمول دو قانون
مذکور مستثنی شده است و همچنین از این حیث که مشخص نیست آیا شرکت فقط از شمول قوانین مصوب آتی مستثنی خواهد

 
شد یا از شمول قوانین گذشته نیز استثنا می شود، ابهام دارد، پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
2_ در ماده 3، 

1_2_ اعطاي وظیفه «سیاست گذاري» در زمینه هاي فنی، اقتصادي، بازرگانی داخلی و بین المللی، حمل ونقل هوایی کشور در بند
1 و همچنین اعطاي این وظیفه در خصوص خدمات ناوبري هوایی کشوري در بند 14 به سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر اصل 85

 
قانون اساسی شناخته شد. 

2_2_ در بند 18، از آن جهت که مشخص نیست نظر نیرو هاي مسلح در خصوص انعقاد تفاهم نامه هاي مذکور از سوي سازمان

 
هواپیمایی کشوري لازم الرعایه است یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_2_ در بند 26، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «استفاده از خدمات، دانش و مشاوره بخش غیردولتی داخلی و
خارجی» سایر قوانین و مقررات کشور ازجمله اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و

 
قوانین مرتبط با این موضوع رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4_2_ در بند 27، عدم ذکر شمول حکم مندرج در مصوبه شماره (529) شوراي عالی امنیت ملی در این بند، مغایر اصل 176 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

5_2_ تبصره ماده 3، از این جهت که مشخص نیست شامل اماکن و مستحدثات نظامی و امنیتی مربوط به فرودگاه ها و ... نیز می

 
شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ لزوم تبعیت نیرو هاي مسلح از اساسنامه سازمان هواپیمایی کشوري در امور مرتبط با وظایف سازمان هواپیمایی کشوري، مغایر
اصل 110 قانون اساسی شناخته شد. توضیح آنکه با توجه به اینکه این اساسنامه پس از تصویب مصوبه شماره (529) شوراي عالی
امنیت ملی به تصویب رسیده است، همه احکام مذکور در آن مصوبه در خصوص سازمان هواپیمایی کشوري که اساسنامه آن جدیداً به

 
تصویب رسیده است قابل تسري نیست و این امر منوط به تصریح شوراي عالی امنیت ملی است. 

4_ در ماده 5، عدم ذکر شرط اسلام و ایمان در خصوص رئیس سازمان هواپیمایی کشوري با توجه به وظایف مذکور در ماده 6 براي

 
رئیس سازمان، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
5_ در ماده 6، 

1_5_ در بند 6، از آن جهت که مشخص نیست در خصوص «خرید خدمات فنی و مهندسی و هرگونه خدمات مشاوره از اشخاص
حقیقی و حقوقی داخلی و خارجی» اصل 82 قانون اساسی، سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی و قوانین

 
مرتبط با این موضوع و سایر قوانین و مقررات کشور رعایت می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_5_ با توجه به تجویز امکان تفویض بخشی از اختیارات رئیس سازمان به افراد دیگر به موجب تبصره 1 ماده 6، عدم ذکر شرایط

 
مذکور در خصوص رئیس سازمان در مورد افرادي که امور به آن ها تفویض می شود، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
  

انتهاي پیام/



بندر شهید بهشتی در مسیر تبدیل شدن به عمیق ترین بندر ایران

منبع: تین نیوزشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/05/20

بهروز آقایی گفت: با گام استوار بنادر و دریانوردي در توسعه زیرساخت ها، بندر چابهار در حال تبدیل شدن به عمیق ترین
بندر ایران است.

تین نیوز بهروز آقایی گفت: با گام استوار بنادر و دریانوردي در توسعه زیرساخت ها، بندر چابهار در حال تبدیل شدن به عمیق

 
ترین بندر ایران است. 

به گزارش تین نیوز به نقل از پایگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، بهروز آقایی، مدیر کل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان با
اشاره به پروژه استراتژیک طرح توسعه بندر شهید بهشتی چابهار که فاز نخست آن عملیاتی شده است و در فاز دوم اجرایی قرار دارد،
گفت: در راستاي اجراي این پروژه، لایروبی 15 میلیون 800 هزار متر مکعب از رسوبات بستر حوضچه، کانال و پاي اسکه ها، به

 
منظور ایجاد عمق مناسب براي پهلوگیري کشتی هاي اقیانوس پیما در دستور کار قرار گرفت. 

وي هدف از اجراي این عملیات را تبدیل بندر چابهار به بندري بدون محدودیت عمق در سطح جهانی اعلام و تصریح کرد: اجراي این

 
طرح عمق پاي اسکله ها را در مواقع مد کامل به 19- متر و جرز کامل به 17- متر افزایش خواهد داد. 

به گفته این مقام مسئول، این برنامه همگام با دیگر پروژه هاي طرح توسعه بندر شهید بهشتی به واسطه پیگیري و نظارت دقیق تیم

 
هاي تخصصی این اداره کل و بهره گیري از توان متخصصان دریایی داخلی، با پیشرفت هاي خوبی همراه است. 

آقایی با اشاره به این که در حال حاضر بندر چابهار بندري بدون محدویت در پذیرش کالا و سایز کشتی است، اضافه کرد: افزایش
توان عملیاتی بندر، ترافیک کالا و مسافر، ایجاد اشتغال و افزایش سطح درآمدي اقشار مختلف در استان و منطقه از اهداف اجراي

 
پروژه هاي بندري و دریایی در بزرگترین بندر اقیانوسی کشور محسوب می شود. 

وي با اشاره به جمع آوري اسکله هاي نصب سریع از این بندر استراتژیک، ادامه داد: این اسکله ها در سال 1362 و با توجه به ضرورت
هاي جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در ضلع جنوب شرقی بندر جانمایی شده بود که علاوه بر طی عمر مفید خود، مانع چرخش

 
کشتی ها در حوضچه و پهلو گرفتن در اسکله هاي خدماتی و جنرال کارگو می شد. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان اضافه کرد: این اسکله ها با استفاده از توان مطالعاتی و فنی متخصصان داخلی به

 
صورت ایمن برچیده شد تا عملیات لایروبی این محدوده نیز طبق برنامه، اجرایی شود. 

وي گفت: عملیات لایروبی در این محل توسط دستگاه لایروب کاترساکشن پردیس 7 در بستر سخت بندر چابهار با عملکرد 35 هزار
متر مکعب در شبانه روز در حال انجام است که رکوردي دیگر براي این بندر استراتژیک محسوب می شود چراکه نمونه آن به ندرت

 
ثبت شده است. 

آقایی خاطرنشان کرد: از مجموع حجم تعهدات لایروبی طرح توسعه بندر شهید بهشتی، 140 هزار متر مکعب باقی مانده و علاوه بر



این 510 هزار مترمکعب دیگر نیز به پیمانکار ابلاغ شده است که با انجام این عملیات بندر چابهار به عنوان عمیق ترین بندر ایران

 
شناخته خواهد شد و می تواند میزبان بزرگترین کشتی هاي دنیا باشد. 

حالا که اینجا هستید... تین نیوز از مخاطبانش درخواست کوچک اما مهمی دارد. ما در پایگاه خبري صنعت حمل و نقل همواره سعی
داشتیم جامع ترین اخبار، تحلیل ها و گزارش ها را مطابق با واقعیات و توجه به اصل بی طرفی رسانه تهیه و اطلاع رسانی کنیم. اما
حوزه ي حمل و نقل بسیار گسترده است و پوشش دقیق و متمرکز همه ي آن کاري بس دشوار. بنابراین تصمیم براین گرفتیم که
روي بخش هایی از این حوزه بیشتر تمرکز کنیم که اولویت و دغدغه اصلی مخاطبانمان است و مشکلات این حوزه ها را با فوریت
بیشتري از مسئولان پیگیري کنیم. بنابراین پرسشنامه اي تهیه کردیم که اولویت شما در حوزه بزرگ حمل و نقل را مشخص می کند
حال تنها قدمی که مانده این است که با پر کردن این پرسشنامه ما را در این مسیر یاري کنید. «راه روشن است.»؛ اگر شما راهنماي

 
ما باشید. 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این
حوزه بخوانید



نقشه راه توسعه همکاري هاي ایران و آذربایجان ترسیم شده است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/05/20

فصل اقتصاد - وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت و گوي ویدئو کنفرانسی با ''ساحل بابایف'' وزیر کار و امور اجتماعی
جمهوري آذربایجان با اشاره به پیش نویس برنامه اقدام مشترك دو کشور گفت: نقشه راه توسعه همکاري ها ترسیم شده

است.

فصل اقتصاد - وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت و
گوي ویدئو کنفرانسی با "ساحل بابایف" وزیر کار و امور
اجتماعی جمهوري آذربایجان با اشاره به پیش نویس برنامه
اقدام مشترك دو کشور گفت: نقشه راه توسعه همکاري ها

 
ترسیم شده است. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی، محمد شریعتمداري ضمن ابراز خرسندي از این دیدار با تاکید بر توسعه روابط ایران و جمهوري آذربایجان اظهار کرد:
خوشبختانه اشتراکات و پیوند هاي تاریخی، فرهنگی و دینی دوملت، بستر هاي فراوانی را براي همکاري دو کشور فراهم کرده است؛ از
این رو روابط جمهوري اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان طی سالهاي اخیر از رشد قابل قبولی برخوردار بوده و شما هم از گذشته

 
در این خصوص نقش بارز و موثري داشته اید. 

وي با ابرازامیدواري نسبت به گسترش روابط ارزشمند دو کشور اظهار کرد: طی مذاکراتی که روساي جمهور دو کشور در روز عید
سعید قربان داشتند بر توسعه همکاریهاي دو کشور تاکید شد ؛ در مذاکرات تلفنی روز عید قربان دو طرف بار دیگر درخصوص
پیگیري همکاري وزارتخانه و دستگاههاي دو کشور تاکید کردند. در این چارچوب آمادگی داریم در سطوح مختلف از طریق ویدئو
کنفرانس به تبادل نظر و رایزنی در خصوص همکاریهاي مشترك ادامه دهیم. امیدوارم در شرایط شیوع ویروس کرونا ملت و دولت

 
آذربایجان توانسته باشند آثار این پدیده را کنترل کرده باشند. 

شریعتمداري یکی دیگر از نشانه هاي بارز دوستی دو کشور را حتی با شیوع ویروس کرونا باز بودن مرز دو کشور دانست و تاکید کرد:
جمهوري اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان در شرایط محدودیت هاي مرتبط با کرونا نیز مرزهاي خود را بر روي ناوگان حمل و نقل

 
زمینی، ریلی و دریایی باز گذاشتند که نشانه خوبی از اراده سیاسی براي ادامه همکاري دو کشور است . 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: امیدواریم با بهبود شرایط ناشی از بیماري کرونا و بازگشایی مرزها، و بازرگانان بتوانند

 
فعالیتهاي خود را از سر بگیرند. 

وي با اشاره به توافق بر سر فعالیت کمیته همکاري مشترك بیان کرد: در زمینه همکاري هاي دو جانبه نیز ملاقات ها و دیدار هاي
مقامات و مدیران دو وزارتخانه در چارچوب تشکیل کمیته مشترك همکاري هاي دو جانبه سال گذشته برگزار شد و اطلاع دارم که
ارتباط خوبی بین طرفین در راستاي توافقات دو جانبه ادامه دارد. اگر چه همه گیري ویروس کرونا از لحاظ مسافرت و تردد بین دو

 
کشور موانع و محدودیت هایی در این زمینه ایجاد کرده است. 

شریعتمداري افزود: تجربیات خوبی در زمینه سرمایه گذاري، بیمه، واحد هاي تولیدي مختلف، سازمانهاي خدمات رسانی (بازنشسته
ها، افراد داراي معلولیت و سازمانهاي خیریه) و مراکز آموزش فنی و حرفه اي و تربیت نیروي کار ماهر داریم و آماده ایم این تجربیات



 
را در اختیار برادران آذربایجانی خود قرار دهیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: با توجه به یادداشت تفاهم امضا شده میان دو وزارتخانه و در راستاي مذاکرات کمیته
هاي کاري مشترك، انتظار ما برداشتن گام هاي عملی براي همکاري در زمینه آموزش هاي فنی و حرفه اي است. آمادگی خود را

 
براي میزبانی از هیأت آذربایجانی براي بررسی زمینه هاي همکاري در رابطه با آموزش هاي فنی و حرفه اي اعلام می کنم.  

وي بیان کرد: نظر به مذاکرات به عمل آمده در کمیته کاري مشترك و ظرفیت هاي بالاي سازمان تأمین اجتماعی در استانهاي
مرزي، این وزارتخانه آمادگی خود را براي همکاري در زمینه گردشگري سلامت اعلام می کند و آماده است مذاکرات و تفاهم هاي

 
لازم را براي اجرایی کردن آن به عمل آورد. 

شریعتمداري خاطرنشان کرد: با توجه به این که زمان پایان کرونا مشخص نیست از همکاري و تبادل تجربیات در این زمینه استقبال
می کنیم چرا که این مساله علاوه بر آسیب هاي بهداشتی ، پیامدهاي اجتماعی، اقتصادي به دنبال دارد و متاسفانه حدود یک میلیارد

 
و 200 میلیون فقیر به فقراي جهان افزوده است.  

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به حمایت هاي اجتماعی از مردم در ایام کرونا ابراز امیدواري کرد که در اولین فرصت ممکن

 
کمیته مشترك دو کشور پیرامون کووید 19 به تبادل نظر بپردازد . 

وي با اشاره به پیش نویس همکاري در زمینه اعزام نیروي کار خاطرنشان کرد: پیش نویس سند همکاري در زمینه اعزام نیروي کار را
براي شما ارسال کرده ایم. ما با تبادل نیروي کار ماهر و متخصص موافق هستیم. انتظار ما این است که مذاکرات کارشناسی براي

 
تحقق این امر در دستور کار قرار گیرد .  

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به مذاکراتی که در گذشته پیرامون ایجاد مراکز آموزش فنی – حرفه اي توسط بخش
خصوصی، آموزش رشته هاي مورد نیاز فنی حرفه اي، پژوهش، برگزاري مسابقات مهارتی و ... صورت گرفته ابراز امیدواري کرد که در

 
این زمینه گام هاي عملی نیز برداشته شود . 

"ساحل بابایف " وزیر کار و امور اجتماعی جمهوري آذربایجان در این دیدار ویدئو کنفرانسی تاکید کرد: دو کشور دوست و برادر علاوه

 
بر داشتن مرز مشترك، داراي اشتراکات زیادي در زمینه تاریخ و موسیقی هستند . 

وي افزود: روابط دو کشور در قالب سرمایه گذاري و تولیدات مشترك گسترش یافته اما حجم مبادلات به دلیل شیوع ویروس کرونا
کاهش پیدا کرده که امیدوارم این دوران نیز سپري شود ؛ همواره روند کوئید 19 را در ایران و دنیا پیگیري می کنم و از تجربیات

 
ایران در مبارزه با کرونا استفاده خواهیم کرد. 

وزیر کار و امور اجتماعی جمهوري آذربایجان تاکید کرد: بسیار ضروري است که از تجربیات ایران پیرامون اشتغال، مناسبات
کارفرمایان، شاغلین در دوران کرونابهره مند شویم .



آغاز فعالیت کریدور ترانزیتی ایران-افغانستان-ازبکستان

منبع: ایرناشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/05/20

تهران- ایرنا- مدیرکل ترانزیت گمرك گفت: کریدور ترانزیتی ایران- افغانستان- ازبکستان با عبور دو دستگاه کامیون از ایران
به افغانستان و در نهایت ازبکستان به صورت آزمایشی فعال شد.

تهران- ایرنا- مدیرکل ترانزیت گمرك گفت: کریدور
ترانزیتی ایران- افغانستان- ازبکستان با عبور دو دستگاه
کامیون از ایران به افغانستان و در نهایت ازبکستان به

 
صورت آزمایشی فعال شد.   

به گزارش روز دوشنبه گمرك ایران، «مصطفی آیتی» با
بیان اینکه براي اولین بار دو کامیون از مبدا گمرك شهید
رجایی بندرعباس به مقصد ازبکستان از مسیر افغانستان

اعزام شد، تصریح کرد: در پی موفقیت افتتاح کریدور «کتاي» و اعزام کالا از گمرك شهید رجایی بندرعباس به مقصد قرقیزستان و
تاجیکستان در پنجم مرداد سال جاري این بار محموله هاي ترانزیتی از این گمرك، توسط دو دستگاه کامیون با خروج از گمرك

 
مرزي دوغارون و عبور از کشور افغانستان به مقصد ازبکستان اعزام شد. 

وي افزود: توسعه کریدورهاي ترانزیتی از مسیر افغانستان به عنوان مسیري کوتاه و کم هزینه به مقصد کشورهاي آسیاي میانه، با
استفاده از کارنه تیر، مورد حمایت «اکو- ایرو» بوده و گمرك ایران با همکاري اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشاورزي ایران، مصمم به

 
توسعه آن است. 

مدیرکل ترانزیت گمرك گفت: با افتتاح آزمایشی این کریدور، به نظر می رسد افغانستان عزم جدي در توسعه ترانزیت در قلمرو خود و

 
اتصال کشورهاي آسیاي میانه به آب هاي جنوب از جمله بنادر خلیج فارس و دریاي عمان (چابهار) را دارد. 

آیتی افزود: در پی فعال کردن کریدور حمل و نقل ترکیبی هند- چابهار- افغانستان با استفاده از کارنه تیر، توسعه کریدورهاي جدید
از طریق افغانستان به مقصد کشورهاي آسیاي میانه، از سال 98 آغاز و با افتتاح کریدور کتاي و ارسال هفت دستگاه کامیون به

 
تاجیکستان و قرقیزستان رسما اجرایی شد. 

مدیرکل ترانزیت گمرك گفت: کریدور جدید ایران - افغانستان - ازبکستان می تواند بعنوان یک مسیر جدید کوتاه و کم هزینه، نقش

 
موثري در توسعه تجارت و همکاري هاي منطقه اي داشته و منجر به افزایش صلح و امنیت پایدار در افغانستان شود. 

(eTIR) وي تصریح کرد: اهمیت این کریدور از آنجا بیشتر می شود که ازبکستان اخیرا به درخواست اجراي پروژه تیر الکترونیکی
ایران پاسخ مثبت داده و با ایجاد زیرساخت هاي لازم در نرم افزار آسیکوداي گمرك افغانستان، اجراي اولین کریدور الکترونیکی کارنه

تیر eTIR Corridor (ایران-افغانستان-ازبکستان) در بین 76 کشور عضو کنوانسیون تیر، امکانپذیر شد. 



مدیرکل ترانزیت گمرك افزود: جمهوري اسلامی ایران، اقتصادي ترین مسیر براي ترانزیت کالاهاي کشورهاي آسیاي میانه (CIS) به
دلیل دسترسی کوتاه به آب هاي آزاد بوده و توسعه مسیرهاي جدید از جمله کریدور ایران-افغانستان-ازبکستان با افزایش سرعت
ارسال کالا و کاهش هزینه ها، منجر به توسعه تجارت و در نهایت رشد اقتصادي منطقه خواهد شد، در واقع این مسیر در کنار مسیر

 
ترکمنستان به ارتقاي حمل و نقل، ترانزیت و تجارت در منطقه اکو کمک می کند. 

آیتی در خصوص پروژه هاي تیر الکترونیکی گفت: گمرك جمهوري اسلامی ایران با اجراي پروژه هاي تیر الکترونیک (eTIR) با
کشورهاي ترکیه (1394)، آذربایجان (1398) و حمل و نقل ترکیبی اسلونی-ایران(1396)، هند-چابهار-افغانستان(1398)، کریدور

 
کتاي (مرداد 1399) تلاش کرده است تا با توسعه ابزارها و مسیرهاي ترانزیتی بستر لازم براي فعالین ترانزیت را فراهم کند. 

وي در خصوص نتایج اقتصادي توسعه ترانزیت اظهار داشت: توسعه ترانزیت، ضمن ایجاد درآمد و افزایش اشتغال، منجر به گسترش

 
مناسبات منطقه اي نیز خواهد شد. 

آیتی در خصوص اعضاي کنوانسیون تیر و اهداف آن گفت: کنوانسیون گمرکی کارنه تیر مربوط به تضمین ترانزیت کالا بوده که 76
کشور از جمله اقتصادهاي بزرگ دنیا، چین، اتحادیه اروپا، هند، روسیه عضو آن بوده و تسهیل کننده عبور کالا در بین کشورهاي

 
مسیر هستند. 

 
برچسب ها 

 
- افغانستان 

 
- چابهار 

 
- گمرك جمهوري اسلامی ایران 

- آسیاي میانه



بستر اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی فراهم شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/05/20

فصل اقتصاد - با اختصاص 40 درصد از کمک 670 میلیارد ریالی دولت براي اجراي طرح کارورزي دانشآموختگان، بستر
ارائه آموزشهاي شغلی به 70 هزار فارغ التحصیل دانشگاهی فراهم شد.

فصل اقتصاد - با اختصاص 40 درصد از کمک 670 میلیارد
ریالی دولت براي اجراي طرح کارورزي دانشآموختگان،
بستر ارائه آموزشهاي شغلی به 70 هزار فارغ التحصیل

 
دانشگاهی فراهم شد. 

طرح کارورزي طرحی موثر در توسعه اشتغال همراه با
مهارت آموزي است که زمینه آشنایی فرد با محیط کار و

 
جذب وي در بنگاه اقتصادي را فراهم می کند. 

افزایش قابلیت جذب و اشتغال دانش آموختگان از طریق انتقال مهارت و تجربه در محیط کار براي ورود به بازار کار، ایجاد انگیزه
کارآفرینی و کسب وکار دانش آموختگان، تسهیل در جذب و بکارگیري فارغ التحصیلان در بنگاه و فراهم کردن زمینه انتقال دانش از

 
دانش آموخته به بنگاه از جمله اهداف اجراي این طرح به شمار می رود. 

برابر اعلام معاونت اشتغال وزارت کار، در راستاي اجراي برنامههاي سیاستهاي فعال و خرد بازار کار در سال گذشته، 670.4 میلیارد
ریال براي اجراي طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی تأمین اعتبار شد که با صرف مبلغ 497 میلیارد ریال معادل 40 درصد طی

 
یکساله 97 تا 98، بیش از 173.5 میلیارد ریال براي اجراي طرح مذکور در سال 1399 قابل استفاده است. 

با اختصاص 40 درصد از اعتبارات موضوع طرحهاي اشتغالزاي وزارت کار به طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی، بستر لازم براي
ارائه آموزشهاي شغلی به 70 هزار نفر از فارغ التحصیلان دانشگاهی بـا استفاده از ظرفیتهاي بلااستفاده موجود واحدهاي فعال در

 
بخشهاي خصوصی و تعاونی فراهم می شود. 

آنطور که پیش بینی شده اجراي طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی تا پایان دوره اجراي برنامه ششم توسعه کشور ادامه دارد و
اجراي این طرح، از راهکارهاي مؤثر و کوتاه مدت براي ارتقاي میزان اشتغال پذیري و توسعه اشتغال توأم با مهارت آموزي براي دانش

 
آموختگان دانشگاهی به شمار می رود. 

جامعه هدف این طرح دانشآموختگان دانشگاهی کلیه رشتههاي تحصیلی دانشگاهی و کارفرمایان بنگاههاي اقتصادي اعم از خصوصی
و تعاونی هستند و هزینههاي ناشی از اجراي این طرح نیز شامل برقراري پوشش بیمه مسئولیت مدنی و پرداخت کمک هزینه کارورز

 
در دوره سه ماهه مقدماتی از سوي دولت است. 

بر اساس عملکرد اجراي طرح کارورزي دانش آموختگان تا پایان سال 1398 تعداد 36 هزار و 122 نفر از کارفرمایان بنگاههاي
اقتصادي از طریق ثبت نام در سامانه کارورزي، تمایل خود را نسبت به شرکت در طرح و بهرهمندي از مزایاي آن اعلام کرده اند که

 
تعداد 17 هزار و 663 بنگاه، شرایط دستورالعمل اجرایی طرح کارورزي را دارا بوده و امکان جذب کارورز را داشتند. 

 
همچنین 38 هزار و 906 مورد قرارداد براي پذیرش کارورز از سوي کارگاه هاي مذکور تا پایان سال گذشته منعقد شده است. 

مطابق آمار دریافتی از سامانه طرح کارورزي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، هر بنگاه مشارکت کننده در طرح کارورزي به طور



متوسط نسبت به پذیرش و جذب تعداد 2.2 کارورز اقدام کرده که این سـرانه از 1 تا 4.8 در استانهاي مختلف متغیر است. همچنین
نسبت تعداد بنگاههاي مشمول طرح کارورزي به تعداد ثبت نام شدگان به عنوان متقاضـی بنگـاه 9/48 درصـد بوده که نشان می دهد

 
حدود نیمی از بنگاههاي ثبت نام کننده داراي شرایط بوده و از مزایاي این طرح بهرهمند شده اند. 

البته اجراي طرح کارورزي باعث رشد سهم بخش تعاون هم شده و با توجه به سهم 5 درصدي بخش تعاون از کل اقتصاد کشور،
اجراي این طرح در فاصله سالهاي 1396 تا 1398 به 19 درصد افزایش یافته و بخش خصوصی 81 درصـد از سهم طرف تقاضا را به

 
خود اختصاص داده است. 

بررسی عملکرد بنگاههاي مشمول نیز نشان می دهد که بنگاههاي زیر 50 نفر حدود 78 درصد ظرفیت کارورزي را طی سالهاي اخیر

 
به خود اختصاص و بنگاههاي بالاي 50 نفر نیز تمایل کمتري به مشارکت در طرح کارورزي نشان داده اند. 

طبق اعلام دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار، استانهاي کم برخوردار در اجراي طرح کارورزي طی سالهاي 1396 تا
1398 عملکرد مطلوبی داشتند و این امر علاوه بر اینکه نشان دهنده بیکاري عمیقتر در مناطق کم برخوردار در بین دانش آموختگان
دانشگاهی است، نشانگر ضرورت اجراي طرح در مناطق کمتر توسعه یافته به عنوان یک مسـیر امید بخش براي اشــتغال جوانان

 
دانش آموخته این مناطق به شمار می رود. 

با توجه به بالا بودن نرخ بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی و عدم انطباق آموختههاي آنها با نیازهاي بازار کار، اجراي طرح کارورزي
دانشآموختگان دانشگاهی فرصت مناسـبی براي بکارگیـري آموختههاي نظري در فضاي واقعی کار است و پیوند میان صنعت و

 
دانشگاه می تواند تا حد قابل توجهی به کاهش مشکل بیکاري فارغ التحصیلان کشور کمک کند. 

انتهاي پیام



امام جمعه گناباد: ایرنا جایگاهی خاص در فرهنگ سازي جهش تولید دارد

منبع: ایرناشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/05/20

گناباد- ایرنا- امام جمعه گناباد گفت: سازمان خبرگزاري جمهوري اسلامی (ایرنا) به عنوان خبرگزاري رسمی کشور نقش
بسیار مهمی در فرهنگ سازي جهش تولید و توسعه و رونق اقتصادي دارد و تاکنون نیز به خوبی به وظیفه خود را در حوزه

اطلاع رسانی انجام داده است.

گناباد- ایرنا- امام جمعه گناباد گفت: سازمان خبرگزاري جمهوري
اسلامی (ایرنا) به عنوان خبرگزاري رسمی کشور نقش بسیار مهمی
در فرهنگ سازي جهش تولید و توسعه و رونق اقتصادي دارد و
تاکنون نیز به خوبی به وظیفه خود را در حوزه اطلاع رسانی انجام

 
داده است. 

حجت الاسلام حسن صادقی نسب روز دوشنبه با حضور در دفتر ایرنا
در گناباد به مناسبت روز خبرنگار، افزود: ایرنا با پوشش موثر اخبار و
گزارشها در مورد پیگیري مطالبات مردمی، در راستاي رویکردها و
دستاوردهاي نظام جمهوري اسلامی، منویات امام خمینی (ره) و

 
رهبر معظم انقلاب اسلامی گامهاي موثري برداشته است. 

وي در ادامه رونق اقتصادي، اشتغال، کارآفرینی، رفاه عمومی و رفع
معضل بیکاري را در گرو جهش تولید توصیف و بیان کرد: همه رسانه ها از جمله خبرگزاري جمهوري اسلامی وظیفه بسیار مهمی در

 
تحقق شعار سال یعنی "جهش تولید" بر عهده دارند. 

امام جمعه گناباد ادامه داد: رهبر معظم انقلاب اسلامی با دغدغه نسبت به مسائل اقتصادي در استمرار نامگذاري سالها، پارسال را

 
"رونق تولید" و امسال را به "جهش تولید" نامگذاري کرده و خواستار هم افزایی همه بخشها براي تحقق این مهم شدند. 

وي گفت: همچنین در شرایطی که دشمنان با فضاسازي رسانه اي از هیچ تلاشی براي ضربه زدن به نظام مقدس جمهوري اسلامی
ایران دریغ ندارند، رسانه ها و از جمله ایرنا با انعکاس شفاف اخبار و گزارشهاي مناسب از خدمات نظام و پاسخگویی به شبهات، ابهام
زدایی و در اختیار قرار دادن اطلاعات صادقانه به افکار عمومی رسالت خطیري در خنثی نمودن ترفندهاي دشمنان بر عهده دارند و در

 
این میان خبرگزاري جمهوري اسلامی به خوبی از عهده وظایفش درآمده است. 

حجت الاسلام صادقی نسب افزود: همچنین مسوولان در سطح کشوري و به تبع آن شهرستان گناباد با وجود مشکلات ناشی از شیوع

 
ویروس کرونا با برنامه ریزي دقیق اهتمام خاصی به رفع موانع جهش تولید و اشغال دارند. 

وي "طرح مثلث توسعه اقتصادي فرهنگی خراسان رضوي و استفاده از ظرفیت معینهاي اقتصادي را در این استان اقدامی مهم براي



رونق اقتصادي، اشتغال و کارآفرینی در گناباد توصیف و بیان کر: باید از همه ظرفیتهاي بومی و محلی در این راستا به خوبی استفاده

 
کرد. 

امام جمعه گناباد قوانین دست و پاگیر و بروکراسی را هم از مشکلات تحقق جهش تولید و توسعه سرمایه گذاري گذاري ذکر و بیان
کرد: انتظار مردم آن است که مسوولان با افزایش کار و روحیه جهادي براي رفع این موانع برنامه ریزي منسجم داشته باشند تا

 
سرمایه گذاران نیز با دلگرمی به حمایت مسوولان پرداخته و بدون دغدغه مشغول تولید شوند. 

 
مرکز شهرستان 90 هزار نفري گناباد در فاصله 287 کیلومتري جنوب مشهد واقع است. 

 
برچسب ها 

 
- خبرگزاري جمهوري اسلامی 

 
- جهش تولید 
- روز خبرنگار



راه اندازي سامانه امریه تشکل هاي جوانان/برگزاري اولین انتخابات مجمع

ملی سمن هاي جوانان در طول 41 سال اخیر

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/05/20

محمدمهدي تندگویان گفت: سامانه امریه تشکل هاي جوانان 22 مرداد راه اندازي می شود.

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان خبر داد: راه
اندازي سامانه امریه تشکل هاي جوانان/برگزاري اولین
انتخابات مجمع ملی سمن هاي جوانان در طول 41 سال
اخیر محمدمهدي تندگویان گفت: سامانه امریه تشکل هاي

 
جوانان 22 مرداد راه اندازي می شود. 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري برنا؛ محمد مهدي
تندگویان، معاون امور جوانان در نشست مشترك وزراي
کشور و ورزش و جوانان با مجمع ملی سمن هاي جوانان

 
گفت: تایید مقام معظم رهبري و حسن درایت ایشان نسبت به سازمانهاي مردم نهاد جوانان مهمترین اتفاق است. 

 
او افزود: سامانه امریه تشکل هاي جوانان 22 مرداد راه اندازي می شود. 

تندگویان تصریح کرد: هفته تشکل ها و مشارکت هاي اجتماعی را تبریک می گویم و از همه کسانی که در عرصه مشارکت ها در کنار

 
دولت و سازمان ها هستند تا بخشی از مشکلات مردم در حیطه اجتماعی و آسیب ها حل شود، تقدیر و تشکر می کنم. 

او افزود: در ابتداي دولت تدبیر و امید کمتر از 100 تشکل جوانان در کشور وجود داشت و امروز افتخار می کنیم که این رقم را به

 
بیش از سه هزار و صد تشکل رسمی افزایش دادیم. 

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان گفت: بیشترین مشکل سمن هاي جوانان مشکل ورود به عرصه کار و موضوعات حقوقی به
دلیل نداشتن شناسه حقوقی بود که با مساعدت هر دو وزیر محترم و امضاي تفاهم نامه حل شد که امیدواریم این اتفاق براي همه

 
تشکل هاي کشور صورت بگیرد. 

او افزود: در 30 استان مشکل ثبت شناسه سمن ها حل شده و فقط در یک استان مشکل وجود دارد که امیدواریم با عنایت وزیر

 
کشور مشکل در این یک استان هم حل شود. 

تندگویان بیان کرد: جزو معدود نهاد هاي کشوري هستیم که در کنار کار مردمی و داوطلبانه سمن ها، به یک نوع تشکیلات و ساختار
اجرایی در حوزه سمن ها رسیدیم که می توان از آن به عنوان دستاورد بزرگ دولت براي ایجاد یک نهاد عمومی غیر دولتی و

 
ساختارمند یاد کرد. 



او افزود: امروز مجمع ملی سمن هاي جوانان و به تبع آن همه سمن هاي جوانان کشور آمادگی قبول اجراي هر کار و درخواست ملی

 
از نهاد و سازمان هاي دولتی و غیر دولتی هستند. 

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان تصریح کرد: در پی ایجاد ساختاري براي تشکل هاي جوانان بودیم تا با تغییر دولت ها و افراد،

 
خدشه اي به آن وارد نشود که با همراهی و عنایت وزارت کشور و رسمی شدن فعالیت مجمع ملی سمن ها، این خواسته محقق شد. 

او افزود: بعد از 40 سال اولین انتخابات مجامع استانی و مجمع ملی سمن هاي جوانان صورت گرفت که این یکی از بزرگترین

 
افتخارات دولت و تدبیر و امید در حوزه جوانان است و هیچ دولتی موفق به انجام آن نشده بود. 

تندگویان تصریح کرد: بحث رتبه بندي تشکل ها را انجام دادیم که در تمام استان ها این رتبه بندي در اختیار همه افراد و سازمانهاي

 
دولتی است که می توانند با توجه به آن وارد تفاهم نامه با تشکلهاي منتخب خود شوند. 

او گفت: در جامعه آماري یک میلیون نفري تشکل هاي جوانان کشور، حتی یک نفر دستگیري در موضوعات اغتشاشات و اعتراضات
کشوري نداشتیم که نشان می دهد وقتی یک پایگاه خوب اجتماعی براي قشري که بیشترین دستگیري را داشته ایجاد شود، چقدر

 
می تواند از بروز این مشکلات جلوگیري کند. 

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان اظهار داشت: در بحث اقتصادي تشکل ها، با تدبیر وزیر ورزش و جوانان، ورود کردیم و در
قالب کمک هاي فنی اعتباري محدودي که داشتیم از طریق پرداخت وام توسط دو کارگزاري بانک رسالت و صندوق کارآفرینی امید،

 
هفت هزار شغل ایجاد کردیم. 

او افزود: موضوع شبکه سازي تشکلها را با هدف تخصصی کردن کار تشکل ها راه اندازي کردیم که دستاوردهاي خوبی داشته است.
شبکه هاي گردشگري، کارآفرینی، بازار، جهادي، امداد و نجات و... در موضوعات تخصصی خود اقدامات خوبی دارند و شبکه امداد و

 
نجات همیشه در بحران هاي کشور پاي کار بوده اند. 

تندگویان بیان کرد: در موضوع کمک مومنانه، پویش همت جوانانه، کمک مومنانه را راه اندازي کردیم که تشکلهاي جوانان بدون یک
ریال کمک دولتی 400 هزار خانوار را تحت پوشش قرار دادند و حدود 90 میلیارد تومان کمک نقدي و غیر نقدي در این پویش به

 
مردم نیازمند کمک شد. 

او افزود: در حوزه تشکل ها که گاهی مورد بی مهري قرار می گرفتند موفق شدیم با همکاري ستاد مشترك نیروهاي مسلح موضوع

 
سرباز مهارت را با موفقیت انجام دهیم که گردش کار آن را به مقام معظم رهبري ارائه کردیم. 

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان اظهار کرد: امروز افتخار داریم که مقام معظم رهبري با ذکر نام سمن هاي جوانان در ذیل

 
نامه درخواست ما، سهمیه مشخصی را براي امریه 6 ماه پایانی خدمت سربازي فعالان سمنهاي جوانان در سمن خود اختصاص دادند. 

او افزود: سامانه اي براي این موضوع در روز 22 مرداد ماه جاري و همزمان با روز تشکل ها و مشارکت هاي اجتماعی راه اندازي می
شود که مجموعه تشکل ها می توانند به آن مراجعه کنند و در صورت داشتن ویژگی هایی که در این سامانه اعلام می شود از این

 
سهمیه استفاده کنند. 



تندگویان بیان کرد: تایید مقام معظم رهبري و حسن درایت ایشان نسبت به سازمانهاي مردم نهاد جوانان مهمترین موضوع بود که

 
صورت گرفت و دستاورد خوبی براي سمن هاي جوانان محسوب می شود. 

//انتهاي پیام: 5



صنعت ایران قربانی خصوصی سازي شده است

منبع: شوشانشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/05/20

 
شوشان - محمدرضا مکوندي : 

امام جمعه اهواز ونماینده ولی فقیه دراستان خوزستان ساده وصمیمی به جمع کارگران بیکار معترض نیشکر هفت تپه رفت. کارگران
زحمتکشی که ماههاست نه حقوق گرفتند نه بیمه براي ایشان پرداخت شده وبا خصوصی سازي و واگذاري این شرکت عظیم به نااهل
اش ؛نه تنها بنیاد وشیرازه این کارخانه عظیم ازهم پاشید؛بلکه نان ازسفره هزاران خانواده هاي بیگناه کارگران قربانی شیوه نادرست

 
خصوصی سازي رخت بربست . 

_داستان خصوصی سازي ازدوران دولت سازندگی به بهانه اجراي اصل 44 قانون اساسی وکاهش تصدي گري وچابک سازي وکوچک
سازي بخش دولتی وتاکیدبررشدبخش خصوصی آغاز که البته هیچوقت این ابتدایی ترین اهداف متصوراز اجراي اصل 44 محقق نشد

 
.گواه این مدعا بودجه سالانه کشور وحجم گسترده همواره رو به رشد بخش دولتی است. 

_ازدوران سازندگی وباپایان جنگ تحمیلی با شروع عملی اجراي اصل 44قانون اساسی، غارت صنایع آغازو بذل وبخشش کارخانه ها
وشرکت ها نه به افراد اهل فن که به افراد سودجو متصل به رانت قدرت وارتباطات به قیمت هاي غیرکارشناسی و بدون رعایت چشم

 
انداز آثار متاثرازخصوص سازي انجام و دردولتهاي بعدي تا دولت فعلی این روندناسالم ادامه دارد. 

_چرا این اتفاق ناخرسند افتاد؟سهم مشارکت دو بخش خصوصی و مردمی در روند خصوصی سازي درکشور ما ناچیز وبه دلیل شکل
واگذاري و نبود فضاي کسب وکار مناسب، نه بخش خصوصی و نه توده هاي مردم توان شرکت و حضور فعال در خصوصی سازي را
ندارند.در نتیجه متقاضی اصلی خصوصی سازي درکشورمابنگاه هاي دولتی، نهادهاي عمومی و شبه دولتی بودند که در سایه ضعیف

 
شدن وبی اعتنایی به بخش خصوصی رشد کردند. 

_خصوصی سازي واقعی آنچنان که درممالک پیشرفته انجام شده می بایست به افراد حقیقی وحقوقی داراي تمکن مالی و تخصص
وتجارب مربوط براساس قیمت واقعی ومشارکت بخش هاي خصوصی ونیز مردمی بارعایت فضاي کارآفرینی و با امکان ارزیابی حداقل
یک دوره پنج ساله در جهت توسعه واقعی کیفی شرکت یاکارخانه واگذارشده انجام می گرفت تا درصورت عدم توانایی خریدار در اداره

 
کارخانه و اعمال شرایط پیش گفته اصل معامله با اخذ خسارات فسخ و مورد واگذاي به دولت برمی گشت. 

_اما دردناك آنکه خصوصی سازي درکشور ما نه تنها باعث مشارکت واقعی بخش خصوصی نشده است بلکه با اعمال نفوذ ورویه
ناسالم درواگذاري ها و تصدي کارخانه هاي عظیم توسط افراد (نااهل و جغله ها) آنچنان که درشرکت نیشکرهفت تپه و دهها نمونه

 
مشابه اتفاق افتاد؛ زمینه نابودي بخش کارآفرینی و اغماي بخش اشتغال کشور وعدم رشد فضاي واقعی خصوصی فراهم شده است. 

_این نوع خصوصی سازي مغایربافضاي کسب کار؛ خاص دولتهاي رانتینراست دولت رانتینر، دولتی است که بخش اعظم درآمد خود را
از راه صدور یک یا چند ماده خام به کشورهاي خارجی بدون زحمت وبی اعتنا به تقویت فصاي کارآفرینی ورشدواقعی بخش خصوصی

 
به دست می آورد.. 

مجلس شوراي اسلامی باید به طور جد در موضوع خصوصی سازي ورود کند، سازمان خصوصی سازي نباید حیاط خلوت غارتگران

 
بیت المال باشد خصوصی سازي درکشور ما ازابتدا ازریل خارج گردید. ازمجلس چه انتظاري می رود: 

1_خصوصی سازي و موضوع واگذاري هرکارخانه وشرکت باید شفاف بااطلاع رسانی عمومی و براثر ارزیابی کارگروهی متشکل از

 
وزارت دارایی،صنعت و دادگستري انجام شد. 

2_ مورد واگذاري باید داراي توجیه اقتصادي و منطقه اي وحتی اجتماعی باشد. هیچ متقاضی که داراي تجارب غیرمرتبط است حق

 
شرکت در روند واگذاري نداشته باشد. 



3_طی یک پروسه 5ساله خریدار باید نسبت به توسعه و افزایش کیفیت مورد واگذاري وپایداري اشتغال اقدام ودر صورت عدم توانایی
درمدیریت کارآمد صنعت ویاشرکت مورد نظر باپیش بینی اخذ خسارات وارده ناشی ازضعف مدیریت معامله یکسویه فسخ و لغو

 
مالکیت وبه دولت برگردد. 

4_خصوصی سازي درکشور ما عملا به غارت ونابودي صنایع انجامیده است و صنایع فراوانی نابود و اشتغال بیشماري ازبین رفته است
.پیشنهاد می شود براي اطمینان از سلامتی روند خصوصی سازي آنهم درشرایط فعلی کشور صنعت مورد نظر در قالب یک شرکت
سهامی ودرپوشش سهام به کارکنان شرکتی چون نیشکر هفت تپه واگذار تا هم امکان رانت ناسالم مرسوم درکشورناشی ازاعمال نفوذ
درخصوصی سازي ازبین برود وهم باایجاد انگیزه در کارکنان مجموعه مورد خصوصی شده زمینه ایجاد انگیزه هاي سازمانی وافزایش

بهره وري فراهم شود



بستر اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی فراهم شد

منبع: ایسناشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/05/20

با اختصاص 40 درصد از کمک 670 میلیارد ریالی دولت براي اجراي طرح کارورزي دانشآموختگان، بستر ارائه آموزشهاي
شغلی به 70 هزار فارغ التحصیل دانشگاهی فراهم شد.

به گزارش ایسنا، طرح کارورزي طرحی موثر در توسعه
اشتغال همراه با مهارت آموزي است که زمینه آشنایی فرد
با محیط کار و جذب وي در بنگاه اقتصادي را فراهم می

 
کند. 

افزایش قابلیت جذب و اشتغال دانش آموختگان از طریق
انتقال مهارت و تجربه در محیط کار براي ورود به بازار کار،
ایجاد انگیزه کارآفرینی و کسب وکار دانش آموختگان،
تسهیل در جذب و بکارگیري فارغ التحصیلان در بنگاه و
فراهم کردن زمینه انتقال دانش از دانش آموخته به بنگاه از

 
جمله اهداف اجراي این طرح به شمار می رود. 

برابر اعلام معاونت اشتغال وزارت کار، در راستاي اجراي برنامههاي سیاستهاي فعال و خرد بازار کار در سال گذشته، 670.4 میلیارد
ریال براي اجراي طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی تأمین اعتبار شد که با صرف مبلغ 497 میلیارد ریال معادل 40 درصد طی

 
یکساله 97 تا 98، بیش از 173.5 میلیارد ریال براي اجراي طرح مذکور در سال 1399 قابل استفاده است. 

با اختصاص 40 درصد از اعتبارات موضوع طرحهاي اشتغالزاي وزارت کار به طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی، بستر لازم براي
ارائه آموزشهاي شغلی به 70 هزار نفر از فارغ التحصیلان دانشگاهی بـا استفاده از ظرفیتهاي بلااستفاده موجود واحدهاي فعال در

 
بخشهاي خصوصی و تعاونی فراهم می شود. 

آنطور که پیش بینی شده اجراي طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی تا پایان دوره اجراي برنامه ششم توسعه کشور ادامه دارد و
اجراي این طرح، از راهکارهاي مؤثر و کوتاه مدت براي ارتقاي میزان اشتغال پذیري و توسعه اشتغال توأم با مهارت آموزي براي دانش

 
آموختگان دانشگاهی به شمار می رود. 

جامعه هدف این طرح دانشآموختگان دانشگاهی کلیه رشتههاي تحصیلی دانشگاهی و کارفرمایان بنگاههاي اقتصادي اعم از خصوصی
و تعاونی هستند و هزینههاي ناشی از اجراي این طرح نیز شامل برقراري پوشش بیمه مسئولیت مدنی و پرداخت کمک هزینه کارورز

 
در دوره سه ماهه مقدماتی از سوي دولت است. 

به گزارش ایسنا، بر اساس عملکرد اجراي طرح کارورزي دانش آموختگان تا پایان سال 1398 تعداد 36 هزار و 122 نفر از کارفرمایان



بنگاههاي اقتصادي از طریق ثبت نام در سامانه کارورزي، تمایل خود را نسبت به شرکت در طرح و بهرهمندي از مزایاي آن اعلام کرده

 
اند که تعداد 17 هزار و 663 بنگاه، شرایط دستورالعمل اجرایی طرح کارورزي را دارا بوده و امکان جذب کارورز را داشتند. 

 
همچنین 38 هزار و 906 مورد قرارداد براي پذیرش کارورز از سوي کارگاه هاي مذکور تا پایان سال گذشته منعقد شده است. 

مطابق آمار دریافتی از سامانه طرح کارورزي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، هر بنگاه مشارکت کننده در طرح کارورزي به طور
متوسط نسبت به پذیرش و جذب تعداد 2.2 کارورز اقدام کرده که این سـرانه از 1 تا 4.8 در استانهاي مختلف متغیر است. همچنین
نسبت تعداد بنگاههاي مشمول طرح کارورزي به تعداد ثبت نام شدگان به عنوان متقاضـی بنگـاه 9/48 درصـد بوده که نشان می دهد

 
حدود نیمی از بنگاههاي ثبت نام کننده داراي شرایط بوده و از مزایاي این طرح بهرهمند شده اند. 

البته اجراي طرح کارورزي باعث رشد سهم بخش تعاون هم شده و با توجه به سهم 5 درصدي بخش تعاون از کل اقتصاد کشور،
اجراي این طرح در فاصله سالهاي 1396 تا 1398 به 19 درصد افزایش یافته و بخش خصوصی 81 درصـد از سهم طرف تقاضا را به

 
خود اختصاص داده است. 

بررسی عملکرد بنگاههاي مشمول نیز نشان می دهد که بنگاههاي زیر 50 نفر حدود 78 درصد ظرفیت کارورزي را طی سالهاي اخیر

 
به خود اختصاص و بنگاههاي بالاي 50 نفر نیز تمایل کمتري به مشارکت در طرح کارورزي نشان داده اند. 

طبق اعلام دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار، استانهاي کم برخوردار در اجراي طرح کارورزي طی سالهاي 1396 تا
1398 عملکرد مطلوبی داشتند و این امر علاوه بر اینکه نشان دهنده بیکاري عمیقتر در مناطق کم برخوردار در بین دانش آموختگان
دانشگاهی است، نشانگر ضرورت اجراي طرح در مناطق کمتر توسعه یافته به عنوان یک مسـیر امید بخش براي اشــتغال جوانان

 
دانش آموخته این مناطق به شمار می رود. 

به گزارش ایسنا، با توجه به بالا بودن نرخ بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی و عدم انطباق آموختههاي آنها با نیازهاي بازار کار،
اجراي طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی فرصت مناسـبی براي بکارگیـري آموختههاي نظري در فضاي واقعی کار است و

 
پیوند میان صنعت و دانشگاه می تواند تا حد قابل توجهی به کاهش مشکل بیکاري فارغ التحصیلان کشور کمک کند. 

انتهاي پیام



فرصت هاي ملی ناشناخته حوزه اقتصاد توسط رادیو معرفی شود

منبع: ایرناشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/05/20

تهران - ایرنا - معاون صداي صدا و سیماي جمهوري اسلامی ایران با اشاره به شعار سال و تاکید مقام معظم رهبري بر
اولویت مفاهیم اقتصادي خاطرنشان کرد: این تأکیدات در ارتباط مستقیم با فعالیت و رسالت اصحاب رسانه است و رادیو نیز با

توجه به ارتباط نزدیک با زندگی و معیشت مردم باید تلاش کند تا ظرفیت ها و ...

 تهران - ایرنا - معاون صداي صدا و سیماي جمهوري
اسلامی ایران با اشاره به شعار سال و تاکید مقام معظم رهبري بر اولویت مفاهیم اقتصادي خاطرنشان کرد: این تأکیدات در ارتباط
مستقیم با فعالیت و رسالت اصحاب رسانه است و رادیو نیز با توجه به ارتباط نزدیک با زندگی و معیشت مردم باید تلاش کند تا

 
ظرفیت ها و فرصت هاي ملی ناشناخته حوزه اقتصاد را بیش از پیش معرفی کند. 

مراسم اختتامیه مسابقه آثار کوتاه رادیویی جشنواره کار و تولید صبح امروز دوشنبه (20 مردادماه) هم زمان با میلاد باسعادت حضرت
امام موسی کاظم(ع) با حضور فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصاد و دارایی، حمید شاه آبادي معاون صداي صداوسیماي جمهوري اسلامی
ایران، محمدرضا مهدیار اسماعیلی مدیر رادیو اقتصاد و جمعی از کارآفرینان و برنامه سازان رادیویی در استودیوي شماره یک

 
ساختمان شهداي رادیو معاونت صدا برگزار شد. 

 
رسالت رادیو برقراري پل ارتباطی میان مردم و دولت است 

حمید شاه آبادي در اختتامیه جشنواره کار و تولید با اشاره به آنکه نی تردید مفهوم اقتصاد مقاومتی باید توسط متخصصان این حوزه
تبیین شود یادآور شد: دراین میان رادیو اقتصاد در راستاي ماموریت هاي خود در حوزه مفاهیم خُرد و کلان اقتصاد به عنوان دغدغه

 
هاي جدي کشور، تلاش می کند تا به تکلیف خود به عنوان یک رسانه مردمی عمل کند. 

وي یادآور شد: یکی از مهم ترین رسالت هاي رادیو برقراري پل ارتباطی میان مردم و دولت در راستاي روشنگري در زمینه هاي
مختلف است. البته نباید فراموش کرد که رسانه باید در حوزه اقتصاد به عنوان یکی از کلان ترین حوزه هاي ارتباط میان مردم و

 
دولت، نقش جدي تري باید داشته باشد. 



 
 

 
تاکید بر مفهوم اقتصاد، کار و تلاش ریشه در مبانی دینی ما دارد 

شاه آبادي «مدیریت افکار عمومی و هدایت رفتار ملی» را یکی از مهم ترین وظایف رادیو دانست و تصریح کرد: در این میان برنامه
سازي و برنامه سازان حوزه معاونت صدا با رویکرد و نگاه مردمی باید تلاش کنند تا نقش جدیدي را در حوزه رسانه شنیداري و شبکه

 
هاي رادیویی از جمله شبکه رادیویی اقتصاد در دوره و عصر و زمانه حاضر ایفا کنند. 

وي ادامه داد: در فرهنگ دینی ما بر مفهوم اقتصاد کار و تلاش بارها اشاره شده و این مفاهیم ریشه عمیقی دارد. به همان اندازه که در
نگاه دینی ما مال اندوزي، حب دنیا و فراموشی آخرت مذموم است به همان اندازه و شاید بیشتر مفاهیمی چون فرهنگ کار، تلاش و

 
به دست آوردن روزي حلال و سبک زندگی مبتنی بر کارآفرینی بارها مورد تاکید قرار گرفته است. 

شاه آبادي یادآور شد: در این اوصاف کشور ایران نباید در کنار تمام افتخاراتش در حوزه اقتصادي خود دستش را به سوي بیگانگان
دراز کند و اینجاست که مفهوم فرصت سازي از تهدیدها ازجمله تحریم هاي ظالمانه اقتصادي که توسط امریکا و رژیم اشغالگر قدس و

 
حامیان آن ها صورت می گیرد یکی از مهم ترین بسترها به ویژه در حوزه اقتدار اقتصادي براي کشورمان به شمار می رود. 

 
روایتگري فعالیت هدفمند دولتمردان از رسالت هاي رادیوست 

معاون صداي صدا و سیماي جمهوري اسلامی ایران با اشاره به آنکه حوزه رسانه و به ویژه شبکه هاي رادیویی، رسالت و وظیفه شان
روایت گري هدفمند فعالیت دولت مردان است، گفت: رسانه به دنبال آنست تا رفتار فردي و مردم را در حوزه اقتصاد اصلاح کند. در
این میان یکی از مهم ترین رویکردهاي ما براي برگزاري جشنواره کار و تولید، ایجاد فاصله میان تاکید مردم بر نگاه کارمندي و
تشویق آن ها به سوي کارآفرینی مبتنی بر فکر، اندیشه و خلاقیت است. نباید فراموش کنیم که سرمایه شاید یکی از ارکان اقتصادي

 
باشد اما رکن اول نیست و تبیین این مسئله بر دوش فعالان رسانه و برنامه سازان رسانه اي است. 

 
منویات مقام معظم رهبري بیش از پیش مد نظر برنامه سازان قرار گیرد 

شاه آبادي با اشاره به نام گذاري هر سال توسط مقام معظم رهبري به ویژه طی یک دهه اخیر که اولویت شعار سال متوجه حوزه
مفاهیم اقتصادي است، خاطرنشان کرد: تأکیدات مقام معظم رهبري به ویژه در حوزه مسائل اقتصادي در ارتباط مستقیم با فعالیت و
رسالت اصحاب رسانه است. رادیو نیز با توجه به ارتباط نزدیک با زندگی و معیشت مردم باید تلاش کند تا ظرفیت ها و فرصت هاي



 
ملی ناشناخته را بیش از پیش معرفی کند. 

وي افزود: انتظار من نیز از برنامه سازان آنست که اصحاب رسانه در راستاي فرمایشات و منویات مقام معظم رهبري تذکر و تلنگر خود
در حوزه رسالت رسانه اي و برنامه سازي را براي فاصله گرفتن از مفهوم واردات، بیدار کردن وجدان آگاه مردم و تلاش بر حوزه تولید

 
بیش از پیش استوار کنند. 

 
فرهنگ استفاده از کالاي ایرانی هنوز در جامعه به خوبی جا نیفتاده است 

شاه آبادي با اشاره به آنکه فرهنگ استفاده از کالاي ایرانی هنوز آن گونه که شایسته و بایسته است میان عموم جامعه جاي خود را باز
نکرده یادآور شد: هنوز براي برخی از مردم خرید کالاي ایرانی قبح دارد؛ این در شرایطی است که ما نباید به دنبال کالاهاي خارجی
باشیم و این رفتاري مذموم است به ویژه کالاهایی که می توان آن ها را با سرمایه و اتکا به نیروي متخصص و کار جوان در کشور

 
تولید کرد. 

شاه آبادي تصریح کرد: ماموریت ما مانند ماموریت عرصه جهادگران نظامی و جهادگران سلامت که این روزها در خط مبارزه با ویروس
کرونا که باید تمام قد قدردان زحمات آن ها باشیم در حوزه اقتصادي بسیار قابل توجه است. باید به کار خود بیش از پیش توجه کنیم

 
چراکه اگر شاهدیم که پاي اقتصاد در کشور می لنگد، بخشی از این آسیب را باید در حوزه رسانه و فعایت هاي آن جستجو کرد. 

 
قدرت تبدیل فرصت از تهدیدها را تاریخ انقلاب ثابت کرده است 

معاون صدايِ صدا و سیماي جمهوري اسلامی ایران با تاکید بر آنکه راه نرفته در حوزه برنامه سازي در گونه هاي مختلف ازجمله در
حوزه اقتصاد بسیار زیاد است یادآور شد: نگاه اصحاب رسانه باید بر رصد خلل ها و آسیب ها باشد و متولیان نیز باید از ظرفیت و
فرصت هاي ایجاد شده که رسانه از جمله شبکه هاي رادیویی با توجه به ضریب نفوذ بالاي شان میان مردم ایجاد می کنند استفاده

 
کنند. 

وي ادامه داد: هر وقت توانسته باشیم بیشترین مشارکت مردم را در امور کلان کشور با خود به همراه داشته باشیم همواره توانسته ایم
فرصت هاي بی بدیلی را از تهدیدهاي موجود ایجاد کنیم و این را تاریخ چهار دهه انقلاب شکوه مند اسلامی به وضوح ثابت کرده

 
است. 

 
 



 
بی توجهی به معیشت قابل اغماض نیست 

محمدرضا مهدیار اسماعیلی مدیر شبکه رادیویی اقتصاد نیز در آئین اختتامیه جشنواره کار و تولید - مسابقه آثار کوتاه رادیویی - با
اشاره به آنکه در ادبیات آئینی و مردمی براي اثبات اهمیت یک چیز مدام این نکته را می شنویم که «از نان شب که واجب تر نیست»:
یادآور شد: نان شب یعنی معیشت! و همین ادبیات نشان می دهد که بی توجهی به معیشت و در نگاه کلان تر چرخ اقتصادي به هیچ

 
عنوان قابل اغماض نیست. 

طی چند ماه اخیر با شیوع ویروس کرونا شاهد حضور مدافعان سلامت در خط مبارزه با این ویروس منحوس هستیم؛ اما مجاهدات
کشور ما تنها به حوزه سلامت خلاصه نمی شود. امروز بیش از هر زمانی به بازتاب فعالیت مجاهدانی که در عرصه کار، تولید و اقتصاد

 
براي به گردش درآوردن چرخه عظیم اقتصادي که یکی از ضرورت هاي مهم جامعه است، رسالت مهمی بر دوش و عهده داریم. 

مدیر شبکه رادیویی اقتصاد با تاکید بر آنکه رسانه و به ویژه شبکه هاي رادیویی یکی از مهم ترین حامیان تولیدکنندگان به شمار می
روند یادآور شد: اقتصاد، علمی است که در کنار پیچیدگی؛ پویایی و شتاب بسیاري دارد. در این میان مخاطبان اقتصادي وقت ندارند
تا یک ساعت برنامه بشنوند و درنهایت یک دقیق محتوا را دریافت کنند. انتظار آن ها در عصر و زمانه حاضر آن است که در بازه زمانی
کوتاه چند دقیقه اي به اندازه چند ساعت محتوا دریافت کنند. به همین سبب است که ترکیب ماهیت اقتصاد و ضرباهنگ تند آن و

 
ترکیب آن با خصوصیات برنامه سازي رادیو به عنوان یکی از مهم ترین اولویت هاي برنامه سازان در حوزه اقتصاد تعریف شده است. 

وي با اشاره به نخستین جشنواره آثار کوتاه رادیویی با محوریت کار و تولید گفت: در بازه زمانی کوتاهی از انتشار فراخوان تا زمان
اختتامیه این جشنواره 245 اثر از سراسر کشور به دست ما رسید. آثاري که در راستاي جهش تولید به عنوان شعار سال که توسط

 
مقام معظم رهبري به آن اشاره شده بود توانستند تا مخاطبان را با نگاهی متفاوت به مفاهیم کلان و خرد اقتصاد آشنا کنند. 

وي در پایان افزود: در این رویداد تلاش می کنیم تا از 10 نفر تقدیر به عمل آوریم و تلاش مضاعف مان براي تولید برنامه ها بر محور

 
رویکرد و نگاه اقتصادي استوار خواهد شود. 

 
برچسب ها 

 
- فرهاد دژپسند 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- اقتصاد مقاومتی 

- رادیو



20 واحد تعطیل شده در شهرك هاي صنعتی سیستان و بلوچستان به چرخه

تولید بازگشتند

منبع: بازار کارشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیر عامل شرکت شهرك هاي صنعتی سیستان و بلوچستان گفت: 20 واحد تعطیل شده در شهرك هاي صنعتی استان سال
گذشته به چرخه تولید بازگردانده و امسال نیز با وجود دغدغه هاي سرمایه در گردش و کمبود مواد اولیه، هدفگذاري براي

40 واحد دیگر برنامه ریزي شده است.

مدیر عامل شرکت شهرك هاي صنعتی سیستان و بلوچستان گفت: 20 واحد تعطیل شده در شهرك هاي صنعتی استان سال
گذشته به چرخه تولید بازگردانده و امسال نیز با وجود دغدغه هاي سرمایه در گردش و کمبود مواد اولیه، هدفگذاري براي 40 واحد

 
دیگر برنامه ریزي شده است. 

علیرضا راشکی روز دوشنبه به مناسبت 17 مرداد روز خبرنگار با حضور در خبرگزاري جمهوري اسلامی مرکز سیستان و بلوچستان و
دیدار با رییس، خبرنگاران و کارکنان این مرکز اظهار داشت: در این استان 28 شهرك و ناحیه صنعتی از زهک در شمال تا پسابندر

 
در جنوب استان گسترده شده و با ایجاد زیرساخت ها توانسته ایم حداقل امکانات را براي سرمایه گذاران فراهم کنیم. 

وي گفت: در 6 ماهه دوم سال گذشته 46 واحد در شهرك هاي صنعتی سیستان و بلوچستان به بهره برداري رسید که اگر هم افزایی

 
فیمابین دستگاه هاي خدمات رسان صورت گیرد، مشکل زیرساخت ها بخوبی برطرف خواهد شد. 

رییس هیات مدیره شرکت شهرك هاي صنعتی سیستان و بلوچستان افزود: سرمایه گذاران تمایل دارند به این استان آمده و سرمایه
گذاري کنند که در این زمینه باید زیرساخت ها فراهم شود زیرا می توان از طریق بندر چابهار محصول را به بازار هدف رسانده و

 
بفروش برسانیم. 

وي بیان کرد: در سیستان و بلوچستان شرایط بگونه اي است که واگذاري اراضی در کوتاهترین زمان ممکن پس از اخذ جواز تاسیس

 
انجام و زمین در اختیار سرمایه گذار قرار داده می شود که این امر جزو دستاوردهاي انقلاب اسلامی است. 

راشکی ادامه داد: قبل از انقلاب تعداد شرکت هاي شهرك صنعتی بسیار اندك بود که در اواخر دهه 60 شهرك هاي جدید ایجاد و به
مرور با یکسري ارتقا و تغییر ماهیت ماموریت خود را در حوزه هاي نرم افزاري و تامین منابع جدید انجام داد و در این زمینه یکی از
منابع تسهیلات ارزان قیمت براي واحدهاي صنعتی است که توانستیم با تامین اعتبارات و عقد قرارداد با بانک هاي عامل از قبیل بانک

 
صنعت و معدن و صندوق کارآفرینی قریب به 100 میلیارد تومان اعتبار براي شهرك ها و نواحی صنعتی تامین کنیم. 

وي گفت: این تسهیلات به واحدهاي در حال ایجاد و یا با پیشرفت فیزیکی 40 و 60 درصد و همچنین واحدهایی که دغدغه سرمایه

 
در گردش دارند، ارائه می شود. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان افزود: قرارداد پنج میلیارد تومانی با تسهیلات هفت و 9 درصد با بانک صنعت و معدن

 
امضا شده که این اعتبارات در کشور جزو بهترین ها بوده است. 

وي اظهار داشت: در بانک صنعت و معدن قریب 70 میلیارد تومان ظرفیت سازي شده و پیشرفت بیش از 95 درصدي داشته که



 
خوشبختانه توانستیم منابع خوبی را جذب کنیم. 

رییس هیات مدیره شرکت شهرك هاي صنعتی سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: سقف تسهیلات صندوق کارآفرینی نیز 300

 
میلیون تومان با چهار درصد کارمزد است که با وجود افتتاح واحدهاي کوچک گره گشاي بسیاري از مشکلات است. 

وي با اشاره به اینکه در این استان علیرغم مشکلات و شرایط فعلی مزیت هاي خوبی وجود دارد، گفت: در گذشته محصول جامعه
هدف براي صادرات عملا از طریق کامیون وارد مرز می شد و مسافت حمل به دلیل پایین بودن حامل هاي انرژي مقرون به صرفه بود
اما هم اینک این امر مشکلاتی در پی دارد که توجیه اقتصادي پیدا کرده و باعث شده صنعتگر به سمت این استان آمده و به دلیل

 
پایین آمدن قیمت تمام شده، محصول فاینال تولید کند که اولین مزیت سیستان و بلوچستان در شرایط فعلی کشور است. 

راشکی خاطرنشان کرد: با توجه به ارتباط خوب فرهنگی و قومی با کشورهاي افغانستان و پاکستان، صادرات از طریق مرز به این

 
کشورها صورت می گیرد و در این زمینه ارتباط دو سویه خوبی برقرار شده است. 

وي به اشتغال بانوان در شهرك هاي صنعتی سیستان و بلوچستان نیز اشاره کرد و گفت: یک آسیب جدي در حوزه بانوان استان این
است که به دلیل شرایط فرهنگی، برخی از مالکان شرکت ها زن هستند اما تنها اسمی از آنان است و بعد از ورود به عرصه صنعت
یکی از بستگان فعالیت را آغاز می کند که باید با کار فرهنگی و ارائه نمونه هاي موفق در اقصی نقاط کشور اعتماد به نفس را در

 
بانوان سیستان و بلوچستان ایجاد و تقویت کنیم که در این زمینه رسانه ها نقش بسیار مهمی دارند. 

مدیر عامل شرکت شهرك هاي صنعتی سیستان و بلوچستان با اشاره به اینکه با تمام توان صنعتگران زن در استان را حمایت می

 
کنیم، افزود: اولین اقدام در این زمینه تشکیل دبیرخانه بود تا تعداد بانوان و مشکلات آنان دسته بندي شود. 

وي با تبریک روز خبرنگار و عید سعید غدیرخم از تلاش ها و ارتباطات خوب و موثر خبرنگاران خبرگزاري جمهوري اسلامی مرکز

 
زاهدان با شرکت شهرك هاي صنعتی استان تقدیر کرد. 

راشکی اظهار داشت: امروزه حوزه رسانه رسالت سختی بر دوش دارد و خبرنگاري 2 ویژگی بارز قدرت بیان و تحلیل می خواهد که

 
این 2 امر در انتشار اخبار بسیار تاثیرگذار است و خوشبختانه خبرنگاران ایرنا از این ویژگی ها بخوبی بهره مند هستند. 

رییس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتی سیستان و بلوچستان تصریح کرد: خبرنگاران نقش موثري در جذب سرمایه
گذار به این استان دارند و انتظار است با انعکاس ظرفیت ها و توانمندیهاي فراوان استان که به تعبیر رهبر معظم انقلاب گنج پنهان

است، زمینه جذب بیشتر سرمایه گذاران را فراهم کنند.



شناسایی و تعیین کاربرد معادن جدید کشور

منبع: بازار کارشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/05/20

محققان پژوهشگاه مواد و انرژي معادن جدید را شناسایی و جهت تعیین کاربرد آن، این مواد را مورد بررسی و آزمایش قرار
می دهند.

محققان پژوهشگاه مواد و انرژي معادن جدید را شناسایی و جهت تعیین کاربرد آن، این مواد را مورد بررسی و آزمایش قرار می

 
دهند. 

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از پژوهشگاه مواد و انرژي، دکترحسین نورانیان عضو هیئت علمی پژوهشکده
سرامیک پژوهشگاه مواد و انرژي با اعلام این خبر گفت: در پژوهشگاه مواد و انرژي پروژه هاي قراردادي متعددي در مورد شناسایی و
تعیین کاربرد مواد معدنی جدید انجام می گیرد که در این خصوص اخیراً یک نمونه از این مواد معدنی در حوالی تهران به نام معدن

 
واوند ارجمند فیروزکوه در مقیاس آزمایشگاهی مورد بررسی قرار گرفت. 

وي افزود: با توجه به نتایج آزمو ن هاي انجام شده، معدن واوند ارجمند فیروزکوه در صورت فرآوري مناسب می تواند پتانسیل کاربرد
به عنوان فیلر در صنایع پلیمري تیره رنگ، صنایع سیمان، محصولات پایه سیمانی و یا به همراه دیگر مواد معدنی در مصالح

 
ساختمانی سرامیکی را داشته باشد. 

به گفته مجري این طرح، با توجه به نزدیکی این معدن به تهران و حجم ذخیره زیاد آن، در صورت سرمایه گذاري و به کارگیري آن
در مقیاس نیمه صنعتی و سپس صنعتی می تواند علاوه بر کارآفرینی، ایجاد ارزش افزوده مناسبی داشته باشد.



حرفه آموزي و اشتغال زندانیان، اولویت اداره کل زندان ها

منبع: بازار کارشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیر کل زندان هاي استان تهران بر حرکت جهادي در فعالیت هاي فرهنگی اصلاحی تربیتی، حرفه آموزي و اشتغال تاکید
کرد و کارآفرینی، حرفه آموزي و اشتغال زندانیان را اولویت اصلی دانست.

مدیر کل زندان هاي استان تهران بر حرکت جهادي در فعالیت هاي فرهنگی اصلاحی تربیتی، حرفه آموزي و اشتغال تاکید کرد

 
و کارآفرینی، حرفه آموزي و اشتغال زندانیان را اولویت اصلی دانست. 

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، سید حشمت اله حیات الغیب با تقدیر از فعالیت هاي صورت گرفته در بخش هاي بهسازي و تجهیز
تمام اماکن زندان رجایی شهر گفت: ارتقاي سلامت محیط زندان ها سبب کاهش هرگونه آسیب رفتاري مددجویان می شود و این امر

 
در عرصه زندانبانی اسلامی یک امر بسیار مهم بوده و می تواند گامی موثر در پیشبرد اهداف عالی زندان ها باشد. 

وي در ادامه سخنان خود با استناد به تاکیدات رئیس سازمان زندان ها مبنی بر اصلاح و تربیت و بهینه سازي اوقات فراغت مددجویان
در قالب توسعه اشتغال و حرفه آموزي اظهار داشت: توانمندسازي زندانیان یکی از اصولی ترین برنامه ها هاي کلان سازمان زندان ها
در راستاي حفظ و تقویت کرامت انسانی آنان است و کارآفرینی، حرفه آموزي و اشتغال زندانیان اولویت اصلی اداره کل زندان هاي

 
استان تهران خواهد بود. 

سید حشمت اله حیات الغیب در ادامه مهمترین ابزار موفقیت در امر زندانبانی را شناسایی نقاط ضعف و قوت، بررسی ظرفیت هاي
موجود و گسترش آنها، اصلاح زیرساختها، احساس مسئولیت و مشارکت در همه امور و فعال کرد توانایی ها را از فرایند هاي مهم

 
پیشرفت مطرح کرد. 

این مقام ارشد زندان هاي استان تهران، با تأکید بر ضرورت حرفه آموزي زندانیان افزود: نداشتن مهارت و بیکاري، زمینه ارتکاب بزه را
فراهم می کند، بر این اساس ضمن رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی، روزانه بر تعداد کسانی که جذب کارگاه ها می شوند و کاري را

 
فرا می گیرند بیشتر می شود و هر گونه تلاش در این حوزه آمار بازگشت زندانی به چرخه جرم به شدت کاهش خواهد داد. 

وي همچنین گفت: اشتغال زایی مددجویان در زندان می تواند علاوه بر ایجاد امنیت روانی براي فرد و جامعه، در کاهش آمار بازگشت

 
مجدد به زندان نیز تأثیر داشته باشد و البته احساس مفید بودن نتیجه مثبتی را در جلوگیري از ارتکاب جرم به همراه دارد. 

شایان ذکر است، در این بازدید علی اسماعیلی معاون سلامت، اصلاح و تربیت اداره کل نیز حضور داشت، حیات الغیب خواستار به
کارگیري تمامی امکانات و ظرفیت هاي لازم جهت توسعه مقوله اشتغال و حرفه آموزي زندانیان این مرکز شد و فعالیت هاي قسمت
هاي مختلف را در حوزه هاي امنیتی، بهداشتی، عمرانی، بهداشت و درمان، فرهنگی و تربیتی، قضایی، عمرانی و به ویژه بهسازي و

 
تجهیز تمام اماکن مثبت ارزیابی کرد. 

زندان رجایی شهر و ندامتگاه قزلحصار با وجود قرار داشتن در استان البرز، جزو نقاط تابعه اداره کل زندان هاي استان تهران هستند.



رونق صادرات قطب صیادي شمال/آلمان و انگلیس مصرف کننده آبزیان ایران

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/05/20

روند روبه رشد صادرات آبزیان سال خوشی را براي آبزي پروري در استان مازندران رقم زده، تاکنون 4 هزار تن محصولات
شیلاتی صادر و بسیاري از گونه هاي نادر سفره مردمان دیگر کشورها را رنگین کرده است.

 روند روبه رشد صادرات آبزیان سال خوشی را براي آبزي
پروري در استان مازندران رقم زده، تاکنون 4 هزار تن محصولات شیلاتی صادر و بسیاري از گونه هاي نادر سفره مردمان دیگر

 
کشورها را رنگین کرده است. 

خبرگزاري مهر - گروه استان ها: مازندران با داشتن بیش از سه هزار و 400 مزرعه پرورش ماهی رتبه اول کشور در تولید آبزیان را
عهده دار است و سالانه بخشی از این تولیدات روانه آن سوي آب ها می شود. اکنون کشورهاي مختلف جهان نام مازندران را با

 
«خاویار»، برند دریاي خزر می شناسند و ماهی سفید، قره برون، قزل آلا و کیلکاي مازندران نیز شهره آفاق شده است. 

شیوع کرونا و محدودیت هاي ناشی از تحریم هاي ظالمانه نیز سبد صادراتی مازندران را از گونه هاي مختلف آبزیان خالی نکرده است

 
و در سال جاري به رغم همه موانع و محدودیت ها چهار هزار تن انواع گونه هاي نادر به آن سوي مرزها صادرشده است. 

اگرچه صادرات بیش از چهار هزار تنی آبزیان سال جاري در کارنامه مازندران ثبت شده است اما همچنان رد پاي دلالان را در این
حوزه می توان مشاهده کرد و هزینه هاي بالاي تولید، کم توجهی به برندسازي و بسته بندي و مسائل دیرینه گمرکی و قوانین دست

 
و پاگیر دغدغه فعالان اقتصادي براي صادرات محصولات شیلاتی در مازندران است. 

این مسائل در حالی است که فعالان اقتصادي مازندران تعیین قیمت پایه ریالی، ظرفیت سنجی براي صادرات ماهیان سردآبی و گرم

 
آبی، توجه به بسته بندي و بازاریابی و بازار سنجی را از نیازهاي مهم و اساسی فراروي صادرات محصولات شیلاتی عنوان می کنند. 



 
 

عبداالله مهاجر رئیس اتاق بازرگانی مازندران که متولی بخش خصوصی در فرایند صادرات به شمار می رود، در گفتگو با خبرنگار مهر
درباره ضرورت توجه به آبزي پروري براي صادرات می گوید: صنعت آبزي پروري هم درآمدزا و اشتغال زاست و هم ارزآوري بالایی

 
دارد و باید موانع فراروي صادرات آن با حضور متولیان امر در شوراي گفتگوي بخش خصوصی و دولتی برطرف شود. 

صنعت آبزي پروري هم درآمدزا و اشتغال زاست و هم ارزآوري بالایی دارد و باید موانع فراروي صادرات آن با حضور متولیان امر در

 
شوراي گفتگوي بخش خصوصی و دولتی برطرف شود 

وي راه اندازي آزمایشگاه همکار دامپزشکی را براي حل مسائل مربوط به صادرات آبزیان ازجمله دغدغه ها بیان می کند و ادامه می
دهد، یکی از مسائل فراروي صادرات آبزیان، بررسی ازنظر وجود فلزات سنگین است که با راه اندازي آزمایشگاه همکار می توان این

 
دغدغه را حل کرد. 

مهاجر که از ثبت صادرات آبزیان مازندران به نام دیگر استان ها گلایه دارد و آن را ناشی از ضعف در برخی زیرساخت ها می داند، می
گوید: امسال میزان صادرات آبزیان در استان رشد دو برابري نسبت به سال قبل داشت اما فقط درصد کمی از آن به نام مازندران و در

 
گمرکات استان ثبت شده است. 

رئیس اتاق بازرگانی مازندران رقم صادرات محصولات شیلاتی را سال گذشته هزار و 830 تن اعلام کرد و گفت: این رقم امسال

 
تاکنون به چهار هزار و 155 تن رسیده است درحالی که با محدودیت هاي کرونایی و تحریم هاي ظالمانه مواجه بودیم. 

 
لزوم برندسازي و بسته بندي محصولات شیلاتی 

وي همچنین مهم ترین نیاز استان در حوزه صادرات محصولات شیلاتی را شرکت هاي بزرگ تجاري و هلدینگ بیان می کند و می
گوید: براي توسعه صادرات آبزیان باید شرکت هاي بزرگ براي پاسخ دادن به تقاضاي بازارهاي هدف راه اندازي کنیم زیرا در حال

 
حاضر بسیاري از شرکت هاي آبزي پروري استان، اسمی هستند. 

مهاجر با تأکید بر اینکه شرکت هاي بزرگ و هلدینگ به صادرات آبزیان و محصولات شیلاتی در استان جهش می دهند، یادآور شد:
برندسازي و بسته بندي محصولات شیلاتی نیز از دیگر کارهایی است که باید توسط تولیدکنندگان و صادرکنندگان موردتوجه قرار

 
گیرد. 



وي با اشاره به تلاش هاي صورت گرفته براي بسته بندي محصولات شیلاتی گفت: در حال حاضر محصولات شیلاتی استان با نام یک

 
برند تجاري صادر می شود و این مسئله می تواند به بازاریابی و گسترش بازارهاي هدف کمک کند. 

درحالی که بخش خصوصی دغدغه صادرات آبزیان و کاهش زمان صدور مجوزهاي دامپزشکی را دارد، اما بخش دولتی و دامپزشکی

 
معتقد است مشکل راه اندازي آزمایشگاه همکاري براي بررسی آزمایشگاهی و سنجش فلزات سنگین در استان در حال رفع است. 

 
توسعه آزمایشگاه هاي همکار دامپزشکی 

سید حسین رضوانی مدیرکل دامپزشکی مازندران در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه در حال حاضر بخشی از زمان صادرات
محصولات شیلاتی به دلیل بررسی هاي آزمایشگاهی و فلزات سنگین تلف می شود، ادامه داد: با تفاهم نامه اي که با استاندارد منعقد

 
کردیم براي حل این مشکل برنامه ریزي شده است. 

وي تعداد آزمایشگاه هاي همکار دامپزشکی در استان را چهار واحد بیان کرد و افزود: باید از ظرفیت محصولات شیلاتی براي توسعه

 
ارزآوري در استان بهره گیري و موانع فرارو را رفع کنیم. 

به گفته رضوانی با توسعه آزمایشگاه هاي همکار دغدغه فراروي صادرکنندگان شیلاتی حل می شود و استعلام درباره سلامت نمونه ها

 
کمتر از یک هفته انجام می شود. 

مازندران ظرفیت هاي شیلاتی بالایی دارد و سالانه بیش از 110 هزار تن انواع محصولات آبزي در استان تولید می شود و به اعتقاد
مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادي استانداري مازندران، به رغم همه این ظرفیت ها، استفاده مناسبی از ظرفیت هاي شیلاتی

 
صورت نگرفته است. 

 
 

مهدي گلچوب مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادي استانداري مازندران در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه کشورهاي مختلف
ازجمله روسیه متقاضی محصولات آبزي استان هستند، تصریح کرد: باید از ظرفیت کشورهاي همسایه و هدف و اوراسیا در این بخش

 
بهره گیري کرد. 

 
از همه ظرفیت هاي قانونی براي حل مشکلات فراروي بهره خواهیم گرفت تا بازار صادراتی آبزیان را گسترش دهیم 



وي با اظهار اینکه استانداري براي حمایت از صادرکنندگان به ویژه در حوزه شیلات آمادگی دارد و پاي کار ایستاده است، افزود: از

 
همه ظرفیت هاي قانونی براي حل مشکلات فراروي بهره خواهیم گرفت تا بازار صادراتی آبزیان را گسترش دهیم. 

حسن اسحاقی سرپرست شیلات مازندران نیز در گفتگو با خبرنگار مهر، توسعه صادرات آبزیان را از برنامه هاي تدوین شده بیان می

 
کند و می گوید: براي توسعه صادرات این بخش باید مسائل و موانع گمرکی، دامپزشکی و مشکلات مسیر صادرات را برطرف کرد. 

وي خاویار پرورشی، گوشت ماهیان خاویاري، خوراك آبزیان، ماهی پرورشی تازه، کنسرو ماهی را ازجمله محصولات شیلاتی مطرح
کرد و ادامه داد: کشورهایی نظیر آلمان، انگلیس، امارت متحده عربی، افغانستان، آذربایجان و ترکمنستان ازجمله بازارهاي صادراتی به

 
شمار می روند. 

وي توسعه محصولات شیلاتی باکیفیت و صادرات محور را ازجمله برنامه ها بیان کرد و گفت: این استان قطب آبزي پروري کشور

 
محسوب می شود و باید از این ظرفیت براي جهش تولید در سال جاري بهره گیري کرد. 

سالانه بیش از 110 هزار تن محصولات شیلاتی در مازندران تولید می شود که تلاش براي توسعه صادرات این محصولات در ارزآوري
و رونق اقتصادي تأثیر بسزایی خواهد داشت.



تامین هزینه 5 هزار میلیاردي مترو نیازمند پیگیري است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/05/20

رئیس شوراي اسلامی شهر تهران با اشاره به هزینه 5 هزار میلیاردي هر قطار مترو خطاب به شهردار تهران و معاون علمی و
فناوري رئیس جمهور گفت: پیگیر تامین این هزینه ها از رئیس جمهور باشید.

رئیس شوراي اسلامی شهر تهران با اشاره به هزینه 5 هزار
میلیاردي هر قطار مترو خطاب به شهردار تهران و معاون
علمی و فناوري رئیس جمهور گفت: پیگیر تامین این

 
هزینه ها از رئیس جمهور باشید. 

به گزارش خبرنگار مهر، محسن هاشمی رئیس شوراي شهر
تهران در مراسم دستاوردهاي طراحی و ساخت داخل در
حوزه حمل و نقل ریلی که پیش از ظهر امروز در شرکت
واگن سازي تهران برگزار شد، با اظهار خوشحالی از اینکه
شاهد بالندگی پروژه مترو تهران به عنوان نماد خودکفایی

بوده است، گفت: مترو تهران متشکل از بخش هاي ساختمانی و تجهیزاتی است که گفته می شود 50 درصد هزینه هاي مربوط به

 
بخش ساختمانی شامل تونل، ایستگاه ها، هواکش و … است. 

وي در ادامه اظهار داشت: سال هاست این 50 درصد به صورت داخلی طراحی و ساخته می شود و در این بعد با مشکل خودکفایی

 
مواجه نبودیم. 

هاشمی، تجهیزات را 50 درصد دیگر هزینه هاي مترو تهران عنوان کرد و گفت: این بخش به دو قسمت تقسیم می شود که شامل
ثابت و متحرك است قطارها و دیزل هاي مترو جزو 25 درصد تجهیزات متحرك بوده و در تأمین تجهیزات ثابت از جمله برق رسانی،
تهویه و سیستم هاي سیگنالی، تلاش شده به صورت داخلی ساخته شود حتی سیستم بلیت و اطفاي حریق نیز به صورت مونتاژ

 
داخلی سازي شده است. 

وي افزود: مساله ما در تجهیزات متحرك مربوط به واگن سازي بوده که از ابتدا که اقدام به ساخت واگن داخلی کرده ایم با مشکل

 
تأمین مالی پروژه ها از طریق داخل مواجه بودیم. 

وي ادامه داد: این گونه پروژه ها به سمت فاینانس خارجی سوق داده می شدند و کشورهاي فاینانس سعی می کردند از این طریق

 
براي کشور خودشان اشتغال ایجاد کنند. 

رئیس شوراي شهر ادامه داد: هدف اصلی فاینانس خارجی فروش کالاي همان کشور است و در نتیجه این نوع تأمین اعتبار معمولاً در

 
بخش متحرك دچار رکود ساخت داخلی می شد. 



وي خطاب به معاون علمی فناوري ریاست جمهوري گفت: حالا که حرکت داخلی براي تولید ملی واگن شکل گرفته است و همه

 
دست اندرکاران از این موضوع حمایت می کنند با ساخت اولین قطار سعی کنیم این حرکت ادامه پیدا کند. 

هاشمی خاطرنشان کرد: تولید قطار داخلی هزینه بردار است پیش از این با یک میلیون دلار واردات انجام می شده است و همین

 
حدود براي ساخت واگن داخلی هزینه می شود. 

وي در ادامه توضیح داد: دولت باید سعی کند به سرعت براي ساخت داخلی قطار مترو تأمین اعتبار کند تا نمونه سازي تبدیل به

 
تولید انبوه شود. 

به گفته وي، معادل یک میلیون دلار براي هر قطار مبلغی تا 5 هزار میلیارد نیاز است و باید شهردار تهران و معاونت علمی و فناوري
براي تأمین این مبلغ در بودجه سال آینده پیگیري هاي لازم از رئیس جمهور را انجام دهند.



توقیف 6 شناور به خاطر صید ترال

منبع: برترین هاشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرکل شیلات خوزستان گفت: ماموران پایگاه حفاظت منابع آبزي شیلات 6 فروند شناور صیادي را که در حال صید به
روش ممنوعه "ترال " در مناطق دریایی "سریم" و "خورموسی" بودند توقیف کردند.

خبرگزاري ایرنا: مدیرکل شیلات خوزستان گفت: ماموران پایگاه حفاظت منابع آبزي شیلات 6 فروند شناور صیادي را که در

 
حال صید به روش ممنوعه "ترال " در مناطق دریایی "سریم" و "خورموسی" بودند توقیف کردند. 

فتح االله ابوعلی افزود: در جریان بازرسی از این شناورهایصیادي متخلف فاقد هویت که روزگذشته بدون دریافت مجوز صید از شیلات
مشغول ماهیگیري بودند، 705 کیلوگرم انواع ماهی به همراه چهار دستگاه ترال، 6 عدد لنگر و 6 طاقه تور گوشگیر کشف و ضبط شد.

وي افزود: پرونده هاي تخلفاتی صیادي این شناورها براي انجام مراحل قانونی ، ارسال به مرجع قضایی و کمیسیون رسیدگی به

 
تخلفات صیادي در دست انجام است. 

هفته گذشته نیز چهار فروند شناور صیادي متخلف که بدون مجوز در حال صید آبزیان دریایی در صیدگاههاي شمال غرب خلیج

 
فارس بودند توقیف شدند. 

ابوعلی بر برخورد با صید غیرمجاز با هدف اشتغال پایدار صیادان و صیانت از ذخایر و منابع آبزیان دریایی در خورهاي خوزستان و

 
صیدگاه هاي شمال غرب خلیج فارس تاکید کرد. 

 
در سال هاي اخیر برخورد با صیدغیرمجاز و بدون پروانه در خورها و صیدگاه هاي شمال غرب خلیج فارس تشدید شده است. 

برخی از گونه هاي آبزیان دریایی در خلیج فارس از جمله شوریده و حلواسفید به علت صید بی رویه و قاچاق آن به کشورهاي حوزه

 
خلیچ فارس در معرض انقراض قطعی قرار دارند. 

 
معیشت حدود 50هزار خانوار در خوزستان با طریق صید و صیادي گره خورده است. 

 
پارسال حدود 49هزار تن انواع آبزیان دریایی در صیدگاه هاي شمال غرب خلیج فارس توسط صیادان خوزستانی صید شد. 

استان خوزستان از نظر صید دریایی پس از استان هاي سیستان و بلوچستان ، هرمزگان و بوشهر در جایگاه چهارم کشوري قرار دارد.



آیت االله مکارم شیرازي: وحدت شیعه و سنی عاملی مهم در خنثی کردن نقشه

هاي دشمنان

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/05/20

یکی از مراجع تقلید وحدت شیعه و سنی و دیگر مذاهب را عامل مهمی در خنثی سازي نقشه هاي شوم دشمنان دانست و
گفت: با همدلی، وحدت و شناخت مقاصد شوم دشمنان و نیز ارتباط چهره به چهره بسیاري از مشکلات حل شدنی است.

سرویس سیاسی جوان آنلاین: آیت االله ناصر مکارم شیرازي از مراجع عظام تقلید در دیدار نماینده، ولی فقیه و استاندار سیستان
و بلوچستان توصیه هاي مهمی خطاب به مسؤولان ارشد سیستان و بلوچستان ارائه و با تاکید بر حساسیت و اهمیت فوق العاده

 
استان، بر لزوم توجه دقیق به اقتضائات برنامه ریزي در این عرصه توصیه کرد. 

وي اشتغال را یکی از مشکلات مهم استان سیستان و بلوچستان دانست و خطاب به مسؤولان این استان گفت: باید براي حل مشکلات

 
اقتصادي و معیشتی مردم این خطه تمام توان و ظرفیت ها را بکار گیرید. 

این مرجع تقلید با اشاره به جایگاه متفاوت و مهم استان سیستان و بلوچستان، نیاز به همدلی و همکاري بیشتر بین مسؤولان و

 
مقامات استان را متذکر شد. 

آیت االله مکارم شیرازي وحدت شیعه و سنی و دیگر مذاهب را عامل مهمی در خنثی سازي نقشه هاي شوم دشمنان دانست و یادآور

 
شد: با همدلی، وحدت و شناخت مقاصد شوم دشمنان و نیز ارتباط چهره به چهره بسیاري از مشکلات حل شدنی است. 

 
وي همچنین خواستار تقویت مدارس علمیه استان به منظور ارتقاي مباحث دینی و فرهنگی شد. 

در ابتداي این دیدار نماینده، ولی فقیه و استاندار سیستان و بلوچستان گزارش کاملی درباره آخرین وضعیت استان ارائه کردند.



گزارش| بررسی فاجعه زیست محیطی در ''بشل'' مازندران؛ وقتی لاشه

ماهیان در پساب غوطه ور می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/05/20

گروه استان ها- منطقه سوادکوه که در سال هاي اخیر شاهد توسعه ناموزون بوده، این روزها شاهد فاجعه زیست محیطی و
تلف شدن ماهیان غوطه ور در پساب واحدهاي صنعتی است؛ مسئولان می گویند واحد متخلف در گذشته نیز به محیط

زیست آسیب زده و مستلزم برخورد قضایی است.

گروه استان ها- منطقه سوادکوه که در سال هاي اخیر
شاهد توسعه ناموزون بوده، این روزها شاهد فاجعه زیست
محیطی و تلف شدن ماهیان غوطه ور در پساب واحدهاي
صنعتی است؛ مسئولان می گویند واحد متخلف در گذشته
نیز به محیط زیست آسیب زده و مستلزم برخورد قضایی

 
است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از سوادکوه، در یک اکوسیستم
طبیعی، حیات آبزیان تاثیر گرفته از تغییرات طبیعی
زیست محیطی است و به ندرت دچار ناهنجاري ها خواهد

شد اما هرگاه دخالت انسان بر محیط زیست وارد شد، شاهد ناهنجاري هایی بوده ایم که گاهی غیر قابل جبران بوده است. طبیعت
همواره متضرر از آلودگی هاي ناشی از فعالیت هاي انسانی است؛ فعالیت هایی که متاسفانه سود و منافع آنها بر حفظ زیست کره

 
اولویت دارد. 

گویا محیط زیست محکوم به تحمل رنج هایی است که انسان آگاهانه و نا آگاهانه برآن وارد می سازد. یکی از قابل دسترس ترین
قربانیان ناشی از این محکومیت، رودخانه ها هستند. رودخانه هایی که بسیاري از آنها فرتوت ناشی از پساب هایی هستند که صنایع به
خوردشان می دهند. رودخانه هاي زیباي مازندران چندان حال خوشی ندارند. بسیاري از آنها به جاي زلالی و طراوت و مملو بودن از
آبزیان، بار سنگین آلودگی هاي صنعتی را به دوش می کشند؛ اما گاهی این صدمات ناشی از صنایع، بر حیات آبزیان تاثیر منفی می

 
گذارد و جان حیات رودخانه را به شماره می اندازد. 

شاید یکی از مهم ترین دلایل این تاثیرات منفی، جاي گذاري نادرست صنایع در محیط زیست و بی توجهی صاحبان صنایع به حفظ
محیط اطراف است. همانند اتفاقی که چند روز گذشته براي رودخانه اي واقع در شهرك صنعتی "بشل" پیش آمد و کلیپ مربوط به
آن بازتاب گسترده اي در فضاي مجازي داشت؛ ماجرا از این قرار است که پساب هاي یکی از واحدهاي صنعتی این شهرك، وارد

 
رودخانه اي در جنگل آن منطقه شد و آبزیان بسیاري را به کام مرگ کشاند. 

آلاینده هایی که آن طور که گفته شده در اثر آسیب لوله انتقال پساب به سیستم تصفیه فاضلاب، وارد رودخانه شد و به دلیل اسیدي
بودن، سطح وسیعی از آب رودخانه را دچار آلودگی جدي کرده و منجر به تلف شدن هزاران قطعه ماهی شد. آلودگی که حیات گیاهی
و جانوري را نیز تحت تاثیر قرار داد؛ هرچند کشاورزي و دامداري منطقه نیز بی تاثیر از این آسیب نیستند. این درحالی ست که این



 
واحد صنعتی، چندسال اخیر نیز آسیب هاي زیست محیطی بوجود آورده بود. 

 
محیط زیست سوادکوه: واحد متخلف موقتاً تعطیل شود 

پس از وقوع این بحران زیست محیطی، اداره محیط زیست سوادکوه به سرعت به این موضوع ورود پیدا کرد و شکایت خود را نسبت
به تخلف این واحد صنعتی به مراجع قضایی تحویل داد . واحد صنعتی که سه سال گذشته نیز باعث آلودگی رودخانه در شهرك

 
صنعتی بشل شده بود. 

رئیس اداره محیط زیست سوادکوه خاطرنشان کرد: با توجه به نوع فعالیت این واحد صنعتی، پساب تولید شده کاملا شیمیایی است.
در سال 96 پساب این واحد صنعتی وارد رودخانه شد و مرگ و میر آبزیان به خصوص ماهیان را رقم زد. در همان سال باطرح شکایت

 
در مراجع قضایی، محکومیت برایشان حاصل شد. 

 
مدیرکل محیط زیست کرمان از دفتر استانی تسنیم بازدید کرد + تصاویر 

 
22 میلیارد تومان از محل مالیات ارزش افزوده استان کرمان به حساب محیط زیست واریز شد 

 
تهدید "ماهی تیلاپیا" براي زنجیره غذایی و محیط زیست / پرورش تیلاپیا در زنجان ممنوع شد 

ابراهیم فلاحی با بیان اینکه "بار دیگر از این واحد صنعتی تخلف محیط زیستی رخ داده است" تصریح کرد: بعد از سه سال بار دیگر
شاهد چنین اتفاقی از همان واحد صنعتی هستیم که البته این بار با وسعت و حجم بیشتري از آلاینده ها و آسیب زیست محیطی رخ
داده است. مطمئناً علاوه بر اینکه بر روي آبزیان اثر مخرب داشته، گیاهان و کسانی که در امر کشاورزي و دامپروري فعال هستند،

 
متضرر شده اند. شکایت خود را به مراجع قضایی تحویل داده ایم و مستندات ارائه شد و حدود 24 هزار قطعه ماهی تلف شدند. 

 
توضیحات واحد متخلف درباره فاجعه اخیر 

فلاحی، خسارت وارد شده از سوي واحد صنعتی بر محیط زیست را قابل پذیرش ندانست و بیان کرد: با توجه به اینکه سرعت آب کم
است، آن واحد صنعتی را مجاب کردیم تا از طریق پمپ، مقداري از پساب ها را به سمت سیستم فاضلاب خود بکشانند. اگرچه براي
این کار تلاش کرده اند اما در هرحال خسارت به محیط زیست وارد شد. اتفاق را بررسی کردیم، پاسخ شرکت به ما این بوده که در
حین کار با لودر، لوله اي که به سیستم تصفیه فاضلاب می رسد، پاره شد و همین امر منجر به بیرون ریختن پساب ها به درون

 
رودخانه شد. 

رئیس اداره محیط زیست سوادکوه با بیان اینکه "آلودگی از بین نرفته بلکه بخش زیادي از آن جمع آوري شده است" گفت: آلودگی
از بین نرفته است بلکه بخش زیادي از آن جمع آوري شد، بخشی همراه با آب به سمت رودخانه تلار سرازیر و در نهایت به دریا ختم

 
می شود و بخشی هم در بستر رودخانه رسوب گذاري شده است؛ بنابراین آلودگی از بین نرفته است. 

وي بیان کرد: پساب حاوي مواد شیمیایی، اسیدسولفوریک، فسفات، مواد جامد معلق و مخلوط مثل اکسیدآهن و موارد دیگر بود که
جز پسماندهاي ویژه صنعتی محسوب می شوند و در بستر رودخانه رسوب گذاري کرده و آسیب به محیط زیست وارد می آورند. آنقدر

 
غلظت آلاینده اسیدي بالا بوده که به سرعت 24 هزار ماهی تلف شد. 

 
واحد متخلف در گذشته نیز به محیط زیست لطمه زده است 



فلاحی با بیان اینکه "اگر کمی تغییر در دبی آب و حجم موادشیمیایی صورت می گرفت، شاهد خطر بزرگ تري بودیم" گفت: در
بستر هر رودخانه اي موجودات و گیاهانی وجود دارند که نیاز به اکسیژن و نور خورشید دارند ولی زمانی که لایه اي می بندد ماهیت
شیمیایی، اکسیژن آب را کاملا از بین می برد. اگر مقداري دبی آب کمتر و یا سرعتش کمتر بود و حجم مواد شیمیایی بیشتر بود

 
ممکن بود حتی در طی چند روز، لاشه هاي ماهی هاي تلف شده را تجزیه کند. درواقع تا این حد خطرناك است. 

این مسئول معتقد است: با توجه به اینکه این واحد صنعتی قبلا دچار تخلف شده بود، وقوع دوباره آن با میزان تخریبی بالاتر به نوعی
تکرار جرم محسوب می شود و تصریح کرد: در سال 96 براي این واحد محکومیت صادر شد و جرائم سنگین پرداخت کرد. اکنون
دوباره مرتکب تخلف زیست محیطی شده و تکرار جرم محسوب می شود. عمداً و سهواً این اتفاق افتاده باشد،در هر صورت به دلیل بی

 
مبالاتی و بی مدیریتی، مسئولین شرکت باید مجازات شوند. 

فلاحی با بیان اینکه "از نظر ما خطر از سوي این شرکت همچنان براي محیط زیست وجود دارد" گفت: طبق بررسی ها تصور می
کنم لوله کاملا حفاظ ندارد و مسدود نشده است و این امر باعث می شود هر لحظه با یک رانش، برخورد سنگ و یا تکان، دوباره پاره

 
شده و باردیگر پساب وارد رودخانه شود . به نوعی موجبات آلایندگی همچنان فراهم است. 

وي تصریح کرد: از مراجع قضایی خواستیم علاوه بر مجازات و گرفتن خسارت از واحد صنعتی متخلف، به طور موقت شرکت را تعطیل

 
کنند تا از حفاظ لوله اي که تعبیه شده اطمینان حاصل شود و درصورت پارگی باز آلاینده وارد رودخانه نشود. 

 
صنایع مضرّي که کمر همت به نابودي طبیعت بسته اند 

محیط زیست همواره دستخوش ناملایمات ناشی از فعالیت هاي انسانی می شود. شهرك هاي صنعتی اگرچه شرایط خوبی براي
اشتغال زایی و توسعه صنایع محسوب می شوند، اما انتخاب نادرست مکان فعالیت آنان، ضربه هایی به حیات زیستی وارد می سازد که
گاهاً جبران ناپذیر هستند. سال هاست که جنگل هاي غنی بشل سوادکوه ، سنگینی آلودگی صنایع را با خود دارند. صنایعی که بیشتر
آنان سازگار با محیط جنگلی نیستند. همچون این واحد صنعتی که پساب هاي اسیدي از آن حاصل می شود و در فاصله سه سال،
دوبار آسیب جدي به محیط زیست وارد ساخت. ورود جدي اداره محیط زیست قابل تحسین است اما سمت دیگر ماجرا صاحبان

 
صنایعی هستند که توجه چندانی به اخطارهاي زیست محیطی ندارند و هرچند وقت حیات طبیعی را مختل می کنند. 

این بار رودخانه با تمام حیاتش دچار بحران شد. رودخانه اي که آب پناه ماهیان بود، اکنون به غم مرگ آنان دچار شده است. ماهیانی
که بی صدا تلخ کام پساب ها شده و تلف شدند. جنگل در فراغ آبزیان، سکوت اختیار کرده و نظاره گر رودخانه اي است که حیات در
آن متوقف شد. شاید حفظ محیط زیست در لیست اولویت هاي صاحبان صنایع وجود ندارد که اینچنین بساط ستیز علیه طبیعت را
برپا کرده اند. اگر طبیعت بخواهد همواره بار سنگین منافع انسانی را به دوش بکشد و آسیب ببیند ، مسلماً در آینده تاوان این آسیب

 
ها را خود انسان باید پس بدهد. 

گزارش از معظمه نقی پور



خسارت 12هزار میلیارد تومانی به صنعت گردشگري
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روزهاي سیاه گردشگري در ایران از آذرماه شروع شد.

 
گفت وگو با رئیس کمیسیون گردشگري اتاق ایران  

 
مائده امینی ـ روزنامه نگار 

روزهاي سیاه گردشگري در ایران از آذرماه شروع شد. با گرانی بنزین، قطع شدن اینترنت، شلوغی خیابان ها و دلسردي همگانی کم
کم انگیزه سفر هاي داخلی و درآمد مشاغل وابسته به این صنعت تا حدي کم شد. هنوز شرایط به حالت طبیعی برنگشته بود که
ماجراي هواپیماي اوکراینی، ورود توریست ها به ایران را به صفر نزدیک کرد؛ ضربه اي که فقط به بدنه گردشگري وارد نشده بود و
ورود ارز به کشور را هم نشانه گرفته بود. جمشید حمزه زاده، رئیس جامعه هتلداران در آن زمان اعلام کرد که بیش از 80درصد
توریست هاي آمریکایی و اروپایی سفر خود تا فروردین ماه به ایران را لغو کرده اند. چشم امید همه فعالان این حوزه به تعطیلات
نوروز بود که کرونا هم به لیست مصیبت هاي گردشگري ایران اضافه شد و تیر خلاص را زد. کار به جایی رسید که شرکت هاي فعال
در حوزه گردشگري با همه اسم و رسمی که براي خود به هم زده بودند دست به تعدیل هاي گسترده زدند و شرکت هاي کوچک تر،
اعلام ورشکستگی کردند. علی بابا در همان روزهاي ابتدایی شیوع کرونا اعلام کرد که این شرکت به واسطه کاهش 80درصدي
درآمدهایش دست به تعدیل 182نفر از نیروهاي خود زده است. سوم اردیبهشت ماه، وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی ایران، خبر داد که 13هزار راهنماي گردشگري در ایران شغل خود را از دست داده اند. حالا علی اکبر عبدالملکی، رئیس
کمیسیون گردشگري اتاق بازرگانی ایران به همشهري می گوید: کرونا تا پایان خرداد بیش از 12هزار میلیارد تومان به صنعت
گردشگري کشور آسیب زده است و اگر شرایط کنونی ادامه پیدا کند حجم این خسارت تا پایان سال در حدود 20هزار میلیارد تومان

 
برآورد می شود. 



 
 

 
مشاغل رو به زوال 

«تا پایان خرداد ماه، 12هزار میلیارد تومان خسارت به صنعت گردشگري کشور وارد شده است.»؛ این آماري است که رئیس
کمیسیون گردشگري اتاق ایران در اختیار همشهري قرار داده است. عبدالملکی می گوید: صنعت گردشگري مشاغل متنوعی را شامل
می شود؛ از راننده هایی که در فرودگاه و راه آهن و... به امید مسافر می ایستند گرفته تا آژانس هاي مسافرتی بزرگ؛ از دستفروش
هایی که صنایع بومی و دستی شان را در ایام رونق به مسافران می فروختند گرفته تا مراکز تفریحی و آب گرم هاي کشور. او درباره
آمار مشاغل از دست رفته در این حوزه در ایران می گوید: برآورد دقیقی از مشاغل از بین رفته صنعت گردشگري وجود ندارد اما
براساس آمارهاي جهانی 95درصد مشاغل وابسته به صنعت گردشگري از بین رفته است. در ایران به نظر من رقم نهایی بیش از این
است و می توان گفت تقریبا همه مشاغل مربوط به این حوزه نابود شده اند. ما در اتاق ایران بر این باوریم که تعداد زیادي از مشاغل
در این حوزه کاملا از دست رفته است. او مثالی می زند و ادامه می دهد: یکی از آژانس هاي مسافرتی که تا همین چند هفته پیش
مقاومت کرده و دست به تعدیل نیرو نزده بود، در نهایت مجبور شد از 100نفر پرسنل خود فقط 12نفر را نگه دارد. این از بین رفتن
حدود 80شغل در یک آژانس است. شغل هاي این حوزه جایگزین ندارد. وقتی کسی سال ها براي مثال در حوزه خانه داري هتل
فعالیت کرده و امروز تعدیل شده، راهی براي کسب درآمد پیش خود نمی بیند؛ چرا که اساسا باید فیلد کاري خود را عوض کند. امروز
می بینیم که نیروهاي تعدیل شده در حوزه گردشگري، همه وارد بازار سرمایه شده اند. شاید امروز درآمد خوبی داشته باشند اما در
نهایت تا کی می توان به این وضع ادامه داد؟ کسب و کارهاي سنتی در حوزه گردشگري به واسطه شرایط ایجاد شده در این روزها،
مجبور شدند خود را به روزرسانی کنند. عبدالملکی می گوید: من فکر می کنم روزهاي خوبی بعد از بحران کرونا در انتظار صنعت

 
گردشگري ایران باشد. 

 
صنایع دستی و آژانس هاي مسافرتی در اغما 

مسافران، یکی از پر و پا قرص ترین مشتري هاي صنایع دستی شهرها هستند؛ محصولاتی که حالا دیگر بازاري براي فروش آنها نیست
و فعالان این حوزه میلیاردها تومان متضرر شده اند. هر استان هم ماجراي خودش را دارد. مثلا ویروس کرونا، 5 میلیارد تومان به
هنرمندان صنایع دستی کهگیلویه و بویراحمد خسارت وارد کرده است یا براساس اعلام معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی،

 
گردشگري و صنایع دستی کردستان فعالان رشته هاي مختلف این حوزه متحمل 8میلیارد و 500میلیون تومان خسارت شده اند. 

تکلیف آژانس هاي مسافرتی و دفاتر خدمات حوزه گردشگري هم که مشخص است. حرمت االله رفیعی، رئیس انجمن دفاتر مسافرت
هوایی و جهانگردي ایران گفته است: در ماه هاي اسفند98 و فروردین99 حدود یک هزار میلیارد تومان به آژانس هاي مسافرتی
خسارت وارد شده است و تسهیلات و بسته حمایتی اي که براي خروج گردشگري از بحران کرونا درنظر گرفته اند، بعدا بلاي جان این

 
صنعت می شود و آن را بدهکارتر می کند. 



 
رؤیاهاي بر بادرفته 

گردشگري، یکی از صنایع درآمدزاي کشورهاي مختلف است. تا پیش از شیوع کرونا، سفر و گردشگري تبدیل به یکی از بزرگ ترین
حوزه هاي کسب وکار در دنیا شده بود به طوري که براساس آمارWTTC، بخش سفر و گردشگري بعد از «اطلاعات و ارتباطات» و
«خدمات مالی»، سومین بخش اقتصادي در جهان به لحاظ رشد اقتصادي در سال2019 بود. سفر و گردشگري با صنایع وابسته به
گردشگري درمجموع حدود 10.3 درصد از تولید ناخالص داخلی و 10.4درصد از کل اشتغال دنیا را در سال2019 به خود اختصاص
داده و همچنین سهم مستقیم سفر و گردشگري از تولید ناخالص داخلی جهان 3.2درصد و سهم مستقیم اشتغال آن 3.8درصد از کل
اشتغال جهان بوده است. براساس گزارش رقابت پذیري سفر و گردشگري، رتبه ایران در شاخص رقابت پذیري سفر و گردشگري در
سال2019 با چهار پله صعود نسبت به سال2017 در جایگاه هشتادونهمین کشور در بین 140 کشور مورد بررسی جهان قرار گرفته
است. حالا اغراق نکرده ایم اگر بگوییم پیشرفت هاي خردي که با چنگ و دندان به دست آورده ایم در کمتر از یک سال از بین رفته

است.



یزد چگونه امین سرمایه گذاران شد
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آخرین پایش ها از امنیت سرمایه گذاري در استان هاي کشور، یزد را در جایگاه نخست قرار داده و به امن ترین منطقه براي
سرمایه گذاران بدل کرده است.

یزد در شاخص امنیت سرمایه گذاري زمستان 98 رتبه برتر را کسب و در بهار 99 علیرغم محدودیت هاي کرونایی، سرمایه

 
گذاران بسیاري را جذب کرد؛ گواه این ادعا کاهش نرخ بیکاري در بهار بود یزد 

 
فاطمه عباسی- خبرنگار 

آخرین پایش ها از امنیت سرمایه گذاري در استان هاي کشور،
یزد را در جایگاه نخست قرار داده و به امن ترین منطقه براي
سرمایه گذاران بدل کرده است. آماري که از سوي مرکز پژوهش
هاي مجلس اعلام شده و یزد را صدرنشین «شاخص ملی امنیت

 
سرمایه گذاري» معرفی کرده است. 

چهارمین استان وسیع کشور به دلیل خشکسالی و کمبود آب در بخش هاي زیادي از صنایع وابسته به این حوزه با چالش هاي زیادي
مواجه است ، اما به دلیل قرار گرفتن در مرکزیت جغرافیایی کشور و برخورداري از زیرساخت هاي مناسب توسعه صنعتی و عمرانی
همواره مورد توجه و رضایت سرمایه گذاران بوده است. از سوي دیگر، نتایج نهمین سنجش شاخص ملی امنیت سرمایه گذاري هم

 
نشان می دهد که عملکرد مسئولان استانی در ایجاد فرصت هاي سرمایه گذاري، بستري امن را براي سرمایه گذاران گسترانده است. 

این رتبه براي یزدي ها هم حائز اهمیت است ؛ زیرا استان هاي بزرگی همچون تهران، آذربایجان غربی و حتی البرز با وجود
برخورداري از موقعیت هاي صنعتی و تجاري ، عملا در راضی نگه داشتن فعالان اقتصادي خود ناکام مانده اند و در فهرست اعلام شده

 
تهران و آذربایجان شرقی نسبت به سایر استان ها در نامناسب ترین وضعیت از نظر شاخص امنیت سرمایه گذاري قرار گرفته اند. 

خراسان جنوبی و همدان هم توانسته اند رتبه هاي دوم و سوم این شاخص را به خود اختصاص دهند. درباره دلیل انتخاب یزد به
عنوان امن ترین استان براي سرمایه گذاري، اقدامات انجام شده در این زمینه و تدابیر آتی براي حفظ این جایگاه با برخی مسئولان

 
استانی گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید: 

 
7 نماگر امنیت سرمایه گذاري در یزد 

مدیرکل امور اقتصادي و دارایی یزد درباره صدرنشینی این استان در جدول شاخص امنیت سرمایه گذاري توضیح می دهد که این
شاخص از 7 نماگر شامل ثبات و پیش بینی پذیري مقررات و رویه هاي اجرایی، شفافیت و سلامت اداري، فرهنگ وفاي به عهد و
صداقت و درستی، تعریف و تضمین حقوق مالکیت، عملکرد دولت، ثبات اقتصاد کلان و مصونیت جان و مال شهروندان از تعرض
تشکیل شده که هر نماگر شامل تعدادي مولفه پیمایشی و آماري است. علی نمازي به همشهري می گوید: مجموعا 21 مولفه
پیمایشی و 17 مولفه آماري، شاخص امنیت سرمایه گذاري را در استان تشکیل می دهد و مولفه هاي آماري از مراجع رسمی و مولفه

 
هاي پیمایشی هر فصل، با اصولی مدون و علمی توسط فعالان اقتصادي ارزیابی می شود. 

وي با بیان اینکه استان یزد در 6 نماگر رتبه اول را کسب کرده است، معتقد است امنیت سرمایه گذاري در شرایطی به طور کامل
برقرار می شود که در آن متغیرهاي کلان اقتصادي با ثبات یا قابل پیش بینی باشد، حاکمیت قانون برقرار بوده و اعمال شود، قوانین و



مقررات، تصمیم هاي مسئولان و رویه هاي اجرایی باثبات باشند و به طور سهل و مؤثري اجرا شوند و در صورت ضرورت، تغییر در

 
هریک از آنها، تغییرات از قبل به اطلاع ذینفعان برسد. 

مدیرکل امور اقتصادي و دارایی یزد اضافه می کند: اطلاعات موثر بر فعالیت هاي اقتصادي باید به طور شفاف و برابر در دسترس همه
شهروندان باشد. نهادهاي قضایی و انتظامی باید چنان مجهز و سالم و کارآمد باشند که هرگونه نقض حقوق مالکیت شهروندان، یا
استفاده بدون اجازه از دارایی فیزیکی یا معنوي دیگران، براي هیچکس اعم از شخص حقیقی و حقوقی از جمله مسئولان کشور،
مقرون به صرفه نباشد. شهروندان مالباخته نیز باید بتوانند با مراجعه به نهادهاي ذیصلاح، در کمترین زمان مال از دست رفته خود را
به همراه خسارت مربوطه دریافت کنند. و در آخر اینکه فرهنگ وفاي به عهد و صداقت در مراکز اقتصادي رایج باشد که خوشبختانه

 
همه این موارد در استان یزد به بهترین شکل اجرا شده است. 

نایب رئیس مرکز خدمات سرمایه گذاري یزد به این نکته اشاره می کند که شاخصه هاي امنیت سرمایه گذاري به طور خلاصه معین
می کند که در صورت سرمایه گذاري فرد در یک بخش، این سرمایه گذاري تا چه حد از تعرض مصون است. این تعرض می تواند در
زمینه هاي سرقت، جرح، کارکرد ناکارآمد دستگاه هاي اجرایی یا به طور مثال پاس نشدن چک توسط شرکاي تجاري باشد. وي با
بیان اینکه آماده حمایت از سرمایه گذاران هستیم، ادامه می دهد: امنیت براي سرمایه گذاري در استان یزد برقرار است و اقدامات و
فعالیت هایی براي جذب سرمایه گذاران از جمله واگذاري زمین، تسهیلات و مشوق هاي سرمایه گذاري در بخش هاي بیمه اي،
بانکی، گمرکی، مالیاتی و... انجام شده و این فعالیت ها ادامه خواهد داشت تا فعالان اقتصادي و سرمایه گذاران بیشتري راهی این

 
استان شوند. 

 
سرعت بالاي صدور مجوزها براي سرمایه گذاران 

وجود زیرساخت ها و امکانات زیربنایی مورد نیاز فعالیت هاي اقتصادي در استان یزد از مهم ترین پارامترهاي مؤثر در تصمیم گیري
سرمایه گذاران است. به گفته معاون عمرانی استاندار یزد، وجود بیش از 2 هزار هکتار بافت تاریخی، 6 هزار و 500 جاذبه تاریخی،
بیش از یک صد هتل و اقامتگاه مدرن و سنتی، 38 جاذبه توریستی طبیعی ثبت شده،330 روز آفتابی در سال، دارا بودن بیش از 5
میلیارد تن ذخایر معدنی شناسایی شده و بیش از 3 هزار و 200 واحد صنعتی با تولید بیش از 800 نوع کالا در کنار ثبت جهانی شهر
یزد، فضاي کسب وکار مساعد و امنیت سرمایه گذاري بالا، یزد را به سرزمین فرصت هاي سرمایه گذاري تبدیل کرده است. محسن
صادقیان درباره اقدامات انجام شده براي ارتقاي امنیت سرمایه گذاري در این استان به همشهري می گوید: ما براي رونق تولید
نیازمند حضور سرمایه گذاران هستیم و یکی از راه هاي ارتقاي امنیت براي سرمایه گذاران سرعت بخشیدن به صدور مجوزهاست. از
سال گذشته، سامانه اي در استان راه اندازي شد تا سرمایه گذاران بتوانند به وسیله این سامانه براي اراضی دولتی از مراکز مربوطه
استعلام بگیرند و کمتر از یک ماه پاسخ دریافت کنند. وي توضیح می دهد: در همه استان ها اراضی دولتی براي سرمایه گذاري در
اختیار فعالان اقتصادي قرار می گیرد که البته واگذاري این زمین ها و صدور مجوزها پروسه اي طولانی مدت دارد. الکترونیکی کردن

 
صدور مجوزها در یزد باعث شده سرمایه گذاران بیشتري براي دریافت زمین و سرمایه گذاري در این استان اقدام کنند. 

 
صدور «مجوزهاي بی نام» سرمایه گذاري 

معاون اقتصادي استاندار یزد نیز با بیان اینکه اعتماد عمومی به سرمایه گذاران در استان وجود دارد و تامین هاي مالی توسط بانک ها
و دیگر مراکز به راحتی صورت می گیرد، یکی دیگر از اقدامات انجام شده براي جذب بیشتر سرمایه گذاران را صدور «مجوزهاي بی
نام» عنوان می کند و در این باره به همشهري توضیح می دهد: مجوزهاي بی نام با در نظر گرفتن علاقه مندي سرمایه گذاران در
حوزه هاي کشاورزي، فناوري و ارتباطات، صنعت، معدن و تجارت و خدمات آماده می شود تا سرمایه گذاران بدون اتلاف وقت، با

 
انتخاب یکی از این مجوزها به سرعت کار خود را در استان شروع کنند. 

سیدمسعود عظیمی با بیان اینکه اکنون 22 مجوز بی نام در استان صادر شده و 50 مجوز دیگر در نوبت صدور قرار دارد می گوید: این
مجوزهاي سرمایه گذاري باید با شرایط اقلیمی و ظرفیت هاي استان سازگار باشد و به عنوان مثال باید کم آبخواه بوده و بتواند تعادل
و توازن منطقه را ایجاد کند. همچنین این پروژه ها باید محرومیت زدا و با محیط زیست استان سازگار باشد تا بتواند چرخه هاي



 
تولید را در یزد تکمیل کند که تمامی این شاخص ها براي صدور مجوزهاي بی نام رعایت شده است. 

 
تدابیر ویژه براي حفظ رتبه یزد 

همراه با اقدامات انجام شده براي جذب بیشتر سرمایه گذاران در یزد، استاندار از تدابیر ویژه براي حفظ رتبه یزد در شاخص امنیت
سرمایه گذاري در فصول آینده خبر می دهد و به همشهري می گوید: اگرچه یزد در شاخص امنیت سرمایه گذاري زمستان 98 رتبه
برتر را کسب کرده، اما در بهار امسال نیز علیرغم محدودیت هاي ایجادشده به واسطه بروز بیماري کرونا، توانسته سرمایه گذاران
بسیاري را جذب کند و گواه این ادعا کاهش نرخ بیکاري در بهار بود که بالاترین کاهش نرخ در کشور بوده است. محمدعلی طالبی با
بیان اینکه جریان ایجاد اشتغال و سرمایه گذاري در استان یزد مستمر بوده و روز به روز نیز تقویت می شود، می افزاید: ما براي حفظ
جایگاه یزد، ستاد تسهیل سرمایه گذاري را فعال کردیم و هفته اي چند جلسه براي رفع موانع سرمایه گذاري در استان برگزار می
کنیم. همچنین همه دستگاه هاي دولتی ملزم هستند که حداکثر تسهیلات لازم را براي صدور مجوزها و تامین زیرساخت هاي مورد
نیاز سرمایه گذاران فراهم کنند. به گفته استاندار ایجاد پهنه هاي جدید براي استقرار صنایع، رفع محدودیت هاي برخی مناطق استان
براي سرمایه گذاري و تامین برخی زیرساخت ها مانند برق، آب و گاز براي این مناطق از جمله کارهایی است که براي جذب سرمایه

 
گذاران داخلی و خارجی در حال انجام است و می تواند یزد را در آینده سرآمد دیگر استان ها در زمینه سرمایه گذاري کند. 

تحلیل شاخص امنیت سرمایه گذاري براي استان هاي مختلف و تفاوت هاي آنها و چگونگی رتبه بندي بر پایه یافته هاي این تحقیق
می تواند به سیاستگذاران و مسئولان استانی کمک کند تا بتوانند با اجراي اصلاحات لازم در مولفه هاي امنیت سرمایه گذاري، رتبه

 
استان خود را در فصول آینده بهبود بخشند. 

استاندار: ما براي حفظ جایگاه یزد، ستاد تسهیل سرمایه گذاري را فعال کردیم و همه دستگاه هاي دولتی ملزم هستند که حداکثر

 
تسهیلات لازم را براي صدور مجوزها و تامین زیرساخت هاي مورد نیاز سرمایه گذاران فراهم کنند 

مدیرکل امور اقتصادي و دارایی یزد: اقدامات و فعالیت هایی براي جذب سرمایه گذاران از جمله واگذاري زمین، تسهیلات و مشوق
هاي سرمایه گذاري در بخش هاي بیمه اي، بانکی، گمرکی، مالیاتی و... انجام شده و این فعالیت ها ادامه خواهد داشت



اصفهان| بانوي کارآفرینی که از سنگ هاي مسیر راهش پلی براي تعامل و

ترقی ساخت

منبع: تسنیمشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/05/20

گروه استان ها- بانوي کارآفرین اصفهانی اثبات کرد؛ مدیریت برچسبی مردانه نیست و با انتخاب حرفه قلمزنی تا پایان مسیر
به پاهاي خود تیکه زد و دو سال پیاپی کارآفرین برتر استان شد.

گروه استان ها- بانوي کارآفرین اصفهانی اثبات کرد؛
مدیریت برچسبی مردانه نیست و با انتخاب حرفه قلمزنی تا
پایان مسیر به پاهاي خود تیکه زد و دو سال پیاپی

 
کارآفرین برتر استان شد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اصفهان، فرسنگ ها دورتر
از مرکزیت شهر اما جدایی ناپذیر از هویت فرهنگی و هنر
اصفهان، کارگاه کوچکی، مرکز هنرنمایی دستان زنانی
توانمند شده که صداي تق تق چکش طرب همیشگی و
همراه آن است. چشم بگردانی تابلوهایی آمیزه از رنگ نقره

 
اي و مسی با طرح هایی از گل و بوته و پرندگان به دیوارها میخکوب شده. 

اینجا زنان میدان دار هنر تولید صنایع دستی و کارآفرینی هستند. مدیر این کارگاه، با قامتی زنانه و در لفافه اي از حجاب برتر اثبات
کرده که مدیریت برچسبی مردانه نیست و همانطور که از پسِ زندگی خود و فرزندانش برآمده، توانسته مدیریت یک کارگاه قلم زنی را

 
با بانوانی فعال در شهرستان کوهپایه به عهده بگیرد و طی سال هاي 94 و 95 کارآفرین برتر استان اصفهان شود. 

فرشته دُري با عینک خوشبینی که به چشم دارد همه این سختی هایی که پشت سرگذاشته است را به چشم تجربه دیده و اکنون
فرصت ها را محدود و عمر را کوتاه می داند که از این شاخه به آن شاخه شود و وقتی این حرفه را برگزید تا آخر راه به پاهاي خودش

 
تکیه زد. 

اما قانع نبود که با شاگردي کردن گذران زندگی کند. تصمیم گرفت براي هم قطارهاي خودش کارگاهی مخصوص بانوان علاقه مند به
حرفه قلم زنی راه بیاندازد و در این مسیر چند نفري را همراه خود کند. ظرافت طراحی نقوش بر فلزي سخت، به وسیله زنان قلم به
دست بهتر قلم می خورد اما سختی و سنگینی مراحل آن از قیرریزي تا چکش به دست بودن و حرارت دادن قیرها قدرت مردانه را

 
طلب می کند. 

 
دستانی که با هنر بیگانه نبود 

دُري اکنون کارآفرینی است که سال ها تجربه کسب کرده و براي زندگی خود و دو فرزندش تلخی مسیر سنگلاخی تولید و کارآفرینی

 
را به جان خریده است. 



او بعد از 8 ماه شاگردي اکنون با 8 نفر هنرمند در کوهپایه کارگاهی را راه انداخته و هر روز و هرسال با یادگیري جنبه هاي مختلف
این هنر، تجربه تجریه خود را با دیگر زنان توانمند تقسیم می کند. تحصیل کرده رشته روانشناسی است و 11 سال است که قلم زنی

 
می کند. البته دستانش با هنر بیگانه نبوده و از بچگی قالی بافی کرده است. 

این بانوي کارآفرین از زمان ورود به این حرفه می گوید:«به دنبال کار جدیدي در کنار قالیبافی بودم تا اینکه کمیته امداد کلاس هاي
قلم زنی را به من معرفی کرد و از آن خوشم آمد. در کنار درسی که می خواندم کار هم می کردم و در تابستان هر سال سبک  هاي

 
جدیدي از قلمزنی را به آموخته هایم اضافه می کردم. 

 
قلم سخت اما شیرین تجربه 

او براي ارتقاء کار خود و به روز بودن، دست از هیچ کاري بر نمی داشت و معتقد بود قبل از ورود به حرفه با چشم باز آن را انتخاب
کنید و بعد از آن چشم ها را ببندید و همان را ارتقاء دهید. «یک سال بعد از کارآموزي در سال 91 پروانه کسب گرفتم و سپس
مدرك مربی گري و مدرس فنی و حرفه اي شدم. حدود 200 نفر آموزش دادم. سبک بشقاب زنی خورشیدي، سیاه و قلم و ... را

 
تاکنون یاد گرفته ام و البته به قالیبافی به چشم قلک نگاه می کنم و در کنار اینها انجام می دهم.» 

 
ستاري: جهت گیري دانشگاه ها باید به سمت کارآفرینی و توسعه باشد 

 
گزارش|کارآفرینی با سرمایه اندك / روایت تسنیم از بانویی که براي 15 بیکار شغل ایجاد کرد 

 
استخراج خاویار از دل کویر روستاي دورافتاده سبزوار/«کهنه آب» مهد کارآفرینی شد 

دري با اینکه در کوهپایه زندگی می کند اما براي فروش و عرضه هنر خود از طریق نمایشگاه ها با شهرهاي مختلفی تعامل دارد و از
این طریق با سلایق مردم استان هاي مختلف آشنا شده است.«قلم زنی سخت است و هرکسی بار مراحل آن را نمی تواند تحمل کند و
در واقع کار مردانه است.» او با اعتقاد به این جمله تناقض چرایی ورود به این کار را اینگونه توضیح داد: در ابتدا به دلیل علاقه اي بود
که داشتم، اما در آن زمان دیگر فرصت برگشت را نداشتم که دوباره یک کار جدیدي را شروع کنم. شاخه به شاخه شدن فرصت ها و

 
تجربه هایی که به دست آورده بودم را هدر می داد. 

 
سنگ هاي مسیر کارآفرینی 

او براي ابقا در این حرفه و رقابت در این بازار حتی به استادان خود پیشنهاد می دهد که زمانی که می بینیم دست بالاي دست زیاده،

 
طرح ها و کیفیت را بالا باید ببریم، حتی با وجودي که برایمان صرف نمی کند اما با همان دستمزد مشتري ماندگار می شود. 

دري از مشکلات همچنان پابرجاي تولید و کارآفرینی و کم کاري مسئولان می گوید: بزرگترین مشکل ما بیمه و فقدان امنیت شغلی
است که این موارد فقط سنگ اندازي مسیر کارآفرینی است. قبل از قضیه کرونا، ما مشکل نوسان قیمت را داشتیم و همیشه نگران
این بودیم که قیمت ورق مس چطور پیش می رود، چون کار ما با مس هست و نگران قیمت ها می شدیم که آیا این کاري که می

 
خواهیم بفروشیم، می توانیم به همان نرخ بخریم که دستمزدمان پایین تر نیاید؟ 

اما در پایان همیشه سعی کردم از این سنگ هاي مسیر کارآفرینی پلی از جنس تعامل با سایر استان ها و ترقی و تجربه بیشتر بسازم
و همچنان به قدرت پاهاي خودم تکیه بزنم.



دومین نشست مسئولان روابط عمومی زندان هاي استان تهران در ندامتگاه

ورامین برگزار شد

منبع: شبکه روابط عمومیشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیر ندامتگاه ورامین خطاب به مسئولان روابط عمومی زندان هاي استان تهران گفت: روابط عمومی مانند آینه اي است که
تمام نقاط ضعف و قوت یک مجموعه را به صورت کامل نمایان می سازد و هر چه این آینه شفاف باشد عملکرد یک سازمان یا

مجموعه بهتر دیده می شود.

شبکه اطلاع رسانی روابط عمومی ایران (شارا)-|| مدیر ندامتگاه ورامین خطاب به مسئولان روابط عمومی زندان هاي استان
تهران گفت: روابط عمومی مانند آینه اي است که تمام نقاط ضعف و قوت یک مجموعه را به صورت کامل نمایان می سازد و هر چه

 
این آینه شفاف باشد عملکرد یک سازمان یا مجموعه بهتر دیده می شود. 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، مدیر ندامتگاه ورامین خطاب به مسئولان روابط عمومی زندان هاي استان تهران گفت:
روابط عمومی مانند آینه اي است که تمام نقاط ضعف و قوت یک مجموعه را به صورت کامل نمایان می سازد و هر چه این آینه

 
شفاف باشد عملکرد یک سازمان یا مجموعه بهتر دیده می شود. 

در دومین نشست مسئولان روابط عمومی هاي زندان هاي استان تهران طی سال جاري، مدیر ندامتگاه ورامین ضمن تبریک به
مناسبت عید بزرگ غدیرخم و مصادف شدن آن با روز خبرنگار اظهار داشت: وظیفه شما در مراکز مختلف تابعه بسیار خطیر می باشد

 
و با انعکاس فعالیت هاي صورت گرفته، می توانید زحمات کارکنان را به جامعه معرفی کنید. 

در این نشست که افروز مسئول روابط عمومی زندان هاي استان تهران و مسئولان روابط عمومی ندامتگاه هاي تهران بزرگ، قزلحصار،
دماوند، ورامین، بازداشتگاه اوین، زندان رجایی شهر، کانون اصلاح و تربیت، اردوگاه فشافویه، ستاد دیه و انجمن حمایت از خانواده
زندانیان نیز حضور داشتند، صیدمراد نصیریان با اشاره به جایگاه ارتباطات و اطلاع رسانی در یک سازمان گفت: توجه ویژه به روابط
عمومی، به عنوان نهادي که می تواند به صورت نظام مند، برنامه ریزي شده و سنجیده در جهت ایجاد، حفظ و گسترش تعامل و

 
تفاهم مدیران با کارکنان اقدام کند، بسیار حائز اهمیت است. 

نصیریان ادامه داد: روابط عمومی فرصتی مناسب را در اختیار مدیریت یک سازمان قرار می دهد که تصویر شفاف تري از آنچه در
محیط سازمان و همچنین جامعه در جریان است یافته و براي پیشرفت هرچه بیشتر از آن ها استفاده کند از این رو باید گفت یک

 
روابط عمومی خوب می تواند نقش مناسبی را در پیوند مدیران و کارکنان داشته باشد. 

او روابط عمومی را مانند آینه انعکاس خدمات دانست و افزود: این واحد مهم تمام نقاط ضعف و قوت یک مجموعه را به صورت کامل

 
نمایان می سازد و هر چه این آینه شفاف باشد عملکرد یک سازمان یا مجموعه بهتر دیده می شود. 

مدیر ندامتگاه ورامین در بخش دیگري از سخنانش گفت: مسئولان روابط عمومی با ارتباط مستقیم با خبرنگاران حوزه هاي مختلف
می توانند زمینه تهیه گزارش روشن و شفاف را در زمینه هاي قضایی، رفاهی، فرهنگی تربیتی، آموزشی، عمرانی و اشتغال فراهم

 
نمایند. 



وي ضمن تبریک به خبرنگاران بخصوص در حوزه هاي قضایی و زندان، اظهار امیدواري کرد گزارش هاي کامل اقدامات بخش هاي
رفاهی، بهداشتی و درمانی، فرهنگی و تربیتی و همچنین آموزش و اشتغال به صورت مستمر با هدف تنویر افکار عمومی و حضور
دستگاه هاي مسئول هر کدام از این بخش ها در جامعه و ایجاد زمینه هاي مناسب جهت عدم ارتکاب مجدد جرم و بازگشت به زندان

 
منتشر گردد. 

همچنین در پایان نشست، به مناسبت عید غدیر و نیز روز خبرنگار، مدیر ندامتگاه ورامین با اهداي هدیه از زحمات مسئولان روابط
عمومی زندان هاي استان تهران که در طول سال، وظیفه انعکاس اخبار به خبرگزاري ها و حضور خبرنگاران را فراهم می کنند، تقدیر

 
نمود. 

بنا به این خبر، نشست سوم سال جاري با هدف ارتقاي کیفیت امر اطلاع رسانی، تکریم ارباب رجوع و بررسی عملکرد و فعالیت ها
صورت می گیرد، طی شهریور ماه در اردوگاه فشافویه برگزار خ



رییس صمت بوشهر: پروانه معدن ''سنگ مرمریت'' دشتی قانونی صادر شده

است

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/05/20

خلیج فارس: رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر با اشاره به اعتراض در فعالیت واحد معدنی سنگ مرمریت
استان گفت: اکتشاف معدن سنگ مرمریت دشتی براي برش سنگ بدون انفجار معدنی و صدور پروانه بهره برداري بر اساس قانون و

 
مقررات است. 

به گزارش خلیج فارس؛ سید حسین حسینی در گفت وگو با تسنیم با اشاره به فعالیت هاي معدنی اظهار داشت: از سال 1392 تاکنون
مجموعا 66 فقره پروانه بهره برداري معدنی با سرمایه گذاري 143 میلیارد ریال و اشتغال 253 نفر براي استخراج انواع مواد معدنی

 
نظیرسنگ گچ، سنگ لاشه، سنگ آهک، مخلوط کوهی و مارن در استان بوشهر صادر شده است. 

وي، با بیان اینکه در سال گذشته 9 پروانه بهره برداري و اکتشاف مواد معدنی در استان بوشهر صادر شده است افزود: سال گذشته در

 
راستاي توسعه فعالیت معدنی 66 میلیارد ریال از سوي بخش خصوصی سرمایه گذاري و زمینه اشتغال 55 نفر فراهم شده است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر، با اشاره به واگذاري معدن سنگ مرمریت به بخش خصوصی خاطر نشان کرد:
سال 1380 معدن مرمریت شهرستان دشتی به بخش خصوصی واگذار شد که به سبب عدم بهره برداري سلب صلاحیت و بر اساس

 
قانون و برگزاري مزایده سال 1397 مجددا این معدن به سرمایه گذار دیگر واگذار شد. 

حسینی با بیان اینکه در واگذاري معدن سنگ مرمریت شیرینه دشتی و صدور پروانه تمام استعلامات لازم انجام شد گفت: 2 ماه پس

 
از آن اعتراضی از سوي فعالان زیست محیطی و اداره کل حفاظت محیط زیست استان بوشهر انجام شد. 

وي با بیان اینکه اداره کل حفاظت محیط زیست استان بوشهر، خواستار گسترش محدوده کوههاي خاییز تنگستان به عنوان منطقه
شکار ممنوع شد گفت: این محدوده که به منطقه شیرینه دشتی متصل است تنها با گسترش 35.5 کیلومتر مربع به این وسعت

 
موافقت شد و این در حالی است اداره کل حفاظت محیط زیست خواستار افزایش 220 کیلومتر مربع شده بود. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر، با بیان اینکه محدودیت اعلام شده باید اصلاح شود افزود: حتی اگر محدوده
ذخائر معدن سنگ مرمریت شیرینه دشتی جزء محدوده حفاظتی محسوب شود طبق قانون می توان از این معدن بهره برداري کرد و

 
این در حالی است که تمام استعلامات انجام شده است و هیچ مشکلی در فعالیت این معدن وجود ندارد. 

حسینی با بیان اینکه فعالیت معدن سنگ مرمریت شیرینه دشتی از سوي دستگاه قضا در حال پیگیري است تصریح کرد: بر اساس
مستندات هیچ کوتاهی و سهل انگاري در حوزه صدور مجوز معدن سنگ مرمریت شیرینه دشتی نشده است و صدور پروانه بهره

 
برداري بر اساس قانون و مقررات است. 

وي، با بیان اینکه در بهره برداري از معدن سنگ مرمریت شیرینه دشتی فقط برش سنگ است و هیچ عملیات انفجاري انجام نمی



شود تاکید کرد: اکتشاف معدن سنگ مرمریت دشتی براي برش سنگ بدون انفجار معدنی است و هیچ مشکلات زیست محیطی ایجاد

 
نمی کند. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر، افزود: در صورتی که به جاده و یا بناي تاریخی صدمه اي وارد شود بنا به

 
مسئولیت، بهره بردار موظف به مرمت آن است. 

حسینی با تاکید بر فراهم شدن بسترهاي لازم براي توسعه سرمایه گذاري خاطرنشان کرد: باید میل و ترغیب سرمایه گذاري در بخش

 
هاي مختلف با توجه به ظرفیت هاي مهم در استان بوشهر فراهم شود که به جهش تولید، اشتغال و رونق اقتصادي دست یابیم. 

وي، بهره برداري از 8 طرح صنعتی استان در هفته دولت خبرداد و افزود: پروانه هاي صادرشده صنعتی و تولیدي استان بوشهر در 4

 
ماه امسال از نظر تعداد 76 درصد و به لحاظ پیش بینی سرمایه گذاري 26 درصد افزایش یافته است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر، از پیش بینی اشتغال 143 درصدي در 4 ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال
قبل خبر داد و بیان کرد:در این مدت صدور پروانه بهره برداري از نظرتعداد 112 درصد و سرمایه گذاري و اشتغال هم بیش از 600

 
درصد رشد داشته است. 

حسینی با بیان اینکه ساخت واحدهاي تولیدي با اولویت در نواحی صنعتی و شهرك صنعتی است گفت:تعداد قرارداد هایی که در
شهرك هاي صنعتی منجر به صدور جواز تاسیس و انعقاد قرارداد شده، نسبت به مدت مشابه سال قبل 1200 درصد افزایش یافته

است.



8 طرح صنعتی هفته دولت در بوشهر افتتاح می شود

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/05/20

 
خلیج فارس: هشت طرح صنعتی استان بوشهر با پیش بینی 104 فرصت شغلی همزمان با هفته دولت به بهره برداري می رسد. 

به گزارش خلیج فارس؛ رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر از افتتاح هشت طرح صنعتی در استان با پیش بینی 104

 
فرصت شغلی و سرمایه گذاري 226 میلیارد ریال همزمان با هفته دولت خبر داد. 

سید حسین حسینی افزود: بر اساس برنامه ریزي صورت گرفته امسال چهار هزار طرح صنعتی نیمه تمام با درصد پیشرفت بیش از

 
60 درصد در کشور تکمیل می شود که از این تعداد 50 طرح مربوط به استان بوشهر است. 

او ادامه داد: همچنین در قالب پویش «تولید، تداوم امید»، تا پایان سال 1400 تعداد 200 طرح پیشران در کشور راه اندازي می شود

 
که 6 طرح در استان بوشهر است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر بیان کرد: این طرح ها شامل ورق و صفحه پلی استایرن و پلی کربنات، آهک
هیدراته، مستربچ پلیمري، انواع کیسه و محفظه و ظروف پلی استایرن و پلی اتیلن، انواع رزین کوپلیمراکریلیک و انواع گاز هاي
صنعتی و تصفیه آب آشامیدنی است که با سرمایه گذاري 727 میلیارد تومان و ایجاد اشتغال براي 335 نفر به بهره برداري می رسند.

حسینی عنوان کرد: در هفت سال گذشته 241 پروانه بهره برداري صنعتی با سرمایه گذاري تقریبی 147 هزار میلیارد ریال و ایجاد
اشتغال براي بیش از 6 هزار نفر در استان بوشهر محقق شده است. این طرح هاي مهم صنعتی در زمینه تولید مواد شیمیایی،

 
محصولات پتروشیمی، کانی غیرفلزي و موادغذایی فعال هستند. 

او افزود: از سال 92 تا سال 98 تعداد 66 پروانه بهره برداري معدن با سرمایه گذاري 143 میلیارد و 372 میلیون ریال و اشتغال 253

 
نفر صادر شده و اکنون تعداد واحد هاي معدنی استان بوشهر به 220 واحد رسیده که بیش از 140 واحد فعال است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر با اشاره به ضرورت توسعه صادرات غیرنفتی و مدیریت واردات عنوان کرد: با توجه
به شرایط حاضر و مشکل تامین ارز کشور، توسعه صادرات و مدیریت واردات جزء اولویت هاي سازمان صمت است که در این زمینه

 
واردات 2500 قلم کالا با تولید داخلی ممنوع شده است. 

حسینی گفت: در چهار ماه نخست امسال، واردات کالا در کشور از 3.2 میلیارد دلار به 300 میلیون دلار کاهش یافته که این ناشی از

 
راه اندازي واحد هاي تولیدي و تامین کالا ها از داخل است. 

او با اشاره به روند صعودي صادرات غیرنفتی به ویژه میعانات گازي و پتروشیمی بیان کرد: در هفت سال اخیر 207 میلیون و 209
هزار تن کالا به ارزش 106 میلیارد دلار -با احتساب میعانات گازي- از گمرکات استان بوشهر صادر شده که از این میزان حدود 126



 
میلیون تن کالا به ارزش 52 میلیارد دلار کالا هاي غیر نفتی بدون احتساب میعانات گازي است. 

منبع:باشگاه خبرنگاران



گفتگو با فاطمه جمیلی که با تجاري سازي محصولش می خواهد از نابودي

جنگل ها جلوگیري کند

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/05/20

فاطمه جمیلی کارآفرین برتر کشور صنعت را به دانشگاه پیوند زده است؛ با تولید محصولی چوبی که زیرمجموعه صنعت سبز
قرار می گیرد و اقدامی بزرگ در زمینه حفظ محیط زیست کشور محسوب می شود.

لیلا کوچک زاده | شهرآرانیوز؛ این محصولی دانش بنیان از حمایت پارك علم و فناوري و تلاش هاي زنی به دست آمده که سال
ها بین دستگاه هاي نساجی کار کرده، تجربه اندوخته و براي اولین بار در ایران، به تجاري سازي این محصول جدید پرداخته است که
مصرف فراوانی در مبلمان شهري و ویلاسازي دارد. یکی از شعار هاي فاطمه جمیلی، کارآفرین برتر کشور، این است که براي شروع هر

 
کسب وکار جدید، باید خلاق بود و طرح تازه اي داشت تا آن کار رشد کند. 

از اسفند و با همه گیري کرونا نیز به تولید انبوه کش ماسک می پردازد، اقدامی که مانع افزایش قیمت کش در بازار مشهد می شود.
جمیلی می گوید: ما ابتدا به عنوان مسئولیتی اجتماعی این کار را انجام دادیم، اما در نتیجه، آن قدر بر تعداد مشتري هایمان افزوده

 
شد که حالا دستگاه تولید کش می سازیم و آن ها را هم به بازار عرضه می کنیم. 

ورود به صنعتی سبز صدایش گرفتگی ملایمی دارد که یادگار سال ها ایستادن در کنار دستگاه هاي پرسروصداي نساجی و بلند حرف
زدن است. فاطمه جمیلی دکتراي نساجی دارد. مدیرعامل یک کارخانه تعاونی در زمینه چوب پلاست و رئیس هیئت مدیره یک
کارخانه نساجی است. او از دانش صنعت نساجی در تولید چوب پلاست بهره برده است. چوب پلاست ورقه هاي چوبی ضدآبی است
که از سرشاخه درختان هرس شده یااز ضایعات ساخته می شود و به دلیل استقامت در برابر عوامل طبیعی مثل باد و باران و برف، در
فضا هاي باز مثل باغ ویلاها، دور استخرها، میز ها و نیمکت هاي پارکی استفاده می شود. در واقع، در تهیه مواد اولیه این محصول، به
جاي قطع درختان و آسیب به جنگل ها، از دورریز قطعه چوب هاي باغ داران و کشاورزان استفاده می شود. به همین دلیل، صنعتی

 
سبز به شمار می رود. 

او می گوید پیش از شروع به کار آن ها، مطالعات چوب پلاست در ایران انجام شده بوده است، اما آن ها براي اولین بار به تجاري
سازي این محصول پرداخته اند و از آنجایی که صنعتی سبز محسوب می شود، مطمئن بوده اند ایران در آینده به سمت تولید این
محصول پیش خواهد رفت: مجبوریم براي حفظ محیط زیست درختی را قطع نکنیم؛ بنابراین می دانستیم اگر روي این محصول وقت
و سرمایه بگذاریم، 5 تا 10 سال بعد به نتیجه خواهیم رسید. چوب پلاست محصولی با ارزش افزوده بالاست که کانادا، آمریکا و آلمان

 
در تولید آن پیشرو هستند و ما کپی برداري یا مهندسی معکوس، آن را در ایران انجام دادیم و به نتیجه رسیدیم. 

اما فعالیت تیم او فقط به کارخانه چوب پلاست محدود نمی شود. آن ها همراه با راه اندازي این کارخانه، یک کارخانه نساجی هم راه
اندازي می کنند. خانم جمیلی دراین باره توضیح می دهد: من و همسرم رشته نساجی خوانده و در این زمینه تدریس کرده بودیم. از
طرفی، نمی توانستیم فقط در زمینه چوب پلاست فعالیت کنیم، چون ریسک انجام این کار به دلیل تازه بودنش بالا بود؛ بنابراین براي

 
کسب درآمد و تأمین مخارج خودمان، تصمیم به راه اندازي کارخانه نساجی گرفتیم تا پشتوانه و امید ما باشد. 

گل دوزي در تهران بعد از 2 دهه تلاش شبانه روزي، در کنار اداره 2 کارخانه، به عنوان معین اقتصادي شهرستان مشهد، عضو هیئت



مدیره کانون کارآفرینان خراسان رضوي و ... نیز فعالیت می کند، اما اگر در زندگی او به 3 دهه قبل برگردیم، به دختر نوجوانی می
رسیم که تابستان ها براي گل دوزي به تهران می رود و کار می کند و ورود او به رشته نساجی از همین پشتوانه کاري و فکري شکل
گرفته است. خاطرات دوران نوجوانی را با هیجان زیادي تعریف می کند، زمانی که براي انتخاب رشته نساجی از ناظم مدرسه اش

 
راهنمایی می گیرد. 

او می گوید: منزلمان در نوفل لوشاتو بود و به یاددارم آن زمان در خانه تلفن نداشتیم. روز انتخاب رشته، از تلفن عمومی نزدیک خانه
مان به ناظم مدرسه زنگ زدم تا از او راهنمایی بگیرم. گفتم در دفترچه، رشته اي به نام نساجی می بینم. نظرتان چیست؟ خب، پدر
من و همین طور برادرهایم گل دوز هستند. خودم هم از دوم راهنمایی به طور جدي تابستان ها با چرخ گل دوزي می کردم. از دوم
دبیرستان هم من را تابستان ها به تهران و به کارگاه هاي گل دوزي برادرانم می فرستادند. من هم مثل کارگر معمولی در کنار کارگر
هاي دیگر، روي روکش هاي کفش، گل دوزي می کردم و آن زمان اگر کارگري روي 200 جفت کفش گل دوزي می کرد، من باید
حتما 205 جفت کفش می زدم و با آن ها رقابت شدیدي داشتم. در هر حال، بعد از شنیدن توضیحات خانم ناظم درباره رشته

 
نساجی، این رشته را نزدیک به کاري دیدم که سال ها با آن خو گرفته بودم. 

او ادامه می دهد: ما 10 خواهر و برادر هستیم و همیشه از خودم می پرسم آیا سخت گیري هاي والدین باعث این همه سخت کوشی
ما خواهر و بردار ها شد. درنهایت به این نتیجه می رسم که دادن حس مسئولیت پذیري به فرزندان براي آینده آن ها خیلی مهم

 
است. 

کسب و کار خانوادگی حالا هم بخش مهمی از کسب و کار او به صورت خانوادگی و با حضور همسر و فرزندانش اداره می شود. می
گوید وقتی خیلی کوچک بوده و دانشجوي تازه وارد رشته نساجی در دانشگاه صنعتی اصفهان، با همسرش که دانشجوي ترم بالاي
همین رشته بوده است آشنا می شود. ازدواج می کند و تحصیلشان را ادامه می دهند. او می گوید: پسرم در زمان تحصیل من به دنیا

 
آمد در حالی که من هنوز باید واحد هاي زیادي را می گذراندم. 

 
پسرم سرباز دانش بنیان کارخانه خودمان است و دخترم هم کارمند و گرداننده ثابت غرفه هاي ما در نمایشگاه بین المللی مشهد 

او اضافه می کند: دوست داشتم فرزندانم با کسب و کار ما آشنا شوند تا بتوانیم همدیگر را بهتر درك کنیم. بعد ها هم که صاحب یک
دختر شدیم، چه زمانی که در دانشگاه تحصیل می کردم چه زمانی که در کارخانه هاي نساجی مشغول به کار بودم، آن ها را با خودم

 
می بردم. 

البته گاهی به انجام این کار مجبور بودم، چون کسی را براي نگهداري از آن ها نداشتم، اما حالا دختر و پسرم بزرگ و با ما همکار
شده اند. پسرم سرباز دانش بنیان کارخانه خودمان است و دخترم هم کارمند و گرداننده ثابت غرفه هاي ما در نمایشگاه بین المللی
مشهد. او 16 سال دارد، اما خیلی مستقل بار آمده است و مانند پسرم، کسب و کار خودش را در کنار همکاري با ما به راه انداخته

 
است. همسرم هم در کارخانه چوب پلاست مدیریت کار ها را به عهده دارد. 

دختران جوانی که تحصیل را رها می کنند زن و شوهر جوان و دانشجو در رشته نساجی پا به پاي هم پیش می روند. کارشناسی می
گیرند و بعد فوق لیسانس و در همان اصفهان وارد فضاي کار می شوند، هم تدریس در دانشگاه و هم کار در کارخانه هاي نساجی. او
می گوید: کار و زندگی ام با هم همراه هم بود و هردو را در کنار هم پیش می بردم. هیچ وقت پاپس نکشیدم. بعد هم اضافه می کند:
یکی از بحث هایی که در سال هاي تدریسم با دانشجویان دخترم دارم این است که چرا به دلیل ازدواج در دوران دانشگاه، درسشان را
نیمه کاره رها می کنند و می روند، حتی اگر ترم آخر باشند. همیشه از آن ها می پرسم مگر هدفشان از زندگی فقط ازدواج است. می

 
گویم مدرکشان را بگیرند. شاید در آینده قصد شروع کار یا ادامه تحصیل داشته باشند و مدرك به کارشان بیاید. 



اما آن ها بعد از چند سال تدریس و کار در اصفهان، تصمیم می گیرند به مشهد بیایند و اینجا فعالیت کنند. خانم جمیلی می گوید:
10 سال تمام در کارخانه هاي نساجی و پشم بافی در مشهد با عناوین شغلی مختلف کار کردم، اما هیچ گاه فراموش نمی کنم که در
سال اول شروع کارم در کارخانه، نه از حقوقم پرسیدم و نه از عنوان شغلی ام. سرم را پایین انداخته بودم و لابه لاي دستگاه ها کار می
کردم و هرروز که به خانه می رفتم، مثل شب امتحان جزوه هایم را می خواندم و با آنچه در روز در کارخانه دیده بودم تطبیق می

 
دادم. 

 
زبان گویاي کارخانه 

تا اسفند 86 هنوز براي دیگران و در کارخانه هاي مختلف کار می کند و به گفته خودش دقیقا نمی داند می خواهد چه شغلی داشته
باشد. فقط تدریس می کند. او می گوید: با توجه به خصوصیات رفتاري خودم که چیز هاي زیادي آموخته ام که می توانم از آن ها
بهره ببرم، دیگر تدریس برایم کافی نبود. اتفاق خوب آنجا روي داد که از طریق دانشگاه با پارك علم و فناوري آشنا شدم. همین جا
بود که با ارائه طرح چوب پلاست که رساله فوق لیسانسم بود، به عنوان شرکتی دانش بنیان در پارك علم و فناوري حضور یافتیم و از

 
امکانات و همیاري پارك بهره بردیم (طرحی که 2 سال بعد در کارخانه خودش به تجاري سازي آن می پردازد). 

آن ها سال 92 اندوخته خود را براي راه اندازي کارخانه چوب پلاست در چناران هزینه، و تبلیغات را هم شروع می کنند. خانم
جمیلی زبان گویاي کارخانه براي معرفی محصولی ناشناخته در مشهد می شود، آن هم با یک کوله پشتی که آن را به اندازه 20 کیلو

 
از انواع تکه هاي چوب پلاست پر کرده است. 

کوله پشتی بیست کیلویی این بانوي کارآفرین با لذت زیادي از یادآوري سال هایی که به تبلیغ محصولاتشان می پرداخته و البته
چیزي از آن نگذشته است می پردازد: پنج شش سال داخل کوله پشتی من به اندازه 20 کیلو چوب پلاست بود و با همان کوله، به
همه ادارات مشهد براي معرفی کارمان می رفتم، از نظام مهندسی تا سازمان همیاري و شهرداري، زیباسازي ها و آستان قدس. آن
زمان هیچ کس چوب پلاست و ویژگی هاي آن را نمی شناخت. ما کم کم با همین تبلیغ ها شناخته شدیم. همیشه می گویم کوله
پشتی مسئولیت هاي من است و باید همیشه همراهم باشد (اکنون مدت هاست دیگر در کوله اش چوبی ندارد و نتیجه دوندگی هاي

 
او مشتري هایی هستند که حالا آن ها به سراغش می آیند). 

نفع مالی در کنار حفظ محیط زیست «سعی کردیم همیشه حرفی براي گفتن داشته باشیم. یکی از شعار هاي من این است که کار
تازه و خلاق ارائه کنیم. از طرفی، به عنوان تیم دانشگاهی که علم را در کنار صنعت قرار داده است، محصولاتمان بافکر و بامطالعه
است و طرف دار دارد. ما هم اکنون 30 نفر فهرست بیمه و 200 نفر پیمانکار داریم که به واسطه ما شغل دارند. همچنین هم اکنون
روزانه 3 تن چوب پلاست تولید می کنیم و در شرایطی که بسیاري از کارخانه ها شرایط خوبی ندارند، سفارش هاي ما کم نشده

 
است.» 

او این را هم اضافه می کند که بهره مالی آن ها از تولید چوب پلاست در کنار حفظ محیط زیست کشور قرار می گیرد و حالا
محصولاتشان به وفور در تمام شهر دیده می شود. خود آن ها اولین کسانی هستند که از دیدن نتیجه تلاش ها و پشتکارشان لذت می

 
برند. 

من در پژوهشم، الیاف سلولوزي موجود در چوب را با رنگ هاي طبیعی و شیمیایی رنگرزي کردم و توانستم ثباتش در مقابل نور را

 
افزایش دهم. مقاله هاي خوبی ارائه کردم. حتی کارخانه چوب پلاست اتریش خواست طرحم را آنجا اجرا کنم. 

ریسک با کمک پارك علم و فناوري جمیلی با توجه به رشته تحصیلی خود درباره رنگرزي هم آموزش دیده است. به همین دلیل،

 
رساله دوره فوق لیسانسش درباره خصوصیات فیزیکی چوب پلاست است و در رساله دکتراي خود، روي رنگرزي آن کار می کند. 



این بانوي کارآفرین درباره رساله خود می گوید: در تمام دنیا رنگ چوب پلاست به دلیل نور آفتاب افت می کند، اما من در پژوهش،
الیاف سلولوزي موجود در چوب را با رنگ هاي طبیعی و شیمیایی رنگرزي کردم و توانستم ثباتش در مقابل نور را افزایش دهم. مقاله

 
هاي خوبی ارائه کردم. حتی کارخانه چوب پلاست اتریش خواست طرحم را آنجا اجرا کنم. 

آن ها با طرح چوب پلاست به پارك علم و فناوري می روند و در 2 سال می توانند محصولشان را تجاري کنند: به جرئت می گویم ما
جسارت انجام چنین ریسک بزرگی را نداشتیم. زن و شوهري بودیم که تا دیروز درس می خواندیم و براي دیگران کار می کردیم و
حقوق می گرفتیم. وارد عرصه جدیدي می شدیم. این تصمیم بزرگی در زندگی ما بود. ناگفته نماند که همین طرح بار اول در پارك
علم و فناروي رد شد، چون ناشناخته بود، ولی ناامید نشدیم. همین الان هم به دانشجویانم می گویم وقتی مانعی در کارشان پیش می
آید، سریع عقب نشینی نکنند و ناامید نشوند. می گویم باید آن قدر تلاش کنند تا به نتیجه برسند. ما هم پیگیري و پافشاري کردیم و
طرحمان پذیرفته شد. 250 متر فضا به ما دادند و وام کم بهره سی میلیونی. همین امکانات جرئت و ریسکمان را بالا برد و کار را

 
شروع کردیم. 

تولید نخ کش براي مقابله با گرانی از آنجایی که تیم خانم جمیلی به انجام کار هاي نوآورانه و جدید تمایل دارد، در کارخانه نساجی
هم همین راه را ادامه داده است. به گفته این تولیدکننده، کار اصلی این کارخانه تولید نخ براي کارخانه هاي جوراب بافی و تریکو بافی
است، اما نوآوري آن ها به زمان شروع تحریم ها و همه گیري کرونا در کشور برمی گردد. او دراین باره می گوید: با شروع تحریم ها
علیه ایران، نخ از جمله اقلامی بود که ورود آن از ترکیه و چین به ایران بسیار کم شد؛ بنابراین ما نخ هاي ترکیه و چین را از بازار
جمع کردیم و به نمونه سازي پرداختیم. توانستیم نخ هایی با همان نازکی و ظرافت تولید کنیم که مورد استقبال تولیدي ها قرار

 
گرفت و باعث شد تا حد زیادي در این زمینه محتاج کشور هاي خارجی نباشیم. 

او در ادامه صحبت خود می گوید: از پنجم اسفند و با همه گیري کرونا تصمیم گرفتیم به تولید انبوه کش ماسک بپردازیم. کش هاي
موجود در بازار با قیمت زیادي عرضه می شد. تولید انبوه ما باعث شد قیمت کش در مشهد کم شود. ابتدا به عنوان مسئولیتی
اجتماعی این کار را انجام دادیم، اما در نتیجه، آن قدر بر تعداد مشتري ها افزوده شد که حالا دستگاه تولید کش می سازیم و آن ها را

 
هم عرضه می کنیم. 

کاري به نفع خود و جامعه بانوي کارآفرین برتر کشور 20 سال است تدریس می کند: الیاف شناسی، رنگرزي، پارچه شناسی و آشنایی
با ماشین آلات دوخت. او می گوید در این سال ها همیشه سعی کرده است با دانشجویانش ارتباطی صمیمی برقرار کند و در زمینه
هاي مختلف راهنماي آن ها باشد: از همان ترم اول به دانشجویانم می گویم هرچه زودتر و در حین تحصیل، در محیط هاي کاري که
قرار است در آینده آنجا حضور یابند بروند و در آن فضا قرار بگیرند. بروند و خودشان را با آن محیط مطابقت دهند و آینده شان را

 
تجسم کنند. آن وقت متوجه می شوند چه مهارت هایی را باید یاد بگیرند. 

پیشنهاد او براي شروع کسب و کاري جدید هم این گونه است: باید اول از همه خودتان را بشناسید و علاقه تان را پیدا کنید. اصلا
خودتان را مجبور به انجام کاري نکنید که آن را دوست ندارید. طوري باشد که وقتی سر کار می روید، اصلا متوجه گذشت زمان
نشوید. پس اول علاقه، بعد مهارت آموزي، بعدش هم توکل کردن. به حرف هاي دیگران هم کاري نداشته باشید. اگر کاري را انجام

 
می دهید که به نفع خودتان و جامعه است، مطمئن باشید موفق می شوید. 

پیش به سوي شکست بعدي! «پیش به سوي شکست بعدي! هر شکست مقدمه یک پیروزي است. اگر شکست ها نباشند، تجربه اي
کسب نمی شود.» خانم جمیلی می گوید این شعار اوست و ادامه می دهد: خیلی سعی می کنم در جمع هاي خانوادگی یا کارگاه



هاي کارآفرینی، داشتن عزت نفس و اعتماد به نفس را به ویژه به خانم ها یادآوري کنم. همه ما این ویژگی ها را داریم، اما انگار جرئت
شروع کار جدید را نداریم. باید بدون وابستگی به کسی و با تمام توان تلاش کرد.



پاي کرونا در کفش مشهد

منبع: فرادیدشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/05/20

محمدي معتقد است، انبار کردن بخشی از کفش هاي تولیدي موجب می شود که سرمایه راکد بماند، اما کرونا باعث شده که
تولیدات و سفارش هاي کفش به روز شود و دیگر سرمایه صاحب کارگاه هم به قول معروف نخوابد.

 
 

پریسا عظیمی| کفش مشهد از دیرباز به لحاظ کیفیت، تنوع و دوام شهره خاص وعام بوده و جایگاه ویژه اي در کشور داشته و دارد

 
وهمیشه جزو برند هاي شناخته شده و داراي مزیت کمی و کیفی در کشور بوده است. 

تولید کفش در این شهر عمدتاً به روش سنتی بوده است و در کنار تولیدات اصفهان، تهران و تبریز نه تنها در همه استان ها توزیع می
شود بلکه حتی به کشور هاي همسایه هم صادرات دارد. با شیوع ویروس کرونا، کارگاه هاي تولیدي کفش مشهد نیز مانند بسیاري از

 
کسب و کار ها متضرر شدند و برخی کارگاه ها به صورت نیمه تعطیل درآمده اند یا با کمترین تعداد کارگر فعالیت می کنند. 

«احمد افشاري»، صاحب کارگاه تولید کفش در مشهد است که با ابراز گلایه از شرایط کنونی بازار به خبرنگار ما گفت: متأسفانه با
شیوع کرونا میزان سفارش کفش از سوي مغازه داران کم شده البته طبیعی است، چون خریدار ومتقاضی مثل قبل نیست. این مسأله

 
باعث شده تعداد کارگرانم را کم کنم و خودم هم به صورت پاره وقت بیایم. 

«امیر دوستی» از دیگر تولید کنندگان کفش است که مغازه فروش کفش هم دارد. از او درباره سفارش هایی که طی روز دارد پرسیدم
و گفت: با تعطیل شدن مراسم جشن و... تقاضا هم کمتر شده قبلاً اگر مثلاً روزي 50 سري دوازده تایی کفش تولید می کردیم حالا

 
10 سري تولید می کنیم، چون خریدار کم شده. 

اما بازهم خدا را شکرتا حدودي سفارش داریم و کفش هاي تولیدي مان را کم و بیش می فروشیم، ولی خوب مانند قبل کسب و

 
کارمان پررونق نیست. 

 
سفارش ها به روز شده است 



«محمد محمدي»، رئیس اتحادیه کفاشان مشهد در گفتگو با خبرنگار ما با یادآوري این مسأله که خسارات ناشی از کرونا بسیاري از

 
اصناف را متضرر کرده و در این بین کارگاه هاي تولید کفش هم متحمل خساراتی شدند، اظهار داشت: 

درخراسان رضوي هزار و 200 واحد فروش و تولید کفش داریم که 300 واحد، مجوز تولیدي دارند و 900 واحد دیگر هم در زمینه
توزیع و فروش و کار هاي دیگر تولیدات کفش فعالند که هم اکنون نیز درحال فعالیت هستند و تولیدات شان در بازار عرضه می شود.

وي افزود: تا سال گذشته (قبل از شیوع کرونا) تولیدات کفش کارگاه هاي تولیدي مشهد تا حدودي بالا بود و بخشی از کفش هاي
تولیدي را انبار می کردند تا بعد از مدتی که دوباره تقاضا بالا می رفت در بازار توزیع کنند و تعدادي را هم موقع تولید در بازار عرضه
می کردند، اما از زمان شیوع کرونا تاکنون که وضعیت رکود فعلی همه اصناف تولیدي را دربرگرفته است، سفارش هاي کارگاه هاي

 
تولید کفش به روز شده و کفش ها دیگر درانبار ها نمی مانند. 

 
 

محمدي معتقد است، انبار کردن بخشی از کفش هاي تولیدي موجب می شود که سرمایه راکد بماند، اما کرونا باعث شده که تولیدات
و سفارش هاي کفش به روز شود و دیگر سرمایه صاحب کارگاه هم به قول معروف نخوابد. درست است تولید کاهش پیدا کرده، اما در

 
حال حاضر عرضه و تقاضا به روز انجام می شود. 

وي در خصوص صادرات کفش هاي تولیدي مشهد در شرایط فعلی کرونایی نیز گفت: به دلیل کاهش ورود زائران و توریست ها از
کشور هاي همسایه و همچنین کم شدن تردد ها طبیعی است که خرید هاي غیرضروري مردم هم کمتر شده باشد و این مسأله باز
هم تنها مربوط به اصناف مشهد نمی شود. با این حال در این مدت در استان در صنف کیف و کفش صادرات به کشور هاي همسایه

 
افغانستان و عراق هم داشتیم. 

رئیس اتحادیه کفاشان مشهد خاطرنشان کرد: کارگاه هاي تولید کفش در مشهد تا پیش ازاین (شیوع کرونا) با حدود 80 درصد
ظرفیت خود تولید می کردند، اما اکنون به دلیل رکود بازار به خاطر کاهش تقاضا تولید خود را به 40 درصد کاهش داده اند که البته

 
به معنی تعطیلی کارگاه هاي تولید کفش نیست. 

او تصریح کرد: در صورت داشتن مجوز فعالیت قانونی به صاحبان این کارگاه ها به ازاي هر کارگر 12 میلیون تومان وام با سود 12
درصد پرداخت می شود. این وام از سوي دولت براي صاحبان کارگاه هایی تعیین شده که در سامانه کارا ثبت نام کرده اند و بعد از

 
تأیید شدن شان از طرف سازمان صنعت و معدن می توانند دریافت کنند. 



حتی براي فروشگاه هاي تولید کفش هم 6 میلیون تومان وام تسهیلات کرونا تعیین شده که می توانند با دریافت این وام تا حدودي
خسارات شان را جبران کنند. البته به دنبال وام دیگري هم هستیم که در اختیار این تولیدکنندگان بگذاریم که به محض مشخص

 
شدن مقدار و شرایط پرداخت آن اطلاع رسانی خواهیم کرد. 

 
شرایط پرداخت تسهیلات کسب و کار هاي آسیب دیده از کرونا 

«محمدامین بابایی»، معاون کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوي درباره شرایط و نحوه پرداخت
تسهیلاتی که به اصناف آسیب دیده از کرونا تعلق می گیرد گفت: تسهیلات کارگاه هایی که داراي کارکنان بیمه شده و کد کارگاهی
در تأمین اجتماعی هستند در صورت تطبیق با بانک اطلاعات تأمین اجتماعی تأیید می شوند و کارگاه هاي فاقد کد کارگاهی تأمین

 
اجتماعی و خویش فرمایان نیز بر اساس فهرست هاي مورد تأیید و اعلام شده دستگاه هاي اجرایی در سامانه ثبت می شوند. 

کارگاه هاي داراي کارکنان بیمه شده نیز می توانند به ازاي هر کارگر 12 میلیون تومان تسهیلات دریافت کنند. البته این مبلغ براي

 
کسب و کار هایی که به دستور ستاد ملی مقابله با کرونا تعطیل شده اند، 16 میلیون تومان است. 

بابایی درخصوص صاحبان کسب و کار هاي داراي کد کارگاهی خویش فرما هم گفت: صاحبان کسب و کار هاي داراي کد کارگاهی

 
خویش فرما مبلغ 12 میلیون تومان و خویش فرمایان فاقد بیمه مبلغ 6 میلیون تومان تسهیلات می توانند دریافت کنند. 

همچنین اگر دستگاه اجرایی صادر کننده مجوز، تعداد کارگران کارگاه فاقد کد کارگاهی را تأیید و به وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی اعلام کند، کارفرما به ازاي هرکارگر می تواند مبلغ 8 میلیون تومان تسهیلات دریافت کند. 

به گفته معاون کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوي، چالش اصلی فعلی براي پرداخت این
تسهیلات کارگاه هایی هستند که کد کارگاهی و لیست بیمه ندارند و دستگاه اجرایی نیز به دلیل عدم امکان اثبات رابطه کارگري و

 
کارفرمایی در این کارگاه ها، تعداد کارگران آن ها را تأیید نکرده است. 

تاکنون (15 مردادماه) در استان 30 هزار و 753 متقاضی براي دریافت تسهیلات کرونا ثبت نام کرده اند و مقرر شده تا پایان مرداد

 
ماه این تسهیلات به آن ها پرداخت شود. 

همچنین تا 15 مرداد ماه مبلغ یکصد میلیارد و 300 میلیون تومان تسهیلات در خراسان رضوي پرداخت شده است. سهم کل استان

 
هم براي دریافت تسهیلات کرونا از کل کشور 2هزار و 868 میلیارد تومان تعیین شده است. 

منبع: روزنامه ایران



چگونه کودکان کارآفرین تربیت کنیم؟

منبع: فرادیدشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/05/20

کارآفرین بودن یعنی داشتن اعتماد به نفس، مثبت بودن، خلاق بودن، تدبیر داشتن و منعطف بودن. یک فرد با روحیه
کارآفرینی، وقتی با مشکلی مواجه می شود، با تدبیر خود یک راه حل براي آن پیدا می کند

 
 

اگر عبارت «کودك کارآفرین» را سرچ کنید، تصاویر متعدد از کودکانی می بینید که لباس هاي بزرگسالان را به تن دارند، در هیات
مدیره یا دفاتر کاري نشسته اند و کار هاي بزرگسالانه انجام می دهند. اینکه کودکان تجربیاتی در دنیاي واقعی به دست آورند خیلی

 
عالی است، اما آن ها نباید به عنوان نیروي کار ارزان به کار گماشته شوند یا در معرض کاري قرار بگیرند که براي آن آمادگی ندارند. 

زود قرار گرفتن در یک مسیر جدي، کمکی به شادابی یا آینده موفق آن ها نمی کند. ممکن است اطراف خود افرادي را دیده باشید
که دیگران مجبورشان کرده اند وارد پزشکی یا حقوق شوند و وقتی فهمیده اند که این تصمیمی بوده که دیگران براي زندگی او گرفته

 
اند، سرخورده می شوند و نتیجه اي نمی گیرند. کارآفرین بودن، براي همه نیست. باید انتخاب شود و اجباري در آن نباشد. 

برخی افراد بزرگسال، شاید هیچ وقت به کارآفرین بودن فکر نکنند. آن ها کارآفرینی را ریسک می دانند و اعتماد به نفس کافی براي

 
انجام ریسک را ندارند. آن ها از شکست می ترسند. اما هیچ کدام از این ها براي اینکه کسب وکاري راه اندازي نکنید، کافی نیست. 

اگر این افراد ترسو، با روحیه کارآفرینی بزرگ می شدند، ممکن بود حالا بتوانند به جاي اجرا کردن ایده ها، دستورالعمل ها و

 
تصویرسازي هاي بدبینانه دیگران، بر اساس توانایی هاي خودشان تصمیم گیري کنند. 

وقتی دوران کودکی کارآفرینان موفق را بررسی می کنید، به دیدگاه هاي مشخصی در مورد چگونگی بزرگ شدن آن ها و نقشی که
والدینشان در انتقال مهارت هاي آن ها به نسل آینده داشته اند، می رسید. البته بین بزرگ کردن کودکی که ویژگی هاي کارآفرینانه

 
داشته باشد و تربیت یک کارآفرین کودك، تفاوت زیادي وجود دارد. اولی هدف مورد نظر ما است. 

کارآفرین بودن یعنی داشتن اعتماد به نفس، مثبت بودن، خلاق بودن، تدبیر داشتن و منعطف بودن. یک فرد با روحیه کارآفرینی،
وقتی با مشکلی مواجه می شود، با تدبیر خود یک راه حل براي آن پیدا می کند. فردي که روحیه کارآفرینی دارد، تصمیم خودش را

 
می گیرد و هیچ وقت فراموش نمی کند که همیشه انتخاب هایی پیش روي خود دارد. 



هر چقدر فردي زودتر چنین عملکردي داشته باشد، زودتر این رفتار ها به یک عادت براي او تبدیل می شود و بیشتر در آینده او
تاثیرگذار است. یک کودك با روحیه کارآفرینی، در کودکی این را تمرین می کند. کودك کارآفرین به سوي آینده احتمالات، شادي،

 
فراوانی و موفقیت حرکت می کند. 

با جمع آوري صد ها داستان موفقیت از کودکان کارآفرین، چهار چارچوب زیر براي بزرگ کردن کودکان با روحیه کارآفرینی به دست

 
آمده است: 

 
 

1- پرورش ذهنیت. ایجاد یک ذهنیت کارآفرینانه، هم درونی است و هم بیرونی. ذهنیت و رویکرد درونی، باعث می شود فرد به این
فکر کند که توانایی هاي خود را چطور می بیند، موفقیت و شکست را چطور قالب بندي می کند و چطور با اعتماد به نفس، وارد

 
موقعیت هاي تازه می شود. 

در ذهیت بیرونی، این عقیده وجود دارد که فرد می تواند به طور مثبت یک چیز داراي ارزش را ایجاد کند یا تغییر دهد یا دیدش

 
نسبت به کار و جایگاه آن در آینده چگونه است. 

افراد کارآفرین، به تغییرات نگاه می کنند و در آن فرصت می یابند. آن ها در اختلال هایی که ایجاد می شود، یک شانس را می بینند
و به آن ارزش اضافه می کنند. آن ها مشکلات را به این چشم می بینند که براي آن راه حل پیدا کنند. تجربیات روزمره، روش هایی

 
را ایجاد می کند که این ذهنیت و رفتار را در داخل خانواده و در مدرسه، مدل سازي کنند. 

در عمل، کمک به یک شخص براي توسعه ذهنیت کارآفرینی، به این معنا است که به او کمک کنیم خودش را باور داشته باشد و در
مورد اینکه آینده او چه چیز هایی را دربرمی گیرد، رویا هاي بزرگی در سر بپروراند. این یعنی آن ها را راهنمایی کنیم بهترین ها را در
دیگران و موقعیت ها ببینند، اختلال ها را درك و تغییرات مثبت ایجاد کنند و باور کنند که قوي هستند و آن قدر قابلیت دارند که بر

 
موانع غلبه کنند. 



 
 

2- توسعه مهارت ها. توسعه مهارت هاي کارآفرینانه، تمرین کردن عواملی در کار را دربرمی گیرد که کارآفرینان همواره مورد استفاده
قرار می دهند. این عوامل عبارتند از: هدف گذاري، مذاکره، تصمیم گیري، رهبري، خدمات رسانی به مشتري و تفکر خلاقانه. تربیت

 
کودکان کارآفرین، یعنی پیدا کردن روش هاي روزمره براي آمیختن چالش هاي بامزه که این مهارت ها را پرورش می دهد. 

3- دیدن فرصت ها. معرفی شدن به فرصت هاي کارآفرینانه، یعنی آزمایش و بازي کردن با ایده هاي کسب وکار در یک محیط امن و
بدون ریسک؛ اینکه به کودك اجازه دهیم با سناریو هاي کارآفرینی در دنیاي واقعی آشنا شود و آن را تجربه کند. پذیرا بودن در برابر

 
فرصت ها، یعنی باور داشتن به اینکه فرصت ها همه جا هستند و فقط باید آن ها را پیدا کرد؛ مثل جست وجو براي گنج. 

کارآفرینان بزرگ دائما به ایده هاي جدید براي تولید محصول، خدمت و کسب وکار فکر می کنند. هدایت کردن یک فرد کم سن به
سوي ذهنیت فرصت جو، مستلزم این است که خودتان چنین تفکري داشته باشید. سپس باید سوالاتی را مطرح کنید که باعث شود

 
آن ها به مسیر خودشان فکر کنند، سپس موضع «بیایید انجامش دهیم» اتخاذ کنند. 

4- ملاقات با مربیان و افراد الگو. مرحله نهایی این است که کودکان را با افراد مختلف که سوابق مختلف دارند و مسیر کارآفرینی را
انتخاب کرده اند، آشنا کنید. این کار می تواند گفتگو با آن ها در مورد کار، زندگی روزمره و سبک زندگی کارآفرینان بزرگ و ارائه

 
فرصت هایی براي یادگیري و شبیه سازي را دربربگیرد. 

همچنین خودتان باید مهم ترین مربی کارآفرینی آن ها باشید. اطمینان از اینکه خودتان الگو و مدلی عالی در رفتار هاي کارآفرینانه
هستید که به کودك منتقل کنید، در تربیت فرزندانی با روحیه کارآفرینی بسیار مفید خواهد بود. خیلی از کارآفرینان امروزي، والدین

 
کارآفرین داشته اند. 

آن ها در فضایی رشد کرده اند که روش خاصی از فکر کردن و عمل کردن را تجربه می کنند و تا زمانی که راه اندازي کسب وکار
خودشان به یک گزینه بدیهی تبدیل شود، آن را شبیه سازي می کنند. خیلی از صاحبان کسب وکار معروف امروز، از سنین کودکی

 
الگویی قوي داشته اند و درس هاي مهمی را که یاد گرفته اند، مدیون او هستند. 

 
 Forbes :منبع

مترجم: مریم رضایی



حرفه آموزي و اشتغال زندانیان، اولویت اداره کل زندان ها

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، سید حشمت اله حیات
الغیب با تقدیر از فعالیت هاي صورت گرفته در بخش هاي
بهسازي و تجهیز تمام اماکن زندان رجایی شهر گفت:
ارتقاي سلامت محیط زندان ها سبب کاهش هرگونه آسیب
رفتاري مددجویان می شود و این امر در عرصه زندانبانی
اسلامی یک امر بسیار مهم بوده و می تواند گامی موثر در

 
پیشبرد اهداف عالی زندان ها باشد. 

وي در ادامه سخنان خود با استناد به تاکیدات رئیس
سازمان زندان ها مبنی بر اصلاح و تربیت و بهینه سازي

اوقات فراغت مددجویان در قالب توسعه اشتغال و حرفه آموزي اظهار داشت: توانمندسازي زندانیان یکی از اصولی ترین برنامه ها هاي
کلان سازمان زندان ها در راستاي حفظ و تقویت کرامت انسانی آنان است و کارآفرینی، حرفه آموزي و اشتغال زندانیان اولویت اصلی

 
اداره کل زندان هاي استان تهران خواهد بود. 

سید حشمت اله حیات الغیب در ادامه مهمترین ابزار موفقیت در امر زندانبانی را شناسایی نقاط ضعف و قوت، بررسی ظرفیت هاي
موجود و گسترش آنها، اصلاح زیرساختها، احساس مسئولیت و مشارکت در همه امور و فعال کرد توانایی ها را از فرایند هاي مهم

 
پیشرفت مطرح کرد. 

این مقام ارشد زندان هاي استان تهران، با تأکید بر ضرورت حرفه آموزي زندانیان افزود: نداشتن مهارت و بیکاري، زمینه ارتکاب بزه را
فراهم می کند، بر این اساس ضمن رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی، روزانه بر تعداد کسانی که جذب کارگاه ها می شوند و کاري را

 
فرا می گیرند بیشتر می شود و هر گونه تلاش در این حوزه آمار بازگشت زندانی به چرخه جرم به شدت کاهش خواهد داد. 

وي همچنین گفت: اشتغال زایی مددجویان در زندان می تواند علاوه بر ایجاد امنیت روانی براي فرد و جامعه، در کاهش آمار بازگشت

 
مجدد به زندان نیز تأثیر داشته باشد و البته احساس مفید بودن نتیجه مثبتی را در جلوگیري از ارتکاب جرم به همراه دارد. 

شایان ذکر است، در این بازدید علی اسماعیلی معاون سلامت، اصلاح و تربیت اداره کل نیز حضور داشت، حیات الغیب خواستار به
کارگیري تمامی امکانات و ظرفیت هاي لازم جهت توسعه مقوله اشتغال و حرفه آموزي زندانیان این مرکز شد و فعالیت هاي قسمت
هاي مختلف را در حوزه هاي امنیتی، بهداشتی، عمرانی، بهداشت و درمان، فرهنگی و تربیتی، قضایی، عمرانی و به ویژه بهسازي و

 
تجهیز تمام اماکن مثبت ارزیابی کرد. 

زندان رجایی شهر و ندامتگاه قزلحصار با وجود قرار داشتن در استان البرز، جزو نقاط تابعه اداره کل زندان هاي استان تهران هستند.



اعطاي وام خوداشتغالی 50 میلیون تومانی به فرزندان بازنشستگان نیروهاي

مسلح

منبع: نماشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از اعطاي وام 500 میلیون ریالی قرض الحسنه خوداشتغالی،
مهارت و کارآفرینی به فرزندان بازنشستگان نیروي مسلح از ابتداي سال 99 خبر داد.

مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي
مسلح از اعطاي وام 500 میلیون ریالی قرض الحسنه
خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی به فرزندان بازنشستگان

 
نیروي مسلح از ابتداي سال 99 خبر داد. 

به گزارش نمابه نقل ازپایگاه اطلاع رسانی وزارت دفاع و
پشتیبانی نیروهاي مسلح، «محمدرضا رحیمی» روز
دوشنبه با تشریح عملکرد این موسسه در سال گذشته
اظهار داشت: خوشبختانه با همکاري و همراهی قسمت
هاي مختلف سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح،

موسسه توانمندسازي موفق به ارائه خدمات در بستر الکترونیک شده است که این امر منجر به ارتقاي کیفیت و سرعت خدمات به

 
بازنشستگان شده است. 

مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح افزود: این موسسه با هدف توانمندسازي و کمک به ایجاد اشتغال براي
فرزندان، از ابتداي سال 1399 با تدوین شیوه نامه اجرایی، اعطاي وام قرض الحسنه براي خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی فرزندان

 
بازنشستگان معزز نیروهاي مسلح را شروع و اقدام به پرداخت وام هاي قرض الحسنه کرده است. 

به گفته رحیمی این وام به دو صورت اشتغال زایی تا مبلغ 500 میلیون ریال با کارمزد 4درصد و همچنین تسهیلات کم بهره (با توجه

 
به طرح توجیهی) خواهد بود. 

وي همچنین گفت: حق عضویت هاي کسر شده از بازنشستگان نیروهاي مسلح در صندوق وام این مؤسسه تجمیع شده و تمام وجوه

 
تجمیعی در ابتداي هر ماه در قالب وام هاي قرض الحسنه با بازپرداخت 36 ماهه عیناً به اعضا پرداخت می شود. 

مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح تاکید کرد: موسسه توانمندسازي در سال گذشته، 130 میلیارد تومان
منابع حاصل از حق عضویت هاي کسر شده را در قالب وام معیشتی، جهیزیه، حمایت از تعاونی ها و اشتغالزایی به 14هزار نفر از
بازنشستگان نیروهاي مسلح پرداخت نکرده است و بازنشستگان عضو مؤسسه به منظور ثبت نام و دریافت وام می توانند به ادارات کل

 
ساتا در استان خود مراجعه کنند. 

وي عضویت در صندوق وام مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح را داوطلبانه دانست و تصریح کرد: حق عضویت هاي
کسر شده، جنبه پس انداز داشته و در صورت انصراف، تمام مبالغ کسر شده به حساب حقوق هر فرد واریز خواهد شد و متقاضیان به



منظور عضویت یا انصراف از عضویت و دریافت حق عضویت هاي ذخیره شده، می توانند به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در

 
سراسر کشور مراجعه کنند. 

مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح اظهار داشت: در کنار صندوق وام، این مؤسسه اقدام به ارائه خدمات
رفاهی و حمایتی به جامعه پیشکسوتان کرده که تمامی منابع آن از سوي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح(ساتا) و بودجه

 
دولتی تأمین می شود. 

رحیمی خاطرنشان کرد: در سال گذشته 115هزار نفر از بازنشستگان نیروهاي مسلح و خانواده هاي آنها به سفرهاي زیارتی، سیاحتی
و عتبات عالیات اعزام شدند که عزیزان می توانند با مراجعه به سامانه Saba.esata.ir:7091/safar از خدمات گروه هتل هاي
متین، مراکز رفاهی اقامتی طرف قرارداد و براساس قیمت تمام شده و با تخفیف بسیار مناسب به صورت اقساط 15 ماهه استفاده

 
کنند. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از ارائه خدمات سفر به 12هزار نفر از بازنشستگان معسر و نیازمند خبر
داد و اظهارداشت: ارائه خدمات حمایتی در قالب پرداخت کمک هاي بلاعوض و وام هاي قرض الحسنه به 11هزار نفر از بازنشستگان
نیازمند از دیگر اقدامات و خدمات مؤسسه است که بازنشستگان می توانند براي استفاده از خدمات حمایتی به ادارات کل ساتا در

 
استان خود مراجعه کنند. 

رحیمی با اشاره به پرداخت یارانه آموزش و مهارت افزایی به 10هزار نفر از فرزندان بازنشستگانی که از دوره هاي آموزشی انستیتو
ایزایران استفاده کرده اند، تصریح کرد: بازنشستگان براي استفاده از یارانه مذکور می توانند به وب سایت انستیتو ایزایران (قسمت

 
طرح باقرالعلوم) مراجعه کنند. 

وي درخصوص طرح هایی که توسط این مؤسسه به اجرا درآمده است، گفت: آموزش مراقبت از بازنشستگان سالمند و بیمار (طرح
مهتاب)، طرح بازار اجتماعی کسب و کار بازنشستگان نیروهاي مسلح در پلتفرم کوکباز به نشانی ( kookbaz.ir) ازجمله طرح هایی
هستند که در جهت ارتقاي منزلت و کیفیت زندگی بازنشستگان توسط مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به مرحله

اجرا درآمده است.



توضیحات کدخدایی درباره نظارت شوراي نگهبان بر «نمایندگان» و « انتخابات

شوراي شهر»

منبع: پاناشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/05/20

سخنگوي شوراي نگهبان: توصیه می کنم کسانی که قبلاً رد صلاحیت شده اند، دیگر در انتخابات ریاست جمهوري ثبت نام
نکنند / مصوبه مالیات بر ارزش افزوده داراي ایراد تشخیص داده شد و امروز نتیجه آن به مجلس اعلام می شود/ مجلس زودتر

درباره قانون انتخابات تصمیم بگیرد/ نیازمند ارتقاي فرهنگ حزبی هستیم

تهران (پانا) - سخنگوي شوراي نگهبان درباره نظارت
شوراي نگهبان بر نمایندگان و انتخابات شوراي شهر 

 
توضیحاتی ارایه داد. 

عباسعلی کدخدایی در نشست مطبوعاتی به مناسبت روز
خبرنگار که ظهر امروز برگزار شد ضمن گرامیداشت
شهداي رسانه، به مصوبات اخیر شوراي نگهبان اشاره کرد و

گفت: مصوباتی که اخیرا داشتیم چند اساس نامه بوده است. اساس نامه صندوق سرمایه گذاري تعاون از هیات وزیران به دست ما
رسید که مغایرات آن با شرع و قانون تایید شد. اساس نامه فدراسیون هاي ورزشی آماتوري جمهوري اسلامی ایران داراي چند ایراد
تشخیص داده شد. زبان انگلیسی را در مکاتبات زبان اصلی دانسته اند که مغایر اصل 15 قانون اساسی است، این اساسنامه ایرادات
دیگري هم دارد. اساس نامه صندوق کارآفرینی امید هم براي شوراي نگهبان ارسال شد که مجددا ایراد گرفته شد و باید تکلیف هبه

 
در این اساسنامه مشخص شود. 

وي ادامه داد: اساس نامه صندوق حمایت از کارآفرینی افراد معلول تحت سازمان بهزیستی هم از دیگر موارد است که داراي ایراد

 
بانکی تشخیص داده شد. اساس نامه سازمان هواپیمایی را هم داشتیم که آن هم داراي ایراد است و باید اصلاح شود. 

کدخدایی افزود: دو مورد از مصوبات مجلس هم تا پایان امروز نظر رسمی شورا به مجلس اعلام خواهد شد. لایحه موافقتنامه بین ایران
و هند براي جلوگیري از فرار مالیاتی و مالیات مضاعف یکی از آن هاست که مغایرت آن با شرع مقدس و قانون اساسی اعلام شد. اما
مصوبه مربوط به مالیات بر ارزش افزوده هم بررسی شود. در این مصوبه ایراد زیادي وجود دارد. در این مصوبه مجلس در موارد
متعددي براي درآمدهاي مالیاتی تعیین تکلیف کرده است که اختیارات دولت را محدود می کند که این یکی از ایرادات آن است. در

 
برخی از موارد هم مغایرات اصل 15 را هم داریم و موارد دیگر که تا پایان امروز، شورا نتیجه را به مجلس ارائه خواهیم کرد. 

وي در ادامه درباره واگذاري نظارت بر انتخابات شوراهاي اسلامی شهر و روستا به شوراي نگهبان، گفت: دو موضوع مطرح است،
انتخابات شوراي اسلامی و شهر و روستا و دیگري نظارت شوراي نگهبان بر نمایندگان. درباره موضوع اول موضوع جدیدي نیست،
نمایندگان قبلا هم پیگیر بودند و مصر هستند که چون سازوکار لازم را ندارند این کار را به شوراي نگهبان واگذار کنند. قبلا طرح
هایی در این باره ارسال شده است که شوراي نگهبان ایراد گرفته است و اکنون هم باید طرح مجلس براي شورا ارسال شود و پیشنهاد



مجلس را ببینیم. اما درباره موضوع دوم، در گذشته قانونی هم تدوین شد براي تشکیل هیاتی براي نظارت بر نمایندگان. ظاهرا آن
هیات، کارایی لازم را نداشته است. به همین خاطر پیشنهاد این کار داده شده است که مانند بقیه نظارت ها است و چه بهتر که کار
شورا که نظارت است، این کار را در طول چهار سال هم انجام دهد که از تخلفات احتمالی که مرتبط با شورا هست، جلوگیري شود.
نظارت امر عقلانی است و در سیاست ابلاغی رهبري هم آمده و مجلس هم پیگیر است. ما هر 4 سال یک بار نظارت داریم اما بهتر

 
است نظارت در طول 4 سال هم داشته باشیم. 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره دریافت مالیات از خانه هاي خالی گفت: نسبت به طرح ها و لوایح تا بررسی نشود نظر نمی دهیم.
اینکه مجلس در حوزه معیشت و اقتصاد تلاش می کند، این قابل احترام هست اما میزان و معیار شرع و قانون است. همه طرح هاي

 
معیشتی و اقتصادي نیاید مغایر با شرع و قانون اساسی باشد. 

کدخدایی افزود: امیدواریم مجلس همت کند و هر چه زودتر درباره قانون انتخابات بررسی هاي لازم را انجام دهد تا ما هم در شورا

 
بتوانیم تصمیم بگیریم. الزاما بحث احزاب با تصویب قانون حل نمی شود، بلکه نیازمند ارتقاي فرهنگ حزبی و سیاسی هستیم. 

وي تاکید کرد: با توجه به وضعیت کرونا، موضوع انتخابات الکترونیکی با تاکیدات بیشتري تحت بررسی است تا اگر زمانی نتوانیم
میزبان شهروندان مان در پاي صندوق راي نباشیم، بتوانیم به صورت الکترونیکی برگزار کنیم. پایداري و صیانت از راي مردم براي ما

 
مهم است و باید سعی کنیم در هر صورت که انتخابات بر هر طریقی برگزار شود، مخدوش نشود. 

کدخدایی درباره همکاري شوراي نگهبان و مجلس یازدهم براي اصلاح قانون انتخابات، گفت: برخی از همکاران نظرات و پیشنهادات

 
کارشناسانه را مطرح کرده اند، اما اینکه چی در نهایت مصوبه می شود منتظر اقدام مجلس هستیم. 

وي با اشاره به لایحه حذف 4 صفر از پول ملی هم گفت: در این باره اطلاعی ندارم، چون ما ایراد گرفتیم و به مجلس بازگشت اما

 
مجلس هنوز در این باره هنوز چیزي براي ما نفرستاده است. 

کدخدایی درباره انتقادهاي برخی از افراد نسبت به رد صلاحیت ها از سوي شوراي نگهبان، تاکید کرد: ما موارد رد صلاحیت را به خود
افراد گفته ایم و قانون اجازه نمی دهد آن را آزادانه اعلام کنیم، اي کاش قانون اجازه می داد که دلایل رد صلاحیت افرادي را که

 
اعتراض می کنند و می گویند شوراي نگهبان چون انتقاد کرده ایم، رد صلاحیت کرده است را اعلام کنیم. 

عباسعلی کدخدایی سخنگوي شوراي نگهبان



اعطاي وام خوداشتغالی 50 میلیون تومانی به فرزندان بازنشستگان نیروهاي

مسلح

منبع: ایرناشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/05/20

تهران- ایرنا- مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از اعطاي وام 500 میلیون ریالی قرض الحسنه
خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی به فرزندان بازنشستگان نیروي مسلح از ابتداي سال 99 خبر داد.

تهران- ایرنا- مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان
نیروهاي مسلح از اعطاي وام 500 میلیون ریالی قرض
الحسنه خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی به فرزندان

 
بازنشستگان نیروي مسلح از ابتداي سال 99 خبر داد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت دفاع و پشتیبانی
نیروهاي مسلح، «محمدرضا رحیمی» روز دوشنبه با تشریح
عملکرد این موسسه در سال گذشته اظهار داشت:
خوشبختانه با همکاري و همراهی قسمت هاي مختلف

سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح، موسسه توانمندسازي موفق به ارائه خدمات در بستر الکترونیک شده است که این امر منجر

 
به ارتقاي کیفیت و سرعت خدمات به بازنشستگان شده است. 

مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح افزود: این موسسه با هدف توانمندسازي و کمک به ایجاد اشتغال براي
فرزندان، از ابتداي سال 1399 با تدوین شیوه نامه اجرایی، اعطاي وام قرض الحسنه براي خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی فرزندان

 
بازنشستگان معزز نیروهاي مسلح را شروع و اقدام به پرداخت وام هاي قرض الحسنه کرده است. 

به گفته رحیمی این وام به دو صورت اشتغال زایی تا مبلغ 500 میلیون ریال با کارمزد 4درصد و همچنین تسهیلات کم بهره (با توجه

 
به طرح توجیهی) خواهد بود. 

وي همچنین گفت: حق عضویت هاي کسر شده از بازنشستگان نیروهاي مسلح در صندوق وام این مؤسسه تجمیع شده و تمام وجوه

 
تجمیعی در ابتداي هر ماه در قالب وام هاي قرض الحسنه با بازپرداخت 36 ماهه عیناً به اعضا پرداخت می شود. 

مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح تاکید کرد: موسسه توانمندسازي در سال گذشته، 130 میلیارد تومان
منابع حاصل از حق عضویت هاي کسر شده را در قالب وام معیشتی، جهیزیه، حمایت از تعاونی ها و اشتغالزایی به 14هزار نفر از
بازنشستگان نیروهاي مسلح پرداخت نکرده است و بازنشستگان عضو مؤسسه به منظور ثبت نام و دریافت وام می توانند به ادارات کل

 
ساتا در استان خود مراجعه کنند. 

وي عضویت در صندوق وام مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح را داوطلبانه دانست و تصریح کرد: حق عضویت هاي
کسر شده، جنبه پس انداز داشته و در صورت انصراف، تمام مبالغ کسر شده به حساب حقوق هر فرد واریز خواهد شد و متقاضیان به



منظور عضویت یا انصراف از عضویت و دریافت حق عضویت هاي ذخیره شده، می توانند به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در

 
سراسر کشور مراجعه کنند. 

مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح اظهار داشت: در کنار صندوق وام، این مؤسسه اقدام به ارائه خدمات
رفاهی و حمایتی به جامعه پیشکسوتان کرده که تمامی منابع آن از سوي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح(ساتا) و بودجه

 
دولتی تأمین می شود. 

رحیمی خاطرنشان کرد: در سال گذشته 115هزار نفر از بازنشستگان نیروهاي مسلح و خانواده هاي آنها به سفرهاي زیارتی، سیاحتی
و عتبات عالیات اعزام شدند که عزیزان می توانند با مراجعه به سامانه Saba.esata.ir:7091/safar از خدمات گروه هتل هاي
متین، مراکز رفاهی اقامتی طرف قرارداد و براساس قیمت تمام شده و با تخفیف بسیار مناسب به صورت اقساط 15 ماهه استفاده

 
کنند. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از ارائه خدمات سفر به 12هزار نفر از بازنشستگان معسر و نیازمند خبر
داد و اظهارداشت: ارائه خدمات حمایتی در قالب پرداخت کمک هاي بلاعوض و وام هاي قرض الحسنه به 11هزار نفر از بازنشستگان
نیازمند از دیگر اقدامات و خدمات مؤسسه است که بازنشستگان می توانند براي استفاده از خدمات حمایتی به ادارات کل ساتا در

 
استان خود مراجعه کنند. 

رحیمی با اشاره به پرداخت یارانه آموزش و مهارت افزایی به 10هزار نفر از فرزندان بازنشستگانی که از دوره هاي آموزشی انستیتو
ایزایران استفاده کرده اند، تصریح کرد: بازنشستگان براي استفاده از یارانه مذکور می توانند به وب سایت انستیتو ایزایران (قسمت

 
طرح باقرالعلوم) مراجعه کنند. 

وي درخصوص طرح هایی که توسط این مؤسسه به اجرا درآمده است، گفت: آموزش مراقبت از بازنشستگان سالمند و بیمار (طرح
مهتاب)، طرح بازار اجتماعی کسب و کار بازنشستگان نیروهاي مسلح در پلتفرم کوکباز به نشانی ( kookbaz.ir) ازجمله طرح هایی
هستند که در جهت ارتقاي منزلت و کیفیت زندگی بازنشستگان توسط مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به مرحله

 
اجرا درآمده است. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان تامین اجتماعی 

 
- سازمان تأمین اجتماعی 

 
- وزارت دفاع 

- محمدرضا رحیمی



زیرساخت ها براي جلوگیري از فرار مالیاتی فراهم شده است

منبع: ایرناشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/05/20

تهران- ایرنا- مدیرکل امور مالیاتی جنوب استان تهران با بیان اینکه زیرساخت هاي مورد نیاز براي جلوگیري از فرار مالیاتی
فراهم شده گفت: به منظور تحقق عدالت در جامعه، با فرار مالیاتی به شدت برخورد می شود.

تهران- ایرنا- مدیرکل امور مالیاتی جنوب استان تهران با
بیان اینکه زیرساخت هاي مورد نیاز براي جلوگیري از فرار
مالیاتی فراهم شده گفت: به منظور تحقق عدالت در

 
جامعه، با فرار مالیاتی به شدت برخورد می شود. 

سهراب امدادي فر روز دوشنبه در آئین معارفه رئیس جدید
امور مالیاتی ورامین که در محل فرمانداري این شهرستان
برگزار شد اظهار کرد: فرار مالیاتی، خیانتی بزرگ به کشور
محسوب می شود و در جنوب استان تهران تلاش می شود
که با شناسایی موارد فرار مالیاتی، عدالت در جامعه محقق

 
شود. 

وي گفت: تمامی زیرساخت هاي مورد نیاز براي جلوگیري از فرار مالیاتی فراهم شده و تلاش شده تا با هوشمند سازي در روند

 
دریافت مالیات، از این تخلف جلوگیري شود. 

وي اظهار کرد: با توجه به شرایط ویژه کشور در شیوع ویروس کرونا، تمهیداتی براي کمک به صاحبان مشاغل در نظر گرفته شده و

 
میزان مالیات افزایش اندکی نسبت به سال قبل داشته است. 

امدادي فر گفت: تلاش می کنیم تا با همکاري مناسب با مردم و صاحبان مشاغل، به ویژه در شرایط شیوع ویروس کرونا، ضمن به

 
عمل به قانون، به رونق اقتصادي جامعه کمک کنیم. 

 
عمل به قانون با رعایت حال ارباب رجوع 

فرماندار ورامین نیز در این جلسه با تأکید بر لزوم عمل به قانون گفت: اخذ مالیات بر اساس قانون الزام آور است ولی در شرایط کنونی

 
باید رعایت حال ارباب رجوع و مؤدیان مالیاتی شود تا این افراد با مشکلات کمتري مواجه شوند. 

حسین کاغذلو افزود: با وجود آن که اقتصادي شهرستان هاي جنوب شرق استان تهران بر اساس کشاورزي استوار شده ولی، واحدهاي

 
صنعتی متعددي نیز در آن مستقر هستند و مالیات بر اساس تکالیف قانونی پرداخت می کنند. 

وي اظهار داشت: شهرستان ورامین ظرفیت به سزایی در تولید محصولات مختلف کشاورزي دارد به نحوي که 40 درصد گوشت، 30



 
درصد شیر و تمامی نیازهاي سبزي و صیفی استان تهران، در این شهرستان تولید می شود. 

این مسئول خاطرنشان کرد: 95 درصد از روده صادرات کشور در ورامین تولید می شود که این نشان از پویایی صنعت در این

 
شهرستان است که ممکن است این ظرفیت به دلیل مشکلات مالیاتی با رکود مواجه شود. 

کاغذلو یادآور شد: قانون لازم الاجرا است ولی می توان در موارد خاص با انعطاف با مؤدیان مالیاتی برخورد داشت و آنان را در مسیر

 
تولید و ایجاد اشتغال یاري داد. 

 
در این مراسم علیرضا نیکوي متین به عنوان رئیس جدید امور مالیاتی ورامین معرفی شد. 

 
ورامین با 300 هزار نفر جمعیت در 35 کیلومتري جنوب شرق تهران واقع شده است. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان امور مالیاتی کشور 

 
- حسین کاغذلو 

 
- فرار مالیاتی 

- ورامین



پیگیري عرضه روغن پایه تولیدي از لوبکات در بورس کالا

منبع: روزنامه عصر اقتصادشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/05/20

سرپرست معاونت بازرگانی داخلی وزارت صمت در خصوص اقدامات صورت گرفته مبنی بر پیشگیري از صادرات روغن پایه
افزود: موضوع عرضه روغن پایه تولیدي از...

سرپرست معاونت بازرگانی داخلی وزارت صمت در خصوص
اقدامات صورت گرفته مبنی بر پیشگیري از صادرات روغن
پایه افزود: موضوع عرضه روغن پایه تولیدي از لوبکات در
بورس کالا با هدف الزام چهار شرکت تولید کننده روغن به
رعایت میزان عرضه در بورس در دستور کار پیگیري است.
محمدرضا کلامی با بیان این مطلب، افزود: سیاست وزارت
صنعت، معدن و تجارت حفظ اشتغال، ایجاد ارزش افزوده و

 
پیشگیري از خام فروشی است. 

دبیر ستاد تنظیم بازار بیان کرد: یک شرکت از چهار شرکت عمده تولید کننده روغن پایه نسبت به صادرات بخش عمده اي از روغن
پایه تولیدي خود اقدام می کند، این در حالی است که اولویت اصلی وزارت صنعت، معدن و تجارت ابتدا تامین بازار داخلی و

 
پیشگیري از خام فروشی است . 

کلامی با اشاره به اینکه اگر شرکتی نسبت به رعایت میزان عرضه تعیین شده در بورس اقدام نکند به مراجع نظارتی معرفی خواهد
شد، اضافه کرد: قانونگذار با هدف ایجاد شفافیت مقرر کرده است صنایعی که شکلی از انحصار در آنها وجود دارد مثل فولاد، روغن

 
موتور و صنایعی که سهمشان از بازار قابل ملاحظه است در بورس حضور یابند. 

وي در توضیح این مطلب، افزود: براي مدیریت تولید و عرضه این دسته از صنایع دو روش وجود دارد، یک روش قیمت گذاري تثبیتی
و عرضه کالا با حواله است که این شیوه می تواند زمینه ساز ایجاد رانت باشد و امکان نظارت بر این روش با توجه به محدودیت منابع

 
انسانی و بازرسی دشوار خواهد بود. 

سرپرست معاونت بازرگانی داخلی وزارت صمت ادامه داد: دولت تصمیم گرفته است این دسته از کالاها علیرغم اینکه انحصار در آنها

 
وجود دارد، براي شفاف شدن خرید و فروش و معین بودن عرضه کنندگان و خریداران در بورس کالا عرضه شود. 

کلامی اضافه کرد: با توجه به شرایط خاصی که توضیح دادم، مکانیزم عرضه کالا در بورس یا انتقال تقاضا در داخل بورس و همچنین
قیمت گذاري آن نمی تواند به طور کامل رها و در قالب مکانیزم هاي بورس باشد چرا که خریداران، صنایع پایین دستی تولیدي

 
هستند ، پس در سامانه مجزایی مثل بهین یاب یا با تعیین فهرست واحدهاي مجاز تولیدي، خریداران این کالا تعیین می شوند. 

این مقام مسئول درباره تعیین نرخ نیز، گفت: قیمت این کالاها نیز در محدوده قیمت جهانی تعیین نرخ می شود، اما چون انحصار

 
وجود دارد عرضه کننده می تواند مقادیر عرضه را در بورس کاهش یا افزایش دهد. 

تعیین سه مولفه براي مدیریت بازار کلامی بیان کرد: از این رو باید سه مولفه دیگربراي مدیریت بازار مد نظر قرار گیرد. اولین مولفه
تعیین حداقل مقادیر عرضه در بورس است که از آن به عنوان کف عرضه نام برده می شود . مولفه دوم تعیین قیمت پایه در بورس
است و سوم تعیین سقف قیمت عرضه کالا در بورس، چرا که اگر سقف قیمت باز باشد واحدهاي تولیدي با عدم رعایت کف عرضه در

 
بورس سعی می کنند قیمت را به سمت افزایش حداکثري سوق بدهند . 



دبیر ستاد تنظیم بازار توضیح داد:به این ترتیب مولفه کف عرضه ، قیمت پایه و قیمت سقف در کالاهاي انحصاري جهت شفافیت
خرید و فروش جزو مولفه هاي غیر قابل انکار هستند که اگر بدان توجه نشود در شرایط فعلی که مولفه هاي اقتصاد کلان خصوصا

 
قیمت ارز نوساناتی را تجربه می کند، مشکل ساز خواهد بود. 

کلامی در پاسخ به این سئوال که چرا ستاد تنظیم بازار اقدامی براي ممانعت از صادرات روغن پایه را در دستور کار قرار نمی دهد؟
گفت: ستاد تنظیم بازار در سال 97 و 98 اختیارات لازم در این خصوص را دار بود اما این اختیارات هنوز در سال جدید به ما ابلاغ

 
نشده است . 

وضع عوارض صادراتی براي پیشگیري از خام فروشی وي با تاکید بر اینکه کارگروه ملی ستاد تنظیم بازار هنوز تشکیل جلسه نمی
دهد چرا که در انتظار دریافت این مصوبه است، تاکید کرد: امیدواریم به زودي اختیارات لازم در این زمینه ابلاغ شود تا با وضع

 
عوارض صادراتی نسبت به پیشگیري از خام فروشی اقدام کنیم . 

سرپرست معاونت بازرگانی داخلی گفت: در حقیقت قانونگذار براي آنکه صادرات مواد خام اولویت نیابد، نسبت به وضع عوارض

 
صادراتی بر مواد خام یا روغن پایه اقدام می کند و بدون تردید در صورت دریافت مجوز لازم ستاد تنظیم بازار نیز چنین خواهد کرد. 

 
کلامی تاکید کرد: شخصا اعتقاد راسخ دارم مواد اولیه و مواد خام باید در اختیار صنایع پایین دستی کشور بماند. 

وي تاکید کرد: مجموع لوبکات تولیدي در کشور نیز در حدود 1.7 میلیون تن است که اگر 50 درصد ضریب تبخیر آن باشد، چیزي

 
در حدود 850 هزار تن روغن پایه از آن تولید می شود. 

کلامی افزود: ما میتوانیم تکلیف کنیم همه این 850 هزار تن در بورس عرضه شود تا تمامی تولید کنندگان با دسترسی به روغن پایه

 
نسبت به تولید روغن موتور اقدام کنند . 

وي تاکید کرد: مصرف روغن موتور کشور در محدوده 500 تا 550 هزار تن است و در نتیجه می توان با ارزش افزوده بالاتر روغن

 
موتور تولیدي را در بازارهاي صادراتی عرضه کرد و مانع از خام فروشی شد. 

 
کلامی این مهم را منوط به دریافت مجوزهاي لازم از سوي ستاد تنظیم بازار دانست. 
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حوزه دانش بنیان در آذربایجان شرقی از ظرفیت هاي ثروت آفرینی بالایی برخوردار است که گاه بی اطلاعی بخش خصوصی،
مدیران واحدهاي تولیدي و صنعتی و فعالان اقتصادي از آنها موجب هدررفت فرصت هاي اقتصادي و عقب ماندگی در توسعه

اقتصاد دانش بنیان می شود.

حوزه دانش بنیان در آذربایجان شرقی از ظرفیت هاي ثروت
آفرینی بالایی برخوردار است که گاه بی اطلاعی بخش

خصوصی، مدیران واحدهاي تولیدي و صنعتی و فعالان اقتصادي از آنها موجب هدررفت فرصت هاي اقتصادي و عقب ماندگی در

 
توسعه اقتصاد دانش بنیان می شود. 

به گزارش ترجمان صبح، در اقتصاد دانش بنیان که مرحله سوم توسعه اقتصادي به شمار می رود و به آن اقتصاد «پسا صنعتی» نیز
گفته می شود، بر اهمیت اطلاعات به عنوان سرمایه غیرفیزیکی و اقتصاد دیجیتال تاکید دارد و در این نوع اقتصاد دانش منبع اصلی

 
ثروت و تولید اقتصادي است. 

موتور محرك اقتصاد دانش بنیان، شرکت هاي دانش بنیان هستند که نقشی کلیدي در توسعه اقتصاد دانش محور دارند و این شرکت
ها، موسسات خصوصی یا تعاونی هایی هستند که به منظور افزایش علم و ثروت، توسعه اقتصادي بر پایه دانش و تحقق اهداف علمی و
اقتصادي در راستاي گسترش اختراع و نوآوري و در نهایت تجاري سازي نتایج تحقیق و توسعه ( شامل طراحی و تولید کالا و خدمات

 
) در حوزه فناوري هاي برتر و با ارزش افزوده فراوان ( به ویژه در تولید نرم افزارهاي مربوط ) تشکیل می شوند. 

بنا بر سیاست هاي ابلاغی رهبر معظم انقلاب، از اهداف مهم اقتصاد مقاومتی نیل به اهداف سند چشم انداز 20 ساله و متناسب با آن
نرخ رشد اقتصادي 8 درصدي بوده و از ویژگی ها و پتانسیل هاي تولیدات دانش بنیان، ارزش افزوده بالا و فراوان این محصولات است.

به دلیل مبتنی بودن محصولات دانش بنیان بر اساس خلاقیت، امکان تولید نسل جدید این محصولات با قابلیت هاي بالاتر و ارزش

 
افزوده بیشتر و مداوم را فراهم و سرمایه گذاري بر روي آن ها، رشد مداوم را براي کشور به ارمغان می آورد. 

تولیدات دانش بنیان برخلاف تولیدات سنتی، بر «ابتکار» و «خلاقیت» استوار است و به همین دلیل فراوانی نیروي انسانی دانش

 
آموخته و متخصص نقش مهمی در پدید آمدن مزیت رقابتی ایفا می کند. 

 
بازارهاي جهانی با عبور از اقتصاد سنتی به اقتصاد مبتنی بر دانش روي آورده اند 

رییس کمیسیون کارآفرینی، اقتصاد دانش بنیان و گردشگري اتاق بازرگانی تبریز به ایرنا می گوید: آگاهی عمومی بخش خصوصی و
فعالان اقتصادي در خصوص فناوري هاي جدید بر پایه دانش بنیان و بسترهاي موجود در این حوزه براي رشد اقتصادي کشور باید در

 
حد مطلوبی افزایش یابد. 



سونیا اندیش، با اشاره به اینکه اقتصاد کنونی دنیا همانند اقتصاد قدیمی و بر پایه حجم تولید نیست، می افزاید: با توجه به تحولات
نوین در حوزه فناوري و ارتباطات و وجود بسترهاي بالقوه در اقتصاد دانش بنیان براي تولید، اشتغال و ثروت آفرینی، بی اطلاعی و
عدم آگاهی فعالان اقتصادي و بخش خصوصی از تحولات این حوزه و نگاه سنتی به تولید و اقتصاد موجب شده تا عملکرد ما در این

 
حوزه ضعیف باشد. 

وي اظهار می کند: بازارهاي جهانی به تولید مبتنی بر دانش روي آورده اند و بجاي توجه به حجم تولیدات با استفاده از دانش و
فناوري، نرم افزارها و اپیکیشن ها و نیازسنجی از مصرف کننده، کالاي به روز و مورد نیاز آنان را در سریع ترین زمان تولید و به دست

 
مصرف کننده می رساند. 

فعال اقتصادي آذربایجان شرقی با اشاره به اینکه در اقتصاد سنتی با وجود کیفیت بالاي کالا، قیمت تمام شده زیاد بوده، روند تولید
طولانی است و کالاي تولید شده مبتنی بر تقاضاي مشتري نیست، می گوید: اقتصاد دانش بنیان داراي پتانسیل هاي مختلفی مانند

 
ثروت، فروش در سریع ترین زمان، آلایندگی زیست محیطی پایین، توان پاسخگویی به تقاضاي مشتري و ارزش افزوده بالا است. 

اندیش، ادامه می دهد: فعالان اقتصادي و واحدهاي تولیدي باید با قابلیت هاي این حوزه بیشتر آشنا شوند چراکه آگاهی و بهره مندي
از پتانسیل هاي اقتصاد دانش بنیان در راستاي خلق ثروت می تواند موجب افزایش رفاه افراد در جامعه شود و در این مسیر، حلقه
هاي واسط بین آن ها نیز شرکت هاي دانش بنیان و شتاب دهنده ها هستند که می توانند این واحدها را در ورود به این حوزه کمک

 
کنند. 

وي با تاکید بر اینکه در این حوزه نباید از دولت زیاد انتظار داشت، یادآوري می کند: محوریت اقتصاد دانش بنیان کشور از بخش
دولتی به بخش خصوصی تغییر کرده و فعالان اقتصادي، واحدهاي تولیدي و بخش خصوصی باید با ارتقاي سطح آگاهی خود از این

 
حوزه و مجهز شدن به دانش و فناوري هاي جدید ارتباطاتی، از آن ها در رسیدن به بازارهاي جهانی استفاده کنند. 

رییس کمیسیون کارآفرینی، اقتصاد دانش بنیان و گردشگري اتاق بازرگانی تبریز می گوید: در این مسیر تشکل هاي صنفی و تولیدي

 
و اتاق هاي بازرگانی می توانند بسته هاي سرمایه گذاري مبتنی بر دانش فنی را تهیه و در اختیار فعالان اقتصادي قرار دهند. 

اندیش، با بیان اینکه یکی از حوزه هاي اقتصاد دانش بنیان برند سازي است، می افزاید: واحدهاي تولیدي باید به این سمت حرکت

 
کرده و سهم کالاي ایرانی در بازارهاي جهانی را تامین کنند.   

 
افزایش تولید دانش بنیان و صادرات محور، اولویت آذربایجان شرقی براي سال جهش تولید است 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار آذربایجان شرقی نیز در گفت و گو با ایرنا می گوید: جهش تولید باید مبتنی بر تولید دانش
بنیان و صادرات محور باشد و افزایش این نوع تولیدات، مهم ترین اولویت و برنامه استان براي سال «جهش تولید» است و این موضوع

 
به صورت جدي مورد توجه مدیریت ارشد استان قرار دارد. 

علی جهانگیري، با تاکید بر حمایت هاي همه جانبه از شرکت هاي دانش بیان می افزاید: زیرساخت هاي لازم براي توسعه کمی و

 
کیفی شرکت هاي دانش بنیان این استان باید بیش از پیش فراهم شود. 

وي با بیان اینکه بهبود فضاي کسب و کار از اولویت هاي دیگر مسوولان استانی است، یادآوري می کند: براي این منظور اقتصاد دانش



 
بنیان جایگاه ویژه اي دارد و صنایع دانش بنیان فرصتی مغتنمی براي همکاري و تعامل صنعت و دانشگاه است. 

جهانگیري، با اشاره به اهمیت اقتصاد دانش بنیان، ادامه می دهد: عدم آگاهی فعالان اقتصادي و بخش خصوصی از پتانسیل هاي
اقتصاد دانش بنیان موجب شده تا به نحو شایسته اي نتوانند از ثروت آفرینی این حوزه استفاده کنند و باید با ارتقاي سطح آگاهی

 
خود از این قابلیت ها بهره مند شوند.  

 
فرصت هاي اقتصادي با بی اطلاعی بخش خصوصی از قوانین و حمایت هاي دولتی از شرکت هاي دانش بنیان از دست می رود   

رییس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی نیز در گفت و گو با ایرنا با اشاره به قوانین خوب موجود در کشور در حوزه دانش بنیان،
معتقد است که بی اطلاعی بخش خصوصی و فعالان اقتصادي از این قوانین و از طرفی نبود اراده کافی از سوي دولت براي اجراي این

 
قوانین موجب از دست رفتن فرصت هاي اقتصادي در کشور می شود. 

عبدالرضا واعظی، می افزاید: بر اساس مواد 21، 43 و 44 قانون رفع موانع تولید، مزایایی به شرکت هاي دانش بنیان اختصاص یافته
است که این شرکت هاي می توانند با استفاده از این قوانین از 15 سال معافیت مالیاتی، 12 سال معافیت گمرکی، مشوق هاي بیمه
اي، امتیاز شرکت در مناقصات و ترك تشریفات آن ها، عدم اعزام فرزند پسر فعالان شرکت هاي دانش بنیان به خدمت سربازي و
گذراندن خدمت نظام وظیفه در شرکت دانش بنیان و اخذ امریه سربازي براي متخصصان مورد نیاز و حمایت هاي دولتی برخوردار

 
شوند. 

وي با اشاره به اینکه عمده بخش خصوصی و صاحبان واحدهاي تولیدي از مزایاي این قوانین بی اطلاع هستند، اظهار می کند: در
استان صندوق پژوهش فناوري از سال گذشته تاسیس شده است و تلاش می شود صندوق دوم نیز براي ارایه حمایت هاي ویژه به

 
شرکت هاي دانش بنیان راه اندازي شود. 

رییس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی با بیان اینکه در کل کشور 45 صندوق پژوهش فناوري وجود دارد که حوزه فعالیت آن ها
ملی است، می گوید: شرکت هایی که امتیاز و گواهی دانش بنیانی دارند یا شرکت هاي فاقد این گواهی با اخذ معرفی نامه از پارك

 
علم و فناوري می توانند از خدمات این صندوق ها استفاده کنند. 

واعظی، ادامه می دهد: علاوه بر مواد قانون رفع موانع تولید براي حمایت از شرکت هاي دانش بنیان، پتانسل و ظرفیت دیگري در
برنامه 5 ساله ششم توسعه وجود دارد که از جمله در مواد 53 و 54 آن در خصوص توسعه حمل و نقل زمینی، ریلی و هوایی به

 
صورت مرتب به شرکت هاي دانش بنیان اشاره شده است. 

 وي یادآوري می کند: در این راستا دولت موظف شده براي توسعه صنایع حمل و نقل از شرکت هاي دانش بنیان استفاده کند و در
تبصره هاي ج و چ ماده 64 این برنامه در خصوص حمایت از پروژه هاي تقاضا محور تاکید شده است به طوري که واحدهاي تولیدي
در صورت استفاده از توان شرکت هاي دانش بنیان در اجراي پروژه هاي توسعه خود می توانند از حمایت دولت مانند لیزینگ

 
برخوردار شوند. 

رییس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی می گوید: ماده 65 برنامه ششم توسعه مربوط به حمایت دولت از شرکت هاي دانش بنیان

 
خارجی است که با شرکت هاي دانش بنیان داخلی همکاري می کنند. 



واعظی، می افزاید: ظرفیت هاي قانونی زیادي براي حمایت از شرکت هاي دانش بنیان در کشور وجود دارد ولی با توجه به اینکه
بخش خصوصی و واحدهاي تولیدي و صنعتی به حوزه اقتصاد دانش بنیان وارد نشده اند، نمی توانند از این ظرفیت ها بهره مند شوند.

وي اظهار می کند: واحد تولیدي و صنعتی وقتی دانش بنیان شود اولین و مهمترین مزیتی که از آن برخوردار می شود، برند است و با

 
این کار ارزش افزوده آن بالا می رود و دوم اینکه از حمایت هاي مالی و پشتیبانی دولت می تواند استفاده کند. 

واعظی، ادامه می دهد: عمده علت نرفتن واحدهاي تولیدي و فعالان تولیدي و صنعتی به سمت دانش بنیانی، بی اطلاعی از قوانین و

 
حمایت هاي دولتی و کم حوصلگی در طی مراحل اخذ گواهی دانش بنیانی است. 

 بی اطلاعی عمیقی از پتانسیل هاي ثروت آفرین نهفته در حوزه دانش بنیان کشور در بین فعالان تولیدي و خدماتی استان وجود دارد

فعال صنعتی و اقتصادي آذربایجان شرقی نیز با بیان اینکه بی اطلاعی عمیقی در استان از پتانسیل هاي ثروت آفرین نهفته در حوزه
دانش بنیان کشور وجود دارد، می گوید: به علت بی اطلاعی تعداد زیادي از شرکت هاي استان که داراي پتانسیل بالا در تولید و

 
صادرات در ترازهاي کشوري هستند از شاخص هاي دانش بنیانی، آن ها نمی توانند از اقتصاد این حوزه بهره مند شوند. 

جواد آلپار، می افزاید: هم اکنون خیل عظیمی از شرکتهاي دانش بنیان و استارتاپ هاي شناسایی نشده در استان وجود دارد که هر

 
دو نیازمند توانمندسازي براي قرارگیري مشترك در اکوسیستم رشد پرشتاب اقتصاد دانش بنیان در کشور هستند. 

وي اظهار می کند: تبریز با محوریت شمالغرب، در رقابت سنگین عرضه کالا و خدمات دانش محور براي پروژه هاي کلان کشوري و

 
بازار کشور از سایر مناطق عقب مانده است. 

آلپار، ادامه می دهد: سهم بسیار بسیار اندك استان و شمال غرب از منابع مالی جذب شده از این مسیر که حتی از میانگین کل

 
کشوري نیز فاصله زیادي دارد گویاي این وضعیت است. 

 
بخش خصوصی با اطلاع از قابلیت هاي اقتصاد دانش بنیان می تواند به عنوان محرك اصلی و پایه رشد این اقتصاد عمل کند 

استادیار گروه مدیریت دانشگاه هاي میزان و آزاد اسلامی تبریز نیز با بیان اینکه یکی از دلایل تعویق در پیشرفت و توسعه ایران در
حوزه اقتصاد دانش بنیان تکیه بیش از حد و وابستگی به صنعت نفت و بی اطلاعی فعالان اقتصادي از قابلیت هاي این حوزه است، می
گوید: فعالان اقتصادي و بخش خصوصی با آشنایی و اطلاع از توان و قابلیت هاي اقتصاد دانش بنیان می تواند به عنوان یکی از محرك

 
هاي اصلی و پایه رشد اقتصاد دانش بنیان عمل کند. 

امیر محمدي اصل، می افزاید: بخش خصوصی نیاز است فعالیت هاي اقتصادي دانش بنیان را حدالمقدور از دولت جدا کرده و دولت

 
صرفا به عنوان یک تسهیل گر و ناظر به این حوزه ورود کند. 

وي با تاکید بر رفع نگاه به حوزه دانش بنیان صرفا از تکنولوژي به ارزش آفرینی داخلی و خارجی، اظهار می کند: پتانسیل فوق العاده
اي به نام اتاق هاي بازرگانی در کشور وجود دارد که به عنوان بازوي مشاوره اي بین بخش هاي دولتی و خصوصی می توانند صاحبان

 
ایده در اقتصاد دانش بنیان را به صاحبان سرمایه متصل کنند. 



دبیر کمیسیون اقتصاد دانش بنیان، کارآفرینی و گردشگري اتاق بازرگانی تبریز، با اشاره به اینکه در این کمیسیون این اراده حکمفرما
بوده و فعالیت هاي خوبی در زمینه تسهیل و هم افزایی براي وصل کردن ذهن هاي خلاق به سرمایه داران استان در حال انجام است،
می گوید: هر چقدر اصطحکاك بین دولت و شرکتهاي دانش بنیان کمتر شود شاهد رانت و فساد کمتري در اقتصاد خواهیم شد ولی

 
چنانچه دولت به عنوان متولی اقتصاد دانش بنیان عمل کند رشد اقتصادي بسیار کند خواهد شد. 

محمدي اصل، ادامه می دهد: با توجه به فعالیت بیش از 2 هزار و 200 شرکت دانش بنیان، 300 مرکز رشد و نوآوري، حدود 7 هزار
استارت آپ و همچنین شتاب دهنده ها در کشور، این شرکت ها و مراکز روزهاي خوبی را براي اقتصاد کشور و ثروت آفرینی در سال
هاي پیش رو نوید می دهند به شرطی که تمامی چرخ دنده ها ( معاونت علمی ریاست جمهوري، وزارتین، دانشگاه ها، بانکها، بخش

 
هاي خصوصی و... ) با تشریک مساعی و سینرژي حداکثري در راستاي نهادینه کردن تبدیل دانش به ارزش افزوده گامی بلند بردارند. 

وي با تاکید بر اینکه دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی باید دانشجویان را به سمت کارآفرینی و استفاده از فناوري هاي نوین سوق
دهند، یادآوري می کند: ضروري است رویکرد و رویه دانشگاه ها (وزارتین علوم و بهداشت ) تغییر یافته و به گونه اي عمل کنند که
دانشجویان بتوانند پس از دانش آموختگی با آموختن مهارتهاي تخصصی رشته تحصیلی خود موجب ایجاد فرصت هاي اقتصادي بر

 
پایه دانش باشند و ثروت آفرینی در کشور را نهادینه کنند. 

محمدي اصل، می افزاید: در مرحله نخست خلق دانش و در مراحل بعدي واردات تکنولوژي ها و ایده هاي برتر کشورهاي توسعه یافته
در صنایع مختلف و بومی سازي این فناوري ها با استفاده از مهندسی معکوس باید به عنوان رسالت و ماموریت اصلی دانشگاه ها از

 
سوي متولیان این امر راهبري شود تا به چشم اندازي بنام توسعه یافتگی بر مدار اقتصاد دانش بنیان دست یافت. 

 
ضرورت اجراي پروژه هاي پیشران براي بهره مندي از اقتصاد دانش بنیان در آذربایجان شرقی  

فعال اقتصادي آذربایجان شرقی نیز می گوید: جذب یا اجراي چند پروژه پیشران در استان براي مقاصد کلان اقتصاد دانش بنیان از

 
حوزه هاي پتانسیل دار ضروري است. 

محمد فرزاد، می افزاید: اجراي هر کدام از این پروژه ها تاثیرات عمیقی در رشد اقتصادي استان خواهد داشت که آمایش سرزمینی و

 
آینده پژوهی از ثمرات این طرح ها می تواند باشد. 

وي با اشاره به نقش شتابدهنده ها در ظهور و معرفی فرصت هاي اقتصادي مبتنی بر دانش و صادرات، اظهار می کند: نمونه هایی از
اقتصاد دانش بنیان در صنعت نوین گیم و صنعت سنتی چرم نمایان است./ایرنا



تفاهم مهم شهر آفتاب با دو بازوي صادراتی کشور

شماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/05/20
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

تفاهم نامه سه جانبه میان کنفدراسیون صادرات ایران، کمیسیون صادرات غیرنفتی ایران و شرکت نمایشگاه هاي بین المللی
شهر آفتاب به امضا رسید.

تفاهم نامه سه جانبه میان کنفدراسیون صادرات ایران، کمیسیون صادرات غیرنفتی ایران و شرکت نمایشگاه هاي بین المللی

 
شهر آفتاب به امضا رسید. 

 
نمایشگاه 

کمیسیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران،
کنفدراسیون (مجمع) صادرات ایران و شرکت بهره برداري
نمایشگاه هاي بین المللی شهر آفتاب تهران طی مراسمی تفاهم
نامه اي در خصوص تشکیل کمیته مشترك میان این سه بخش
به منظور برگزاري نمایشگاه ها و رویدادهاي هدفمند، تخصصی و

 
شناسنامه دار به امضا رساندند. 

هدف از این تفاهم نامه، یافتن راهکارهایی براي تقویت بازار
بخش خصوصی با استفاده از پتانسیل هاي نمایشگاه بین المللی شهر آفتاب و معرفی شهر آفتاب به عنوان یک ظرفیت فوق العاده

 
جهت رشد اقتصاد کشور است. 

صادرات را درگیر مسائل پیش پا افتاده نکنیم در این جلسه، جمشید نفر، رییس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران اظهار
کرد: پیش از این فرصت هاي استثنایی بسیاري براي تجارت کشور پیش آمد که از جمله آنها می توان به فروپاشی اتحاد جماهیر

 
شوروي اشاره کرد. 

وي با اشاره به شرایط صنعت چرم در ایران به عنوان نمونه عنوان کرد: ایران جزو اولین کشورهاي ابداع کننده این صنعت است و رتبه

 
پنجم دنیا در مواد اولیه پوست و چرم سبک را دارد که این موضوع از نظر کیفیت چرم، ایران را در مقام اول دنیا قرار می دهد. 

نفر، یک مصداق عینی در پیشرفت صنعت چرم را کشور ترکیه دانست و گفت: این کشور صنعتی به نام صنعت چرم نداشت اما از این

 
فرصت استفاده کرد و اکنون کشورهاي ایتالیا و چین را پشت سر گذاشته و حرف اول را در دنیا می زند. 

وي ادامه داد: این در حالی است که سابقه فعالیت ترکیه در صنعت چرم به سال 1992 باز می گردد و اکنون دنیا را با چرم تولیدي

 
خود به تسخیر در آورده است؛ اما این صنعت در ایران همچنان درگیر مسائل پیش پا افتاده است. 



رییس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد: اکنون که این فرصت استثنایی با افزایش نرخ ارز براي صادرات

 
کشور رخ داده است باید از فرصت ها استفاده کرد و با بخشنامه هاي غلط و کارشناسی هاي غیراصولی آن را از بین نبرد. 

به گفته نفر؛ اکنون نمایشگاه شهر آفتاب فرصتی مناسب براي شناساندن صنایع صادراتی کشور است و با این تفاهم نامه امکان بهره

 
برداري از فضاي موجود وجود دارد. 

نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب منطقه آزاد می شود محمدرئوف قادري، مدیرعامل و رئیس هیات مدیره نمایشگاه بین المللی شهر
آفتاب نیز در این مراسم با اشاره به استراتژیهاي سه گانه شهرآفتاب گفت: انتقال نمایشگاه هاي پر مخاطب از شهر تهران به نمایشگاه

 
بین المللی شهر آفتاب بمنظور کاهش ترافیک و آلودگی هاي زیست محیطی یکی از استراتژیهاي سه گانه است. 

وي افزود: هدف اولیه براي تاسیس نمایشگاه شهرآفتاب کاهش بار ترافیکی و آلودگی هاي زیست محیطی به منظور ایجاد آرامش،
آسایش و امنیت ساکنین شهر تهران بوده است که در این راستا زیرساختهاي حقوقی این مهم انجام شده است و اجراي آن نیز در

 
دستور کار قرار گرفته است. 

مدیرعامل نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب با اشاره به اینکه تبدیل نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب به شهرنمایشگاهی و مرکز همایش
هاي بین المللی از دیگر استراتژیهاي مورد پیگیري است، بیان کرد: به منظور ایجاد مکانی مناسب براي فعالیت هاي نمایشگاهی و
برگزاري همایش ها وسمینارها و همچنین ایجاد زیرساختهاي تفریحی، ورزشی، اقامتی، گردشگري، تجاري، بازرگانی و خدماتی به
منظور رونق بخشی فعالیت هاي نمایشگاهی تبدیل نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب به شهرنمایشگاهی غاز برنامه هاي مهم و

 
استراتژیک شهرآفتاب است. 

قادري با بیان اینکه بررسی، مطالعه و پیشنهاد تاسیس منطقه آزاد تجاري یا ویژه اقتصادي در مورد نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب
صورت گرفته است گفت: با هدف رشد و شکوفایی اقتصادي، جذب سرمایه گذاري، حذف بروکراسی هاي اداري، ایجاد فرصت هاي
اشتغال و رونق بخشی بیشتر به تعاملات تجاري، بازرگانی،صنعتی و فرهنگی داخلی و بین المللی و تسهیل ورود فعالان عرصه
اقتصادي و نمایشگاهی بین المللی و حذف تشریفات زائد گمرکی و صدور ویزا به منظور ورود آسان کالا، افراد و خدمات به سایت
نمایشگاه، ایجاد منطقه آزاد تجاري با حمایت دولت و کمیسیون تخصصی و زیربنایی دولت در دستور کار قرار گرفته است و مطالع فاز

 
نخست آن با همکاري شوراي مناطق آزاد کشور و یکی از دانشگاه هاي معتبر به اتمام رسیده است. 

وي با بیان اینکه یکی از مشکلات تهران نداشتن پایانه صادراتی است، افزود: شهر آفتاب با 400 هکتار زمین که تنها 138 هکتار آن
براي برگزاري نمایشگاه ها مورد بهره برداري قرار می گیرد توانایی برپایی پایانه صادراتی و استقرار سازمان ها و نهادهاي قانونی در آن

 
را دارد که این موضوع نیز با حمایت وزارت صنعت معدن و تجارت در دستور کار قرار دارد. 

بر اساس این گزارش، این تفاهم نامه با حضور جمشید نفر رئیس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق ایران، محمدرضا مرتضوي نایب
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران، محمدرئوف قادري، مدیرعامل و رئیس هیات مدیره نمایشگاه بین المللی شهر آفتاب، کامبیز معتمد
وزیري عضو هیات مدیره و معاون نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب به امضا رسید. گفتنی است که در این مراسم محمد حسین مقیمی

استاندار سابق تهران نیز حضور داشت.



کشف معدنی جدید در حوالی تهران

شماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/05/20
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

محققان پژوهشگاه مواد و انرژي معادن جدید را شناسایی کرده و جهت تعیین کاربرد آن، این مواد را مورد بررسی و آزمایش
قرار می دهند.

محققان پژوهشگاه مواد و انرژي معادن جدید را شناسایی کرده و جهت تعیین کاربرد آن، این مواد را مورد بررسی و آزمایش

 
قرار می دهند. 

 
معدن 

دکترحسین نورانیان، عضو هیات علمی پژوهشکده سرامیک
پژوهشگاه مواد و انرژي با اعلام این خبر گفت: در پژوهشگاه مواد
و انرژي پروژه هاي قراردادي متعددي در مورد شناسایی و تعیین
کاربرد مواد معدنی جدید انجام می گیرد که در این خصوص
اخیراً یک نمونه از این مواد معدنی در حوالی تهران به نام معدن
واوند ارجمند فیروزکوه در مقیاس آزمایشگاهی مورد بررسی قرار

 
گرفت. 

وي افزود: با توجه به نتایج آزمون هاي انجام شده، معدن واوند ارجمند فیروزکوه در صورت فرآوري مناسب می تواند ظرفیت کاربرد به
عنوان فیلر در صنایع پلیمري تیره رنگ، صنایع سیمان، محصولات پایه سیمانی و یا به همراه دیگر مواد معدنی در مصالح ساختمانی

 
سرامیکی را داشته باشد. 

بر اساس اعلام وزارت علوم، به گفته مجري این طرح، با توجه به نزدیکی این معدن به تهران و حجم ذخیره زیاد آن، در صورت
سرمایه گذاري و به کارگیري آن در مقیاس نیمه صنعتی و سپس صنعتی می تواند علاوه بر کارآفرینی، ایجاد ارزش افزوده مناسبی

داشته باشد.



توقیف شناورهاي صیادي متخلف در خوزستان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خوزستان، مدیرکل شیلات خوزستان گفت: در جریان بازرسی از این شناور هاي صیادي
متخلف فاقد هویت که روز گذشته بدون دریافت مجوز صید از
شیلات مشغول ماهیگیري بودند، 705 کیلوگرم انواع ماهی به
همراه چهار دستگاه ترال، شش عدد لنگر و شش طاقه تور

 
گوشگیر کشف و ضبط شد. 

وي افزود: پرونده هاي تخلفاتی صیادي این شناور ها براي انجام
مراحل قانونی، ارسال به مرجع قضایی و کمیسیون رسیدگی به

 
تخلفات صیادي در دست انجام است. 

ابوعلی بر برخورد با صید غیرمجاز با هدف اشتغال پایدار صیادان
و صیانت از ذخایر و منابع آبزیان دریایی در خور هاي خوزستان

 
و صیدگاه هاي شمال غرب خلیج فارس تاکید کرد. 

هفته گذشته نیز چهار فروند شناور صیادي متخلف که بدون مجوز در حال صید آبزیان دریایی در صیدگاه هاي شمال غرب خلیج

 
فارس بودند توقیف شدند. 

 
در سال هاي اخیر برخورد با صید غیرمجاز و بدون پروانه در خور ها و صیدگاه هاي شمال غرب خلیج فارس تشدید شده است. 

برخی از گونه هاي آبزیان دریایی در خلیج فارس از جمله شوریده و حلواسفید به علت صید بی رویه و قاچاق آن به کشور هاي حوزه

 
خلیچ فارس در معرض انقراض قطعی قرار دارند. 

 
بیشتر بخوانید: توقیف یک فروند شناور تجاري در آبهاي شمالی خلیج فارس 

 
معیشت حدود 50هزار خانوار در خوزستان با طریق صید و صیادي گره خورده است. 

 
پارسال حدود 49هزار تن انواع آبزیان دریایی در صیدگاه هاي شمال غرب خلیج فارس توسط صیادان خوزستانی صید شد. 

استان خوزستان از نظر صید دریایی پس از استان هاي سیستان و بلوچستان، هرمزگان و بوشهر در جایگاه چهارم کشوري قرار دارد.



پرداخت وام قرض الحسنه به زنان سرپرست خانوار در قزوین

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز قزوین، صدیقه ربیعی مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري گفت: طبق تفاهم نامه
منعقده معاونت امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوري و
صندوق کارآفرینی امید به زنان سرپرست خانوار، بدسرپرست،
دختران مجرد بالاي 40 سال و بانوان فارغ التحصیل داراي طرح
توسعه مشاغل خانگی تا پایان سال وام قرض الحسنه پرداخت

 
می شود. 

ربیعی، هدف از پرداخت این وام را توانمندسازي، توزیع فرصتها،
منابع و امکانات بمنظور رفع نیاز هاي ضروري و راه اندازي یا

 
توسعه مشاغل خانگی و کسب و کار هاي خرد و کوچک و ارزش آفرین زنان سرپرست خانوار در مناطق کم برخوردار استان بیان کرد. 

او افزود: افرادي براي اخذ تسهیلات از سوي این اداره کل معرفی می شوند که در دوره تکمیلی آموزش توانمندسازي اقتصادي زنان

 
سرپرست خانوار فعال در عرصه مشاغل خانگی حضور داشته و موفق به طی دوره و نهایتاً راه اندازي کسب و کار گردیده اند. 

ربیعی گفت : در پرداخت تسهیلات اولویت با افرادي است که داراي طرح توسعه مشاغل خانگی با رویکرد نوین هستند.



اشتغالزایی به رنگ هنر، ترکیب هنر معرق و منبت کاري برروي مبلمان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خراسان رضوي، مجموعه اي کوچک در سبزوار با ترکیب هنر معرق با منبت بر روي

 
مبلمان کارهاي زیبایی تولید کرده است کارهاي کم نظیري که کمتر سراغ آن را می توان پیدا کرد. 

این مجموعه با کمک تسهیلات صندوق کارآفرینی امید توانسته کار را توسعه بدهد و 13نفر هنرمند معرق و منبت کار را مشغول کار

 
کند که بتازگی در صدد افزایش این تعداد به 30نفر است. 

 
آثار تولیدي این مجموعه می تواند در صورت صادرات ارز آوري خوبی را نصیب این مجموعه کند و اشتغال و کار را رونق دهد. 

{sepehr_media_5172474_400_300$}



کشف بیش از 58 تن گندم قاچاق در سلطانیه

منبع: رکناشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/05/20

حوادث رکنا: 3 دستگاه خودرو و کشف 58 تن و 430 کیلو گرم گندم قاچاق در سلطانیه توقیف شد.

به گزارش رکنا، سرهنگ حسین اصانلو فرمانده انتظامی
شهرستان سلطانیه گفت: در راستاي اجراي طرح مبارزه با
قاچاق کالا و ارز، عوامل انتظامی شهرستان حین گشت
زنی و کنترل خودرو هاي عبوري در طی 48 ساعت
گذشته سه دستگاه تریلی و یک دستگاه خودرو نیسان

 
حامل بار گندم را جهت بررسی متوقف کردند. 

او افزود: ماموران در بازرسی از خودرو ها ي مذکور 58 تن و 430 کیلوگندم فاقد هرگونه مدارك و مجوز قانونی کشف که ارزش آن

 
برابر نظر کارشناسان، یک میلیارد و 800 میلیون ریال برآورد شده است. 

کشف محموله گندم قاچاق در سلطانیه فرمانده انتظامی شهرستان سلطانیه در ادامه با اشاره به تحویل گندم به سیلو هاي دولتی و
معرفی متهمان به مرجع قضائی، اظهار داشت: عزم پلیس در برخورد با پدیده زیانبار ورود و خروج غیرمجاز کالا جدي است که در این
رابطه از مردم می خواهیم به جهت حذف عوامل کاهش زمینه هاي اشتغال و توسعه تولیدات داخلی هرگونه اطلاعات از فعالیت هاي

غیرمجاز اقتصادي را به پلیس اطلاع دهند.



معصومه ابتکار: یک سوم از مدیران دولتی زن هستند

منبع: رکناشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/05/20

رکنا: نشست ویدئو کنفرانسی با تعدادي از فعالین اهل تسنن در حوزه زنان و خانواده از 8 استان کردستان، کرمانشاه، خراسان
رضوي و جنوبی، گلستان، سیستان و بلوچستان، تهران و البرز در معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري برگزار شد.

زنان / در این گفتگو که توسط کارگروه ادیان و اقوام این
معاونت تدارك دیده شد، انتظار اهل سنت که کسب حقوق
کامل اجتماعی و تکمیل و افزایش تلاش هاي دولت بوده
مطرح و مسائلی مانند طلاق ثلاثه، کودکان بدون شناسنامه

 
و چند همسري مورد بحث قرار گرفت. 

به گزارش رکنا، در ابتداي این نشست آنلاین معصومه
ابتکار تصریح کرد: سیاست دولت تدبیر و امید این بوده که

 
بتوانیم در بحث قومیت، جنسیت و مذهب تبعیض ها را برطرف کنیم. 

30 درصد از مدیران دولت دوازدهم زن هستند وي با اشاره به تاکید رییس جمهور بر انتصاب 30 درصدي مدیران زن در دولت

 
دوازدهم گفت: تا کنون حدود 25 درصد این مهم محقق شده که گزارش آن طی هفته دولت در شهریور ماه ارائه خواهد شد. 

ابتکار با اشاره به انتصابات اهل سنت گفت: در این خصوص قطعا به شرایط مطلوب نرسیده ایم ولی نسبت به دولت هاي قبل تغییر
قابل توجهی رخ داده؛ از جمله انتصاب سفیر اهل سنت و چندین مدیر و فرماندار از بین خانم ها و آقایان اهل سنت بوده که با

 
موفقیت در عملکرد آنها نیز همراه بوده است. 

معاون رییس جمهور با اشاره به قانون اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی اظهار داشت: این گام

 
مهمی براي کودکان فاقد شناسنامه بود و با تصویب آن مشکلات فراوانی برطرف می شود. 

ابتکار با بیان اینکه در خصوص بحث چند همسري موضع گیري قاطع و شفاف مقام معظم رهبري به تغییرات در این زمینه کمک می

 
کند، اظهار امیدواري کرد این موضوع همواره در سیاستگزاري ها مورد توجه قرار گیرد. 

ابتکار در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به فرصت هاي پدیده آمده در سال هاي اخیر به موضوع حمایت از کودکان
بازمانده از تحصیل و برنامه هایی که معاونت به شکل خاص با سازمان نهضت سواد آموزي در دست اجرا دارد، اشاره کرد و گفت: تمام
موارد بازماندگی از تحصیل دختران و پسران که مورد شناسایی قرار می گیرد به معاونت معرفی شوند تا در قالب تفاهم نامه با نهضت
سواد آموزي و موافقت نامه هایی که با آموزش و پرورش داریم، مشکل آنها با ماندگی از تحصیل آنها حل شود. ضمن اینکه از معرفی



 
تشکل هاي حامی دانش آموزان نیازمند به معاونت استقبال می کنیم. 

معاون رییس جمهور با اشاره به موضوع زنان سرپرست خانوار تصریح کرد: در شرایط تحریم اقتصادي و بحران کرونا گروه هایی که

 
آسیب پذیري بالا دارند نیازمند حمایت هاي بیشتري بوده و ما در معاونت آمادگی حمایت از این عزیزان را داریم. 

ابتکار با بیان اینکه براي زنان سرپرست خانوار و دختران جوان فارغ التحصیل از طریق نظام بانکی تسهیلات قرض الحسنه را تامین
کرده ایم، افزود: حدود 80 هزار مورد وام تا امروز تامین شده و چنانچه افراد داوطلب راه اندازي کسب و کارهاي کوچک و یا خانگی را

 
معرفی کنید، شرایط ارد پیگیري شده توسط معاونت بود که سجادي به آنها اشاره کرد. 

 
وي همچنین از مکاتبه با مسئولین جهت برداشتن محدودیت از مادرانی که حضانت فرزندانشان را بر عهده دارند سخن گفت. 

در ادامه این وبینار، بهجت رحمانی دبیر کارگروه ادیان و اقوام معاونت ریاست جمهوري در امور زنان و خانواده گزارشی در خصوص

 
فعالیت هاي انجام شده در این کارگروه ارائه داد. 

وي گفت: صدور احکام قضایی با توجه به فقه هر کدام از فِرَق خواسته عزیزان اهل سنت سنت است، ضمن اینکه آنها می خواهند در

 
حکم قضایی نفیا و اثباتا مذهب لحاظ نشود. 

رحمانی افزود: شایسته است در احکام استخدامی مذهب لحاظ نشود و ملاك توانایی، تحصیلات و سایر توانمندي هاي مطرح در قانون

 
استخدام باشد تا اهل سنت در شرایط برابر بتوانند کار کنند و اشتغال داشته باشند. 

 
شرکت کنندگان در این جلسه نیز هر یک به بیان نقطه نظرات خود پرداختند. 

خانم فوزیه غفاري از سنندج با بیان اینکه حقوق زنان هم مشروعیت دارد و هم مقبولیت، افزود: پیشنهاد می کنم در کلیه استان ها
مخصوصا آنجا که تنوع اقوام و قطبیت وجود دارد بانک اطلاعاتی بانوان ایجاد شود، ضمن اینکه ایجاد فرصت هاي برابر براي زنان
براساس شایسته سالاري، رفع کم توجهی به اشتغال زنان در مناطق اهل سنت، توسعه کسب و کار زنان، پرداخت وام هاي حمایتی و

 
نیز حمایت از زنان کارآفرین از اهمیت ویژه اي برخوردار است. 

صدیقه موافق از تربت جام نیز در این جلسه وبیناري پیشنهاد راه اندازي کمپین تامین سخت افزارهاي دانش آموزي در حوزه دختران
را مطرح کرد تا در وضعیت فعلی و همه گیري کرونا بچه هاي مناطق محروم بتوانند از تلفن همراه جهت ادامه تحصیل بهره مند

 
باشند. 

وي همچنین گفت: در حوزه طلاق ثلاثی زنان اهل سنت باید کار زیادي صورت گیرد و در ادامه بر ضرورت آموزش اشتغال در مناطق

 
مرزي تاکید کرد. 

 
موافق در ادامه از عدم به کارگیري زنان در پست هاي اداري در شهرهاي سنی نشین خراسان رضوي انتقاد کرد. 

رستمی از گلستان نیز در این نشست با بیان اینکه بسیاري از زنان کشور ما ضعف اعتماد به نفس و خودباوري دارند بر لزوم آموزش
هاي مرتبط با سلامتی جسمی و روانی به دختران دانش آموز تاکید کرد. اهواري از بیرجند با اشاره به توانمندي و مسئولیت پذیري



زنان در وظایفی که به آنان واگذار می شود، از نگاه توام با بی مهري به خانم ها در مسئله طلاق و تبعیض آزار دهنده بین خانم ها و

 
آقایان در قضیه ازدواج مجدد پس از طلاق یا فوت همسر گلایه کرد و گفت: باید براي این موضوع راهکاري مناسب پیدا کنیم. 

مظهر مقدمی فر فعال مدنی از تهران با اشاره به اینکه مذاهبی که در ایران وجود دارد مانند باغچه اي از گل هاي رنگارنگ است که با

 
مدارا و تسامح بر زیبایی آن افزوده خواهد شد، گفت: از خانم ابتکار تقاضا دارم صداي اقوام و مذاهب باشند. 

 
وي همچنین لزوم استفاده از نیروهاي توانمند اهل سنت در پست هاي مهم و مدیریتی را یادآور شد. 

گفتنی است پیش از این نیز نشست هاي تخصصی در موضوع حقوق زنان اهل سنت با حضور مقامات مذهبی، حقوقدانان و صاحب
نظران با حضور معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده در استان هاي سیستان و بلوچستان، کردستان و گلستان توسط کارگروه

ادیان و اقوام معاونت ریاست جمهوري در امور زنان و خانواده برگزار شده است.



افتتاح پروژه آزمایشی کریدور ترانزیتی ایران-افغانستان- ازبکستان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرکل ترانزیت گمرك گفت:کریدور ترانزیتی ایران - افغانستان-ازبکستان با عبور آزمایشی دو دستگاه کامیون از ایران به
افغانستان و در نهایت ازبکستان به صورت آزمایشی فعال شد.

به گزارش گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان،مصطفی
آیتی مدیرکل ترانزیت گمرك ایران اعلام کرد: براي اولین
بار دو کامیون از مبدا گمرك شهید رجایی بندرعباس به

 
مقصد ازبکستان از مسیر افغانستان ارسال شد. 

در پی موفقیت افتتاح کریدور کتاي و ارسال کالا از گمرك
شهید رجایی بندرعباس به مقصد قرقیزستان و تاجیکستان
در 5 مرداد 99، این بار محموله هاي ترانزیتی از این
گمرك، توسط دو دستگاه کامیون تحت صحابت کارنه تیر
با خروج از گمرك مرزي دوغارون و عبور از کشور

 
افغانستان به مقصد ازبکستان ارسال شد. 

وي افزود:توسعه کریدور هاي ترانزیتی از مسیر افغانستان به عنوان مسیري کوتاه و کم هزینه به مقصد کشور هاي آسیاي میانه، با
استفاده از کارنه تیر، مورد حمایت اکو، ایرو بوده و گمرك ایران با همکاري اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشاورزي ایران، مصمم به

 
توسعه آن با استفاده از کارنه تیر است. 

مدیرکل ترانزیت گمرك گفت:با افتتاح آزمایشی این کریدور، به نظر می رسد افغانستان عزم جدي در توسعه ترانزیت در قلمرو خود و

 
اتصال کشور هاي اسیاي میانه به آب هاي جنوب از جمله بنادر خلیج فارس و دریاي عمان (چابهار) را دارد. 

آیتی افزود:در پی فعال کردن کریدور حمل و نقل ترکیبی هند-چابهار-افغانستان با استفاده از کارنه تیر، توسعه کریدور هاي جدید از
طریق افغانستان به مقصد کشور هاي آسیاي میانه، از سال 98 آغاز و با افتتاح کریدور کتاي و ارسال7 دستگاه کامیون به تاجیکستان

 
و قرقیزستان رسما اجرایی شد. 

کریدور جدید ایران - افغانستان - ازبکستان می تواند بعنوان یک مسیر جدید کوتاه و کم هزینه، نقش موثري در توسعه تجارت و

 
همکاري هاي منطقه اي داشته و منجر به افزایش صلح و امنیت پایدار در افغانستان شود. 

(eTIR) وي تصریح کرد: اهمیت این کریدور از آنجا بیشتر می شود که ازبکستان اخیرا به درخواست اجراي پروژه تیر الکترونیکی
ایران پاسخ مثبت داده و با ایجاد زیرساخت هاي لازم در نرم افزار آسیکوداي گمرك افغانستان، اجراي اولین کریدور الکترونیکی کارنه

تیر eTIR Corridor (ایران-افغانستان-ازبکستان) در بین 76 کشور عضو کنوانسیون تیر امکانپذیر شد. 



(CIS) مدیرکل ترانزیت گمرك افزود: جمهوري اسلامی ایران، اقتصادي ترین مسیر براي ترانزیت کالا هاي کشور هاي آسیاي میانه
به دلیل دسترسی کوتاه به اب هاي آزاد بوده و توسعه مسیر هاي جدید از جمله کریدور ایران-افغانستان-ازبکستان با افزایش سرعت
ارسال کالا و کاهش هزینه ها، منجر به توسعه تجارت و نهایتا رشد اقتصادي منطقه خواهد شد، در واقع این مسیر در کنار مسیر

 
ترکمنستان به ارتقاي حمل و نقل، ترانزیت و تجارت در منطقه اکو کمک می کند. 

آیتی در خصوص پروژه هاي تیر الکترونیکی گفت:گمرك جمهوري اسلامی ایران با اجراي پروژه هاي تیر الکترونیک (eTIR) با کشور
هاي ترکیه (1394)، آذربایجان (1398) و حمل و نقل ترکیبی اسلونی-ایران (1396)، هند-چابهار-افغانستان (1398)، کریدور کتاي

 
(مرداد 1399) تلاش کرده است تا با توسعه ابزار ها و مسیر هاي ترانزیتی بستر لازم براي فعالین ترانزیت را فراهم کند. 

وي در خصوص نتایج اقتصادي توسعه ترانزیت اظهار داشت: توسعه ترانزیت، ضمن ایجاد درآمد و افزایش اشتغال منجر به گسترش

 
مناسبات منطقه اي نیز خواهد شد. 

آیتی در خصوص اعضاي کنوانسیون تیر و اهداف آن گفت:کنوانسیون گمرکی کارنه تیر مربوط به تضمین ترانزیت کالا بوده که 76
کشور از جمله اقتصاد هاي بزرگ دنیا، چین، اتحادیه اروپا، هند، روسیه، ... عضو آن بوده و تسهیل کننده عبور کالا در بین کشور هاي

مسیر هستند.



عرضه اولیه 20 درصد از سهام ثبهساز

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/05/20

روز چهارشنبه 22 مرداد، 20 درصد از سهام شرکت بهساز کاشانه تهران عرضه اولیه می شود.

محمد امین قهرمانی مدیر پذیرش سازمان بورس اوراق
بهادار در گفت وگو با خبرنگار بورس گروه اقتصادي باشگاه
خبرنگاران جوان، در خصوص عرضه شرکت بهساز کاشانه
تهران اظهار کرد: روز چهارشنبه 22 مرداد، 20 درصد از
سهام شرکت بهساز کاشانه تهران با سرمایه ثبتی 20.131
میلیارد ریال، معادل 4 میلیارد و 26 میلیون و 157 هزار و

 
400 سهم با نماد «ثبهساز» عرضه اولیه می شود. 

او در ادامه افزود: از این مقدار 17 درصد به عموم و 3 درصد به صندوق هاي سرمایه گذاري ارائه می شود. عرضه در دامنه قیمتی
2.090 تا 2.200 ریال است و به ازاي هر کد بورسی 1000 سهم تعلق می گیرد. سهامدار عمده این شرکت، گروه توسعه ساختمان

 
تدبیر است. 

 
بیشتر بخوانید 

- رشد هزار واحدي شاخص کل بورس در 20 مرداد معرفی شرکت بهساز کاشانه تهران شرکت بهساز کاشانه تهران فعالیت خود را از
سال 1381 به عنوان شرکت سرمایه گذار و مشارکت کننده در تمامی فعالیت هاي عمرانی زیر مجموعه گروه توسعه ساختمان تدبیر

 
آغاز کرد. 

عمده فعالیت هاي اجرایی شرکت با توجه به مالکیت حدود 110 قطعه زمین در مناطق مختلف شهرداري تهران و شهرستان هایی
مانند بابلسر، محمودآباد، سنندج، صومعه سرا، رشت و ... که به منظور ایجاد ظرفیت ساخت بیش از 1 میلیون متر مربع فضا هاي

 
مسکونی و اداري و تجاري و خدماتی همراه با فضا هاي سبز و کاربري هاي فرهنگی و ورزشی و ... طراحی و پیش بینی شده است. 

علاوه بر این مشارکت در پروژه هاي عام المنفعه نظیر تعریف، طراحی و ساخت پروژه مسکن ارزان قیمت براي اقشار کم درآمد جامعه
در شهرستان هاي توابع تهران (شهریار و اسلامشهر) و اردبیل، برنامه ریزي و پیگیري جهت احداث و راه اندازي پروژه شهرك صنفی
کارگاهی چیچکلو در اسلامشهر با ظرفیت اشتغال حداقل 15 هزار نفر را می توان به عنوان دستاورد هاي این شرکت در تحقق اهداف

 
اقتصاد مقاومتی قلمداد کرد. 





برنامه هاي «ساتا» براي خدمت رسانی به بازنشستگان نیرو هاي مسلح

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از آمادگی این سازمان جهت ارائه خدمات هرچه بهتر به
بازنشستگان نیروهاي مسلح خبر داد....

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از آمادگی این سازمان جهت ارائه خدمات هرچه بهتر به بازنشستگان

 
نیروهاي مسلح خبر داد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از روابط عمومی وزارت دفاع ؛ محمدرضا رحیمی مدیرعامل موسسه توانمندسازي
بازنشستگان نیروهاي مسلح با اشاره به عملکرد این مؤسسه در سال گذشته گفت: خوشبختانه با همکاري و همراهی قسمت هاي
مختلف سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح، مؤسسه توانمندسازي موفق به ارائه خدمات در بستر الکترونیک شده است که این امر

 
منجر به ارتقاي کیفیت و سرعت خدمات به بازنشستگان عزیزمان شده است. 

رحیمی اظهارداشت: مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با هدف توانمندسازي و کمک به ایجاد اشتغال براي فرزندان، از
ابتداي سال1399 با تدوین شیوه نامه اجرایی، اعطاي وام قرض الحسنه براي خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی فرزندان بازنشستگان
معزز نیروهاي مسلح را شروع و اقدام به پرداخت وام هاي قرض الحسنه به دو صورت اشتغال تا مبلغ 500میلیون ریال با کارمزد

 
4درصد و همچنین تسهیلات کم بهره (با توجه به طرح توجیهی) نموده است. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با بیان اینکه حق عضویت هاي کسر شده از بازنشستگان نیروهاي مسلح
در صندوق وام این مؤسسه تجمیع شده و تمام وجوه تجمیعی در ابتداي هر ماه در قالب وام هاي قرض الحسنه با بازپرداخت 36 ماهه
عیناً به اعضا پرداخت می شود تأکید کرد:مؤسسه توانمندسازي در سال گذشته، 130 میلیارد تومان منابع حاصل از حق عضویت هاي
کسر شده را در قالب وام معیشتی، جهیزیه، حمایت از تعاونی ها و اشتغالزایی به 14هزار نفر از بازنشستگان نیروهاي مسلح پرداخت
نموده است و بازنشستگان معزز عضو مؤسسه توانمندسازي به منظور ثبت نام و دریافت وام می توانند به ادارات کل ساتا در استان

 
خود مراجعه نمایند. 

وي عضویت در صندوق وام مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح را کاملاً داوطلبانه دانست و تصریح کرد: حق عضویت
هاي کسر شده، جنبه پس انداز داشته و در صورت انصراف، تمام مبالغ کسر شده به حساب حقوق هر فرد واریز خواهدشد و متقاضیان
به منظور عضویت یاانصراف از عضویت و دریافت حق عضویت هاي ذخیره شده، می توانند به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در

 
سراسر کشور مراجعه نمایند. 

رحیمی با اشاره به اینکه در کنار صندوق وام، این مؤسسه اقدام به ارائه خدمات رفاهی و حمایتی به جامعه معزز پیشکسوتان نموده
که تمامی منابع آن از سوي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح(ساتا) و بودجه دولتی تأمین می شود افزود: در سال گذشته
115هزار نفر از بازنشستگان معزز نیروهاي مسلح و خانواده هاي ایشان به سفرهاي زیارتی، سیاحتی و عتبات عالیات اعزام شده اندکه
عزیزان می توانند با مراجعه به سامانه Saba.esata.ir:7091/safarاز خدمات گروه هتل هاي متین (فیروزه متین مشهد، نارنج
متین چابکسر، یاس متین انزلی، سپیدکنار متین انزلی و لاله متین بانه) و مراکز رفاهی اقامتی طرف قرارداد و بر اساس قیمت تمام



 
شده و با تخفیف بسیار مناسب به صورت اقساط 15 ماهه استفاده نمایند. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح ازارائه خدمات سفر به 12هزار نفر از بازنشستگان معسر و نیازمند خبر
داد و اظهارداشت: ارائه خدمات حمایتی در قالب پرداخت کمک هاي بلاعوض و وام هاي قرض الحسنه به 11هزار نفر از بازنشستگان
نیازمند (معلولین، بیماران خاص و صعب العلاج، سالمندان نیازمند مراقبت و نگهداري و...) از دیگر اقدامات و خدمات ارزشمند مؤسسه

 
می باشد که بازنشستگان محترم می توانند براي استفاده از خدمات حمایتی به ادارات کل ساتا در استان خود مراجعه نمایند. 

وي با اشاره به پرداخت یارانه آموزش و مهارت افزایی به 10هزار نفر از فرزندان بازنشستگانی که از دوره هاي آموزشی انستیتو ایز
ایران استفاده نموده اند، تصریح کرد: بازنشستگان محترم براي استفاده از یارانه مذکور می توانند به وب سایت انستیتو ایزایران

 
(قسمت طرح باقرالعلوم) مراجعه نمایند. 

رحیمی درخصوص طرح هاي نوینی که توسط این مؤسسه به اجرا درآمده است، افزود: آموزش مراقبت از بازنشستگان سالمند و بیمار
(طرح مهتاب)، طرح بازار اجتماعی کسب و کار بازنشستگان نیروهاي مسلح در پلتفرم کوکباز به نشانی( kookbaz.ir) ازجمله طرح
هایی هستند که در جهت ارتقاي منزلت و کیفیت زندگی بازنشستگان توسط مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به

 
مرحله اجرا درآمده است. 

وي در پایان، ضمن تشکر از مساعدت ها و حمایت هاي سازمان تامین اجتماعی و سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح خاطرنشان کرد:
مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به عنوان امانتدار و خدمتگزار قشر بزرگ عرصه ایثار و شهادت، تمام تلاش خود را
در راستاي حفظ منافع بازنشستگان معزز و سرمایه هاي بین النسلی آنان به کار بسته است و در این راه از هیچ کوششی فروگذار

 
نخواهد کرد. 

گفتنی است بازنشستگان محترم در صورت هرگونه سؤال، ابهام و یا ارائه نظر و پیشنهاد در خصوص مأموریت و فعالیت هاي این
مؤسسه، می توانند با شماره هاي 42026 -021و 09621 تماس حاصل نموده و یا به ادارات کل ساتا در استان، کانون هاي

بازنشستگی و دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در سراسر کشور مراجعه نمایند.



ایجاد 36 هزار اشتغال جدید در مناطق روستایی با تسهیلات بانک توسعه تعاون

منبع: ایران نیوز 24شماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/05/20

ایران نیوز 24: مدیرعامل بانک توسعه تعاون با مروري بر عملکرد این بانک در حوزه پولی و بانکی و نیز بخش تعاون،
دستاوردهاي بانک توسعه تعاون را در ده سال اخیر تشریح کرد. حجت اله مهدیان اظهار داشت: بانک توسعه تعاون در آغاز

دوازدهمین سال فعالیت خود قرارگرفته است و این بانک با در اختیار داشتن 440 واحد ...

به گزارش روابط عمومی ، وي با اشاره به حضور بانک توسعه تعاون به عنوان یکی از چهار موسسه عامل پرداخت تسهیلات
اشتغال پایدار روستایی و عشایري گفت: این طرح از بهمن ماه سال 96 در این بانک پیگیري و به اجرا درآمده است و در چهار مرحله
ابتدایی 25 هزار میلیارد ریال تسهیلات به کارآفرینان و تعاونگران مناطق روستایی و عشایري پرداخت گردیده است که ماحصل این
تسهیلات توسعه اي، ایجاد بالغ بر 36 هزار شغل در این مناطق بوده است. مهدیان حجم تسهیلات پرداختی در مرحله پنجم طرح را
15 هزار میلیارد ریال تسهیلات اعلام نمود و افزود: در پایان مرحله پنجم، حجم تسهیلات پرداختی بانک در این طرح به 40 هزار

 
میلیارد ریال تسهیلات خواهد رسید که سهم 20 درصدي از مراحل اجرایی و تخصصی طرح به نام بانک رقم خواهد خورد. 

 
حمایت بانک توسعه تعاون از مشاغل آسیب دیده از کرونا همچنان ادامه دارد 

مهدیان همچنین در پاسخ به سؤالی در خصوص اقدامات بانک توسعه تعاون در حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا،
اقدامات حمایتی این بانک در مواجهه با شرایط اقتصادي جدید به دلیل شیوع این ویروس را در چهار مرحله، قابل ذکر دانست و گفت:
بانک توسعه تعاون در حمایت از تعاونی ها در ایام کرونا در نخستین گام با حضور در تفاهم نامه چهارجانبه با حضور وزارت کار و رفاه
اجتماعی، صندوق کارآفرینی امید و صندوق سرمایه گذاري بخش تعاون اقدام به پرداخت تسهیلات حمایتی به این دسته از تعاونی ها

 
نموده است. 

وي گفت: در این بخش 100 میلیارد تومان با نرخ 4 درصد و بازپرداخت یک ساله پیش بینی شده است که تاکنون بالغ بر 263
شرکت تعاونی در این چهارچوب به بانک معرفی شده و بالغ بر 11 میلیارد تومان تسهیلات از سوي بانک توسعه تعاون در این راستا به
تعاونی هاي آسیب دیده از کرونا پرداخت گردیده است که تا پایان سال مجموع این حجم تسهیلات به صورت کامل پرداخت خواهد
شد که این نخستین اقدام مشترك با عنوان «جنبش بخش تعاون علیه کرونا» بوده است. مهدیان افزود: علاوه بر این، مبلغ 1 هزار
میلیارد تومان براي حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا از محل منابع داخلی بانک با نرخ 14 تا 18 درصد با بازپرداخت 24
ماهه از سوي بانک توسعه تعاون پیش بینی شده که از این میزان تاکنون بالغ بر 50 میلیارد تومان به متقاضیان واجد شرایط پرداخت

 
گردیده است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون تأکید کرد: همچنین بر اساس تکلیف بانک مرکزي به شبکه بانکی کشور، در اقدام بعدي اقساط سه ماهه
اسفند، فروردین و اردیبهشت، براي در حدود 48 هزار فقره اي که از تسهیلات قرض الحسنه بانک توسعه تعاون به مبلغ مجموعاً 55
میلیارد تومان استفاده کرده بودند، دریافت نشد و به مهلت سررسید بازپرداخت این تسهیلات افزوده گردید.وي تصریح کرد: همچنین
بر اساس تصمیم دولت، مجموعاً مبلغی بالغ بر 35 میلیارد تومان تسهیلات یک میلیون تومانی به خانوارهاي واجد شرایط یارانه

 
پرداخت گردیده است. 



مهدیان به نقش عاملیتی بانک در پرداخت تسهیلات ده میلیون ریالی به سرپرستان خانوار اشاره نمود و در ادامه خاطرنشان کرد:
مطابق دستورالعمل بانک مرکزي، دریافت اقساط 48 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه در حجم 550 میلیارد ریال به مدت سه ماه به
پایان خرداد موکول گردید. وي با اشاره به تکالیف بانک توسعه تعاون در پرداخت تسهیلات ازدواج جوانان گفت: سهمیه بانک در سال
پیشین سه هزار میلیارد ریال بوده که تماماً پرداخت گردیده و در سال جاري نیز سهمیه شش هزار میلیارد ریال می باشد که تاکنون
علیرغم شیوع کرونا و محدودیت هاي به وجود آمده باگذشت چهار ماه از سال به میزان 960 میلیارد ریال پرداخت گردیده است و

 
تسریع روند در ماه هاي آتی کلیه تعهدات بانک در این حوزه اجرایی خواهد گردید. 

 
اقدامات بانک توسعه تعاون در حمایت از شرکت هاي دانش بنیان در تحقق جهش تولید 

در ادامه این جلسه، عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون با اشاره به حمایت هاي بانک توسعه تعاون از شرکت هاي دانش بنیان در
سال جهش تولید، گفت: بانک توسعه تعاون به دلیل خدمات گسترده و دامنه فعالیت هاي خود در ایجاد و توسعه تعاونی ها و بنگاه

 
هاي مختلف اقتصادي و نقش برجسته اي که در طرح هاي ملی و حمایتی بر عهده دارد، 

سید باقر فتاحی، حمایت از شرکت هاي دانش بنیان را جزو اصول و وظایف بنیادین بانک برشمرد و افزود: بانک توسعه تعاون در
راستاي تحقق شعار «جهش تولید» و همگام باسیاست هاي کلان اقتصادي در کشور، نسبت به حمایت از فعالین اقتصادي و به ویژه

 
شرکت هاي دانش بنیان در حوزه هاي مختلف خصوصاً تعاونی ها از طریق تأمین مالی آن ها اقدامات مؤثري صورت داده است. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه مؤثر این بانک با صندوق نوآوري و شکوفایی، جهت حمایت و پرداخت تسهیلات به شرکت هاي دانش
بنیان گفت: بر اساس این تفاهم نامه، بانک توسعه تعاون آمادگی دارد به شرکت هاي دانش بنیانی که از سوي صندوق معرفی می
شوند، با در نظر گرفتن رقم اعلامی، جهت یارانه تخصیصی به این شرکت ها، با نرخ هاي 8 تا 18 درصد، تسهیلات ثابت یا سرمایه در
گردش، پرداخت نماید.فتاحی همچنین در ادامه با اشاره به تمهیدات بانک توسعه تعاون در خصوص بررسی راهکارها و رفع مشکلات
تعاونی ها ازجمله تعاونی اعتبار و مسکن، تأکید کرد: در ادامه برنامه هاي پیشین براي سفرهاي استانی و بررسی مشکلاتی که برخی
تعاونی ها در تعامل با بانک توسعه تعاون داشتند، این اقدام همچنان از سوي بانک به صورت بازه هاي زمانی 15 روزه و از طریق
ویدئوکنفرانس از سوي مسئولین بانک در حال اجرا و پیگیري است و این عزم جدي در بانک توسعه تعاون وجود دارد که تا جایی که
از منظر مقررات براي بانک قابل انجام است، با کاهش مشکلات و بروکراسی هاي اداري، مشکلات تعاونی ها در کوتاهترین زمان و به

نحو مطلوب مرتفع گردد.



اجراي طرح ''تابستانه فهما'' در کانون هاي مساجد کرمانشاه

منبع: داناشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/05/20

حجت الاسلام افشین کلات پور , مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان کرمانشاه از اجراي طرح
''تابستانه فهما'' در کانون هاي مساجد استان خبر داد.

حجت الاسلام افشین کلات پور , مدیر ستاد هماهنگی
کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان کرمانشاه از
اجراي طرح ""تابستانه فهما"" در کانون هاي مساجد

 
استان خبر داد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ حجت الاسلام
افشین کلات پور در گفتگو با شبکه اطلاع رسانی مرصاد
اظهار داشت: هرسال در ایام تابستان ستاد کانون هاي
فرهنگی و هنري مساجد استان کرمانشاه اقدام به برگزاري
کلاس هایی جهت پر کردن اوقات فراغت می کند اما
متاسفانه امسال به دلیل شیوع بیماري کرونا امکان
برگزاري این کلاس ها نیست و با یکسري محدودیت ها

 
مواجه شدیم. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان کرمانشاه افزود: با توجه به اینکه هرگونه تجمعی ممنوع است شیوه

 
پر کردن اوقات فراغت را تغییر دادیم و به صورت مجازي برگزار شد. 

وي از اجراي طرح ""تابستانه فهما"" در کانون هاي مساجد استان خبر داد و گفت: این طرح با هدف غنی سازي اوقات فراغت در

 
کانون هاي مساجد سراسر استان و در بستر فضاي مجازي برگزار می شود. 

 
حجت الاسلام کلات پور خاطر نشان کرد: بر این اساس دوره هاي آموزشی مجازي هنري و قرآنی در ایام تابستان در حال اجراست. 

این مسئول ادامه داد: در این شرایط که با تعطیلی مراکز فرهنگی مواجه هستیم می توانیم با بهره گیري از فضاي مجازي جوانان را به

 
سمت برنامه هاي فرهنگی سوق دهیم. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان کرمانشاه گفت: امسال در طرح ""تابستانه فهما"" در 3 شبستان

 
فرهنگ، هنر و نوآوري یکسري فعالیت هاي مجازي به کانون ها ابلاغ شده است. 

حجت الاسلام کلات پور افزود: در شبستان فرهنگ 7 رواق از جمله مسابقه، احکام، اخلاق، عقاید، معرفی کتاب و کتابخوانی اطلاع

 
رسانی شده است. 



وي با بیان اینکه در شبستان هنر نیز موضوعاتی مانند سرود، نمتیش، فیلم، قلم و ترنج جاي دارد که بیشتر نگاهمان در این شبستان
به سرود است، عنوان کرد: در شبستان کارآفرینی و نوآوري مباحث آموزشی، کارگاه، نمایشگاه و فروشگاه جهت اصناف که در بحث

 
کرونا آسیب دیدند تحت پوشش قرار دارد. 

این مسئول داشت: فراخوان این رویدادها از 14 خرداد ماه آغاز شده است و تا 31 شهریور همزمان با چهلمین سالگرد دفاع مقدس

 
ادامه دارد. 

انتهاي پیام/



ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) در سرمایه گذاري و برندسازي ورود

کند

منبع: شبستانشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/05/20

معتمدیان سرمایه گذاري و برندسازي را مهمترین انتظار خراسان جنوبی از ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) عنوان کرد.

 
معتمدیان سرمایه گذاري و برندسازي را مهمترین انتظار خراسان جنوبی از ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) عنوان کرد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از بیرجند، «محمدصادق
معتمدیان» امروز (20 مرداد) در جلسه بررسی آخرین وضعیت
تفاهم نامه هاب شتر در استان که با حضور مدیر عامل شرکت
توسعه سرمایه گذاري پردیس وابسته به ستاد اجرایی فرمان
حضرت امام خمینی(ره) برگزار شد، بر انجام امور و عملیاتی

 
شدن برنامه ها به صورت انقلابی و جهادي تأکید کرد. 

استاندار خراسان جنوبی نقش ستاد اجرایی فرمان حضرت امام
خمینی(ره) را در ایجاد اشتغال و کارآفرینی بسیار ارزشمند خواند و از حضور این مجموعه در مناطق محروم و مرزي استان قدردانی

 
کرد. 

وي تصریح کرد: درخواست ما از ستاد اجرایی فرمان حضرت امام خمینی(ره) براي استان خراسان جنوبی، سرمایه گذاري و برندسازي

 
محصولات است. 

معتمدیان اظهار داشت: از مهمترین هدف هاي ما در استان ایجاد اشتغال و درآمدزایی براي مردم است و مردم باید احساس کنند

 
منافع این کارها به خود آنان برمی گردد. 

وي وجود کشور افغانستان را ظرفیتی فوق العاده برشمرد و گفت: آمادگی هرگونه فعالیت در زمینه اشتغالزایی و کارآفرینی را در نقاط

 
مرزي استان داریم. 

 
استاندار بر پیگیري مکرر و مداوم اقدامات توسط مسئولین استان براي توسعه و جهش تولید تأکید نمود. 

معتمدیان با بیان این مطلب که یکی از مهمترین پیامدهاي طرح هاب منطقه اي شتر، جلوگیري از قاچاق دام از استان است، اظهار
امیدواري نمود: با اجرایی شدن تفاهم نامه هاب شتر در استان، ضمن تکمیل زنجیره فرآوري شیر شتر، خرید ،تولید شیرخشک، بسته

 
بندي، صادرات و ... در استان تحقق یابد. 



همتی، مدیر عامل شرکت توسعه سرمایه گذاري پردیس وابسته به ستاد اجرایی فرمان حضرت امام خمینی(ره) نیز طی سخنان
مبسوطی درخصوص پیشرفت کار و ریز اقدامات ستاد اجرایی فرمان حضرت امام خمینی(ره) در زمینه تحقق این تفاهم نامه مطالبی

ارائه نمود.



آخرین اقدامات در حوزه ارائه خدمات به صورت الکترونیک به بازنشستگان

نیروهاي مسلح

منبع: شبستانشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از آمادگی این سازمان جهت ارائه خدمات هرچه بهتر به
بازنشستگان نیروهاي مسلح خبر داد.

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از آمادگی این سازمان جهت ارائه خدمات هرچه بهتر به

 
بازنشستگان نیروهاي مسلح خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان به نقل از روابط عمومی وزارت دفاع،
«محمدرضا رحیمی» با اشاره به عملکرد این مؤسسه در سال
گذشته گفت: خوشبختانه با همکاري و همراهی قسمت هاي
مختلف سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح، مؤسسه
توانمندسازي موفق به ارائه خدمات در بستر الکترونیک شده است
که این امر منجر به ارتقاي کیفیت و سرعت خدمات به

 
بازنشستگان عزیزمان شده است. 

رحیمی اظهارداشت: مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با هدف توانمندسازي و کمک به ایجاد اشتغال براي فرزندان، از
ابتداي سال1399 با تدوین شیوه نامه اجرایی، اعطاي وام قرض الحسنه براي خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی فرزندان بازنشستگان
معزز نیروهاي مسلح را شروع و اقدام به پرداخت وام هاي قرض الحسنه به دو صورت اشتغال تا مبلغ 500میلیون ریال با کارمزد

 
4درصد و همچنین تسهیلات کم بهره (با توجه به طرح توجیهی) نموده است. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با بیان اینکه حق عضویت هاي کسر شده از بازنشستگان نیروهاي مسلح
در صندوق وام این مؤسسه تجمیع شده و تمام وجوه تجمیعی در ابتداي هر ماه در قالب وام هاي قرض الحسنه با بازپرداخت 36 ماهه
عیناً به اعضا پرداخت می شود تأکید کرد:مؤسسه توانمندسازي در سال گذشته، 130 میلیارد تومان منابع حاصل از حق عضویت هاي
کسر شده را در قالب وام معیشتی، جهیزیه، حمایت از تعاونی ها و اشتغالزایی به 14هزار نفر از بازنشستگان نیروهاي مسلح پرداخت
نموده است و بازنشستگان معزز عضو مؤسسه توانمندسازي به منظور ثبت نام و دریافت وام می توانند به ادارات کل ساتا در استان

 
خود مراجعه نمایند. 

وي عضویت در صندوق وام مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح را کاملاً داوطلبانه دانست و تصریح کرد: حق عضویت
هاي کسر شده، جنبه پس انداز داشته و در صورت انصراف، تمام مبالغ کسر شده به حساب حقوق هر فرد واریز خواهدشد و متقاضیان
به منظور عضویت یاانصراف از عضویت و دریافت حق عضویت هاي ذخیره شده، می توانند به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در

 
سراسر کشور مراجعه نمایند. 



رحیمی با اشاره به اینکه در کنار صندوق وام، این مؤسسه اقدام به ارائه خدمات رفاهی و حمایتی به جامعه معزز پیشکسوتان نموده
که تمامی منابع آن از سوي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح(ساتا) و بودجه دولتی تأمین می شود افزود: در سال گذشته
115هزار نفر از بازنشستگان معزز نیروهاي مسلح و خانواده هاي ایشان به سفرهاي زیارتی، سیاحتی و عتبات عالیات اعزام شده اندکه
عزیزان می توانند با مراجعه به سامانه Saba.esata.ir:7091/safarاز خدمات گروه هتل هاي متین (فیروزه متین مشهد، نارنج
متین چابکسر، یاس متین انزلی، سپیدکنار متین انزلی و لاله متین بانه) و مراکز رفاهی اقامتی طرف قرارداد و بر اساس قیمت تمام

 
شده و با تخفیف بسیار مناسب به صورت اقساط 15 ماهه استفاده نمایند. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح ازارائه خدمات سفر به 12هزار نفر از بازنشستگان معسر و نیازمند خبر
داد و اظهارداشت: ارائه خدمات حمایتی در قالب پرداخت کمک هاي بلاعوض و وام هاي قرض الحسنه به 11هزار نفر از بازنشستگان
نیازمند (معلولین، بیماران خاص و صعب العلاج، سالمندان نیازمند مراقبت و نگهداري و...) از دیگر اقدامات و خدمات ارزشمند مؤسسه

 
می باشد که بازنشستگان محترم می توانند براي استفاده از خدمات حمایتی به ادارات کل ساتا در استان خود مراجعه نمایند. 

وي با اشاره به پرداخت یارانه آموزش و مهارت افزایی به 10هزار نفر از فرزندان بازنشستگانی که از دوره هاي آموزشی انستیتو ایز
ایران استفاده نموده اند، تصریح کرد: بازنشستگان محترم براي استفاده از یارانه مذکور می توانند به وب سایت انستیتو ایزایران

 
(قسمت طرح باقرالعلوم) مراجعه نمایند. 

رحیمی درخصوص طرح هاي نوینی که توسط این مؤسسه به اجرا درآمده است، افزود: آموزش مراقبت از بازنشستگان سالمند و بیمار
(طرح مهتاب)، طرح بازار اجتماعی کسب و کار بازنشستگان نیروهاي مسلح در پلتفرم کوکباز به نشانی( kookbaz.ir) ازجمله طرح
هایی هستند که در جهت ارتقاي منزلت و کیفیت زندگی بازنشستگان توسط مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به

 
مرحله اجرا درآمده است. 

وي در پایان، ضمن تشکر از مساعدت ها و حمایت هاي سازمان تامین اجتماعی و سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح خاطرنشان کرد:
مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به عنوان امانتدار و خدمتگزار قشر بزرگ عرصه ایثار و شهادت، تمام تلاش خود را
در راستاي حفظ منافع بازنشستگان معزز و سرمایه هاي بین النسلی آنان به کار بسته است و در این راه از هیچ کوششی فروگذار

 
نخواهد کرد. 

گفتنی است بازنشستگان محترم در صورت هرگونه سؤال، ابهام و یا ارائه نظر و پیشنهاد در خصوص مأموریت و فعالیت هاي این
مؤسسه، می توانند با شماره هاي 42026 -021و 09621 تماس حاصل نموده و یا به ادارات کل ساتا در استان، کانون هاي

بازنشستگی و دفاتر خدمات ساعتا در سراسر کشو مراجعه کنند./



شناسایی و تعیین کاربرد معادن جدید کشور

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/05/20

فصل اقتصاد - محققان پژوهشگاه مواد و انرژي معادن جدید را شناسایی کرده و جهت تعیین کاربرد آن، این مواد را مورد
بررسی و آزمایش قرار می دهند.

فصل اقتصاد - محققان پژوهشگاه مواد و انرژي معادن
جدید را شناسایی کرده و جهت تعیین کاربرد آن، این مواد

 
را مورد بررسی و آزمایش قرار می دهند. 

دکترحسین نورانیان، عضو هیئت علمی پژوهشکده
سرامیک پژوهشگاه مواد و انرژي با اعلام این خبر گفت: در
پژوهشگاه مواد و انرژي پروژه هاي قراردادي متعددي در

مورد شناسایی و تعیین کاربرد مواد معدنی جدید انجام می گیرد که در این خصوص اخیراً یک نمونه از این مواد معدنی در حوالی

 
تهران به نام معدن واوند ارجمند فیروزکوه در مقیاس آزمایشگاهی مورد بررسی قرار گرفت. 

وي افزود: با توجه به نتایج آزمون هاي انجام شده، معدن واوند ارجمند فیروزکوه در صورت فرآوري مناسب می تواند پتانسیل کاربرد
به عنوان فیلر در صنایع پلیمري تیره رنگ، صنایع سیمان، محصولات پایه سیمانی و یا به همراه دیگر مواد معدنی در مصالح

 
ساختمانی سرامیکی را داشته باشد. 

بر اساس اعلام وزارت علوم، به گفته مجري این طرح، با توجه به نزدیکی این معدن به تهران و حجم ذخیره زیاد آن، در صورت
سرمایه گذاري و به کارگیري آن در مقیاس نیمه صنعتی و سپس صنعتی می تواند علاوه بر کارآفرینی، ایجاد ارزش افزوده مناسبی

 
داشته باشد. 

انتهاي پیام



کدامیک از نمایندگان سابق در دولت پست گرفتند؟

منبع: نداي اصفهانشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/05/20

دولت درحالی حضور نمایندگان مجلس قبلی در دستگاه هاي دولتی را محدود به «بازگشت به کار کارکنان دولت» می داند
که بررسی ها نشان می دهد شماري از نمایندگان رد صلاحیت شده یا جامانده از انتخابات مجلس یازدهم بدون هرگونه

سابقه، در برخی وزارتخانه ها و نهادهاي دولتی به کارگیري شده اند. منبع خبر: نداي اصفهان ...

به گزارش نداي اصفهان،موضوع به کارگیري نمایندگان که به دلایل مختلف نتوانسته اند مجوز حضور در مجلس یازدهم را به
دست بیاورند بحثی است که حواشی زیادي ایجاد کرده است؛ از نامه نگاري دولت درخصوص به کارگیري این افراد در وزارتخانه ها
گرفته تا تمایل جدي بسیاري از نمایندگان بازمانده از مجلس یازدهم براي رفتن به وزارتخانه هاي اقتصادي، صندوق ها و جاهایی که
می توان عنوان «حیاط خلوت» را بر آن نهاد؛ از جمله این حواشی است.پیشتر و در گزارشی با عنوان «جبران مافات؛ انتظار مردم در
سال آخر دولت» نوشتیم: «سال پایانی معمولا براي همه دولت ها با چالش هاي گوناگونی همراه است که در صورت عدم توجه و
برنامه ریزي درست و صحیح براي عبور از آنها، به یک فرصت سوزي تمام عیار براي دولتمردان تبدیل خواهد شد. از یک سو عدم
اهتمام برخی مدیران براي پیگیري و حل مشکلات مردم به ویژه در سال پایانی دولت منجر به القاي حس رهاشدگی کارها و امور در
جامعه خواهد شد و از سوي دیگر انتصاب هاي بی حساب و کتاب و بدون در نظر گرفتن نیاز و یا شایستگی ها و صرفا به جهت
تضمین موقعیت شغلی مدیران دولتی &– یا نمایندگان حامی دولت- در وزارتخانه و سفارتخانه ها چالش دیگر دولت ها در سال

 
پایانی خود خواهد بود.» 

مع الاسف دولت اما از قرار معلوم بی میل نیست در سال پایانی عمر خود به برخی از این نمایندگان پست و مقامی در مجموعه هاي
تحت نظارت خود بدهد و حتی شنیده شده در برخی وزارتخانه ها نظیر وزارت نفت، صنعت، معدن و تجارت و تعاون کار و رفاه
اجتماعی کارگروه هایی براي استفاده از این نمایندگان و مکان یابی براي بهره گیري از آنها تشکیل و حتی بعضی انتصاب ها هم انجام

 
شده است. 

 
طفره از پاسخگویی شفاف به یک سؤال! 

علی ربیعی، سخنگوي دولت که متأسفانه به کرونا مبتلا شده است، به جهت استمرار ارتباط رسانه ها با دولت در شرایط بیماري و به
شکل غیرحضوري به سؤال خبرنگاران پاسخ می دهد در پاسخ به سؤال خبرنگار کیهان مبنی بر اینکه: «آیا دولت حاضر است لیستی
شفاف از نمایندگان مجلس دهم را که به کارگیري کرده منتشر کند؟»، براي ما نوشت: «همواره در تمامی ادوار مجلس تعدادي از
کارکنان دولت و دستگاه هاي اجرایی در میان نمایندگان مجلس هستند و این افراد پس از اتمام دوره نمایندگی به دستگاه هاي خود
بر می گردند. بررسی ها نشان می دهد تعدادي از آنها درحال حاضر در مرخصی و یا در مرخصی بدون حقوق به سر می برند. بنابراین
در آینده نزدیک و با بازگشت این افراد به محل کار سابق خود مشخص خواهد شد چه کسانی به محل کار خود در دستگاه هاي

 
اجرایی و دولت بازگشته اند». 

سخنگوي دولت در ادامه نوشت: «البته یقینا باید از تجربه چندین ساله این افراد در حوزه سیاست گذاري و قانونگذاري در حوزه هاي
مختلف استفاده لازم را کرد. اساس گردش نخبگان این است که افراد وقتی از مسندي کنار می روند همانند یک شهروند به جایگاه
خود برگردند و هیچ کس بدون شایستگی در جایگاهی قرار نگیرد.» ربیعی که پیش تر &– اردیبهشت 92 &– صراحتا به کارگیري



نمایندگان سابق در دستگاه هاي دولتی را ممنوع اعلام کرده بود، در حالی حضور نمایندگان مجلس قبلی در دستگاه هاي دولتی را
محدود به «بازگشت به کار کارکنان دولت» دانست که برخی انتصابات اخیر در دولت خلاف آن را ثابت می کند. تازه ترین آن هم

 
مربوط به حکم محمدباقر نوبخت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه براي یکی از نمایندگان مجلس دهم است. 

 
از عضویت در هیئت مدیره بانک تا ریاست سازمان نقشه برداري! 

طی روزهاي اخیر در خبرها آمد که با حکم محمدباقر نوبخت، هم ولایتی وي، غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادي به سمت «ریاست
سازمان نقشه برداري کشور» منصوب شد. ایمن آبادي نماینده دو دوره رشت در مجالس نهم و دهم و عضو کمیسیون برنامه و بودجه
این دو مجلس بود که در انتخابات مجلس یازدهم رد صلاحیت شد، اما بدون هیچ گونه سابقه اي به عنوان رئیس یک نهاد دولتی
منصوب شد.  گفتنی است، جعفرزاده ایمن آبادي که در دوران نمایندگی خود جشن تعداد فالوورهاي صفحه اینستاگرامش را گرفته
بود و روز دیگر از میزان حقوق مجلس گلایه کرده بود، جانشین مسعود شفیعی دیگر رئیس گیلانی سازمان نقشه برداري می شود که

 
نزدیک به دو سال در این سازمان فعالیت می کرد. 

دیگر نماینده مجلسی که در دور جدید انتخابات به بهارستان راه نیافت و جذب بدنه دولت شد سید فرید موسوي، نماینده مردم
تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس، در دهمین دوره مجلس شوراي اسلامی است که از او به عنوان عضو جدید هیئت مدیره
بانک ملی ایران یاد می شود. بانک ملی ایران یک بانک کاملاً دولتی بوده و مدیرعامل آن را وزارت اقتصاد تعیین می کند. سید فرید
موسوي جایگزین محمود شایان شده که همین چندي قبل ترکیب هیئت مدیره این بانک بزرگ دولتی را به مقصد کرسی ریاست
بانک مسکن ترك گفت. سید فرید موسوي داراي ارتباطات سیاسی نزدیکی با محسن مهرعلیزاده و محمدرضا عارف است. همچنین
نماینده سابق رفسنجان و انار در مجلس شوراي اسلامی نیز دیگر نماینده اي بوده که بهارستان را به مقصد نهاد دولتی ترك کرده
است. احمد انارکی محمدي با حکمی از سوي سرپرست وزارت صمت به عنوان عضو هیئت مدیره شرکت ملی صنایع مس ایران

 
منصوب شد. 

 
چرا فقط وزارتخانه هاي اقتصادي و صندوق هاي مالی؟! 

نکته دیگر مسئله گرایش نمایندگان به وزارتخانه اقتصادي نظیر وزارت نفت، اقتصاد و صنعت، معدن و تجارت و تمایل آنها به اشتغال
در این وزارتخانه هاست. البته وزارت خارجه و پست سفارت هم از مقاصد برخی نمایندگان سابق است. ظاهرا شوق خدمت در بین
نمایندگان سابق متأسفانه همان طور که پیشتر هم گفته شد، براي حضور در این وزارتخانه هاست، مثلا هیچ گاه نمی شنویم نماینده

 
اي شوق ادامه خدمت در وزارتخانه اي مانند آموزش و پرورش یا وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را داشته باشد! 

آبان ماه سال گذشته بود که امیرحسین قاضی زاده هاشمی عضو هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی در یک مصاحبه تلویزیونی پرده
از علاقه نمایندگان به حضور در وزارت نفت برداشت. قاضی زاده هاشمی بعد از مدت ها که حواشی بسیاري درباره علاقه نمایندگان

 
مجلس به نفتی شدن مطرح بود، در برنامه تلویزیونی دست خط گفت: 

بالاخره وقتی تعدادي همکاران نماینده ما که حقوق آنها 10 میلیون تومان است اصرار دارند بروند کارمند وزارت نفت شوند با پیگیري

 
هاي زیاد که اخبار آن هم آمد، حتماً حقوقشان آنجا بیشتر است که چنین اصراري دارند. چه حقوق هایی آنجا ذکر می شود؟ 

 
40 میلیون تومان، 30 تومان، 25 تومان، 23 تومان است. این اعداد بیان می شود و هیچ کسی هم تکذیب نکرد. 

روایتی که این عضو هیئت رئیسه مجلس داشت مربوط به نمایندگانی بود که تلاش کردند تا بعد از دوره نمایندگی وزارت نفت بروند و
در این مورد به مجري برنامه پاسخ داد: در بیاورید و ببینید چند نفر این طور هستند. یا خودشان یا بستگان را تحت فشار بردند. در
خلوتی این بچه هاي پارلمانی وزارت نفت که در پنهانشان یک حرفی می زنند و در آشکارشان یک حرف دیگري می زنند، صدا کنید



 
و بگویید چقدر تحت فشار هستید. 

 
چرا به رد صلاحیت شده ها پست دولتی می دهید؟! 

همچنین گرچه با پایان انتخابات انتظار می رفت وضعیت 75 نماینده اي که رد صلاحیت شده اند به شکل دیگري روشن شود و آنها
پاسخی براي ابهامات افکار عمومی داشته باشند اما حالا در منصبی دیگر باز هم وارد گود می شوند. آنچنان که شوراي نگهبان اعلام
کرده بود درباره این نمایندگان سابق رد صلاحیت شده در واقع یکی از موارد رد صلاحیت درباره آنها مصداق پیدا کرده است؛ یعنی

 
سوءاستفاده مالی، مباحث اخلاقی و روابط نامتعارف یا اقدام نسبت به نظام جمهوري اسلامی. 

 
سؤالی که مطرح می شود این است که چرا دولتی ها باید به اخراجی هاي مجلس دهم، پُست بدهند؟ 

با این اوصاف، همان طور که پیش بینی می شد برخی نمایندگان حامی دولت پس از ناکامی در انتخابات مجلس اعم از ردصلاحیت و
یا ناکام در جلب نظر مردم، در حال مسئولیت گرفتن در دولت هستند. البته که برخی عناصر نظیر کاظم جلالی، قبل از انتخابات

 
مجلس یازدهم آینده را پیش بینی کرده بودند و زودتر حکم سفیر ایران را در مسکو دریافت کردند. 

 
جذب نمایندگان سابق  و صداي اعتراض نزدیکان دولت! 

از سوي دیگر برخلاف ادعاي سخنگوي دولت، جذب نمایندگان مجلس دهم در دولت و حواشی آن موجب شد تا حتی نزدیکان دولت
هم لب به اعتراض باز کنند از جمله اینکه اکبر ترکان، مشاور پیشین رئیس جمهور در یادداشتی براي روزنامه شرق نوشت: چطور
ممکن است یک وزارتخانه یا ارگان دولتی نماینده اي را که به هر دلیلی صلاحیتش رد شده، تایید و به پست هاي مهم منصوب کند.

 
البته دستگاه هاي اجرائی و عمدتاً اقتصادي هم باید این موضوع را جدي بگیرند و نماینده هاي ادوار قبل را جذب نکنند. 

وي پیشنهاد کرده بود دستگاه ها این رویه و رفتار غیرحرفه اي در جذب این نمایندگان را پایان دهند؛ به طور خلاصه اگر نماینده اي
به فرض چهار سال رئیس کمیسیون پزشکی بوده، آیا ایشان بعد از رد صلاحیت یا اتمام دوره نمایندگی اش می تواند جراحی قلب

 
انجام دهد و ادعا کند من در چهار سالی که در کمیسیون پزشکی بوده ام اکنون در امور پزشکی تخصص دارم؟! این طور نیست. 

 
آیا دولت به شعار شفافیت  جامه عمل می پوشاند؟! 

بر همین اساس و با توجه به اهمیت و حساسیت موضوع لازم است که دولت محترم که همواره شفافیت یکی از شعارهاي مهم آن
بوده، در این زمینه به شعار خود جامه عمل پوشانده و ضمن انتشار فهرست نمایندگان به کارگرفته شده در دولت، ملاك و معیار

 
اعطاي پست هاي دولتی به آنها را نیز شفاف سازي نماید. 

این سیکل معیوب در ادوار گذشته وجود داشته و نماینده ها حتی بعد از آنکه یا رد صلاحیت شده یا راي نمی آورند به جاي آنکه
پاسخگوي عملکرد خود حداقل به موکلانش در یک حوزه انتخابیه باشد، به جایگاه بالاتري ارتقا می یابند که قابل قبول نیست و شاید

 
لازم باشد مجلس یازدهم در این مورد قاعده و قانونی به تصویب برساند تا پایانی بر این چرخه معیوب باشد. 

 
انتهاي پیام/ 

منبع:کیهان



شهرك صنعتی شهرستان دلفان در محاصره مشکلات زیرساختی

منبع: شبستانشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/05/20

مشکلات فرا روي شهرك صنعتی شهرستان دلفان سد راه رونق تولید و اشتغال در این شهرستان است.

 
مشکلات فرا روي شهرك صنعتی شهرستان دلفان سد راه رونق تولید و اشتغال در این شهرستان است. 

 
 

به گزارش خبرگزاري شبستان از خرم آباد، شهرك هاي صنعتی یکی از مناطق مهم براي توسعه اقتصادي هر منطقه اي محسوب می
شود، اما در بسیاري از مناطق استان لرستان بویژه شهرستان دلفان، شهرك صنعتی به رغم هزینه هاي سنگین در حوزه ساخت و ساز

 
امروز به خرابه اي ازسوله ها و ساختمان هاي خالی تبدیل شده است. 

سرمایه گذارانی که گویی تنها به دنبال دریافت تسهیلات بودند، آمد و رفت هاي کوتاهی در این شهرك ها داشته و امروز ساختمان
هاي خالی مانده که در بیشتر موراد به سرمایه گذاران غیر بومی تعلق داشته است، به تملک بانک ها درآمده و فرسنگ ها با تولید و

 
اشتغال فاصله دارند. 

فضایی که روزي براي رشد، توسعه و رونق تولید ایجاد شده است در پی مشکلات متعدد امروز به خرابه اي تبدیل شده که به دلیل

 
نبود زیرساخت هاي اولیه چون آب، برق و امنیت تعداد کم تولید کنندگان حاضر در این اماکن را به ستوه آورده است. 

این در حالی است که شهرك هاي صنتعی مراکز تولیدي و اشتغال در جوامع شهري هستند و با توجه به این اهمیت موضوع باید

 
مشکلات موجود در این نواحی جهت رونق تولید، اشتغال و جذب سرمایه گذاران رفع شود. 

با توجه به اینکه شهرك هاي صنعتی داراي ویژگی ها و امتیازات ویژه اي اعم از معافیت هاي مالیاتی براي سرمایه گذاران در این
نواحی هستند، با رفع مشکلات اولیه و زیرساختی این اماکن، فرصت مناسبی براي سرمایه گذاران بخش خصوصی فراهم می شود تا

 
طرح هاي خود را در شهرك هاي صنعتی به اجرا درآورند و بستر تحقق رونق تولید و اشتغال فراعم شود. 



 
شهرك صنعتی شهرستان دلفان همچنان درگیر مشکل نبود آب 

«رضا خسروي» یکی از کار آفرینان شهرك صنعتی شهرستان دلفان در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در خرم آباد، اظهار

 
داشت: شهرك صنعتی شهرستان دلفان با مشکلات متعدد بویژه در حوزه زیرساخت ها مواجه است. 

وي با اشاره به اینکه با پیگیري هاي مستمر خبرگزاري شبستان و تولید کنندگان مشغول در این شهرك مشکل برق و روشنایی این

 
شهرك رفع شده است، افزود: امروزه عمده مشکل فر روي کارآفرینان شهرك صنعتی دلفان نبود آب است. 

 
 

خسروي با بیان اینکه این شهرك بیش از چندین ماه است که آب ندارد، افزود: به رغم پی گیري هاي به عمل آمده این مشکل هنوز

 
پا برجاست و سختی هاي زیادي سر راه کارکنان و تولید کنندگان قرار داده است. 

این کار آفرین اظهار کرد: براي تامین آب مورد نیاز در این واحد تولیدي از تانکر آب استفاده می شود که سختی هاي زیادي براي ما

 
ایجاد می شود. 

خسروي با اشاره به حفر چاهی در محیط شهرك صنعتی، خاطرنشان کرد: پیشنهاد می شود با حمایت مسئولان بستر بهره برداري از

 
این چاه براي رفع مشکلات شهرك صنعتی فراهم شود. 

وي با اشاره به اینکه برخی واحد هاي فعال مجبور به حفر چاه غیر قانونی شده اند، ابراز کرد: به رغم گذشت بیش از 60 روز از دستور
فرمانداردلفان مبنی بر رفع مشکل آب شهرك صنعتی دلفان و پی گیري هاي به عمل آمده هنوز اقدامی براي رفع این مشکل انجام

 
نشده است. 

خسروي با اشاره به اهمیت تقویت امنیت شهرك صنعتی، بیان کرد: واحدهاي صنعتی راکدي که در شهرك هاي صنعتی وجود دارند
و سالها است که از سوي صاحبان خود رها شده اند علاوه بر ایجاد مشکلات امنیتی بسیار، هزینه ماهانه بابت ارائه خدمات (شارژ) نیز

 
پرداخت نمی کنند. 

وي همچنین با اشاره به نبود نگهبان در این شهرك، افزود: توجه جدي در راستاي استخدام نگهبان براي تقویت نظم و امنیت این
شهرك ضروري است. 



این کار آفرین ادامه داد: دیوارهاي اطراف محیط شهرك صنعتی ریزش کرده است و متاسفانه اراده اي براي بازسازي دیوراها و جذب

 
نگهبان و یا حراست دیده نمی شود. 

وي خاطرنشان کرد: براي تامین امنیت در این شهرك که می تواند مهم ترین بستر در جذب سرمایه گذار و تقویت تولید و اشتغال

 
باشد، لازم است با حصار کشی صحیح و تعیین وروردي، استخدام نگهبان و نصب دوربین ها اقدام شود. 

خسروي با اشاره به اینکه کارگاه صنعتی تولید، بسته بندي و فرآوري نخود از سال 96 در شهرستان دلفان راه اندازي شده است،
افزود: در این کارگاه تولیدي چند محصول فرآوري در مراحل ثبت اختراع در پارك علم و فناوري شهرستان از طریق مرکز رشد

 
شهرستان به ثبت رسیده است. 

وي با بیان اینکه تقریبا همه نخود خروجی از شهرستان که به صورت بسته بندي داخل کشور و یا خارج از کشور براي کشور هاي
همسایه فرستاده می شود در کارگاه ما بسته بندي می شود، اذعان داشت: با راه اندازي این کارگاه بویژه در بخش فراوري تلاش شده

 
است که سود حاصل از مراحل فراوري محصول نخود، سهم کشاورز و مردم منطقه شود. 

خسروي با بیان اینکه این کارگاه تولیدي تاکنون براي سه نفر به صورت مستقیم و براي 18 نفر به صورت غیر مستقیم فرصت شغلی
ایجاد کرده است، بیان کرد: در طول تابستان امسال و با انتقال واحد تولیدي به شهرك صنعتی سه نفر به ظرفیت اشتغال مستقیم این

 
کار تولیدي اضافه شده است و به حمداالله هم اکنون تعداد6 نفر به صورت مستقیم در این کار گاه تولیدي مشغول به کار هستند. 

وي با اشاره به اینکه امروز شهرستان دلفان از مشکل بیکاري جوانان رنج می برد، افزود: این درحالی است که بهره برداري صحیح از

 
ظرفیت هاي بومی می تواند مهم ترین گام در رفع مشکل بیکاري و رونق تولید باشد. 

خسروي با اشاره به وجود ظرفیت هاي گسترده در حوزه کشاورزي در شهرستان دلفان، خاطرنشام کرد:انتظار می رود بانک هاي عامل
و ادارات در راستاي حمایت از تولید بومی برسر راه تولیدکنندگان سنگ اندازي نکنند و براي توسعه فعالیت هاي تولید محور جوانان

 
همراهی داشته باشند. 

 
تاکید نماینده مردم سلسله و دلفان بر ضرورت رفع مشکلات شهرك صنعتی دلفان 

نماینده مردم دلفان و سلسله در مجلس شوراي اسلامی گفت: مشکلات زیرساختی و زیربنایی شهرك صنعتی علی میرزایی دلفان هر

 
چه سریع تر برطرف شود. 

«یحیی ابراهیمی» اظهار داشت: بیکاري یکی از مهم ترین مشکلات این شهرستان است که نیازمند توجه جدي مسئولان در جهت

 
حمایت از سرمایه گذاران و صاحبان واحد هاي صنعتی و تولیدي است. 

وي اظهارداشت: بیشتر واحد هاي تولیدي و صنعتی ناحیه علی میرزایی به سبب نبود نقدینگی و ورشکستی صاحبان واحدي ها

 
تعطیل شده اند و فقط چهار واحد ان به صورت فعال و نیمه فعال مشغول به فعالیت است. 

نماینده مردم سلسله و دلفان در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: مشکل برخی از واحدهاي تعطیل و نیمه راکد بدهی معوق به بانک



 
ها است هر چند این مشکل در دولت یازدهم کمی سر و سامان پیدا کرده ولی همچنان وجود دارد. 

ابراهیمی اضافه کرد: حمایت کالاي ایرانی، رفع موانع تولید و ایجاد اشتغال پایدار و کمک به راه اندازي واحدهاي راکد و نیمه فعال از
اولویت هاي اساسی و مورد تاکید مجلس یازدهم است که این مهم باید با جدیت بنا به فرمایشات مقام معظم رهبري در سال جهش

 
تولید پیگیري شود. 

وي با اشاره به ظرفیت و پتانسیل هاي فراوان سرمایه گذاري در دلفان ادامه داد: از سرمایه گذاري در این منطقه حمایت جدي میشود

 
تا تغییري در تولید و توسعه منطقه و ایجاد اشتغال فراهم شود. 

ابرایمی یادآور شد: هدف از بازدیدها این بوده که درخواست هاي صنعتگران شنیده شود و وظیفه ما بوده که به صورت مستمر وضعیت

 
واحدهاي صنعتی و تولیدي را بررسی و موانع آنها را رفع کنیم. 

در شهرك صنعتی شهرستان دلفان با وجود 70 واحد صنعتی فقط 4 واحد از آن فعال و نیمه فعال در آن فعالیت دارد و تسریع در

 
رفه مشکلات این واحد صنعتی می تواند بستر جذب سرمایه گذار و رونق تولید باشد. 

براي تقویت تولید و اشتغال و احیاي شهرك صنعتی باید کار کارشناسی مورد توجه قرار گیرد و با توجه به استعدادها و توانمندي ها و

 
ظرفیت هاي بومی براي احیاي این شهرك صنعتی و بهره برداري از ظرفیت هاي موجود در شهرستان دلفان برنامه ریزي شود. 

با توجه به اینکه عمده توان بومی شهرستان دلفان در حوزه هاي کشاورزي و دامداري است، توجه به فراوري محصولات کشاورزي و
دامی و نساجی، گیاهان دارویی و... می تواند بستر احیاي شهرك صنعتی و تقویت و تولید و اشتغال در شهرستان دلفان باشد.



متخلفین قاچاق آرتمیا پارك ملی دریاچه ارومیه محکوم شدند

منبع: کرد پرسشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/05/20

مهران نظري در این خصوص به کردپرس گفت: مامورین
یگان پارك ملی دریاچه ارومیه در راستاي صیانت از این
پارك همواره گشت زنی در این زیست بوم را در دستور کار
دارند و در تیرماه امسال 60 کیلوگرم آرتمیا از سودجویان

 
کشف کردند. 

او با اشاره به اینکه در حال حاضر هیچ گونه مجوزي براي برداشت سیست و آرتمیا از دریاچه ارومیه صادر نمی شود، تاکید کرد:

 
چنین تصمیمی نیازمند بررسی هاي بیشتر و ارزیابی دقیق ذخایر آرتمیا در دریاچه در طی ماه هاي آینده است. 

نظري افزود: لازم است اطلاع رسانی و آموزش هاي لازم زیست محیطی براي جوامع محلی در این زمینه ارائه تا زمینه اشتغال و تولید
در این بستر فراهم شود و از صید بی رویه در این بخش جلوگیري شود و جوامع محلی به جاي تبدیل شدن به نابود کنندگان

 
جانداران، حافظان ارزشمند حیات باشند. 

مدیر کل حفاظت محیط زیست آذربایجان غربی با اشاره به سالهاي بحرانی وضعیت دریاچه ارومیه گفت: در آن سال ها بخش جنوبی
به طور کامل خشک شد و نگرانی از احتمال از بین رفتن آرتمیا در سطح بالایی مطرح بود. از این روي جهت حفظ ذخایر ژنتیکی این
گونه بومی و منحصر بفرد، اداره کل حفاظت محیط زیست استان اقدام به خرید بیش از چهار تن سیست آرتمیا ارومیانا کرد که هم

 
اکنون در سردخانه با شرایط استاندارد نگهداري می شود. 

نظري با بیان اینکه در 2 سال گذشته با بهبود شرایط دریاچه ارومیه، آرتمیا ارومیانا به وضعیت بسیار مناسب رسیده، گفت: با افزایش
حجم آب و کاهش میزان شوري، سیست هاي آرتمیا تبدیل به آرتمیاي بالغ شده اند و به وفور در سطح آب دریاچه قابل مشاهده

 
است. 

او ادامه داد: بر اساس سیکل زندگی آرتمیا همه ساله در فصل بهار با مساعد شدن شرایط اکولوژیکی از جمله گرم شدن دماي هوا و
آب، افزایش اکسیژن آب و کاهش شوري به دلیل ورود آب شیرین موجب می شود جنین داخل سیست ها تفریغ شده و بعد از چند

 
روز تبدیل به آرتمیاي بالغ شوند. 

به گفته نظري؛ در صورت مناسب بودن شرایط مختلف ممکن است جمعیت آن به حد شکوفایی برسد و بعد از اتمام تابستان آنچه از
آرتمیا در آب شور دریاچه بر جاي می ماند، سیست و لاشه آرتمیا هاي مرده خواهد بود اما سیست هاي رها سازي شده از آرتمیاهاي

ماده، در آب و رسوبات دریاچه باقی می مانند و در سال آینده مجددا موجب حیات در دریاچه می شوند.





سناریوهاي بازگشایی مدارس

منبع: اعتدالشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/05/20

محسن حاجی میرزایی

وزیر آموزش و پرورش روزهاي سخت و دشواري را سپري می کند. محسن حاجی میرزایی در شرایطی باید کمتر از یک ماه
دیگر متفاوت ترین زنگ سال تحصیلی جدید مدارس را به صدا در آورد که خانواده ها سؤال هاي بسیاري از مسئولان آموزش و

 
پرورش دارند. 

آنها از یک سو به خاطر شیوع بیماري کرونا نگران سلامت فرزندانشان در مدارس هستند و از سوي دیگر دغدغه درس و مشق دانش
آموزانشان را دارند. در کنار همه اینها بررسی و تدوین سناریوهاي آموزشی مدارس در سال تحصیلی جدید هم حالا دیگر دغدغه اصلی

 
مسئولان آموزشی کشور شده است. 

البته همه این موضوعات در این گفت و گو با وزیر آموزش و پرورش مورد بحث قرار گرفت. در فرصتی که براي گفت وگو با او داشتیم
تلاش کردیم تا بخشی از سؤالات و دغدغه هاي خانواده ها را با وزیر آموزش و پرورش در میان بگذاریم. اینکه زمان بازگشایی مدارس
چه روزي است؟ آیا آموزش ها مجازي است یا حضوري؟ آیا از مشکلات خانواده براي ثبت نام در مدارس دولتی آگاه است؟ همین طور
از دغدغه دانش آموزان پشت کنکوري پرسیدیم. از او درباره برنامه وزارت آموزش و پرورش براي دانش آموزان مناطق محروم سؤال
کردیم و اینکه چه برنامه اي براي ساماندهی مدارس غیردولتی دارد که پول هاي کلانی از خانواده ها می گیرند و... در زیر گفت و گو

 
را می خوانید: 

این روزها یکى از مهمترین دغدغه خانواده ها و دانش آموزان پشت کنکوري برگزاري آزمون سراسري دانشگاه ها است. همان طور که
می دانید بسیاري از داوطلبان نگران سلامتشان در هنگام برگزاري این آزمون مهم علمی هستند و البته چند باري هم به خاطر شرایط
حساس کشور کنکور به تعویق افتاد آقاي وزیر درخواست اصلی داوطلبان این است که آیا مسئولان برگزار کننده می توانند به نحوه
شایسته پروتکل هاي بهداشتی را اجرایی کنند و اینکه آیا با رعایت این پروتکل ها می توان تضمین داد که سلامت داوطلبان حفظ

 
شود و نکته مهمتر اینکه می توانیم برگزاري کنکور را به تعویق بیندازیم؟ 

البته من موافق برگزاري کنکور در زمان خودش بودم. علت این موافقت این است که تعداد زیادي از دانش آموزان براي مدت طولانی
خودشان را براي کنکور آماده کرده اند و هر چقدر این زمان با تأخیر مواجه شود ممکن است فشار بیشتري به داوطلبان به لحاظ
روحی و روانی وارد شود. همچنین داوطلبان نمی توانند در یک مدت طولانی درس بخوانند. آنها نیاز به استراحت و آرامش دارند.
موضوع دیگر این است که ما پیش بینی نمی کنیم در دو هفته بعد و یک ماه دیگر وضعیت از این روزهایی که در آن قرار داریم بهتر
شده باشد. بنابراین باید کنکور برگزار شود. موضوع مهمتر رقابت داوطلبان براي رشته هاي خوب دانشگاه است. درست است که 85
درصد از رشته محل هاي دانشگاهی ما بدون کنکور است اما براي آن تعداد دانشگاه هایی که رقابت براي شان وجود دارد نیازمند
برگزاري کنکور هستیم که بتوانیم با یک روشی این رقابت را سازماندهی کنیم. ببینید در اینجا باید تأکید کنم که ما باید زندگی
کردن با کرونا را یاد بگیریم. من و شما در حال کار کردن هستیم و سعی می کنیم پروتکل ها را هم رعایت کنیم جامعه باید یاد
بگیرد که از خودش مراقبت کند ما نمی توانیم فارغ از فعالیت، کار و تلاش به انتظار روزي بنشینیم که همه چیز مرتب باشد. مصلحت



این است که افراد پروتکل ها را رعایت کنند قطعاً مسئولان وزارت علوم و سازمان سنجش حداکثر تلاششان را می کنند که پروتکل
ها رعایت شود. برگزار کنندگان هر کمکی که از ما بخواهند قطعاً مشارکت و همکاري می کنیم. وزارت آموزش و پرورش در ماه
گذشته امتحانات نهایی را به صورت حضوري برگزار کرد. خوشبختانه با رعایت پروتکل ها این امتحان برگزار شد و مشکلی هم
نداشتیم. در کنار این مسائل در اینجا می خواهم به طور خاص درباره کنکور صحبت کنم. اینکه اصولاً پدیده کنکور چه نوع پدیده اي
است و آثارش روي نظام آموزشى ما چیست؟ اعتقادم بر این است که کنکور تأثیر مثبتی روي نظام آموزشی ما ندارد و به نوعی اهداف
نظام آموزش و پرورش را متأثر و به گروگان می گیرد. در پایان 12 سال تحصیل دانش آموزان یک نظام ارزشیابی گذاشته ایم که تنها
توانایی هاي محدودي را آزمایش می کند یعنی بخش مهمی از توانایی هاي دانش آموزان با تست سنجیده می شود این در حالی
است که ما در طی دوره تحصیل از اهداف دیگري صحبت می کنیم که این اهداف ممکن است در کنکور جدي گرفته نشود. ما به
دانش آموزان در پایان تحصیلاتشان دیپلم می دهیم. دیپلم یک مدرك است و افرادي که دیپلم می گیرند باید توانایی مشارکت در
زندگی اجتماعی را داشته باشند نباید مسیري را دربرابر دانش آموزان قرار دهیم که براي بدست آوردن شغل و یک آینده روشن صرفا
با شرکت در کنکور و قبولی در دانشگاه باشد. نباید نظام منزلت اجتماعی و اشتغال را بر پایه مدارك دانشگاهی استوار کنیم. جامعه به
نیروي کار و نیروي ماهر نیازمند است. بنابراین باید تلاش کنیم که در دوره آموزشی ظرفیت هاي دانش آموزان را توسعه دهیم و در
انتهاي 12 سال در کنار کنکور باید صنعت هم مورد درخواست دانش آموز باشد. در این صورت است که کنکور از این جایگاهی که

 
امروز دارد تنزل می کند. 

البته در این باره خیلی از کارشناسان تعلیم و تربیت گفتند که کرونا فرصتی است براي حذف کنکور. آیا شما هم با آنها هم نظرید و
اینکه اعلام شد کنکور سراسري دانشگاه ها در ورزشگاه ها برگزار می شود برخی از داوطلبان گفتند تکلیف ما که در استان هاي
جنوبی هستیم چیست؟ آنها گفتند چطور ممکن است در آب و هواي شرجی و گرم 4 ساعت روي صندلی بنشینیم و امتحان بدهیم

 
تکلیف این داوطلبان چه می شود؟ 

پدیده کنکور راه حل سریع ندارد. ما باید به تدریج و با افزایش ظرفیت هاي مشاغل دیگر و توسعه مهارت هاي دانش آموزان زمینه
اشتغال آنها را جز از مسیر دانشگاه فراهم کنیم تا متقاضیان کنکور کاهش پیدا کند. اما درباره پروتکل هاي کنکور مسئولیت برگزاري
برعهده وزارت علوم و سازمان سنجش است. وزارت آموزش و پرورش مسئولیتی در برگزاري کنکور ندارد اگر جایی نیاز به کمک باشد
حتماً کمک خواهیم کرد. این را بگویم که ورزشگاه ها تنها جاهایی نیستند که براي آزمون در نظر گرفته شده اند تعداد حوزه هاي
امتحانی افزایش پیدا کرده است تا بتوانیم فاصله اجتماعی را رعایت کنیم. روزهاي برگزاري آزمون بیشتر شده است به جاي اینکه
صبح و بعدازظهر باشد فقط صبح ها برگزار می شود. این اقدام باعث می شود که حوزه هاي امتحانی ضدعفونی شوند. فقط ورزشگاه ها
نیستند در شهرهایی که سالن هاي متعددي وجود دارد و همین طور مدارسی که سالن هاي بزرگی دارند هم به پایگاه هاي برگزاري

 
کنکور تبدیل می شوند. 

موضوع مهم دیگري که این روزها خانواده ها با آن مواجه هستند بحث ثبت نام دانش آموزان است. برخی از خانواده هایی که
فرزندانشان در مدارس غیردولتی تحصیل می کردند پرونده دانش آموزانشان را از این مدارس گرفته اند و براي ثبت نام به مدارس
دولتی بردند دلیل این خانواده ها هم این بود که به خاطر شرایط کرونا ممکن است آموزش ها مجازي باشد با این حال مدارس دولتی

 
هم اعلام کرده اند ظرفیت لازم براي ثبت نام ها را ندارند برنامه شما در این باره چیست؟ 

کلاً سیاست آموزش و پرورش این است که کلاس ها را به صورت حضوري برگزار کند. در مدارس غیردولتی شاید به دلیل تعداد دانش
آموزان ما بتوانیم فاصله اجتماعی را در این مدارس رعایت کنیم. بنابراین هر جایی که امکان رعایت فاصله وجود داشته باشد ما به
صورت حضوري برگزار می کنیم. به مؤسسان مدارس غیردولتی گفتم اگر شرایط تغییر کند باید گزینه هاي پیشنهادي مدارس
غیردولتی هم تغییر کند. با این حال اگر کلاس ها حضوري بود باید کیفیت به گونه اي عالی باشد اگر هم مجازي باید کیفیت به گونه



اي باشد که خانواده ها با آرامش بتوانند در مدارس ثبت نام کنند. به خانواده هاي عزیز هم می گویم ما در برگزاري سال تحصیلی
جدي هستیم. ما نمی توانیم منتظر روزهایی باشیم که قابل پیش بینی نیست و نمی دانیم شرایط چگونه می شود. به خانواده ها
اطمینان می دهیم که مراقب سلامت بچه هایشان هستیم و تصمیماتی نخواهیم گرفت که این تصمیمات سلامت دانش آموزان را به
خطر بیندازد. قطعاً با هماهنگی ستاد ملی مبارزه با کرونا تصمیم گیري خواهد شد.ما براي این سال تحصیلی وضعیت هاي متفاوت را
پیش بینی کردیم البته این برنامه در صورت اجازه ستاد اجرایی خواهد شد و ستاد باید اجازه دهد که ما کلاس ها را حضوري یا غیر
حضوري برگزار کنیم و اگر اجازه دهد که با تعداد کمتري برگزار کنیم حتماً این کار را خواهیم کرد. یکی از برنامه ها این است که
دانش آموزان را در دو نوبت زوج و فرد به مدرسه بیاوریم و در جاهایی که اصلاً امکان حضور وجود ندارد از برنامه تلویزیونی و بسته
هاي خودآموز استفاده می کنیم. ما خودمان را متعهد می دانیم که آموزش را براي تک تک دانش آموزان که ثبت نام می کنند ارائه
دهیم البته رعایت سلامت آنها براي ما مهم است و اجازه نمی دهیم که سال تحصیلی دانش آموز ما تباه شود ما آموزش را تعطیل

 
نمی کنیم. 

 
برنامه شما براي آن دسته از خانواده هایی که می خواهند فرزندانشان در مدارس دولتی حاضر شوند و مدرسه ظرفیت ندارد چیست؟ 

ما که نمی توانیم افراد را مجبور کنیم در مدارس دولتی یا در مدارس غیردولتی ثبت نام کنند. این انتخاب خانواده ها است و ما هم
موظف هستیم که متناسب با مراجعه دانش آموزان از آنها استقبال کنیم این کار انجام می شود اگر در برخی از مناطق با تراکم دانش

 
آموز روبه رو شویم باید تدابیر دیگري بیندیشیم. 

 
از صحبت هاي شما این چنین برداشت می شود که سال تحصیلی از 15 شهریور ماه شروع می شود؟ 

بدون شک سال تحصیلی از 15 شهریور ماه آغاز می شود. اما کیفیت تحصیل متناسب با شرایطی است که ستاد ملی مقابله با کرونا

 
اعلام می کند ما وضعیت هاي مختلف را پیش بینی کرده ایم و متناسب با آن وضعیت ها تدبیر اندیشیده ایم. 

آقاي حاجی میرزایی امسال با توجه به وضعیت کرونا و آموزش هاي مجازي مدارس غیردولتی افزایش 15 درصدي شهریه ها را داشته

 
اند خیلی از خانواده ها این افزایش را عادلانه نمی دانند. 

ببینید مدارس غیر دولتی یک شورا دارند که در آنجا براي قیمت ها تصمیم گیري می شود در این شورا هم یک رشدي را متناسب با
رشدي که در سایر بخش ها اتفاق می افتد در نظر می گیرند. عمده هزینه هاي مدارس غیردولتی هزینه هاي مربوط به معلم است و

 
این مدارس ترجیحشان این است که آموزش ها را با کیفیت لازم ارائه دهند. 

یکی از مسائل جدي غیرانتفاعی ها بحث نظارت بر عملکرد آنها است. باید قبول کنیم نظارت جدي بر عملکرد آنها نمی شود بسیاري
از مدارس غیرانتفاعی پول هاي کلانی را از خانواده ها می گیرند و در همین بحث نظارت گفته می شود چون مدیران بالایی و میانی

 
آموزش و پرورش مدرسه غیرانتفاعی دارند نظارت ها جدي نیست. 

درباره این موضوع دو کار انجام شده است.گروهی را مأمور کردیم تا مصادیق تعارض منافع در آموزش و پرورش را شناسایی کنند این
کار انجام شد و بر اساس این دستور کسانی که در حوزه اي تصمیم گیر هستند خودشان نباید ذینفع باشند و هیچ مشارکتی در این
حوزه نباید داشته باشند براي این اقدام دو ماه زمان تعیین کردیم که این دو ماه در چند روز آینده تمام می شود. بنده قطعاً مراقبت
می کنم که هیچ جایگاهی داراي تعارض منافع نباشد. درباره بررسی مدارس غیرانتفاعی و پول هایی که گرفته می شود شورایی در
مدارس غیر دولتی با عنوان شوراي نظارت که بر عملکرد مدارس وجود دارد که این شورا نظارت بر مدارس غیردولتی دارد. ما در



همین سال 7 مدرسه متخلف را شناسایی کردیم و اجازه فعالیت به این مدارس را ندادیم. ما حتی مدارسی را داریم که لغو امتیاز

 
شدند مدارسی که یک ، دو و سه سال خدماتشان را تعدیل کردیم کاملاً بر نظارت مدارس غیر دولتی جدي هستیم. 

آقاي وزیر در روزهایی که مدارس به خاطر کرونا تعطیل شدند شما اپلیکیشن شاد را براي آموزش مجازي به دانش آموزان معرفی
کردید در همان روزها انتقادهایی به شبکه شاد شد که این شبکه در مناطق محروم کارایی ندارد حالا بعد از گذشت 5 ماه شما اعلام
کردید که سه میلیون دانش آموز عضو شبکه شاد نیستند. در سال تحصیلی جدید براي این دانش آموزان چه برنامه اي دارید تا از

 
چرخه آموزش خارج نشوند؟ 

ما با وضعیتی مواجه شدیم که یکباره مدارس تعطیل شدند و دانش آموزان امکان حضور در مدرسه را نداشتند در آن شرایط چه باید
می کردیم؟ هیچ راه حل جامعی وجود نداشت که بتوانیم همه دانش آموزان را بدون مشکل تحت آموزش قرار دهیم. اگر دانش آموزان
می توانستند به مدرسه بروند شاد مطرح نمی شد. وقتی نمی توانند در کلاس حاضر باشند باید با روش هاي دیگر آموزش را ادامه می
دادیم. در فاصله یک ماه شبکه شاد طراحی شد و بیش از 14 میلیون نفر عضو شبکه شدند این شبکه براي ادامه آموزش یک راه حل
بود و البته 65 تا 70 درصد مسأله ما را حل می کرد. در اینجا لازم است بگویم که نه در ایران، بلکه در هیچ کشور دیگري راه حل
یکسانی براي آموزش همگانی مجازي وجود ندارد که کل دانش آموزان را با آن بتوانیم پوشش دهیم. ایران هم که یک جغرافیاي
پهناوري دارد. بیش از 110 هزار مدرسه داریم که در سراسر ایران پراکنده هستند و هر کدام از این مدارس هم شرایط خاص خودشان
را دارند ما از طریق شاد این امکان را فراهم کردیم که ارتباط بین معلمان با دانش آموزانشان برقرار شود. براي آن دسته از دانش
آموزانی که دسترسی ندارند دو اقدام را انجام دادیم اول اینکه تعدادشان را کاهش دهیم. به چه طریق این تعداد کاهش پیدا می کند؟
از این طریق که ما در مناطق کم جمعیت کلاس ها را به صورت حضوري برگزار می کنیم. 35 درصد از مدارس ما زیر 50 دانش آموز
دارند. بنابراین تعداد دانش آموزانی که در یک کلاس هستند را می توان با رعایت پروتکل ها کنار هم قرار داد بنابراین در سال
تحصیلی جدید کلاس هاي کم جمعیت را تشکیل می دهیم . وقتی کلاس ها حضوري باشد عملاً دانش آموزان از شبکه شاد بی نیاز
می شوند. از سوي دیگر با نهادهاي حمایتی صحبت کردیم که براي دانش آموزان تبلت و یا گوشی تهیه کنند. در برخی از مناطقی که
امکان برگزاري حضوري کلاس ها وجود ندارد تبلت و گوشی ارائه می کنیم. علاوه بر این در مناطقی که اینترنت نباشد ما از طریق
تولید بسته هاي آموزشی به صورت خودآموز آموزش را انجام می دهیم. از آموزش تلویزیونی کمک می گیریم از 15 شهریور همه دوره

 
هاي تحصیلی از طریق تلویزیون پخش خواهد شد. به طریق مختلف تلاش می کنیم حتی یک دانش آموز از آموزش عقب نماند. 

علی رغم تلاش هایی که آموزش و پرورش براي تحصیل دانش آموزان کرده اما زیرساخت هاي آموزش مجازي در سال تحصیلی

 
گذشته فراهم نبود. امسال آیا مشکل زیرساخت ها حل شده است؟ 

مسأله، زیرساخت هاي فنی شبکه شاد بود که مسئولیتش برعهده ما است و سعی کردیم مشکلات را برطرف کنیم. خب در سال
تحصیلی قبل 4 خدمت روي شبکه شاد انجام می شد که براي سال تحصیلی جدید به 11 خدمت رسیده است تا شروع سال تحصیلی
این خدمات متنوع عرضه خواهد شد. مثلاً امکان حضور و غیاب، امکان تکلیف دادن و تکلیف گرفتن، امکان آزمون گرفتن، امکان
ارتباط زنده دانش آموز با معلم و برعکس همه این خدمات برقرار خواهد شد. از نظر فنی شبکه شاد روز به روز و هفته به هفته کامل
تر و کارآمدتر خواهد شد اما بخشی از آن مربوط می شود به بستر اینترنت کشور که وزارت ارتباطات تلاش بسیاري کرده است. تا الان
طبق اعلام وزارت ارتباطات 90 درصد مناطق روستایی ما دسترسی به شبکه ملی ارتباطات را دارند و براي بقیه هم اقدام خواهیم کرد

 
البته خواستیم که سرعت اینترنت مورد نیاز و پهناي باند هم بیشتر شود. 

در بحث دانش آموزي موضوع بسیار مهم افزایش آسیب هاي اجتماعی در مدارس است. در طول سال تحصیلی خبرهاي تلخی از
دانش آموزان می شنویم؛ اینکه ناامیدي بین دانش آموزان هم افزایش پیدا کرده. آقاي وزیر منتقدان می گویند پیشگیري از آسیب



هاي اجتماعی در مدارس رها شده است وکسی هم جرأت ورود به این بحث را ندارد. بفرمایید مدیران شما در این بخش چه کارهایی

 
انجام می دهند؟ 

به نکته بسیار مهمی اشاره کردید واقعیت آسیب هاي اجتماعی واقعیت تلخی است که باید حتماً بررسی شود. آموزش و پرورش با
کمک تعدادي از دستگاه ها یک طرحی را به عنوان نظام مراقبت اجتماعی طراحی کرده است که در این طرح دانش آموزان را تحت
غربالگري قرار می دهد. دانش آموزانی که در معرض آسیب ها هستند شناسایی می شوند و به نهادهاي امدادي معرفی می شوند اگر
دانش آموزي در معرض اعتیاد باشد از طریق مجموعه هاي مسئول پیگیري می شود اگر نیاز به حمایت هاي اجتماعی داشته باشد از
طریق بهزیستی و کمیته امداد کارش پیگیري می شود. برنامه جدي ما در آموزش و پرورش اجراي نظام مراقبت هاي اجتماعی است.
البته این کار آغاز شده و به تدریج به همه مدارس می رسد. اصولاً امید به آینده مهمترین سرمایه جامعه است که براي تحرك و
پویایی، جامعه به آن نیاز دارد و ما هم مسئولیت داریم که امید را در ذهن و فکر دانش آموزان تقویت کنیم و قطعاً برنامه هاي

 
آموزشی و پرورشی و فرهنگی ما چنین مسئولیتی را دنبال می کند. 

در رابطه با رتبه بندي، دولت اقداماتی را انجام داد اما همچنان معلمان انتظار دارند که این لایحه به مجلس برود آیا شما این لایحه را

 
آماده کردید؟ 

ما لایحه رتبه بندي را براي معلمان اجرا کردیم و در قانون هم تأکید شده که دولت مکلف است نظام رتبه بندي را اجرا کند که این
اقدام انجام شد باید بگویم که افزایش حقوق فرهنگیان شاید در 10 سال اخیر بی سابقه بوده است البته نمی خواهم بگویم که این
افزایش ها خیلی زیاد بوده است چون شرایط تورمی است اما در مقایسه با گذشته اتفاق هاي خوبی در ارتباط با حقوق فرهنگیان
افتاده است و دولت کمک هاي خیلی خوبی را به فرهنگیان کرده است البته برخی از نمایندگان مجلس هم متقاضی تدوین لایحه اي

 
جداگانه براي رتبه بندي هستند که پیگیري می شود اگر ما الزام قانونی داشته باشیم حتماً این کار را می کنیم. 

در ارتباط با بحث فرهنگیان مسأله بیمه تسهیلاتی که شما ارائه می دهید بسیار مهم است. همان طور که می دانید معلمان مشکلات
معیشتی بسیاري دارند درست است که افزایش حقوق داشته اند اما با توجه به شرایط اقتصادي این افزایش چندان به چشم نمی آید

 
شما تاکنون براي پرداخت تسهیلات به معلمان چه کردید؟ 

درباره بیمه تکمیلی درمان فرهنگیان یک اقدام مهم و چند تغییر جدي داشتیم مثلاً قبلاً زمانی که افراد هزینه اي را می پرداختند
براي گرفتن هزینه ها زمان طولانی سپري می شد و ما این زمان را به کمتر از یک هفته کاهش دادیم و فکر می کنم هم اکنون هزینه
ها را افراد به روز دریافت می کنند. نکته دوم این است که خدمات پزشکی را افزایش دادیم. تعداد مراکز ارائه خدمات را هم افزایش
دادیم. براي تسهیلات مسکن هم گفتیم اگر هر فرهنگی خانه ندارد و قبلاً از تسهیلات مسکن استفاده نکرده می تواند متقاضی مسکن
باشد. تاکنون 320 هزار نفر ثبت نام کردند که از این تعداد 75 هزار نفر توسط وزارت راه و شهرسازي تأیید شدند که از خدمات
مسکن استفاده نکردند. درباره ساخت مسکن بگویم در مناطقی که زمین داریم خودمان زمین می دهیم و درجایی که زمین نداشته
باشیم وزارت راه و شهرسازي زمین در اختیار ما می گذارد و سعی می کنیم زمین فرهنگیان رایگان باشد تا بتوانند خانه هاي ارزانتري

 
را بسازند زمین حدود 20 هزار نفر از متقاضان معلوم شده است و امیداوریم تا اسفند ماه به این افراد خانه بدهیم. 

سال تحصیلی گذشته موضوع حذف مشاهیر و نویسندگان در کتاب ادبیات واکنش معلمان را به همراه داشته است و البته کتاب تاریخ
هم با تغییرات بسیاري مواجه شد. شما وعده دادید به این موضوع رسیدگی کنید. بفرمایید در سال تحصیلی بعد آیا حذفیات وارد

 
کتاب هاي درسی می شود؟ 



من به طور کامل این موضوع را تکذیب می کنم چون هیچ حذفیاتی در کتاب ها انجام نشده است و عبارت حذف مشاهیر از کتاب
هاي درسی واقعیت ندارد. ببینید ما قبلاً یک نظام جدید آموزشی داشتیم که الان این نظام تغییر کرده است و کتاب ها در این نظام
تغییر پیدا کرده اند. در نظامی که دانش آموزان آموزش می بینند تدوین کتاب ها از اهداف مصوب تبعیت می کند و در اهداف مصوب
مهم این است که محتوایی که تناسب دارد با آن هدف انتخاب شود این چنین نیست که یک نویسنده اي یا یک شاعري یا یک
قهرمانی از تاریخ و ادبیات حذف شود ممکن است از این درس حذف شود و در درس دیگر باشد. از این شعر حذف شود و در شعر
دیگر باشد. اینها هیچ جهت گیري سیاسی ندارد البته این را هم بگویم این اتفاق در زمان من نیفتاده است به طور کلی کتاب هاي

 
درسی در طول این سال ها تغییر کرده است. 

آقاي وزیر با توجه به اینکه امسال آموزش مجازي داریم شرایط ثبت نام اتباع در مدارس به چه صورت است؟ آماري دارید که چه

 
تعداد از اتباع در سال تحصیلی جدید در مدارس ثبت نام کرده اند؟ 

هم اکنون بیش از 500 هزار نفر از اتباع کشورهاي دیگر در مدارس کشور تحصیل می کنند و تمایز مهمش در این است که این دانش
آموزان در کنار بچه هاي ایرانی تحصیل می کنند ما دانش آموزان اتباع را جدا نکردیم در برخی مدارس جنوبی تهران تعداد اتباع
مدرسه بیشتر از دانش آموزان ایرانی بوده است. حتی یکی از مدارسی که خودم سر زدم مدیر مدرسه کارهاي مهمی براي تغذیه
رایگان آنها و کمک هاي معیشتی به خانواده آنها می کرد. یعنی حضور در مدرسه تنها بستري براي آموزش نیست بلکه دانش آموزان
اتباع کمک هایی هم دریافت می کنند. مدیران مدارس براي این دانش آموزان کفش و لباس تهیه می کنند و هر روز هم تغذیه می
دهند. ما بدون هیچ محدودیتی امسال هم آموزش را در اختیار اتباع کشورهاي دیگري که در ایران زندگی می کنند قرار می دهیم.
شاید یکی از گلایه هاي ما این است که کمیساریاي بین المللی باید از این دانش آموزان حمایت کند برخی از کشورها تعداد کمی از
این دانش آموزان را تحت پوشش قرار می دهند اما خدمات بهتري هم دریافت می کنند ما درخواستمان این است که حالا که وارد
فضاي مجازي شده ایم و آموزش ها را مجازي ارائه می دهیم کمیساریاي عالی پناهندگان سازمان ملل بیاید و براي همه این دانش
آموزانی که مربوط به همه کشورها هستند تبلت مناسب تهیه کند ما حتی براي واردات اینها هم دچار مشکل هستیم متأسفانه نه تنها
تحریم مسائل اقتصادي را در برگرفته بلکه بهداشت، سلامت و آموزش ما را هم تحت تأثیر قرار داده است. بنابراین ما این آموزش را به
اتباع می دهیم و در هر شرایطی هم این آموزش ادامه دارد. اما وقتی که آموزش به سمت آموزش هاي غیرحضوري می رود و موضوع
دسترسی به تبلت مطرح می شود محرومترین ها بیشتر آسیب می بینند و اینکه احتمالاً ترك تحصیل در این اقشار بیشتر است براي

محافظت از تحصیل این دانش آموزان درخواست می کنم مجموعه سازمان هاي بین المللی کمک کنند.



اختصاص 180هزار میلیارد ریال تسهیلات به صنایع ملی کشور

منبع: روزنامه خریدارشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/05/20

بانک اقتصادنوین در راستاي تحقق شعار سال و همگامی با اهداف کلان اقتصادي ایران عزیز، 180 هزار میلیارد ریال از منابع
خود را صرف تامین مالی صنایع ملی و بزرگ کشور در سال گذشته کرده است.

بانک اقتصادنوین در راستاي تحقق شعار سال و همگامی با
اهداف کلان اقتصادي ایران عزیز، 180 هزار میلیارد ریال از
منابع خود را صرف تامین مالی صنایع ملی و بزرگ کشور

 
در سال گذشته کرده است. 

به گزارش خریدار به نقل از روابط عمومی بانک
اقتصادنوین، درحالی که رشد تسهیلات اعطایی کل شبکه

بانکی در سال 1398، بالغ بر 28 درصد بوده این بانک با ثبت رکورد 46.5 درصدي در این شاخص توانسته است 18 درصد بالاتر از
میانگین شبکه بانکی به تامین نقدینگی واحدهاي تولیدي و صنعتی کمک کند و در راستاي وظایف ذاتی خود، تمام عیار از تولید و

 
اشتغال ملی حمایت کند. 

بررسی عملکرد بانک در بخش تولید نشان می دهد که این بانک در سال 98، از محل تجهیز منابع و وصول مطالبات، بالغ بر 180هزار
میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کرده است تا موتور محرك اقتصاد کشور با وجود وضع تحریم هاي ظالمانه علیه مردم شریف

 
سرزمینمان متوقف نشود. 

بانک اقتصادنوین در تامین مالی اغلب صنایع کشور نقش آفرین بوده است که صنایع نفت، گاز و پتروشیمی، فلزات اساسی،

 
خودروسازي و آي تی به ترتیب با 29.4، 15.5، 11.1 و 6.6 بیشترین سهم را در تسهیلات این بانک داشته اند. 

کنار رشد قابل ملاحظه در تسهیلات اعطایی، حرکت بانک اقتصادنوین در چارچوب استانداردهاي حرفه اي و دستورالعمل هاي بانک
مرکزي موجب شده، این بانک بتواند با رعایت بهداشت اعتباري با کاهش 15 هزار میلیارد ریالی مطالبات غیر جاري، ضمن افزایش

 
توان تسهیلات دهی، یک گام دیگر به استانداردهاي بین المللی نزدیک تر شود. 

با توجه به نام گذاري سال 1399 با عنوان «جهش تولید»، سیاست بانک اقتصادنوین در حمایت از تولید و اشتغال ملی در سال جاري
نیز ادامه یافته است و گزارش منتشرشده از عملکرد بانک نشان می دهد، تسهیلات اعطایی این بانک در پایان تیرماه 99 در صنایع

 
پیشران با رشد قابل ملاحظه 30 درصدي نسبت به پایان سال 98 همراه بوده است. 

گفتنی است، بانک اقتصادنوین به عنوان نخستین ارائه دهنده خدمات تخصصی بانکداري شرکتی، طیف جامعی از خدمات بازار پول و
سرمایه را به مشتریان شرکتی ارائه می کند که این خدمات با استقبال بسیار خوبی از سوي مشتریان این بانک مواجه بوده است.



اختیارات ویژه شعب بانک سپه براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده

ناشی از کرونا
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پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه: عضو هیأت مدیره بانک سپه از کلیه فعالان کسب و کارهاي آسیب دیده ناشی از کرونا که در
سامانه کارا وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ثبت نام کرده و تاکنون موفق به اخذ تسهیلات نشده اند خواست تا به شعبه

معرفی شده مراجعه کنند.

پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه: عضو هیأت مدیره بانک سپه
از کلیه فعالان کسب و کارهاي آسیب دیده ناشی از کرونا
که در سامانه کارا وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ثبت
نام کرده و تاکنون موفق به اخذ تسهیلات نشده اند

 
خواست تا به شعبه معرفی شده مراجعه کنند. 

به گزارش خریدار به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه،
مصطفی پرتوافکنان گفت: بانک سپه در جهت همراهی با

سیاستهاي اقتصادي و اجتماعی دولت و ابلاغیه بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران و نیز مسئولیتهاي اجتماعی خود و همچنین با
هدف حمایت از واحدهاي اقتصادي و اشتغال پایدار، از کسب و کارها و فعالیتهاي اقتصادي آسیب دیده ناشی از ویروس کرونا حمایت

 
می کند. 

وي از کلیه اشخاص فعال در کسب و کارهاي مذکور که در سامانه کارا وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ثبت نام کرده اند و تاکنون

 
موفق به اخذ تسهیلات نشده اند، خواست تا با مراجعه به شعبه معرفی شده نسبت به دریافت تسهیلات مربوطه اقدام کنند. 

پرتوافکنان یادآور شد: به منظور تسهیل در پرداخت تسهیلات یادشده، اختیارات ویژه اي به شعب بانک تفویض شده
است.ررررررررررررررررر



بانک سپه آماده نقش آفرینی بیشتر در عرصه کلان اقتصادي و کمک به دولت

است
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پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه: مدیرعامل بانک از آمادگی این بانک براي نقش آفرینی بیشتر در عرصه کلان اقتصادي و تحقق
اهداف کلان اقتصادي دولت خبر داد.

پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه: مدیرعامل بانک از آمادگی
این بانک براي نقش آفرینی بیشتر در عرصه کلان اقتصادي

 
و تحقق اهداف کلان اقتصادي دولت خبر داد. 

به گزارش خریدار به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه:
محمدکاظم چقازردي در جلسه رابطین پارلمانی امور
مجلس وزارت امور اقتصادي و دارایی که با حضور دکتر
جلیلی معاون حقوقی و پارلمانی وزارت امور اقتصادي و

دارایی، هیئت داودیان عضو هیئت مدیره بانک سپه و نمایندگان پارلمانی سازمان ها و دستگاه هاي وابسته به وزارت امور اقتصادي و
دارایی در ساختمان نگین برگزار شد افزود: کشورعزیزمان هم در شرایط تحریم ظالمانه قرار دارد و هم درگیر ویروس کروناست و این

 
موضوع بر کسب و کارها و تولید و اشتغال اثر گذاشته است. 

وي با بیان اینکه وزارت امور اقتصادي و دارایی جزو بزرگترین وزارت خانه ها است این وزارتخانه را به اقلیم بزرگ و سرزمین پهناور
تشبیه کرد و افزود: ما سربازان این سرزمین پهناور هستیم که باید هر کدام در انجام وظایف و مسئولیت هاي خود درست ایفاي نقش

 
کنیم به گونه اي که به مقامات عالی این وزارتخانه در راستاي ایفاي مسئولیت مهم ، متعدد و متنوع کمک کنیم . 

چقازردي با تأکید بر اینکه انتظارات مردم از مجلس محترم شوراي اسلامی زیاد است گفت: بانک سپه اراده قوي براي کمک به تحقق

 
سیاستها و برنامه هاي اقتصادي و اجتماعی دولت محترم و رفع مشکلات اقتصادي مردم دارد. 

 
تقدیر معاون حقوقی و پارلمانی وزارت امور اقتصادي و دارایی از تلاش بانک سپه 

معاون حقوقی و پارلمانی وزارت امور اقتصادي و دارایی در ادامه ضمن قدردانی از مدیرعامل بانک سپه اظهار داشت: حسن رابطه و

 
تجربه و تلاش شما در بانک بزرگ سپه قابل قدردانی و ستایش است و کمترین دغدغه را نمایندگان مجلس با بانک سپه دارند. 

دکتر جلیلی با آرزوي موفقیت براي بانک سپه در پروژه سنگین ادغام گفت: بانک سپه بعد از ادغام یکی از بانک هاي بزرگ و

 
استثنایی کشور خواهد بود. 

وي خاطرنشان کرد: در سال گذشته با حضور فعال و پرتلاش مدیران عامل بانک ها و ارتباط مستمر آنها با مجلس و بر اساس ارزیابی
معاونت پارلمانی رئیس جمهوري رتبه اول این حضور و تعامل به وزارت امور اقتصادي و دارایی تعلق گرفت.



آشنایی مردم با بازار بورس علاوه بر تعمیق این بازار موجب هدایت سرمایه ها

به سمت جهش تولید خواهد بود
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دکتر حسین مهري: اقبال عموم مردم به بورس و ورود به بازار سرمایه بیشتر شده و افراد در حال آشنایی با این بازار هستند و
فرهنگ سازي و اطلاع رسانی می تواند به این بازار تعمیق دهد و سرمایه ها را به سمت جهش تولید هدایت کند.

دکتر حسین مهري: اقبال عموم مردم به بورس و ورود به
بازار سرمایه بیشتر شده و افراد در حال آشنایی با این بازار
هستند و فرهنگ سازي و اطلاع رسانی می تواند به این
بازار تعمیق دهد و سرمایه ها را به سمت جهش تولید

 
هدایت کند. 

به گزارش خریدار به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک
صنعت و معدن، دکتر مهري در گفتگو با گروه خبري اخبار بورس درخصوص شرایط این روزهاي بازار سرمایه گفت: خوشبختانه ما
امسال و سال گذشته شاهد تحولاتی در بازار سرمایه بودیم، هم از جهت کمی و هم از جهت کیفی و هم از جهت تنوع محصول می
بینیم که سبدها و محصولات مختلفی تعریف می شود؛ بازار عمق پیدا کرده و تازه به این بازار توجه می شود زیرا می تواند تأمین

 
مالی براي واحد هاي صنعتی، تولیدي و حتی استارت آپ ها که امید به شرکت هاي دانش بنیان بسته اند، انجام دهد. 

وي افزود: از نظر بنده رشد بازار سرمایه درآینده به صورت قبل نخواهد بود چون در چندماه اخیر جهش بالایی رخ داده و این جهش
شاید در آن مقطع لازم بوده ولی از این به بعد رشد شرکتها، رشدهاي مقطعی خواهند بود و اغلب سهام ها به تدریج وارد مرحله

 
اصلاح خواهند شد و به سمت واقعی شدن پیش خواهند رفت. 

دکتر مهري یادآور شد: شرکت هایی که تا به حال تمایلی براي ورود به بازار سرمایه و بورس نداشتند، در حال حاضر نه تنها علاقه
مند شدند بلکه تمایل دارند تا سریع تر بتوانند مراحل را طی کنند و به بازار سرمایه وارد شوند این اتفاق به خودي خود براي کشور
اتفاق خوبی است چراکه در اکثر کشورهاي توسعه یافته دنیا بازار سرمایه، بازار پر رونقی است و برخی از شرکت هاي دانش بنیان در
همان کشورها ارزش بسیار بالایی در بورس دارند و خوشبختانه ما هم در کشورمان کم کم به این سمت در حال حرکت هستیم و بازار

 
سرمایه محل مناسبی براي تامین سرمایه واحدهاي تولیدي خواهد بود. 

دکتر مهري درخصوص عملکرد بانک صنعت و معدن نیز افزود: ما سال گذشته وضعیت نسبتاً مناسبی داشتیم و شاخص هایمان در
اکثر موارد رشد خوبی کردند و خوشبختانه بالاي 100 درصد رشد را تجربه کردیم به طور مثال در بحث پرداخت تسهیلات در 4 ماهه
ابتداي سال با وجود اینکه در فروردین و اردیبهشت سال جاري همه جا به دلیل شیوع ویروس کرونا تعطیل شده بود ولی ما در
پرداخت ها 47 درصد رشد داشتیم و سعی کردیم بانک صنعت و معدن تعطیل نباشد و معتقد بودیم که باید در این شرایط حمایت

 
بیشتري از صنعت و معدن کشور داشته باشیم تا با مشکل روبه رو نشوند. 

مدیرعامل بانک صنعت و معدن تصریح کرد: از ابتداي سال تمرکزمان در بانک صنعت و معدن بر روي بحث سرمایه در گردش واحدها
و تولید محصولات مرتبط با کرونا بود که خوشبختانه 6300 هزار میلیارد ریال در این حوزه پرداخت تسهیلات داشتیم و این نوید را

 
می دهیم که این روند تا پایان سال ادامه خواهد داشت و امیدواریم که بتوانیم حمایت جدي تري در این شرایط سخت داشته باشیم. 



وي تأکید کرد: اولویت اول ما در پرداخت ها، تأمین سرمایه در گردش واحدهاي صنعتی و معدنی است. دومین اولویتی که ما در سال
99 براي خودمان تعریف کردیم، طرح هاي نیمه تمامی است که پیشرفت بالاي 80 درصد دارند و70 طرح را هدف گذاري کرده ایم تا

 
امسال تأمین اعتبار کرده و حمایت کنیم که به بهره برداري برسند. 

وي ادامه داد: بعد از آن طرح هاي توسعه اي که زنجیره را تکمیل می کند و ارزش افزوده ایجاد می کند در اولویت است و در آخر
طرح هاي صادرات محور و اشتغال زا مطرح هستند. این ها سیاست ها و اولویت هایی است که در بانک صنعت و معدن دنبال می
شود و طبیعتاً بانکداري دیجیتال یکی از اهداف استراتژیک و یکی از ابرپروژه هاي بانک صنعت و معدن است که در این حوزه مفتخر

 
به کسب رتبه دوم در بین سایر بانک ها بودیم. 

دکتر مهري همچنین در ادامه این گفتگو درباره عرضه و واگذاري شرکت هاي زیرمجموعه طبق دستور اخیر رییس جمهور اذعان
داشت: یکی از اقداماتی که ما در سال گذشته انجام دادیم واگذاري شرکت هاي بورسی و غیر بورسی و همچنین اموال و املاك مازاد
بانک بود و موفق شدیم از ابتداي سال 98 تاکنون سهام شرکت سیمان مازندران شرکت توسعه صنعت و تجارت و صندوق مالی

 
تکنولوژي را واگذار کنیم و از شرکتهاي وابسته نظیر نخ خمین و شرکت لاستیک پارس و کاغذ کارون خارج شویم. 

وي عنوان داشت: مجموع فروش اموال و املاك تملیکی بانک از سال 1394 تا پایان سه ماهه اول سال جاري حدود 4800 میلیارد
ریال بود که از این میزان بیش از 3000 میلیارد ریال یعنی 63 درصد آن مربوط به 15 ماه منتهی به پایان خرداد ماه سال99 بوده و

 
امیدواریم شتابی که در فروش اموال مازاد از سال گذشته ایجاد شده است در سال جاري نیز ادامه یابد. 

دکتر مهري اظهار داشت: در سال گذشته دارایی هاي بانک را هفت نوبت آگهی کردیم و حجم بالایی از اموال تملیکی را واگذار کردیم
امسال هم این روند ادامه دارد و پس از آن شرکتی براي واگذاري نداریم. سیاست هاي دولت سیاست هاي درستی است و ما نباید
بنگاه داري کنیم و نیز به دنبال این هستیم که از شرکت هایی مانند فولاد بافق و صنایع شیمیایی ایران با نماد شیران و سرمایه
گذاري آتیه دماوند با نماد واتی خارج شویم که براي واگذاري آنها چندین بار آگهی شده و واگذار خواهند شد تا این منابع در راستاي

 
تقویت قدرت تسهیلات دهی به بخش تولید قرار بگیرند. 

دکتر حسین مهري مدیرعامل بانک صنعت و معدن ایجاد صندوق هاي ETF توسط دولت را کار ارزشمندي دانست و خاطر نشان
کرد: مردمی کردن اقتصاد پیرو یکی از سیاست هاي کلانی بود که مقام معظم رهبري در راستاي اقتصاد مقاومتی ابلاغ کردند و
امیدوارم این جریانات تداوم داشته باشد و سهام شرکت هاي بزرگ به مردم واگذار شود. این صندوق ها اقتصاد کشور را مردمی می
کند، تصدي گري دولت را در این اوضاع کاهش می دهد، به بازار سرمایه عمق می بخشد و باعث می شود که مردم مستقیم وارد

 
بورس نشوند و سود خوبی نصیب مردم گردد. 

 
 .
.



تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ایجاد 36 هزار اشتغال جدید در مناطق

روستایی گردیده است 
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در نشست خبري مدیرعامل با اصحاب رسانه تأکید شد؛تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ایجاد 36 هزار اشتغال جدید در
مناطق روستایی گردیده استمدیرعامل بانک توسعه تعاون در ارتباط ویدئوکنفرانسی با خبرنگاران و اصحاب رسانه با مروري بر

عملکرد این بانک در حوزه پولی و بانکی و نیز بخش تعاون، دستاوردهاي بانک توسعه ...

به گزارش خریدار، در نشست خبري مدیرعامل با اصحاب
رسانه تأکید شد؛تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ایجاد
36 هزار اشتغال جدید در مناطق روستایی گردیده
استمدیرعامل بانک توسعه تعاون در ارتباط ویدئوکنفرانسی
با خبرنگاران و اصحاب رسانه با مروري بر عملکرد این بانک
در حوزه پولی و بانکی و نیز بخش تعاون، دستاوردهاي

 
بانک توسعه تعاون را در ده سال اخیر تشریح کرد. 

حجت اله مهدیان در این نشست که به مناسبت یازدهمین سالگرد تأسیس بانک و همچنین بزرگداشت روز خبرنگار با حضور جمعی
از رسانه هاي تصویري به صورت حضوري و تعداد کثیري از اهالی رسانه به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد، ضمن تبریک روز
خبرنگار به همه فعالین عرصه رسانه، خبرنگاري را شغلی حساس، پر ریسک و بسیار سخت توصیف نمود و براي همه تلاشگران عرصه

 
خبر آرزوي موفقیت نمود. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون اظهار داشت: بانک توسعه تعاون در آغاز دوازدهمین سال فعالیت خود قرارگرفته است و این بانک با در
اختیار داشتن 440 واحد بانکی و پنج هزار نیروي انسانی، ارائه دهنده خدمات تخصصی بانکی به تعاونگران و همچنین خدمات مالی و

 
بانکی به آحاد جامعه است. 

وي با اشاره به حضور بانک توسعه تعاون به عنوان یکی از چهار موسسه عامل پرداخت تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري
گفت: این طرح از بهمن ماه سال 96 در این بانک پیگیري و به اجرا درآمده است و در چهار مرحله ابتدایی 25 هزار میلیارد ریال
تسهیلات به کارآفرینان و تعاونگران مناطق روستایی و عشایري پرداخت گردیده است که ماحصل این تسهیلات توسعه اي، ایجاد بالغ

 
بر 36 هزار شغل در این مناطق بوده است. 

مهدیان حجم تسهیلات پرداختی در مرحله پنجم طرح را 15 هزار میلیارد ریال تسهیلات اعلام نمود و افزود: در پایان مرحله پنجم،
حجم تسهیلات پرداختی بانک در این طرح به 40 هزار میلیارد ریال تسهیلات خواهد رسید که سهم 20 درصدي از مراحل اجرایی و

 
تخصصی طرح به نام بانک رقم خواهد خورد. 

 
حمایت بانک توسعه تعاون از مشاغل آسیب دیده از کرونا همچنان ادامه دارد 



مهدیان همچنین در پاسخ به سؤالی در خصوص اقدامات بانک توسعه تعاون در حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا،
اقدامات حمایتی این بانک در مواجهه با شرایط اقتصادي جدید به دلیل شیوع این ویروس را در چهار مرحله، قابل ذکر دانست و گفت:
بانک توسعه تعاون در حمایت از تعاونی ها در ایام کرونا در نخستین گام با حضور در تفاهم نامه چهارجانبه با حضور وزارت کار و رفاه
اجتماعی، صندوق کارآفرینی امید و صندوق سرمایه گذاري بخش تعاون اقدام به پرداخت تسهیلات حمایتی به این دسته از تعاونی ها

 
نموده است. 

وي گفت: در این بخش 100 میلیارد تومان با نرخ 4 درصد و بازپرداخت یک ساله پیش بینی شده است که تاکنون بالغ بر 263
شرکت تعاونی در این چهارچوب به بانک معرفی شده و بالغ بر 11 میلیارد تومان تسهیلات از سوي بانک توسعه تعاون در این راستا به
تعاونی هاي آسیب دیده از کرونا پرداخت گردیده است که تا پایان سال مجموع این حجم تسهیلات به صورت کامل پرداخت خواهد

 
شد که این نخستین اقدام مشترك با عنوان «جنبش بخش تعاون علیه کرونا» بوده است. 

مهدیان افزود: علاوه بر این، مبلغ 1 هزار میلیارد تومان براي حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا از محل منابع داخلی بانک
با نرخ 14 تا 18 درصد با بازپرداخت 24 ماهه از سوي بانک توسعه تعاون پیش بینی شده که از این میزان تاکنون بالغ بر 50 میلیارد

 
تومان به متقاضیان واجد شرایط پرداخت گردیده است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون تأکید کرد: همچنین بر اساس تکلیف بانک مرکزي به شبکه بانکی کشور، در اقدام بعدي اقساط سه ماهه
اسفند، فروردین و اردیبهشت، براي در حدود 48 هزار فقره اي که از تسهیلات قرض الحسنه بانک توسعه تعاون به مبلغ مجموعاً 55

 
میلیارد تومان استفاده کرده بودند، دریافت نشد و به مهلت سررسید بازپرداخت این تسهیلات افزوده گردید. 

وي تصریح کرد: همچنین بر اساس تصمیم دولت، مجموعاً مبلغی بالغ بر 35 میلیارد تومان تسهیلات یک میلیون تومانی به خانوارهاي

 
واجد شرایط یارانه پرداخت گردیده است. 

مهدیان به نقش عاملیتی بانک در پرداخت تسهیلات ده میلیون ریالی به سرپرستان خانوار اشاره نمود و در ادامه خاطرنشان کرد:
مطابق دستورالعمل بانک مرکزي، دریافت اقساط 48 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه در حجم 550 میلیارد ریال به مدت سه ماه به

 
پایان خرداد موکول گردید. 

وي با اشاره به تکالیف بانک توسعه تعاون در پرداخت تسهیلات ازدواج جوانان گفت: سهمیه بانک در سال پیشین سه هزار میلیارد
ریال بوده که تماماً پرداخت گردیده و در سال جاري نیز سهمیه شش هزار میلیارد ریال می باشد که تاکنون علیرغم شیوع کرونا و
محدودیت هاي به وجود آمده باگذشت چهار ماه از سال به میزان 960 میلیارد ریال پرداخت گردیده است و تسریع روند در ماه هاي

آتی کلیه تعهدات بانک در این حوزه اجرایی خواهد گردید.



گزارش حاجی میرزایی درخصوص صندوق ذخیره فرهنگیان
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منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

وزیر آموزش و پرورش در یادداشتی درباره صندوق ذخیره فرهنگیان گزارشی را ارائه کرد.

 
وزیر آموزش و پرورش در یادداشتی درباره صندوق ذخیره فرهنگیان گزارشی را ارائه کرد. 

 
فرهنگ 

پنجشنبه گذشته، به مناسبت افتتاح مجتمع پتروشیمی کیمیاي
پارس خاورمیانه، در معیت رئیس جمهوري محترم بودم و در
آنجا صحبتم را با این پرسش آغاز کردم که وزیر آموزش و
پرورش در آیین افتتاح یک پروژه صنعتی و اقتصادي چه می
کند؟ پاسخ اجمالی در آن نشست این بود که بنده به عنوان امین
و نماینده فرهنگیان در هیأت امناي صندوق ذخیره فرهنگیان که

 
یک بنگاه اقتصادي است، در آنجا حضور داشتم. 

 
اما این موضوع را فتح باب خوبی می دانم تا درباره صندوق، با فرهنگیان عزیز کشور، نکاتی را در میان بگذارم. 

1. این صندوق، مؤسسه اي است که در سال 1374 و با هدف کمک به بهبود معیشت فرهنگیان، به خصوص در دوره بازنشستگی
تأسیس شد. قرار بوده و هست که این صندوق مبلغی بین یک تا 5 درصد از حقوق فرهنگیان مایل به عضویت در این صندوق را به
علاوه مبلغی برابر با آن که توسط دولت براي این دسته از فرهنگیان در نظر گرفته شده، دریافت کند و ضمن انجام فعالیت هاي
سودآور اقتصادي، مجموع این سه آورده را در زمان بازنشستگی به این عزیزان پرداخت کند. بر این اساس، مشخص می شود که

 
صندوق، ماهیتی کاملاً غیردولتی دارد و متعلق به اعضاي آن است. 

2. عملکرد این بنگاه اقتصادي، در طول سال هاي فعالیت خود، فراز و نشیب هایی داشته است. پرداختن به گذشته نیز، اگر به قصد
احقاق حق تضییع شده یا مجازات متخلفان یا پند گرفتن باشد، منطقی است. خارج از این اهداف، بطالت است و بی حاصل. لذا باید به
اطلاع فرهنگیان عزیز رساند که این اهداف و به خصوص احقاق حقوق تضییع شده، به طور قاطع و جدي و با پرونده هاي حقوقی که
خود صندوق ذخیره فرهنگیان و برخی شرکت هاي تابعه به دنبال آن هستند، در حال پیگیري است. اما اگر به عملکرد فعلی بخواهیم
نگاه کنیم، مجموع سودآوري ها که امسال به 3500 میلیارد تومان می رسد و نیز سرمایه گذاري هاي بزرگ و آتیه نگري که در این
مؤسسه انجام شده تصویر و چشم انداز بسیار روشنی را پیش روي اعضا قرار می دهد. براي بهبود حکمرانی شرکتی و مقابله با فساد و
افزایش شفافیت، کمیته هاي سرمایه گذاري براي انتخاب سرمایه گذاري هاي بهینه و جلوگیري از پروژه هاي سفارشی، کمیته ریسک
براي مدیریت ریسک ها و کمیته حسابرسی براي اعمال نظارت هاي مالی راه اندازي شده و کاملاً فعال است. به علاوه، سیاست ورود
به بورس هلدینگ هاي اصلی (انرژي و پتروشیمی، مالی و سرمایه گذاري) که حدود 80 درصد فعالیت هاي صندوق را پوشش می

 
دهد، موجب شفافیت هرچه بیشتر فعالیت ها و محاسبه دقیق تر دارایی واقعی صندوق و در واقع دارایی اعضا خواهد شد. 



3. افزایش ارزش روز دارایی ها: همواره فاصله اي بین ارزش دارایی واقعی صندوق و حساب هاي دفتري آن وجود دارد. محاسبه این
دارایی و احقاق حق همه اعضا طبق قانون با در نظر داشتن ماهیت بین نسلی صندوق، امري در حال پیگیري است که البته بخشی از
آن از طریق بورسی شدن هلدینگ هاي اصلی برآورده می شود و مابقی نیز باید به سرانجام برسد. به علاوه، باید بر تکلیف صندوق
براي ارائه سهام ترجیحی به اعضا نیز تأکید کنم که در این باره نیز برنامه ریزي هاي لازم براي کسب منافع حداکثري اعضا انجام شده

 
است. 

4. ذخایر فرهنگیان در خدمت توسعه ملی: راه اندازي مجتمع کیمیاي پارس خاورمیانه و دیگر پروژه هاي متعلق به صندوق ذخیره
فرهنگیان که در خدمت منافع ملی است، دستاورد مشارکت جمعی فرهنگیان عزیزي است که با کسر مبلغی از حقوقشان، ضمن آنکه
براي فرداي بازنشستگی خود آینده نگري کرده و سودي ایجاد می کنند، در رشد و توسعه کشور نیز سهیم می شوند. امروز معلمان در
هویت جمعی خود، علاوه بر ویژگی نخبگی و انسان سازي برجسته اي که داشته اند، صاحب یکی از بزرگ ترین هلدینگ هاي
اقتصادي کشور شده اند و آن را در خدمت اهداف مشترکشان با هدف توسعه و پیشرفت ایران عزیز قرار داده اند. صندوق ذخیره
فرهنگیان در سالیان اخیر، تمام تلاش خود را به عمل آورده است تا سرمایه معلمان عضو صندوق را به صورت شفاف و کارشناسی
شده در حوزه هاي اقتصادي مطمئن سرمایه گذاري کند تا ضمن حفظ سرمایه، بر ارزش آن افزوده و در نهایت حق اعضا را به طور
کامل پرداخت کند. نتیجه اتخاذ چنین رویکردي، بهترین سرمایه گذاري ها با چشم انداز بیشترین سودآوري براي اعضاي صندوق به
ویژه در حوزه انرژي و پتروشیمی در قالب هلدینگ پتروفرهنگ بوده است که امروز شاهد نتیجه این تلاش ها و به بار نشستن یکی از

 
این سرمایه گذاري ها در پتروشیمی کیمیاي پارس خاورمیانه هستیم. 

5. مجتمع پتروشیمی کیمیاي پارس خاورمیانه: این مجتمع که درآمد سالانه آن 300 میلیون دلار برآورد شده، پس از 4 سال تلاش
بی وقفه و با شکستن سد بزرگ مشکلات و تحریم ها، در مدت زمانی منطبق با استانداردهاي جهانی و با سرمایه گذاري 2.8 میلیارد
یوان و 10 هزار میلیارد ریال، در هفتم خرداد 99 با گذراندن با بیش از 14میلیون نفر/ساعت کار بدون حادثه، وارد مدار تولید شد تا
بار دیگر ثابت شود ملت ایران با اتکا به دانش و توان داخلی، چرخ توسعه را به حرکت درآورده و در این راه سربلند است. این مجتمع
براي تولید روزانه 5 هزار تن متانول، حدود 4500 متر مکعب گاز طبیعی و 220 تن اکسیژن مصرف می کند و باعث اشتغال 700 نفر

 
به طور مستقیم و حدود 2000 نفر غیر مستقیم می شود. 

6. تبدیل صندوق به قطب تولید متانول کشور: یکی دیگر از سرمایه گذاري هاي عظیم صندوق ذخیره فرهنگیان، سرمایه گذاري در
شرکت انرژي سپهر شامل سه پتروشیمی تولید متانول است. سه پتروشیمی سبلان، دنا و سیراف به عنوان زیرمجموعه هاي هلدینگ
انرژي سپهر، پس از بهره برداري هرکدام به صورت مجزا سالانه یک میلیون و 650 هزار تن متانول تولید خواهند کرد که مجموع
تولید این سه واحد به 4 میلیون و 950 هزار تن در سال خواهید رسید و بیش از 2 برابر از بزرگترین پتروشیمی تولید متانول کشور،
محصول نهایی تولید خواهند کرد. از این رو در سال هاي آتی، هلدینگ پتروفرهنگ و در واقع صندوق ذخیره فرهنگیان، قطب تولید

 
متانول در کشور و حتی جهان خواهد بود و این به معنی سودآوري بیشتر براي فرهنگیان است. 

7. وضعیت کنونی اقتصادي صندوق: نتیجه سرمایه گذاري هاي آتیه نگر صندوق ذخیره فرهنگیان، بسیار زودتر از موعد خود را نشان
داده است. به طوري که این سرمایه گذاري ها باعث شده نرخ روز ارزش دارایی هاي مؤسسه با فاصله قابل ملاحظه اي نسبت به تورم
افزایش یابد. بر این اساس، سودآوري 280 میلیارد تومانی صندوق در سال 1396 به 1100 میلیارد تومان در سال 1398 رسید و
پیش بینی آن براي سال مالی 1399 (منتهی به 31/6/99) حدود 3500 میلیارد تومان است. البته همه اینها ابتداي روند رشد
سودآوري صندوق ذخیره فرهنگیان است زیرا مدیران این صندوق چشم انداز سودآوري پنج هزار میلیارد تومانی براي سال 1402 را

 
در سال گذشته ترسیم کرده اند. 



8. چند پیشنهاد به همکاران فرهنگی: مجموعه این موارد، به علاوه افزایش ارزش روز دارایی ها، نویدبخش آینده اي روشن براي
اعضاي صندوق ذخیره فرهنگیان است و بر این اساس، چند پیشنهاد به همه عزیزان فرهنگی، ارائه می شود. یکی اینکه 20 درصد
باقی مانده از فرهنگیان عزیزي که هنوز عضو صندوق نشده اند، به عضویت آن در آیند. دوم اینکه سهم کسر از حقوق خود را تا سقف
ممکن افزایش دهند تا سود و سهم دولت بیشتري به آنها اختصاص یابد. سوم و آخر اینکه به بازنشستگان عزیز پیشنهاد می شود در
صورت امکان با صندوق تسویه نکرده و از امکان حقوقی براي تداوم عضویت خود استفاده کنند تا از سود سرمایه گذاري هاي بزرگ
انجام شده، بهره مند شوند. متقابلاً، براي پیش بینی راهکاري در جهت کمک معیشتی این عزیزان و همه اعضاي صندوق، ارائه کارت

اعتباري به معلمان در حال پیگیري است که ان شاءاالله اخبار خوش آن نیز به زودي به اطلاع فرهنگیان عزیز خواهد رسید.



14 هزار بازنشسته نیروهاي مسلح وام گرفتند

شماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/05/20
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از آمادگی این سازمان جهت ارائه خدمات هرچه بهتر به
بازنشستگان نیروهاي مسلح، خبر داد.

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از آمادگی این سازمان جهت ارائه خدمات هرچه بهتر به

 
بازنشستگان نیروهاي مسلح، خبر داد. 

 
اقتصاد 

محمدرضا رحیمی با اشاره به عملکرد این مؤسسه در سال
گذشته، گفت: خوشبختانه با همکاري و همراهی قسمت هاي
مختلف سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح، مؤسسه
توانمندسازي موفق به ارائه خدمات در بستر الکترونیک شده
است که این امر منجر به ارتقاي کیفیت و سرعت خدمات به

 
بازنشستگان عزیزمان شده است. 

وي اظهارکرد: مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح
با هدف توانمندسازي و کمک به ایجاد اشتغال براي فرزندان، از ابتداي سال1399 با تدوین شیوه نامه اجرایی، اعطاي وام قرض
الحسنه براي خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی فرزندان بازنشستگان معزز نیروهاي مسلح را شروع و اقدام به پرداخت وام هاي قرض
الحسنه به دو صورت اشتغال تا مبلغ 500میلیون ریال با کارمزد 4درصد و همچنین تسهیلات کم بهره (با توجه به طرح توجیهی)

 
نموده است. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با بیان اینکه حق عضویت هاي کسر شده از بازنشستگان نیروهاي مسلح
در صندوق وام این مؤسسه تجمیع شده و تمام وجوه تجمیعی در ابتداي هر ماه در قالب وام هاي قرض الحسنه با بازپرداخت 36 ماهه
عیناً به اعضا پرداخت می شود تأکید کرد: مؤسسه توانمندسازي در سال گذشته، 130 میلیارد تومان منابع حاصل از حق عضویت هاي
کسر شده را در قالب وام معیشتی، جهیزیه، حمایت از تعاونی ها و اشتغالزایی به 14هزار نفر از بازنشستگان نیروهاي مسلح پرداخت
نموده است و بازنشستگان معزز عضو مؤسسه توانمندسازي به منظور ثبت نام و دریافت وام می توانند به ادارات کل ساتا در استان

 
خود مراجعه نمایند. 

وي عضویت در صندوق وام مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح را کاملاً داوطلبانه دانست و تصریح کرد: حق عضویت
هاي کسر شده، جنبه پس انداز داشته و در صورت انصراف، تمام مبالغ کسر شده به حساب حقوق هر فرد واریز خواهدشد و متقاضیان
به منظور عضویت یا انصراف از عضویت و دریافت حق عضویت هاي ذخیره شده، می توانند به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در

 
سراسر کشور مراجعه نمایند. 



رحیمی با اشاره به اینکه در کنار صندوق وام، این مؤسسه اقدام به ارائه خدمات رفاهی و حمایتی به جامعه معزز پیشکسوتان نموده
که تمامی منابع آن از سوي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح(ساتا) و بودجه دولتی تأمین می شود افزود: در سال گذشته
115هزار نفر از بازنشستگان معزز نیروهاي مسلح و خانواده هاي ایشان به سفرهاي زیارتی، سیاحتی و عتبات عالیات اعزام شده اندکه
عزیزان می توانند با مراجعه به سامانه Saba.esata.ir: 7091/safarاز خدمات گروه هتل هاي متین (فیروزه متین مشهد، نارنج
متین چابکسر، یاس متین انزلی، سپیدکنار متین انزلی و لاله متین بانه) و مراکز رفاهی اقامتی طرف قرارداد و بر اساس قیمت تمام

 
شده و با تخفیف بسیار مناسب به صورت اقساط 15 ماهه استفاده نمایند. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح ازارائه خدمات سفر به 12هزار نفر از بازنشستگان معسر و نیازمند خبر
داد و اظهارکرد: ارائه خدمات حمایتی در قالب پرداخت کمک هاي بلاعوض و وام هاي قرض الحسنه به 11هزار نفر از بازنشستگان
نیازمند (معلولین، بیماران خاص و صعب العلاج، سالمندان نیازمند مراقبت و نگهداري و...) از دیگر اقدامات و خدمات ارزشمند مؤسسه

 
است که بازنشستگان محترم می توانند براي استفاده از خدمات حمایتی به ادارات کل ساتا در استان خود مراجعه نمایند. 

وي با اشاره به پرداخت یارانه آموزش و مهارت افزایی به 10هزار نفر از فرزندان بازنشستگانی که از دوره هاي آموزشی انستیتو ایز
ایران استفاده نموده اند، تصریح کرد: بازنشستگان محترم براي استفاده از یارانه مذکور می توانند به وب سایت انستیتو ایزایران

 
(قسمت طرح باقرالعلوم) مراجعه نمایند. 

رحیمی درخصوص طرح هاي نوینی که توسط این مؤسسه به اجرا درآمده است، افزود: آموزش مراقبت از بازنشستگان سالمند و بیمار
(طرح مهتاب)، طرح بازار اجتماعی کسب و کار بازنشستگان نیروهاي مسلح در پلتفرم کوکباز به نشانی( kookbaz.ir) ازجمله طرح
هایی هستند که در جهت ارتقاي منزلت و کیفیت زندگی بازنشستگان توسط مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به

 
مرحله اجرا درآمده است. 

وي در پایان، ضمن تشکر از مساعدت ها و حمایت هاي سازمان تامین اجتماعی و سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح، خاطرنشان
کرد: مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به عنوان امانتدار و خدمتگزار قشر بزرگ عرصه ایثار و شهادت، تمام تلاش
خود را در راستاي حفظ منافع بازنشستگان معزز و سرمایه هاي بین النسلی آنان به کار بسته است و در این راه از هیچ کوششی

 
فروگذار نخواهد کرد. 

بازنشستگان محترم در صورت هرگونه سؤال، ابهام و یا ارائه نظر و پیشنهاد در خصوص مأموریت و فعالیت هاي این مؤسسه، می توانند
با شماره هاي 42026 -021و 09621 تماس حاصل نموده و یا به ادارات کل ساتا در استان، کانون هاي بازنشستگی و دفاتر خدمات

الکترونیک ساتا در سراسر کشور مراجعه نمایند.



آموزش آنلاین معلمان در دوره تخصصی "کارآفرین پروري"

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/05/20

وبینار آموزشی تخصصی کارآفرینی پروري معلمان از مردادماه جاري به صورت مجازي در سایت توان هفت در حال برگزاري
است.

فاطمه اکبرزاده مدیر خانه جوان در گفت و گو با خبرنگار
گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از اصفهان، گفت:
اولین دوره جامع کارآفرینی پروري معلمان در کشور با
هدف تربیت مربی در عرصه شیوه هاي آموزشی نوین و
کارآفرین پروري به همت تیم تخصصی خانه جوان وابسته
به سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداري اصفهان در

 
پروژه توان هفت آغاز به کار کرد. 

او اظهار کرد: این دوره شامل 50 ساعت آموزشی در
تطبیق پودمان سرفصل هاي کارآفرینی در هنرستان ها و

دبیرستان ها بوده که توسط تیم هاي کارشناسی این حوزه از جمله موسسات و انجمن هاي کارآفرینی، اداره کل آموزش و پرورش

 
استان اصفهان و تیم خانه جوان تدوین شده است. 

مدیر خانه جوان با بیان اینکه محتوا هاي ارائه شده در این دوره با استاندارد هاي کشوري مطابقت دارد، افزود: این دوره شامل عناوین
مهم، به روز، کاربردي و عملیاتی در حوزه هاي تیم سازي به واسطه الگو هاي رفتارشناسی، کارآفرینی اجتماعی، شیوه هاي جذب
منابع مالی در مدارس، آشنایی با پس انداز اجتماعی و مالی براي کودکان و نوجوانان، آشنایی با شیوه هاي آموزش مشارکتی در

 
مدارس طراحی شده است. 

اکبرزاده با بیان اینکه این دوره به صورت آنلاین برگزار می شود، ادامه داد: فایل هاي این دوره ثبت و ضبط شده و در سایت توان

 
هفت ویژه معلمینی که در دوره شرکت کرده اند و افرادي که فرصت حضور در طرح را نداشتند، ارائه می شود. 

او با بیان اینکه دو هزار معلم کارآفرینی در دبیرستان ها و هنرستان هاي استان اصفهان تدریس دارند، ادامه داد: مخاطبین این دوره
در مرحله اول 100 نفر از معلمان کارآفرینی در مدارس استان اصفهان هستند که توسط اداره کل آموزش و پرورش این استان به
عنوان سرشاخه هاي منطقه بر مبناي علاقه مندي و میزان انگیزه آن ها گزینش شده و پس از انجام آزمون هاي مختلف رفتارشناسی

 
و هوش هیجانی افرادي که قابلیت هاي لازم را براي اشاعه و ترویج این دوره داشتند، انتخاب شدند. 

اکبرزاده بیان کرد: پس از برگزاري دوره، آزمون هایی توسط ارزیابان و اساتید دوره انجام می شود تا نقاط قوت و ضعف دوره از منظر
معلمان مشخص شود و در دوره هاي بعدي سطح کیفی دوره ها افزایش پیدا کند و دوره هاي تکمیلی و پیشرفته بر مبناي دوره

مقدماتی طراحی شود. 



علاقه مندان جهت ثبت نام و کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سایت TAVAN7.IR مراجعه کرده و یا براي هماهنگی با شماره
03134451131 تماس حاصل کنند.



پرداخت 130 میلیارد تومان وام به 14 هزار بازنشسته نیروهاي مسلح/ ارتقاي

کیفیت و سرعت خدمات ساتا به بازنشستگان در بستر الکترونیک

منبع: ایلناشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از آمادگی این سازمان جهت ارائه خدمات هرچه بهتر به
بازنشستگان نیروهاي مسلح خبر داد.

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي
مسلح از آمادگی این سازمان جهت ارائه خدمات هرچه

 
بهتر به بازنشستگان نیروهاي مسلح خبر داد. 

به گزارش ایلنا، محمدرضا رحیمی مدیرعامل موسسه
توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با اشاره به
عملکرد این مؤسسه در سال گذشته گفت: خوشبختانه با
همکاري و همراهی قسمت هاي مختلف سازمان تأمین
اجتماعی نیروهاي مسلح، مؤسسه توانمندسازي موفق به

 
ارائه خدمات در بستر الکترونیک شده است که این امر منجر به ارتقاي کیفیت و سرعت خدمات به بازنشستگان عزیزمان شده است. 

رحیمی اظهارداشت: مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با هدف توانمندسازي و کمک به ایجاد اشتغال براي فرزندان، از
ابتداي سال1399 با تدوین شیوه نامه اجرایی، اعطاي وام قرض الحسنه براي خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی فرزندان بازنشستگان
معزز نیروهاي مسلح را شروع و اقدام به پرداخت وام هاي قرض الحسنه به دو صورت اشتغال تا مبلغ 500میلیون ریال با کارمزد

 
4درصد و همچنین تسهیلات کم بهره (با توجه به طرح توجیهی) نموده است. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با بیان اینکه حق عضویت هاي کسر شده از بازنشستگان نیروهاي مسلح
در صندوق وام این مؤسسه تجمیع شده و تمام وجوه تجمیعی در ابتداي هر ماه در قالب وام هاي قرض الحسنه با بازپرداخت 36 ماهه
عیناً به اعضا پرداخت می شود تأکید کرد: مؤسسه توانمندسازي در سال گذشته، 130 میلیارد تومان منابع حاصل از حق عضویت هاي
کسر شده را در قالب وام معیشتی، جهیزیه، حمایت از تعاونی ها و اشتغالزایی به 14هزار نفر از بازنشستگان نیروهاي مسلح پرداخت
نموده است و بازنشستگان معزز عضو مؤسسه توانمندسازي به منظور ثبت نام و دریافت وام می توانند به ادارات کل ساتا در استان

 
خود مراجعه نمایند. 

وي عضویت در صندوق وام مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح را کاملاً داوطلبانه دانست و تصریح کرد: حق عضویت
هاي کسر شده، جنبه پس انداز داشته و در صورت انصراف، تمام مبالغ کسر شده به حساب حقوق هر فرد واریز خواهدشد و متقاضیان
به منظور عضویت یاانصراف از عضویت و دریافت حق عضویت هاي ذخیره شده، می توانند به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در

 
سراسر کشور مراجعه نمایند. 



رحیمی با اشاره به اینکه در کنار صندوق وام، این مؤسسه اقدام به ارائه خدمات رفاهی و حمایتی به جامعه معزز پیشکسوتان نموده
که تمامی منابع آن از سوي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح(ساتا) و بودجه دولتی تأمین می شود افزود: در سال گذشته
115هزار نفر از بازنشستگان معزز نیروهاي مسلح و خانواده هاي ایشان به سفرهاي زیارتی، سیاحتی و عتبات عالیات اعزام شده اندکه
عزیزان می توانند با مراجعه به سامانه Saba.esata.ir:7091/safarاز خدمات گروه هتل هاي متین (فیروزه متین مشهد، نارنج
متین چابکسر، یاس متین انزلی، سپیدکنار متین انزلی و لاله متین بانه) و مراکز رفاهی اقامتی طرف قرارداد و بر اساس قیمت تمام

 
شده و با تخفیف بسیار مناسب به صورت اقساط 15 ماهه استفاده نمایند. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح ازارائه خدمات سفر به 12هزار نفر از بازنشستگان معسر و نیازمند خبر
داد و اظهارداشت: ارائه خدمات حمایتی در قالب پرداخت کمک هاي بلاعوض و وام هاي قرض الحسنه به 11هزار نفر از بازنشستگان
نیازمند (معلولین، بیماران خاص و صعب العلاج، سالمندان نیازمند مراقبت و نگهداري و...) از دیگر اقدامات و خدمات ارزشمند مؤسسه

 
می باشد که بازنشستگان محترم می توانند براي استفاده از خدمات حمایتی به ادارات کل ساتا در استان خود مراجعه نمایند. 

وي با اشاره به پرداخت یارانه آموزش و مهارت افزایی به 10هزار نفر از فرزندان بازنشستگانی که از دوره هاي آموزشی انستیتو ایز
ایران استفاده نموده اند، تصریح کرد: بازنشستگان محترم براي استفاده از یارانه مذکور می توانند به وب سایت انستیتو ایزایران

 
(قسمت طرح باقرالعلوم) مراجعه نمایند. 

رحیمی درخصوص طرح هاي نوینی که توسط این مؤسسه به اجرا درآمده است، افزود: آموزش مراقبت از بازنشستگان سالمند و بیمار
(طرح مهتاب)، طرح بازار اجتماعی کسب و کار بازنشستگان نیروهاي مسلح در پلتفرم کوکباز به نشانی( kookbaz.ir) ازجمله طرح
هایی هستند که در جهت ارتقاي منزلت و کیفیت زندگی بازنشستگان توسط مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به

 
مرحله اجرا درآمده است. 

وي در پایان، ضمن تشکر از مساعدت ها و حمایت هاي سازمان تامین اجتماعی و سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح خاطرنشان کرد:
مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به عنوان امانتدار و خدمتگزار قشر بزرگ عرصه ایثار و شهادت، تمام تلاش خود را
در راستاي حفظ منافع بازنشستگان معزز و سرمایه هاي بین النسلی آنان به کار بسته است و در این راه از هیچ کوششی فروگذار

 
نخواهد کرد. 

بازنشستگان محترم در صورت هرگونه سؤال، ابهام و یا ارائه نظر و پیشنهاد در خصوص مأموریت و فعالیت هاي این مؤسسه، می توانند
با شماره هاي 42026 -021و 09621 تماس حاصل نموده و یا به ادارات کل ساتا در استان، کانون هاي بازنشستگی و دفاتر خدمات

الکترونیک ساتا در سراسر کشور مراجعه نمایند



شیخ الوزرا در یک قدمی استیضاح

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/05/20

«طرح استیضاح وزیر نفت کلید خورد.» روز گذشته یک نماینده مجلس از جمع آوري امضا براي استیضاح بیژن زنگنه معروف
به شیخ الوزرا در مجلس خبر داد.

اقتصادگردان- ابراهیم رضایی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، درعین حال محورهاي این استیضاح را نیز
تشریح کرد. البته بنابه توضیحاتی که این نماینده ارایه کرده است، جمع آوري امضا براي استیضاح «بیژن زنگنه» وزیر نفت ادامه دارد
و هنوز نهایی نشده است. اما مهم ترین محورهاي این استیضاح به روایت رضایی، را می توان «حذف از بازار نفت و گاز و محکومیت
هاي مالی ایران که در نتیجه دیپلماسی ضعیف وزارت نفت حاصل شده، معطل نگه داشتن توسعه میادین نفت و گاز به امید غربی ها

 
واشتباه زنگنه در حذف سهمیه بندي بنزین که باعث مصرف بی رویه شد» عنوان کرد. 

 
چرا وزیر نفت استیضاح می شود؟ 

«بیژن زنگنه» وزیر نفت که به شیخ الوزرا معروف است، در یک قدمی استیضاح مجلس قرار گرفته است. آنطور که عضو کمیسیون
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفته است که دیروز به همراه تعدادي از نمایندگان طرح استیضاح وزیر نفت در مجلس کلید
زده شده است، محمدابراهیم رضایی معتقداست که مدیریت آقاي زنگنه خسارت هاي زیادي را بر صنعت نفت کشور تحمیل کرده و
ادامه حضور ایشان در وزارت نفت منافع ملی را تامین نمی کند. او در این باره که با فارس گفت وگو کرده، به شرح طرح استیضاح
زنگنه پرداخته است و توضیح داده: «نماینده هاي پیگیر طرح استیضاح معتقدند که خام فروشی نفت بدترین استفاده از منبع باارزش
نفت بود و باید ساخت پالایشگاه و تبدیل نفت به فرآورده نفتی و ایجاد ارزش افزوده و اشتغال در دستور کار وزارت نفت قرار می
گرفت که این طور نشد و عملکرد آقاي زنگنه در این حوزه قابل قبول نیست.» رضایی همچنین گفته است: « در سال هاي گذشته ما
شاهد بودیم که اسناد و برنامه هاي جامع انرژي کشور توسط وزارت نفت تدوین نشده است و این کار بسیار مهم در دوره ایشان روي
زمین مانده است. وقتی این سند به طور دقیق و جزئی تدوین نشده باشد در نتیجه ایشان هم نمی تواند از منابع فسیلی کشور به
صورت برنامه ریزي شده بهترین استفاده را کند.» بنابر اظهارات این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، «وزارت
نفت نه تنها اقدام به احداث پالایشگاه نکرده بلکه در همان حوزه خام فروشی نیز اقدامی براي ارتقاي جایگاه ایران در اوپک نداشته
است و ما شاهد بودیم که چگونه رقبا در بازار نفت جایگزین ایران شدند.» رضایی همچنین در بخش دیگري از صحبت هاي خودگفته
است که به طور کلی هم در بازار نفت و هم در بازار گاز ایران در حال حذف شدن از بازار است که این موضوع حاکی از ضعف عملکرد
وزارت نفت در حوزه دیپلماسی انرژي است. همچنین این ضعف دیپلماسی باعث شده، که متاسفانه در سال هاي گذشته محکومیت
هایی در مجامع بین المللی داشته باشیم. اما به گفته رضایی، در حوزه صادرات و تجارت گاز نیز اوضاع فعلی ایران اصلا جالب نیست.
قرارداد صادرات گاز به پاکستان کاملا رها شده است. همچنین ظرفیت هایی براي سوآپ گازي و صادرات گاز به کشورهاي همسایه
وجود دارد که وزارت نفت نسبت به آن بی توجه است. همچنین موضوع کرسنت که قرار بود در دولت فعلی حل شود هنوز مبهم باقی
مانده است. اما محور بعدي استیضاح وزیر نفت بنابه توضیحات عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، «ناظر به عدم
توجه به توان داخلی براي پیشبرد پروژه هاي صنعت نفت کشور است.» او در این باره می گوید: در حوزه توسعه میادین نفت و گاز
فرصت هاي سرمایه گذاري زیادي به دلیل چشم داشتن و اعتماد بیش از حد به غرب از دست رفته است.» متاسفانه شجاعت و تدبیر
لازم در این حوزه توسط وزارت نفت وجود نداشت و بی توجهی وزارت نفت از توان داخلی باعث عقب ماندگی برنامه توسعه میادین
نفت و گاز ایران شد که یک نمونه آن تاخیر در توسعه برخی فازهاي پارس جنوبی است که عدم النفع هاي زیادي را به کشور وارد

 
کرده است. 



یکی از اشتباهات دیگر وزیر نفت بنابه گفته رضایی، که خسارات کلانی به کشور وارد کرد است، ناظر به «حذف سهمیه بندي بنزین
در سال 94 و بی اعتبار کردن کارت هاي سوخت است.» سپس ایشان دوباره در سال 98 سهمیه بندي و کارت سوخت را احیا کرد.
در نتیجه در این چهارسال آمار مصرف بنزین دوباره شیب صعودي زیادي به خود گرفت و خسارت ناشی از افزایش بی رویه مصرف
بنزین در این سال ها بر عهده ایشان است. این نماینده مجلس همچنین درنهایت می گوید: این مباحثی که ذکر شد، محورهاي اصلی
استیضاح آقاي زنگنه در مجلس است. به نظر ما ادامه حضور ایشان در وزارت نفت منافع ملی را تامین نمی کند و در نتیجه پیگیر

استیضاح ایشان در مجلس فعلی هستیم.



تاکید آیت االله مکارم شیرازي به حل مشکلات اقتصادي و معیشتی مردم

سیستان و بلوچستان

منبع: خبرگزاري اهل بیتشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/05/20

آیت االله مکارم شیرازي اشتغال را یکی از مشکلات مهم استان سیستان و بلوچستان دانسته و خطاب به مسؤولان این استان
فرمودند: باید براي حل مشکلات اقتصادي و معیشتی مردم این خطه تمام توان و ظرفیت ها را بکار گیرید.

به گزارش خبرگزاري اهل بیت(ع) ـ ابنا ـ نماینده ولی فقیه
و استاندار سیستان و بلوچستان با آیت االله العظمی مکارم

 
شیرازي دیدار و گفتگو کرد. 

آیت االله العظمی مکارم شیرازي در این دیدار توصیه هاي
مهمی خطاب به مسؤولان ارشد سیستان و بلوچستان ارائه و
با تاکید بر حساسیت و اهمیت فوق العاده استان، بر لزوم
توجه دقیق به اقتضائات برنامه ریزي در این عرصه تاکید

 
کردند. 

معظم له اشتغال را یکی از مشکلات مهم استان سیستان و بلوچستان دانسته و خطاب به مسؤولان این استان فرمودند: باید براي حل

 
مشکلات اقتصادي و معیشتی مردم این خطه تمام توان و ظرفیت ها را بکار گیرید. 

ایشان با اشاره به جایگاه متفاوت و مهم استان سیستان و بلوچستان، نیاز به همدلی و همکاري بیشتر بین مسؤولان و مقامات استان را

 
متذکر شدند. 

آیت االله مکارم شیرازي وحدت شیعه و سنی و دیگر مذاهب را عامل مهمی در خنثی سازي نقشه هاي شوم دشمنان دانسته و

 
فرمودند: با همدلی، وحدت و شناخت مقاصد شوم دشمنان و نیز ارتباط چهره به چهره بسیاري از مشکلات حل شدنی است. 

 
ایشان همچنین خواستار تقویت مدارس علمیه استان به منظور ارتقاي مباحث دینی و فرهنگی شدند. 

در ابتداي این دیدار نماینده ولی فقیه و استاندار سیستان و بلوچستان گزارش کاملی درباره آخرین وضعیت استان خدمت معظم له

 
ارائه کردند. 

 
 ......................
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اختصاصی/ خفظ دستاورد ها توسط دلار باعث افت طلا شد

منبع: طلا نیوزشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/05/20

طلانیوز:قیمت جهانی طلا در مبادلات روز دوشنبه افت کرد و دلیل آن حفظ دستاورد هاي دلار بعد از آمارهاي اشتغال بهتر
از انتظار روز جمعه بود ،در حالیکه سرمایه گذاران از نزدیک و قبل از دور جدید مذاکرات تجاري پیگیر تنش ها بین چین و

امریکا هستند. ادامه مطلب...



پیام تبریک مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت دخانیات ایران به

مناسبت آغاز هفته گرامیداشت خبرنگار و دعوت به بازدید از خطوط تولید

منبع: تدبیر شرقشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/05/20

سید محمد عظیمی مدیر دفتر روابط عمومی واموربین الملل شرکت دخانیات ایران طی پیامی، با گرامیداشت سالروز شهید
محمود صارمی و تبریک روز خبرنگار و آغاز هفته گرامی داشت خبرنگار به فعالین رسانه و اطلاع رسانی به ویژه همکاران

رسانه اي این شرکت، از تلاش هاي آنان قدردانی کرد. به گزارش تدبیرشرق, متن پیام ...

سید محمد عظیمی مدیر دفتر روابط عمومی واموربین الملل شرکت دخانیات ایران طی پیامی، با گرامیداشت سالروز شهید
محمود صارمی و تبریک روز خبرنگار و آغاز هفته گرامی داشت خبرنگار به فعالین رسانه و اطلاع رسانی به ویژه همکاران رسانه اي

 
این شرکت، از تلاش هاي آنان قدردانی کرد. 

 
به گزارش تدبیرشرق, متن پیام بدین شرح است: 

 
"بسم االله الرحمن الرحیم" 

 
"ن والقلم و مایسطرون" 

خبرنگاران راهیان وادي آگاهی و راویان عشق و آزادي و نیک اندیشان بلند نظر عرصه ي اطلاع رسانی اند و چه نیکو نامگذاري شد
سالروز شهادت محمود صارمی خبرنگار خبرگزاري جمهوري اسلامی به نام تلاش گران عرصه خبر، تا بهانه اي باشد براي قدردانی از

 
وقایع نگارانی که حرمت قلم و آگاهی را پاس می دارند و جز در مسیر حق و عدالت گام نمی نهند. 

رسانه ها رابط سازمان و افکار عمومی هستند و اکنون نیز در حساس ترین برهه از تاریخ پر افتخار انقلاب اسلامی که دشمنان با
تحریم هاي ظالمانه سعی در تحت فشار قرار دادن ملت بزرگ ایران را دارند تا امید براي بالندگی و اصلاح شرایط را در دل ملت ایران
نابود کنند، شرکت دخانیات ایران در ماه هاي اخیر توانسته است علی رغم همه مشکلات و دشواري ها ضمن پیگیري براي بهبود
شرایط و افزایش تولید و فروش، بازاریابی و رصد بازار در مسیر بهبود گام بردارد که بی شک تبیین این موفقیت ها و دستاوردها

 
همکاري بی شائبه و صادقانه رسانه هاي دلسوز داخلی را می طلبد. 

شرکت دخانیات ایران در شهریور 98 وضعیت بسیار بحرانی و توقف خطوط تولید را پشت سر گذاشته است و در این مسیر رسانه هاي
معاند خارجی از هیچ تلاشی براي تخریب این شرکت ملی فروگذار نکرده اند، لذا با انتصاب دکتر سیاوش افضلی به عنوان نخستین
مدیر عامل انتخاب شده از بدنه شرکت دخانیات، فعالیت هاي جدي بسیاري صورت پذیرفته است تا چرخ هاي تولید مجتمع هاي
تابعه شرکت در جهت فعالیت هاي صنعتی به حرکت خود ادامه دهند و امید براي بهبود اوضاع زنده بماند و قطعا خروج از رکود با
همکاري رسانه ها و انعکاس گسترده و صادقانه و شفاف اخبار باعث شکست رسانه هاي معاند و زنده نگه داشتن صنعت بزرگ
دخانیات کشور و میل به توسعه فعالیت ها شده است و با این تعهد و صداقت همچنان نیازمند یاري و کمک فعالان عرصه رسانه

 
خواهیم بود. 

امیدواریم با وجود جامعه رسانه اي فعال و سختکوش کشور، شاهد توسعه و پیشرفت صنعت و اقتصاد کشور و جهش تولید داخلی به

 
ویژه شرکت دخانیات ایران به عنوان یک برند ملی و استراتژیک با عمري بالغ بر یکصد سال در عرصه اشتغال زایی باشیم. 



بر خود لازم میدانیم به همین مناسبت و با آغاز هفته گرامیداشت خبرنگار از تمامی اصحاب محترم رسانه دعوت کرده تا با هماهنگی
با شماره 51261840 از نزدیک از روند رو به رشد شرکت دخانیات ایران با 7 مجتمع تولیدي بزرگ و 23 اداره استانی در سرتاسر

 
کشور و 5000 پرسنل و 15000 کشاورز وابسته دیدن نمایند. 

 
سید محمد عظیمی 

مدیر دفتر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت دخانیات ایران



اجراي طرح ''تابستانه فهما'' در کانون هاي مساجد کرمانشاه

منبع: مرصاد نیوزشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساحد کرمانشاه عنوان
کرد اجراي طرح ""تابستانه فهما"" در کانون هاي مساجد
کرمانشاه مرصاد نیوز: مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي
فرهنگی و هنري مساجد استان کرمانشاه از اجراي طرح

 
""تابستانه فهما"" در کانون هاي مساجد استان خبر داد. 

حجت الاسلام افشین کلات پور در گفتگو با شبکه اطلاع
رسانی مرصاد اظهار داشت: هرسال در ایام تابستان ستاد

کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان کرمانشاه اقدام به برگزاري کلاس هایی جهت پر کردن اوقات فراغت می کند اما متاسفانه

 
امسال به دلیل شیوع بیماري کرونا امکان برگزاري این کلاس ها نیست و با یکسري محدودیت ها مواجه شدیم. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان کرمانشاه افزود: با توجه به اینکه هرگونه تجمعی ممنوع است شیوه

 
پر کردن اوقات فراغت را تغییر دادیم و به صورت مجازي برگزار شد. 

وي از اجراي طرح "تابستانه فهما" در کانون هاي مساجد استان خبر داد و گفت: این طرح با هدف غنی سازي اوقات فراغت در کانون

 
هاي مساجد سراسر استان و در بستر فضاي مجازي برگزار می شود. 

 
حجت الاسلام کلات پور خاطر نشان کرد: بر این اساس دوره هاي آموزشی مجازي هنري و قرآنی در ایام تابستان در حال اجراست. 

این مسئول ادامه داد: در این شرایط که با تعطیلی مراکز فرهنگی مواجه هستیم می توانیم با بهره گیري از فضاي مجازي جوانان را به

 
سمت برنامه هاي فرهنگی سوق دهیم. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان کرمانشاه گفت: امسال در طرح "تابستانه فهما" در 3 شبستان

 
فرهنگ، هنر و نوآوري یکسري فعالیت هاي مجازي به کانون ها ابلاغ شده است. 

حجت الاسلام کلات پور افزود: در شبستان فرهنگ 7 رواق از جمله مسابقه، احکام، اخلاق، عقاید، معرفی کتاب و کتابخوانی اطلاع

 
رسانی شده است. 

وي با بیان اینکه در شبستان هنر نیز موضوعاتی مانند سرود، نمتیش، فیلم، قلم و ترنج جاي دارد که بیشتر نگاهمان در این شبستان
به سرود است، عنوان کرد: در شبستان کارآفرینی و نوآوري مباحث آموزشی، کارگاه، نمایشگاه و فروشگاه جهت اصناف که در بحث

 
کرونا آسیب دیدند تحت پوشش قرار دارد. 



این مسئول داشت: فراخوان این رویدادها از 14 خرداد ماه آغاز شده است و تا 31 شهریور همزمان با چهلمین سالگرد دفاع مقدس
ادامه دارد.



 برنامه ریزي براي احداث 1000 هکتار گلخانه در گلستان

منبع: شبستانشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/05/20

مهاجر گفت: براساس برنامه ششم توسعه احداث یک هزار گلخانه در استان گلستان در دستور کار قرار دارد.

 
مهاجر گفت: براساس برنامه ششم توسعه احداث یک هزار گلخانه در استان گلستان در دستور کار قرار دارد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از گرگان، «مختار مهاجر»
صبح امروز(دوشنبه 20 مرداد) در گفتگو با خبرنگاران اظهار کرد: در

 
حال حاضر 250 هکتار گلخانه در استان گلستان وجود دارد. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي گلستان به برنامه ریزي براي توسعه
گلخانه در سطح استان اشاره کرد و ادامه داد: در برنامه ششم احداث

 
یک هزار گلخانه در استان گلستان در دستور کار قرار گرفت. 

 
وي افزود: توسعه کشت گلخانه اي علاوه بر حفظ اراضی کشاورزي، موجب ایجاد اشتغال پایدار می شود. 

مهاجر صرفه جویی در منابع آبی و ارزش افزوده را از دیگر مزایاي کشت گلخانه اي برشمرد و بیان کرد: در کشت گلخانه اي به ازاي

 
هر هکتار براي 10 نفر اشتغال دائم سالانه ایجاد می شود. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي گلستان تصریح کرد: جهاد کشاورزي 80 درصد از هزینه تمام شده ایجاد گلخانه را براساس نرخ روز در
قالب تسهیلات بانکی اعطاء می کند و این مهم در مناطق محروم 12 و نیم درصد و در مناطق غیرمحروم 14 و نیم درصد است.



از اشتغالزایی پایدار تا فرهنگ سازي کار براي جوانان در مسجد داودقلی

زنجان

منبع: شبستانشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/05/20

بنیاد خیریه شمیم با همکاري مسجد داودقلی زنجان اقدام به مطالعه وپژوهش درباره کارآفرینی واشتغالزایی پایدار براي
جوانان زنجانی کرده است.

بنیاد خیریه شمیم با همکاري مسجد داودقلی زنجان اقدام به مطالعه وپژوهش درباره کارآفرینی واشتغالزایی پایدار براي جوانان

 
زنجانی کرده است. 

 
 

به گزارش خبرگزاري شبستان از زنجان، اشتغالزایی یکی از دغدغه هاي اصلی خانواده هاي امروزي است به گونه اي که در تلاش
هستند تا زمینه اشتغال مناسب براي جوانان خود را فراهم کنند در این میان مسئولان امر هم باید بستر مناسب براي اشتغال جوانان

 
را فراهم کنند. 

در کنار بخش هاي دولتی، برخی سازمان هاي مردم نهاد و ارگان هاي غیردولتی هم یاري کننده دولت براي اشتغال جوانان هستند

 
چرا که کاهش نرخ بیکاري یکی از مولفه هاي توسعه یافتگی جوامع به حساب می آید. 

در این میان مسجد داودقلی زنجان به عنوان یکی از مساجد تراز اسلامی زنجان در حوزه اشتغالزایی جوانان وارد شده و اقدام به

 
پژوهش درباره کارآفرینی و اشتغالزایی پایدار جوانان نموده است. 

حجت الاسلام علی اصغر ولایتی امام جماعت مسجد داودقلی زنجان در این زمینه به خبرنگار خبرگزاري شبستان در زنجان گفت: ما

 
بر اساس وظیفه دینی وانسانی خود وظیفه داریم به جامعه جوانان براي خودباوري و عزت نفس کمک کمک کنیم. 

وي ادامه داد: قرآن کریم که قانون اساسی و اساس فرهنگ ماست، در حقیقت، کتاب زندگی، کارآموزي و حضرت پیامبر واهل بیت(ع)

 
نیز کار و کارآفرینی را مورد تأکید قرار می دادند و خودشان به آن عمل می کردند. 



به گفته امام جماعت مسجد داودقلی زنجان، دست یابی به زندگی شایسته و سالم، در گرو بهره گیري از معارف آسمانی، تفکر، تعقل و
فعالیت مثبت، دوراندیشانه و مفید است؛ خطوط کلی و شاهراه هاي وصول به زندگی مطلوب، شکوفا کردن بخشی از استعدادهاي
درونی و جامه عمل پوشاندن به آنهاست؛ زیرا این حیات دنیوي و مادي، ظرفیت شکوفایی تام یا حتی بخش اعظم استعدادهاي آدمی

 
را ندارد. 

 
 

وي خاطرنشان کرد: در نظام ارزشی و در جاي جاي کلام معصومین و به ویژه در نگاه پیامبر اعظم صلی االله علیه وآله، در امتداد آیات

 
قرآن و خاستگاه وحی، امور اقتصادي و مقوله کارآفرینی، بخش مهمی از زندگی آدمی را به خود اختصاص داده است. 

 
ولایتی افزود: تولید ملی ،افتخار ملی ماست و هر ملتی از نظر اشتغال پایدار و کار وتولید غنی باشد جامعه موفق و سالمی خواهد بود. 

مدیر عامل بنیاد خیریه شمیم زنجان گفت: اکثر بذهکاري ها، مشکلات اجتماعی و حتی افسردگی ها و طلاق در جامعه بدلیل نبود

 
کار مناسب و اشتغال پایدار است. 

 
 

 
وي از مردم مومن وخیر زنجان خواست در این مسیر کارآفرینی و فرهنگ سازي براي تولید واشتغال یاریگر مجموعه باشند. 



ولایتی با تاکید براینکه از جوانان داراي ایده تازه و قابل عملیاتی استقبال و حمایت می شود، تصریح کرد: ضمن بازدید از کارگاه هاي

 
کوچک تولیدي در زنجان، در صورت نیاز حمایت خواهد شد. 

امام جماعت مسجد داودقلی زنجان جهش تولید را نقشه راه شکست ناامیدي ها وبیکاري در جامعه دانست و گفت: در سال جهش
تولید برنامه هاي مفیدي براي تولید واشتغال داریم و هدفمان ایجاد انگیزه، دادن نمونه الگوهاي موفق، حمایت مادي و برداشتن موانع

 
کار می باشد. 



صنعت و معدن؛ راهگشاي مشکلات و راهکار حرکت در مسیر جهش تولید
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داود شهرکی گفت: بخش هاي اجرایی بویژه صنعت و معدن و تجارت راه گشاي مشکلات و حرکت به سمت اقتصاد مقاومتی
و جهش تولید است.

داود شهرکی رییس سازمان صنعت ،معدن و تجارت استان در جلسه هم اندیشی که با ریاست دانشگاه سیستان و بلوچستان و
معاونین ایشان در محل دانشگاه برگزار گردید ، اظهار داشت : استفاده از ظرفیت هاي دانشگاهی جهت تصمیم سازي ها در تبیین
سیاست هاي کلان استان و کشوري از جمله برنامه هاي سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان می باشد . وي ادامه داد : در
وزارتخانه صمت طرح ها و برنامه هایی طی سالیان اخیر در جهت حمایت از دانشجویان تبیین و اجرایی شده است . شهرکی افزود:
باید از طریق استفاده از دانشگاه و مشارکت اساتید و نخبگان ،صنعت ما دانش بنیان شود . وي ادامه داد: جامعه دانشگاهی در سطح
استان باید با ارایه برنامه ها و مطالبه گري در خصوص صنعتی شدن استان با عنایت به اینکه این امکان وجود دارد ، ذایقه مردم و
سیاست گذاران را به این سمت هدایت نماید . شهرکی در ادامه بیان داشت : با برنامه ریزي هاي که انجام شده از توان دانشگاه
سیستان و بلوچستان در جهت تهیه اپلیکیشن ها و نرم افزار در جهت رصد و شفاف سازي توزیع کالاهاي اساسی و تقویت بازرسی ها
و نظارتها و ثبت شکایات مردمی ، اکتشاف معادن و پژوهش هاي معدنی ،صنایع شیلاتی و دریایی استفاده خواهیم نمود . وي ادامه
داد :سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان در حوزه ي معدن و تجارت و تقویت بازارچه هاي مرزي استان این آمادگی را دارد تا با
دانشگاه سیستان و بلوچستان تفاهم نامه همکاري منعقد نماید . شهرکی ادامه داد : دانشگاه از طریق برپایی نمایشگاه می تواند با ارایه
توانمندیها ، محصولات تولیدي ، پایان نامه ها و .... سرمایه گذاران را به سمت خود جذب نماید که در این ارتباط سازمان صمت
استان در کنار دانشگاه خواهد بود . وي ادامه داد : دانشگاه می تواند از طریق سرمایه گذاري و ارایه خدمات مشاوره اي به واحد هاي
صنعتی ، معدنی و تجاري استان درآمدزایی داشته باشد و دانشجویان خود در بحث ایجاد اشتغال ساماندهی نماید . گفتنی است : در
این جلسه مقرر گردید تا سازمان صمت استان و دانشگاه سیستان و بلوچستان ارتباط کاري و دوره اي و مستمر در خصوص ارتباط
علم و صنعت و ارایه راه کارها در جهت استفاده از اساتید دانشگاه در بخش هاي اقتصادي استان وتبدیل ایدها به ثروت مشارکت

نمایند .



اونس جهانی طلا عقب نشست
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قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار جهانی در پی قوي ماندن ارزش دلار آمریکا تحت تاثیر آمار اشتغال ماهانه مطلوب،
کاهش پیدا کرد.

قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار جهانی در پی قوي
ماندن ارزش دلار آمریکا تحت تاثیر آمار اشتغال ماهانه

 
مطلوب، کاهش پیدا کرد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، بهاي هر اونس طلا
براي تحویل فوري در معاملات روز جاري 0.3 درصد
کاهش یافت و به 2028 دلار و 20 سنت رسید. بازارهاي

 
ژاپن و سنگاپور به مناسبت تعطیلات عمومی بسته بودند. 

 
در بازار معاملات آتی آمریکا، هر اونس طلا 0.6 درصد رشد کرد و به 2039 دلار و 20 سنت رسید. 

طلا روز جمعه تا مرز 2072 دلار صعود کرده بود که در پی انتشار آمار اشتغال ماهانه مطلوب در آمریکا و رشد ارزش دلار حدود دو

 
درصد سقوط کرد اما براي کل هفته 2.2 درصد رشد داشت. 

به گفته استفن اینس، استراتژیست ارشد بازار در شرکت اکسی کورپ، دلار قویتر و همچنین این حقیقت که پس از چنین افزایش
قیمتی، تمایل به سودگیري وجود دارد روي تصمیم گیري سرمایه گذاران براي خرید تاثیر گذاشته است. احتمال زیادي وجود دارد
که اصلاح قیمت صورت بگیرد و این امر به وضعیت کلی دلار بستگی دارد به خصوص با در نظر گرفتن تنشهاي اخیر میان آمریکا و

 
چین که به نفع دلار است. 

دلار در زمان تشدید تنشها میان واشنگتن و پکن به عنوان ارز مطمئن ظاهر شده است. رییس جمهور آمریکا هفته گذشته اقداماتی

 
براي ممنوعیت دو اپلیکیشن چینی انجام داد. 

 
سفته بازان قراردادهاي خرید طلا و نقره در بازار کامکس نیویورك را در هفته منتهی به چهارم اوت کاهش دادند. 

اما جذابیت طلا به عنوان سرمایه گذاري مطمئن از ابهامات پیرامون پاندمی ویروس کرونا تقویت شده است. اقدامات محرك مالی
گسترده اي که از سوي بانکهاي مرکزي جهان براي حمایت از اقتصادهاي آسیب دیده از شیوع این بیماري صورت گرفته، کمک کرده

 
قیمت طلا از ابتداي سال 2020 تاکنون بیش از 33 درصد رشد کند. 



بر اساس گزارش رویترز، در آمریکا که بیش از پنج میلیون مورد ابتلا به این بیماري گزارش شده است، ترامپ روز شنبه فرمانی را

 
امضا کرد که پرداخت مقرري بیکاري به میلیونها آمریکایی را تمدید کرد. 

 
در این زمینه بخوانید: 

پیش بینی قیمت طلا در هفته جاري نقش طلا در تورم هاي ناشی از بسته هاي محرك مالی در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس
نقره براي تحویل فوري 1.2 درصد سقوط کرد و به 27 دلار و 96 سنت رسید. هر اونس پلاتین براي تحویل فوري 0.7 درصد افزایش

 
یافت و به 968 دلار و 56 سنت رسید. هر اونس پالادیم براي تحویل فوري با 0.6 درصد افزایش، 2188 دلار و 83 سنت معامله شد. 

پربیننده ترین قیمت دلار 20مرداد ماه 1399 رونمایی از نرخ آتی دلار در بازار پیش بینی قیمت طلا در هفته جاري/ سکه بیش از
یک میلیون سقوط کرد کاهش قیمت دلار شروع شد؟ (1399/5/19) واکنش بازار ارز به سخنان همتی/ دلار 1500تومان ریخت



بهترین شهرهاي آمریکا براي زندگی کدامند؟
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نیویورك باز هم در صدر بهترین شهرهاي آمریکایی قرار گرفت.

نیویورك باز هم در صدر بهترین شهرهاي آمریکایی قرار

 
گرفت. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، موسسه رزونانس
امسال نیز به مانند سال هاي گذشته اقدام به رتبه بندي
بهترین شهرهاي آمریکا براي کار و زندگی پرداخت که به
مانند سال هاي قبل نیویورك در صدر شهرهاي این رتبه
بندي قرار گرفت. این رتبه بندي بر اساس 6 شاخصه اصلی

موقعیت مکانی ( آب و هوا، امنیت، مناظر طبیعی، فضاي سبز و محیط زیست، شیوع کرونا)، امکانات شهري (ارتباط فرودگاهی به
دیگر نقاط، موزه ها، امکانات آموزشی، امکانات ورزشی)، سرمایه انسانی ( سطح تحصیلات، نیروي متخصص، میزان مهاجران)، رفاه
اقتصادي ( حضور شرکت هاي بزرگ، درآمد خانوار، نرخ اشتغال، عدالت اقتصادي)، زندگی شبانه ( مراکز خرید، رستوران ها، امکانات
تفریحی) و دیدگاه افراد سایر شهرها و کشورها به شهر ( بر اساس نظرات سایت هاي اقامتی و شبکه هاي اجتماعی) صورت گرفته

 
است. 

نکته جالب در این رتبه بندي، حضور پررنگ شهرهاي ایالت کالیفرنیا در رتبه بندي امسال است به گونه اي که از 10 شهر برتر براي
کار و زندگی در آمریکا در سال 2020، نام چهار شهر از ایالت کالیفرنیا دیده می شود. هم چنین امسال میزان شیوع ویروس کرونا در

 
شهرها نیز براي رتبه بندي ملاك قرار داده شده است. 

 
1- نیویورك سیتی- نیویورك 

 
جمعیت با احتساب حومه: 19 میلیون و 979 هزار نفر 

 
2- لس آنجلس- کالیفرنیا 

 
جمعیت با احتساب حومه: 13 میلیون و 291 هزار نفر 

 
3- سان فرانسیسکو- کالیفرنیا 

 
جمعیت با احتساب حومه: 4 میلیون و 729 هزار نفر 



 
4- شیکاگو- ایلینویز 

 
جمعیت با احتساب حومه: 9 میلیون و 497 هزار نفر 

 
5- واشینگتن دي سی 

 
جمعیت با احتساب حومه: 6 میلیون و 251 هزار نفر 

 
6- سن دیگو- کالیفرنیا 

 
جمعیت با احتساب حومه: 3 میلیون و 343 هزار نفر 

 
7- لاس وگاس- نوادا 

 
جمعیت با احتساب حومه: 2 میلیون و 231 هزار نفر 

 
8- سن خوزه- کالیفرنیا 

 
جمعیت با احتساب حومه: 1 میلیون و 998 هزار نفر 

 
9- میامی- فلوریدا 

 
جمعیت با احتساب حومه: 1 میلیون و 999 هزار نفر 

 
10- بوستون- ماساچوست 

 
جمعیت با احتساب حومه: 4 میلیون و 875 هزار نفر 

پربیننده ترین ثروتمندترین زن آسیایی جهان چقدر پول دارد؟ ثروتمندترین مرد آسیا کیست؟ آمریکا خواستار توقیف یک کشتی
ایرانی حامل نفت شد فیسبوك، آمازون، گوگل و اپل متهم به تخریب رقابت در بازار/ پاسخ زاکربرگ به اتهامات وارد شده چیست؟

وحشت کسب وکارهاي کوچک از آمازون/ این شرکت چگونه رقباي خود را حذف می کند؟



کدامیک از نمایندگان سابق پست گرفتند؛ دولت شفاف سازي کند
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کدامیک از نمایندگان سابق پست گرفتند؛ دولت شفاف

 
سازي کند  

کیهان/ متن پیش رو در کیهان منتشر شده و انتشار آن به

 
معنی تایید تمام یا بخشی از آن نیست 

دولت درحالی حضور نمایندگان مجلس قبلی در دستگاه
هاي دولتی را محدود به «بازگشت به کار کارکنان دولت»
می داند که بررسی ها نشان می دهد شماري از نمایندگان

رد صلاحیت شده یا جامانده از انتخابات مجلس یازدهم بدون هرگونه سابقه، در برخی وزارتخانه ها و نهادهاي دولتی به کارگیري شده

 
اند. 

موضوع به کارگیري نمایندگان که به دلایل مختلف نتوانسته اند مجوز حضور در مجلس یازدهم را به دست بیاورند بحثی است که
حواشی زیادي ایجاد کرده است؛ از نامه نگاري دولت درخصوص به کارگیري این افراد در وزارتخانه ها گرفته تا تمایل جدي بسیاري از
نمایندگان بازمانده از مجلس یازدهم براي رفتن به وزارتخانه هاي اقتصادي، صندوق ها و جاهایی که می توان عنوان «حیاط خلوت»
را بر آن نهاد؛ از جمله این حواشی است.پیشتر و در گزارشی با عنوان «جبران مافات؛ انتظار مردم در سال آخر دولت» نوشتیم: «سال
پایانی معمولا براي همه دولت ها با چالش هاي گوناگونی همراه است که در صورت عدم توجه و برنامه ریزي درست و صحیح براي
عبور از آنها، به یک فرصت سوزي تمام عیار براي دولتمردان تبدیل خواهد شد. از یک سو عدم اهتمام برخی مدیران براي پیگیري و
حل مشکلات مردم به ویژه در سال پایانی دولت منجر به القاي حس رهاشدگی کارها و امور در جامعه خواهد شد و از سوي دیگر
انتصاب هاي بی حساب و کتاب و بدون در نظر گرفتن نیاز و یا شایستگی ها و صرفا به جهت تضمین موقعیت شغلی مدیران دولتی -

 
یا نمایندگان حامی دولت- در وزارتخانه و سفارتخانه ها چالش دیگر دولت ها در سال پایانی خود خواهد بود.» 

مع الاسف دولت اما از قرار معلوم بی میل نیست در سال پایانی عمر خود به برخی از این نمایندگان پست و مقامی در مجموعه هاي
تحت نظارت خود بدهد و حتی شنیده شده در برخی وزارتخانه ها نظیر وزارت نفت، صنعت، معدن و تجارت و تعاون کار و رفاه
اجتماعی کارگروه هایی براي استفاده از این نمایندگان و مکان یابی براي بهره گیري از آنها تشکیل و حتی بعضی انتصاب ها هم انجام

 
شده است. 

 
طفره از پاسخگویی شفاف به یک سؤال! 

علی ربیعی، سخنگوي دولت که متأسفانه به کرونا مبتلا شده است، به جهت استمرار ارتباط رسانه ها با دولت در شرایط بیماري و به
شکل غیرحضوري به سؤال خبرنگاران پاسخ می دهد در پاسخ به سؤال خبرنگار کیهان مبنی بر اینکه: «آیا دولت حاضر است لیستی
شفاف از نمایندگان مجلس دهم را که به کارگیري کرده منتشر کند؟»، براي ما نوشت: «همواره در تمامی ادوار مجلس تعدادي از
کارکنان دولت و دستگاه هاي اجرایی در میان نمایندگان مجلس هستند و این افراد پس از اتمام دوره نمایندگی به دستگاه هاي خود
بر می گردند. بررسی ها نشان می دهد تعدادي از آنها درحال حاضر در مرخصی و یا در مرخصی بدون حقوق به سر می برند. بنابراین



در آینده نزدیک و با بازگشت این افراد به محل کار سابق خود مشخص خواهد شد چه کسانی به محل کار خود در دستگاه هاي

 
اجرایی و دولت بازگشته اند». 

سخنگوي دولت در ادامه نوشت: «البته یقینا باید از تجربه چندین ساله این افراد در حوزه سیاست گذاري و قانونگذاري در حوزه هاي
مختلف استفاده لازم را کرد. اساس گردش نخبگان این است که افراد وقتی از مسندي کنار می روند همانند یک شهروند به جایگاه
خود برگردند و هیچ کس بدون شایستگی در جایگاهی قرار نگیرد.» ربیعی که پیش تر - اردیبهشت 92 - صراحتا به کارگیري
نمایندگان سابق در دستگاه هاي دولتی را ممنوع اعلام کرده بود، در حالی حضور نمایندگان مجلس قبلی در دستگاه هاي دولتی را
محدود به «بازگشت به کار کارکنان دولت» دانست که برخی انتصابات اخیر در دولت خلاف آن را ثابت می کند. تازه ترین آن هم

 
مربوط به حکم محمدباقر نوبخت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه براي یکی از نمایندگان مجلس دهم است. 

 
از عضویت در هیئت مدیره بانک تا ریاست سازمان نقشه برداري! 

طی روزهاي اخیر در خبرها آمد که با حکم محمدباقر نوبخت، هم ولایتی وي، غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادي به سمت «ریاست
سازمان نقشه برداري کشور» منصوب شد. ایمن آبادي نماینده دو دوره رشت در مجالس نهم و دهم و عضو کمیسیون برنامه و بودجه
این دو مجلس بود که در انتخابات مجلس یازدهم رد صلاحیت شد، اما بدون هیچ گونه سابقه اي به عنوان رئیس یک نهاد دولتی
منصوب شد. گفتنی است، جعفرزاده ایمن آبادي که در دوران نمایندگی خود جشن تعداد فالوورهاي صفحه اینستاگرامش را گرفته
بود و روز دیگر از میزان حقوق مجلس گلایه کرده بود، جانشین مسعود شفیعی دیگر رئیس گیلانی سازمان نقشه برداري می شود که
نزدیک به دو سال در این سازمان فعالیت می کرد. دیگر نماینده مجلسی که در دور جدید انتخابات به بهارستان راه نیافت و جذب
بدنه دولت شد سید فرید موسوي، نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس، در دهمین دوره مجلس شوراي اسلامی
است که از او به عنوان عضو جدید هیئت مدیره بانک ملی ایران یاد می شود. بانک ملی ایران یک بانک کاملاً دولتی بوده و مدیرعامل
آن را وزارت اقتصاد تعیین می کند. سید فرید موسوي جایگزین محمود شایان شده که همین چندي قبل ترکیب هیئت مدیره این
بانک بزرگ دولتی را به مقصد کرسی ریاست بانک مسکن ترك گفت. سید فرید موسوي داراي ارتباطات سیاسی نزدیکی با محسن
مهرعلیزاده و محمدرضا عارف است. همچنین نماینده سابق رفسنجان و انار در مجلس شوراي اسلامی نیز دیگر نماینده اي بوده که
بهارستان را به مقصد نهاد دولتی ترك کرده است. احمد انارکی محمدي با حکمی از سوي سرپرست وزارت صمت به عنوان عضو

 
هیئت مدیره شرکت ملی صنایع مس ایران منصوب شد. 

 
چرا فقط وزارتخانه هاي اقتصادي و صندوق هاي مالی؟! 

نکته دیگر مسئله گرایش نمایندگان به وزارتخانه اقتصادي نظیر وزارت نفت، اقتصاد و صنعت، معدن و تجارت و تمایل آنها به اشتغال
در این وزارتخانه هاست. البته وزارت خارجه و پست سفارت هم از مقاصد برخی نمایندگان سابق است. ظاهرا شوق خدمت در بین
نمایندگان سابق متأسفانه همان طور که پیشتر هم گفته شد، براي حضور در این وزارتخانه هاست، مثلا هیچ گاه نمی شنویم نماینده

 
اي شوق ادامه خدمت در وزارتخانه اي مانند آموزش و پرورش یا وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را داشته باشد! 

آبان ماه سال گذشته بود که امیرحسین قاضی زاده هاشمی عضو هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی در یک مصاحبه تلویزیونی پرده
از علاقه نمایندگان به حضور در وزارت نفت برداشت. قاضی زاده هاشمی بعد از مدت ها که حواشی بسیاري درباره علاقه نمایندگان
مجلس به نفتی شدن مطرح بود، در برنامه تلویزیونی دست خط گفت: بالاخره وقتی تعدادي همکاران نماینده ما که حقوق آنها 10
میلیون تومان است اصرار دارند بروند کارمند وزارت نفت شوند با پیگیري هاي زیاد که اخبار آن هم آمد، حتماً حقوقشان آنجا بیشتر

 
است که چنین اصراري دارند. چه حقوق هایی آنجا ذکر می شود؟ 

 
40 میلیون تومان، 30 تومان، 25 تومان، 23 تومان است. این اعداد بیان می شود و هیچ کسی هم تکذیب نکرد. 

روایتی که این عضو هیئت رئیسه مجلس داشت مربوط به نمایندگانی بود که تلاش کردند تا بعد از دوره نمایندگی وزارت نفت بروند و
در این مورد به مجري برنامه پاسخ داد: در بیاورید و ببینید چند نفر این طور هستند. یا خودشان یا بستگان را تحت فشار بردند. در
خلوتی این بچه هاي پارلمانی وزارت نفت که در پنهانشان یک حرفی می زنند و در آشکارشان یک حرف دیگري می زنند، صدا کنید

 
و بگویید چقدر تحت فشار هستید. 



 
چرا به رد صلاحیت شده ها پست دولتی می دهید؟! 

همچنین گرچه با پایان انتخابات انتظار می رفت وضعیت 75 نماینده اي که رد صلاحیت شده اند به شکل دیگري روشن شود و آنها
پاسخی براي ابهامات افکار عمومی داشته باشند اما حالا در منصبی دیگر باز هم وارد گود می شوند. آنچنان که شوراي نگهبان اعلام
کرده بود درباره این نمایندگان سابق رد صلاحیت شده در واقع یکی از موارد رد صلاحیت درباره آنها مصداق پیدا کرده است؛ یعنی

 
سوءاستفاده مالی، مباحث اخلاقی و روابط نامتعارف یا اقدام نسبت به نظام جمهوري اسلامی. 

 
سؤالی که مطرح می شود این است که چرا دولتی ها باید به اخراجی هاي مجلس دهم، پُست بدهند؟ 

با این اوصاف، همان طور که پیش بینی می شد برخی نمایندگان حامی دولت پس از ناکامی در انتخابات مجلس اعم از ردصلاحیت و
یا ناکام در جلب نظر مردم، در حال مسئولیت گرفتن در دولت هستند. البته که برخی عناصر نظیر کاظم جلالی، قبل از انتخابات

 
مجلس یازدهم آینده را پیش بینی کرده بودند و زودتر حکم سفیر ایران را در مسکو دریافت کردند. 

 
جذب نمایندگان سابق و صداي اعتراض نزدیکان دولت! 

از سوي دیگر برخلاف ادعاي سخنگوي دولت، جذب نمایندگان مجلس دهم در دولت و حواشی آن موجب شد تا حتی نزدیکان دولت
هم لب به اعتراض باز کنند از جمله اینکه اکبر ترکان، مشاور پیشین رئیس جمهور در یادداشتی براي روزنامه شرق نوشت: چطور
ممکن است یک وزارتخانه یا ارگان دولتی نماینده اي را که به هر دلیلی صلاحیتش رد شده، تایید و به پست هاي مهم منصوب کند.

 
البته دستگاه هاي اجرائی و عمدتاً اقتصادي هم باید این موضوع را جدي بگیرند و نماینده هاي ادوار قبل را جذب نکنند. 

وي پیشنهاد کرده بود دستگاه ها این رویه و رفتار غیرحرفه اي در جذب این نمایندگان را پایان دهند؛ به طور خلاصه اگر نماینده اي
به فرض چهار سال رئیس کمیسیون پزشکی بوده، آیا ایشان بعد از رد صلاحیت یا اتمام دوره نمایندگی اش می تواند جراحی قلب

 
انجام دهد و ادعا کند من در چهار سالی که در کمیسیون پزشکی بوده ام اکنون در امور پزشکی تخصص دارم؟! این طور نیست. 

 
آیا دولت به شعار شفافیت جامه عمل می پوشاند؟! 

بر همین اساس و با توجه به اهمیت و حساسیت موضوع لازم است که دولت محترم که همواره شفافیت یکی از شعارهاي مهم آن
بوده، در این زمینه به شعار خود جامه عمل پوشانده و ضمن انتشار فهرست نمایندگان به کارگرفته شده در دولت، ملاك و معیار

 
اعطاي پست هاي دولتی به آنها را نیز شفاف سازي نماید. 

این سیکل معیوب در ادوار گذشته وجود داشته و نماینده ها حتی بعد از آنکه یا رد صلاحیت شده یا راي نمی آورند به جاي آنکه
پاسخگوي عملکرد خود حداقل به موکلانش در یک حوزه انتخابیه باشد، به جایگاه بالاتري ارتقا می یابند که قابل قبول نیست و شاید

 
لازم باشد مجلس یازدهم در این مورد قاعده و قانونی به تصویب برساند تا پایانی بر این چرخه معیوب باشد. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



شهرك هاي صنعتی کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و خودکفایی آماده می

کند

منبع: گیل سدادشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی گیلان، گفت: انتظار ما از بانک ها این است که حمایت بیشتري از واحد هاي صنعتی
استان داشته باشند نوشته شهرك هاي صنعتی کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و خودکفایی آماده می کند اولین بار در

پایگاه خبري تحلیلی گیل سداد گیلان | براي فردایی بهتر. پدیدار شد.
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مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی گیلان، گفت: انتظار ما از بانک ها این است که حمایت بیشتري از واحد هاي صنعتی استان

 
داشته باشند 

به گزارش پایگاه خبري-تحلیلی گیل سداد؛ احمد علی شهیدي به مناسبت هفته حمایت از صنایع کوچک ضمن بازدید از شهرك
هاي صنعتی لاهیجان و سیاهکل نشستی را با صاحبان صنایع برگزار کرد و به بیان اهمیت و جایگاه شهرك هاي صنعتی پرداخت و
گفت : دولت ساز و کارهایی تعریف کرده که واحدها ي بدهکار بتوانند از تسهیلات مناسب برخوردار شوند و مشکلات بخش صنایع

 
خود را مطرح کنند تا در کارگروه رفع موانع تولید در استان تصمیم گیري و رسیدگی شود. 



وي مهمترین مشکل در بخش صنعت را مشکلات بانکی ذکر کرد و گفت: دولت توانسته بخشی از این مشکلات را رفع کند و با
تشکیل کار گروه رفع موانع تولید در استان، بخشی از مشکلات استانی و شهرستانی رفع شده ولی مشکلات بخش ملی باید توسط

 
دولت حل  و رفع و رجوع شود. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی گیلان در ادامه افزود: انتظار ما از این بانک ها این است که حمایت بیشتري از واحد هاي

 
صنعتی استان داشته باشند. 

شهیدي، گفت: شهرك هاي صنعتی پیش قراول توسعه، عمران و آبادانی بوده و کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و خودکفایی آماده

 
می کند. 

 
وي افزود: بهره مندي از زیرساخت هاي صنعتی و مدیریت بهینه زیست محیطی مزیت استقرار صنعت در شهرك هاي صنعتی است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی گیلان در پایان گفت: توسعه صنعتی ، کاهش آلایندگی و بار ترافیکی، کمک به توسعه
کارآفرینی، ساماندهی صنایع کوچک و جذب سرمایه گذاران از مهم ترین اهداف شهرك هاي صنعتی است.



آموزش هاي مهارتی بسترساز اشتغالزایی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/05/20

رضا نقدي گفت: رفع بیکاري در گرو تغییر فرهنگ اشتغال، ترویج آموزش هاي مهارتی و ترغیب جوانان به فراگیري آموزشگاه
هاي فنی و حرفه اي است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از سمنان، رضا نقدي نقدي رئیس دانشگاه فنی و
حرفه اي استان سمنان در دیدار با عباس گلرو نماینده
مردم سمنان، مهدي شهر و سرخه در مجلس شوراي
اسلامی، گفت: دانشگاه فنی و حرفه اي در اشتغالزایی
بسیار موفق عمل کرده است و 63 درصد از دانشجویان این

 
دانشگاه پس از فارغ التحصیلی شاغل می شوند که این عدد بالاي اشتغال بسیار قابل تامل و مهم است. 

او افزود: در استان سمنان چهار دانشکده فنی و حرفه اي وجود دارد که دو دانشکده در سمنان به تفکیک جنسیت و دو دانشکده در
شهرستان هاي شاهرود و امیرآباد دامغان تاسیس شده است، که در مجموعه با چهار هزار دانشجو و 500 عضو هیئت علمی و استاد

 
حق التدریس ارائه خدمت می نماید. 

نقدي ادامه داد: دانشگاه فنی و حرفه اي در کل کشور داراي سه هزار و 200 کارگاه و آزمایشگاه است که سهم استان سمنان 60

 
کارگاه و آزمایشگاه است. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان بیان کرد: آموزش هاي مهارتی امروزه نقش مهم و ارزشمندي در ایجاد فرصت هاي
شغلی دارد؛ چرا که این آموزش ها علاج بیکاري و همتی اثربخش براي رسیدن به شغل است که در هریک از بخش هاي مختلف
صنعت، کشاورزي و خدمات براي مهارت آموزان فرصت هاي شغلی ایجاد می کند و کلید اشتغال؛ مهارت آموزي همراه با نگاه

 
کارآفرینی است که این امر در دانشگاه فنی و حرفه اي کاملا ملموس و قابل رویت است. 

او بیکاري را از مهمترین مشکلات و چالش هاي امروز دانست و افزود: آموزش هاي مهارتی بسترساز اشتغال و راهکاري براي رهایی از
مشکل بیکاري است، چرا که رفع بیکاري در گرو تغییر فرهنگ اشتغال، ترویج آموزش هاي مهارتی و ترغیب جوانان به فراگیري از این
آموزش هاست و بدون توجه به مهارت و حرفه آموزي دستیابی به اشتغال در همه عرصه ها با مشکل مواجه می شود و در این میان؛

 
تقویت مهارت آموزش هاي مهارتی راهکاري مهم براي دستیابی به شغل است که بایستی بیش از پیش ترویج شود. 

رضا نقدي با اشاره به اهمیت تربیت نیروي ماهر و آماده کار در دانشگاه ها، تصریح کرد: خود اشتغالی، کارآفرینی و کمک به بهره وري
نیروي کار، هدف اصلی دانشگاه فنی و حرفه اي است و رسالت این دانشگاه را تربیت تکنسین ماهر و پنجه هاي کارآمد توصیف کرد. 



رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان اضافه کرد: آمار اشتغال دانش آموختگان نشان می دهد دانشگاه فنی و حرفه اي
متناسب با نیاز صنعت رشته هاي تحصیلی را ارایه می دهد تا دانشجویان بعد از فارغ التحصیلی دغدغه اشتغال نداشته باشند و، چون
60 درصد دروس دانشگاه فنی و حرفه اي به صورت کارگاهی ارائه می شود، دانشجویان در کنار درس تئوري، مهارت انجام کار را نیز

 
فرا خواهند گرفت. 

او ادامه داد: نسبت دانشجو به هیئت علمی در دانشگاه فنی و حرفه اي بسیار پایین است که نیازمند پیگیري در مراجع مرتبط و

 
تحقیق ردیف استخدام کشوري است. 

رضا نقدي ادامه داد: اعضاي هیئت علمی در استان سمنان 1 به 300 می باشد که یک معضل بسیار بزرگ می باشد که تا 2 ماه دیگر
با توجه به بازنشسته شدن 4 نفر از این اعضا، 1 به 400 می شود. همچنین کمبود نیروي انسانی بعنوان کارمند از دیگر مشکلات این

 
دانشگاه می باشد. 

رییس دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان گفت: با توجه به اینکه 60 درصد دروس به صورت کارگاهی می باشد با کمبود تجهیزات
و کمبود فضاي کارگاهی مواجه هستیم و تجهیزات کارگاهی ما در کل کشور بصورت قدیمی بوده و درخواست بودجه به صورت

 
کشوري را خواستاریم. 

او در خصوص رشته هاي جدید دانشگاه فنی حرفه اي گفت: دانشگاه فنی وحرفه اي دولتی است و تحصیل در مراکز این دانشگاه
رایگان می باشد و در سال جدید مجوز اخذ رشته هاي طراحی لباس در مقطع کارشناسی پیوسته، کارشناسی مهندسی مکانیک
خودرو و حسابداري به صورت ناپیوسته و رشته هاي کاردانی مانند انرژي تجدیدپذیر خورشیدي، تبرید، گرافیک، تربیت بدنی،

 
معماري، هنر هاي تجسمی-نقاشی، تولید و بهره برداري گیاهان دارویی و معطر، از وزارت علوم تحقیقات فناوروي اخذ شده است. 

نماینده منتخب مردم سمنان در مجلس شوراي اسلامی ضمن تایید صحبت هاي نقدي مبنی مهارت و استعدادیابی دانش آموزان از
دوران ابتدایی در کشور هاي توسعه یافته، بیان داشت: متاسفانه در کشور ما درس فقط بعنوان هدف در نظر گرفته شده در صورتی که

 
درس وسیله اي براي رسیدن به یک هدف بزرگتر باشد. 

 
گلرو ابراز داشت: جامعه اي موفق است که تولید محور و عمل گرا باشد. 

او ادامه داد: دانشگاه فنی و حرفه اي نیروي تولید کننده و مولد تحویل جامعه می دهد و در سال جهش تولید وظیفه خطیري را عهده

 
دار است. 

گلرو ضمن حمایت از دانشگاه فنی و حرفه اي و آرزوي موفقیت، عنوان نمود: از این دانشگاه حمایت خواهم کرد و درخواست تأمین

 
اعتبار و تجهیزات به صورت کتبی به ارگان مربوطه ارائه تا پیگیري هاي لازم صورت گیرد. 

انتهاي پیام / م



برنامه هاي «ساتا» براي خدمت رسانی به بازنشستگان نیرو هاي مسلح

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش گروه اجتماعی دفاع پرس، «محمدرضا رحیمی»
مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیرو هاي
مسلح با اشاره به عملکرد این مؤسسه در سال گذشته
اظهار داشت: خوشبختانه با همکاري و همراهی قسمت
هاي مختلف سازمان تأمین اجتماعی نیرو هاي مسلح،
مؤسسه توانمندسازي موفق به ارائه خدمات در بستر
الکترونیک شده است که این امر منجر به ارتقاي کیفیت و

 
سرعت خدمات به بازنشستگان عزیزمان شده است. 

وي افزود: مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیرو هاي مسلح با هدف توانمندسازي و کمک به ایجاد اشتغال براي فرزندان، از ابتداي
سال 1399 با تدوین شیوه نامه اجرایی، اعطاي وام قرض الحسنه براي خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی فرزندان بازنشستگان معزز
نیرو هاي مسلح را شروع و اقدام به پرداخت وام هاي قرض الحسنه به دو صورت اشتغال تا مبلغ 500 میلیون ریال با کارمزد چهار

 
درصد و همچنین تسهیلات کم بهره (با توجه به طرح توجیهی) کرده است. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیرو هاي مسلح با بیان اینکه حق عضویت هاي کسرشده از بازنشستگان نیرو هاي مسلح
در صندوق وام این مؤسسه تجمیع شده و تمام وجوه تجمیعی در ابتداي هر ماه در قالب وام هاي قرض الحسنه با بازپرداخت 36 ماهه
عیناً به اعضا پرداخت می شود، تأکید کرد: مؤسسه توانمندسازي در سال گذشته 130 میلیارد تومان منابع حاصل از حق عضویت هاي
کسر شده را در قالب وام معیشتی، جهیزیه، حمایت از تعاونی ها و اشتغال زایی به 14 هزار نفر از بازنشستگان نیرو هاي مسلح
پرداخت کرده است و بازنشستگان معزز عضو مؤسسه توانمندسازي به منظور ثبت نام و دریافت وام می توانند به ادارات کل ساتا در

 
استان خود مراجعه کنند. 

وي عضویت در صندوق وام مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیرو هاي مسلح را کاملاً داوطلبانه دانست و تصریح کرد: حق عضویت
هاي کسر شده، جنبه پس انداز داشته و در صورت انصراف، تمام مبالغ کسر شده به حساب حقوق هر فرد واریز خواهدشد و متقاضیان
به منظور عضویت یا انصراف از عضویت و دریافت حق عضویت هاي ذخیره شده، می توانند به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در

 
سراسر کشور مراجعه کنند. 

رحیمی با اشاره به اینکه در کنار صندوق وام، این مؤسسه اقدام به ارائه خدمات رفاهی و حمایتی به جامعه معزز پیشکسوتان نموده
که تمامی منابع آن از سوي سازمان تأمین اجتماعی نیرو هاي مسلح (ساتا) و بودجه دولتی تأمین می شود، افزود: در سال گذشته
115 هزار نفر از بازنشستگان معزز نیرو هاي مسلح و خانواده هاي ایشان به سفر هاي زیارتی، سیاحتی و عتبات عالیات اعزام شده اند
که عزیزان می توانند با مراجعه به سامانه Saba.esata.ir:7091/safar از خدمات گروه هتل هاي متین (فیروزه متین مشهد،
نارنج متین چابکسر، یاس متین انزلی، سپیدکنار متین انزلی و لاله متین بانه) و مراکز رفاهی اقامتی طرف قرارداد و بر اساس قیمت



 
تمام شده و با تخفیف بسیار مناسب به صورت اقساط 15 ماهه استفاده کنند. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیرو هاي مسلح ازارائه خدمات سفر به 12 هزار نفر از بازنشستگان معسر و نیازمند خبر
داد و اظهار داشت: ارائه خدمات حمایتی در قالب پرداخت کمک هاي بلاعوض و وام هاي قرض الحسنه به 11 هزار نفر از بازنشستگان
نیازمند (معلولین، بیماران خاص و صعب العلاج، سالمندان نیازمند مراقبت و نگهداري و...) از دیگر اقدامات و خدمات ارزشمند مؤسسه

 
است که بازنشستگان محترم می توانند براي استفاده از خدمات حمایتی به ادارات کل ساتا در استان خود مراجعه کنند. 

وي با اشاره به پرداخت یارانه آموزش و مهارت افزایی به 10 هزار نفر از فرزندان بازنشستگانی که از دوره هاي آموزشی انستیتو ایز
ایران استفاده کرده اند، تصریح کرد: بازنشستگان محترم براي استفاده از یارانه مذکور می توانند به وب سایت انستیتو ایزایران (قسمت

 
طرح باقرالعلوم) مراجعه کنند. 

رحیمی درخصوص طرح هاي نوینی که توسط این مؤسسه به اجرا درآمده است، افزود: آموزش مراقبت از بازنشستگان سالمند و بیمار
(طرح مهتاب)، طرح بازار اجتماعی کسب و کار بازنشستگان نیرو هاي مسلح در پلتفرم کوکباز به نشانی (kookbaz.ir) ازجمله طرح
هایی هستند که در جهت ارتقاي منزلت و کیفیت زندگی بازنشستگان توسط مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیرو هاي مسلح به

 
مرحله اجرا درآمده است. 

وي در پایان، ضمن تشکر از مساعدت ها و حمایت هاي سازمان تامین اجتماعی و سازمان بازنشستگی نیرو هاي مسلح خاطرنشان
کرد: مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیرو هاي مسلح به عنوان امانتدار و خدمتگزار قشر بزرگ عرصه ایثار و شهادت، تمام تلاش
خود را در راستاي حفظ منافع بازنشستگان معزز و سرمایه هاي بین النسلی آنان به کار بسته است و در این راه از هیچ کوششی

 
فروگذار نخواهد کرد. 

بنا بر این گزارش، بازنشستگان در صورت هرگونه سؤال، ابهام و یا ارائه نظر و پیشنهاد در خصوص مأموریت و فعالیت هاي این
مؤسسه، می توانند با شماره هاي 42026 -021 و 09621 تماس بگیرند و یا به ادارات کل ساتا در استان، کانون هاي بازنشستگی و

 
دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در سراسر کشور مراجعه کنند. 

انتهاي پیام/ 231



در روز خبرنگار مطرح شد: یک دل و یک صدا براي توسعه رسانه اي هرمزگان

منبع: روزنامه نداي هرمزگانشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/05/20

مراسم روز خبرنگار امسال تحت تاثیر ویروس کرونا قرار گرفت و با تصمیم دست اندرکاران، این مراسم بصورت آنلاین برگزار
شد.

مراسم روز خبرنگار امسال تحت تاثیر ویروس کرونا قرار گرفت و با تصمیم دست اندرکاران، این مراسم بصورت آنلاین برگزار

 
شد. 

این برنامه به همت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان و
خانه مطبوعات هرمزگان از طریق تلویزیون اینترنتی شرجی و
سایت هاي اینترنتی با اجراي محمد عوض پور بصورت زنده

 
پخش شد. 

در این مراسم علاوه بر مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی و
نماینده مردم هرمزگان در مجلس، مدیرعامل، رئیس خانه
مطبوعات و دو تن از خبرنگاران و یک روحانی نویسنده به بیان

 
مسائل و مشکلات پیش روي خبرنگاران پرداختند. 

 
حمایت هاي ویژه ملی و استانی براي خبرنگاران هرمزگان 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان در آیین گرامیداشت روز خبرنگار :حمایت هاي ویژه ملی و استانی در انتظار خبرنگاران

 
هرمزگان است. 

رضا کمالی زرکانی ضمن تبریک این روز به همه بخش ها و صنوف رسانه اي استان و تقارن این روز با عید غدیر خم گفت:در سال
گذشته به اکثر رسانه ها و مطبوعات و خبرنگاران فعال بصورت حضوري سر زدیم اما امسال با توجه به گسترش ویروس کرونا با

 
خلاقیت دوستان بصورت مجازي در خدمت خانواده رسانه استان هستیم. 

وي اضافه کرد:با آغاز شیوع بیماري کرونا براي حفظ جان مردم اکثر بخش هاي فرهنگ تعطیل شد و رسانه و مطبوعات تنها حوزه اي
بود که نه تنها تعطیل نشد بلکه همپاي کادر درمانی در خط مقدم این مبارزه حضوري فعال داشت و به اطلاع رسانی و آگاه سازي

 
جامعه می پرداخت. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان به نقش خبرنگاران در رواج فرهنگ مطالبه گري اشاره کرد و اظهار داشت: علاوه بر اطلاع
رسانی عمومی وظیفه اصلی خبرنگاران ایجاد فرهنگ مطالبه گري در مردم است که خبرنگاران هرمزگان به خوبی طی این سالها آنرا

 
نهادینه کرده اند. 



وي به اقدام هاي صورت گرفته در جهت بهبود وضعیت معیشت خبرنگاران در شرایط کنونی پرداخت و گفت:در حوزه کارآفرینی براي
خبرنگاران و حل مسکن مطبوعات استاندار هرمزگان ،قول مساعدت هاي لازم را داده اند و در سطح ملی نیز با توجه به بیماري کرونا
بیمه بیکاري خبرنگاران و رسانه هاي زیان دیده از کرونا در راس حمایتی وزارتخانه قرار گرفته است و تسهیلات لازم به آن ها اعطا

 
می شود. 

 
کمالی زرکانی در پایان از همه مشارکت کنندگان در برگزاري آیین گرامیداشت روز خبرنگار تقدیر و تشکر کرد. 

 
بهترین خدمت به خبرنگاران عدم مزاحمت است 

احمد مرادي نماینده مردم حوزه انتخابیه بندرعباس، حاجی آباد، قشم، خمیر و ابوموسی در مجلس شوراي اسلامی نیز با قدردانی از

 
تلاش خبرنگاران گفت: هر روز می تواند روز خبرنگار باشد مهم این است که قدرشناس باشیم و احترام خبرنگار را نگه داریم. 

وي با بیان اینکه همه افراد در جامعه مسئول هستند، افزود: اما وقتی یک فرد مسئولیت اداري عهده دار می شود سطح توقع از او نیز

 
افزایش می یابد و براي قشر تحت مدیریتش تلاش و کوشش کند. 

 
به گفته مرادي در حوزه خدمات رسانی به خبرنگاران نیز افرادي مسئول هستند که باید به خواسته هاي آنها رسیدگی کنند. 

 
وي با تاکید بر حمایت از مطبوعات افزود: دستگاه هاي دولتی بایستی امکانات لازم را در اختیار آنها قرار دهند. 

نماینده مردم هرمزگان در مجلس شوراي اسلامی افزود: بسیار از مسائل و مشکلات خبرنگاران به دلیل عدم تحقق تکراري شده است،

 
که از جمله آن می توان به امنیت شغلی، بیمه و.. اشاره کرد که باید یک روزي به سرانجام برسد. 

مرادي با بیان اینکه اگر ما مسئولان مزاحمتی براي خبرنگاران ایجاد نکنیم بهترین خدمت به خبرنگاران است، تصریح کرد، متاسفانه
بعد از انتقاد خبرنگاران همه امکانات را از روي خبرنگاران می بندند و این درست نیست. من معتقدم اگر خبرنگاري سوال دارد باید

 
بپرسد و ما نپرسیم خبرنگار چه سوالی دارد که اگر خوشایند بود جواب بدهیم. 

 
عشق به کار رسانه اي ناممکن ها را ممکن کرده است 

مهراب رشیدي مدیرعامل خانه مطبوعات هرمزگان گفت: رسانه جاده فرهنگ است وخبرنگار جاده ساز است و از مسئولان می خواهم
این جاده سازان را حمایت تا خداي ناکرده بخاطر معیشت شاهد ضعیف شدن مجموعه آنها نباشیم چرا که ضعیف شدن رسانه هاي

 
استانی و ملی جا را براي فعالیت رسانه هاي معاند باز می کند. 

وي با بیان اینکه استاندار هرمزگان و مدیرکل فرهنگ و ارشاد همیشه براي تقویت رسانه پیش قدم بوده اند، ابراز امیدواري کرد، در

 
آینده نیز این همراهی با رسانه ها ادامه داشته باشد تا شاهد تقویت رسانه اي استان هرمزگان باشیم. 

رشیدي همچنین به شیروع ویروس کرونا و نقش خبرنگاران در اطلاع رسانی آن اشاره کرد و گفت: خبرنگاران همراه با مدافعان

 
سلامت در این زمینه فرهنگ سازي کردند و استفاده 85 درصدي از ماسک نیز با اطلاع رسانی و همت رسانه ها ممکن شد. 



به گفته وي، عشق به کار رسانه اي ناممکن ها را ممکن کرده است و سرپا ماندن رسانه هاي استان نیز بخاطر عشق و علاقه اي است
که فعالان این عرصه نسبت به اطلاع رسانی دارند و امیدواریم با همراهی دست اندرکاران این امر و از خود دانستن رسانه ها، آنها را

 
همراه خود بدانند و از رسانه نترسند. 

مدیرعامل خانه مطبوعات هرمزگان همچنین به فعالیت خانه مطبوعات اشاره کرد و گفت: این خانه 219 عضو دارد که انتخابات آن

 
امسال با مشارکت 94 درصدي اهالی رسانه انجام شد که به عنوان یکی از استان هاي با مشارکت بالاي در انتخابات شناخته شد. 

وي افزود: خانه مطبوعات با اعضایش شناخته می شود و بدون آن ویرانه است از این رو اعلام می کنیم این خانه، خانه تک تک اهالی

 
رسانه است و ما نیز تلاش می کنیم خواسته هاي آنها را دنبال و خواسته هاي آنها بویژه در بخش بیمه اي و مسکن دنبال کنیم. 

 
پیشنهاد یک طرح براي تقویت بنیه مالی رسانه ها 

قاسمی رئیس خانه مطبوعات استان هرمزگان نیز در این برنامه به بیان مشکلات خبرنگاران پرداخت و گفت: نوشتن براي همه ما
قداست دارد و خداوند نیز در این زمینه به قلم قسم یاد و ارزش آن را به همگان یادآوري می کند و براي همه ما این جایگاه باید

 
ارزشمند باشد. 

به گفته وي، خبرنگاران ما در هر شرایطی رسالت خود را انجام دهند بویژه امسال که کرونا شیوع پیدا کرده است و بدون هیچ

 
چشمداشتی مشغول فعالیت هستند و آگاهی بخشی می کنند. 

قاسمی ادامه داد، ویروس کرونا همه دنیا را درگیر کرده و اقتصاد رسانه نیز متاثر از آن شرایط را سخت تر کرده است و خیلی ها

 
بخاطر ترس از انتقال کرونا کمتر از نسخه هاي چاپی استفاده می کنند. 

وي به پیگیري خواسته هاي اهالی رسانه اشاره کرد و افزود: طی روزهاي گذشته جلساتی با استاندار هرمزگان، امام جمعه بندرعباس و

 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی داشتیم تا شرایط براي رسانه ها تسهیل و تسهیلاتی براي خبرنگاران ارائه شود. 

رئیس خانه مطبوعات هرمزگان از ارائه طرحی به شوراي فرهنگی استان اشاره کرد و گفت: این طرح شامل قوانین و بندهاي قانونی

 
است که تاکنون اجرا نشده یا مسکوت مانده است که تحقق آن می تواند به اقتصاد رسانه و تقویت معیشت خبرنگاران کمک کند. 

وي به نگرانی خانه مطبوعات در شرایط پس از کرونا اشاره کرد و افزود: نگرانی ما این است که پس از کرونا رسانه ها دستخوش تغییر

 
شوند که از متولیات انتظار داریم با همراهی شان ظرفیت رسانه اي را براي استان تقویت کنند. 

قاسمی در پایان ابراز امیدواري کرد، به مناسبت روز خبرنگار شاهد وعده و قول نباشیم بلکه شاهد تحقق وعده ها باشیم و دست

 
اندرکاران براي خبرنگاران سنگ تمام بگذارند. 

 
فرصت کار حرفه اي از خبرنگاران گرفته نشود 

در ادامه این مراسم حسینی نارنجی نسب یکی از خبرنگاران ورزشی نویس استان هرمزگان به بیان دغدغه خبرنگاران این حوزه
پرداخت و افزود: متاسفانه خبرنگاران ورزشی نسبت به سایر خبرنگاران کمتر مورد توجه قرار می گیرند و با توجه به علاقه مندي هایی



 
که به این بخش وجود دارد نیازمند توجه بیشتري هستند. 

 
وي از مسئولان خواست براي بهبود کار تلاش کنند تا خبرنگاران جوانی که وارد این عرصه می شوند با دلگرمی کار کنند. 

نارنجی نسب اضافه کرد، عدم توجه به شغل خبرنگاري آنها را به سمت چند شغلی سوق می دهد که این اتفاق آنها را از وظیفه

 
خبرنگاري دور خواهد کرد. 

 
تامین معیشت و اهمیت به فعالیت حرفه اي دو مطالبه مهم خبرنگاران 

در ادامه این مراسم خلیل بزرگمهر خبرنگار و سردبیر روزنامه نداي هرمزگان به بیان مسائل و مشکلات خبرنگاران پرداخت و افزود:
خبرنگاران در دو حوزه فعالیت حرفه اي و معیشت با مشکلات زیادي دست و پنجه نرم می کنند که توجه به آن فرصت تاثیرگذاري

 
بیشتر به آنها را فراهم خواهد کرد. 

وي افزود: به دلیل بنیه مالی ضعیف رسانه ها، در اختیار گرفتن خبرنگار حرفه اي در همه بخش ها سخت و هزینه بر است از این رو با
توجه به مشکلات مالی رسانه ها بسیاري از فعالان این عرصه با حقوق ناچیز، نداشتن بیمه و نداشتن امنیت شغلی دست و پنجه نرم
می کنند.وي افزود: خبرنگاران استان هرمزگان در انجام وظایف شان مشکلات مردم را منعکس می کنند اما خودشان و خانواده شان

 
کوهی از مشکلات را تحمل می کنند. 

وي استفاده از نام خبرنگار بسیار مهم توصیف کرد و گفت: خبرنگار تعریف مشخصی دارد و کسی که با این عنوان فعالیت می کند یک
رابطه قراردادي با رسانه دارد ولی متاسفانه خیلی ها باداشتن چند مطلب این عنوان را به تاراج می برند که متسفانه بی اعتمادي افکار

 
عمومی به مراه خواهد داشت. 

 
پاسخگویی مسئولان به رسانه ها حق خبرنگاران است 

وي پاسخگویی مسئولان به رسانه ها را حق خبرنگاران دانست و تصریح کرد، هنر پاسخگویی زمانی است که یک بحرانرخ می دهد و

 
آنجا یک مسئول پاسخ می دهد وگرنه در شرایط عادي که اگرچه وظیفه است اما هنر نیست. 

به گفته سردبیر نداي هرمزگان، مردم اخبار فوري و تازه می خواهند گفت: اگر مسئولان پاسخگوي رسانه هاي استانی و ملی نباشند

 
قطعا مردم اخبارشان را از رسانه هاي خارج کشور خواهند شنید و به اعتبار رسانه هاي داخل خدشه وارد می شود. 

بزرگمهر همچنین بها دادن به شبه رسانه ها و کنار زدن رسانه هاي رسمی را یک خطر توصیف کرد و گفت: متاسفانه شاهدیم که
برخی مسئولان به شبه رسانه ها بیشتر از رسانه هاي رسمی اهمیت قائل هستند غافل از اینکه همین شبه رسانه پاشنه آشیل آنها

 
هستند که می تواند براي آنها مشکل ساز شود. 

کمالی مدیرکل محترم فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان نیز با قدردانی از تلاش تمامی دست اندرکاران رسانه اي گفت: شبوع کرونا

 
فرصت برنامه هاي مفصل را از ما گرفت و باعث شد این برنامه بصورت محدود برگزار شود. 

 
غالب خبرنگاران چیزي عایدشان نمی شود اما شبانه روزي تلاش می کنند 



حجت الاسلام والمسلمین میرزایی یکی از نویسنگان استان که همکاري هایی با رسانه ها دارد به فعالیت خبرنگاران اشاره کرد و گفت:
اگر خبرنگار نبود روایت ها به دست ما نمی رسید. خبرنگار همانند یک راوي است که در گذشته اتفاقات را روایت می کردند و الان

 
این راویان با عنوان خبرنگاران یاد می شوند که امیدواریم توجه ویژه به این قشر صورت گیرد. 

وي با مهم توصیف کردن استقلال رسانه ها افزود: باید فضا به سمتی برود که خبرنگاران در فعالیت شان مستقل شوند. خبرنگاري

 
مثل روحانی است که باید حرف دل مردم را بزنند و استقلال آنها در بیان مشکلات مردم موثر است. 

میرزایی خاطرنشان کرد، خبرنگاران قشر زحمت کشی هستند و غالب خبرنگاران چیزي عایدشان نمی شود اما شبانه روزي در حال
تلاش هستند.



اشتغال محور کردن سیاست هاي موثر در بازار کار/جزئیات9 راهبرد سند ملی

کار شایسته

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/05/20

فصل اقتصاد - اشتغال محور کردن سیاست هاي پولی، مالی، تجاري و ابزارهاي حمایت، بهسازي نهادي در حوزه اشتغال و
بهبود فضاي کسب و کار بهسازي نظام تأمین مالی کسب و کارهاي خرد به عنوان سیاست هاي بازار کار در سایه سند

کارشایسته در دستور کار قرار گرفت.

فصل اقتصاد - اشتغال محور کردن سیاست هاي پولی،
مالی، تجاري و ابزارهاي حمایت، بهسازي نهادي در حوزه
اشتغال و بهبود فضاي کسب و کار بهسازي نظام تأمین
مالی کسب و کارهاي خرد به عنوان سیاست هاي بازار کار

 
در سایه سند کارشایسته در دستور کار قرار گرفت. 

به گزارش فصل اقتصاد، هیئت دولت در جلسه 29
اردیبهشت 98 به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، اتاق تعاون ایران و سازمان برنامه بودجه کشور و به استناد قانون برنامه

 
ششم توسعه «سند ملی کار شایسته و سیاست هاي اشتغال مبتنی بر سند ملی کار شایسته» را به تصویب رساند. 

این سند با هدف نیل به رشد و توسعه اقتصادي بر پایه عدالت نسبت به اعمال سیاست هاي اشتغالی، مهارت افزایی و ارتقاي دانش
حرفه اي و حمایت از مشاغل کوچک خانگی و دانش بنیان و مبتنی بر کاهش نرخ بیکاري حداقل به میزان0.8 درصد سالانه تنظیم

 
شده است. 

«سند ملی کار شایسته و سیاست هاي اشتغال مبتنی بر سند ملی کار شایسته» که بر مبناي 9 راهبرد اصلی تنظیم شد، سرانجام 8

 
سال پس از تکلیف قانون، تصویب و به دستگاه ها ابلاغ شد. 

بر اساس سند ملی کار شایسته، 9راهبرد و سیاست اجرایی هدف گذاري شد. «اشتغال محور کردن سیاست هاي پولی، مالی، تجاري و
ابزارهاي حمایت»، «بهسازي نهادي در حوزه اشتغال و بهبود فضاي کسب و کار»، «بهسازي نظام تأمین مالی کسب و کارهاي خرد،
کوچک و متوسط و نوین و مشاغل خانگی»، «توسعه منابع انسانی، کارآفرینی و بهبود مهارتی»، «توسعه اشتغال زنان»، «ایجاد اشتغال
از طریق مشارکت مردمی با توجه ویژه به گروه هاي کم برخوردار و مناطق روستایی»، «توسعه مشاغل سبز» و «ایجاد سازوکارهاي
لازم براي انتقال از اشتغال غیررسمی به رسمی در حوزه قانون کار» و «توسعه و سرمایه گذاري معطوف به نیروي کار و طرح هاي کار

 
عمومی» 9 راهبرد این برنامه هستند. 

 
سیاست هاي اشتغال مبتنی بر سند ملی کار شایسته 

کمیته هماهنگی اجراي سند ملی کار شایسته و سیاست هاي اشتغال مبتنی بر سند ملی کار شایسته در سال 1399، براي سنجش

 
دستاوردها و خروجی هاي این برنامه با حضور نمایندگان تمامی دستگاه ها و ذینفعان آن برگزار شد. 

 
کاهش نرخ بیکاري حداقل به میزان 0.8 درصد در سال 

عیسی منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره سند ملی کار شایسته گفت: این سند با
هدف نیل به رشد و توسعه اقتصادي، مهارت افزایی و ارتقاي دانش حرفه اي و حمایت از مشاغل کوچک خانگی و دانش بنیان و



مبتنی بر کاهش نرخ بیکاري حداقل به میزان 0.8 درصد سالانه در طول سال هاي اجراي قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه

 
اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی کشور تنظیم شده است. 

وي افزود: کار شایسته بر ابعاد مختلف کیفی و کمی کار در جامعه تأکید دارد که آزادي انتخاب شغل، ترویج کار مولد و سازنده،
رعایت حرمت و کرامت انسانی، تضمین امنیت نیروي کار در محیط کار و داشتن درآمد مکفی و مزد مناسب در کنار ساعات کار

 
مطلوب از ویژگی هاي بارز آن به شمار می رود. 

منصوري با اشاره به نقش وزارت کار در حوزه سیاستگذاري اشتغال، گفت: اشتغال محور کردن سیاست هاي پولی، مالی، تجاري و
ابزارهاي حمایت، بهسازي نهادي در حوزه اشتغال و بهبود فضاي کسب و کار، بهسازي نظام تأمین مالی کسب و کارهاي خرد، کوچک
و متوسط و نوین و مشاغل خانگی، توسعه منابع انسانی، کارآفرینی و بهبود مهارتی، توسعه اشتغال زنان، ایجاد اشتغال از طریق
مشارکت مردمی با توجه ویژه به گروه هاي کم برخوردار و مناطق روستایی، توسعه مشاغل سبز و ایجاد سازوکارهاي لازم براي انتقال
از اشتغال غیررسمی به رسمی در حوزه قانون کار و توسعه و سرمایه گذاري معطوف به نیروي کار و طرح هاي کار عمومی از جمله9

 
راهبرد سند ملی کار شایسته هستند که وظیفه پایش و نظارت نیز بر اجراي آنها بر عهده وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است. 

 
تدوین راهکار مناسب براي تبدیل مشاغل غیررسمی به رسمی 

محمدرضا کارگر، مشاور معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز سند ملی کار شایسته را یک سند
بالادستی و پویا دانست و گفت: در تنظیم این سند، تمام موارد مربوط به کارشایسته، مورد توجه قرار گرفته و سازوکارهاي مناسب
براي تحقق اهداف این برنامه اندیشیده شده است. به طور مثال در ارتباط با اشتغال محور کردن سیاست هاي پولی، ایجاد
سازوکارهاي مناسب براي تعیین تعرفه ترجیحی و تجارت آزاد با تأکید بر رسته هاي پر ظرفیت مورد توجه است که به صورت سالانه

 
در شوراي عالی اشتغال پیشنهاد خواهد شد. 

وي افزود: همچنین با توجه به اینکه بخشی از اشتغال ایجاد شده در زمره مشاغل غیررسمی و فاقد بیمه هستند، تدوین راهکارهاي
مناسب براي تبدیل مشاغل غیررسمی به رسمی و حمایت پایه از شاغلان در سه حوزه گسترش حمایت هاي اجتماعی، تضمین حقوق

 
بنیادین کار و تقویت گفت وگوهاي اجتماعی در دستور کار قرار دارد. 

 
نظارت سیستمی بر اجراي سند 

محمد اسکندري، رئیس دبیرخانه شورایعالی اشتغال ضمن تأکید بر نظارت و پایش فعالیتهاي دستگاه ها و نهادهاي اجرایی ذیل سند
ملی کار شایسته، گفت: براي اجراي دقیق این سند، بستر سیستمی در سامانه ناظر تعریف شده و به هر کدام از مجریان و همکارانشان
و تمام متولیان این طرح، نام کاربري و رمز داده شده و هماهنگی هاي لازم جهت درج گزارشات در سامانه ناظر و پایش آنها به صورت
ماهیانه جهت ارزیابی پیشرفت فیزیکی به عمل آمده است. ضمن آنکه اعضاي کمیته هماهنگی اجراي سند ملی کار شایسته مکلفند
هماهنگی لازم در دستگاه و یا نهاد مربوطه را طوري انجام دهند تا گزارشات عملکردي یکسال گذشته و از این پس بصورت سه ماهه
در کارتابل اختصاصی در سامانه ناظر درج شده و گزارش پیشرفت کار و مستندات مربوطه به دبیرخانه شورایعالی اشتغال ارسال گردد.
وي افزود: با توجه به نقش نظارتی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر روند اجراي این سند، این وزارت موظف است ضمن پیگیري
اجراي صحیح برنامه، گزارش سالانه اقدامات و درصد پیشرفت را براساس شاخص هاي مندرج از دستگاه ها و نهادهاي ذیربط اخذ و

 
وضعیت اثربخشی برنامه را در بازه هاي زمانی سه ماهه و وضعیت اثر بخشی سند را هر ساله به هیأت وزیران ارائه کند. 

رئیس دبیرخانه شورایعالی اشتغال با اشاره به اهمیت نقش دستگاه ها در اجراي کامل سند ملی کار شایسته گفت: براي پایش و
نظارت بر اجراي سند، به تفکیک شاخصهاي کلان مرتبط با بازار کار، سنجش دستاوردها و خروجی هاي برنامه عملیاتی تعیین شده و
اعضاي کمیته بر اساس موضوع و ماموریتی ابلاغی خود باید نسبت به تشکیل کمیته هاي تخصصی دو یا جندجانبه اقدام نمایند. وي
همچنین اظهار کرد: کمیته هماهنگی اجراي سند ملی اشتغال ذیل کمیسیون تخصصی شوراي عالی اشتغال به ریاست وزیر محترم
تعاون، کار و رفاه اجتماعی فعالیت می نماید و به تبع آن، گزارشات عملکرد اجراي سند ملی اشتغال بطور شش ماهه در جلسات

 
شوراي عالی اشتغال با ریاست رئیس محترم جمهور و نظارت رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی ارائه می گردد. 

انتهاي پیام/



تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ایجاد 36 هزار اشتغال جدید شد

منبع: شبستانشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرعامل بانک توسعه تعاون در ارتباط ویدئوکنفرانسی با خبرنگاران و اصحاب رسانه با مروري بر عملکرد این بانک در حوزه
پولی و بانکی و نیز بخش تعاون، دستاوردهاي بانک توسعه تعاون را در ده سال اخیر تشریح کرد.

مدیرعامل بانک توسعه تعاون در ارتباط ویدئوکنفرانسی با خبرنگاران و اصحاب رسانه با مروري بر عملکرد این بانک در حوزه

 
پولی و بانکی و نیز بخش تعاون، دستاوردهاي بانک توسعه تعاون را در ده سال اخیر تشریح کرد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، «حجت اله مهدیان» در ارتباط
ویدئوکنفرانسی با خبرنگاران و اصحاب رسانه با مروري بر عملکرد
این بانک در حوزه پولی و بانکی و نیز بخش تعاون، دستاوردهاي
بانک توسعه تعاون را در ده سال اخیر تشریح کرد و در این
نشست که به مناسبت یازدهمین سالگرد تأسیس بانک و
همچنین بزرگداشت روز خبرنگار با حضور جمعی از رسانه هاي
تصویري به صورت حضوري و تعداد کثیري از اهالی رسانه به
صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد، ضمن تبریک روز خبرنگار به

همه فعالین عرصه رسانه، خبرنگاري را شغلی حساس، پر ریسک و بسیار سخت توصیف نمود و براي همه تلاشگران عرصه خبر آرزوي

 
موفقیت نمود. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون اظهار داشت: بانک توسعه تعاون در آغاز دوازدهمین سال فعالیت خود قرارگرفته است و این بانک با در
اختیار داشتن 440 واحد بانکی و پنج هزار نیروي انسانی، ارائه دهنده خدمات تخصصی بانکی به تعاونگران و همچنین خدمات مالی و

 
بانکی به آحاد جامعه است. 

وي با اشاره به حضور بانک توسعه تعاون به عنوان یکی از چهار موسسه عامل پرداخت تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري
گفت: این طرح از بهمن ماه سال 96 در این بانک پیگیري و به اجرا درآمده است و در چهار مرحله ابتدایی 25 هزار میلیارد ریال
تسهیلات به کارآفرینان و تعاونگران مناطق روستایی و عشایري پرداخت گردیده است که ماحصل این تسهیلات توسعه اي، ایجاد بالغ

 
بر 36 هزار شغل در این مناطق بوده است. 

مهدیان حجم تسهیلات پرداختی در مرحله پنجم طرح را 15 هزار میلیارد ریال تسهیلات اعلام نمود و افزود: در پایان مرحله پنجم،
حجم تسهیلات پرداختی بانک در این طرح به 40 هزار میلیارد ریال تسهیلات خواهد رسید که سهم 20 درصدي از مراحل اجرایی و

 
تخصصی طرح به نام بانک رقم خواهد خورد. 

حمایت بانک توسعه تعاون از مشاغل آسیب دیده از کرونا همچنان ادامه دارد 



مهدیان همچنین در پاسخ به سؤالی در خصوص اقدامات بانک توسعه تعاون در حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا،
اقدامات حمایتی این بانک در مواجهه با شرایط اقتصادي جدید به دلیل شیوع این ویروس را در چهار مرحله، قابل ذکر دانست و گفت:
بانک توسعه تعاون در حمایت از تعاونی ها در ایام کرونا در نخستین گام با حضور در تفاهم نامه چهارجانبه با حضور وزارت کار و رفاه
اجتماعی، صندوق کارآفرینی امید و صندوق سرمایه گذاري بخش تعاون اقدام به پرداخت تسهیلات حمایتی به این دسته از تعاونی ها

 
نموده است. 

وي گفت: در این بخش 100 میلیارد تومان با نرخ 4 درصد و بازپرداخت یک ساله پیش بینی شده است که تاکنون بالغ بر 263
شرکت تعاونی در این چهارچوب به بانک معرفی شده و بالغ بر 11 میلیارد تومان تسهیلات از سوي بانک توسعه تعاون در این راستا به
تعاونی هاي آسیب دیده از کرونا پرداخت گردیده است که تا پایان سال مجموع این حجم تسهیلات به صورت کامل پرداخت خواهد

 
شد که این نخستین اقدام مشترك با عنوان «جنبش بخش تعاون علیه کرونا» بوده است. 

مهدیان افزود: علاوه بر این، مبلغ 1 هزار میلیارد تومان براي حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا از محل منابع داخلی بانک
با نرخ 14 تا 18 درصد با بازپرداخت 24 ماهه از سوي بانک توسعه تعاون پیش بینی شده که از این میزان تاکنون بالغ بر 50 میلیارد

 
تومان به متقاضیان واجد شرایط پرداخت گردیده است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون تأکید کرد: همچنین بر اساس تکلیف بانک مرکزي به شبکه بانکی کشور، در اقدام بعدي اقساط سه ماهه
اسفند، فروردین و اردیبهشت، براي در حدود 48 هزار فقره اي که از تسهیلات قرض الحسنه بانک توسعه تعاون به مبلغ مجموعاً 55

 
میلیارد تومان استفاده کرده بودند، دریافت نشد و به مهلت سررسید بازپرداخت این تسهیلات افزوده گردید. 

وي تصریح کرد: همچنین بر اساس تصمیم دولت، مجموعاً مبلغی بالغ بر 35 میلیارد تومان تسهیلات یک میلیون تومانی به خانوارهاي

 
واجد شرایط یارانه پرداخت گردیده است. 

مهدیان به نقش عاملیتی بانک در پرداخت تسهیلات ده میلیون ریالی به سرپرستان خانوار اشاره نمود و در ادامه خاطرنشان کرد:
مطابق دستورالعمل بانک مرکزي، دریافت اقساط 48 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه در حجم 550 میلیارد ریال به مدت سه ماه به

 
پایان خرداد موکول گردید. 

وي با اشاره به تکالیف بانک توسعه تعاون در پرداخت تسهیلات ازدواج جوانان گفت: سهمیه بانک در سال پیشین سه هزار میلیارد
ریال بوده که تماماً پرداخت گردیده و در سال جاري نیز سهمیه شش هزار میلیارد ریال می باشد که تاکنون علیرغم شیوع کرونا و
محدودیت هاي به وجود آمده باگذشت چهار ماه از سال به میزان 960 میلیارد ریال پرداخت گردیده است و تسریع روند در ماه هاي

آتی کلیه تعهدات بانک در این حوزه اجرایی خواهد گردید./



موانع ناشی از تحریم هاي خارجی و داخلی در فضاي کسب و کار

منبع: خبرخودروشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش خبرخودرو، در هر جامعه اي برخی افراد داراي
روحیه و شمّ کارآفرینی بالاتري نسبت به سایرین هستند و
با تشخیص فرصت ها، تحمل خطر و ریسک هاي مربوطه
اقدام به سرمایه گذاري و تاسیس بنگاه هاي مولد اقتصادي

 
تولیدي می کنند. 

اگر فضاي کسب و کار براي سرمایه گذاري مناسب باشد،
ظرفیت هاي بالقوه کارآفرینی بخش خصوصی و اینگونه
افراد خوش فکر و خطرپذیر، آزاد و به بالفعل تبدیل می

شوند و به نسبت شمّ اقتصادي و روحیه کارآفرینی خود اقدام به ایجاد و یا توسعه کسب و کار می کنند و به عبارت دیگر در فضاي

 
کسب و کار مناسب واحدهاي تولیدي – اقتصادي به راحتی ایجاد و رشد می یابند. 

واضح است که هدف تحریم هاي بین المللی، دشوار کردن فضاي کسب و کار براي فعالان تولیدي-اقتصادي است و با بستن راه
دسترسی فعالان اقتصادي به تبادل کالا، دانش فنی و تجهیزات مورد نیاز، آن ها را از رسیدن به مقیاس اقتصادي بازداشته و نهایتاً

 
ضرر و زیان واحدهاي مولد و اشتغالزا را فراهم کرده که دلسردي پرسنل و زیاندهی بنگاه هاي تولیدي را به همراه خواهد داشت. 

فعالان و کارآفرینان تولید در طول زمان با ترفندهاي تحریم کنندگان آشنا شده و علیرغم سختی هاي ناشی از تحریم هاي بین المللی
به فعالیت خود ادامه داده اند و حتی با صادرات کالاي با کیفیت تولیدي خود موجب ارزآوري و در نهایت با جایگزین کردن اقتصاد

 
نفتی به اقتصاد متنوع به رشد و توسعه خود، کشور و اشتغالزایی ادامه می دهند. 

از طرف دیگر می دانیم که اقتصاد ایران میدان تاخت و تاز بخش هاي غیر مولد است و سود عمده به علت فضاي کسب و کار
نامناسب نصیب واسطه ها و دلالان شده و با نقدینگی زیاد بی هدف که ناشی از نداشتن اقتصاد کلان کارآمد و محیط کسب و کار
آسوده است، موجب به وجود آمدن اقتصاد سلطان ساز شده و منابع را در مقیاس وسیع از دسترس بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي دور

 
نگاه می دارند. 

در ادامه این پرسش مطرح است که راهکار چیست؟ حال باید در جواب آن گفت که براي برون رفت از این وضعیت در کوتاه مدت
مقررات زدایی در سطح وسیع و باز گذاشتن دست کارآفرینان واقعی که براي پیش بردن اهدافشان نیاز به هیچ رانتی نداشته و تنها
متکی به شمّ اقتصادي، ذکاوت ذاتی و نیروي کار خود هستند و در دراز مدت کوتاه کردن دست دولت از تصدي گري و اداره کردن



بنگاه هاي اقتصادي - تولیدي و سوق دادن دولت به سمت سیاست گزاري و نظارت همراه با قوه قضاییه کارآمد و مجلس کاربلد که از
وظایف اصلی حاکمیت است.



گام هاي استوار صنایع کوچک هرمزگان در سال جهش تولید

منبع: ایرناشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/05/20

بندرعباس-ایرنا-امروزه هر چند که صنایع کوچک و متوسط با همه گیري بیماري کرونا و تحریم ها دچار افت و خیزهاي
اقتصادي شده اند، اما افزایش تولید نور امیدي را در دل مردم گرمسیر هرمزگان روشن کرده است.

بندرعباس-ایرنا-امروزه هر چند که صنایع کوچک و
متوسط با همه گیري بیماري کرونا و تحریم ها دچار افت و
خیزهاي اقتصادي شده اند، اما افزایش تولید نور امیدي را

 
در دل مردم گرمسیر هرمزگان روشن کرده است. 

امسال از سوي مقام معظم رهبري به عنوان سال جهش
تولید نامگذاري شده و طبق تاکید ایشان تنها راه برون

 
رفت از شرایط تحریم توجه به صنعت و تولیدات است. 

به همین دلیل صنایع کوچک در هرمزگان و حمایت از این
حوزه اقتصادي همتی بلند می طلبد که شرکت شهرك هاي صنعتی استان نیز در این راستا کوشش هاي فراوانی را براي بازگرداندن

 
واحدها به چرخه تولید داشته است. 

شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان که از سال 1370 فعالیت خود را آغاز کرده در سال98 با حمایت از صنایع توانست 46واحد

 
صنعتی را به چرخه تولید بازگرداند که نشان از گام هاي استوار صنایع کوچک و متوسط به سوي جهش تولید است. 

اکنون 29شهرك و ناحیه صنعتی در هرمزگان فعالیت دارند که شامل، 26 شهرك و ناحیه صنعتی دولتی که 23شهرك و نواحی در
حال واگذاري و 3شهرك و ناحیه خصوصی بامساحت شهرك ها و نواحی صنعتی دولتی استان هرمزگان 4هزار و 567 هکتار است که

 
در خردادماه امسال با انعقاد یک هزار و 110 قرارداد، یک هزار و 759هکتار دیگر به مساحت آن افزوده شد. 

شهرستان بندرعباس با استقرار 9شهرك صنعتی، بیشترین میزان تعداد صنایع را در خود جاي داده است که معادل 35درصد شهرك

 
هاي صنعتی استان به شمار می رود. 

براساس گزارش هاي رسیده از شهرك هاي صنعتی هرمزگان در سه ماهه اول سال 99، انعقاد 35فقره قرارداد سرمایه گذاري،

 
60هکتار افزایش مساحت واحدها، سرمایه گذاري دوهزار و 509میلیارد ریال و اشتغال 959 نفر انجام شده است. 

 
صنایع کوچک و متوسط براي 9هزار نفر در هرمزگان شغل ایجاد کردند 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان با اشاره به نام گذاري 21 مرداد به عنوان روز حمایت از صنایع کوچک ومتوسط در



 
این باره گفت: صنایع کوچک و متوسط فعال در این استان با سهم 32درصدي اشتغال توانستند براي 9هزار نفر شغل ایجاد کنند. 

سید امیر امیري زاد در گفت وگو با ایرنا افزود: همچنین تاکنون 444واحد صنعتی با اشتغال 5هزار و 966نفر طبق مجوزهاي صادر

 
شده به بهره برداري رسیده است. 

وي ادامه داد: همچنین میزان سرمایه گذاري واحدهاي به بهره برداري رسیده در شهرك ها و نواحی صنعتی استان تا پایان خردادماه

 
سال جاري 5هزار و 140میلیاردریال است. 

رییس هیات مدیره شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان بیان داشت: در سه ماهه اول سال جاري 135میلیارد ریال تسهیلات از محل

 
طرح رونق تولید و بند الف تبصره 18 قانون بودجه سال 1397 پرداخت شده و اکنون 347واحد فعال و 97 واحد صنعتی راکد است. 

امیري زاد خاطر نشان کرد: مهمترین برنامه هاي در دست اقدام شرکت شهرك هاي صنعتی استان براي سال جهش تولید، فعال
سازي واحدهاي راکد، همکاري سازمان هاي صادر کننده مجوز، کمک به تکمیل طرح هاي نیمه تمام، توسعه خوشه هاي صنعتی،

 
بازسازي و نوسازي واحدهاي تولیدي، کمک به تامین مالی واحدها با بکارگیري ابزارهاي نوین مالی است. 

به گفته وي؛ تامین آب به میزان 20 لیتر بر ثانیه، تامین برق 7مگاوات، ارتباط از طریق فیبر نوري براي شهرك گمبرون، اجراي 12
کیلومتر خط برق، تامین گاز 5هزار مترمکعب بر ساعت و اجراي 13 کیلومتر شبکه آب از جمله زیرساخت هایی بوده که شهرك هاي

 
صنعتی استان انجام داده است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان، کمبود نقدینگی، انباشت بدهی و جرائم بالاي بانک ها و موسسه هاي مالی، نبود
تامین مواد اولیه حاصل از بورس، کمبود مواد اولیه و افزایش قیمت به دلیل نقش پررنگ واسطه ها در صنایع شیمیایی و مرتبط با
پتروشیمی،نبود توان رقابت با برندهاي شاخص کشور و همچنین برندهاي خارجی در صنایع غذایی، نبود فرهنگ مناسب براي
استفاده از کالاي با کیفیت تولید داخل استان، بالا بودن نرخ سودتسهیلات بانکی و فناوري نسبتاً پایین واحدهاي تولیدي را از جمله

 
دغدغه هاي واحدهاي تولیدي هرمزگان عنوان کرد. 

امیري زاد تصریح کرد: راهکارهاي مناسب براي رفع مشکلات تولیدکنندگان صنایع کوچک در استان شامل، قابل اجرا حذف سود
مرکب از سیستم بانکی، تشکیل اتحادیه توسط واحدهاي تولیدي براي تامین مواد اولیه پتروشیمی از بورس به صورت عمده و حذف
واسطه گري، فضاي مناسب براي ایجاد نمایشگاه دائمی محصولات، اطلاع رسانی و فرهنگ سازي استفاده از محصولات با کیفیت از

 
طریق رسانه ها، اعطاي تسهیلات یارانه اي براي واحدهاي تولیدي، بهره گیري از ظرفیت مشاوران حوزه فناوري و ارتقاء فناوري است. 

 
بازگشت 45 واحد صنعتی غیر فعال در هرمزگان تا پایان امسال 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان گفت: با توجه به نامگذاري سال 99 از سوي رهبر معظم انقلاب بنام جهش تولید،

 
45واحد صنعتی غیرفعال در این استان تا پایان امسال به چرخه تولید برمی گردد. 

سید امیر امیري زاد افزود: همچنین در سال 98 که به عنوان سال رونق تولید نامگذاري شده بود، 41 واحد تولیدي که از سال 93

 
غیرفعال بودند فعالیت خود را با اشتغال زایی 800 نفر آغاز کردند. 



وي بیان داشت: با توجه به تصمیمی که دولت تدبیر و امید براي برنامه هاي سال جهش تولید در سال 99 گرفته است، یک هزار و

 
500 واحد تولیدي غیر فعال در کشور تا پایان امسال فعال می شوند. 

امیري زاد با اشاره به تصمیم ستاد استانی مبارزه با ویروس کرونا مبنی بر احیاي واحد تولیدي هرمز الکل بندر حاجی آباد بیان کرد: با
همکاري سازمان صنعت معدن و تجارت، اداره کل استاندارد، بانک ها و سایر دستگاه هاي اجرایی، مشکلات و موانع مجوزهاي این

 
واحد تولیدي برطرف شد و کار خود را آغاز کرد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان اظهار کرد: شرکت هرمز الکل بندر حاجی آباد به عنوان اولین واحد تولیدي فعال

 
شده سال99، در شرایط کنونی شیوع بیماري کرونا می تواند الکل مورد نیاز استان را تولید کند. 

 
شهرك هاي صنعتی هرمزگان حامی واحدهاي تولیدي 

شهرك هاي صنعتی همچنین متولی حمایت از تشکیل شرکت هاي خدمات فنی، مهندسی و مشاوره اي، آموزش فنی، تخصیی،
کارآفرینی و صنایع کوچک، ارتقاي فناوري، ارتقاي بهره وري عوامل تولید، بازاریابی بازار شناسی داخلی و خارجی، حمایت از ایجاد

 
تشکل هاي صنعتی، ایجاد خوشه هاي صنعتی، ارتقاي کیفیت در صنایع کوچک و حمایت از تحقیق و توسعه در صنایع کوچک است. 

شرکت شهرك هاي صنعتی هرمزگان به عنوان یکی از شرکت هاي تابعه سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران درسال
70 به ثبت رسید و از همان زمان تاسیس فعالیت هاي خود را در راستاي تحقق اهداف در زمینه برنامه ریزي، مطالعات منطقه اي،
مکان یابی، تهیه گزارش هاي توجیهی، تملک اراضی، طراحی و اجراي طرح هاي عمرانی جهت آماده سازي اراضی و ایجاد امکانات
زیربنایی مورد نیاز به منظور ایجاد بسترمناسب جهت سرعت بخشی در استقرار صنایع در شهرستان هاي مختلف استان درقالب ایجاد

 
شهرك ها و نواحی صنعتی متمرکز شده است. 

با ادغام سازمان صنایع کوچک وشرکت شهرك هاي صنعتی براساس مصوبه شوراي عالی اداري کشوري درسال 84 و همچنین ابلاغ
تفکیک وظایف مربوط به صنایع کوچک بین سازمان صنایع و معادن و شرکت تابعه استانی، شرکت شهرك هاي صنعتی تامین

 
زیرساخت هاي شهرکهاي صنعتی را برعهده دارد. 

 
شرکت هرمزبرکه نمونه اي از یک واحد تولیدي موفق در هرمزگان 

مدیرعامل شرکت پلیمر هرمزبرکه به عنوان یک شرکت فعال تولیدي در هرمزگان گفت: یکی از مهم ترین موفقیت هایی که توانسته
ایم به آن دست یابیم، تکنولوژي ساخت محصولات حجیم پلی اتیلن است که حکایت از گام هاي استوار این شرکت براي تحقق

 
جهش تولید می دهد. 

بهنام دربان در گفت وگو با ایرنا افزود: شرکت هرمزبرکه جزو اولین شرکت ها در ایران است که محصول حجیم پلی اتیلن را تولید و
بومی سازي کرده در حال حاضر طراحی، ساخت و قالب هاي محصولات سفارشی حجیم پلی اتیلن توسط تیم فنی شرکت هرمزبرکه

 
انجام می شود. 

مدیرعامل شرکت پلیمر هرمزبرکه خاطرنشان کرد: به دلیل افزایش تحریم هاي سختگیرانه، در سال گذشته صادراتی به کشورهاي

 
دیگر نداشتیم اما به میزان 200میلیارد ریال فروش داشته ایم. 



دربان اظهار داشت: در این شرکت حدود 120نفر نیرو به صورت مستقیم مشغول به کار هستند و با مجموع پیمانکاران و تامین

 
کنندگان جانبی به 500نفر هم می رسند. 

این تولیدکننده موفق در هرمزگان یادآور شد: همچنین حمایت هاي دیگري شامل، تورهاي صنعتی، دوره هاي آموزشی براي کارکنان
شرکت هرمزبرکه، برگزاري دوره مدیریت کسب و کار براي واحدهاي تولیدي و مشاوره در این خصوص از سوي شهرك هاي صنعتی

 
استان دریافت کرده ایم. 

دربان در خصوص توصیه به تولیدکنندگانی که تازه کار خود را آغاز کرده اند گفت: راه اندازي یک واحد تولیدي عزم جهادي با روحیه

 
تیمی جنگنده می طلبد زیرا کاري سخت و طاقت فرساست. 

مدیرعامل شرکت پلیمر هرمزبرکه، دلیل سخت بودن ایجاد و اداره کردن یک کارگاه تولیدي را، موانعی مانند تحریم و طولانی و

 
پیچیده بودن صدور مجوزها عنوان کرد. 

وي اضافه کرد: در کشورمان نهادهاي نظارتی متنوعی وجود دارد که باعث می شود هزینه هاي اضافی به شرکت هاي کوچک و

 
متوسط تحمیل شود که می توان بسیاري از این هزینه ها را کاهش داد. 

بهنام دربان تصریح کرد: این در حالی است که می توان با یکپارچه سازي سیستم هاي اطلاعاتی کشور کارها به راحتی انجام شود و

 
دیگر نیازي به اتلاف وقت نباشد. 

این تولیدکننده محصولات پلی اتیلن در هرمزگان، به افرادي که متقاضی راه اندازي واحدهاي تولیدي هستند توصیه کرد: قبل از

 
شروع هرکاري بر روي تولیدات خود متمرکز نشوند و بازار هدف را نیز به خوبی بسنجند تا شناخت پیدا کنند. 

وي بیان داشت: تولیدکنندگان تازه کار باید توجه داشته باشند که با وام گرفتن و سرمایه گذاري خودشان دارند تولید می کنند پس

 
برنامه ریزي مناسبی داشته باشند و سعی کنند تجهیزات را تا جایی که می توانند به صورت داخلی تولید کنند و از خارج وارد نکنند. 

مدیرعامل شرکت پلیمر هرمزبرکه اظهار داشت: تولیدکنندگان باید اصل رقابت و فروش در بازار کار را مدنظر قرار دهند اما متاسفانه

 
بسیاري از تولیدکنندگان از این امر غافل می شوند. 

 
تاثیرات مثبت رونق اقتصادي بر کسب و کارهاي هرمزگان 

 
این رونق اقتصادي در استان هرمزگان هم توانسته است به صورت مستقیم و غیرمستقیم بر حوزه کسب و کار تأثیرات مثبتی بگذارد. 

صادرات و ارزآوري در هرمزگان در شرایط کنونی که سراسر کشور را هم با تحریم هاي سخت و سازمان یافته مواجه کرده، نقش

 
حیاتی و مهمی دارد. 

بدون تردید توسعه و رونق صادرات همراه با جهش تولید در هر منطقه اي، یکی از مهمترین اهداف صنعتی و اقتصادي آن استان به

 
شمار می رود. 



صنایع کوچک بواسطه محدودیت فضا همواره محلی براي فرآوري و تبدیل و همچنین تعمیرگاهی براي تعویض، تعمیر و احیاي مجدد

 
واحدهاي بزرگ صنعتی بشمار می روند که در استان هرمزگان کم و بیش این نقش را ایفا می کنند. 

استان هرمزگان با داشتن صنایع بزرگ نظیر پالایشگاه نفت، فولاد، آلومینیوم، مجتمع کشتی سازي، نیروگاه هاي برق ، آب شیرین

 
کن ها، صنایع شیلاتی و بندري نیازمند داشتن شهرك هاي صنعتی با رویکرد صنایع کوچک است. 

در دولت تدبیر و امید توجه زیادي به واحدهاي مشکل دار شد که با عنوان رونق تولید با ارایه تسهیلات بسیاري به چرخه تولید
بازگشتند و در زمینه فعالیت و توانمندي خود تجدید نظر کرده ولی با توجه به گستردگی و شمار زیاد واحدهاي صنعتی بزرگ ، نیاز

 
است که واحد هاي صنعتی کوچک هم متناسب با نیاز استان بیشتر شکل بگیرد. 

 
نقش صنایع کوچک و متوسط در اقتصاد هرمزگان 

دستیابی به توسعه صنعتی و ایجاد اقتصادي مولد و پویا هدفی است که متخصصان، اقتصاددانان و مدیران اقتصادي کشورهاي کمتر
توسعه یافته با جدیت تمام به آن می اندیشند و به دنبال آنند که با روشی هرچه مطمئن تر موانع موجود در این مسیر را از پیش پاي

 
جامعه خود بردارند. 

یکی از کارسازترین روش ها در این میان تکیه بر صنایع کوچک و متوسط به عنوان اهرم توسعه، با قابلیت گستردگی اجتماعی و

 
اشتغال زایی بالاست و این نوع صنایع به سرمایه اي اندك نیازمند، انعطاف پذیر و می توانند بر اساس شرایط منطقه اي شکل بگیرند. 

در وضعیت حساس کنونی جامعه که ایجاد اشتغال پایدار، حمایت از تولید و خرید کالاي ایرانی، توجه به معیشت مردم و توزیع
عادلانه درآمد حرکت به سمت نهضت تولید ملی، توسعه صنایع کوچک و متوسط نه تنها امري بهینه و سودآور به شمار می رود بلکه

 
در شرایط فعلی کشور، امري لازم و ضروري است. 

 
توسعه صنایع کوچک جز با همت و همکاري دستگاه هاي خدمات رسان و همه تاثیرگذاران در این حوزه تحقق نخواهد یافت. 

در دولت تدبیر و امید توجه زیادي به واحدهاي مشکل دار شد که به عنوان رونق تولید با ارائه تسهیلات بسیاري به چرخه تولید
بازگشتند و در زمینه فعالیت و توانمندي خود تجدید نظر کرده ولی با توجه به گستردگی و شمار زیاد واحدهاي صنعتی بزرگ، نیاز

 
است که واحدهاي صنعتی کوچک هم متناسب با نیاز استان ایجاد شود. 

چه خوب است که در سال جهش تولید بار دیگر از ظرفیت هاي داخلی هر منطقه براي شکوفایی صنعت و معدن بیشتر بهره گرفت و

 
کارگران و جویندگان کار با فراگیري حرفه ضمن اشتغال در صنایع کوچک، به شکوفایی صنعت کمک کنند. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران 

 
- صندوق توسعه صنایع دریایی 

 
- جهش تولید 

- هرمزگان





گام استوار بزرگترین بندر اقیانوسی کشور در جهت توسعه زیرساخت ها/ بندر

شهید بهشتی در مسیر تبدیل شدن به عمیق ترین بندر ایران/ ثبت رکوردي

جدید با عملیات 35 هزار متر مکعبی لایروبی در بندر چابهار

شماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/05/20
منبع: سازمان بنادر و

دریانوردي

بهروز آقایی گفت: با گام استوار بنادر و دریانوردي در توسعه زیرساخت ها، بندر چابهار در حال تبدیل شدن به عمیق ترین
بندر ایران است.

 
 

بهروز آقایی گفت: با گام استوار بنادر و دریانوردي در توسعه زیرساخت ها، بندر چابهار در حال تبدیل شدن به عمیق ترین بندر ایران

 
است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اداره کل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان؛ بهروز آقایی، مدیر کل بنادر و دریانوردي سیستان و
بلوچستان با اشاره به پروژه استراتژیک طرح توسعه بندر شهید بهشتی چابهار که فاز نخست آن عملیاتی شده است و در فاز دوم
اجرایی قرار دارد، گفت: در راستاي اجراي این پروژه، لایروبی 15 میلیون و 800 هزار متر مکعب از رسوبات بستر حوضچه، کانال و

 
پاي اسکه ها، به منظور ایجاد عمق مناسب براي پهلوگیري کشتی هاي اقیانوس پیما در دستور کار قرار گرفت. 

وي هدف از اجراي این عملیات را تبدیل بندر چابهار به بندري بدون محدودیت عمق در سطح جهانی اعلام و تصریح کرد: اجراي این

 
طرح عمق پاي اسکله ها را در مواقع مد کامل به 19- متر و جزر کامل به 17- متر افزایش خواهد داد. 

به گفته این مقام مسئول، این برنامه همگام با دیگر پروژه هاي طرح توسعه بندر شهید بهشتی به واسطه پیگیري و نظارت دقیق تیم

 
هاي تخصصی این اداره کل و بهره گیري از توان متخصصان دریایی داخلی، با پیشرفت هاي خوبی همراه است. 

 
 

آقایی با اشاره به این که در حال حاضر بندر چابهار بندري بدون محدویت در پذیرش کالا و سایز کشتی است، اضافه کرد: افزایش



توان عملیاتی بندر، ترافیک کالا و مسافر، ایجاد اشتغال و افزایش سطح درآمدي اقشار مختلف در استان و منطقه از اهداف اجراي

 
پروژه هاي بندري و دریایی در بزرگترین بندر اقیانوسی کشور محسوب می شود. 

وي با اشاره به جمع آوري اسکله هاي نصب سریع از این بندر استراتژیک، ادامه داد: این اسکله ها در سال 1362 و با توجه به ضرورت
هاي جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در ضلع جنوب شرقی بندر جانمایی شده بود که علاوه بر طی عمر مفید خود، مانع چرخش

 
کشتی ها در حوضچه و پهلو گرفتن در اسکله هاي خدماتی و جنرال کارگو می شد. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان اضافه کرد: این اسکله ها با استفاده از توان مطالعاتی و فنی متخصصان داخلی به

 
صورت ایمن برچیده شد تا عملیات لایروبی این محدوده نیز طبق برنامه، اجرایی شود. 

 
 

وي گفت: عملیات لایروبی در این محل توسط دستگاه لایروب کاترساکشن پردیس 7 در بستر سخت بندر چابهار با عملکرد 35 هزار
متر مکعب در شبانه روز در حال انجام است که رکوردي دیگر براي این بندر استراتژیک محسوب می شود چراکه نمونه آن به ندرت

 
ثبت شده است. 

آقایی خاطرنشان کرد: از مجموع حجم تعهدات لایروبی طرح توسعه بندر شهید بهشتی، 140 هزار متر مکعب باقی مانده و علاوه بر
این 510 هزار مترمکعب دیگر نیز به پیمانکار ابلاغ شده است که با انجام این عملیات بندر چابهار به عنوان عمیق ترین بندر ایران

شناخته خواهد شد و می تواند میزبان بزرگترین کشتی هاي دنیا باشد.



تصویب طرح دو فوریتی جاماندگان سهام عدالت در مجلس

منبع: بازار نیوزشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/05/20

مازندران نماینده مردم ساري و میاندرود در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه در بحث سهام عدالت در حق کارگران
جفا صورت گرفته و سهام ترجیحی بی عدالتی براي کارگران است، گفت: دو فوریت طرح جاماندگان سهام عدالت در

کمیسیون اجتماعی مجلس تصویب شده است.

مازندران نماینده مردم ساري و میاندرود در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه در بحث سهام عدالت در حق کارگران جفا
صورت گرفته و سهام ترجیحی بی عدالتی براي کارگران است، گفت: دو فوریت طرح جاماندگان سهام عدالت در کمیسیون اجتماعی

 
مجلس تصویب شده است. 

علی بابایی کارنامی در نشست خبري خود به مناسبت روز خبرنگار با اشاره به اینکه تفکر و گفتمان کارگري متعلق به اکثریت جامعه
است بنابراین این گفتمان ضد اشرافیت براي توسعه کشور گام بر می دارد و به عنوان نماینده قشر کارگر در راستاي تحقق معیشت
جامعه کارگري کشور و استان از هیچ تلاشی دریغ نمی کنم، اظهار کرد: موضوع سهام عدالت افراد جا مانده که بیشتر شامل کارگران

 
می شود در دستور کار مجلس قرار گرفته است. 

وي تصریح کرد: کارگران کمتر به حق خودشان دست یافتند به طوري که در حوزه عدالت اجتماعی اشتغال رفاه معیشت انتقاداتی
وجود دارد و سبد هزینه کارگران بیان کننده مظلومیت کارگران می باشد، با توجه به اینکه خواسته و مطالبه نظام حاکمیت حمایت از

 
قشر کارگر است، حمایت از قشر کارگري جز برنامه هاي اصلی قرار دارد. 

 
بابایی تاکید کرد: ارتقاي وضعیت معیشتی کارگران و کارمندان در دستور کار مجلس یازدهم قرار دارد و به طور قطع محقق می شود. 
نماینده مردم ساري و میاندرود در مجلس شوراي اسلامی، با بیان اینکه اعمال حق مسکن کارگري مورد تاکید مجلس است که دولت
به نقش نظارتی خود در این راستا عمل نکرد، خاطرنشان کرد: دخالت دولت در تعیین دستمزد خلاف قانون است، همچنین با توجه

 
به اینکه حق مسکن کارگران در بودجه امسال پیش بینی نشده، باید به صورت بودجه تکمیلی و ترمیمی اعمال شود. 

برچسب ها: سهام عدالت ، مجلس شوراي اسلامی ، طرح دو فوریتی



تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ایجاد 36 هزار اشتغال جدید شد
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 به گزارش پایگاه خبري امتداد ، حجت اله مهدیان در این نشست که به مناسبت یازدهمین سالگرد تأسیس بانک و همچنین
بزرگداشت روز خبرنگار با حضور جمعی از رسانه هاي تصویري به صورت حضوري و تعداد کثیري از اهالی رسانه به صورت

ویدئوکنفرانس برگزار شد، ضمن تبریک روز خبرنگار به همه فعالین عرصه رسانه، خبرنگاري را ...

امتداد - مدیرعامل بانک توسعه تعاون در ارتباط
ویدئوکنفرانسی با خبرنگاران و اصحاب رسانه با مروري بر
عملکرد این بانک در حوزه پولی و بانکی و نیز بخش تعاون،
دستاوردهاي بانک توسعه تعاون را در ده سال اخیر تشریح

 
کرد. 

 به گزارش پایگاه خبري امتداد ، حجت اله مهدیان در این
نشست که به مناسبت یازدهمین سالگرد تأسیس بانک و
همچنین بزرگداشت روز خبرنگار با حضور جمعی از رسانه
هاي تصویري به صورت حضوري و تعداد کثیري از اهالی

رسانه به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد، ضمن تبریک روز خبرنگار به همه فعالین عرصه رسانه، خبرنگاري را شغلی حساس، پر

 
ریسک و بسیار سخت توصیف نمود و براي همه تلاشگران عرصه خبر آرزوي موفقیت نمود. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون اظهار داشت: بانک توسعه تعاون در آغاز دوازدهمین سال فعالیت خود قرارگرفته است و این بانک با در
اختیار داشتن 440 واحد بانکی و پنج هزار نیروي انسانی، ارائه دهنده خدمات تخصصی بانکی به تعاونگران و همچنین خدمات مالی و

 
بانکی به آحاد جامعه است. 

وي با اشاره به حضور بانک توسعه تعاون به عنوان یکی از چهار موسسه عامل پرداخت تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري
گفت: این طرح از بهمن ماه سال 96 در این بانک پیگیري و به اجرا درآمده است و در چهار مرحله ابتدایی 25 هزار میلیارد ریال
تسهیلات به کارآفرینان و تعاونگران مناطق روستایی و عشایري پرداخت گردیده است که ماحصل این تسهیلات توسعه اي، ایجاد بالغ

 
بر 36 هزار شغل در این مناطق بوده است. 

مهدیان حجم تسهیلات پرداختی در مرحله پنجم طرح را 15 هزار میلیارد ریال تسهیلات اعلام نمود و افزود: در پایان مرحله پنجم،
حجم تسهیلات پرداختی بانک در این طرح به 40 هزار میلیارد ریال تسهیلات خواهد رسید که سهم 20 درصدي از مراحل اجرایی و

 
تخصصی طرح به نام بانک رقم خواهد خورد. 

 
حمایت بانک توسعه تعاون از مشاغل آسیب دیده از کرونا همچنان ادامه دارد 

مهدیان همچنین در پاسخ به سؤالی در خصوص اقدامات بانک توسعه تعاون در حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا،



اقدامات حمایتی این بانک در مواجهه با شرایط اقتصادي جدید به دلیل شیوع این ویروس را در چهار مرحله، قابل ذکر دانست و گفت:
بانک توسعه تعاون در حمایت از تعاونی ها در ایام کرونا در نخستین گام با حضور در تفاهم نامه چهارجانبه با حضور وزارت کار و رفاه
اجتماعی، صندوق کارآفرینی امید و صندوق سرمایه گذاري بخش تعاون اقدام به پرداخت تسهیلات حمایتی به این دسته از تعاونی ها

 
نموده است. 

وي گفت: در این بخش 100 میلیارد تومان با نرخ 4 درصد و بازپرداخت یک ساله پیش بینی شده است که تاکنون بالغ بر 263
شرکت تعاونی در این چهارچوب به بانک معرفی شده و بالغ بر 11 میلیارد تومان تسهیلات از سوي بانک توسعه تعاون در این راستا به
تعاونی هاي آسیب دیده از کرونا پرداخت گردیده است که تا پایان سال مجموع این حجم تسهیلات به صورت کامل پرداخت خواهد

 
شد که این نخستین اقدام مشترك با عنوان «جنبش بخش تعاون علیه کرونا» بوده است. 

مهدیان افزود: علاوه بر این، مبلغ 1 هزار میلیارد تومان براي حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا از محل منابع داخلی بانک
با نرخ 14 تا 18 درصد با بازپرداخت 24 ماهه از سوي بانک توسعه تعاون پیش بینی شده که از این میزان تاکنون بالغ بر 50 میلیارد

 
تومان به متقاضیان واجد شرایط پرداخت گردیده است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون تأکید کرد: همچنین بر اساس تکلیف بانک مرکزي به شبکه بانکی کشور، در اقدام بعدي اقساط سه ماهه
اسفند، فروردین و اردیبهشت، براي در حدود 48 هزار فقره اي که از تسهیلات قرض الحسنه بانک توسعه تعاون به مبلغ مجموعاً 55

 
میلیارد تومان استفاده کرده بودند، دریافت نشد و به مهلت سررسید بازپرداخت این تسهیلات افزوده گردید. 

وي تصریح کرد: همچنین بر اساس تصمیم دولت، مجموعاً مبلغی بالغ بر 35 میلیارد تومان تسهیلات یک میلیون تومانی به خانوارهاي

 
واجد شرایط یارانه پرداخت گردیده است. 

مهدیان به نقش عاملیتی بانک در پرداخت تسهیلات ده میلیون ریالی به سرپرستان خانوار اشاره نمود و در ادامه خاطرنشان کرد:
مطابق دستورالعمل بانک مرکزي، دریافت اقساط 48 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه در حجم 550 میلیارد ریال به مدت سه ماه به

 
پایان خرداد موکول گردید. 

وي با اشاره به تکالیف بانک توسعه تعاون در پرداخت تسهیلات ازدواج جوانان گفت: سهمیه بانک در سال پیشین سه هزار میلیارد
ریال بوده که تماماً پرداخت گردیده و در سال جاري نیز سهمیه شش هزار میلیارد ریال می باشد که تاکنون علیرغم شیوع کرونا و
محدودیت هاي به وجود آمده باگذشت چهار ماه از سال به میزان 960 میلیارد ریال پرداخت گردیده است و تسریع روند در ماه هاي

آتی کلیه تعهدات بانک در این حوزه اجرایی خواهد گردید.



کاهش درآمد کارگران به رغم افزایش هزینه ها

کاهش درآمد کارگران به رغم افزایش هزینه ها

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/05/20

گروه اقتصادي: «هفته دوم اسفند سال گذشته بالاخره کارفرما قبول کرد که دورکاري کنیم. من در یک آژانس گردشگري محتوا براي
درج در سایت تولید می کنم. شاید برخی از کارکنان دیگر که با ارباب رجوع سر و کار داشتند، نمی توانستند از خانه کار کنند، اما
دورکاري در مورد من کاملا شدنی بود. خوشحال بودم که هم توانسته ام کارم را حفظ کنم و هم به دلیل ماندن در خانه در معرض
ابتلا به کرونا نیستم.»این گفته هاي یکی از کارکنان آژانسی گردشگري است که اوضاع و احوال خوبی ندارد. بعد بیش از سه ماه
تعطیل و نیمه تعطیل بودن، تازه براي خرداد امسال مجوز برگزاري تور گرفته است. این آژانس مثل بسیاري دیگر از آژانس ها و
مشاغل دیگر در ایام کرونا قبول کرده که کارکنانش از خانه کار کنند و البته مثل خیلی از کسب و کار هاي دیگر وقتی دیده اوضاع
خوب نیست به فکر کاهش هزینه هاي خود افتاده است، منتها از روشی استفاده می کند که یک جور هایی به ضرر کارکنانش است؛
روشی که اگر رویه شود، بیش از پیش معیشت افراد را به خطر می اندازد.مسئول تولید محتواي سایت این آژانس می گوید: حقوق
اسفند و فروردین با کمی کسري پرداخت شد و من چون می دانستم وضعیت آژانس خوب نیست، اعتراضی نکردم و گفتم من هم به
نوبه خودم سهمی در جبران خسارت داشته باشم. به هر حال شرایط بحرانی است و باید هر طور می توانیم به هم کمک کنیم، اما در
اردیبهشت اتفاقی افتاد که دیگر برایم قابل تحمل نبود. حاضر بودم از ابتداي این ماه سر کار بروم، اما کارفرما گفت نیازي به این کار
نیست و از همان خانه کار کن. قرارداد جدیدي تنظیم شد که بر اساس آن من دیگر نیروي ثابت نیستم و به ازاي کاري که می کنم
دریافتی خواهم داشت. این به معناي آن است که من اگر همان کار قبلی را بکنم نصف قبل دریافتی دارم و خبري هم از بیمه
نیست.بر اساس قانون اگر کارگري قرارداد دارد و بعد از اتفاقات اخیر کارفرما به او گفته دورکاري کند، باید حقوق این فرد کامل
پرداخت شود. در صورتی که کارفرما قصد داشت تغییراتی در قرارداد به وجود بیاورد، باید در زمان بستن قرارداد جدید با کارگر توافق
کند. با این وجود این توافق به معناي آن نیست که دریافتی فرد کمتر از حداقل دستمزد تعیین شده باشد، همانطور که قانون صراحت
دارد که نیروي کار باید بیمه شود.شیوع بیماري کرونا کسب و کار ها را به شدت تحت تاثیر قرار داده است. درخواست بیش از 800
هزار نفر براي دریافت مستمري بیکاري و خبر هایی که از بیکاري کارگران ساختمانی، کارگران فصلی و ... به گوش می رسد، زنگ
خطر را به صدا درآورده است. بسیاري در فکر کاهش هزینه هاي خود هستند و البته دیواري کوتا ه تر از نیروي کار پیدا نکرده اند.در
شرایطی که بحران کرونا منجر به تن دادن برخی کارفرمایان به دورکاري شده، انگار این نوع کار زیر زبان شان مزه کرده و به این فکر
افتاده اند که چرا اصلا بخشی از کار هایشان را به افرادي نسپارند که در خانه می توانند همان کاري را کنند که در دفتر کار می
کنند؟ اینطور هم هزینه ها پایین می آید و هم می توان در مورد پرداخت ها تجدید نظر کرد. در واقع کرونا و دورکاري برخی

 
کارفرمایان را به فکر دریافت خدمت از افرادي انداخته که اشتغال ناقص دارند. 

 
شمایل اشتغال ناقص در ایران 

مطابق آخرین آمار مرکز آمار ایران، از بیش از 23 میلیون شاغل حدود دو میلیون و 428 هزار و 346 نفر اشتغال ناقص زمانی دارند،
یعنی کمتر از 44 ساعت در هفته کار کرده و آماده براي انجام کار اضافی بوده اند.هر چند دریافتی کسی که اشتغال ناقص دارد، لزوما
کمتر از فردي با اشتغال کامل نیست، اما در اغلب موارد چنین افرادي دریافتی کمتري دارند و در بحث بیمه و دیگر مزایا نیز با
مشکلاتی رو به رو هستند. در شرایطی که حقوق در نظر گرفته شده براي اشتغال کامل جوابگوي نیاز هاي کارگران نیست، دریافتی



اشتغال ناقص می تواند پول بخور و نمیري باشد که به شدت معیشت نیروي کار را تهدید می کند. با این همه به انبوه مشکلاتی که
کرونا براي نیروي کار به وجود آورده باید این مشکل را هم اضافه کنیم که اشتغال ناقص در حال افزایش است.در حالی که فتح االله
بیات (رئیس اتحادیه کارگران قراردادي و پیمانکاري کشور) می گوید بر اساس قانون، دریافتی کارگران با هر نوع اشتغالی نباید کمتر
از حداقل دستمزد تعیین شده باشد، اما بررسی ها نشان می دهد برخی کارفرمایان به بهانه اینکه افراد به صورت ناقص کار می کنند،
دستمزدي به مراتب کمتر از حداقل دستمزد به کارگران می دهند و از پرداخت حق بیمه آنها هم سر باز می زنند.بیات می گوید: بر
اساس قانون اگر کارگري قرارداد دارد و بعد اتفاقات اخیر کارفرما به او گفته دورکاري کند، باید حقوق این فرد کامل پرداخت شود. در
صورتی که کارفرما قصد دارد تغییراتی در قرارداد به وجود بیاورد، باید در زمان بستن قرارداد جدید با کارگر توافق کند. با این وجود
این توافق به معناي آن نیست که دریافتی فرد کمتر از حداقل دستمزد تعیین شده باشد، همانطور که قانون صراحت دارد که نیروي

 
کار باید بیمه شود. 

 
بخشیدن عطاي شکایت به لقایش 

در حالی که قانون درباره بسیاري از موارد مرتبط با کار صراحت دارد، اما از آنجا که افراد براي احقاق حق خود مجبور به شکایت
هستند و این شکایت ممکن است به قیمت از دست دادن کار تمام شود، در بسیاري موارد آنها عطاي شکایت را به لقایش می بخشد.
مساله این است که قرارداد هاي کار در ایران موقت و در بسیاري موارد زیر یک سال است. در نهایت فرد حتی اگر شکایت کند و حق
هم به او داده شود، ممکن است در زمان پایان قرارداد از کار برکنار شود.رئیس اتحادیه کارگران قراردادي و پیمانکاري کشور در این
باره که بسیاري از کارگران از ترس تعدیل اقدام به شکایت نمی کنند و تن به شرایط می دهند، می گوید: این واقعیت دارد، اما شرایط
کنونی به گونه اي است که باید دست به انتخاب زد. بر اساس قانون همانطور که عنوان شد امکان تبدیل قرارداد کار کامل به قرارداد
کار ناقص وجود ندارد. حتی اگر فردي به صورت ناقص کار کند، باید حداقل دستمزد را بگیرد و بیمه نیز حق اوست. اینکه چنین
مواردي رعایت نشود تخلف است، اما از طرف دیگر این واقعیت هم وجود دارد که به دلیل موقت بودن قرارداد ها، شکایت می تواند
منجر به این شود که کارفرما با کارگر قطع همکاري کند.او بیان می کند: واقعیتی که وجود دارد این است که به دلیل شرایط پیش
آمده اقتصاد و اشتغال دچار مشکلات جدي شده اند. مشاهده می کنیم که کسب و کار هاي مختلف مانند کسب و کار هاي حوزه
گردشگري، مواد غذایی و ... شدیدا خسارت دیده اند و به همین دلیل ممکن است بنگاه هاي فعال در این زمینه ها دست به تعدیل
نیرو بزنند یا کارکنان شان را مجبور به اشتغال ناقص کنند. در این شرایط باید بر لزوم حمایت هاي دولتی تاکید کنیم. دولت باید در
اسرع وقت حمایت هاي لازم از کسب و کار هاي آسیب دیده را در دستور کار قرار دهد. به این صورت می توان امیدوار بود که
کارفرمایان نیز دست به تعدیل نیرو یا تحمیل شرایط ناعادلانه به نیروي کار خود نزنند. در شرایطی که بحران کرونا منجر به تن دادن
برخی کارفرمایان به دورکاري شده، انگار این نوع کار زیر زبان شان مزه کرده و به این فکر افتاده اند که چرا اصلا بخشی از کار
هایشان را به افرادي نسپارند که در خانه می توانند همان کاري را کنند که در دفتر کار می کنند؟ اینطور هم هزینه ها پایین می آید
و هم می توان در مورد پرداخت ها تجدیدنظر کرد.شرایط پیش آمده ناشی از شیوع کرونا کارفرمایان و کارگران را در وضعیتی قرار
داده که ممکن است دچار تنش هاي جدي شوند. از بحث سوءاستفاده برخی کارفرمایان که بگذریم، در مواردي آنها هم شرایط بدي
دارند و چاره اي جز کاهش هزینه هاي خود نمی بینند. وعده داده شده که از کسب و کار هاي آسیب دیده از کرونا حمایت می شود
اما هنوز این وعده عملی نشده است. دولت باید هرچه زودتر وام هاي حمایتی را اعطا و از کارفرمایان بخواهد از این حمایت در راستاي

حفظ نیروي کار خود استفاده کنند.



راهنماي کامل اخذ شهروندي ترکیه در سال 2020
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گروه گردشگري:

 
گروه گردشگري: 

 
راهنماي کامل اخذ شهروندي ترکیه در سال 2020 

همه ساله خارجیان بسیاري نسبت به اخذ شهروندي و تابعیت ترکیه اقدام می نمایند. مانند هر کشور دیگري ، براي درخواست
شهروندي ترکیه شرایط خاصی لازم و روش هاي مختلفی براي این امر وجود دارد. از این رو ، گرفتن شهروندي ترکیه از طریق داشتن

 
سرمایه ثابت ، خرید خانه و آپارتمان در ترکیه ، ازدواج ، اشتغال زایی و سپرده بانکی امکان پذیر خواهد بود. 

 
در ادامه روش هاي اخذ شهروندي ترکیه از راه هاي مختلف و شرایط لازم جهت کسب آن بررسی خواهد شد. 

ترکیه راه سریعی را براي اخذ شهروندي ترکیه در طی 2 ماه و از طریق سرمایه گذاري در ملک به میزان حداقل 250،000 دلار ارائه
می دهد. این برنامه داراي یک فرایند ساده و بدون هیچگونه تعهدي براي اعلام دارایی یا درآمد اشخاص در کشورهاي دیگر و بدون
نیاز به حضور فیزیکی آنها است. فرقی ندارد که خرید ملک به عنوان یک اقامتگاه دیگر باشد ، یا به عنوان یک سرمایه گذاري پایدار. با
پتانسیل بالاي بازگشت سرمایه ، جهت اخذ شهروندي ترکیه طیف گسترده اي از آپارتمان هاي مدرن و ویلاهاي ساحلی لوکس ، همه
با قیمت هاي بسیار رقابتی وجود دارد. سرمایه گذاران می توانند از درآمد اجاره بهره مند شوند و ممکن است بعد از 3 سال دوباره
اقدام به فروش مجدد ملک نمایند. از طرفی این برنامه می تواند مسیرهاي ساده اي را براي جابجایی در انگلیس و ایالات متحده تحت
دسته ویزاهاي مربوطه در دسترس براي اتباع ترکیه ارائه دهد. علاوه بر این ، گزینه اي براي اقامت در ایالات متحده به عنوان یک

 
سرمایه گذار وجود خواهد داشت. 

 
اخذ شهروندي ترکیه از طریق سرمایه گذاري 

در سال 2018 ، دولت ترکیه براي کسانی که قصد داشتند شهروند ترکیه شوند ، سیستم جدیدي را راه اندازي کرد. براساس این
سیستم ، حداقل 250،000 دلار براي خرید املاك و مستغلات در ترکیه یا حداقل 500،000 دلار سرمایه گذاري به مدت 3 سال
براي سرمایه گذاران خارجی جهت اخذ شهروندي ترکیه کافی خواهد بود. کسانی که حداقل 500،000 دلار را صرف سرمایه گذاري

 
ثابت می نمایند و یا 50 شهروند ترکیه را استخدام می کنند نیز می توانند مشمول این سیستم نوین شوند. 

 
اخذ شهروندي ترکیه از طریق ازدواج 

از نظر مشاورین مجرب آلپ شناخته شده ترین و آسان ترین راه ، ازدواج با یک شهروند ترکیه و گرفتن تابعیت و شهروندي ترکیه
است. اما ازدواج با شهروند ترکیه مستقیماً به اعطاي شهروندي ترکیه منجر نمی شود - تنها پس از 3 سال از زمان ازدواج، متقاضی

 
می تواند با داشتن شرایط زیر درخواست تابعیت کند. 

 
الف) زن و شوهر باید با هم زندگی کنند. 

 
ب) از رفتارهایی که به رابطه ي زناشویی آسیب می زند ، خودداري کنند. 

ج) هیچ تهدیدي براي امنیت ملی و نظم عمومی وجود نداشته باشد. 



 
اخذ شهروندي ترکیه از طریق سپرده بانکی 

کسانی که قصد دارند شهروندي ترکیه را اخذ نمایند باید حداقل 500،000 دلار یا معادل آن را به ارز خارجی ، در یک بانک ترکیه

 
واریز و حداقل به مدت سه سال داشته باشند. همچنین ، مبلغ لزومی ندارد فقط به یک بانک محدود شود. 

باید در نظر داشت بانکی که سپرده در آن واریز می شود نباید به عنوان شعبه ا ي از بانک در کشور دیگري باشد و باید صرفا در ترکیه
واقع باشد و فعالیت نماید. بسیاري از کسانی که نسبت به اخذ شهروندي ترکیه اقدام می کنند علاقه مند به داشتن حساب مشترك
هستند تا بتوانند تقاضاي شهروندي نمایند ، با این شرط که هر دو موافقت کنند که سپرده بانکی را حداقل به مدت سه سال در یک
بانک حفظ نمایند. تغییر ارز یا نوع سرمایه گذاري در دوره سه ساله امکان پذیر است. اما ، این روند باید فوراً و بدون هیچگونه وقفه در

 
این مدت باشد. 

در طی دوره سه ساله ، شما ممکن است از هر گونه بهره بانکی برخوردار شود و یا مبلغی از سود واریزي شده را برگردانید. اگر چه این
سپرده به مدت سه سال مسدود خواهد بود. اما ، این مقدار در هر زمان قابل برداشت است. در این حالت ، بانک به ادارات مربوطه

 
اطلاع می دهد و روند تابعیت لغو می شود. 

 
 

 
شرایط مورد نیاز براي اخذ شهروندي ترکیه 

- اصل گذرنامه یا سایر مدارك مربوط به تأیید تابعیت متقاضی. یا اگر متقاضی بی تابعیت است ، اسنادي که بی تابعیت متقاضی را

 
تایید می کند. 

 
- شناسنامه 

 
- اجازه اقامت 

 
- اسنادي که براي ورود و خروج مورد نیاز هستند (تمبر در گذرنامه ، اصل اجازه اقامت و فتوکپی از آن) 

- در صورت متاهل بودن ، اسناد رسمی که هویت اعضاي خانواده مانند همسر و کلیه فرزندان را تأیید می کند. (مجوز ازدواج ،

 
شناسنامه فرزندان) 

 
- در صورت داشتن اقوام ترکی - کپی از شناسه و آدرس آن ها. 

 
- گواهی اشتغال به کار 

- گواهی توانایی متقاضی در صحبت کردن به زبان ترکی (گواهی توسط بخش کنسولگري ترکیه پس از مصاحبه موفق با متقاضی

 
صادر می شود) 

 
- 4 قطعه عکس جدید شماره هاي تماس: 

 
شماره تلفن همراه و واتس آپ: 989129628201+ 

 
شماره تماس دفتر ترکیه: 905369780963+ 

 
شماره تماس دفتر تهران: 2144248636+ 

 
وبسایت: 

 
 alpinvestment.com

 
پست الکترونیکی: 

alpinvestmentco@gmail.com



حرفه آموزي واشتغال زندانیان اولویت اصلی اداره کل زندان هاي استان

تهران است

منبع: ایلناشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیر کل زندانهاي استان تهران در بازدید از زندان رجایی شهر بر حرکت جهادي در فعالیتهاي فرهنگی اصلاحی تربیتی،
حرفه آموزي و اشتغال تاکید نموده، کارآفرینی، حرفه آموزي و اشتغال زندانیان را اولویت اصلی برنامه ها برشمرد.

مدیر کل زندانهاي استان تهران در بازدید از زندان رجایی شهر بر
حرکت جهادي در فعالیتهاي فرهنگی اصلاحی تربیتی، حرفه آموزي و
اشتغال تاکید نموده، کارآفرینی، حرفه آموزي و اشتغال زندانیان را

 
اولویت اصلی برنامه ها برشمرد. 

به گزارش ایلنا، سیدحشمت اله حیات الغیب، مدیر کل زندان هاي
استان تهران ضمن تقدیر از فعالیت هاي صورت گرفته در بخش هاي

بهسازي و تجهیز تمام اماکن زندان رجایی شهر گفت: ارتقاي سلامت محیط زندانها سبب کاهش هرگونه آسیب رفتاري مددجویان می

 
شود واین امر در عرصه زندانبانی اسلامی یک امر بسیار مهم بوده و می تواند گامی موثر در پیشبرد اهداف عالی زندانها باشد. 

وي در ادامه سخنان خود با استناد به تاکیدات رئیس سازمان زندانها مبنی بر اصلاح و تربیت و بهینه سازي اوقات فراغت مددجویان
در قالب توسعه اشتغال و حرفه آموزي اظهار داشت: توانمندسازي زندانیان یکی از اصولی ترین برنامه ها و استراتژي هاي کلان
سازمان زندانها در راستاي حفظ و تقویت کرامت انسانی آنان می باشد بر همین اساس کارآفرینی، حرفه آموزي و اشتغال زندانیان

 
اولویت اصلی اداره کل زندان هاي استان تهران است. 

سید حشمت اله حیات الغیب در ادامه مهمترین ابزار موفقیت در امر زندانبانی را شناسایی نقاط ضعف و قوت، بررسی ظرفیتهاي
موجود و گسترش آنها، اصلاح زیرساختها، احساس مسئولیت و مشارکت در همه امور و بالفعل نمودن توانایی ها را از فرایندهاي مهم

 
پیشرفت مطرح کرد. 

این مقام ارشد زندان هاي استان تهران، با تأکید بر ضرورت حرفه آموزي زندانیان افزود: نداشتن مهارت و بیکاري، زمینه ارتکاب بزه را
فراهم می کند، بر این اساس ضمن رعایت پروتکل هاي بهداشتی، روزانه بر تعداد کسانی که جذب کارگاه ها می شوند و کاري را فرا

 
می گیرند بیشتر می شود و هر گونه تلاش در این حوزه آمار بازگشت زندانی به چرخه جرم به شدت کاهش خواهد داد. 

وي همچنین گفت: اشتغال زایی مددجویان در زندان می تواند علاوه بر ایجاد امنیت روانی براي فرد و جامعه، در کاهش آمار بازگشت

 
مجدد به زندان نیز تأثیر داشته باشد و البته احساس مفید بودن نتیجه مثبتی را در جلوگیري از ارتکاب جرم به همراه دارد. 

شایان ذکر است، در این بازدید علی اسمعیلی معاون سلامت، اصلاح و تربیت اداره کل نیز حضور داشت، حیات الغیب خواستار به
کارگیري تمامی امکانات وظرفیتهاي لازم جهت توسعه مقوله اشتغال و حرفه آموزي زندانیان این مرکز شده، فعالیتهاي قسمتهاي



مختلف را در حوزه هاي امنیتی، بهداشتی، عمرانی، بهداشت و درمان، فرهنگی و تربیتی، قضایی، عمرانی و به ویژه بهسازي و تجهیز

 
تمام اماکن مثبت ارزیابی نمود. 

این خبر می افزاید: زندان رجایی شهر و ندامتگاه قزلحصار با وجود قرار داشتن در استان البرز، جزء نقاط تابعه اداره کل زندان هاي
استان تهران هستند.



تخصص؛ حلقه گمشده سمن هاي سبز بوشهر

منبع: ایرناشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/05/20

بوشهر- ایرنا- هرچند سازمان هاي مردم نهاد (سمن) محیط زیستی بازوي یاري رسان سازمان حفاظت محیط زیست و منایع
طبیعی و ناظر فعالیت هاي دستگاه هایی است که در ارتباط با این بخش فعالیت می کنند اما بررسی نقاط ضعف و قوت هاي

این سمن ها در استان بوشهر نشان می دهد که با همه نجات بخشی، گاه ضعف هایی مانند ...

 بوشهر- ایرنا- هرچند سازمان هاي مردم نهاد (سمن)
محیط زیستی بازوي یاري رسان سازمان حفاظت محیط زیست و منایع طبیعی و ناظر فعالیت هاي دستگاه هایی است که در ارتباط
با این بخش فعالیت می کنند اما بررسی نقاط ضعف و قوت هاي این سمن ها در استان بوشهر نشان می دهد که با همه نجات بخشی،

 
گاه ضعف هایی مانند تخصصی و هماهنگ نبودن، گستره تاثیرگذاري آنها را محدود و کمرنگ کرده است. 

نگاه مستقل، شناخت جایگاه منحصر به فرد و فعالیت همگرا و تخصصی از مواردي است که کارآمدي سازمان هاي مردم نهاد را
تضمین می کند، نکاتی که در میان سمن هاي محیط زیستی بوشهر ضعف و قوت هایی داشته است و فعالیت آنها را تحت تاثیر قرار

 
داده است. 

استان بوشهر در زمان حاضر 26 سازمان مردم نهاد ثبت شده محیط زیستی دارد که در زمینه هاي آموزش، محیط زیست شهري،
حیات وحش، توسعه پایدار روستایی، جوانان، محیط زیست دریایی، کوهستان، تالاب، ایمنی و محیط زیست و علمی فعالیت می

 
کنند. 

سمن ها به عنوان حامیان مردمی و غیر انتفاعی محیط زیست استان بوشهر از دیلم در شمالی ترین تا عسلویه در جنوبی ترین نقطه
طبیعت بوشهر را از فراز کوهستان و مراتع تا دریا مورد توجه قرار داده اند و اقدامات آنها از ساخت آبشخور براي ساکنان کوه و دشت

 
تا صدور مجوز واحدهاي صنعتی و آلودگی شهرها از نظرها پنهان نمانده است. 

 
رسالت و اقدامات شاخص سمن هاي زیست محیطی 

رئیس اداره آموزش و پژوهش حفاظت محیط زیست بوشهر وضعیت فعالیت سمن هاي محیط زیست در این استان را مطلوب ارزیابی
کرد و گفت: فرهنگ سازي، مطالبه گري و نقش نظارتی را از ویژگی هاي سمن هاي محیط زیستی است و باید این سازمان هاي مردم



 
نهاد هر چه بیشتر به سمت فعالیت تخصصی و هدفمند گام بردارند تا در این زمینه موثرتر واقع شوند. 

حیدر فقیه افزود: سازمان هاي مردم نهاد داوطلبانه و غیر دولتی هستند و می توانند فعالیت و اقدامات دستگاه ها و سازمان هاي
دولتی که در ارتباط با محیط زیست و منابع طبیعی استان قرار می گیرد را پیگیري کنند و نقش نظارتی خود را ایفا کنند و در این

 
ارتباط باید با تخصص و به صورت هدفدار حرکت کنند. 

وي اظهارداشت: اقدام شاخص سازمان هاي مردم نهاد در این بخش در سال جاري، همکاري موثر آنها در مقابله با آتش سوزي هاي

 
ابتداي تابستان در مراتع استان بود. 

فقیه افزود: همچنین گروه هاي مردم نهاد در مناطق مختلف استان بوشهر به صورت داوطلبانه در آموزش جوامع محلی و حفاظت از

 
حیات وحش، ساخت آبشخور و تامین و تهیه علوفه پرداختند که به بهبود شرایط زیست براي حیات وحش این استان کمک می کند. 

وي اضافه کرد: سازمان هاي مردم نهاد استان بوشهر به عنوان محیط یار، اقداماتی همچون ترویج محله سبز، آموزش صیادان و جوامع
ساحلی، ترویج کسب و کارهاي سبز و متناسب با طبیعت، گردشگري پایدار و پژوهش ها و برگزاري همایش هاي محیط زیستی

 
همکاري موثري در این استان انجام داده اند. 

 
 

 
نقاط ضعف و قوت 

رئیس اداره آموزش و پژوهش حفاظت محیط زیست بوشهر ادامه داد: تعداد کم اعضا در سازمان هاي مردم نهاد محیط زیستی استان
یکی از نقایص است که اقدامات این گروه ها را محدود می کند در حالی که اگر یاوران بیشتري جذب کنند با گسترش اقدامات نتایج

 
آن نیز دامنه بیشتري خواهد داشت. 

وي افزود: شبکه اي شدن و اقدام هماهنگ سازمان هاي مردم نهاد از دیگر نکات الزامی است که سبب پیگیري قوي تر مطالبه ها می

 
شود و ضرورت تقویت آن در بین سمن هاي بوشهري احساس می شود. 

فقیه تاکید کرد: از دیگر ضعف هاي این گروه ها این است که به صورت تخصصی در یک زمینه خاص فعالیت نمی کنند در حالی که
فعالیت هر یک از سمن ها به صورت متمرکز و تخصصی بر یکی از مسائل زیست محیطی این استان نتیجه بسیار بهتري به همراه



 
دارد. 

رئیس اداره آموزش و پژوهش محیط زیست بوشهر یادآور شد: سازمان هاي مردم نهاد غیر سیاسی، غیر دولتی و غیر انتفاعی براي
ثبت رسمی سازمان شان باید دست کم 9 عضو داشته باشند و از این تعداد حداقل 2 نفر از آنها درك تخصصی و متناسب با موضوع را

 
کسب کرده باشند. 

 
تخصص حلقه مفقود سمن هاي محیط زیستی 

مسئولان سازمان هاي مردم نهاد حفاظت از محیط زیست استان بوشهر نیز علاوه بر برشمردن اقدامات شاخص خود و همکارانشان، به

 
نقاط کمرنگ شده در ایفاي رسالت بی بدیل این سازمان ها در حفاظت از طبیعت و هواي بوشهر اشاره کردند. 

نماینده سمن هاي حفاظت از محیط زیست بوشهر و مسئول سازمان مردم نهاد حیات سبز لیان بیان کرد: تخصصی نبودن گروه هاي
مردم نهاد استان بوشهر در حفاظت از محیط زیست و نبود افراد با تخصص علمی مرتبط با آن فعالیت در میان اعضا مهم ترین ایرادي

 
است که به این سازمان ها وارد است. 

رضا پرتو سنگی افزود: در صورتی که سمن ها با تخصص در حوزه اي ورود کنند می توانند آگاهانه دست به اقدام بزنند و با ارائه دلایل

 
دقیق و علمی خود مطالبه گري و نقد را در دستورکار قرار دهند و سبب عملکرد بهتر مسئولان و آگاهی جامعه شوند. 

وي تعداد اندك اعضاي فعال را از دیگر مسائل قابل طرح این سمن ها دانست و اضافه کرد: در هنگام ثبت و روي کاغذ تعداد اعضا

 
بیش از 10 نفر است اما در عمل یک یا دو نفر از اعضا فعال هستند و از این روي در اقدامات میدانی گسترده کمبود وجود دارد. 

نماینده سمن هاي حفاظت از محیط زیست بوشهر از بسنده کردن سمن هاي بوشهر به اقدامات سمبولیک مانند پاکسازي ساحل و
مراتع انتقاد و بیان کرد: باید در ارتباط برقرار کردن، اطلاع رسانی و درگیر کردن جوامع محلی به مساله حفظ محیط اقدام بیشتري

 
صورت گیرد تا با ایجاد آگاهی و فرهنگ سازي، جوامع خود ادامه دهنده اقدامات زیست محیطی باشند. 

پرتو سنگی گفت: جاي خالی انجمن هایی در زمینه تخصصی بهداشت سلامت و آپارتمان نشینی و ترویج و فرهنگ سازي تفکیک
زباله از مبدا با تخصص جامعه شناسی در استان احساس می شود و فعالیت تخصصی در زمینه تالاب، سواحل و منابع آبی در استان

 
کم است. 

نماینده سمن هاي حفاظت از محیط زیست بوشهر عنوان کرد: آگاهی رسانی به جوامع محلی با دستاوردهایی چون توقف ایجاد
پتروشیمی در دشتستان و پویش نجات کوه حفاظت شده بیرمی و توقف فعالیت معدن در شیرینه، ایجاد پویش نه به پلاستیک و
ترویج استفاده از کیسه پارچه اي در نانوایی ها، ورود به آموزش و پرورش و آگاه سازي و مطالبه گري پایه اي و انتقال مفاهیم حفاظت
از محیط زیست به خانواده ها از این طریق، حضور فعال در کارگروه ها و کمیته هاي تخصصی شهرستانی و استانی، شرکت در پروژه
هاي ملی و منطقه اي، هشدار در زمینه جداسازي زباله هاي عفونی در دوره شیوع کرونا، ایجاد پناهگاه براي سگ هاي خیابانی و
ساماندهی این حیوانات، آگاهی رسانی درباره سایت دفن زباله بوشهر که بدون حصار بودن آن سبب ورود دام هاي سبک و سنگین به

 
آن می شود بخشی از اقدامات شاخص سمن هاي محیط زیستی بوشهر در سال هاي اخیر بوده است. 

وي اظهار داشت: سازمان هاي مردم نهاد نباید به دستگاه هاي دولتی وابستگی داشته باشند تا بتوانند مانند پلی بین مردم و شرایط با



 
دستگاه هاي اجرایی عمل کنند و وظیفه اصلی خود به عنوان تنویر افکار را جدي بگیرند. 

 
 

مسئول سازمان مردم نهاد حیات سبز لیان در معرفی این سمن عنوان کرد: این سازمان با سه نمایندگی در شهرستان هاي دیلم،
تنگستان و دشتی و دفتر مرکزي بوشهر در زمینه حفظ تالاب و اکوسیستم هاي آبی و بویژه مشاغل سازگار با طبیعت، حفاظت از

 
کوهستان فعالیت می کند. 

پرتو سنگی، مهمترین صدمه به محیط زیست استان در زمینه منابع آب را استفاده بیش از اندازه کشاورزان از آب روخانه و تالاب حله
دانست و بیان کرد: تلاش براي کاهش برداشت آب از تالاب ها با ترویج آبیاري قطره اي و کشاورزي دیم و همچنین پیشگیري از ورود

 
پسماند به تالاب از اقدامات این سازمان براي حفاظت از منابع زیستی استان است. 

وي افزود: با توجه به خشکسالی و حقابه کمی که در تالاب ها داریم برداشت باید کاهش یابد، به سمت افزایش کشاورزي دیم در

 
منطقه برویم و آبیاري نخیلات که اکنون حجم زیادي از آب را هدر می دهد، قطره اي شود. 

مسئول سمن حیات سبز لیان آموزش جوامع محلی براي اشتغال متناسب با طبیعت را یکی دیگر از فعالیت هاي شاخص سمن حیات
سبز لیان دانست و عنوان کرد: آموزش صنایع دستی، پرورش شتر و شتر مرغ، پرورش گل و گیاه و گیاهان بومی بوشهر، آموزش

 
صیادان براي جلوگیري از آلودگی دریایی، آموزش محیط یار در مدارس درباره آموزش محیط زیستی فعالیت می کنیم. 

 
استقلال سمن ها زمینه ساز نظارت و نقد سازنده 

مسئول سازمان سیراف پارس موزه که در زمینه میراث فرهنگی و محیط زیست در سطح استانی فعالیت می کند عنوان کرد: سازمان
هاي مردم نهاد استان باید پیوسته استقلال خود را حفظ کنند زیرا براي داشتن توانایی نقد سازنده باید فراتر از دستگاه هاي اجرایی

 
باشند و با وابستگی به این دستگاه ها قدرت خود را از دست می دهند. 

محمد کنگانی تاکید کرد: تنها در این صورت سمن ها می توانند به طور واقعی بازوي سازمان هاي دولتی در حفاظت از محیط زیست

 
باشند. 

وي ادامه داد: اقدام براي پیشگیري از آلودگی هاي ناشی از تاسیسات گازي استان بوشهر در حمایت از سلامت محیط زندگی جوامع
بومی، پاکسازي ساحل و آثار تاریخی، راه اندازي کشوري نه به زباله، درختکاري، کلاس هاي آموزشی و توزیع کیسه هاي پارچه اي

 
برخی از اقدامات زیست محیطی این تشکل است. 



کنگانی در نقد آلودگی زیست محیطی تاسیسات گازي جنوب استان در نزدیکی محل زندگی جوامع بومی گفت: کارکنان این

 
تاسیسات هر 14 روز یکبار به ریکاوري می روند اما افراد محلی به کجا می توانند بروند، محیط زیست به این مسئله ورود کند. 

 
سمن ها؛ دیده بان محیط زیست 

سازمان مردم نهاد مهر اندیش جوان از سمن هایی که نقش نظارتی او در خاموشی یکی از نقاط آلودگی زاي پارس جنوبی نمود یافته
است و جلسات و نشست هاي بسیاري براي پیشگیري از دیگر آلودگی هاي واحدهاي صنعتی داشته است که از این دست می توان

 
ورود پسماندها و فاصلاب صنعتی به دریا و آلودگی گوگردهاي سرطان زا که با تش باد جنوب پراکنده می شود را برشمرد. 

علی فخاري معتقد است: این سازمان ها با فاصله کمی که با مسائل زیست محیطی دارند و به خوبی مشکلات و نقیصه ها را لمس می

 
کنند، می توانند نقش دیده بان را ایفا کنند. 

او گفت: سازمان ما 10 عضو اصلی دارد و پیوسته در نشست با مسئولان ارائه دهنده و پیگیر مسائل زیست محیطی شهرستان کنگان

 
بوده است و علاوه بر آن کلاس هاي آموزشی و تورهاي پاکسازي متعددي نیز برگزار کرده است. 

 
نقش بی بدیل سمن ها در فرهنگ سازي 

مسئول سازمان مردم نهاد حامیان کوه سیاه دشتستان گفت: جوامع محلی در نگهداري از محیط زیست و حیات وحش نقش اساسی
دارند و بدون همکاري آنها نمی توان از محیط زیست استان حفاظت کرد بنابراین نقش سازمان هاي مردم نهاد در آموزش، ارشاد و

 
فرهنگ سازي در بین جوامع محلی شاخص است. 

 
علی شریفی بیان کرد: فرهنگ حفاظت از محیط زیست در جوامع محلی هنوز بخوبیی نهادینه نشده و در عمل ضعیف است. 

او که به همراه خانواده اش و هشت عضو حامیان کوه سیاه براي حفظ محیط زیست منطقه بوشکان فعالیت می کنند گفت: بوشکان
منطقه بسیار خوبی براي پناهگاه حیات وحش استان بوشهر است و مراتع مناسبی دارد حفاظت از آن حیاتی است و محیط بان هاي

 
محیط زیست با توجه به حقوق و مزایاي کمی که دریافت می کنند، فداکاري کرده اند و ما نیز در کنار آنها هستیم. 

 
سمن نمونه متخصص، پرشمار و موفق بوشهر 

انجمن ستاره شناسی و طبیعت معلمان ایران سازمان مردم نهادي است که در زمینه نجوم و محیط زیست آموزش هاي پایه اي را

 
براي حساس کردن دانش آموزان به کره زمین و محیط زیست پیرامونشان آغاز کرده است. 

این سمن بوشهري که تلاش هایش را در کشور نیز گسترش داده و دانش آموزان زیادي را جذب کرده است تنها در استان بوشهر

 
نزدیک به 20 هزار عضو دارد. 

مسئول این سازمان بیان کرد: تلاش می کنیم بچه ها را به صورت علمی و پایه اي با مفاهیم طبیعت کره زمین آشنا و در آنها براي

 
حفظ زمین حساسیت ایجاد کنیم. 



حسن باغبانی گفت: دانش آموزان را به بحث درباره مسائل کنونی زمین مانند گرمایش، معضلات آب و آلودگی هوا می کشانیم و به
لحاظ عملی نیز تلاش می کنیم نگرش آنها به محیط پیرامونشان را تغییر دهیم و در کلاس ها از آنها خواسته می شود پروژه اي را در

 
باره محیط پیرامونی خود انجام و ارائه کنند. 

او عنوان کرد: اعضاي سمن نجوم و محیط زیست در ارتباط با جامعه محلی نقش اساسی را در جلوگیري از تاسیس پتروشیمی در

 
مکانی نامناسب در دشتستان داشت. 

 
باغبانی افزود: نقش موثري در حفظ حرا و پویش نجات بیرمی از دیگر فعالیت هاي اصلی و پایه اي این سمن است. 

 
 

 
ضرورت اصلاح نگاه عمودي مسئولان به سمن ها 

وي معتقد است: بزرگترین چالش سازمان هاي مردم نهاد استان بوشهر درك خودشان است و اینکه خود را به دستگاه هاي دولتی

 
نیازمند و وابسته می دانند که نزدیکی به نیروهاي قدرت توان نقد و تصمیم گیري آنها را کاهش می دهد. 

مسئول این سازمان مردم نهاد اضافه کرد: نگاه بالا دستی مسئولان دستگاه هاي دولتی ایراد بزرگ و پایه اي در فعالیت سمن ها است
در حالی که سازمان هاي مردم نهاد همانطور که از اسمشان پیداست مردمی هستند و بنا نیست کمکی دریافت کنند بنابراین باید این

 
دید اصلاح شود. 

 
باغبانی بیان کرد: عدم همگرایی یکی از بزرگترین چالش هاي سمن هاي بوشهري است که در زمان حاضر رو به بهبودي است. 

در کنار نقاط قوت سازمان هاي مردم نهاد فعال در استان بوشهر پراکنده بودن، غیر تخصصی بودن، تضعیف نگاه و عمل مستقل و
تعداد اندك اعضا از ضعف هایی است که هم توجه مسئولان محیط زیست و هم اذهان سازمان هاي مردم نهاد را به خود جلب کرده

 
است. 

سمن هاي حفاظت از محیط زیست بوشهر با شماري بالاتر از متوسط کشوري و پهنایی از شمال تا جنوب استان ظرفیت گسترده اي

 
براي حمایت از محیط زیست و منابع طبیعی استان فراهم کرده است. 



بررسی دقیق تر ضعف و قوت هاي این سازمان ها و تلاش پویا و هماهنگ براي رفع نقایص قابلیت بی بدیلی را براي حفظ سرمایه

 
هاي خدادادي بوشهر ایجاد می کند که شاید سازمان هاي دولتی کمتر از پس آن برآیند. 

 
برچسب ها 

 
- بوشهر 

 
- سازمان حفاظت محیط زیست 

- سازمان هاي مردم نهاد



خبرنگاري یک تعهد است، یک شغل نیست

منبع: روزنامه صبح ساحلشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/05/20

به راستی چه زیباست اندیشه اي که در مقابل قلم زانو زند و واژه هایی که در خدمت بیان حق برآید. حضورم در بخش دبیري

 
ساحل بانو تجربه دلنشینی بود که باعث شد به دنیاي زنانه از دریچه دیگري نگاه کنم. 

همان طور که می دانید حقوق زنان در قوانین ما در جایگاه دوم قرار دارد و بسیاري از حقوق ازجمله حق طلاق، حق تحصیل، حق

 
خروج از کشور و... با مردان است. 

درست است که در وجود زن یک نگاه مادرانه نهفته است، اما صرفاً یک مادر و همسر خوب نیست و نیازمند یک تعریف و هویت
مستقل است، زیرا زن تا مستقل، آگاه و آشنا به علم روز نباشد نمی تواند روابط اجتماعی را درك کند و درنهایت مادر خوبی هم
نخواهد شد. بر اساس آمارها، کودکانی که داراي مادران برخوردار از سطح آموزش و تحصیلات بالا هستند، شاخص سلامت و بهداشت

 
بهتري دارند. 

برخی فکر می کنند ناآگاهی زنان به حفظ بنیان خانواده کمک می کند و برخی دیگر اشتغال زنان را مانع مهمی براي یک خانواده
مستحکم می دانند! این در حالی است که زنان شاغل درك بهتر و بیشتري از سختی کاردارند و قدردان زحمات همسرانشان هستند.

 
آموزه هاي دینی نیز فقط مادر را مسئول تربیت فرزندان نمی داند و والدین را در امر تربیت شریک می کند. 

اسلام زن و مرد را به کسب علم و معرفت و کمالات انسانی و الهی که اساس پیشرفت و سعادت است، تشویق می کند و تأکید دارد
که در هر شرایطی به فراگیري دانش بپردازند و در هر کاري با بصیرت و دانایی وارد شوند.مردان جامعه ما باید باور داشته باشند که
یک زن علاوه بر اینکه می تواند یک مادر و همسر خوب در جامعه باشد، می تواند یک سیاستمدار خوب، یک معلم خوب، یک پزشک

 
خوب و یک کارآفرین خوب و ... هم باشند. 

رشد قابل توجه زنان در عرصه هاي انتصاب هاي مشاغل دولتی، کارآفرینی و صنایع دستی استان هرمزگان ناشی از دقت و توجه به

 
حقوق زنان در سال هاي اخیر است. 

بر خود گفتن این جمله را لازم می دانم که: خبرنگاري یک تعهد است، یک شغل نیست.در پایان 17 مردادماه «روز خبرنگار» را بر

 
همه تلاشگران عرصه اندیشه و قلم استان و کشور به ویژه بانوان عزیز تبریک عرض می کنم. 

 
نظر کاربران ثبت نظر شما 

 
براي این مطلب تا کنون نظري ثبت نشده است. 

 
 200 / 0

 
ثبت نظر 

 
- نظر شما پس از بررسی و تایید منتشر خواهد شد. 

- لطفا از بکاربردن الفاظ رکیک، توهین و تهمت به اشخاص حقیقی و حقوقی خودداري کنید.



خجسته میلاد هفتمین پیشواي خیر و خوبی امام موسی کاظم(ع)

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز آبادان، این امام
همام ملقب به کاظم و باب الحوائج است و مرقد مطهر

 
ایشان در کاظمین شمال بغداد قرار دارد. 

 
القاب و کنیه امام موسی کاظم (ع) 

مهم ترین و معروف ترین لقب امام موسی کاظم علیه
السلام، «کاظم» است. کظم به معنی بیرون آمدن نفََس
است. کَظوم کسی است که نفََس خود را حبس می کند و
این کنایه از سکوت است و کاظم یعنی فرو خورنده خشم و
غضب. از دیگر القاب آن حضرت می توان به عالم، صالح،
باب الحوائج، صابر، امین و زین المجتهدین اشاره کرد. مهم
ترین کنیه آن حضرت عبدصالح و ابوالحسن می باشد که

 
در میان اهل حدیث به ابوالحسن اول معروف است. کودکی امام موسی کاظم (ع) 

امام موسی کاظم علیه السلام از همان کودکی در مجلس درس پدر، که مؤسس و رئیس دانشگاه جعفري است، شرکت و جانش را از
سرچشمه علوم و معارف اصیل اسلامی سیراب می کرد و در بحث هاي علمی شرکت می جست و در عین ناباوري اطرافیان، فردي
کهنه کار و قوي، اهل بحث و منطق و قادر به اثبات مباحث دشوار و معضل علمی بود و این موجب محبوبیت آن حضرت نزد امام
جعفر صادق علیه السلام و اصحاب گردیده بود. مسئله امامت این کودك بعد از امام جعفر صادق علیه السلام و جانشینی رسول االله

 
صلی االله علیه و آله وسلم و هادي و راهنما بودن او محبوبیتی مضاعف نزد پدر به وجود آورده بود. جوانی امام و کار و اشتغال 

امام موسی کاظم علیه السلام با این که وضع مالی امام جعفر صادق علیه السلام بد نبود و او می توانست راحت و بی غم زندگی کند و
آسان بخورد و بپوشد و روزگار بگذراند، در جوانی در مزرعه پدر کار می کرد و با دیگر کارگران، دوش به دوش، در برابر آفتاب به
کشاورزي می پرداخت ناگفته نماند این امر سبب نمی شد که او خود را از شرکت در مجالس درس پدر محروم کند یا لطمه اي به

 
دیگر وظایف او وارد آورد. 

 
شهادت پدر و امامت آن حضرت 

امام موسی کاظم علیه السلام بیست سال از دوران زندگی پدر را درك کرد که براي او بسیار گران قدر و پر ارج بود. محضر پدر براي
او از آن بابت ارزنده بود که او قدر پدر، امام و استاد خود را می شناخت و چه بهره ها که از اشراقات آن استاد و پدر گرامی براي او
حاصل نمی شد. منصور عباسی که زنده بودن امام جعفر صادق علیه السلام را سدي براي خود می دانست به طراحی نقشه قتل آن
حضرت پرداخت و به حضرت زهر خورانید. امام پس از خوردن زهر بیمار و بستري شد و در فاصله اندك به دیدار اجداد پاکش شتافت
و سکان امامت را به امام موسی کاظم که بیست سال بیشتر نداشت سپرد. امام کاظم علیه السلام نیز همان راه و روش پدر را تعقیب

 
کرد. 

 
زمام داران عصر امام موسی کاظم (ع) 

مدت امامت، امام موسی کاظم علیه السلام 35 سال بود. امامت آن امام مصادف با زمام داري غاصبانه چهارتن از بنی عباس بود که
عبارتند از منصور، مهدي، هادي و هارون. امام علیه السلام مدت ده سال از امامت خود را در عصر منصور گذراند. منصور عباسی از



متعصب ترین دشمنان خاندان علی علیه السلام و در کینه و حسادت بی مانند بود. ده سال دوم امامت آن حضرت در عصر مهدي
عباسی گذشت که اهانت هایی نیز به امام روا داشت و چهارده سالِ آخر امامت را نیز در عصر هارون سپري کرد که سخت ترین دوره

 
زندگانی و دوران حبس امام بود. 

 
استناد به آیه مباهله 

هارون را اصرار بر این مسئله بود که بنی عباس از نظر وراثت به مقام خلیفگی پیامبر سزاوارترند؛ زیرا عباس جدّ اصلی اینان عموي
پیامبر بود. غافل از آن که مسئله امامت عهدي الهی است، نه منصبی مالی و ارثی. امام موسی کاظم علیه السلام نیز در مقام استدلال
و اثبات حقانیت خود به آیه مباهله استناد می کرد که در آن رسول خدا صلی االله علیه و آله وسلم، علی علیه السلام و خاندان او،

 
فاطمه علیهاالسلام و حسن علیه السلام و حسین علیه السلام، را نفس و جان خود معرفی کرد. 

 
زندگی مورد نظر 

امام موسی کاظم علیه السلام هم، چون جد بزرگوارشان امام
سجاد علیه السلام در قالب دعا هایی به هدایت و آموزش مردم
می پرداختند. آن حضرت در دعا ها و اعمال ماه رجب نوع
زندگی مطلوب و هدفمند را به زیباترین بیان به تصویر کشیده
اند: «خدایا، از تو می خواهم که زندگی مرا، زندگی پاك و پاکیزه
اي قرار دهی، به من گشایش و فراخی و نیز آزادي ور هایی
عنایت کنی؛ به من آن زندگانی بخشی که در آن امنیت و
تندرستی همراه با فروتنی و قناعت و سپاس گزاري باشد و

 
عافیت و پرهیزکاري و پایداري در آن موج زند». 

 
هدایت اهل فسق به دست امام (ع) 

روزي حضرت موسی بن جعفر علیه السلام از جلو خانه «بشُْر»
می گذشت. صداي ساز و آواز شنید. از خدمت گزاري که براي
کاري به دَرِ خانه آمده بود سؤال کرد: «صاحب تو آزاد است یا
بنده؟» خدمت گزار گفت: مولاي من آزاد است. حضرت فرمود:
«راست گفتی، اگر او بنده بود از خدا پروا می کرد و چنین نمی
کرد». وقتی خادم داخل خانه شد بشُْر علت تأخیر او را جویا شد.
او هم ماجرا را نقل کرد. از شنیدن ماجرا در بشُْر تحولی رخ داد.
با پاي برهنه بیرون دوید و خود را به حضرت موسی بن جعفر
علیه السلام رسانده، عذرخواهی کرد و بعد از گریه و زاري در
حضور مبارك آن حضرت توبه کرد و از اعمال زشت گذشته خود

 
پشیمان شد و بعد از این ماجرا از عابدان و زاهدان روزگار شد. 

 
امام کاظم (ع) و حکومت بر دل ها 

هارون الرشید، خلیفه عبّاسی، با این که قدرتمندترین خلیفه
عباسی بود از این که می دید مردم احترام فراوانی به امام کاظم

علیه السلام می کنند به شدت ناراحت بود و تمام تلاشش این بود که نفوذ معنوي امام علیه السلام را خنثی کند. او از این که می
شنید مردم حقوق و مالیت هاي اسلامی را مخفیانه به موسی بن جعفر علیه السلام می پردازند و با این عمل خود در واقع حاکمیت
ایشان را به رسمیّت شناخته، از حکومت عبّاسی بیزاري می جویند، سخت رنج می برد. روي همین اصل بود که روزي هارون امام علیه
السلام را کنار کعبه دید و به ایشان گفت: «تو همان هستی که مردم پنهانی با تو بیعت کرده تو را به پیشوایی بر گزیده اند؟ امام

 
فرمودند: «انَاَ امِامُ القُلُوبِ و انَتَْ امِامُ الجُسُوم؛ من بر دل هاي مردم حکومت می کنم و تو بر تن ها». 



 
دست گیري حضرت از مستمندان 

آن حضرت تهی دستان مدینه را شناسایی می کرد و شبانه براي آنان پول و چیز هاي دیگر می برد و آنان نمی دانستند که این پول

 
ها از جانب کیست. 

 
وصیت امام کاظم به فرزندانش 

روزي موسی بن جعفر علیه السلام فرزندانش را احضار کرد و به آنان گفت:
«فرزندانم به شما وصیتی می کنم که هرکس آن را به خاطر سپارد هلاك نشود».
سپس فرمود: «اگر کسی نزد شما آمد و در گوش راستتان حرف زشتی گفت و

 
سپس در گوش چپتان عذرخواهی کرد و گفت: چیزي نگفته، عذر او را بپذیرید». 

 
وصایاي امام (ع) به هُشام 

امام کاظم علیه السلام به هشام می فرمودند: «اي هشام، امیر مؤمنان علی علیه
السلام به یارانش سفارش می کرد و می فرمود: شما را به ترس از خدا در نهان و

آشکار و رعایت داد در خشنودي و خَشم... وصیت می کنم؛ و نیز شما را سفارش می کنم به این که با کسی که از شما بریده بپیوندید
و از کسی که به شما ستم کرده گذشت کنید و بر کسی که از شما دریغ داشته ببخشید و باید نظرتان عبرت، و خاموشی تان اندیشه،

و سخن تان ذکر خدا و سرشتتان سخاوت باشد؛ زیرا بخیل به بهشت و سخاوتمند به دوزخ نرود».



حرفه آموزي واشتغال زندانیان اولویت اصلی اداره کل زندان هاي استان

تهران است

منبع: دانشجوشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، سید حشمت اله حیات الغیب مدیر کل زندان هاي استان تهران در بازدید از
زندان رجایی شهر بر حرکت جهادي در فعالیت هاي فرهنگی اصلاحی تربیتی، حرفه آموزي و اشتغال تاکید نموده،

کارآفرینی، حرفه آموزي و اشتغال زندانیان را اولویت اصلی برنامه ها برشمرد. مدیر کل زندان هاي ...

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، سید حشمت
اله حیات الغیب مدیر کل زندان هاي استان تهران در
بازدید از زندان رجایی شهر بر حرکت جهادي در فعالیت
هاي فرهنگی اصلاحی تربیتی، حرفه آموزي و اشتغال
تاکید نموده، کارآفرینی، حرفه آموزي و اشتغال زندانیان را

 
اولویت اصلی برنامه ها برشمرد. 

مدیر کل زندان هاي استان تهران ضمن تقدیر از فعالیت
هاي صورت گرفته در بخش هاي بهسازي و تجهیز تمام
اماکن زندان رجایی شهر گفت: ارتقاي سلامت محیط

زندان ها سبب کاهش هرگونه آسیب رفتاري مددجویان می شود واین امر در عرصه زندانبانی اسلامی یک امر بسیار مهم بوده و می

 
تواند گامی موثر در پیشبرد اهداف عالی زندان ها باشد. 

وي در ادامه سخنان خود با استناد به تاکیدات رئیس سازمان زندان ها مبنی بر اصلاح و تربیت و بهینه سازي اوقات فراغت مددجویان
در قالب توسعه اشتغال و حرفه آموزي اظهار داشت: توانمندسازي زندانیان یکی از اصولی ترین برنامه ها و استراتژي هاي کلان
سازمان زندان ها در راستاي حفظ و تقویت کرامت انسانی آنان می باشد بر همین اساس کارآفرینی، حرفه آموزي و اشتغال زندانیان

 
اولویت اصلی اداره کل زندان هاي استان تهران است. 

سید حشمت اله حیات الغیب در ادامه مهمترین ابزار موفقیت در امر زندانبانی را شناسایی نقاط ضعف و قوت، بررسی ظرفیت هاي
موجود و گسترش آنها، اصلاح زیرساختها، احساس مسئولیت و مشارکت در همه امور و بالفعل نمودن توانایی ها را از فرایند هاي مهم

 
پیشرفت مطرح نمود 

این مقام ارشد زندان هاي استان تهران، با تأکید بر ضرورت حرفه آموزي زندانیان افزود: نداشتن مهارت و بیکاري، زمینه ارتکاب بزه را
فراهم می کند، بر این اساس ضمن رعایت پروتکل هاي بهداشتی، روزانه بر تعداد کسانی که جذب کارگاه ها می شوند و کاري را فرا

 
می گیرند بیشتر می شود و هر گونه تلاش در این حوزه آمار بازگشت زندانی به چرخه جرم به شدت کاهش خواهد داد. 

وي همچنین گفت: اشتغال زایی مددجویان در زندان می تواند علاوه بر ایجاد امنیت روانی براي فرد و جامعه، در کاهش آمار بازگشت

 
مجدد به زندان نیز تأثیر داشته باشد و البته احساس مفید بودن نتیجه مثبتی را در جلوگیري از ارتکاب جرم به همراه دارد. 



شایان ذکر است، در این بازدید علی اسمعیلی معاون سلامت، اصلاح و تربیت اداره کل نیز حضور داشت، حیات الغیب خواستار به
کارگیري تمامی امکانات وظرفیت هاي لازم جهت توسعه مقوله اشتغال و حرفه آموزي زندانیان این مرکز شده، فعالیت هاي قسمت
هاي مختلف را در حوزه هاي امنیتی، بهداشتی، عمرانی، بهداشت و درمان، فرهنگی و تربیتی، قضایی، عمرانی و به ویژه بهسازي و

 
تجهیز تمام اماکن مثبت ارزیابی نمود. 

این خبر می افزاید: زندان رجایی شهر و ندامتگاه قزلحصار با وجود قرار داشتن در استان البرز، جزء نقاط تابعه اداره کل زندان هاي
استان تهران هستند.



تسهیلات اشتغال به زنان سرپرست خانوار پرداخت می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/05/20

قزوین- مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري قزوین گفت: تسهیلات طرح هاي مشاغل خانگی به زنان سرپرست خانوار و
خود سرپرست در استان پرداخت می شود.

 قزوین- مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري قزوین

 
گفت: تسهیلات طرح هاي مشاغل خانگی به زنان سرپرست خانوار و خود سرپرست در استان پرداخت می شود. 

صدیقه ربیعی در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: یکی از دغدغه هاي بانوان توجه به اشتغال و معیشت آنها در رده هاي مختلف

 
است که در این راستا از سوي دولت تسهیلاتی براي کمک به این عرصه اختصاص یافته است. 

مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري قزوین افزود: توسعه مشاغل خانگی می تواند نقش مهمی در تأمین معیشت و اقتصاد خانواده

 
ها داشته باشد و استقبال از طرح هاي خانگی در استان موجب شده براي تأمین اعتبارات بیشتر پیگیري لازم صورت گیرد. 

ربیعی یادآور شد: با اعطاي وام هاي قرض الحسنه به زنان سرپرست خانوار، بدسرپرست، دختران مجرد بالاي 40 سال و بانوان فارغ

 
التحصیل بستر مناسبی براي کاهش مشکلات این گروه از بانوان در کشور و استان برداشته شده است. 

 
 



وي گفت: بر اساس تفاهم نامه امضا شده بین معاونت امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوري و صندوق کارآفرینی امید قرار است به
زنان سرپرست خانوار که داراي طرح توسعه مشاغل خانگی هستند تسهیلات قرض الحسنه اعطا شود که این پرداخت تا پایان امسال

 
انجام خواهد شد. 

مدیرکل امور زنان و خانواده استانداري قزوین تصریح کرد: این تسهیلات با هدف توانمندسازي بانوان، توزیع عادلانه امکانات و منابع

 
در راستاي رفع نیازهاي ضروري افراد پرداخت می شود. 

ربیعی اظهار داشت: همچنین با اجراي این طرح زمینه راه اندازي و توسعه طرح هاي مشاغل خانگی و کسب و کارهاي خرد و کوچک

 
و ارزش آفرین زنان سرپرست خانوار در مناطق کم برخوردار استان نیز مهیا می شود. 

وي بیان کرد: از سوي امور زنان و خانواده استانداري افرادي براي دریافت تسهیلات به بانک ها معرفی می شوند که در دوره تکمیلی

 
آموزش توانمند سازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار فعال در عرصه مشاغل خانگی شرکت کرده باشند. 

 
 

 
ربیعی اضافه کرد: در پرداخت تسهیلات یاد شده اولویت با افرادي است که داراي طرح توسعه مشاغل خانگی با رویکرد نوین هستند. 

وي گفت: براي تسریع در پرداخت این تسهیلات در نشستی با حضور نمایندگان صندوق کارآفرینی امید و استانداري تصمیمات لازم
براي تسریع در این کار گرفته شده است.



آخرین اقدامات در حوزه ارائه خدمات به صورت الکترونیک به بازنشستگان

نیروهاي مسلح

منبع: ایسناشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از آمادگی این سازمان جهت ارائه خدمات هرچه بهتر به
بازنشستگان نیروهاي مسلح خبر داد.

به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی وزارت دفاع ؛ دکتر محمدرضا رحیمی مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان
نیروهاي مسلح با اشاره به عملکرد این مؤسسه در سال گذشته گفت: خوشبختانه با همکاري و همراهی قسمت هاي مختلف سازمان
تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح، مؤسسه توانمندسازي موفق به ارائه خدمات در بستر الکترونیک شده است که این امر منجر به ارتقاي

 
کیفیت و سرعت خدمات به بازنشستگان عزیزمان شده است. 

رحیمی اظهارداشت: مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با هدف توانمندسازي و کمک به ایجاد اشتغال براي فرزندان، از
ابتداي سال1399 با تدوین شیوه نامه اجرایی، اعطاي وام قرض الحسنه براي خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی فرزندان بازنشستگان
معزز نیروهاي مسلح را شروع و اقدام به پرداخت وام هاي قرض الحسنه به دو صورت اشتغال تا مبلغ 500میلیون ریال با کارمزد

 
4درصد و همچنین تسهیلات کم بهره (با توجه به طرح توجیهی) نموده است. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با بیان اینکه حق عضویت هاي کسر شده از بازنشستگان نیروهاي مسلح
در صندوق وام این مؤسسه تجمیع شده و تمام وجوه تجمیعی در ابتداي هر ماه در قالب وام هاي قرض الحسنه با بازپرداخت 36 ماهه
عیناً به اعضا پرداخت می شود تأکید کرد:مؤسسه توانمندسازي در سال گذشته، 130 میلیارد تومان منابع حاصل از حق عضویت هاي
کسر شده را در قالب وام معیشتی، جهیزیه، حمایت از تعاونی ها و اشتغالزایی به 14هزار نفر از بازنشستگان نیروهاي مسلح پرداخت
نموده است و بازنشستگان معزز عضو مؤسسه توانمندسازي به منظور ثبت نام و دریافت وام می توانند به ادارات کل ساتا در استان

 
خود مراجعه نمایند. 

وي عضویت در صندوق وام مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح را کاملاً داوطلبانه دانست و تصریح کرد: حق عضویت
هاي کسر شده، جنبه پس انداز داشته و در صورت انصراف، تمام مبالغ کسر شده به حساب حقوق هر فرد واریز خواهدشد و متقاضیان
به منظور عضویت یاانصراف از عضویت و دریافت حق عضویت هاي ذخیره شده، می توانند به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در

 
سراسر کشور مراجعه نمایند. 

رحیمی با اشاره به اینکه در کنار صندوق وام، این مؤسسه اقدام به ارائه خدمات رفاهی و حمایتی به جامعه معزز پیشکسوتان نموده
که تمامی منابع آن از سوي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح(ساتا) و بودجه دولتی تأمین می شود افزود: در سال گذشته
115هزار نفر از بازنشستگان معزز نیروهاي مسلح و خانواده هاي ایشان به سفرهاي زیارتی، سیاحتی و عتبات عالیات اعزام شده اندکه
عزیزان می توانند با مراجعه به سامانه Saba.esata.ir:7091/safarاز خدمات گروه هتل هاي متین (فیروزه متین مشهد، نارنج
متین چابکسر، یاس متین انزلی، سپیدکنار متین انزلی و لاله متین بانه) و مراکز رفاهی اقامتی طرف قرارداد و بر اساس قیمت تمام

 
شده و با تخفیف بسیار مناسب به صورت اقساط 15 ماهه استفاده نمایند. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح ازارائه خدمات سفر به 12هزار نفر از بازنشستگان معسر و نیازمند خبر
داد و اظهارداشت: ارائه خدمات حمایتی در قالب پرداخت کمک هاي بلاعوض و وام هاي قرض الحسنه به 11هزار نفر از بازنشستگان



نیازمند (معلولین، بیماران خاص و صعب العلاج، سالمندان نیازمند مراقبت و نگهداري و...) از دیگر اقدامات و خدمات ارزشمند مؤسسه

 
می باشد که بازنشستگان محترم می توانند براي استفاده از خدمات حمایتی به ادارات کل ساتا در استان خود مراجعه نمایند. 

وي با اشاره به پرداخت یارانه آموزش و مهارت افزایی به 10هزار نفر از فرزندان بازنشستگانی که از دوره هاي آموزشی انستیتو ایز
ایران استفاده نموده اند، تصریح کرد: بازنشستگان محترم براي استفاده از یارانه مذکور می توانند به وب سایت انستیتو ایزایران

 
(قسمت طرح باقرالعلوم) مراجعه نمایند. 

رحیمی درخصوص طرح هاي نوینی که توسط این مؤسسه به اجرا درآمده است، افزود: آموزش مراقبت از بازنشستگان سالمند و بیمار
(طرح مهتاب)، طرح بازار اجتماعی کسب و کار بازنشستگان نیروهاي مسلح در پلتفرم کوکباز به نشانی( kookbaz.ir) ازجمله طرح
هایی هستند که در جهت ارتقاي منزلت و کیفیت زندگی بازنشستگان توسط مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به

 
مرحله اجرا درآمده است. 

وي در پایان، ضمن تشکر از مساعدت ها و حمایت هاي سازمان تامین اجتماعی و سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح خاطرنشان کرد:
مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به عنوان امانتدار و خدمتگزار قشر بزرگ عرصه ایثار و شهادت، تمام تلاش خود را
در راستاي حفظ منافع بازنشستگان معزز و سرمایه هاي بین النسلی آنان به کار بسته است و در این راه از هیچ کوششی فروگذار

 
نخواهد کرد. 

گفتنی است بازنشستگان محترم در صورت هرگونه سؤال، ابهام و یا ارائه نظر و پیشنهاد در خصوص مأموریت و فعالیت هاي این
مؤسسه، می توانند با شماره هاي 42026 -021و 09621 تماس حاصل نموده و یا به ادارات کل ساتا در استان، کانون هاي

 
بازنشستگی و دفاتر خدمات ساعتا در سراسر کشو مراجعه کنند. 

انتهاي پیام



ارتقاي کیفیت و سرعت خدمات ساتا به بازنشستگان در بستر الکترونیک/

پرداخت 130 میلیارد تومان وام به 14 هزار بازنشسته نیروهاي مسلح

منبع: خبر داغشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح از آمادگی این سازمان جهت ارائه خدمات هرچه بهتر به
بازنشستگان نیروهاي مسلح خبر داد.

به گزارش خبرداغ به نقل از ایلنا، محمدرضا رحیمی مدیرعامل موسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با اشاره به
عملکرد این مؤسسه در سال گذشته گفت: خوشبختانه با همکاري و همراهی قسمت هاي مختلف سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي
مسلح، مؤسسه توانمندسازي موفق به ارائه خدمات در بستر الکترونیک شده است که این امر منجر به ارتقاي کیفیت و سرعت خدمات

 
به بازنشستگان عزیزمان شده است. 

رحیمی اظهارداشت: مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با هدف توانمندسازي و کمک به ایجاد اشتغال براي فرزندان، از
ابتداي سال1399 با تدوین شیوه نامه اجرایی، اعطاي وام قرض الحسنه براي خوداشتغالی، مهارت و کارآفرینی فرزندان بازنشستگان
معزز نیروهاي مسلح را شروع و اقدام به پرداخت وام هاي قرض الحسنه به دو صورت اشتغال تا مبلغ 500میلیون ریال با کارمزد

 
4درصد و همچنین تسهیلات کم بهره (با توجه به طرح توجیهی) نموده است. 

مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح با بیان اینکه حق عضویت هاي کسر شده از بازنشستگان نیروهاي مسلح
در صندوق وام این مؤسسه تجمیع شده و تمام وجوه تجمیعی در ابتداي هر ماه در قالب وام هاي قرض الحسنه با بازپرداخت 36 ماهه
عیناً به اعضا پرداخت می شود تأکید کرد: مؤسسه توانمندسازي در سال گذشته، 130 میلیارد تومان منابع حاصل از حق عضویت هاي
کسر شده را در قالب وام معیشتی، جهیزیه، حمایت از تعاونی ها و اشتغالزایی به 14هزار نفر از بازنشستگان نیروهاي مسلح پرداخت
نموده است و بازنشستگان معزز عضو مؤسسه توانمندسازي به منظور ثبت نام و دریافت وام می توانند به ادارات کل ساتا در استان

 
خود مراجعه نمایند. 

وي عضویت در صندوق وام مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح را کاملاً داوطلبانه دانست و تصریح کرد: حق عضویت
هاي کسر شده، جنبه پس انداز داشته و در صورت انصراف، تمام مبالغ کسر شده به حساب حقوق هر فرد واریز خواهدشد و متقاضیان
به منظور عضویت یاانصراف از عضویت و دریافت حق عضویت هاي ذخیره شده، می توانند به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در

 
سراسر کشور مراجعه نمایند. 

رحیمی با اشاره به اینکه در کنار صندوق وام، این مؤسسه اقدام به ارائه خدمات رفاهی و حمایتی به جامعه معزز پیشکسوتان نموده
که تمامی منابع آن از سوي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح(ساتا) و بودجه دولتی تأمین می شود افزود: در سال گذشته
115هزار نفر از بازنشستگان معزز نیروهاي مسلح و خانواده هاي ایشان به سفرهاي زیارتی، سیاحتی و عتبات عالیات اعزام شده اندکه
عزیزان می توانند با مراجعه به سامانه Saba.esata.ir:7091/safarاز خدمات گروه هتل هاي متین (فیروزه متین مشهد، نارنج
متین چابکسر، یاس متین انزلی، سپیدکنار متین انزلی و لاله متین بانه) و مراکز رفاهی اقامتی طرف قرارداد و بر اساس قیمت تمام

 
شده و با تخفیف بسیار مناسب به صورت اقساط 15 ماهه استفاده نمایند. 



مدیرعامل مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح ازارائه خدمات سفر به 12هزار نفر از بازنشستگان معسر و نیازمند خبر
داد و اظهارداشت: ارائه خدمات حمایتی در قالب پرداخت کمک هاي بلاعوض و وام هاي قرض الحسنه به 11هزار نفر از بازنشستگان
نیازمند (معلولین، بیماران خاص و صعب العلاج، سالمندان نیازمند مراقبت و نگهداري و...) از دیگر اقدامات و خدمات ارزشمند مؤسسه

 
می باشد که بازنشستگان محترم می توانند براي استفاده از خدمات حمایتی به ادارات کل ساتا در استان خود مراجعه نمایند. 

وي با اشاره به پرداخت یارانه آموزش و مهارت افزایی به 10هزار نفر از فرزندان بازنشستگانی که از دوره هاي آموزشی انستیتو ایز
ایران استفاده نموده اند، تصریح کرد: بازنشستگان محترم براي استفاده از یارانه مذکور می توانند به وب سایت انستیتو ایزایران

 
(قسمت طرح باقرالعلوم) مراجعه نمایند. 

رحیمی درخصوص طرح هاي نوینی که توسط این مؤسسه به اجرا درآمده است، افزود: آموزش مراقبت از بازنشستگان سالمند و بیمار
(طرح مهتاب)، طرح بازار اجتماعی کسب و کار بازنشستگان نیروهاي مسلح در پلتفرم کوکباز به نشانی( kookbaz.ir) ازجمله طرح
هایی هستند که در جهت ارتقاي منزلت و کیفیت زندگی بازنشستگان توسط مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به

 
مرحله اجرا درآمده است. 

وي در پایان، ضمن تشکر از مساعدت ها و حمایت هاي سازمان تامین اجتماعی و سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح خاطرنشان کرد:
مؤسسه توانمندسازي بازنشستگان نیروهاي مسلح به عنوان امانتدار و خدمتگزار قشر بزرگ عرصه ایثار و شهادت، تمام تلاش خود را
در راستاي حفظ منافع بازنشستگان معزز و سرمایه هاي بین النسلی آنان به کار بسته است و در این راه از هیچ کوششی فروگذار

 
نخواهد کرد. 

گفتنی است بازنشستگان محترم در صورت هرگونه سؤال، ابهام و یا ارائه نظر و پیشنهاد در خصوص مأموریت و فعالیت هاي این
مؤسسه، می توانند با شماره هاي 42026 -021و 09621 تماس حاصل نموده و یا به ادارات کل ساتا در استان، کانون هاي

بازنشستگی و دفاتر خدمات الکترونیک ساتا در سراسر کشور مراجعه نمایند.



برگزاري دوازدهمین المپیاد علمی کشوري در خراسان شمالی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/05/20

معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی گفت: دوازدهمین المپیاد علمی دانشجویان دانشگاه هاي علوم پزشکی
کشور در خراسان شمالی برگزار شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از بجنورد ،
محمدرضا صفدري افزود: از 30 نفر شرکت کننده در این آزمون، 17
شرکت کننده در آزمون حضور یافتند که اغلب دانشجویان از دانشگاه

 
خراسان شمالی بودند. 

 
او بیان داشت: این آزمون در 43 دانشگاه علوم پزشکی کشور برگزار شد. 

صفدري گفت : با توجه به شیوع ویروس کرونا تمام استاندارد هاي بهداشتی آزمون شامل فاصله فیزیکی، ماسک، شیلد، ضدعفونی میز

 
ها و دستها، تهویه کامل سالن انجام شد. 

او افزود : این المپیاد در 6 حیطه آموزش پزشکی، مدیریت نظام سلامت، مطالعات میان رشته اي علوم انسانی و سلامت، کارآفرینی در
بستر دانشگاه هاي هزاره سوم، استدلال بالینی و تفکر علمی در علوم پایه برگزار می شود که دانشجویان می توانند در حیطه مورد

علاقه خود شرکت کنند.



ادامه حمایت بانک توسعه تعاون ازمشاغل آسیب دیده

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیرعامل بانک توسعه تعاون در ارتباط ویدئوکنفرانسی با خبرنگاران و اصحاب رسانه با مروري بر عملکرد این بانک در حوزه
پولی و بانکی و نیز بخش تعاون، دستاوردهاي بانک توسعه تعاون را در ده سال اخیر تشریح کرد.

مدیرعامل بانک توسعه تعاون اعلام کرد: ادامه حمایت بانک
توسعه تعاون ازمشاغل آسیب دیده اقتصاد ایران: مدیرعامل
بانک توسعه تعاون در ارتباط ویدئوکنفرانسی با خبرنگاران
و اصحاب رسانه با مروري بر عملکرد این بانک در حوزه
پولی و بانکی و نیز بخش تعاون، دستاوردهاي بانک توسعه

 
تعاون را در ده سال اخیر تشریح کرد. 

 
به گزارش خبرگزاري اقتصادایران 

به گزارش خبرگزاري اقتصادي ایران ،حجت اله مهدیان در
این نشست که به مناسبت یازدهمین سالگرد تأسیس بانک و همچنین بزرگداشت روز خبرنگار با حضور جمعی از رسانه هاي تصویري
به صورت حضوري و تعداد کثیري از اهالی رسانه به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد، ضمن تبریک روز خبرنگار به همه فعالین عرصه

 
رسانه، خبرنگاري را شغلی حساس، پر ریسک و بسیار سخت توصیف نمود و براي همه تلاشگران عرصه خبر آرزوي موفقیت نمود. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون اظهار داشت: بانک توسعه تعاون در آغاز دوازدهمین سال فعالیت خود قرارگرفته است و این بانک با در
اختیار داشتن 440 واحد بانکی و پنج هزار نیروي انسانی، ارائه دهنده خدمات تخصصی بانکی به تعاونگران و همچنین خدمات مالی و

 
بانکی به آحاد جامعه است. 

وي با اشاره به حضور بانک توسعه تعاون به عنوان یکی از چهار موسسه عامل پرداخت تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري
گفت: این طرح از بهمن ماه سال 96 در این بانک پیگیري و به اجرا درآمده است و در چهار مرحله ابتدایی 25 هزار میلیارد ریال
تسهیلات به کارآفرینان و تعاونگران مناطق روستایی و عشایري پرداخت گردیده است که ماحصل این تسهیلات توسعه اي، ایجاد بالغ

 
بر 36 هزار شغل در این مناطق بوده است. 

مهدیان حجم تسهیلات پرداختی در مرحله پنجم طرح را 15 هزار میلیارد ریال تسهیلات اعلام نمود و افزود: در پایان مرحله پنجم،
حجم تسهیلات پرداختی بانک در این طرح به 40 هزار میلیارد ریال تسهیلات خواهد رسید که سهم 20 درصدي از مراحل اجرایی و

 
تخصصی طرح به نام بانک رقم خواهد خورد. 

 
حمایت بانک توسعه تعاون از مشاغل آسیب دیده از کرونا همچنان ادامه دارد 

مهدیان همچنین در پاسخ به سؤالی در خصوص اقدامات بانک توسعه تعاون در حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا،
اقدامات حمایتی این بانک در مواجهه با شرایط اقتصادي جدید به دلیل شیوع این ویروس را در چهار مرحله، قابل ذکر دانست و گفت:
بانک توسعه تعاون در حمایت از تعاونی ها در ایام کرونا در نخستین گام با حضور در تفاهم نامه چهارجانبه با حضور وزارت کار و رفاه
اجتماعی، صندوق کارآفرینی امید و صندوق سرمایه گذاري بخش تعاون اقدام به پرداخت تسهیلات حمایتی به این دسته از تعاونی ها

نموده است. 



وي گفت: در این بخش 100 میلیارد تومان با نرخ 4 درصد و بازپرداخت یک ساله پیش بینی شده است که تاکنون بالغ بر 263
شرکت تعاونی در این چهارچوب به بانک معرفی شده و بالغ بر 11 میلیارد تومان تسهیلات از سوي بانک توسعه تعاون در این راستا به
تعاونی هاي آسیب دیده از کرونا پرداخت گردیده است که تا پایان سال مجموع این حجم تسهیلات به صورت کامل پرداخت خواهد

 
شد که این نخستین اقدام مشترك با عنوان «جنبش بخش تعاون علیه کرونا» بوده است. 

مهدیان افزود: علاوه بر این، مبلغ 1 هزار میلیارد تومان براي حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا از محل منابع داخلی بانک
با نرخ 14 تا 18 درصد با بازپرداخت 24 ماهه از سوي بانک توسعه تعاون پیش بینی شده که از این میزان تاکنون بالغ بر 50 میلیارد

 
تومان به متقاضیان واجد شرایط پرداخت گردیده است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون تأکید کرد: همچنین بر اساس تکلیف بانک مرکزي به شبکه بانکی کشور، در اقدام بعدي اقساط سه ماهه
اسفند، فروردین و اردیبهشت، براي در حدود 48 هزار فقره اي که از تسهیلات قرض الحسنه بانک توسعه تعاون به مبلغ مجموعاً 55

 
میلیارد تومان استفاده کرده بودند، دریافت نشد و به مهلت سررسید بازپرداخت این تسهیلات افزوده گردید. 

وي تصریح کرد: همچنین بر اساس تصمیم دولت، مجموعاً مبلغی بالغ بر 35 میلیارد تومان تسهیلات یک میلیون تومانی به خانوارهاي

 
واجد شرایط یارانه پرداخت گردیده است. 

مهدیان به نقش عاملیتی بانک در پرداخت تسهیلات ده میلیون ریالی به سرپرستان خانوار اشاره نمود و در ادامه خاطرنشان کرد:
مطابق دستورالعمل بانک مرکزي، دریافت اقساط 48 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه در حجم 550 میلیارد ریال به مدت سه ماه به

 
پایان خرداد موکول گردید. 

وي با اشاره به تکالیف بانک توسعه تعاون در پرداخت تسهیلات ازدواج جوانان گفت: سهمیه بانک در سال پیشین سه هزار میلیارد
ریال بوده که تماماً پرداخت گردیده و در سال جاري نیز سهمیه شش هزار میلیارد ریال می باشد که تاکنون علیرغم شیوع کرونا و
محدودیت هاي به وجود آمده باگذشت چهار ماه از سال به میزان 960 میلیارد ریال پرداخت گردیده است و تسریع روند در ماه هاي

آتی کلیه تعهدات بانک در این حوزه اجرایی خواهد گردید.



اما و اگرهاي اجراي طرح 7500 پنل خورشیدي خانگی/ معلولین و از

کارافتادگان در اولویت هستند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/05/20

به گزارش خبرگزاري فارس از بیرجند، محمدصادق
معتمدیان صبح امروز در جلسه بررسی تفاهم نامه احداث
نیروگاه هاي خورشیدي خانگی اظهار داشت: در طرح
بزرگ احداث 7500 نیروگاه خورشیدي خانگی در استان،
جامعه هدف اقشار آسیب پذیر با اولویت افراد تحت پوشش
کمیته امداد امام خمینی (ره)، مددجویان بهزیستی و اقشار
کم درآمد هستند که باید به دقت مورد شناسایی قرار

 
بگیرند و بانک جامع اطلاعاتی در این خصوص تهیه شود. 

وي روان سازي در مراحل اجراي طرح را ضروري برشمرد و تأکید کرد: با توجه به اینکه روستاییان، معلولین و اقشار کم درآمد
مخاطب طرح هستند، باید شرایطی فراهم شود تا نیاز به حضور مردم در ادارات نباشد و با توجه به شرایط کرونایی، امور به صورت

 
مجازي انجام شده و در صورت لزوم دستگاه هاي مربوطه در روستا حضور پیدا کنند. 

 استاندار خراسان جنوبی تصریح کرد: نباید مردم را درگیر پیچیدگی هاي اداري کنیم و دستگاه هاي متولی باید بسته اطلاع رسانی

 
تعریف کرده و نسبت به تبیین و توجیه طرح براي مردم اقدام کنند. 

معتمدیان ادامه داد: در گذشته به دلیل محدودیت در واگذاري پنل هاي خورشیدي، سخت گیري هاي بوده که باید بازنگري شده و

 
امکان اجراي طرح علاوه بر پشت بام منازل، در حیاط و یا ایجاد مزرعه خورشیدي مورد بررسی قرار گیرد. 

وي با اشاره به تأکید رئیس جمهور بر اجراي طرح پنل هاي خورشیدي در کشور خاطرنشان کرد: ایجاد  هفت هزار و 500 پنل
خورشیدي در استان که بیش از دو برابر پنل هاي موجود کشور است، یک طرح منحصربه فرد است که زمینه توسعه و اشتغال را

 
فراهم می کند و باید همه ظرفیت هاي اقتصادي و اشتغال زایی طرح مورد استفاده قرار گیرد. 

 استاندار خراسان جنوبی تصریح کرد: در بخش نصب، تعمیر و نگهداري نیز باید با تقویت و توانمندسازي شرکت هاي بومی، ارتباط با
دانشگاه و استفاده از ظرفیت فارغ التحصیلان رشته برق و همچنین ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان، شرایطی فراهم کرد تا درآمدها و

 
منافع طرح در استان هزینه شود و در عین حال انتخاب یک شرکت مشاور توانمند براي مراحل مختلف طرح یک ضرورت است. 

معتمدیان ادامه داد: با توجه به افزایش هزینه ها نسبت به برآوردهاي اولیه، تلاش می کنیم تا هزینه ها را کاهش داده و میزان

 
تسهیلات را افزایش دهیم تا متقاضیان نیازي به آورده مالی نداشته باشند. 



 وي افزود: استفاده از ظرفیت نهادهاي حمایتی همچون کمیته امداد امام خمینی (ره)، بهزیستی، بنیاد برکت و غیره در دستور کار

 
است و باید در تفاهم نامه هایی که منعقد می شود تعداد افراد، خدمات و وظایف احصاء شده و مشخص باشد. 

 استاندار خراسان جنوبی یادآور شد: معلولین و افراد از کار افتاده براي ما در اولویت هستند و حضور این عزیزان، مسؤولیت ما را
سنگین تر می کند، بنابراین بهزیستی استان باید با شناسایی دقیقِ واجدین شرایط، براي جذب سهمیه در طرح پنل هاي خورشیدي

 
خانگی و طرح هاي مسکن برنامه ریزي نماید. 

معتمدیان تأکید کرد: زمان محدود است و قرار نیست این طرح بزرگ را با آزمون و خطا اجرا کنیم، بنابراین باید طی برنامه مشخص

 
براي مراحل مختلف طرح، جدول زمان بندي تعیین شود. 

گفتنی است در ابتداي جلسه، معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري، رئیس سازمان برنامه و بودجه استان، مدیر کل دفتر روستایی
استانداري، مدیر کل کمیته امداد امام خمینی (ره)، مدیرعامل شرکت برق، مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید و مدیرکل بهزیستی
استان اجراي طرح 7500 پنل خورشیدي خانگی در استان را مورد بحث و بررسی قرار دادند و شیوه نامه، فرآیند اجرایی و طرحِ

 
توجیهی پروژه، ارائه شد. 

انتهاي پیام/3403/ج



تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ایجاد 36 هزار اشتغال جدید شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/05/20

خبرگزاري آریا - مدیرعامل بانک توسعه تعاون در ارتباط
ویدئوکنفرانسی با خبرنگاران و اصحاب رسانه با مروري بر
عملکرد این بانک در حوزه پولی و بانکی و نیز بخش تعاون،
دستاوردهاي بانک توسعه تعاون را در ده سال اخیر تشریح

 
کرد. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، حجت اله مهدیان در این
نشست که به مناسبت یازدهمین سالگرد تأسیس بانک و
همچنین بزرگداشت روز خبرنگار با حضور جمعی از رسانه
هاي تصویري به صورت حضوري و تعداد کثیري از اهالی

رسانه به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد، ضمن تبریک روز خبرنگار به همه فعالین عرصه رسانه، خبرنگاري را شغلی حساس، پر

 
ریسک و بسیار سخت توصیف نمود و براي همه تلاشگران عرصه خبر آرزوي موفقیت نمود. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون اظهار داشت: بانک توسعه تعاون در آغاز دوازدهمین سال فعالیت خود قرارگرفته است و این بانک با در
اختیار داشتن 440 واحد بانکی و پنج هزار نیروي انسانی، ارائه دهنده خدمات تخصصی بانکی به تعاونگران و همچنین خدمات مالی و

 
بانکی به آحاد جامعه است. 

وي با اشاره به حضور بانک توسعه تعاون به عنوان یکی از چهار موسسه عامل پرداخت تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري
گفت: این طرح از بهمن ماه سال 96 در این بانک پیگیري و به اجرا درآمده است و در چهار مرحله ابتدایی 25 هزار میلیارد ریال
تسهیلات به کارآفرینان و تعاونگران مناطق روستایی و عشایري پرداخت گردیده است که ماحصل این تسهیلات توسعه اي، ایجاد بالغ

 
بر 36 هزار شغل در این مناطق بوده است. 

مهدیان حجم تسهیلات پرداختی در مرحله پنجم طرح را 15 هزار میلیارد ریال تسهیلات اعلام نمود و افزود: در پایان مرحله پنجم،
حجم تسهیلات پرداختی بانک در این طرح به 40 هزار میلیارد ریال تسهیلات خواهد رسید که سهم 20 درصدي از مراحل اجرایی و

 
تخصصی طرح به نام بانک رقم خواهد خورد. 

 
حمایت بانک توسعه تعاون از مشاغل آسیب دیده از کرونا همچنان ادامه دارد 

مهدیان همچنین در پاسخ به سؤالی در خصوص اقدامات بانک توسعه تعاون در حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا،
اقدامات حمایتی این بانک در مواجهه با شرایط اقتصادي جدید به دلیل شیوع این ویروس را در چهار مرحله، قابل ذکر دانست و گفت:
بانک توسعه تعاون در حمایت از تعاونی ها در ایام کرونا در نخستین گام با حضور در تفاهم نامه چهارجانبه با حضور وزارت کار و رفاه
اجتماعی، صندوق کارآفرینی امید و صندوق سرمایه گذاري بخش تعاون اقدام به پرداخت تسهیلات حمایتی به این دسته از تعاونی ها

 
نموده است. 

وي گفت: در این بخش 100 میلیارد تومان با نرخ 4 درصد و بازپرداخت یک ساله پیش بینی شده است که تاکنون بالغ بر 263
شرکت تعاونی در این چهارچوب به بانک معرفی شده و بالغ بر 11 میلیارد تومان تسهیلات از سوي بانک توسعه تعاون در این راستا به
تعاونی هاي آسیب دیده از کرونا پرداخت گردیده است که تا پایان سال مجموع این حجم تسهیلات به صورت کامل پرداخت خواهد



 
شد که این نخستین اقدام مشترك با عنوان «جنبش بخش تعاون علیه کرونا» بوده است. 

مهدیان افزود: علاوه بر این، مبلغ 1 هزار میلیارد تومان براي حمایت از کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا از محل منابع داخلی بانک
با نرخ 14 تا 18 درصد با بازپرداخت 24 ماهه از سوي بانک توسعه تعاون پیش بینی شده که از این میزان تاکنون بالغ بر 50 میلیارد

 
تومان به متقاضیان واجد شرایط پرداخت گردیده است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون تأکید کرد: همچنین بر اساس تکلیف بانک مرکزي به شبکه بانکی کشور، در اقدام بعدي اقساط سه ماهه
اسفند، فروردین و اردیبهشت، براي در حدود 48 هزار فقره اي که از تسهیلات قرض الحسنه بانک توسعه تعاون به مبلغ مجموعاً 55

 
میلیارد تومان استفاده کرده بودند، دریافت نشد و به مهلت سررسید بازپرداخت این تسهیلات افزوده گردید. 

وي تصریح کرد: همچنین بر اساس تصمیم دولت، مجموعاً مبلغی بالغ بر 35 میلیارد تومان تسهیلات یک میلیون تومانی به خانوارهاي

 
واجد شرایط یارانه پرداخت گردیده است. 

مهدیان به نقش عاملیتی بانک در پرداخت تسهیلات ده میلیون ریالی به سرپرستان خانوار اشاره نمود و در ادامه خاطرنشان کرد:
مطابق دستورالعمل بانک مرکزي، دریافت اقساط 48 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه در حجم 550 میلیارد ریال به مدت سه ماه به

 
پایان خرداد موکول گردید. 

وي با اشاره به تکالیف بانک توسعه تعاون در پرداخت تسهیلات ازدواج جوانان گفت: سهمیه بانک در سال پیشین سه هزار میلیارد
ریال بوده که تماماً پرداخت گردیده و در سال جاري نیز سهمیه شش هزار میلیارد ریال می باشد که تاکنون علیرغم شیوع کرونا و
محدودیت هاي به وجود آمده باگذشت چهار ماه از سال به میزان 960 میلیارد ریال پرداخت گردیده است و تسریع روند در ماه هاي

 
آتی کلیه تعهدات بانک در این حوزه اجرایی خواهد گردید. 

<--



سرمایه گذاري مکفی در حوزه تولید میوه هاي گرمسیري نشده است

منبع: فودناشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/05/20

مدیر کل دفتر میوه هاي گرمسیري وزارت جهاد گفت:تولیدات میوه هاي گرمسیري، حجم بسیار اندکی از تولیدات باغی را به
خود اختصاص داده و این بدان معناست که سرمایه گذاري مکفی در این حوزه نشده است.

زهرا جلیلی مقدم در برنامه گفت و گوي ویژه خبري یک
شنبه شب شبکه دو سیما افزود: سطح زیر کشت میوه هاي
گرمسیري کشور در ناحیه جنوبی سیستان و بلوچستان،
حدود 13 هزار هکتار تخمین زده شده است که در آن

 
160 هزار تن تولیدات باغی و میوه اي برداشت می شود. 

وي گفت: تولیدات میوه هاي گرمسیري، حجم بسیار
اندکی از تولیدات باغی کشور را به خود اختصاص داده و

 
این بدان معناست که سرمایه گذاري درست و مکفی در این بخش متمرکز نشده است. 

مدیر کل دفتر میوه هاي گرمسیري وزارت جهاد کشاورزي افزود: در سال هاي اخیر، روند توسعه میوه هاي گرمسیري روي ریل
درست و منطقی قرار گرفته است و حتی در برنامه ششم توسعه هم هزار و 750 هکتار، به میوه هاي گرمسیري اختصاص دارد که
حدود 90 درصد از این طرح مشمول استان هاي جنوبی به خصوص سیستان و بلوچستان است، ضمناً حدود سه هزار و 300 هکتار

 
هم به طراحی اصلاح باغات تخصیص یافته است. 

جلیلی مقدم گفت: عمده موانع بر سر راه اجراي طرح هاي یاد شده، کمبود آب در سیستان و بلوچستان است و براي رفع این مشکل

 
راهکارهاي عملیاتی از سوي وزارت جهاد تدبیر و تدوین شده است. 

این مقام مسئول در خصوص حجم اشتغال زایی کشت میوه گرمسیري موز در مکران و موانع بر سر راه ایجاد اشتغال منطقه گفت: در
سال هاي اخیر حجم قابل توجهی به میزان 450 هزار تن واردات موز به کشور داشته ایم و از سوي دیگر حجم تولید موز داخلی
سالانه 120 هزار تن است که با نیم نگاهی به حجم واردات این میوه می توان برآورد کرد که چه مقدار ظرفیت و فضاي خالی براي

 
تولید موز در کشور وجود دارد. 

وي افزود: براي توسعه میوه هاي گرمسیري از جمله موز فرصت هاي بسیاري وجود دارد که فقط نیازمند حمایت دستگاه هاي دولتی

 
است. 

جلیلی مقدم مدیرکل میوه هاي گرمسیري وزارت جهاد کشاورزي نیز درباره ایجاد مشوق هاي تولید به کشاورزان، سرمایه گذاران و



تولیدکنندگان موز گفت: وزارت جهاد با اعمال تسهیلات و یارانه هاي تولید، درباره تأمین سایبان و تأمین و تجهیز زمین، از تولید
کنندگان حمایت می کند.



گردش تند اقتصاد با حمایت از مشاغل خانگی

منبع: ایمناشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/05/20

توسعه مشاغل کوچک و متوسط و به طور خاص، توسعه مشاغل خانگی با اهدافی نظیر افزایش درآمد و ثروت از راهکارهاي
رشد اقتصادي ورهایی از بیکاري است دراین روزهایی که رکود، تورم وکرونا دست به دست هم داده اند ومعیشت مردم را با

بحرانی جدي مواجه ساخته اند.

 
گردش تند اقتصاد با حمایت از مشاغل خانگی 

توسعه مشاغل کوچک و متوسط و به طور خاص، توسعه مشاغل
خانگی با اهدافی نظیر افزایش درآمد و ثروت از راهکارهاي رشد
اقتصادي ورهایی از بیکاري است دراین روزهایی که رکود، تورم
وکرونا دست به دست هم داده اند ومعیشت مردم را با بحرانی

 
جدي مواجه ساخته اند. 

به گزارش خبرنگار ایمنا منظور از مشاغل یا کسب وکار خانگی،
آن دسته از فعالیت هایی است که توسط عضو یا اعضا خانواده در
محیط مسکونی در قالب یک طرح کسب وکار، بدون مزاحمت و
ایجاد اخلال در آرامش دیگران شکل می گیرد و منجر به تولید

 
خدمت و یا کالاي قابل عرضه به بازار، خارج از فضاي مسکونی می شود. 

امروزه این نوع از کسب وکارها به عنوان راهکاري مهم براي ایجاد اشتغال و درآمد در سراسر جهان، به شمار می آیند که ازجمله
مزایاي آن می توان به حذف هزینه هاي مربوط به خرید، رهن و اجاره کارگاه و ایاب و ذهاب، استفاده از نیروي کار سایر اعضاي
خانواده و ایجاد زمینه هاي کار خانوادگی، امکان انتقال تجارب از طریق آموزش غیررسمی به شیوه استاد- شاگردي بین اعضا و

 
خانواده اشاره کرد. 

واقعیت آن است که یکی از مشکلات اساسی همه دولت ها، کمبود شغل و محدودیت ایجاد اشتغال است که مشاغل خانگی با توجه به
نیاز اندك به منابع مالی و مزایاي فراوان و همچنین نقش سازنده آن ها در اشتغال و توسعه اقتصادي سبب شده دولت ها از این
ظرفیت براي توسعه متوازن استفاده کنند. بر همین اساس توسعه اشتغال و کارآفرینی از طریق مشاغل خرد و خانگی به عنوان یک

 
ضرورت در بیشتر کشورهاي دنیا مطرح است و دولت ها به توسعه مشاغل خانگی توجه ویژه اي دارند. 

در ایران نیز در طرح ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی که مدت ها قبل، به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسید، دولت ها موظف
شده اند در یک برنامه پنج ساله مشاغل خانگی را توسعه، ساماندهی و حمایت کند، به نحوي که زمینه ایجاد اشتغال براي متقاضیان

 
این طرح فراهم شود. بر همین اساس این طرح، یک فرصت مناسب براي نیروي جویاي کار است. 

به نظر می رسد تناسب مشاغل خانگی با فرهنگ کشور موجب شده تا این بخش در کشور ما نیز مورد توجه زیادي قرار گیرد و به



 
عنوان یکی از سیاست هاي مثبت براي اشتغال مورد توجه باشد. 

سهم مشاغل خانگی در کاهش آمار بیکاري هر چند آمار دقیقی از وضعیت شاغلان مشاغل خانگی در دسترس نیست ولی پیش بینی
می شود رقمی بیش از 10 درصد از نرخ اشتغال کشور مربوط به مشاغل خانگی است و چنانچه این بخش مورد حمایت جدي قرار

 
گیرد، می تواند پاسخی شفاف به نیازهاي اشتغال کشور باشد و می توان با توسعه آن نرخ بیکاري را کاهش داد. 

واقعیت آن است آمارهاي متعددي از سهم مشاغل خانگی در اشتغال کشورهاي مختلف ذکر می شود. بر اساس گزارش سازمان هاي
بین المللی، 30 درصد کسب وکارهاي خرد و متوسط را مشاغل خانگی تشکیل می دهند. آن طور که دفتر آمار اتحادیه اروپا اعلام
کرده هلند با 13.7 درصد داراي بیشترین شاغلان خانگی است و در تمامی کشورهاي عضو منطقه یورو و اتحادیه اروپا، شمار کسانی

 
که داراي مشاغل خانگی هستند از شمار افرادي که از خانه براي دیگران کار می کنند، بیشتر است. 

به علاوه «هر خانه، کارخانه و هر کارخانه، خانه است» شعار ملی تایوانی ها بود و آن ها با همین شعار توانستند جهش اقتصادي خود
را با گسترش و حمایت کارهاي خانگی تجربه کنند. کشور سوئیس که برترین تولیدکننده ساعت در جهان است، نیز بخش عمده

 
فعالیت خود را در این زمینه یعنی تولید ساعت از طریق کارگاه هاي خانگی انجام می دهد. 

 
اما در ایران هم مدت زمانی است بر روي مشاغل خانگی تمرکز شده است. 

پروانه مافی، عضو فراکسیون تولید و اشتغال مجلس، درباره سهم مشاغل خانگی در اشتغال می گوید: گرچه آمار دقیقی در این زمینه
وجود ندارد، اما با توجه به برآیند آمارهاي ارائه شده می توان گفت رقمی بین 10 تا حداکثر 15 درصد از تولید ناخالص داخلی در
کشور به فعالیت کسب وکارهاي خرد و مشاغل خانگی و عمدتاً در حوزه هاي فرهنگی، هنري، صنایع دستی، تجارت الکترونیک و

 
تولیدي هاي کوچک اختصاص دارد. 

انگیزه اي بیشتر براي فعالان مشاغل خانگی احمد شاکران، کارشناس اقتصادي، در مورد مشاغل خانگی و سهم آن ها در چرخش
اقتصادي به خبرنگار ایمنا می گوید: با کاهش چشمگیر استخدام هاي دولتی و تمرکز زدایی از صنایع بزرگ، در این سال هاي اخیر،

 
اشتغال و درآمدزایی هاي شخصی بسیار رایج تر از گذشته شده است و مشاغلی تحت عنوان خانگی شکل رفته اند. 

به گفته این کارشناس، مشاغل خانگی تقریباً در همه کشورهاي دنیا وجود دارد. در ایران هم پس از تصویب قانون تشکیل آنها در

 
حدود 10 سال پیش، استقبال خوبی از این بخش به عمل آمد. 

شاکران می افزاید: از زمانی که بحث پشتیبان مشاغل خانگی مطرح شد، فعالان این بخش، انسجام بیشتري گرفته و به عبارتی باانگیزه

 
اي بیشتر به کارهاي خانگی روي آوردند. 

این کارشناس اظهار می کند: وظیفه پشتیبانان آن است که در قدم نخست، بنگاه هاي اقتصادي، واحدهاي تولیدي و واحدهاي توزیع

 
به عنوان پیشرو در این حوزه وارد شوند و افرادي را که جویاي کارخانگی هستند، پشتیبانی کنند. 

وي ادامه می دهد: در این شیوه مهارت لازم از طریق این پشتیبانان، آموزش داده می شود و ابزار کار، در اختیار متقاضیان گذاشته

 
می شود. درنهایت، با توجه به اینکه به بازار هم دسترسی دارند، محصول را تحویل و در بازار عرضه می کنند. 



این کارشناس اقتصادي یادآور می شود: با چنین رویکردي شرایط مشاغل خانگی بسیار بهتر شد. پیش از این طرح، برخی از فعالان

 
اقتصادي با مشکل تأمین مواد اولیه یا پیدا کردن بازار هدف مواجه می شدند که اکنون این مشکلات به مراتب کمتر از گذشته است. 

شاکران تصریح می کند: بدون هیچ تردیدي، اینگونه مشاغل در صوت حمایت، نقش بسیار بزرگی در چرخش اقتصادي دارند و مهم تر
از همه عاملی براي رهایی از بیکاري به شمار می آیند به ویژه در شرایطی مانند ماه هاي اخیر که به دلیل شیوع کرونا، ماندن در خانه

 
راهکاري براي در امان ماندن از کرونا محسوب می شود. 

چالش هاي مشاغل خانگی فعالیت در حوزه مشاغل خانگی چندان هم بی چالش نیست؛ نبود تشکل منسجم، یکی از خلاءهاي این
حوزه است. به عبارت دیگر اکنون شاهد فعالیت شاغلان جدا افتاده از هم هستیم که فاقد یک اتحادیه منسجمی براي دنبال کردن
موارد مرتبط با شغل خود هستند. به علاوه، این حوزه را باید جز حوزه هایی دانست که از داشتن تعاونی هاي مصرف و مسکن نیز

 
محروم مانده اند. 

هرچند هم در چند سال اخیر اجراي طرح هاي حمایتی از مشاغل خانگی منجر به ایجاد سامانه اي در این زمینه شده و آماري در این

 
رابطه به دست آمده اما هنوز کامل نیست. 

مینا اسماعیلی که از یکی از فعالان حوزه مشاغل خانگی است در زمینه مشکلات فعالان این مشاغل به خبرنگار ایمنا می گوید:
مشکلات این نوع مشاغل به سه دسته تقسیم می شود. نخستین مشکل مربوط به نبود سرمایه براي تهیه تجهیزات امکانات لازم

 
مربوط می شود که یک پشتیبان باید آن ها را براي دیگران فراهم کند. 

وي می افزاید: مورد دوم فقدان تسهیلات لازم براي راه اندازي این نوع مشاغل است. در برخی موارد براي دریافت چنین وام هایی باید
فرآیندهایی طولانی طی شود. آخرین دسته از مشکلات نیز نبود تشکل و اتحادیه منسجم براي انتقال مشکلات به مرجعی خاص است.

به گفته این فعال، افزایش هزینه تولید با وجود تورم و نوسانات بازار از مهم ترین موانع رشد مشاغل خانگی است و اگر افرادي از بخش
خصوصی بخواهند روند تسهیلگري را انجام دهند باید حمایت دولت را داشته باشند. در غیر این صورت دوباره شاهد تکرار موضوع

 
افزایش هزینه تولید با نوسانات بازار خواهیم بود. 

اسماعیلی تصریح می کند: پس از انجام حمایت هاي لازم و ارائه تسهیلات، فرهنگ سازي گام دیگري است که فقدان چنین مهمی در
این زمینه مشکلاتی را فراهم کرده است. زیرا هنوز نگاه به مشاغل خانگی به روز نیست متأسفانه نگاه این است که صنایع دستی و
مشاغل خانگی براي افراد کم سواد است درصورتی که با دیدي صحیح به این رشته می توان دریافت که بسیاري از رشته هاي مشاغل

 
خانگی نیازمند تحصیلات دانشگاهی است. 

وي می گوید: بازاریابی براي مشاغل خانگی نیاز دیگري است که با نگاهی واقع بینانه به این مشاغل، مشخص می شود ظرفیت و
فضاي بسیار خوبی دارند اما باید در این بخش نیازسنجی و بازار سازي صورت گیرد. نیاز امروز جامعه با گذشته متفاوت است و
متناسب با نیاز روز و تغییر و تحولاتی که در جامعه ایجاد می شود باید کاربردها و کاربري هاي جدید براي محصولات مشاغل خانگی

 
ایجاد شود. 

حال در صورت توجه به چنین پیش شرط هایی، قطعاً می توان از طریق اشتغال مؤثر در این بخش، براي تحقق رونق اقتصاد کشور،
اقدامی مفید انجام داد. واضح آنکه در شرایطی که نرخ بیکاري در ایران دورقمی است و تعداد قابل توجهی هم به دلیل حقوق پایین به



 
شغل دوم و سوم نیاز دارند، افراد زیادي به تولید محصولاتی در خانه روي آورده اند. 

گزارش از: نفیسه زمانی نژاد، خبرنگار اقتصادي ایمنا



نخلستان هاي بوشهر عطش دارند؛ نخل داران چشم انتظار طرح هاي آبرسانی

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/05/20

بوشهر- بهره مندي از حدود شش میلیون اصله نخل در استان بوشهر و رد پاي محصول این استان در بازارهاي جهانی خود
گواه این موضوع است که نخلستان تا چه میزان در حیات و اقتصاد مردم این استان تأثیرگذار هستند.

 بوشهر- بهره مندي از حدود شش میلیون اصله نخل در
استان بوشهر و رد پاي محصول این استان در بازارهاي جهانی خود گواه این موضوع است که نخلستان تا چه میزان در حیات و اقتصاد

 
مردم این استان تأثیرگذار هستند. 

قدس آنلاین-گروه استان ها- زهرا ابراهیمی: بخش عمده اي از مردم استان بوشهر در حوزه نخل داري امرارمعاش می کنند که

 
نخلستان هاي استان بوشهر بیشتر در شهرستان هاي دشتستان، تنگستان، جم، دشتی و کنگان قرار دارد. 

شهرستان دشتستان به عنوان قطب اصلی تولید خرماي استان بوشهر محسوب می شود و با توجه به اینکه بخش عمده نخیلات استان

 
در این شهرستان قرار دارد، بیشترین میزان تولید خرماي استان نیز مربوط به دشستان است. 

مناطق «آب پخش» و «سعدآباد» داراي بیشترین تراکم نخیلات هستند و بخش عمده مردم این بخش ها در عرصه کشاورزي و

 
خصوصاً در زمینه نخل و خرما فعالیت دارند و به نوعی اقتصاد و معیشت مردم این مناطق به نخل ها بسته است. 

سالانه حدود 160 هزار تن خرما در استان بوشهر تولید می شود که شهرستان دشتستان به عنوان قطب تولید خرماي کشور، 70

 
درصد از خرماي استان بوشهر را تولید می کند. 



 
 

گونه هاي خرماي استان بوشهر ازجمله کبکاب، سعمرون، زاهدي، خاصویی، شهابی، شکر و خنیزي از با کیفیت ترین محصول شناخته

 
شده است که علاوه بر بازارهاي داخلی در خارج از کشور مشتریان و بازارهاي فراوانی دارد. 

 
آفت جدید 

گذشته از مشکلاتی که براي پرورش خرما روستائیان بوشهر با آن دست وپنجه نرم می کنند طی چند سال گذشته کمبود آب براي

 
آبیاري نخلیات به دغدغه جدي مردم این استان تبدیل شده است. 

کمبود آب موجب شده تا بسیاري از کشاورزان دوره آبیاري را کاهش دهند و لذا بنا بر گفته آن ها این موضوع خود موجب کاهش

 
محصول و کاهش کیفیت خرما خواهد شد. 

تاکنون اغلب نخیلات شهرستان دشتستان و خصوصاً در آب پخش و سعدآباد به صورت غرق آبی آبیاري شده اند و هرساله پنج دور

 
آبیاري براي آن ها پیش بینی شده بود که در سال هاي اخیر شاهد کاهش مستمر تعداد دوره هاي آبیاري هستیم. 

در این راستا بسیاري از نخل داران منطقه اظهار می کنند کاهش دوره هاي آبیاري نقش مهمی در کاهش کیفیت و کمیت محصول

 
نخیلات دارد و کاهش تولید مساوي با ضربه سنگینی به اقتصاد خانواده هاي نخل داران و کارگران فعال در نخل ها است. 

 
آن ها از مسئولان جهاد کشاورزي و هم چنین وزارت نیرو تقاضا دارند تا به این موضوع با توجه بیشتري پرداخته شود. 

روستائیان منطقه دشتستان عنوان می کنند: کاهش تعداد دوره هاي آبیاري نقش مهمی در کاهش کیفیت و کمیت محصول نخیلات

 
این منطقه دارد و کاهش تولید مساوي با ضربه سنگینی به اقتصاد خانواده هاي نخل داران و کارگران فعال در نخل ها است. 

 
لزوم تکمیل سد داکی 

نماینده دشتستان در مجلس شوراي اسلامی بابیان اینکه تأمین آب موردنیاز در دشتستان از مهم ترین چالش هاي کشاورزان است
تکمیل سد «دالکی» را یکی از راهکارهاي مهم در تأمین آب موردنیاز کشاورزان می داند و می گوید: با تأمین اعتبارات موردنیاز، می

 
توانیم امید داشته باشیم که این سد در سال آینده آبگیري شود. 



ابراهیم رضایی می افزاید: استان بوشهر به ویژه شهرستان دشتستان و مناطق آن از قطب هاي تولید خرما در استان و کشور است و

 
بخش زیادي از مردم از این طرح امرار و معاش می کنند لذا انتظار می رود تلاش اساسی براي رفع این مشکل اندیشیده شود. 

 
طرح نخلستان نسخه رهایی از خشک سالی 

در همین راستا رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر از اجراي طرح 2400 هکتاري نخلستان سعدآباد دشتستان به راه حل
تأمین آب به نخلستان ها خبر داده و به ما می گوید: امسال 50 درصد این طرح در سطح 1200 هکتار تکمیل و مورد بهره برداري

 
قرار می گیرد. 

 
 

بنا بر گفته محمدتقی منوچهري رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر طرح نخلستان در سطح 34 هزار هکتار از باغ هاي

 
نخیلات مناطق آب پخش، سعدآباد، دالکی و شبانکاره از توابع شهرستان دشتستان اجرا می شود. 

وي می افزاید: طرح نخلستان باهدف توسعه زیرساخت و اصلاح نخیلات با نگاه بلندمدت اقتصادي در استان بوشهر در ستاد فرماندهی

 
اقتصاد مقاومتی به تصویب رسید. 

وي بابیان اینکه این طرح به صورت پایلوت در نخلستان هاي آب پخش دشتستان اجرا شد افزود: پس از تکمیل این طرح با همکاري

 
کشاورزان و نخل داران در منطقه آب پخش، عملیات اجرایی طرح نخلستان در سعدآباد در سطح 2400 هکتار آغاز شد. 

منوچهري بابیان اینکه در سال جهش تولید طرح نخلستان با اهداف از پیش تعیین شده اجرا می شود تصریح کرد: براي اجراي طرح

 
نخلستان در نخیلات سعدآباد دشتستان 64 میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده است. 

 
افزایش درآمد 

با اشاره به اینکه اجراي طرح نخلستان آثار مثبتی در زندگی و معیشت کشاورزان دشتستانی ایجاد می کند تأکید کرد:با تکمیل طرح

 
نخلستان ضمن افزایش محصول باکیفیت، و ارتقاء درآمد کشاورزان، اشتغال زایی در این حوزه تثبیت و افزایش می یابد. 



رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر می افزاید: با اجراي طرح نوین آبیاري درآمد کشاورزان در هر مترمربع از 529 تومان به 5
هزار و 321 تومان افزایش می یابد.



روزانه 35 هزار متر مکعبی لایروبی در بندر چابهار انجام می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/05/20

چابهار- ایرنا- مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان گفت: روزانه 35 هزار متر مکعب لایروبی در بندر
چابهار توسط دستگاه لایروب کاترساکشن پردیس 7 در بستر سخت در حال انجام است که این حجم عملیات رکوردي دیگر

براي این بندر استراتژیک محسوب می شود.

چابهار- ایرنا- مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و
بلوچستان گفت: روزانه 35 هزار متر مکعب لایروبی در
بندر چابهار توسط دستگاه لایروب کاترساکشن پردیس 7
در بستر سخت در حال انجام است که این حجم عملیات
رکوردي دیگر براي این بندر استراتژیک محسوب می شود.

بهروز آقایی روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا
اظهارداشت: با گام استوار بنادر و دریانوردي در توسعه

 
زیرساخت ها، بندر چابهار در حال تبدیل شدن به عمیق ترین بندر ایران است. 

وي با اشاره به پروژه استراتژیک طرح توسعه بندر شهید بهشتی چابهار که فاز نخست آن عملیاتی شده و در فاز دوم اجرایی قرار دارد،
خاطرنشان کرد: در راستاي اجراي این پروژه، لایروبی 15 میلیون و 800 هزار متر مکعب از رسوبات بستر حوضچه، کانال و پاي اسکه

 
ها به منظور ایجاد عمق مناسب براي پهلوگیري کشتی هاي اقیانوس پیما در دستور کار قرار گرفت. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان هدف از اجراي این عملیات را تبدیل بندرچابهار به بندري بدون محدودیت عمق در
سطح جهانی اعلام و تصریح کرد: اجراي این طرح عمق پاي اسکله ها را در مواقع مد کامل به منفی 19 متر و جرز کامل به منفی 17

 
متر افزایش خواهد داد. 

وي بیان کرد: این برنامه همگام با دیگر پروژه هاي طرح توسعه بندر شهید بهشتی به واسطه پیگیري و نظارت دقیق تیم هاي

 
تخصصی این اداره کل و بهره گیري از توان متخصصان دریایی داخلی با پیشرفت هاي خوبی همراه است. 

آقایی با اشاره به اینکه هم اینک بندر چابهار بندري بدون محدویت در پذیرش کالا و سایز کشتی است، افزود: افزایش توان عملیاتی
بندر، ترافیک کالا و مسافر، ایجاد اشتغال و افزایش سطح درآمدي اقشار مختلف در استان و منطقه از اهداف اجراي پروژه هاي بندري

 
و دریایی در بزرگترین بندر اقیانوسی کشور محسوب می شود. 

وي با اشاره به جمع آوري اسکله هاي نصب سریع از این بندر استراتژیک، ادامه داد: این اسکله ها در سال 1362 و با توجه به ضرورت
هاي جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، در ضلع جنوب شرقی بندر جانمایی شده بود که علاوه بر طی عمر مفید خود، مانع چرخش

کشتی ها در حوضچه و پهلو گرفتن در اسکله هاي خدماتی و جنرال کارگو می شد. 



مدیرکل بنادر و دریانوردي سیستان و بلوچستان گفت: این اسکله ها با استفاده از توان مطالعاتی و فنی متخصصان داخلی به صورت

 
ایمن برچیده شد تا عملیات لایروبی این محدوده نیز طبق برنامه، اجرایی شود. 

وي خاطرنشان کرد: از مجموع حجم تعهدات لایروبی طرح توسعه بندر شهید بهشتی، 140 هزار متر مکعب باقی مانده و علاوه بر این
510 هزار مترمکعب دیگر نیز به پیمانکار ابلاغ شده که با انجام این عملیات بندر چابهار به عنوان عمیق ترین بندر ایران شناخته

 
خواهد شد و می تواند میزبان بزرگترین کشتی هاي دنیا باشد. 

 
برچسب ها 

 
- سیستان و بلوچستان 

 
- چابهار 

- کارآمدي دولت



6 هزار و 170 میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید در استان مرکزي پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/05/20

اراك - ایرنا - رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان مرکزي گفت: 6 هزار و 170 میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید
امسال به 13 متقاضی در نقاط مختلف این استان پرداخت شد.

اراك - ایرنا - رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان
مرکزي گفت: 6 هزار و 170 میلیارد ریال تسهیلات رونق
تولید امسال به 13 متقاضی در نقاط مختلف این استان

 
پرداخت شد. 

«سعید جعفري کرهرودي» روز دوشنبه در گفت و گو با
ایرنا افزود: سامانه بهین یاب از ابتداي امسال فعال شده و
متقاضیان با مراجعه به آن می توانند نوع درخواست و
میزان تسهیلات مورد نیاز خود را ثبت کنند تا در کارگروه
استانی مورد ارزیابی قرار گرفته و پس از ابلاغ اعتبارات،

 
پرونده آنها به بانک هاي عامل ارسال شود. 

وي بیان کرد: متقاضیان باید درخواست خود را در سایت بهین یاب به آدرس www.Behinyab.ir ثبت و سپس با مراجعه به

 
بخش اطلاعیه هاي سایت، نسبت به تکمیل و ارسال پرسش نامه هاي تکمیلی اقدام کنند. 

جعفري کرهرودي اضافه کرد: بیش از نیمی از صنایع استان مرکزي از سال 95 تاکنون موفق به دریافت تسهیلات اقتصادي شده اند

 
که ضمن حفظ اشتغال موجود، میزان قابل توجهی شغل جدید نیز ایجاد شده است. 

 
بیش از 2 هزار و 800 واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در نقاط مختلف استان مرکزي فعالیت می کنند. 

 
برچسب ها 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- استان مرکزي 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

- رونق تولید




